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°۲۱تهران

تغ�رقیمتعنوان

410 (%0.55)74,690درهم امارات

1,200 (%3.8)31,600لير ترکيه

300 (%0.7)42,650يوان چين

1,000 (%0.45)221,200دلار کانادا

1,400 (%0.47)298,100فرانک سوئيس

15 (%0.46)3,250افغاني

0 (%0)4,300روبل روسيه

200 (%0.1)203,400دلار استراليا

1,460 (%0.53)274,350دلار

1,870 (%0.59)317,260يورو

1,540 (%0.41)373,930پوند انگليس
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مناسبت ها

[ October 9 ] ۱۷ مهر روز جهانی پست
[ October 10 ] ۱۸ مهر روز جهانی مبارزه با حکم اعدام

[ October 11 ] ۱۹ مهر روز جهانی دختر
۲۰ مهر روز بزرگداشت حافظ

۲۱ مهر جشن پیروزی کاوه و فریدون
[ October 14 ] ۲۲ مهر روز جهانی استاندارد

۲۳ مهر شهادت امام حسن عسکری علیه السلام [ ٨ ربيع الاول ]
[ October 15 ] ۲۳ مهر روز جهانی عصای سفید
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تغ�رقیمتعنوان

140,000 (%0.12)117,380,000سکه امامي

530,000 (%0.47)112,480,000سکه بهار آزادي

200,000 (%0.33)60,200,000نيم سکه

50,000 (%0.14)35,450,000ربع سکه

20,000 (%0.09)21,980,000سکه گرمي



 

1- بیش از یک هزار میلیارد ریال در بخش معدن در خراسان رضوي سرمایه گذاري شد - فلزات آنلاین

2- واکنش یکی از مدیران استانداري گیلان به واردات چاي از کنیا؛ سرمایه گذاران کنیایی بازگشته اند | یونس رنجکش:

فعالیت این کارخانه قانونی و عادي است - گیل و دیلم

3- 5 نیاز اولویت دار اصفهان در زمینه ثبت موقوفات احصاء شد/ جوانان و شرکت هاي دانش بنیان در اولویت - مفتاح نیوز

4- صادرات 50 محصول شرکت هاي عضو پارك فناوري پردیس به 22 کشور - خبرگزاري مهر

5- حضور سازمان تامین اجتماعی در ششمین نمایشگاه ایران فارما - کیوسک خبر

6- بهره برداري 1300 پروژه در خراسان شمالی پس از حضور مقام معظم رهبري در استان - ایسنا

7- فعالیت هاي موسسه تحقیقات علوم شیلاتی در صید ترال تجاري نیست - اقتصاد آنلاین

8- تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی - خبرنامه دانشجویان ایران

9- برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم - مردم سالاري آنلاین

10- پروژه هاي راهسازي استان ایلام سرعت می گیرد - تین نیوز

11- قیمت طلا ثابت ماند - اخبار فلزات

12- بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در موسسه پژوهشی صنایع غذایی آماده شد - ایرنا

13- تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی - ایسکا

14- سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در همه بحران ها به کمک مردم آمد - ایسنا

15- محرابیان: طی سال هاي اخیر سرمایه گذاري در بخش نیروگاهی به شدت کاهش داشته - دانشجو

16- وحدت شیعه و سنی در هرمزگان ظرفیت هاي بزرگی را ایجاد کرده است - خبرگزاري قرآن

17- امنیت امروز خلیج فارس مرهون تلاش هاي ایران اسلامی است - خبرگزاري قرآن

18- هیچ اخلالی در بازگشت بیت المال را بر نمی تابیم ولو در فضاي مجازي 24 ساعت علیه ما فرافکنی کنید/ از بدعهدي ها

در پاسخ به حمایت از رونق تولید و اشتغال نمی گذریم - شما و اقتصاد

19- ساختمان جدید اداره پست شهر پرند افتتاح شد - شما و اقتصاد

STARTUP POST» -20» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست - شما و اقتصاد

21- فعلا برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم - اکو نیوز

22- نایب رئیس اتاق اصناف: ظرفیت گسترش تولیدات داخلی وجود دارد - جاهد خبر

23- افزایش ذخیره سازي سوخت مایع نیروگاه ها براي زمستان / محرابیان: نگرانی نداریم به شرط اجراي برنامه ها - تسنیم

24- مدیر مسوول روزنامه شرق: منتقدان رئیس دستگاه قضا به عملکرد 100 روزه ایشان نگاه مثبت دارند - میزان

25- ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر - میزان

26- درد بی درمان بازار سرمایه؛ تعارض منافع مدیران بورس به قله رسید - میزان

27- فصل توسعه مشاغل خانگی در استان ها - بازار کار

28- چند خبر کوتاه از کردستان - ایرنا

29- مراسم آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوري کشور برگزار شد - برنا نیوز



30- لایحه بودجه 1401 موضوع بحث جلسه غیرعلنی مجلس بود - آرا نیوز

31- روند سرمایه گذاري در صنعت دارو مناسب نیست - ایرنا

32- انزوا، ترس، عدم اطمینان و آشفتگی اقتصادي تاثیر بعد کرونا در خانواده ها - خبرگزاري فارس

33- مقیمی: تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی - دانشجو

34- بازرس کل گیلان تاکید کرد؛ از ارجاع به تخلفات اداري تا انفصال از خدمت مدیران گیلان | جلوگیري از واگذاري معادن

و پیست سوارکاري - گیل و دیلم

35- واردات خودرو در ازاي مطالبات ارزي - تهران نیوز

36- تحویل واحدهاي در حال ساخت مددجویان زلزله زده تا نیمه آبان ماه امسال - برنا نیوز

37- براي جلوگیري از فرار سرمایه و بهبود محیط کسب وکار به برنامه منسجم نیاز است - روزنامه فناوران اطلاعات

38- یادواره پرویز منتظر ، اسطوره پهلوانی شیراز - باشگاه خبرنگاران جوان

39- مهارت آموزي به سبک مهندس محسن - همشهري

40- جلوگیري از مهاجرت روستاییان با اجراي طرح "هر روستا یک محصول" - رکنا

41- هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟ - اقتصادگردان

42- بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه صنایع غذایی ارائه می شود - اقتصادگردان

43- 6 روستاي بدون بیکار بروجرد معرفی می شود - دانا

44- توسعه روستاها و جلوگیري از مهاجرت با حمایت از محصول محوري - روزنامه جام جم

45- علمیات ساخت دانشگاه خاتم در فاز 4 پارك فناوري پردیس آغاز شد - دانا خبر

46- جزئیات افزاش وام مسکن روستایی به 200 میلیون تومان+ شرایط - تیتر برتر

47- 22 ایده تجاري (تقریبا) بدون هزینه راه اندازي - اقتصاد آنلاین

48- رشد 246 درصدي سود فولاد سنگان - ایران نیوز 24

49- صنعت گردشگري استان کرمان نیازمند برنامه ریزي و جدیت بیشتر دارد - آرمان کرمان

50- 34 پروژه محرومیت زدایی شهرستان فهرج به مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون تومان افتتاح شد/ اولویت اول سپاه در شرق

استان کرمان، برطرف کردن مسئله ي آب است - آرمان کرمان

51- مرجع صدور مجوز کتاب فقط وزارت ارشاد است - ایسنا

52- وقف باید موجب کاهش فاصله اقتصادي باشد - رادیو گفت و گو

53- فعلا هیچ برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم - ایسنا

54- اعتماد بین تولیدکننده، توزیع کننده و فروشنده از بین رفته است - دیده بان ایران

55- رویدادآموزشی چاره جو در حوزه گیاهان دارویی در اردبیل  برگزار شد - ایسنا

56- تولید 1.2 میلیون تن محصول شیلاتی در کشور - موج

57- سعید محمد، مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري شد - شهداي ایران

58- افتتاح پروژه مسکن ملی تا چند ماه آینده - اقتصاددان

59- وزیر کشور: توسعه باید از سواحل و بنادر به کشور تزریق شود - جاهد خبر

60- 6 روستاي بدون بیکار بروجرد معرفی می شود - سفیر افلاك



61- 40 درصد از کودکان کار جهان، دختر هستند - بهار نیوز

62- معارفه مهدي دوستی به عنوان نوزدهمین استاندار هرمزگان - ایمنا

63- لزوم استفاده از ظرفیت آستان امامزادگان براي ایجاد اشتغال - خبرگزاري اهل بیت

64- حمایت ایمیدرو براي بازگشت 670 معدن به چرخه تولید - گسترش صنعت معدن تجارت

65- سرمایه گذار، مجرم نیست - اتاق بازرگانی تهران

66- ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر - خبرگزاري دفاع مقدس

67- تماشاخانه ها از روي استیصال و ناچاري، وام ها را می پذیرند | جلب اعتماد مخاطبان براي حضور دوباره در سالن ها،

نیاز به اطلاع رسانی عمومی دارد - دیباچه

68- طلاي جهانی بی رمق ماند - ایران اکونا

69- انعقاد 15 تفاهم نامه در جهت افزایش مهارت آموزي در شهرستان برخوار - مفتاح نیوز

70- نقد مجلس یازدهم از نگاه اصولگرا / هیچ اتفاق خارق العاده اي در مجلس یازدهم مشاهده نشده - تیک

71- امسال 60 تن پسته از باغ هاي آذربایجان غربی برداشت می شود - خبرگزاري مهر

72- احداث 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی - آرمان اقتصادي

73- آمار بیکاري در هرمزگان غم انگیز است - شبستان

74- تدارك برنامه هاي عملیاتی براي کاهش مشکلات معیشتی - ایرنا

75- حمایت از مؤسسات قرآنی بوشهر در قالب طرح «کانون هاي همیاري» - خبرگزاري قرآن

76- تاثیر شرکت هاي دانش بنیان در اقتصاد کشور - صبح تهران

77- دانشگاه تهران با رویکرد کارآفرینی مسائل کشور را حل می کند - باشگاه خبرنگاران جوان

78- حل مشکلات تعاونگران با کمک نمایندگان مجلس - شبستان

79- جبران عقب ماندگی روستایی گیلان تکلیف مسئولان است - رشتستان

80- کدام کسب وکارها شکست می خورند؟ - ایستانیوز

81- سرمقاله فرهیختگان/ شهرداري ها و بخش مسکن - سپاهان نیوز

82- سرمقاله شرق/ پیشنهاد به وزارت صمت - سپاهان نیوز

83- رشد  246 درصدي سود فولاد سنگان - ایراسین

84- احتمال منتفی شدن آزادسازي واردات خودرو قوت گرفت - دیجیاتو

85- تحقق 126 درصدي برنامه احیاي معادن کوچک - روزنامه روزگار معدن

86- طلا همچنان در حال ریزش - رویداد 24

87- طلاي جهانی بی رمق ماند - کالا خبر

88- الزامات دستور رئیس جمهور درباره تعیین تکلیف ته لنجی ها - خبرگزاري صدا و سیما

89- فصل توسعه مشاغل خانگی در استان ها - همشهري

90- باکیفیت ترین شهرهاي جهان در سال 2021 - ایمنا

91- وام قرض الحسنه 150 میلیونی با اقساط 60 ماهه به چه کسانی تعلق می گیرد ؟ - بانک مردم

92- سرمایه گذاري 45 میلیارد تومانی براي اشتغالزایی روستایی - فراسو



93- قیمت طلاي جهانی بی رمق ماند - بهار نیوز

94- امکان پاسخگویی به 22 درصد تقاضاي برق را نداریم/ برنامه ریزي براي احداث 35 هزار مگاوات ظرفیت جدید

نیروگاهی - ایلنا

95- چه کنم که بسته پایم... - کتاب ایران

96- چه عواملی ماهیت بیمه اي صندوق بازنشستگی را به حاشیه بردند؟ - کتاب ایران

97- راهنماي تدوین دوره هاي آموزشی برونداد محور - کتاب ایران

98- اصلاح ساختار و اخذ تصمیمات سخت لازمه تحول اقتصاد کشور - رکنا

99- اثر متغیرهاي اقتصاد کلان بر صندوق بازنشستگی کشوري - صندوق بازنشستگی کشوري

STARTUP POST -100» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست - صداي پول

101- بخش ایلخچی قطب تولید پسته در آذربایجان شرقی است - خبرگزاري مهر

102- مدیر اجرایی طرح احیا معادن کوچک مقیاس خبر داد: بازگشت 670 معدن به چرخه تولید - آواي صنعت

103- تحقق شعار ''ما میتوانیم'' اسکله اختصاصی صنایع آلومینیوم جنوب در منطقه ویژه اقتصادي پارسیان - آواي صنعت

104- وزیر کشور: امنیت خلیج فارس مدیون عقلانیت و اقتدار ایران است - حوزه نیوز

105- 3 نشانه کارآفرین حقیقی - اتاق بازرگانی تهران

106- چهارمین نشست شوراي هم اندیشی و تعامل رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي استان بوشهر در سال 1400 برگزار شد
- دانشگاه جامع علمی کاربردي

107- انتظار وزیر کشور از دوستی - موج

108- انتشارات پر سرخ منتشر کرد/دایه به بازار کتاب آمد - موج

109- دکتر امید در پیامی به مناسبت سالروز تاسیس دانشگاه از تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در

افق 1404 خبر داد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

110- بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه صنایع غذایی ارائه می شود - فودنا

111- رییس اداره توسعه کارآفرینی مازندران تاکید کرد: مراکز مشاوره، مکانی براي تقویت اکوسیستم کارآفرینی - آریا نیوز

112- پرداخت 892 فقره تسهیلات با اعتبار 489 میلیارد ریال در زنجان - آریا نیوز

113- 670 معدن به چرخه تولید مجدد بازگشت - روزنامه جهان اقتصاد

114- هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟ - اعتبار نیوز

115- صنعت پتروشیمی جهان در سال 2021 و چشم انداز آن - نیپنا

116- یکصد و چهل و هشتمین نشریه الکترونیکی پیام پتروشیمی منتشر شد - نیپنا

117- پیشنهاد به وزارت صمت - ایرنا

118- هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟ - بهار نیوز

119- «سعید محمد» مشاور رئیس جمهور شد +حکم - شهید نیوز

120- گـل نـرگس در روستاها شکوفه داد - همشهري

121- تصویب برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404 - اخبار دانشگاهی

122- اعلام جزئیات جشنواره «رشد» ویژه کانون هاي دانشگاه آزاد - اخبار دانشگاهی



123- قبادیان: طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار، موجب رشد کشور خواهد شد/ طهماسبی: ارتباط توأمان

آموزش دانشگاهی و فعالیت عملی ضروري است - جامعه ایده آل

124- با حکم سیدابراهیم رئیسی؛ سعید محمد، مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري شد - رشتکده

125- این افراد براي دریافت وام 150 میلیون تومانی فوري ثبت نام کنند - کارگر آنلاین

126- کسب رتبه عالی واحد اشتغال و کارآفرینی بهزیستی گیلان - مرجع آنلاین

127- دست دوستی به سمت کشورهاي همسایه دراز می کنیم/ هرمزگان باید محل تزریق توسعه به سایر مناطق باشد - تقریب
نیوز

128- انعقاد تفاهم نامه همکاري بین شرکت ساماندهی مشاغل با پارك علم و فناوري دانشگاه بهشتی - ایران نیوز 24

129- مهاجرت به کشور هاي عضو پیمان شینگن - انتخاب

130- توسعه مشاغل خانگی با جایگزینی فروش تضمینی به جاي خرید تضمینی - ایسنا

131- منتقدان رئیس دستگاه قضا به عملکرد صدروزه ایشان نگاه مثبت دارند - روزنامه اعتماد

132-  شناسایی مسائل اولویت دار طبس توسط نخبگان بسیجی این شهرستان / شبکه علمی توسط بسیجیان جدي گرفته شود -
خبرگزاري علم و فناوري

133- نیازمند گردشگري در دوران پسا کرونا هستیم/راه اندازي مرکز مشاوره سفروگردشگري - خبرگزاري علم و فناوري

134- آگهی استخدام شرکت رتبه یک نفت و گاز و پتروشیمی - روزنامه صبح ساحل

135- طلاي جهانی بی رمق ماند - سروش خبر

136- افزایش 37 درصدي اشتغال صنعتی در مازندران - شاتا

137- تولید انرژي برقابی در مازندران توسعه می یابد - پایگاه خبري وارش

138- شناسایی بسترهاي فسادزا در کردستان/ اختلاس و تضییع بیت المال بیشترین حجم تخلفات بود - تسنیم

139- صنایع بزرگ مستقر در استان از تیم هاي ورزشی هرمزگان حمایت کنند - ایلنا

140- بازارچه صنایع دستی و تولیدات صاحبان مشاغل خانگی در بازار بزرگ لارستان افتتاح شد - میراث آریا

141- فعالیت هاي نخبگان متناسب با مسائل روز انجام شود - حوزه نیوز

142- پخش تئاتر و فیلم سینمایی در مناطق روستایی و عشایر لرستان - شبستان

143- کسب و کارهاي روستایی تسهیلات 150 میلیون تومانی دریافت می کنند - ایلنا

144- مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی اصفهان: اصلاح فرایندهاي ارائه خدمات بهترین راه مبارزه با فساد است - آریا نیوز

145- فقر و محرومیت زیبنده هرمزگان نیست/ براي پیشرفت این استان ظرفیت ها را بسیج می کنیم - دانا

146- بازدید سه ساعته رئیس کل دادگستري گلستان از زندان گنبدکاووس/71 مددجو آزاد شدند - میزان

147- نرخ مشارکت اقتصادي در تابستان هم کاهش یافت - خبرگزاري مهر

148- یک میلیارد تومام وام به زندانیان آزاد شده از بند پرداخت شد - خبرگزاري مهر

149- 670 معدن به چرخه تولید بازگشت - صراط نیوز

150- ارسال یک نظر در: ''گزارش خلاصه اقدامات طرح احیاء، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در 6 ماهه نخست

سال 1400'' - معدن 24

- صفحه نخست مطبوعات 1400/07/19



 

بیش از یک هزار میلیارد ریال در بخش معدن در خراسان رضوي سرمایه

گذاري شد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوي از افزایش سرمایه گذاري در بخش معدن
در استان در سال جاري خبر داد و گفت: حجم سرمایه گذاري صورت گرفته در بخش معدن در استان از ابتدا سال جاري تا

پایان شهریور ماه یک هزار و 13 میلیارد و 220 میلیون و 479 هزار ریال بوده که نسبت به ...

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، محمد توکلی در خصوص میزان سرمایه گذاري در حوزه معدن در سال
جاري در استان خراسان رضوي اظهار داشت: حجم سرمایه گذاري صورت گرفته در بخش معدن در استان از ابتدا سال جاري تا پایان
شهریور ماه به یک هزار و 13 میلیارد و 220 میلیون و 479 هزار ریال رسیده که این میزان در سال 99، 382 میلیارد ریال بوده که

 
بیانگر رشد 2.5 برابري است. 

وي درباره میزان ذخایر کشف شده در استان طی این مدت افزود: میزان ذخایر کشف شده از ابتدا سال جاري تا پایان شهریور ماه 13

 
میلیون و 404 هزار و 500 تن بوده است. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوي تصریح کرد: از ابتدا سال جاري میزان اشتغال زایی

 
صورت گرفته ناشی از صدور پروانه هاي بهره برداري صادره شد تا پایان شهریور ماه سال 251 نفر بوده است. 

بر اساس گزارشی از ایسنا، توکلی با اشاره به اینکه در حال حاضر 496 معدن در استان فعال است، گفت: برخی از مواد معدنی شناخته
شده در استان شامل کرومیت، خاك صنعتی، مس، نقره و سرب، مخلوط کوهی، سنگ لاشه، مرمریت، نمک سنگی، اولیژیست، آگات،

 
سنگ آهن، سیلیس، مرمر، کلسیت، منگنز، زغال سنگ، بنتونیتف، سنگ آهک، گرانیت و طلا است. 

انتهاي پیام//



واکنش یکی از مدیران استانداري گیلان به واردات چاي از کنیا؛ سرمایه

گذاران کنیایی بازگشته اند | یونس رنجکش: فعالیت این کارخانه قانونی و

عادي است

منبع: گیل و دیلمشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري گیلان از راه اندازي مجدد کارخانه فرآوري چاي شرکت کنیایی
در لاهیجان خبر داد و گفت: احیاء و فعالیت مجدد کارخانه فرآوري و بسته بندي چاي که کنیایی ها در لاهیجان سرمایه

گذاري کرده اند، موجب بهبود صنعت بسته بندي و رونق اشتغال می شود. به گزارش پایگاه ...

واکنش یکی از مدیران استانداري گیلان به واردات چاي از
کنیا؛ سرمایه گذاران کنیایی بازگشته اند | یونس رنجکش:
فعالیت این کارخانه قانونی و عادي است توسط :

 
Omidدر: 1400 مهر 19 در: اقتصادي چاپ ایمیل 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري
گیلان از راه اندازي مجدد کارخانه فرآوري چاي شرکت
کنیایی در لاهیجان خبر داد و گفت: احیاء و فعالیت مجدد
کارخانه فرآوري و بسته بندي چاي که کنیایی ها در

 
لاهیجان سرمایه گذاري کرده اند، موجب بهبود صنعت بسته بندي و رونق اشتغال می شود. 

به گزارش پایگاه خبري گیل و دیلم به نقل از ایرنا، یونس رنجکش، مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري گیلان
پنجشنبه اعلام کرد: این کارخانه سال 1381 توسط سرمایه گذار کینیایی خریداري شد و قرار بود در صنعت فراوري و بسته بندي

 
چاي داخلی و خارجی فعالیت کند اما چندین سال قبل بدلایل مختلفی از جمله مشکلات عدم تامین مواد اولیه (چاي) تعطیل شد. 

وي اظهار داشت: سالانه 100هزارتن چاي در کشور مصرف می شود که فقط حدود 30 هزارتن آن تولید داخلی است و مابقی از طریق
واردات تامین می شود و قرار بود تا این شرکت علاوه بر بسته بندي چاي داخلی و فرآوري آن همچون تبدیل چاي به نوشابه ، چاي

 
خارجی را نیز به صورت فله اي وارد و در این شرکت بسته بندي کند. 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري با بیان اینکه تقویت زنجیره ارزش از طریق خدمات و ایجاد کارخانجات فرآوري ، بسته بندي و
تبدیل چاي با ذائقه هاي مختلف امکان پذیر است، افزود: براي رونق اقتصادي و اشتغالزایی نیازمند سرمایه گذاري هاي داخلی و
خارجی هستیم و با پیگیري هاي صورت گرفته این کارخانه کنیایی بعد از مدت ها تعطیلی قرار است دوباره با هدف بسته بندي و

 
فرآوري چاي فعالیت کند. 

رنجکش گفت: برخلاف آنچه که عده اي مطرح می کنند فعالیت این کارخانه نه تنها به چاي داخلی آسیب وارد نمی کند بلکه چاي
تولید داخلی بدلیل بسته بندي در کشور با برند خود به بازارها عرضه می شود و توامان چاي وارداتی مصرف کشور نیز در این منطقه



 
بسته بندي می شود. 

وي ادامه داد: فعالیت این کارخانه قانونی و عادي است و اگر بجاي چاي بسته بندي وارداتی، چاي فله اي وارد کشور و بسته بندي

 
شود؛ موجب ایجاد اشتغال و فعال سازي صنعت بسته بندي در منطقه می شود. 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري گیلان یادآورشد: سال گذشته نیز هیات کنیایی به سرپرسی استاندار
بومت، به گیلان آمده بودند و محموله اي به وزن یکهزار تن چاي، از لاهیجان به آن کشور صادر شده بود که زمینه تبادل محصول

 
چاي به 2 کشور را فراهم کرد. 

رنجکش خاطرنشان کرد: اصل حضور هیات کنیایی، به انجام سرمایه گذاري در استان گیلان و لاهیجان در حوزه محصولات کشاورزي

 
مربوط می شود و ضمن استقبال از این امر مهم، باید از حاشیه سازي ها پرهیز کرد. 

در استان هاي گیلان و مازندران بالغ بر 55 هزار چایکار وجود دارد و وسعت باغهاي چاي این 2 استان در حدود 25 هزار هکتار است
که در این میان هر ساله سطح زیرکشت متفاوت است. طبق آمارها مصرف سالانه 100 هزار تن چاي خشک در کشور داریم که 30

هزار تن از چاي خشک مورد نیاز کشور در داخل تولید می شود.



5 نیاز اولویت دار اصفهان در زمینه ثبت موقوفات احصاء شد/ جوانان و شرکت

هاي دانش بنیان در اولویت

منبع: مفتاح نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان از احصاء پنج نیاز اولویت دار استان اصفهان براي ثبت
وقف جدید در اصفهان خبر داد. نوشته 5 نیاز اولویت دار اصفهان در زمینه ثبت موقوفات احصاء شد/ جوانان و شرکت هاي

دانش بنیان در اولویت اولین بار در مفتاح نیوز پدیدار شد.

5 نیاز اولویت دار اصفهان در زمینه ثبت موقوفات احصاء

 
شد/ جوانان و شرکت هاي دانش بنیان در اولویت 

به گزارش مفتاح وبه نقل از روابط عمومی اداره کل اوقاف و
امور خیریه استان اصفهان، حجت الاسلام ولی االله روان
ضمن تبریک دهه وقف با بیان اینکه براي این ایام برنامه
هاي متنوعی در دستور کار ادارات شهرستانهاي استان

اصفهان قرار گرفته است، اظهار داشت: از جمله این برنامه ها تجدید میثاق با شهدا و غبارروبی گلزارهاي شهدا و امامزادگان بوده است.
وي افزود: سخنرانی روساي ادارات شهرستان هاي استان اصفهان پیش از خطبه هاي نماز جمعه نیز از دیگر برنامه هاي در دستور کار

 
این دهه بوده است. 

معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان با بیان اینکه حضور خادمان رضوي را در امامزادگان استان
اصفهان از شب شهادت امام رضا (ع) تا شام شهادت این امام بزرگوار داشتیم، ادامه داد: این سفیران که یک گروه سه نفره را تشکیل
می دادند 9 برنامه در استان اصفهان در امامزادگان سید محمد خمینی شهر، محسن وحید، زینبیه اصفهان، نرمی دولت آباد، یادمان
شهید حججی نجف آباد، مسجد جامع نجف آباد موسسه قرآنی آسیه نجف آباد، حسینیه آقاي جعفري در نجف آباد و موکب شهدا در

 
خیابان لاله که متعلق به موسسه باران بود، اجرا کردند. 

وي همچنین با اشاره به برنامه هاي اجرا شده به مناسبت شهادت امام رضا (ع) تصریح کرد: به این مناسبت پیاده روي، و مراسم شام

 
غریبان امام رضا (ع) برگزار شده است. 

حجت الاسلام روان در ادامه با اشاره به برنامه هاي ترویج فرهنگ وقف به مناسبت دهه وقف نیز تصریح کرد: براي این امر تبلیغات

 
محیطی در سطح شهرستانهاي استان انجام شده است و مراکز مشاوره وقف نیز در ادارات شهرستان هاي استان دایر شده است. 

وي گفت: برگزاري مسابقات با موضوع وقف را نیز از دیگز اقدامات صورت گرفته در این ایام بوده است که از آن جمله مسابقه اي است

 
که در 10 شب در صفحه اینستاگرام اوقاف استان بارگذاري میشود. 

معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان با بیان اینکه ایستگاه هاي همه واقف باشیم نیز در همه
امامزادگان استان اصفهان راهاندازي شده است، اضافه کرد: باید توجه داشت که نیازهاي استان اصفهان در زمینه وقف احصاء شده و

 
در اختیار واقفان قرار می گیرد. 

وي افزود: ازدواج، اشتغال، مسکن و تحصیل جوانان، کمک به موسسات دانش بنیان و مباحث علم و فناوري و کمک به کاهش آسیب



 
هاي اجتماعی از نیات احصا شده براي ثبت وقف جدید در استان اصفهان است. 

حجت الاسلام روان رونمایی از کتاب "مهاجران مجاهد " که شرح حال امامزاده آقا علی عباس است را از دیگر اقدامات دهه وقف در
استان اصفهان دانست و گفت: این کتاب که توسط دکتر مجید زجاجی کاشانی از اساتید حوزه و دانشگاه تالیف شده است، در امامزاده

آقا علی عباس (ع) رونمایی شد.



صادرات 50 محصول شرکت هاي عضو پارك فناوري پردیس به 22 کشور

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در سال 99، 50 محصول فناورانه به 22 کشور صادر شد، گفت: بیشترین میزان
صادرات در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی بوده است.

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در سال 99، 50
محصول فناورانه به 22 کشور صادر شد، گفت: بیشترین
میزان صادرات در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی بوده است.

به گزارش خبرنگار مهر، مهدي صفاري نیا در مراسم
نوزدهمین اجلاس سالیانه و جشنواره برترین هاي پارك
فناوري پردیس که به صورت آنلاین در محل این پارك
برگزار شد، گزارش عملکرد پارك فناوري پردیس در سال

 
99 را ارائه کرد. 

وي افزود: پارك فناوري پردیس متشکل از مرکز شتابدهی نوآوري، صندوق توسعه فناوري هاي نوین، شبکه فن بازار ملی ایران،
اینوتکس، شبکه فناوري و نوآوري، بنیاد علم و فناوري مصطفی، کارخانه هاي نوآوري، مرکز رشد فناوري نخبگان، پارك فناوري

 
اقتصاد دیجیتال، پارك فناوري سلامت پردیس است. 

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در حال حاضر 500 هکتار در تملک پارك فناوري پردیس است، تصریح کرد: این پارك

 
407 عضو اصلی دارد. 

صفاري نیا در خصوص اعضاي پارك، اظهار داشت: 18 فضاي کار اشتراکی، 87 شتابدهنده عضو مرکز شتابدهی (متشکل از 720

 
استارت آپ)، سه هزار و 433 عضو حقوقی شبکه فناوري و نوآوري از اعضاي خانواده پارك فناوري پردیس به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه پارك فناوري پردیس اکنون 158 شرکت تملیکی، 64 شرکت استیجاري، 97 تیم نوپا، 51 کارگزار خدمات تخصصی،

 
37 عضو پارك از شعب را در خود جاي داده است. 

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در سال گذشته 155 هزار میلیارد ریال میزان فروش شرکت هاي دانش بنیان عضو پارك

 
فناوري پردیس بوده است، تأکید کرد: میزان فروش سال گذشته نسبت به سال 98 افزایش چشمگیري داشته است. 

صفاري نیا با بیان اینکه در سال 99، پنجاه محصول به 22 شرکت توسط شرکت هاي عضو پارك پردیس صادر شده است، خاطرنشان

 
کرد: میزان این صادرات برابر با 300 میلیون یورو بوده است. 

 
جلوگیري از خروج ارز در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی 



به گفته وي میزان صادرات این شرکت هاي دانش بنیان در سال 99، 235 میلیون یورو باعث جلوگیري از خروج ارز از کشور شده که
32 درصد این میزان مربوط به حوزه الکترونیک و مخابرات، 52 درصد مربوط به حوزه دارو و تجهیزات پزشکی و 18 درصد مربوط به

 
سایر حوزه ها بوده است. 

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در سال گذشته مجموع سرمایه گذاري بخش خصوصی 25 برابر بیشتر نسبت به بخش
دولتی بوده است، گفت: در مجموع 77 هزار میلیارد ریال توسط بخش خصوصی در ساختمان و تجهیزات پارك سرمایه گذاري شده

 
است. 

صفاري نیا تأکید کرد: همچنین 200 هزار مترمربع در حال طراحی و ساخت براي اختصاص به فضاهاي پژوهشی و فناوري سرمایه

 
گذاري می شود. 

وي افزود: در مجموع سه هزار میلیارد ریال توسط دولت در سال گذشته در پارك فناوري پردیس سرمایه گذاري شد؛ همچنین در

 
بخش تحقیق و توسعه شش هزار و 200 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است. 

 
هم افزایی اعضاي پارك با دانشگاه ها در سال 99 

رئیس پارك فناوري پردیس با بیان اینکه در سال 99 هم افزایی ویژه اي بین اعضاي پارك فناوري پردیس و دانشگاه ها محقق شد،
تصریح کرد: جذب 82 استاد دانشگاه، انجام 9 پایان نامه در شرکت ها، اشتراك گذاري 28 مورد امکانات آزمایشگاهی و کارگاهی،
انتشار 39 مقاله داخلی و خارجی، جذب 45 کارآموز ودانشجو و انجام 13 پروژه مشترك بین شرکت هاي عضو با دانشگاه ها از جمله

 
همکاري هاي بین پارك و دانشگاه هاي کشور بوده است. 

صفاري نیا با بیان اینکه در سال گذشته 33 دانش فنی توسط شرکت هاي عضو پارك بومی سازي شده اند، تأکید کرد: همچنین دو

 
پروژه با دو کشور خارجی به سرانجام رسید. 

وي افزود: در مجموع هزار و 737 محصول توسط شرکت هاي دانش بنیان عضو پارك فناوري پردیس به تولید رسیدند که جزو

 
محصولات جدید به شمار می روند. 

 
تسهیل تجاري سازي و توسعه خدمات تخصصی در سال 99 

رئیس پارك فناوري پردیس اظهار داشت: ایجاد دو هزار فرصت استخدام و کارآموزي، ارائه 180 مورد مشاوره براي تجاري سازي،
ارزیابی اختراع، تدوین مدل هاي کسب و کار طرح هاي دانش بنیان، آموزش 238 هزار نفر ساعت در 124 دوره، جذب 500 میلیارد
ریال اعتبار از صندوق توسعه ملی و صندوق نوآوري و شکوفایی و حمایت مالی 80 مورد از شرکت هاي عضو از جمله تسهیلات پارك

 
فناوري پردیس به شرکت هاي عضو بوده است. 

 
حمایت از توسعه بازار شرکت ها و حضور در مناقصات 

صفاري نیا با بیان اینکه در سال 99، 53 فقره تسهیلات به مبلغ 302 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان ارائه شده است، بیان



کرد: همچنین 117 فقره ضمانت نامه براي حضور در مناقصات به میزان دو هزار و 132 میلیارد ریال به شرکت هاي دانش بنیان

 
صادر شده است. 

وي ادامه داد: در سال گذشته بیش از هزار جلسه مواجهه تجاري بین شرکت هاي دانش بنیان و سرمایه گذاران توسط پارك برگزار

 
شد. 

 
کمک به رفع نیازهاي فناورانه صنایع بزرگ 

رئیس پارك فناوري پردیس در خصوص رفع نیازهاي صنایع بزرگ توسط شرکت هاي عضو پارك، گفت: بیش از 50 پروژه در قالب
20 قرارداد با صنایع مختلف به ارزش هزار و 500 میلیارد ریال اجرا شد و بیش از صد نیاز صنایع به محصولات هایتک نیز به مرحله

 
بومی سازي رسید. 

به گفته صفاري نیا در مجموع پنج قرارداد پژوهشی به میزان 180 میلیارد ریال براي کمک به رفع نیازهاي فناورانه صنایع بزرگ

 
منعقد شد. 

 
برخورداري از معافیت ها و مزایاي قانونی 

وي افزود: در سال گذشته 3 درصد از 9 درصد مالیات بر افزوده به پارك هاي فناوري براي توسعه زیرساخت شهري اختصاص یافت و

 
از سوي دیگر خدمات تخصصی نظام وظیفه 20 نفر در شرکت هاي عضو انجام شد. 

رئیس پارك فناوري پردیس با اشاره به دیگر معافیت ها و مزایاي قانونی، گفت: بهره مندي سه هزار و 153 نفر از پرسنل 57 شرکت
عضو از معافیت مالیات بر حقوق و برخورداري از 89 شرکت به میزان هزار و 92 میلیارد معافیت مالیات بر عملکرد از دیگر مزایاي

 
قانونی بود که در سال گذشته براي شرکت هاي دانش بنیان اعمال شد. 

 
استقرار سه نهاد تخصصی در پارك فناوري پردیس 

صفاري نیا با بیان اینکه سه نهاد تخصصی در پارك فناوري پردیس مستقر هستند، تأکید کرد: مجتمع حل اختلاف شرکت هاي دانش
بنیان و نخبگان، اداره صمت استان تهران و دفتر مالکیت معنوي سازمان ثبت و اسناد و املاك کشور در پارك فناوري پردیس مستقر

 
هستند. 

 
برگزاري چهارمین دوره از جایزه مصطفی (ص) 

وي با اشاره به جایزه مصطفی (ص) از برنامه هاي جنبی پارك فناوري پردیس، گفت: قرار است چهارمین دوره اعطاي جایزه مصطفی

 
در 29 مهرماه در تالار وحدت برگزار شود. 

رئیس پارك فناوري پردیس در خصوص رویدادهاي برگزار شده در سال گذشته، تصریح کرد: اینوتکس، رویداد نونمایی، افتتاح

 
نمایشگاه محصولات پارك از جمله رویدادها و برنامه هاي برگزار شده پارك پردیس به شمار می رود. 



 
امکان فعالیت نخبگان مقیم خارج از کشور در پارك فناوري پردیس 

صفاري نیا ادامه داد: در سال گذشته پنج مورد اعطاي تسهیلات براي جذب ایرانیان متخصص غیر مقیم اعطا شد و دو شرکت دانش
بنیان توسط این ایرانیان غیر مقیم در پارك مستقر شدند. همچنین دو مورد اشتغال از این افراد را در شرکت هاي دانش بنیان عضو

 
پارك داشتیم. 

 
رئیس پارك فناوري پردیس گفت: در مجموع 30 شرکت دانش بنیان توسط ایرانیان غیرمقیم در پارك اداره می شوند. 

 
مجوزها و تفاهم نامه هاي در سال 99 

صفاري نیا گفت: انعقاد تفاهم نامه با دانشگاه ها از جمله دانشگاه آزاد، انعقاد تفاهم نامه با استانداري تهران جهت ایجاد و گسترش
نوآوري پردیس، انعقاد تفاهم نامه با سازمان اوقاف و امور خیریه براي مشارکت در توسعه ناحیه نوآوري پردیس، انعقاد موافقت نامه با
وزارت ارتباطات براي راه اندازي پردیس اقتصاد دیجیتال، انعقاد تفاهم نامه با شرکت مادر تخصصی عمران شهرهاي جدید براي ایجاد

 
شهرك مسکونی شاغلان در پارك پردیس از جمله تفاهم نامه ها در سال 99 بوده است. 

به گفته وي همچنین انعقاد قرارداد خرید 327 هکتار از اراضی توسعه ناحیه نوآوري پردیس با وزارت مسکن و شهرسازي و تصویب
طرح ایجاد ستاد امور فناوري و نوآوري استان تهران ذیل کارگروه آموزش و پژوهش استان تهران به مدیریت پارك فناوري پردیس از

دیگر تفاهم نامه هاي سال گذشته بوده است که امیدواریم به نتیجه برسد.



حضور سازمان تامین اجتماعی در ششمین نمایشگاه ایران فارما

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیر کل امور فرهنگی و اجتماعی سازمان تأمین اجتماعی گفت: سازمان تامین اجتماعی در راستاي تکریم و ارزش گذاري به
قشر معزز کارفرمایان و صنعتگران کشور در ششمین نمایشگاه ایران فارما حضور دارد.

مدیر کل امور فرهنگی و اجتماعی سازمان تأمین اجتماعی گفت: سازمان تامین اجتماعی در راستاي تکریم و ارزش گذاري به

 
قشر معزز کارفرمایان و صنعتگران کشور در ششمین نمایشگاه ایران فارما حضور دارد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از اداره روابط عمومی سازمان تامین اجتماعی، علی جهانی اظهار داشت: در غرفه سازمان تامین
اجتماعی ضمن عرضه محصولات فرهنگی و بیمه اي (شامل کتاب، کتابچه، بروشور و لوح فشرده آموزشی و …)، کارشناسان سازمان

 
تأمین اجتماعی نیز پاسخگوي سوالات بیمه اي شرکت کنندگان هستند. 

وي با اشاره به اینکه توجه به جایگاه شامخ کارفرمایان و صنعتگران در پیشبرد اهداف اقتصادي و اجتماعی کشور نقش خاص و ویژه

 
دارد، اظهار داشت: این عزیزان در عرصه کار و اشتغال و تداوم حیات بیمه هاي اجتماعی مشغول فعالیت هستند. 

مدیر کل امور فرهنگی و اجتماعی سازمان تامین اجتماعی با تاکید بر اینکه استفاده از لگوي سازمان تامین اجتماعی بر روي
مستندات نمایشگاه بیانگر همکاري و مشارکت در این نمایشگاه است، گفت: غرفه تامین اجتماعی در راستاي اطلاع رسانی بیمه اي و

 
تقویت ارتباط چهره به چهره با صنعتگران و کارفرمایان، فرهیختگان و اساتید برپا شده است. 

ششمین نمایشگاه ایران فارما با هدف معرفی توانمندي ها و پتانسیل هاي صنعت دارویی کشور و افزایش فرصت هاي صادراتی، طی
روزهاي 19 الی 21 مهر 1400 در مصلاي امام خمینی (ره) تهران برگزار می،شود و شرکت هاي دارویی تابعه سازمان تأمین اجتماعی

نیز با نمایش محصولات تولیدي خود در این نمایشگاه حضور یافته اند.



بهره برداري 1300 پروژه در خراسان شمالی پس از حضور مقام معظم رهبري

در استان

منبع: ایسناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري خراسان شمالی از بهره برداري یک هزارو 300 پروژه با اعتبار دو هزار و 45 میلیارد
تومان خبرداد.

علی بیگ زاده، در مراسم محوري 19 مهر( سالروز سفر پر
خیرو برکت مقام معظم رهبري به استان) که در محل
مصلی امام خمینی(ره) بجنورد برگزار شد، با اشاره به
برکت حضور مقام معظم رهبري در استان خراسان شمالی،
بیان کرد: حضور یک هفته اي مقام معظم رهبري در
خراسان شمالی موجب شد این استان محروم بیش از یک

 
دهه پیشرفت کند. 

وي در رابطه با برخی از اقدامات انجام شده از سفر مقام
معظم رهبري به استان، اظهار کرد: اعتباریک هزاروهفت

میلیارد تومان پروژه عمرانی و دو هزارو 300 میلیارد تومان پروژه بانکی در قالب 228 مصوبه و هزار و 635 پروژه به استان تعلق

 
گرفته است. 

بیگ زاده ادامه داد: بیش از 800 پروژه به منظور توسعه و پیشرفت روستاها انجام شده که اعتبارات تعلق گرفته به این پروژه ها 507

 
میلیارد و هزارو 588 بوده است. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري خراسان شمالی با اشاره به عملکرد اعتبارات مذکور، بیان کرد: تا کنون دو هزارو 45 میلیارد

 
تومان در قالب یک هزارو 300 پروژه به بهره برداري رسیده است. 

بیگ زاده تصریح کرد: بیش از 10میلیارد تومان صرف شروع و تکمیل پروژه هاي گاز کشی، تهیه جهیزیه و تامین لوازم منزل براي

 
نیازمندان، ساخت مسکن براي محرومین، تجهیز مساجد وموسسات قرآنی حوزه استان تعلق گرفته است. 

وي از مهم ترین اقدامات صورت گرفته پس از حضور مقام معظم رهبري در استان را احداث، توسعه و تکمیل بیمارستان بجنورد و
شیروان، خانه هاي بهداشت، پایگاه امدادي واورژانس جاده اي و همچنین کمک به تکمیل سدهاي استان و احداث و تکمیل راه هاي

 
روستایی و اجراي طرح هاي روستایی و کمک به تکمیل کلانتري ها و پاسگاه هاي انتظامی و مرزبانی بیان کرد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري خراسان شمالی با اشاره به دیگراقدامات انجام شده، بیان کرد: افزایش پوشش شبکه هاي
رادیویی و تلویزیونی وتبدیل ایستگاه ماهواره اي آنالوگ به دیجیتال در سطح استان، تقویت و تکمیل شبکه هاي گاز رسانی 410
روستا، کمک به اجراي پروژه هاي بهبود عبور و مرور و جمع آوري آب هاي سطحی، کمک به احداث تقاطع غیر هم سطح( احداث پل



19 مهر)، کمک به احداث مسکن ارزان قیمت روستایی و شهري از سمت بنیاد مسکن در سطح استان، اجراي طرح هاي کوچک

 
تامین آب و کانال انتقال آب در استان از جمله اقدامات انجام شده در سفر مقام معظم رهبري به استان است. 

بیگ زاده ادامه داد: کمک به توسعه پرورش کرم ابریشم به منظور افزایش اشتغال زایی، کمک به احداث و تجهیز فضاهاي فرهنگی
(کتابخانه ها، کانون هاي فرهنگی مساجد)، احداث خانه هاي عالم در سطح استان، کمک به احداث پایگاه هاي بسیج مقاومت در
حوزه شهري و روستایی، کمک به احداث مراکز نگهداري کودکان بی سرپرست و احداث و تجهیز شیرخوارگاه ها و... نیز در سفر مقام

 
معظم رهبري انجام شد. 

انتهاي پیام



فعالیت هاي موسسه تحقیقات علوم شیلاتی در صید ترال تجاري نیست

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/07/19

رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور گفت: تحقیق و بررسی درباره میزان ذخایر، تعیین زمان و مکان مناسب صید و
بهره برداري اصولی از منابع آبزي در خلیج فارس و دریاي عمان با روش صید «ترال کف» جنبه تجاري ندارد.

رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور گفت: تحقیق
و بررسی درباره میزان ذخایر، تعیین زمان و مکان مناسب
صید و بهره برداري اصولی از منابع آبزي در خلیج فارس و

 
دریاي عمان با روش صید «ترال کف» جنبه تجاري ندارد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از وزارت جهاد کشاورزي،
«محمود بهمنی» درباره شروع گشت تحقیقاتی بررسی
وضعیت ذخایر کف زي در آب هاي استان سیستان و

بلوچستان منطقه چابهار که تحت عنوان شروع مجدد صید ترال کف مطرح شد، افزود: موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور براساس
اساسنامه خود وظیفه تحقیق و بررسی درباره حیات گونه هاي مختلف (اعم از جانوري و گیاهی)، تحقیق و بررسی درباره میزان
ذخایر، تعیین زمان و مکان مناسب صید و بهره برداري اصولی و منطقی از منابع آبزي، تحقیق و بررسی درباره ادوات و آلات صید و
شناورهاي صیادي، معرفی مناسب ترین روش استفاده از آن ها، تحقیق درباره روش هاي تکثیر و پرورش آبزیان واجد ارزش شیلاتی

 
را برعهده دارد. 

رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور با بیان اینکه این موسسه با قدمت بیش از یکصد سال پژوهش در کشور، نقش مهم و
اساسی را در توسعه شیلات کشور داشته است، اظهار داشت: به طور مسلم توسعه شیلات، در طی چهار دهه گذشته منجر به افزایش

 
تولیدات شیلاتی از حدود 35 هزارتن در پیش از انقلاب به بیش از 1.2 میلیون تن فعلی شده است. 

بهمنی تصریح کرد: از مهم ترین پروژه هایی که طی سی سال گذشته به طور مداوم و سالانه انجام گرفته، پروژه بررسی وضعیت ذخایر
کف زي در آب هاي خلیج فارس و دریاي عمان می باشد که بخشی از نتایج انجام این پروژه شامل معرفی گونه هاي جدید براي صید،
معرفی گونه هاي کمتر برداشت شده، تعیین فصول صید براي گونه هاي مهم اقتصادي، تعیین میزان تغییرات در فراوانی گونه هاي

 
مختلف و تعیین ممنوعیت هاي زمانی و مکانی صید براي معرفی گونه ها است. 

این مقام مسئول، تاکید کرد: نتایج این گشت تحقیقاتی به عنوان یک فعالیت حاکمیتی، پایداري در برداشت از ذخایر آبزي و پایداري
اشتغال هاي ایجادشده در این بخش را در طی این سال ها رقم زده است. با توجه به حجم بالاي تنوع گونه اي آبزیان کف زي در
خلیج فارس و دریاي عمان، گشت تحقیقاتی مذکور با صید ترال کف انجام می گیرد و به دلیل مدت زمان کوتاه تور کشی (حداکثر

 
یک ساعت)، نه تنها خسارت زیست محیطی را در بر ندارد، بلکه به هیچ عنوان جنبه تجاري نخواهد داشت. 



ذکر این نکته لازم است که گشت تحقیقاتی مذکور با شناور تحقیقاتی فردوس یک در ایستگاه هاي ثابت از اعماق 10 تا 100 در طول

 
سواحل خلیج فارس و دریاي عمان به شرح زیر انجام می شود: 

 
1- آبهاي دریاي عمان در استان سیستان و بلوچستان حداکثر 25 روز 

 
2- آبهاي استان هرمزگان حداکثر 30 روز 

 
3- آبهاي استان بوشهر حداکثر 25 روز 

 
4- آبهاي استان خوزستان حداکثر 15 روز. 

پربیننده ترین برنج ایرانی ارزان شد صدور مجوز واردات تخم مرغ براي تامین ذخایر پشتیبانی/ افزایش 6500 تومانی قیمت مصوب
هر شانه تخم مرغ صادرات دام زنده آزاد شد قیمت ماهی قزل آلا دوبرابر شد برنج ارزان می شود!



تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/07/19

 
مقیمی: 

 
تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی 

سرپرست دانشگاه تهران گفت: در این دانشگاه چشم انداز جدیدي براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی

 
ترسیم شده است. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران»، محمد مقیمی، سرپرست دانشگاه تهران در آیین آغاز سال تحصیلی جدید که صبح امروز با
حضور رییس جمهور و جمعی از مسئولان و مدیران وزارتخانه هاي علوم و بهداشت برگزار شد، گفت: در دوره جدید مدیریت مبتنی بر
مفروضات گام دوم انقلاب اسلامی چشم اندازي را ترسیم کردیم، جهاد علمی براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري

 
اجتماعی. 

مقیمی اظهار داشت: براي اینکه خروجی هاي کارآفرین داشته
باشیم در ابتدا باید کلیه فرآیند هاي آموزشی، اداري، پژوهشی و
فعالیت هاي معطوف به کارآفرینی را بازنگري کنیم و مرحله
جذب اعضاي هیئت علمی و حتی کارکنان را به خوبی پشت سر
گذاریم لذا در حال تشکیل براي ایجاد کارگروهی بدین منظور

 
هستیم. 

سرپرست دانشگاه تهران با بیان اینکه دانشگاه باید درخدمت
جامعه باشد، عنوان کرد: بایددانشگاه براي پاسخگویی به نیاز ها مسئولیت پذیري اجتماعی داشته باشد و هیئت هاي علمی مسائل و

 
مشکلات را رصد کرده و براي آن ها چاره اندیشی کنند. 

وي ادامه داد: مسائل آب، کشاورزي، مشکلات زیست محیطی، چابک سازي دولت، تامین منابع مالی دولت، نظام مالیاتی و ... به عزم
ملی نیاز دارد و دانشگاه تهران براي پاسخگویی به این ابرچالش ها آمادگی کامل دارد. درحقیق دانشگاهیان آمادگی دارند که با سبک

مدیریت جهادي اکنون براي تحقق اهداف گام بردارند.



برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر نیرو گفت: در حال حاضر هیچ برنامه اي براي افزایش تعرفه قیمت آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار ندارد.

 
وزیر نیرو گفت: در حال حاضر هیچ برنامه اي براي افزایش تعرفه قیمت آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار ندارد. 

به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان امروز در حاشیه مراسم امضاي تفاهم نامه بین وزارت صمت و نیرو براي احداث 10 هزار مگاوات
ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن در خصوص آخرین وضعیت صادرات برق گفت: ترجیح من این است که اکنون
در مورد صادرات برق صحبتی نکنم. اولویت ما تأمین برق مردم و صنایع در داخل کشور است. زمانی که برق مازاد داشته باشیم می

 
توانیم روي این مسئله فکر کنیم. البته در حال حاضر مبادلات برقی داریم. 

وي افزود: در برخی نقاط واردات و در برخی نقاط صادرات برق صورت می گیرد اما تراز واردات بسیار بیشتري است. در حال حاضر از
چند نقطه مجبور به واردات برق هستیم. در تابستان نیز این کار را انجام دادیم تا بتوانیم برق را تأمین کنیم اما در زمانی که برق مازاد

 
داشته باشیم حتما براي صادرات به صورت گسترده عمل خواهیم کرد. 

وزیر نیرو در خصوص تأمین سوخت نیروگاه ها در زمستان نیز گفت: موضوع سوخت نیروگاهی یکی از موضوعات بسیار مهم براي
زمستان است. مشکلی که در سال گذشته بوجود آمد این بود که مخازن سوخت نیروگاه ها پر نشد و به همین دلیل تأمین گاز با خلل

 
مواجه شد. 

محرابیان با بیان اینکه در سال گذشته اولویت تأمین گاز به درستی به بخش خانگی داده شد، گفت: همین مسئله موجب شد تا برخی
از نیروگاه ها سوخت کافی نداشته باشند لذا امسال از یک ماه گذشته در یک اقدام مشترك با وزارت نفت تلاش کردیم تا ناوگان حمل

 
و نقل کشور را بسیج کنیم. 

به گفته وي مصوبه خوبی نیز در دولت براي تشویق مالکان ناوگان صورت گرفت و در حال حاضر با سرعت بسیار خوبی سوخت رسانی

 
در حال انجام است. 

وزیر نیرو اظهار کرد: لازم است که این خبر خوب را بدهم که موجودي مخازن در همین امروز بالاتر از ذخیره ما در سال گذشته است

 
و این شرایط را ادامه می دهیم تا به یک ذخیره مطمئن برسیم و اگر مطابق برنامه سوخت رسانی انجام شود نگرانی نداریم. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: صنایع تقاضاي بالایی براي برق دارند که پتانسیل هاي موجود امکان اجابت آن را
ندارد لذا کاري که انجام می دهیم موجب می شود که برق صنایع به طور مطمئن تأمین شود و وابستگی صنایع به حوزه برق کاهش
یابد به گونه اي که بتوانند برنامه ریزي براي طرح هاي توسعه و صادرات داشته باشند و از طرفی دیگر تولید برق نیز براي صنایع یک

 
تولید پرسود به حساب آید. 

محرابیان ادامه داد: صنایع می توانند علاوه بر اینکه از تولید محصول خود عاید سود می شوند از ناحیه تولید برق نیز سود دریافت

 
کنند. 

وي اظهار کرد: در بخش انرژي یارانه سنگینی به مصرف کننده داده می شود که بخشی از آن مربوط به صنایع است. اعتقاد ما این
است که به صنایع کوچک باید یارانه داده شود که در همه جاي دنیا نیز این اتفاق می افتد. صنایع کوچک باعث اشتغال بیشتر و رفاه

 
مردم می شوند و منفعت آن نیز به صورت عمومی است. 

وزیر نیرو با بیان اینکه در این بخش ما حمایت می کنیم که یارانه پرداخت شود، گفت: در صنایع بزرگ با اقدامی که امروز انجام می
شود این مسئله توسعه می یابد تا صنایع بزرگ خودشان بتوانند اقدام به تولید برق کنند.



پروژه هاي راهسازي استان ایلام سرعت می گیرد

منبع: تین نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرکل راه وشهرسازي استان تسریع روند اجراي طرح هاي راهسازي را براي توسعه استان بسیار بااهمیت خواند.

تین نیوز عبداالله بهادري، مدیرکل راه وشهرسازي استان ایلام به منظوربررسی آخرین وضعیت پروژه ها و رسیدگی به موانع و

 
مشکلات فنی واجرایی طرح ها با پیمانکاران حوزه راه سازي محورهاي مختلف استان تشکیل جلسه داد 

به گزارش تین نیوز به نقل از اداره ارتباطات واطلاع رسانی راه وشهرسازي استان ایلام ، مدیرکل راه وشهرسازي استان تسریع روند
اجراي طرح هاي راهسازي را براي توسعه استان بسیار بااهمیت خواند وافزود: خوشبختانه پروژه هاي بزرگ وتاثیرگذاري درحوزه راه
استان هم اکنون فعال می باشند و روند اجراي این طرح ها نیز مطلوب است و می طلبد با تلاش مضاعف سرعت اجراي آنها را افزایش

 
دهیم. 

وي افزود: خوشبختانه دراستان ایلام پیمانکاران بومی با توان اجرایی بالا فعالیت دارند و این امر اشتغال نیروهاي بومی استان را درپی

 
دارد که تأمین اعتبار به موقع طرح ها درجهت حفظ این سرمایه اجتماعی و اشتغال پایداربسیارموثرخواهد بود. 

بهادري دربخش دیگرازسخنان خود به کیفیت فنی طرح ها اشاره کرد وافزود: نباید اجازه دهیم سرعت اجراوحساسیت پروژه ها سبب

 
پایین آمدن کیفیت فنی شودو این مسئله به هیچ وجه قابل چشم پوشی و پذیرفتنی نیست. 

 
لازم به ذکراست درحال حاضربیش از40 طرح راهسازي دراستان ایلام فعال است. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



قیمت طلا ثابت ماند

منبع: اخبار فلزاتشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش اخبارفلزات، گزارش جدید وزارت کار آمریکا نشان داد وضعیت بازار کار این کشور در ماه گذشته بسیار ضعیف تر از
حد انتظار بوده است. با وجود اینکه فدرال رزرو قبلا اعلام کرده بود در صورت قدرتمند شدن بازار کار برنامه هاي خود براي

کاهش مشوق هاي مالی و بالا بردن نرخ بهره را جلو خواهد انداخت، پس (...)

 
قیمت طلا ثابت ماند 

براساس گزارش هاي منتشر شده، قیمت جهانی طلا در
معاملات روز دوشنبه 19 مهرماه در حالی رشد داشت که
فدرال رزرو آمریکا علی رغم گزارش اشتغال ضعیف این
کشور اعلام کرد به برنامه کاهش مشوق هاي مالی خود
پایبند می ماند. ارسال توسط : یاسمن عباسی منبع :

خبرگزار مهر



بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در موسسه پژوهشی صنایع غذایی آماده

شد

منبع: ایرناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/07/19

مشهد- ایرنا- رییس موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی (مستقر در مشهد) اعلام کرد: همزمان با 16 اکتبر (24 مهرماه)
«روز جهانی غذا» و «هفته غذا در کشور»، بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی

ارائه می شود.

مشهد- ایرنا- رییس موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی (مستقر در
مشهد) اعلام کرد: همزمان با 16 اکتبر (24 مهرماه) «روز جهانی غذا» و
«هفته غذا در کشور»، بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در موسسه

 
پژوهشی علوم و صنایع غذایی ارائه می شود. 

به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی موسسه پژوهشی علوم و صنایع
غذایی، قدیر رجب زاده گفت: خدمات ارائه شده در این بسته تخصصی
شامل آزمایشگاهی، فنی و تخصصی، واگذاري دانش فنی، مشاوره ،تحقیق

 
و توسعه، ثبت اختراع و حفاظت از مالکیت معنوي و آموزش هاي تخصصی پرسنل و نیروي انسانی شاغل در صنایع غذایی است. 

وي به شعار سازمان جهانی فائو در روز جهانی غذا اشاره و بیان کرد: شعار سال 2021 سازمان جهانی فائو "اقدامات ما آینده ما را می

 
سازد، تولید بهتر، تغذیه بهتر، محیط زیست و زندگی بهتر" است که بر اهمیت پژوهش براي داشتن فردایی بهتر اشاره دارد. 

رجب زاده ادامه داد: موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی با توجه به رسالت هاي ملی و فراملی خود در این عرصه، ضمن حمایت
هاي همه جانبه از صنایع غذایی فعال در کشور، تمام تلاش خود را براي انجام پژوهش هاي کاربردي و فناورانه با تاکید بر ارتقاي
ارزش افزوده، امنیت و ایمنی محصولات غذایی، ارائه خدمات علمی - تخصصی به مراکز صنعتی و ایفاي نقش موثر در سیاست هاي

 
ملی انجام داده است. 

وي از ارائه بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در هفته غذا به عنوان یکی از اقدامات این موسسه براي ترویج پژوهش و نوآوري در
صنعت غذاي کشور نام برد و گفت: صاحبان صنایع، دانشجویان و متخصصان صنایع غذایی می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر در
بازه زمانی 24 تا 30 مهرماه 1400 با دفتر کارآفرینی و ارتباط با جامعه موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی و شماره هاي

 
35425409-051 و 35425364-051 تماس حاصل کنند. 

مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی به عنوان یکی از مراکز مهم پژوهشی وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به منظور
پاسخگویی به بخشی از نیازهاي پژوهشی کشور از سال 1385 به عنوان "پژوهشکده مستقل ملی" و داراي مصوبه قطعی از شوراي

 
گسترش آموزش عالی فصل نوینی از فعالیت هاي خود را آغاز کرد. 

سابقه فعالیت این پژوهشکده به سال 1360 باز می گردد که در ابتدا با نام سازمان پژوهش هاي علمی و صنعتی ایران مرکز خراسان



فعالیت خود را آغاز کرد و در سال هاي 1381 تا 1385 با تبدیل مراکز استانی سازمان به پارك هاي علم و فناوري با نام پژوهشکده

 
تحقیقات توسعه فناوري فعالیت خود را ادامه داده است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت علوم تحقیقات و فناوري 

 
- مشهد 

 
- امنیت غذایی 

- پژوهشکده علوم و صنایع غذایی



تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی

منبع: ایسکاشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/07/19

سرپرست دانشگاه تهران گفت: در این دانشگاه چشم انداز جدیدي براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري
اجتماعی ترسیم شده است.

سرپرست دانشگاه تهران گفت: در این دانشگاه چشم انداز
جدیدي براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت

 
پذیري اجتماعی ترسیم شده است. 

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري ایسکانیوز، محمد
مقیمی سرپرست دانشگاه تهران در آیین آغاز سال
تحصیلی جدید که صبح امروز با حضور رئیس جمهور و
جمعی از مسئولان و مدیران وزارتخانه هاي علوم و
بهداشت برگزار شد، گفت: در دوره جدید مدیریت مبتنی
بر مفروضات گام دوم انقلاب اسلامی چشم اندازي را

 
ترسیم کردیم، جهاد علمی براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی است. 

مقیمی اظهار کرد: براي اینکه خروجی هاي کارآفرین داشته باشیم در ابتدا باید کلیه فرآیندهاي آموزشی، اداري، پژوهشی و فعالیت
هاي معطوف به کارآفرینی را بازنگري کنیم و مرحله جذب اعضاي هیئت علمی و حتی کارکنان را به خوبی پشت سر گذاریم لذا در

 
حال تشکیل براي ایجاد کارگروهی بدین منظور هستیم. 

سرپرست دانشگاه تهران با بیان اینکه دانشگاه باید درخدمت جامعه باشد، گفت: بایددانشگاه براي پاسخگویی به نیازها مسئولیت

 
پذیري اجتماعی داشته باشد و هیئت هاي علمی مسائل و مشکلات را رصد کرده و براي آن ها چاره اندیشی کنند. 

وي ادامه داد: مسائل آب، کشاورزي، مشکلات زیست محیطی، چابک سازي دولت، تامین منابع مالی دولت، نظام مالیاتی به عزم ملی
نیاز دارد و دانشگاه تهران براي پاسخگویی به این ابرچالش ها آمادگی کامل دارد. در حقیقت دانشگاهیان آمادگی دارند که با سبک

 
مدیریت جهادي فعلی، براي تحقق اهداف گام بردارند. 

انتهاي پیام/



سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در همه بحران ها به کمک مردم آمد

منبع: ایسناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/07/19

استاندار کهگیلویه و بویراحمد در این دیدار با تقدیر و تشکر از حضور همه جانبه و موثر سپاه در همه بحران ها و شرایط
سخت، گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در همه بحران هاي بزرگ از جمله زلزله، خشک سالی، سیل و کرونا با همه

امکانات به کمک مردم آمده است.

 سیدعلی احمدزاده در دیدار به همراه معاونین خود با
استاندار کهگیلویه وبویراحمد افزود: به برکت همین تلاش هاي جهادگرانه، مومنانه و جانفشانی هاي بی دریغ عزیزان سپاه، امروز ایران

 
اسلامی تبدیل محور امنیت و داراي شکوه و اقتدار است که افتخار بزرگی است. 

وي با بیان اینکه، سپاه در محوري ترین کارها قرار دارد و هر جا و هر زمانی انقلاب در خطر قرار بگیرد سپاه در میدان است، افزود:
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایجاد ناامنی را در مرزها و در داخل کشور خط قرمز خود می داند و هرگز این کارها را تحمل نخواهد

 
کرد. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: مهمترین کار در رابطه با سپاه اعتماد عمومی مردم است. در هر برهه اي که سپاه به
عرصه می آید مردم احساس امنیت کامل و آرامش خاطر می کنند چرا که می دانند سپاه حافظ آرمان ها و ارزش هاست و اسلامیت و

 
ایرانیت ما را صیانت می کند. 

احمد زاده با بیان اینکه، سپاه در خطوط اول در مرزها و درون مملکت محوریت دارد، تصریح کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در

 
عرصه هاي سازندگی و مسائل فرهنگی، اجتماعی و بحران ها به بهترین شکل ممکن حضور دارد و عمل می کند. 

وي ادامه داد: افتخار مردم این است به عنوان بسیجی در چتر سپاه خدمت کنند و این جوشش و نگرش مردمی به واسطه افتخارات

 
بزرگ سپاه در همه عرصه ها در چند دهه عمر پر برکت انقلاب و نظام مقدس جمهوري اسلامی است. 

استاندار کهگیلویه وبویراحمد با بیان اینکه، امیدها به سپاه بسته است و هر جا ناامنی باشد خط قرمز سپاه است گفت: آنجا که سپاه

 
ورود کند کارها به شکل واقعی خود اجرا و به پیش می رود. 



 
احمد زاده با بیان اینکه در دولت مردمی امیدها به تغییر است، تاکید کرد: دولت و ما بدون حمایت سپاه موفق نخواهیم شد. 

وي با بیان اینکه، آنکه عزت مردم را نگه داشت باورهاي سپاه است، گفت: دلمان گرم است به سپاه و از شما خیلی انتظار داریم چرا
که هر جایی که دستگاه اجرایی انگیزه، توان و یا امکاناتی ندارد، شما باید به کمک بیایید و وارد عرصه شوید تا ما و مردم دلگرم و از

 
توان شما بهره مند شویم. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه، جایگاه شما رفیع است و امید مردم و نظام است، افزود: سپاه در بحران ها همپا و یا جلوتر

 
بوده و امروز بیش از همیشه نیازمند همکاري، اراده ، تمهیدات و تدابیر سپاه هستیم. 

 
 

همچنین سردار سرتیپ دوم پاسدار حمید خرم دل، فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در این دیدار با تبریک انتصاب
دکتر سیدعلی احمدزاده به عنوان استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: انتخاب دکتر احمدزاده به عنوان استاندار کهگیلویه وبویراحمد
انتخابی به حق و شایسته است چرا که دکتراحمدزاده از توانمندي ها، ظرفیت ها و داشته هاي استان آگاهی کامل دارند و نسبت به

 
مشکلات عدیده مردم واقف هستند. 

وي افزود: سپاه فتح استان در لحظه لحظه مدت بیماري کرونا، وقوع زلزله سی سخت، سیل، خشکسالی، آتش سوزها و دیگر اتفاقات با
همه ظرفیت پاي کار آمده و کمک به مردم و رفع مشکلات آنها را وظیفه و تکلیف خود دانسته و در این خصوص به خوبی درخشیده؛

 
بطوریکه سپاه فتح استان در بحث مقابله با کرونا مقام برتر کشوري را کسب کرده است. 

خرم دل اظهارکرد: با اجراي عملیاتی طرح محله محور"سردار شهید حاج قاسم سلیمانی"، استان به 70 بلوك تقسیم و 736 تیم
تدارك دیده شد و 860 نفر از افراد نیز آموزش هاي لازم را فرا گرفته و فعالیت شناسایی و قرنطینه ها در تمام شهرستان ها را

 
آغازکردند بطوریکه این طرح بسیار موثر اجرا و محقق شد. 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: بیش از 110هزار بسته معیشتی از ابتداي شیوع ویروس کرونا بین
آسیب دیدگان از کرونا و نیازمندان توزیع شده است و علاوه بر آن تولید و توزیع ماسک رایگان بین مردم و گندزدایی معابر عمومی از

 
دیگر اقدامات سپاه در این رابطه است. 

سردار خرمدل تصریح کرد: 6 مرکز فعال در بخش کرونا داریم و بطوریکه در یکی از این مراکز روزانه بین 1200 تا 1500 دُز واکسن



 
تزریق می شود. 

وي حضور سپاه و بسیج سازندگی در عرصه مختلف سازندگی استان را یکی دیگر از برنامه هاي سپاه استان برشمرد و ادامه داد: سپاه

 
در ایجاد اشتغال و کارآفرینی با تلاشی همه جانبه در مناطق دور افتاده و روستاها با جدیت پیگیر و اقدامات موثري داشته است. 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه و بویراحمد، یک هزار و100 پروژه با 145 هزار متر مربع شامل مصلی، مدارس، مساجد، خانه

 
بهداشت، خانه مددجویان از سوي بسیج سازندگی سپاه فتح استان در مناطق مختلف این استان اجرایی شده است. 

خرم دل با اشاره به احداث تعداد زیادي از واحدهاي مسکونی منطقه زلزله زده سی سخت عنوان کرد: تحویل این منازل از یک ماه

 
آینده شروع خواهد شد. 

 
وي بیان کرد: سپاه در این حادثه 300 دستگاه کانکس جدید تاشو براي اسکان موقت زلزله زدگان سی سخت توزیع کرد. 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه و بویراحمد به توزیع 810 بسته ویژه براي بیماران خاص و صعب العلاج زلزله زده شهر سی سخت

 
اشاره کرد. 

خرم دل، سپاه 700 واحد مسکونی براي افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) احداث و تحویل داده است و 600 واحد

 
مسکونی دیگر در دست اجرا دارد. 

وي، احداث بیش از یک هزار حمام و سرویس بهداشتی و گازرسانی به منازل مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره) در استان را از

 
دیگر اقدامات بسیجی و سازندگی سپاه در جهت رفع محرومیت هاي استان بیان کرد. 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: در شرایط خشکسالی، تانکرهاي آبرسانی را براي مناطق دوردست فعال

 
کردیم و ماشین هاي راهسازي در حال اقدام به تعمیر و مرمت جاده ها در مناطق صعب العبور هستند. 

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی استانداري کهگیلویه و بویراحمد، خرم دل با بیان اینکه، هرچه سپاه دارد، متعلق به نظام و
مردم است تاکید کرد: سپاه با هماهنگی که با مدیریت استان دارد، با آمادگی کامل جهت هرگونه کمک و همکاري در عرصه ها و

 
حوزه هاي مختلف در راستاي خدمت رسانی به مردم عزیز استان همه ظرفیت ها را به کار می گیرد. 

انتهاي پیام



محرابیان: طی سال هاي اخیر سرمایه گذاري در بخش نیروگاهی به شدت

کاهش داشته

منبع: دانشجوشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در مراسم امضاي تفاهم نامه ایجاد ده هزار مگاوات
ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت، اظهار داشت: در طی دو دهه گذشته شاهد ایجاد ظرفیت هاي عظیم در حوزه

صنایع و معادن کشور بودیم و ظرفیت هاي این بخش به صورت چشم گیري رشد داشته، اما در ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، علی اکبر
محرابیان وزیر نیرو در مراسم امضاي تفاهم نامه ایجاد ده
هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت،
اظهار داشت: در طی دو دهه گذشته شاهد ایجاد ظرفیت
هاي عظیم در حوزه صنایع و معادن کشور بودیم و ظرفیت
هاي این بخش به صورت چشم گیري رشد داشته، اما در
زمانی که شاهد ایجاد محدودیت در تامین برق صنایع
باشیم این ایجاد محدودیت به معناي کاهش تولید، کاهش

 
اشتغال و افت ارزش افزوده این بخش است. 

وي افزود: در موضوع برق امروز در این صنعت به خودکفایی رسیده ایم و صاحب تکنولوژي و سازنده نیروگاه هاي برق آبی و حرارتی
هستیم، اما بسیار متاسفیم که در طی سال هاي اخیر سرمایه گذاري در بخش نیروگاهی به شدت کاهش داشته و نتوانستیم با رشد
تقاضا و متناسب با آن در این بخش سرمایه گذاري کنیم و امروز شاهد 14 هزار مگاوات تراز منفی در برق هستیم؛ این به معناي آن

 
است که 22 درصد نیاز برق خودمان را امکان تولید نداریم. 

وزیر نیرو تصریح کرد: یکی از برنامه هاي مهم و محوري وزارت نیرو توسعه ظرفیت هاي نیروگاهی کشور متناسب با تقاضا است و در

 
این خصوص ایجاد 35 هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی در حوزه هاي مختلف در دستور کار قرار گرفته است. 

محرابیان ادامه داد: 15 هزار مگاوات ظرفیت جدید در بخش حرارتی توسط خود وزارت نیرو و شرکت هاي تابعه و بخش خصوصی
صاحب قرارداد فروش برق، عمدتا به صورت سیکل ترکیبی و بخش بخار ایجاد خواهدشد که در این زمینه پروژه هاي خوبی تعریف

 
شده است. 

وي اذعان داشت: در کنار آن براي ایجاد ظرفیت ده هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر برنامه ریزي کرده ایم و در کمتر از یک ماه که

 
این برنامه را اعلام کردیم، تقاضا هاي سرمایه گذاري که تا امروز به وزارت نیرو واصل شده بیشتر از برنامه اعلامی است. 

محرابیان سرمایه گذاري در بخش نیروگاه هاي خورشیدي در ایران را اقتصادي دانست و گفت: در کشور هایی که میزان تابش آفتاب
کمتر از 200 روز در سال است طرح هاي نیروگاه خورشیدي اقتصادي است و به طور حتم در کشور ما که تابش خودرو به طور
متوسط 300 روز است و در برخی نقاط این میزان به 330 تا 340 روز می رسد، طرح هاي نیروگاه خورشیدي به مراتب اقتصادي تر



 
است؛ در بخش نیروگاه هاي بادي نیز پتانسیل هاي خوبی در کشور وجود دارد که در این زمینه برنامه ریزي خواهد شد. 

وي با اشاره به امضاي تفاهم نامه امروز با وزارت صمت، گفت: موضوع امروز تشویق صنایع کشور براي احداث نیروگاه هاي اختصاصی
براي مصارف خودشان است که این کار با حمایت وزارت نیرو و وزارت صمت صورت می گیرد و قرارداد هایی که تا امروز در این بخش

 
منعقد شده به بیش از رقم ده هزار مگاوات رسیده است. 

وزیر نیرو افزود: اینکه مصرف کننده گان عمده کشور خودشان در زمینه نیروگاه سرمایه گذاري کنند و حتی بتوانند علاوه بر تامین
پایدار برق مورد نیاز خود، مازاد تولید این نیروگاه ها را در زمان نیاز به شبکه برق ارسال کرده و ما بتوانیم از تولید مازاد این نیروگاه

 
ها براي مصرفکنندگان دیگر استفاده کنیم این اتفاق برنامه ریزي درستی است. 

محرابیان خاطرنشان کرد: با ایجاد این نیروگاه ها در آینده اي نزدیک شاهد این خواهیم بود که درحوزه صنعت به خاطر کمبود برق

 
شاهد کاهش تولید نباشیم. 

در ادامه این مراسم فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: درسال هاي گذشته حتی از میزان استهلاك هم کمتر
سرمایه گذاري کرده ایم که این موضوع در تمام صنایع مشهود است و در صنعت برق هم با بروز خاموشی هایی که عمده آن به

 
صنعت تحمیل شد موضوع کسري سرمایه گذاري ها در سال گذشته مشهود بوده است. 

وي با بیان اینکه براي رشد ده درصدي در بخش صنعت و معدن برنامه ریزي کرده ایم، گفت: میزان مصارف مورد نیاز براي تحقق
رشد 10 درصدي را بررسی کردیم و یکی از موضوعات مهم آن بخش برق بود که در این زمینه مقرر شده در قالب این تفاهم نامه 14
پروژه نیروگاهی با مجموع ظرفیت 10 هزار مگاوات احداث شده و به بهره برداري برسد که می تواند این نیروگاه ها به رونق تولید

 
بیشتر در بخش صنعت و معدن منجر شود. 

وزیر صمت با بیان اینکه امیدواریم شرکت هاي سرمایه گذار زمان بندي این پروژه ها را رعایت کنند، گفت: براي اولین بار است که
یک حجم گسترده درحد 10 هزار مگاوات براي بازه زمانی سه ساله برنامه ریزي شده است که امیدواریم این برناه ریزي در زمان مقرر

به طور کامل محقق شود.



وحدت شیعه و سنی در هرمزگان ظرفیت هاي بزرگی را ایجاد کرده است

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/07/19

نماینده ولی فقیه در استان با اشاره به اینکه همدلی و وفاق و وحدت در بین شیعه و سنی ظرفیت هاي بزرگ و قابل ستایشی
را در هرمزگان ایجاد کرده است، گفت: که امیدواریم شتابی که دولت سیزدهم در پیش گرفته بتواند هرمزگان را به جایگاه

اصلی اش برساند.

نماینده ولی فقیه در استان با اشاره به اینکه همدلی و وفاق و وحدت در بین شیعه و سنی ظرفیت هاي بزرگ و قابل ستایشی را
در هرمزگان ایجاد کرده است، گفت: که امیدواریم شتابی که دولت سیزدهم در پیش گرفته بتواند هرمزگان را به جایگاه اصلی اش

 
برساند. 

به گزارش ایکنا از هرمزگان، حجت الاسلام والمسلمین محمد
عبادي زاده، صبح امروز، 19 مهرماه، در آئین تکریم و معارفه
استاندار هرمزگان، اظهار کرد: ظرفیت هاي استان هرمزگان و
شهر بندرعباس بر هیچ کس پوشیده نیست و تأکید مقام معظم

 
رهبري بر اهمیت این استان، گواه این موضوع است. 

وي با اشاره به اینکه همدلی و وفاق و وحدت در بین شیعه و
سنی ظرفیت هاي بزرگ و قابل ستایشی را در هرمزگان ایجاد

کرده است، افزود: هرمزگان راه زیادي در پیش دارد تا به وضعیت مطلوب برسد. البته گام هاي بزرگی در این زمینه برداشته شده که

 
امیدواریم شتابی که دولت سیزدهم در پیش گرفته بتواند هرمزگان را به جایگاه اصلی اش برساند. 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان تصریح کرد: وضعیت فقر در استان هرمزگان تأسف بار است و تنها 3 استان از هرمزگان وضعیت بدتري
دارند. در حوزه اشتغال نیز، هرمزگان جایگاه مطلوبی ندارد و باید در این راستا چاره اي اندیشیده شود تا در پی آن میزان فقر نیز

 
کاهش یابد. 

عبادي زاده عنوان کرد: جوانان هرمزگانی، شایسته رسیدن به جایگاه هایی در سطح مدیران عالی کشور هستند و امیدوارم در دولت
سیزدهم با کادرسازي مناسب، جوانان هرمزگانی بتوانند در سطوح عالی کشور حضور داشته باشند و این آرزوي مردم هرمزگان نیز

 
محقق شود. 

وي بیان کرد: از تلاش ها و زحمات «فریدون همتی» به عنوان استاندار ریسک پذیر و توانمند که با ایجاد یک فضاي همدلی و وفاق
توانست دوره درخشانی را در هرمزگان ایجاد کند، تقدیر می کنم. بناي کار او بر تلاش و خدمت بود و خوشبختانه هرمزگان در این

 
مدت از فضاي سیاسی کاري دور شد و توانست در مسیر توسعه گام بردارد. 



نماینده ولی فقیه در هرمزگان یادآور شد: به «مهدي دوستی» خوش آمد می گویم و حضور این استاندار جوان و پرانرژي را به فال
نیک می گیریم. امیدوارم مدیران استان با تلاش دوچندان در مسیر خدمت در کنار استاندار جدید هرمزگان باشند و با حمایت هاي
مجموعه نمایندگان مجلس، روحانیون و مدیران استان هرمزگان خلأهاي موجود را پر کنند تا چرخ حرکت پیشرفت استان شتاب

 
بیشتري بگیرد. 

انتهاي پیام



امنیت امروز خلیج فارس مرهون تلاش هاي ایران اسلامی است

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر کشور امنیت امروز خلیج فارس را مرهون تلاش هاي ایران اسلامی دانست و گفت: دست همکاري با کشورهاي همسایه
را می گیریم و به کشورهایی نظیر آمریکا اجازه فتنه گري در منطقه را نمی دهیم.

وزیر کشور امنیت امروز خلیج فارس را مرهون تلاش هاي ایران اسلامی دانست و گفت: دست همکاري با کشورهاي همسایه را

 
می گیریم و به کشورهایی نظیر آمریکا اجازه فتنه گري در منطقه را نمی دهیم. 

به گزارش ایکنا از هرمزگان، احمد وحیدي، وزیر کشور، صبح
امروز، 19 مهرماه، در آیین تکریم و معارفه استاندار هرمزگان،
اظهار کرد: کرامت دولت اسلامی و ذلت دولت کفر و نفاق، نشان

 
دهنده حرکت درست و بر پایه تقواي دولت سیزدهم است. 

وي افزود: انسجام و همدلی میان مردم و مسئولین و وحدت
شیعه و سنی در هرمزگان ستودنی و رمز تمامی موفقیت هاست.
وجود 14 جزیره خاص با پتانسیل بالا، هرمزگان را در جایگاه

 
مهمی قرار داده است. شکل گیري تمدن در کنار دریا و اهمیت اقتصادي این استان را تبدیل به استانی کلیدي و حیاتی کرده است. 

وزیر کشور تصریح کرد: با وجود ظرفیت هاي عظیم اقتصادي که در هرمزگان وجود دارد اصلاً روا نیست که این استان از بیکاري و فقر
رنج ببرد. اشکالی که در سیستم بروکراسی ما وجود دارد، دولت محور شدن همه فعالیت ها است که این موضوع در نگاه انقلاب

 
اسلامی و مقام معظم رهبري(مدظله العالی) نبوده و نیست. 

وحیدي عنوان کرد: با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبري(مدظله العالی) باید اقتصاد را از دولت محوري خارج کنیم. هرمزگان باید
صادرکننده الگوي اشتغال، توسعه و تولید به سایر استان ها باشد و در این راستا باید فضا را براي کارآفرینان و سرمایه گذاران فراهم و

 
زمینه را براي مشارکت مردم مهیا سازیم. 

وزیر کشور بیان کرد: «مهدي دوستی» فردي توانمند است و توانسته پروژه هاي مهمی همچون پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس را
مدیریت کند و باعث افتخار ایران اسلامی باشد. او فردي باهوش و توانمند است که شجاعت انجام کارهاي بزرگ را دارد به گونه اي که
یکی از کاندیداهاي وزارت نفت بود. با توجه به اهمیت استان هرمزگان، ما به دنبال فردي بودیم که هم رئیس جمهور و وزرا از او
شناخت و ارتباط نزدیک داشته باشند و هم توانایی مدیریت پروژه هاي بزرگ را داشته باشد و زمینه را براي فقرزدایی و جلب سرمایه

 
گذاري فراهم کند که استاندار جدید هرمزگان این خصوصیت ها را دارد. 

وحیدي اظهار کرد: جمهوري اسلامی اجازه نمی دهد که قدرت هاي فرا منطقه اي به دنبال ماجراجویی در منطقه مان باشند. امنیت



امروز خلیج فارس با تلاش ایران اسلامی تأمین شده و کشورهاي منطقه خود توانایی تأمین این امنیت را دارند و نیازي به حضور
کشورهاي دیگر نیست. دست همکاري با کشورهاي همسایه را می گیریم و به کشورهایی نظیر آمریکا اجازه فتنه گري در منطقه را
نمی دهیم. حوادث امروز در افغانستان، ظهور داعش و نظیر آن ها نشئت گرفته از حضور آمریکا در منطقه بوده و کشورهاي همسایه

 
نباید اجازه این حضور را بدهند. 

وي افزود: «فریدون همتی» 4 سال خدمات صادقانه و پرتلاش در هرمزگان ارائه داد و روحیه مثبت او و تلاشش در راستاي فعالیت
هاي اقتصادي قابل تقدیر است اما تغییرات، طبیعی است و زمینه را براي دمیده شدن نفس جدید به وجود می آورد و امیدوارم این

 
تغییرات سبب پیشرفت و توسعه استان شود. 

وزیر کشور تصریح کرد: بهره گیري از جوانان مستعد و توانمند هرمزگان باید در اولویت استاندار جدید این استان باشد. علما و نخبگان
اهل سنت هرمزگان براي من عزیز و محترم هستند و معتقدم همه ما باهم ایران را تشکیل داده ایم و وفادارانه پاي عزت و سربلندي

 
کشورمان ایستاده ایم. 

وحیدي یادآور شد: دانشگاه هاي مستقر در سطح استان هرمزگان باید تلاش و بررسی هاي لازم براي چگونگی حل مشکلات این
استان را انجام دهند تا در گام دوم انقلاب اسلامی، اقدامات لازم براي ارتقاء جایگاه بندرعباس به عنوان یکی از بنادر مهم جهان
صورت گیرد. از مهم ترین وظیفه استاندار جدید هرمزگان زمینه سازي براي تجلی ظرفیت هاي هرمزگان به صورت جهشی و انقلابی

 
است. 

انتهاي پیام



هیچ اخلالی در بازگشت بیت المال را بر نمی تابیم ولو در فضاي مجازي 24

ساعت علیه ما فرافکنی کنید/ از بدعهدي ها در پاسخ به حمایت از رونق تولید

و اشتغال نمی گذریم

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرعامل شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند: هیچ اخلالی در بازگشت بیت المال را بر نمی تابیم ولو در فضاي
مجازي 24 ساعت علیه ما فرافکنی کنید/ از بدعهدي ها در پاسخ به حمایت از رونق تولید و اشتغال نمی گذریم

 
 

 
-  فیلم + 18 از لحظه خیانت مرد ایرانی به همسرش در اتاق خواب + فیلم دوربین 

مدیرعامل شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند در واکنش به جوسازي هاي عده اي در فضاي مجازي و ممانعت از

 
پرداخت بدهی هایشان گفت: تسلیم اخلال و بدعهدي هاي این افراد نمی شویم. 

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- فیلم +18 از خیانت مرد جوان به همسرش در خانه | لحظه مچ گیري از خیانت این مرد 

 
- عکس ترسناك از پسر امین حیایی در آغوش پدرش | فیلم حرف هاي عجیب امین حیایی 

 
- رقص و شادي هواداران امین حیایی در برنامه زنده غوغا به پا کرد | فیلم جنجالی امین حیایی 

 
- فوري/ یک بازیگر زن ایرانی دیگر نیز مهاجرت کرد | علت مهاجرت این بازیگر 

به گزارش شما و اقتصاد: کمال رضایی با اشاره به حمایت این شرکت از واحدهاي تولیدي براي بازگشت به چرخه تولید و پافشاري بر
بخشودگی سود و جرائم دیرکرد در همراهی و حمایت از این واحدها، افزود: در راستاي منویات مقام معظم رهبري و مصوبه هیات



 
مدیره سازمان منطقه آزاد اروند در شرایط حساس اقتصادي پا به عرصه ي رونق تولید گذاشتیم. 

وي ادامه داد: هرچند بخشودگی سود و جرائم دیرکرد در اختیار هیات مدیره سازمان منطقه آزاد اروند بوده است و پس از شکل گیري
هیات مدیره جدید قابل تصمیم گیري خواهد بود ؛ اما شرکت توسعه در این امر هم فعالان اقتصادي را تنها نگذاشت و با صاحبان این
واحدهاي تولیدي همراهی خواهد نمود اما بدعهدي در عودت اصل مبلغ و سود حاصل از مشارکت  اخلال در بازگشت بیت المال

 
است. 

رضایی خاطر نشان کرد : عدم پرداخت اصل مبلغ توسط برخی تولیدکنندگان و صاحبان صنایع حمایت شده، اجحاف به سایر

 
درخواست کنندگان کمک براي راه اندازي و فعال کردن کارخانه ها و شرکت هاي آن ها شده است. 

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند با تاکید بر اینکه این شرکت هم باید پاسخگوي
دستگاه هاي نظارتی باشد، گفت: طرح موضوع و جوسازي در فضاي مجازي یا نشست هاي مختلف به بهانه ي حمایت از

 
تولیدکنندگان و صنعتگران گره گشا نیست . 

وي ادامه این روند را علیرغم خواست شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند و پیش قدمی آن در درخواست بخشودگی هاي
حاصل از آسیب صاحبان واحدهاي تولیدي از کرونا که مستند و واضح است؛ اعلام کرد و تنها راه مقابله با این دسته از واحدهاي

 
اخلال کننده را از طریق برخورد حقوقی و قضایی دانست. 

 کمال رضایی تصریح کرد: جلوگیري از به یغما رفتن سرمایه شرکت توسعه و سرمایه گذاري از وظایف ما محسوب می شود و این
شرکت با معرفی افرادي که از سرمایه هاي بیت المال سوء استفاده می کنند و مطالبات شرکت را پس نمی دهند برخورد قضایی کرده

و در صورت لزوم موضوع را با اصحاب رسانه درمیان می گذارد .



ساختمان جدید اداره پست شهر پرند افتتاح شد

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/07/19

با حضور سبحانی فر ؛ ساختمان جدید اداره پست شهر پرند افتتاح شد 

 
 

 
-  فیلم + 18 از لحظه خیانت مرد ایرانی به همسرش در اتاق خواب + فیلم دوربین 

 
ساختمان جدید اداره پست شهر پرند با حضور معاون وزیر ارتباطات و مدیعامل شرکت ملی پست افتتاح شد. 

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- فیلم +18 از خیانت مرد جوان به همسرش در خانه | لحظه مچ گیري از خیانت این مرد 

 
- عکس ترسناك از پسر امین حیایی در آغوش پدرش | فیلم حرف هاي عجیب امین حیایی 

 
- رقص و شادي هواداران امین حیایی در برنامه زنده غوغا به پا کرد | فیلم جنجالی امین حیایی 

 
- فوري/ یک بازیگر زن ایرانی دیگر نیز مهاجرت کرد | علت مهاجرت این بازیگر 

به گزارش شما و اقتصاد به نقل از  روابط عمومی شرکت ملی پست، رمضانعلی سبحانی فر در مراسم افتتاح ساختمان پست پرند که
در سومین روز از هفته پست برگزار شد، با اشاره به استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در ارائه خدمات پستی به اهالی این شهرستان،
احداث دفتر پست در این منطقه را به دلیل صنعتی بودن و فعالیت کارخانه ها و صنایع امري ضروري برشمرد که باید انجام می

 
گرفت.   

مدیرعامل شرکت ملی پست با بیان اینکه طی دو سال اخیر با شیوع ویروس کرونا کارکنان شبکه پستی با تلاش مضاعف و با شعار
«در خانه بمانید ما خدمت رسان شما هستیم» به ارائه خدمت پرداختند از ابتلاي بیش از 2 هزار نفر از کارکنان به کرونا و فوت تعداد

 
زیادي از کارکنان و خانواده هایشان خبر داد.  



وي افزود: «امروز به واسطه دنیاي دیجیتال و شبکه هاي اجتماعی رویکرد پست از نامه به بسته تغییر پیدا کرده است. از اینرو توسعه

 
زیر ساخت هاي پست متناسب با توسعه اقتصاد دیجیتال صورت گرفته است.» 

سبحانی فر از پست به عنوان سکوي توسعه اقتصاد دیجیتال نام برد و اذعان داشت: «به واسطه خرید و فروش هاي اینترنتی و حذف

 
واسطه ها، هزینه ها براي صنایع کاهش یافته است.» 

رئیس هیئت مدیره شرکت ملی پست با اشاره به تاکید رئیس جمهور مبنی بر فساد زدایی با حذف واسطه ها و کمک به کارآفرینی
گفت: «پست با ارائه خدمات نیابتی و توسعه خدمات الکترونیکی در این مسیر گام هاي مهمی برداشته که کاهش مراجعات، کاهش

 
تردد و کاهش آلودگی هوا را نیز در برداشته است.» 

سبحانی فر از راه اندازي سامانه پیام رسان دولت خبر داد و گفت: «با این کار علاوه بر اینکه نامه هاي میان دستگاه هاي اجرایی به
صورت الکترونیکی ارسال می شود، نامه هاي مردم به دستگاه هاي اجرایی هم، الکترونیکی به دستگاه مورد نظر ارسال می شود و

 
مردم به جاي اینکه نامه هایشان را فیزیکی ارسال کنند با مراجعه به دفاتر پستی می توانند نامه هاي خود را الکترونیکی بفرستند.» 

وي با اشاره به همکاري با وزارت صمت افزود: «در بحث جلوگیري از قاچاق کالا، احتکار و حذف واسطه ها با همکاري وزارت صمت
طرح رصد هوشمند کالا به صورت پایلوت در توزیع مرغ انجام و طی روزهاي آینده براي کالاي پتروشیمی انجام خواهد شد.»



«STARTUP POST» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی

پست

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/07/19

در هفته پست برگزار می شود؛ «STARTUP POST» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست 

 
 

 
-  فیلم + 18 از لحظه خیانت مرد ایرانی به همسرش در اتاق خواب + فیلم دوربین 

استارتاپ پست؛ نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست به منظور جذب تیم ها و ایده هاي خلاق و نوآورانه در حوزه

 
پست برگزار می شود. 

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- فیلم +18 از خیانت مرد جوان به همسرش در خانه | لحظه مچ گیري از خیانت این مرد 

 
- عکس ترسناك از پسر امین حیایی در آغوش پدرش | فیلم حرف هاي عجیب امین حیایی 

 
- رقص و شادي هواداران امین حیایی در برنامه زنده غوغا به پا کرد | فیلم جنجالی امین حیایی 

 
- فوري/ یک بازیگر زن ایرانی دیگر نیز مهاجرت کرد | علت مهاجرت این بازیگر 

به گزارش شما واقتصاد به نقل از  روابط عمومی شرکت ملی پست، «استارتاپ پست»؛ نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت
ملی پست به منظور دعوت از علاقمندان به همکاري با شرکت ملی پست و صاحبان ایده از تاریخ بیستم لغایت بیست و یکم مهرماه
همزمان با هفته پست، با همکاري مرکز نوآوري پست، لجستیک پیشرفته و تجارت الکترونیک شرکت ملی پست جمهوري اسلامی

 
ایران و ستاد توسعه فناوري هاي حوزه فضایی، حمل و نقل پیشرفته در موزه ملی ارتباطات برگزار می شود. 

حمایت از توسعه استارتاپ ها و اقتصاد دیجیتال در کشور،  شبکه سازي و ایجاد ارتباطات در اکوسیستم نوآوري در حوزه پست، اعلام
پیام تحول در شرکت ملی پست به مشتریان و  معرفی مراکز نوآوري شرکت ملی پست و تبیین محورهاي همکاري با این مراکز از



 
جمله دیگر اهداف برگزاري این رویداد است. 

گفتنی است پست هوشمند، لجستیک یکپارچه، سیستم هاي پرداخت، حمل و نقل پاك و برقی، سکوي تجارت الکترونیک، استفاده از

 
فناوري هاي حمل و نقل پیشرفته و هوشمند از جمله محورهاي مورد بحث دراین رویداد می باشند.  

علاقمندان به همکاري با شرکت ملی پست و صاحبان ایده جهت کسب اطلاعات بیشتر و حضور در این رویداد می توانند به آدرس
https://startup.post.ir/ مراجعه نمایند.



فعلا برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر نیرو گفت: در حال حاضر هیچ برنامه اي براي افزایش تعرفه قیمت آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار ندارد.

وزیر نیرو: فعلا برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق
نداریم اقتصاد ایران: وزیر نیرو گفت: در حال حاضر هیچ
برنامه اي براي افزایش تعرفه قیمت آب و برق در دستور

 
کار وزارت نیرو قرار ندارد. 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران ، علی اکبر محرابیان
امروز در حاشیه مراسم امضاي تفاهم نامه بین وزارت صمت
و نیرو براي احداث 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید

نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن در خصوص آخرین وضعیت صادرات برق گفت: ترجیح من این است که اکنون در مورد
صادرات برق صحبتی نکنم. اولویت ما تأمین برق مردم و صنایع در داخل کشور است. زمانی که برق مازاد داشته باشیم می توانیم روي

 
این مسئله فکر کنیم. البته در حال حاضر مبادلات برقی داریم. 

وي افزود: در برخی نقاط واردات و در برخی نقاط صادرات برق صورت می گیرد اما تراز واردات بسیار بیشتري است. در حال حاضر از
چند نقطه مجبور به واردات برق هستیم. در تابستان نیز این کار را انجام دادیم تا بتوانیم برق را تأمین کنیم اما در زمانی که برق مازاد

 
داشته باشیم حتما براي صادرات به صورت گسترده عمل خواهیم کرد. 

وزیر نیرو در خصوص تأمین سوخت نیروگاه ها در زمستان نیز گفت: موضوع سوخت نیروگاهی یکی از موضوعات بسیار مهم براي
زمستان است. مشکلی که در سال گذشته بوجود آمد این بود که مخازن سوخت نیروگاه ها پر نشد و به همین دلیل تأمین گاز با خلل

 
مواجه شد. 

محرابیان با بیان اینکه در سال گذشته اولویت تأمین گاز به درستی به بخش خانگی داده شد، گفت: همین مسئله موجب شد تا برخی
از نیروگاه ها سوخت کافی نداشته باشند لذا امسال از یک ماه گذشته در یک اقدام مشترك با وزارت نفت تلاش کردیم تا ناوگان حمل

 
و نقل کشور را بسیج کنیم. 

به گفته وي مصوبه خوبی نیز در دولت براي تشویق مالکان ناوگان صورت گرفت و در حال حاضر با سرعت بسیار خوبی سوخت رسانی

 
در حال انجام است. 

وزیر نیرو اظهار کرد: لازم است که این خبر خوب را بدهم که موجودي مخازن در همین امروز بالاتر از ذخیره ما در سال گذشته است

 
و این شرایط را ادامه می دهیم تا به یک ذخیره مطمئن برسیم و اگر مطابق برنامه سوخت رسانی انجام شود نگرانی نداریم. 



وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: صنایع تقاضاي بالایی براي برق دارند که پتانسیل هاي موجود امکان اجابت آن را
ندارد لذا کاري که انجام می دهیم موجب می شود که برق صنایع به طور مطمئن تأمین شود و وابستگی صنایع به حوزه برق کاهش
یابد به گونه اي که بتوانند برنامه ریزي براي طرح هاي توسعه و صادرات داشته باشند و از طرفی دیگر تولید برق نیز براي صنایع یک

 
تولید پرسود به حساب آید. 

محرابیان ادامه داد: صنایع می توانند علاوه بر اینکه از تولید محصول خود عاید سود می شوند از ناحیه تولید برق نیز سود دریافت

 
کنند. 

وي اظهار کرد: در بخش انرژي یارانه سنگینی به مصرف کننده داده می شود که بخشی از آن مربوط به صنایع است. اعتقاد ما این
است که به صنایع کوچک باید یارانه داده شود که در همه جاي دنیا نیز این اتفاق می افتد. صنایع کوچک باعث اشتغال بیشتر و رفاه

 
مردم می شوند و منفعت آن نیز به صورت عمومی است. 

وزیر نیرو با بیان اینکه در این بخش ما حمایت می کنیم که یارانه پرداخت شود، گفت: در صنایع بزرگ با اقدامی که امروز انجام می
شود این مسئله توسعه می یابد تا صنایع بزرگ خودشان بتوانند اقدام به تولید برق کنند.



نایب رئیس اتاق اصناف: ظرفیت گسترش تولیدات داخلی وجود دارد

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/07/19

نایب رئیس اتاق اصناف گفت: ارتقاء کیفیت محصولات در بخش لوازم خانگی و گسترش تولید آن تنها با ارائه تسهیلات
حمایتی از سوي دولت رقم می خورد.

جلال الدین محمد شکریه با اشاره به لزوم ارتقاء کیفیت محصولات در
بخش لوازم خانگی اظهار داشت: وزارت صمت باید چارچوبی را
سرلوحه کار خود قرار دهد تا به جهت تکریم ارباب رجوع، محصولات
خانگی حداقل 60 یا 70 درصد قابلیت رقابت با محصولات مشابه

 
خارجی را داشته باشد. 

نایب رئیس اتاق اصناف کشور خاطرنشان کرد: کشورهایی مانند کره
جنوبی و ژاپن که امروز در این سطح از تولید و صادرات لوازم خانگی

قرار گرفته اند روزي در شرایط ما بودند و یقیناً در ابتداي امر کالاهاي تولیدي آنان نیز به پیشرفتگی کنونی نبوده و نقاط ضعفی

 
داشته است اما مردم از محصول داخلی حمایت کردند. 

شکریه با بیان اینکه مردم این کشورها توانستند با حمایت از بخش صنعت ارزآوري را افزایش دهند و این پیشرفت اقتصادي به تدریج
در نظام اقتصادي کشورها رقم خورده گفت: ما امروز به ایجاد فرهنگ خرید کالاي ایرانی، جلب اعتماد مردم و حفظ این جایگاه با

 
تکریم ارباب رجوع از سوي بخش صنعت نیاز داریم. 

نایب رئیس اتاق اصناف کشور با اشاره به اینکه برخی برندهاي خارجی در ایران مونتاژ و ساخته می شود و این برندها با اعطاء
نمایندگی هاي خود در کشور ما فعالیت می کنند لذا ما باید برندهاي داخلی خود را در کشور تولید کنیم افزود: ما براي رسیدن به
این جایگاه نیازمند حمایت مردم از تولید داخل هستیم. در امتداد این حمایت مردم از تولید داخل و کالاي ایرانی، بخش خصوصی و

 
کارخانجات تولیدي کشور مسئولیت حفظ این حمایت و صیانت از این اعتماد را برعهده دارند. 

شکریه افزود: واحدهاي صنفی به عنوان عرضه کننده در حلقه آخر قرار دارند از این رو دولت و بخش صنعت باید تولیدکنندگان را با
تکنولوژي روز دنیا آشنا کنند و نیازهاي جامعه را بسنجند؛ ما باید نقاط ضعف خود در تولید لوازم خانگی را برطرف کنیم تا از این

 
طریق از نیاز داخلی پاسداري کرده و به اعتماد مردم ارج نهیم. 

وي با بیان اینکه تعطیلی هر کارخانه تولیدي منجر به تعطیلی اشتغال، افزایش ناهنجاري هاي اجتماعی و وابستگی به کشورهاي
خارجی می شود گفت: بسیاري از شرکت هاي خارجی در جریان تحریم اعلام داشتند که هیچ قطعه و ماشینی وارد ایران نمی کنند از

 
این رو دیگر نباید خود را وابسته به تولیدات خارجی بدانیم. 

شکریه با اشاره به اینکه اکنون در این برهه از زمان باید تولید داخل را دریابیم و شاید این فرصت ارتقاء یافتن هیچ زمان دیگري براي
تولیدکنندگان داخلی ایجاد نشود عنوان کرد: اگر فعالان اقتصادي بتوانند به میزان 60 یا 70 درصد با محصولات خارجی رقابت کنند



 
مردم باید به کالاي ایرانی اعتماد کنند. 

نایب رئیس اتاق اصناف کشور ارتقاي میزان رقابت پذیري محصولات داخلی با کالاي مشابه خارجی و گسترش صادرات کالاي ایرانی
را در گرو اعتماد و حمایت مردم دانست و خاطرنشان کرد: در حال حاضر این صادرات در بخش لوازم خانگی در کشور وجود دارد اما

 
آن طور که باید گسترده نیست. 

شکریه اظهار داشت: مطمئناً هنگامی که تولید را در داخل به مرحله اشباع رساندیم، تولیدکننده با قطعه سازان داخلی قرادداد می
بندد و دیگر قطعات از خارج از کشور وارد نمی شود؛ اکنون واحدهاي تولیدکننده، بسیاري از قطعات مکانیکی و بردهاي الکترونیکی را

 
تولید می کنند و این نتیجه اعتماد به آنان بوده است. 

وي عنوان کرد: خوشبختانه به عنوان مثال اکنون در بحث لوازم الکتریکی نظیر محافظ یا شوفاژ و رادیاتور برندهاي ایرانی جا افتاده اند
لذا ما باید به طور ویژه از این برندها حمایت کنیم که خط تولید خود را گسترش دهند تا ناچار به واردات کالاي بی کیفیت خارجی

 
نباشیم. 

نایب رئیس اتاق اصناف کشور با بیان اینکه خلاقیت و ظرفیت گسترش تولیدات داخلی در کشور وجود دارد ابراز داشت: تولید باید در
سبد حمایتی دولت قرار گیرد تا با اقداماتی همچون کنترل کیفیت محصولات و ارائه آموزش هاي لازم، کمک به تولیدکنندگان به

واسطه معافیت هاي مالیاتی و اعطاي بسته هاي تشویقی شاهد رونق در این عرصه باشیم.



افزایش ذخیره سازي سوخت مایع نیروگاه ها براي زمستان / محرابیان:

نگرانی نداریم به شرط اجراي برنامه ها

منبع: تسنیمشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر نیرو از افزایش ذخیره سازي سوخت مایع نیروگاه ها براي زمستان خبر داد و گفت: اگر مطابق برنامه سوخت رسانی
انجام شود، نگرانی بابت تأمین سوخت زمستانی نیروگاه ها نداریم.

وزیر نیرو از افزایش ذخیره سازي سوخت مایع نیروگاه ها
براي زمستان خبر داد و گفت: اگر مطابق برنامه سوخت
رسانی انجام شود، نگرانی بابت تأمین سوخت زمستانی

 
نیروگاه ها نداریم. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، علی اکبر
محرابیان، وزیر نیرو در حاشیه مراسم امضاي تفاهم نامه
براي احداث 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی
اظهار داشت: موضوع سوخت نیروگاهی یکی از موضوعات
بسیار مهم براي زمستان است؛ مشکلی که در سال گذشته

بوجود آمد این بود که مخازن سوخت نیروگاه ها پر نشد و در زمان محدودیت براي تأمین گاز، تأمین سوخت نیروگاهی نیز با اختلال

 
مواجه شد. 

وي افزود: همین مسئله موجب شد تا برخی از نیروگاه ها سوخت کافی نداشته باشند، لذا امسال از یک ماه گذشته در یک اقدام
مشترك با وزارت نفت تلاش کردیم تا ناوگان حمل و نقل کشور را بسیج کنیم و با افزایش ذخیره سازي سوخت مایع در نیروگاه ها،

 
همین امروز موجودي مخازن نیروگاه ها بالاتر از میزان ذخیره در زمان مشابه سال گدشته است. 

محرابیان با بیان اینکه "این شرایط را ادامه می دهیم تا به یک ذخیره مطمئن برسیم"، گفت: اگر مطابق برنامه سوخت رسانی انجام

 
شود نگرانی بابت تأمین سوخت زمستانی نیروگاه ها نداریم. 

وي ادامه داد: همچنین مصوبه خوبی نیز در دولت براي تشویق مالکان ناوگان صورت گرفت و در حال حاضر با سرعت بسیار خوبی

 
سوخت رسانی در حال انجام است. 

وزیر نیرو با اشاره به امضاي تفاهم نامه احداث 10 هزار مگاوات نیروگاه جدید حرارتی توسط بخش صنعت گفت: صنایع تقاضاي بالایی
براي برق دارند که پتانسیل هاي موجود امکان اجابت آن را ندارد، لذا کاري که انجام می دهیم موجب می شود که برق صنایع به طور
مطمئن تأمین شود و وابستگی صنایع به حوزه برق کاهش یابد به گونه اي که بتوانند برنامه ریزي براي طرح هاي توسعه و صادرات

 
داشته باشند و از طرفی دیگر تولید برق نیز براي صنایع یک تولید پرسود به حساب آید. 

محرابیان با بیان اینکه "صنایع می توانند علاوه بر اینکه از تولید محصول خود عاید سود می شوند از ناحیه تولید برق نیز سود دریافت



کنند"، گفت: از آنجایی که این طرح، یک طرح مورد حمایت هیئت وزیران است، وزارت نفت نیز در جریان آن قرار دارد و براي تأمین
سوخت مورد نیاز نیروگاه ها همکاري لازم صورت خواهد گرفت، از سوي دیگر با احداث این 10 هزار مگاوات نیروگاه جدید، از آنجایی
که به صورت موازي روي افزایش راندمان نیروگاه ها کار می کنیم، در مجموع به میزان سوخت مورد نیاز بخش نیروگاهی کشور اضافه

 
نمی شود. 

وزیر نیرو در پاسخ به اینکه "قیمت گاز تحویلی به نیروگاه ها و قیمت برق خریداري شده از نیروگاه هاي بخش صنعت چه میزان است
و آیا تحویل یارانه اي گاز به این نیروگاه ها هم صورت می گیرد؟"، گفت: قیمت تحویل گاز به این نیروگاه ها مشابه دیگر نیروگاه ها و
مطابق بر آنچه قانون تعیین کرده است و قیمت برق مازاد خریداري شده از آنها نیز مطابق با قیمت برقی است که از نیروگاه هاي دیگر

 
خریداري می شود. 

وي افزود: البته در بخش انرژي، یارانه سنگینی به مصرف کننده داده می شود که بخشی از آن مربوط به صنایع است؛ اعتقاد ما این
است که به صنایع کوچک باید یارانه داده شود که در همه جاي دنیا نیز این اتفاق می افتد و صنایع کوچک باعث اشتغال بیشتر و رفاه
مردم می شوند و منفعت آن نیز به صورت عمومی است اما در صنایع بزرگ با اقدامی که امروز انجام می شود به گونه اي عمل خواهد

 
شد که صنایع بزرگ خودشان بتوانند اقدام به تولید برق کنند. 

محرابیان در پاسخ به اینکه "در احداث این 10 هزار مگاوات نیروگاه جدید آیا از ظرفیت مپنا و تولیدکنندگان داخلی استفاده می
شود؟"، گفت: در صنایع برق ما کاملا خودکفا هستیم و انواع و اقسام تجهیزات را در داخل تولید می کنیم و امروز بخش قابل توجهی

 
از صدور خدمات فنی و مهندسی کشور مربوط به صنعت برق است. 

وي ادامه داد: بر اساس قوانین و مقرراتی که در کشور داریم، باید حداکثر استفاده از توان داخل صورت بگیرد؛ اما در صورتی که
تقاضاي ساخت نیروگاه، بیش از ظرفیت هاي داخلی باشد، راجع به آن فکر و برنامه ریزي می کنیم؛ چرا که ایجاد نیروگاه در شرایط
موجود براي اقتصاد کشورمان و آسایش و رفاه مردم کاملا ضروري است و اگر نیاز باشد در خصوص این مسائل هم تصمیمات جدید

 
اتخاذ شود، حتما این کار در دستور کار قرار می گیرد. 

وزیر نیرو در پاسخ به سوالی در خصوص امکان اعمال تعرفه هاي جدید براي مصرف آب و برق به منظور مدیریت مصرف گفت: در
حال حاضر برنامه جدیدي براي افزایش تعرفه آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار ندارد.



مدیر مسوول روزنامه شرق: منتقدان رئیس دستگاه قضا به عملکرد 100 روزه

ایشان نگاه مثبت دارند

منبع: میزانشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیر مسوول روزنامه شرق با اشاره به اینکه عملکرد آقاي محسنی اژه اي را باید از زبان منتقدان ایشان شنید، بیان کرد:
منتقدان نگاه مثبتی به عملکرد رئیس دستگاه قضا دارند.

خبرگزاري میزان - اعتمادآنلاین نوشت: مهدي رحمانیان با اشاره به عملکرد دستگاه قضا در صد روزه اول دوره «تحول و تعالی»
به ریاست حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه اي گفت: عملکرد آقاي محسنی اژه اي را باید از زبان منتقدان ایشان

 
شنید، زیرا اظهارنظر آن ها در این باره مهم است. 

او ادامه داد: بنده طی این مدت صد روز که از ریاست آقاي محسنی اژه اي در قوه قضائیه می گذرد شاهدم که منتقدان ایشان نگاه

 
مثبت به عملکرد رئیس دستگاه قضا دارند و آن را تایید می کنند. 

رحمانیان تصریح کرد: ارزیابی مثبت منتقدان از عملکرد آقاي محسنی اژه اي نشان می دهد که ایشان تاکنون اقدامات خوبی با

 
ساختار اصلاحی انجام داده است. 

مدیر مسئول روزنامه شرق تاکید کرد: قطعاً عملکرد صدروزه ایشان مثبت بوده است، آغاز خوبی داشتند و ان شاءاالله این آغاز موفق

 
تداوم یابد و مستمر باشد. 

رحمانیان با اشاره به اینکه اقدامات رئیس دستگاه قضا در حوزه تولید با احیاي کارخانجات تعطیل قابل قبول و مورد تایید است اضافه

 
کرد: اشتغال زایی و تلاش در این رابطه وظیفه همه ماست و باید در این راستا تلاش کنیم. 

مدیر مسئول روزنامه شرق در آخر گفت: قوه قضائیه باید متناسب با وظایف ذاتی خود در رفع موانع تولید و اشتغال زایی گام بردارد.

 
بی شک استقلال قوا در راستاي پیشرفت و تعالی کشور باید حفظ شود. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- به زودي بخشنامه اي براي ساماندهی ممنوع الخروجی ها صادر می شود/ مسئولان دولتی از هم اکنون براي کاهش عوارض و تبعات

 
آلودگی هوا در فصل زمستان برنامه ریزي کنند انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر

منبع: میزانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/07/19

سومین جلسه از مجموعه نشست هاي معاون امور فرهنگی با تشکل ها و انجمن هاي حوزه نشر روز یکشنبه (18 مهرماه) با
اعضاي هئیت مدیره انجمن فرهنگی ناشران آموزشی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام روابط عمومی معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، در این نشست یحیی
دهقانی، کاظم قلم چی، وحید تمنا، علی امین صادقیه، محمدحسین متولی، امین آصفی و ابوذر نصري حضور داشتند و با اشاره به

 
سابقه شکل گیري این تشکل، فعالیت هاي پیشین آن، مسایل و مشکلات پیش رو و نقش و جایگاه ناشران آموزشی سخن گفتند. 

همچنین خواستار حمایت معاونت امور فرهنگی از این گروه از ناشران در موضوع توزیع کاغذ، خرید کتاب، ارایه تسهیلات و برگزاري

 
جشنواره هاي فرهنگی شدند. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- براي مشاهده آخرین اخبار از وزارت ارشاد اسلامی اینجا کلیک کنید تصمیم گیري در حوزه نشر با حضور انجمن ها و تشکل ها 

یاسر احمدوند، معاون امور فرهنگی با اشاره به جایگاه ناشران در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ناشران صاحب این خانه و ما و
دیگر مدیران فرهنگی مهمان هستیم. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متعلق به ناشران است و امیدوارم در این دوره ارتباطات موثر

 
فرهنگی با ناشران بیش از گذشته شود. 

وي با تاکید بر لزوم مشارکت انجمن ها و تشکل ها براي تصمیم سازي در حوزه نشر گفت: مسائل حوزه نشر متعدد و پراکنده هستند

 
و از این رو حتما نیازمند حضور اهالی نشر و استفاده از نظرات و دیدگاه هاي آنان هستیم. 

 
راه اندازي کارگروه هاي معاونت امور فرهنگی 

احمدوند با اشاره به تاسیس کارگروه هایی در معاونت امور فرهنگی براي پیگیري برخی مسائل گفت: هم اکنون کمیته مساله کاغذ

 
داخلی تشکیل شده و در حال بررسی شرایط موجود و مشکلات کارخانه هاي داخلی براي تولید است. 

وي ادامه داد: همچنین کارگروهی براي مبارزه با تکثیر غیرقانونی کتاب و صیانت از حقوق ناشران و پدیدآورندگان ایجاد می شود.
متاسفانه آثاري که مجوز دریافت کرده اند و در بازار پرفروش هستند به صورت غیرقانونی تکثیر و به فروش می رسند که باید براي

 
حل این مشکل برنامه ریزي و اقدام کنیم. 

 
ضرورت تعریف مدلی براي حمایت از ناشران آموزشی 

وي با اشاره به تفاوت میان نشر علمی و نشر آموزشی گفت: باوري در ذهن مخاطبان ایجاد شده است که نشر آموزشی، نشر کمک



درسی است. جامعه نشر آموزشی باید تلاش کند تا وجهه و رویکرد علمی را بیش از پیش نمایان کند. این ناشران می توانند نقش

 
مهمی در گسترش دانش و تقویت روحیه نوجویی در کودکان و نوجوانان داشته باشند. 

احمدوند همچنین درباره نحوه حمایت از ناشران آموزشی نیز گفت: از آنجا که فضاي نشر ناشران آموزشی متفاوت با دیگر ناشران

 
است، باید حمایت هایی را که قرار است در این حوزه داشته باشیم مشخص کنیم و شیوه اي براي آن طراحی کنیم. 

وي ادامه داد: تولید کتاب علمی و تولید کتاب آموزشی شبیه هم هستند، اما کارکرد هاي متفاوتی دارند. هر دو کتاب هستند و

 
فعالیت فرهنگی محسوب می شوند، اما عرصه آن ها متفاوت است. 

 
ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر 

معاون امور فرهنگی بر ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه و ترویج کتاب تاکید کرد و گفت: اگر این دو حوزه را تقویت کنیم اتفاقات
خوبی براي تمام ناشران رخ خواهد داد. نشر نه فقط یک فعالیت فرهنگی بلکه یک کار اقتصادي جدي است و کسی که وارد این عرصه

 
می شود علاوه بر صلاحیت هاي فرهنگی، دانش و تخصص حرفه اي باید توان و امکانات مالی لازم را دارا باشد. 

وي با تاکید بر تغییر در نظام حمایتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در صورت تغییر در نظام حمایتی، مطمئنا صنعت نشر می

 
تواند علاوه بر تاثیرات فرهنگی، اشتغال زا، کارآفرین و تولید کننده ثروت باشد. 

یاسر احمدوند با اشاره به ضرورت انجام فعالیت هاي آموزشی و ترویجی در حوزه کتاب گفت: معاونت امور فرهنگی این آمادگی را دارد

 
تا از فعالیت هاي آموزشی و ترویجی انجمن ها حمایت کند. 

 
احمدوند تاکید کرد: مرجع صدور مجوز کتاب در کشور فقط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و این صلاحیت اختصاصی است. 

انتهاي پیام/



درد بی درمان بازار سرمایه؛ تعارض منافع مدیران بورس به قله رسید

منبع: میزانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/07/19

نبود قانون مشخص در خصوص اشتغال همزمان اعضاي شوراي عالی بورس، بورس انرژي و فرابورس باعث شده تا بسیاري از
افرادي که عضو هیات مدیره ارکان مختلف بورس هستند، همزمان در هیات مدیره 68 شرکت عمدتا خصوصی نیز حضور

داشته باشند و تنها راه حل این مشکل اطلاع رسانی و شفافیت بیشتر است.

خبرگزاري میزان - روزنامه فرهیختگان نوشت: در «قوانین و مقررات اصول بازار سرمایه» در ماده هاي 10، 14، 16، 17 و 18
به صورت مستقیم و غیرمستقیم تلاش هایی براي مدیریت تضاد منافع در بازار بورس شده است. خلاصه این موارد می گوید اعضاي
هیات مدیره ارکان مختلف بورس و افراد تحت تکلف آن ها نباید کد بورسی داشته باشند و اعضاي هیات مدیره «سازمان بورس و
اوراق بهادار» حق عضویت همزمان در نهاد ها و شرکت هاي غیر را ندارند. در این قوانین در مورد اشتغال همزمان اعضاي شوراي عالی
بورس، بورس انرژي، فرابورس، بورس کالا و... چیزي گفته نشده و همین خلأ هاي قانونی باعث شده تا در بررسی خود به این نتیجه
برسیم که؛ 25 نفر از افرادي که عضو هیات مدیره ارکان مختلف بورس هستند، همزمان در هیات مدیره 68 شرکت عمدتا خصوصی
نیز حضور دارند که فعالیت 62 شرکت مستقیما با بازار سرمایه در ارتباط است. البته تعداد شرکت هایی که اعضاي هیات مدیره ارکان
مختلف بورس در آن ها عضویت دارند، در آگهی هاي روزنامه رسمی بسیار بیشتر از اینهاست، اما لیست غربال شده اي را ارائه می
دهد که نسبتا به روز است. لازم به ذکر است برخی از این افراد، نخبگان بازار و صاحب تجربه اند و بدون انتساب اتهام و افترا، این
سوال پیش می آید کسی که در بورس به هر طریق سرمایه اي دارد (صندوق، شرکت، کارگزار و...) و همزمان مسئول هم هست،

 
نامش اگر تعارض منافع نباشد پس چیست؟ 

حسین خزلی از فعالان قدیمی بازار سرمایه در این مورد توضیح داد: «حضور همزمان مدیران عالی رتبه ارکان بورس در شرکت هاي
دیگر موضوعی است که نه فقط در سطح مدیران بورس ها بلکه در شوراي عالی بورس نیز وجود دارد. این آسیب تنها با اطلاع رسانی
و شفافیت بیشتر حل خواهد شد. در سال هاي اخیر حتی یک صورت جلسه از ارکان بورس بیرون نیامده و ما نمی دانیم در جلسات
چه مواردي طرح می شود، اما اعضا که خود صاحب شرکت هاي مالی هستند به خوبی می دانند. حالا که سرمایه 40 تا 50 میلیون
نفر در بورس درگیر شده، لایحه رسیدگی به تعارض منافع یا حداقل افشاي منافع متضاد، موضوع جدي است که باید در دستور کار

 
قرار گیرد.» 

 
تعارض منافع در بورس؛ لایحه اي که دیر رسید 

«تعارض منافع» تعاریف مختلفی دارد، با این حال همه این تعاریف یک نقطه اشتراك دارند که آن هم این است که تعارض منافع به
موقعیتی گفته می شود که منفعت شخص یا سازمان در تعارض با وظایف وي باشد. به عبارتی دیگر فرد یا سازمان در شرایطی قرار
گیرد که براي انجام وظایف یا اعمال اختیارات قانونی، تحت تاثیر یک منفعت مالی یا غیرمالی ثانویه قرار گیرد و ترس از ترجیح منافع
شخصی و سازمانی به جاي منافع عمومی وجود داشته باشد. درواقع تعارض منافع زمانی وجود دارد که کارکنان و مدیران می توانند از
موقعیت خود سوءاستفاده کرده و بنابراین مدیریت تعارض منافع مشمول تدابیر و اقدامات نظارتی لازم براي پیشگیري و کاهش
تاثیرات سوء موقعیت هاي تعارض منافع است. ازجمله مصادیق تعارض منافع می توان به تصدي همزمان دو یا چند شغل، رانت
اطلاعاتی، تصمیم گیري در شرایط نفع شخصی، پذیرش هدیه، در هاي چرخان، اشتغال همزمان، خویشاوندسالاري، تعارض درآمد و



وظایف، اتحاد ناظر و منظور، اتحاد مجري و قاعده گذار و... اشاره کرد. بررسی ها نشان می دهد با وجود این در اغلب کشور ها در
راستاي مدیریت تعارض منافع، قانونی به همین عنوان تصویب شده و اجرا می شود، با این حال در کشور ما لایحه تعارض منافع در
چندین نوبت تهیه شده و طی سال هاي مختلف در راهرو هاي دولت و مجلس به جاي توجه، تنها خاك خورده است. در گزارش هاي
قبلی به تعارض منافع و برخی مصادیق آن در وزارتخانه ها پرداخته ایم، اما این بار «بازار سرمایه» توجه ها را به خود معطوف کرده

 
است. 

بازار سرمایه ایران از ارکان متفاوتی مانند سازمان بورس و اوراق بهادار، شوراي عالی بورس، فرابورس، کانون کارگزاران و... تشکیل شده
که براي آنها، ظاهرا قوانین کافی براي منع تعارض منافع نگاشته و اجرا نشده است. این موضوع نه به تشخیص ما بلکه به تشخیص
سازمان بورس نیز رسیده است و به همین منظور «اداره پیشگیري و ارتقاي سلامت بازار سرمایه سازمان بورس و اوراق بهادار» اقدام
به تهیه «پیش نویس لایحه مدیریت تضاد منافع در بازار اوراق بهادار» کرده و عموم کارشناسان را به ارسال نظرات تخصصی خود
دعوت کرده است. هر چند تصویب این لایحه اتفاق مبارکی خواهد بود، اما با بیش از سه دهه فعالیت بازار سرمایه، شاید کمی دیر
باشد. به خصوص اینکه در 10 سال اخیر بازار سهام ایران سه صعود و متعاقبا سه ریزش اساسی داشته و در همین ریزش بازار در
مرداد سال 99 سرمایه هاي بیش از 40 میلیون ایرانی آب رفته است. قطعا گره زدن همه اتفاقات اخیر بازار سهام با مساله تعارض
منافع اشتباه است، اما مصادیقی را بررسی خواهیم کرد که به نظر می رسد عدم مدیریت تعارض منافع در بازار چندان بی تاثیر هم

 
نبوده و احتمالا نخواهد بود. 

 
مصادیق تعارض منافع در بورس 

خوشبختانه بازار بورس ایران از حیث «شفافیت» در موقعیت خوبی قرار دارد و حداقل شفافیت در آن از نظام بانکی بالا تر بوده، اما از
لحاظ «تعارض منافع» وضعیت آن تعریفی ندارد. در بازار سرمایه، روابط قراردادي متعددي میان سازمان هاي ناظر، سرمایه گذاران و
نهاد هاي مالی، ناشران (مبتنی بر اساسنامه)، شرکت هاي حسابرسی و... وجود دارد. برخی از این نهاد هاي اقتصادي، روابط چندجانبه
با مشتریان مختلف دارند و به دلیل سرمایه گذاري شخصی (اشخاص حقوقی، مدیران، کارکنان و اشخاص وابسته به آنها) در بازار

 
سرمایه، احتمال بروز تضاد منافع در آن ها بسیار است. از همین رو اتفاقات عجیب در بازار سرمایه کم نبوده و نیست. 

اینکه سهام یک شرکت ده ها برابر می شود و قبل از شروع افزایش قیمت، حقیقی ها و حقوقی هاي خاصی به آن ورود می کنند
اتفاقی نخواهد بود. یا مثلا اینکه عده اي از افراد حقیقی یا حتی نهاد هاي فعال در بازار از تصمیمات بالادستی پیش از اعلام عمومی یا
اجراي آن اطلاع داشته و موقعیت هاي خرید و فروش خود را با توجه به آن تنظیم کرده اند، بیشتر نتیجه رانت است تا تحلیل.
تعارض منافع در ابعاد متفاوتی از بازار سرمایه ایران رخ داده و خواهد داد و براي پیشگیري و مدیریت آن ابتدا باید مصادیق آن را

 
شناخته و سپس در مقام مدیریت تعارض منافع برآمد. در ادامه به برخی مصادیق مهم تعارض منافع اشاره می کنیم: 

1- مالکیت یا دارا بودن سهام شرکت خصوصی؛ موقعیتی است که در آن یک مقام در بازار سرمایه همزمان در بخش خصوصی داراي
سهام یا مالکیت یک شرکت خصوصی است که آن شرکت تحت کنترل یا تحت تاثیر تصمیمات او قرار دارد. این موضوع با عضویت
بسیاري از مدیران عالی رتبه سازمان در شرکت هاي مختلف مشهود است. بررسی هاي «فرهیختگان» نشان می دهد که 25 عضو
هیات مدیره ارکان مختلف بورس (بورس، فرابورس، بورس انرژي، شوراي عالی بورس و...) به طور همزمان در هیات مدیره 68 شرکت

 
خصوصی که عموما فعالیت مالی دارند، عضو هستند. 

2- در هاي گردان؛ موقعیتی است که در آن افراد بین بخش خصوصی و دولتی یا عمومی جابه جا می شوند (هم از بخش دولتی به
خصوصی و هم از بخش خصوصی به دولتی). این موضوع می تواند به ضرر نهاد هاي عمومی و دولتی تمام شود؛ چراکه افراد با انباشتی



از اطلاعات مربوط به منافع عمومی که در بخش دولتی کسب کرده اند وارد بخش خصوصی می شوند، این درحالی است که به طور
مثال در بورس آمریکا و کانادا، مدیران عالی رتبه پس از کناره گیري از سمت خود تا دو سال حق فعالیت در شرکت ها و بازار هاي
مرتبط با بازار بورس را نخواهند داشت. اما در ایران مواردي دیده شده است که فردي پس از کناره گیري از ریاست سازمان بورس

 
بلافاصله به نهاد یا شرکتی رفته است که فعالیت هاي گسترده اي در بازار بورس داشته است. 

3- خویشاوندسالاري؛ موقعیتی است که در آن امکانی فراهم می شود که منافع خانوادگی یک مقام یا کارمند به طور ناشایستی بر
اتخاذ تصمیمات قانونی و حرفه اي او اثر می گذارد یا اینکه یک کارمند تصمیمات و اطلاعاتی خاص که عموم از آن بی اطلاع هستند
را در اختیار اقوام یا آشنایان خود قرار می دهد. از این دست تعارض منافع عموما در کارگزاري ها، صندوق هاي سبدگردان و شرکت
هاي تامین سرمایه اتفاق خواهد افتاد که تحقیقات مرکز توسعه و مطالعات بازار بورس نیز آن را در پژوهش هاي مختلفی تایید کرده
است. به طور مثال در بحبوحه رشد بازار سرمایه در ابتداي سال 99 بسیاري از سیگنال هاي خرید و فروش سهام از کارگزاري ها

 
توسط کارکنان آن ها به بیرون انتقال داده می شد. 

4- اتحاد ناظر و منظور؛ براي دادرسی از تخلفات این سازمان نهادي مستقل وجود ندارد. هیات داوري این سازمان یا سامانه شکایات
که به منظور بررسی تخلفات طراحی شده است، متعلق به خود سازمان بورس است و این مساله مصداق اتحاد ناظر و منظور در این

 
سازمان است. 

 
عضویت همزمان مدیران بورسی در 68 شرکت 

اشتغال همزمان که جزئی از موارد 1 و 2 قسمت قبلی است، به عنوان یکی از مصادیق تعارض منافع زمینه بروز فساد گسترده اي را
فراهم خواهد کرد. منظور از اشتغال همزمان موقعیتی است که فرد همزمان با یک پست دولتی یا حاکمیتی، در بخش خصوصی در
همان حوزه اشتغال دارد و کسب درآمد می کند. مانند پزشکی که در بیمارستان دولتی اشتغال دارد و همزمان مطب خصوصی هم
دارد یا وزیري که در همان حوزه وزارت خود موسسه یا شرکت خصوصی با همان زمینه فعالیت دارد یا فردي که همزمان با فعالیت

 
خود در بیمه مرکزي، عضو هیات مدیره یک شرکت بیمه خصوصی است. 

متاسفانه این معضل در بازار سرمایه کشور هم وجود دارد و تقریبا تمام افرادي که در بازار سرمایه پست دارند؛ چه در گروه نظارت و
چه اجرا به نوعی از طریق شرکت هاي خود در بازار سرمایه هم فعال هستند. با بررسی 25 نفر از افرادي که در ارکان مختلف بورس
اعم از؛ شوراي عالی بورس، سازمان بورس و اوراق بهادار، بورس انرژي، بورس کالا، فرابورس و... عضو هیات مدیره یا مدیران عالی رتبه
محسوب می شوند به این مهم رسیدیم که این افراد به طور همزمان در هیات مدیره 68 شرکت عمدتا خصوصی نیز حضور دارند که
فعالیت 62 شرکت مستقیما با بازار سرمایه در ارتباط بوده و خواهد بود. البته منظور از ذکر نام افراد و شرکت ها در این گزارش، به
هیچ وجه اتهام یا انتساب رانت و فسادي به آن ها نیست؛ چراکه بسیاري از این افراد، از متخصصان و نخبگان بازار بورس بوده که اتفاقا
در بدنه همین بازار رشد کرده و به این مقام ها منصوب شده اند. اما سوالی که در اینجا پیش می آید اینکه چگونه مدیران عالی رتبه
بازار سهام همزمان شرکت هاي سبدگردان، تامین سرمایه، صندوق، کارگزار و... را مدیریت می کنند؟ مهم تر اینکه، کسی که در
بورس سرمایه دارد آیا می تواند به طریقی (مثلا شرکت ها و...) همزمان مسئول هم باشد؟ اگر نام این ابهام، تعارض منافع نیست، پس

 
چیست؟ 

 
قوانین از پس «تعارض منافع» برنمی آیند 

زمانی که سازمان بورس به صرافت تنظیم لایحه مدیریت تضاد منافع افتاده، یعنی قوانین موجود در بازار که چند دهه از نگاشته شدن



آن می گذرد و در سال هاي اخیر نیز تغییر بخصوصی نداشته، براي دستیابی به این مهم بی تاثیر بوده است. در «قوانین و مقررات
اصول بازار سرمایه» در ماده هاي 10، 14، 16، 17 و 18 به صورت مستقیم و غیرمستقیم تلاش هایی براي مدیریت تضاد منافع، از
بین بردن زمینه هاي فساد و مقابله با رانت اطلاعاتی شده است، اما وضعیت فعلی بازار حکایت از عدم رعایت قانون یا کافی نبودن آن
ها دارد. در ماده 10 حق اشتغال اعضاي «هیات مدیره سازمان بورس» در سایر نهاد ها و بنگاه ها اعم از دولتی و غیردولتی سلب شده
است. در ماده 14 درخواست شده تا اعضاي هیات مدیره سازمان فهرست دارایی هاي خود، همسر و افراد تحت تکفل خود را به

 
«شوراي عالی» گزارش کنند. 

انجام هرگونه معاملات اوراق بهادار توسط اعضاي شورا، سازمان، مدیران و شرکاي موسسه حسابرسی «سازمان» و نیز اشخاص تحت
تکفل آن ها در ماده 16 ممنوع شده است. درنهایت در ماده هاي 17 و 18 از اعضاي «شوراي عالی بورس» و «سازمان بورس و اوراق
بهادار» خواسته شده تا مشاغل دیگر خود را به قوه قضائیه گزارش دهند و از افشاي اطلاعات محرمانه اي که دراختیار دارند پرهیز

 
کنند. 

توجه کنید که در قوانین موجود عمده توجه ها به هیات مدیره سازمان و شوراي عالی بورس است و به دیگر ارکان مانند مدیران
بورس هاي مختلف توجهی نشده است. تنها در یک مورد عنوان شده که همه مدیران ارکان مختلف بورسی و افراد تحت تکفل آن ها
از داشتن کد بورسی محروم خواهند بود، اما عنوان نشده که میزان دارایی این افراد قبل و بعد از سمت ارزیابی شود. یا مثلا به این

 
موضوع که این افراد حق عضویت در شرکت هاي دیگر را دارند یا خیر، توجهی نشده است. 

به هر صورت اگر عضو شوراي عالی بورس در 9 شرکت عضویت داشته باشد یا عضو هیات مدیره بورس کالا خود مدیر شرکت فولادي
باشد یا اینکه مدیر دیگري در چند کارگزاري و شرکت تامین سرمایه اي همزمان مسئولیت داشته باشد، نامی جز «تعارض منافع»
نخواهد داشت. در جدول می توانید انواع و اقسام مسئولیت هاي همزمان در سمت هایی که تعارض منافع به وضوح در آن ها وجود
دارد را ببینید تا ذهن شما هم کمی مشغول شود. در قسمت بعدي با حسین خزلی، فعال قدیمی بازار سرمایه گفتگو کرده و پیشنهاد

 
هاي وي درمورد مدیریت تعارض منافع را مرور کرده ایم. 

 
تعارض منافع حتی در شوراي عالی بورس! 

حسین خزلی، از فعالان قدیمی بازار سرمایه ارزیابی خود از تعارض منافع در بازار بورس کشور را اینچنین توضیح می دهد: «تعارض
منافع موضوعی بسیار جدي است که تابه حال به آن پرداخته نشده است. البته این مساله تنها در بازار سرمایه نیست و هر مسئولی در
سمتی که قرار دارد، همواره با منافع متعارضی از جنبه هاي مختلف درگیر خواهد بود. به عنوان مثال یک بنگاه کوچک که اصلا در
بازار سرمایه هم نیست، اگر هزینه هاي پرسنل خود را کاهش دهد، بالطبع سوددهی شرکت و سهامداران را بالا می برد و درمقابل
پرسنل ناراضی خواهند بود یا بالعکس، بنابراین اقتصاد علمی است که براي بهینه کردن این مسائل آمده است. مدیري را فرض کنید

 
که در یک جایگاه عمومی یا دولتی می نشیند و دارایی ها و صلاحیت هاي عمومی زیر دست اوست. 

اینجا تعارض منافع بسیار بیشتر خواهد شد. مثلا یک کارگزار بورسی می تواند بین سفارش هاي خود، سبد ها و صندوق هاي متعلق
به خود یا حتی سفارش هاي مشتریان ویژه با مشتریان معمولی تمایز قائل شود و این یکی از مصادیق تعارض منافع در بورس ما
است. یا یک مدیر شرکت سرمایه گذاري که بین منافع شخصی خود و منافع عموم بازار، رعایت انصاف نداشته باشد و سعی کند با
منافع دیگران براي خود یا گروه هاي ذي نفع خود معاملاتی را انجام دهد. یا به عنوان نمونه شرکت سرمایه گذاري بسیار بزرگی که
می خواهد یکی از شرکت هاي سهامی خاص زیرمجموعه خود را به فروش برساند، اینکه چه روش فروش و چه قیمتی را براي فروش
انتخاب کند، ممکن است تعارض منافع رخ دهد. هرچه بنگاه ها بزرگ تر شود و منافع عموم بیشتر در آن ها درگیر شود، تعارض



منافع هم بیشتر خواهد شد. حالا که سرمایه 40 تا 50 میلیون نفر در بورس درگیر شده، لایحه رسیدگی به تعارض منافع یا حداقل

 
افشاي منافع متضاد، موضوعی جدي است که باید در دستورکار قرار گیرد.» 

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه تصریح می کند: «حضور همزمان مدیران عالیرتبه ارکان بورس در شرکت هاي دیگر موضوعی
است که نه فقط در سطح مدیران بورس ها بلکه در شوراي عالی بورس نیز وجود دارد. می دانید که 3 عضو شوراي عالی بورس،
اشخاص حقیقی خبره هستند که مشخصا از بخش خصوصی می آیند و معمولا در تمامی ادوار به این شکل بوده که این افراد خود به
طور همزمان مدیر شرکت ها و نهاد هاي مالی نیز بوده اند. درواقع در وظیفه آن ها در شورا، نظارت بر سازمان بورس بوده و درمقابل
رسیدگی به تخلفات و صلاحیت آن ها با سازمان بورس بوده است. این یک تعارض منافع بزرگ است که در شوراي عالی وجود دارد و
در دیگر بخش هاي بازار نیز دیده می شود. البته تنها هیات مدیره سازمان بورس طبق قانون حق عضویت در شرکت یا بنگاهی دیگر
را ندارند. اگر بخواهیم تمامی مدیران ارکان بورسی در جایی مشغول نباشند، خب طبعا افراد ناشناس که با فرآیند و مقررات بازار
آشنایی ندارند، سر کار خواهند آمد و اگر مدیران که درگیر هستند روي کار بیایند، خب با تعارض منافع روبه رو خواهیم بود. به نظر

 
بنده اطلاع رسانی و شفافیت این آسیب را حل خواهد کرد.» 

 
به قوانین جدید نیاز داریم 

حسین خزلی درمورد شفافیت توضیح می دهد: «درحال حاضر ما از مواردي که در جلسات مدیران بورس ها مطرح می شود بی خبر
هستیم. حتی مصوبات شوراي عالی بورس را نیز نمی دانیم و بار ها خواستار این بوده ایم که رئیس سازمان بورس به عنوان سخنگو
چنددقیقه اي بعد از جلسات صحبت کند. مگر چه تعداد موارد محرمانه در این جلسات مطرح می شود که هیچ وقت تابه حال این کار
انجام نشده. ما حتی مصوبات سال هاي قبل سازمان بورس و شوراي عالی بورس را نیز نمی دانیم. اگر هیات مدیره بورس ساعتی بعد
از جلسات خود، صورت جلسات را منتشر کند یا حتی مانند جلسات شوراي شهر آن را به صورت زنده برگزار کند و همه فعالان
بتوانند حرف ها را بشنوند، می توان امیدوار به حل مشکل بود. هرچند در چنین حالتی هم ممکن است مدیران حرف هاي عوام
پسندانه بزنند، ولی در هرصورت درطول زمان تمرین این کار باعث افشاي اطلاعات و افزایش شفافیت خواهد شد، بنابراین زمانی که
مدیرعامل یک شرکت مالی بزرگ به عضویت هیات مدیره ارکان بورس نیز انتخاب شود، بداند تصمیمات او افشا می شود، قطعا
بیشترین تلاش را در رعایت اخلاق حرفه اي و مدیریت تعارض منافع خواهد کرد. بازار سرمایه باید الگوي شفافیت و رعایت تضاد

 
منافع باشد که متاسفانه تابه حال چنین نبوده و امیدواریم این لایحه به بهبود روند موجود کمک کند.» 

خزلی در پایان می افزاید: «بازار بورس ما بسیار جوان است و متاسفانه حجم قوانین ما نیز کم است و مقررات بازار به تنقیح نیاز دارد.
به این معنی که هرکسی در هر دوره اي بخشنامه و دستورالعملی صادر کرده که ممکن است مربوط به سال ها پیش باشد، بنابراین
باتوجه به پدیده هاي جدید، بورس به یکپارچه شدن و تنقیح قوانین نیاز دارد. لازم است قوانین مربوط به مدیریت تعارض منافع
بورس ها در کشور هاي دیگر را بررسی و لایحه جدید را به آن ها شبیه سازي کنیم. درواقع باید با مطالعات و تجربیات جهانی این کار
را انجام دهیم. به عنوان مثال کانادا یکی از کشور هایی است که قوانین بسیار منسجم و جدي در زمینه مدیریت تعارض منافع بورس

 
ها دارد که باید موردتوجه نویسندگان لایحه جدید باشد.» 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- سهامداران بورس چشم انتظار 6 ماه دوم سال انتهاي پیام/ 



خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي
داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً

جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



فصل توسعه مشاغل خانگی در استان ها

منبع: بازار کارشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/07/19

همشهري در پرونده ویژه اي وضعیت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان هاي مختلف کشور را بررسی کرده
است.

 
همشهري در پرونده ویژه اي وضعیت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان هاي مختلف کشور را بررسی کرده است. 

به گزارش همشهري آنلاین، استفاده از ظرفیت هاي اقتصادي موجود در کشور براي رونق اشتغال زایی از راهبردهایی محسوب می
شود که در دهه هاي گذشته با شدت و ضعف متفاوت، مدنظر تصمیم سازان کشور قرار داشته و دولت هاي مختلف کوشیده اند با
اتخاذ تدابیر مناسب دراین عرصه، براي کاهش نرخ بیکاري و تقویت معیشت خانوارها گام هاي موثري بردارند؛ موضوعی که یکی از
ابزارهاي نیل به چنین مقصودي، توسعه مشاغل خانگی بوده است. این گونه مشاغل به دلیل برخورداري از مطلوبیت هاي فراوان و
بازدهی بالا، از توان بسیاري براي جامه عمل پوشاندن به برنامه هاي اشتغال زایی در کشور برخوردارند. براین اساس هم بود که طرح
ملی توسعه مشاغل خانگی، با همکاري جهاد دانشگاهی، در 31 استان کشور درحال اجراست؛ طرحی که اهدافی ازجمله: فرهنگ
سازي و ترویج مشاغل خانگی در سراسر کشور، استفاده از ظرفیت مشاغل خانگی براي ایجاد اشتغال پایدار و مولد، خوداشتغالی
متقاضیان ورود به بازارکار، بهبود معیشت و افزایش رفاه خانوار، اتصال صاحبان کسب وکارهاي خانگی به بازارهاي هدف و بنگاه هاي
پیشران، افزایش سهم مشاغل خانگی در اقتصاد مناطق و بهره گیري از فناوري هاي نو و جلب مشارکت واحدهاي فناور و نوپا در
ارتقاي کمی و کیفی محصولات خانگی را دنبال می کند. با توجه به این موضوع، همشهري در پرونده ویژه اي، وضعیت اجراي طرح
ملی توسعه مشاغل خانگی، فراگیرترین رشته هاي مشاغل خانگی، اقدام هاي انجام شده براي حمایت از توسعه این گونه مشاغل و

 
مهم ترین مشکلات فعالان این حوزه را در استان هاي مختلف کشور بررسی کرده است که در ادامه می خوانید. 

 
اردبیل 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان اردبیل درحال اجراست و باوجود سهمیه 2 هزارنفري، بیش از 3هزارو 200نفر دراین طرح
ثبت نام کرده اند که بعد از غربالگري، 2هزارو 900متقاضی، ثبت نهایی شدند. کمبود نقدینگی و بازاریابی از مشکلات فعالان مشاغل
خانگی دراین استان است و تعدادي از متقاضیان طرح به دلیل نداشتن سرمایه، نتوانسته اند کسب وکار خود را رونق دهند، هرچند که
مسئولان می گویند تسهیلات کم بهره براي رونق بازار کار به تعدادي از متقاضیان طرح مشاغل خانگی پرداخت می شود. به عنوان
مثال دوخت لباس عروسک از هنرهاي سنتی و بومی اردبیل و نیازمند تخصص و مهارت بالاست که درصورت حمایت مناسب از این
حرفه، می تواند با ایجاد فرصت کسب وکار، به درآمدزایی مناسب فعالان این حوزه کمک کند. این درحالی است که واردات عروسک
هاي خارجی به کشور، مانع بزرگی در شکوفایی هنر خیاطی لباس عروسک در اردبیل به شمار می رود. همه گیري ویروس کرونا و به
دنبال آن، تعطیلی برخی اصناف و همچنین مشکلات اقتصادي ناشی از این وضعیت، سبب گرانی مواد اولیه و کسادي بازار برخی

 
مشاغل خانگی شده است. 

 
البرز 

البرز در توسعه مشاغل خانگی یکی از استان هاي پیشگام بوده است. سهمیه استان البرز در اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 2
هزارو500شغل بود که تاکنون اجرایی شده است. با توجه به اینکه تسهیلات بانکی نقش موثري در ایجاد و راه اندازي مشاغل خانگی
دارد، تاکنون 37 میلیارد تومان تسهیلات به این حوزه اختصاص یافته است. حوزه فرش دستباف، صنایع دستی و فعالیت هاي
فرهنگی - هنري بیشترین استقبال را در بخش مشاغل خانگی در البرز دارد؛ هرچند همه گیري ویروس کرونا علاوه بر کاهش تعداد
شاغلان، از افراد فعال اقتصادي هم کاسته است. بخشی از افرادي که مشاغل خانگی راه اندازي کردند و زنان سرپرست خانوار هم جزو
آنان بودند، دراین مدت از فعالیت اقتصادي باز مانده اند. از مهم ترین معضلات مشاغل خانگی، به بازار رساندن محصول است که در



همین راستا یکی از اقدام هایی که براي تثبیت مشاغل خانگی در البرز انجام خواهد شد، راه اندازي بازارچه و نمایشگاه ارائه محصولات

 
است که در قالب آن، زنجیره تأمین تا فروش محصولات تولیدي مشاغل خانگی فراهم می شود. 

 
اصفهان 

قالی بافی، پرورش قارچ، خیاطی و عروسک سازي از فراگیرترین مشاغل خانگی در استان اصفهان هستند. علاوه بر اداره تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، 3 دستگاه دولتی دیگر هم در طرح ملی مشاغل خانگی درگیر هستند که شامل اداره صنعت، معدن و تجارت، میراث
فرهنگی و جهاد کشاورزي می شوند و تعامل مناسبی دراین زمینه وجود دارد. دراین طرح ملی، اداره کار با مشارکت جهاددانشگاهی
اقدام به برگزاري کارگاه هایی براي آموزش بازاریابی به جامعه هدف کرده است. همچنین مبلغ وام مشاغل خانگی افزایش چشمگیري
داشت و 2 میلیارد تومان به طرح هاي پشتیبان و 100میلیون تومان به طرح هاي مستقل اختصاص یافت. صاحبان مشاغل خانگی
استان با مشکلاتی چون نبود بازارهدف مشخص، فقدان بازارچه هاي دائمی و همچنین نبود اطلاعات اولیه درخصوص آموزش بازاریابی
دست و پنجه نرم می کنند. هرچند اداره کار قدم هاي خوبی در زمینه آموزش بازاریابی به مشاغل خانگی برداشته است، اما هنوز
نداشتن مهارت بازاریابی یکی از مهم ترین مشکلات مشاعل خانگی به شمار می رود. دراین میان باید به این موضوع هم اشاره کرد که

 
همه گیري ویروس کرونا مشکلات عدیده اي براي فعالان عرصه مشاغل خانگی در زمینه فروش محصولات به وجود آورد. 

 
لرستان 

تاکنون 10 شبکه مشاغل خانگی در رشته هاي پوشاك، تولید و بسته بندي عسل، چرم دوزي، تابلوفرش، قالی بافی، فراوري و بسته
بندي زعفران، لباس محلی، تابلوفرش و گلیم بافی در قالب طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان لرستان تشکیل شده است. این
درحالی است که پیشرانان این شبکه هاي مشاغل از شهرستان هایی مانند خرم آباد، کوهدشت، پلدختر، سلسله و دلفان انتخاب شده
اند. شبکه سازي کسب وکارهاي خانگی، ضمن ایجاد نظم تیمی، توانمندسازي شاغلان در ارائه خدمت، برجسته کردن محصولات و
خدمات متقاضیان و پیشرانان را نیز به همراه خواهد داشت. درحال حاضر فاز دوم این طرح آغاز شده که درآن متقاضیان تحت
خدمات توانمندسازي جهاد دانشگاهی قرار گرفته و از بسته و کلاس هاي آموزشی رایگان مشاوره شغلی و استعدادسنجی بهره مند
می شوند تا بتوانند در حرفه خود موفق تر عمل کنند و با شناسایی بازارها بر میزان اشتغال زایی خود نیز بیفزایند. سهمیه استان

 
لرستان از این طرح هزارنفر است که بیشتر آنان را زنان تشکیل می دهند. 

 
آذربایجان شرقی 

درسال هاي اخیر بافت فرش هاي بزرگ در آذربایجان شرقی، به عنوان یک صنعت خانگی، جاي خود را به صنایع دستی کوچک تري
داده که سرمایه کم تري براي تولید نیاز دارند و شهروندان عادي نیز می توانند دراین حوزه مشغول شوند. با همه گیري ویروس کرونا
و تعطیلی برخی صنوف و فروشگاه ها، تولید برخی محصولات صنایع دستی رونق گرفته و متقاضیان در رشته هاي بافندگی تابلوفرش،
قالی بافی، خیاطی، ورنی بافی، حکاکی روي فلز، عروسک سازي، سفالگري، رودوزي، بسته بندي و تولیدات چرم دست دوز در سامانه
طرح ملی توسعه مشاغل خانگی ثبت نام کرده اند. سهمیه آذربایجان شرقی دراین طرح 3 هزارنفر بود که علاوه بر تکمیل ظرفیت
تعهدشده، بیش از هزارو 700 نفر نیز مازاد بر سهمیه ثبت نام کرده اند. در یک سال اخیر هم براي حدود هزارو 500 نفر دراین عرصه
زمینه ورود به بازارکار فراهم شده و مشغول فعالیت هستند. همچنین به 2 هزارنفر نیز آموزش ها و مشاوره هاي لازم ارائه شده است.
درحال حاضر مهم ترین مشکل فعالان این حوزه، نبود دسترسی مطلوب به بازارهاي فروش است که براي رفع این مشکل، مسئولان

 
تلاش دارند نسبت به راه اندازي بازارچه هاي ویژه صنایع دستی اقدام کنند. 

 
آذربایجان غربی 

توسعه مشاغل خانگی دراستان آذربایجان غربی طی 2 سال اخیر روند متفاوتی با سال هاي قبل داشته است. با همه گیري ویروس
کرونا بخش قابل توجهی از مشاغل خانگی استان به تولید ماسک و لباس هاي بیمارستانی معطوف شد که 70 درصد فعالان این حوزه
را بانوان تشکیل می دهند. اکنون با افزایش تولید کارخانه هاي ماسک و لباس هاي بیمارستانی، این تولیدات از چرخه مشاغل خانگی
حذف شده و درحال حاضر قالی بافی همراه با تولید موادغذایی خانگی، بیشترین مشاغل خانگی را دراستان به خود اختصاص داده
است. طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در آذربایجان غربی با استقبال چندانی همراه نبود و کم تر از هزارو 200 نفر دراین طرح ثبت
نام کرده اند که به بیشتر این ثبت نام کنندگان، آموزش ها و مشاوره هاي لازم ارائه و طرح هاي غربالگري هم انجام شده است. با



توجه به حضور زنان و جوانان تحصیلکرده استان در طرح توسعه مشاغل خانگی، تولیدات رایانه اي در استان رواج پیدا کرده و چند
طرح مناسب هم دراین زمینه در سامانه ثبت شده است. یکی از مشکلات جدي فعالان مشاغل خانگی در استان، پرداخت نشدن
تسهیلات بانکی یا تأخیر در پرداخت آن است و با توجه به افزایش قیمت ها، تسهیلات فعلی درصورت پرداخت هم جوابگوي نیاز آنان

 
براي راه اندازي یک کسب وکار خانگی عادي نیست. 

 
خراسان رضوي 

اجراي فاز جدید طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در خراسان رضوي با سهمیه هزار نفر از مهرماه سال گذشته آغاز شد. این طرح
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان کارفرما و جهاددانشگاهی خراسان رضوي به عنوان نهاد واسطه توسعه اي(مجري)
اجرا شد. بسیاري از فعالان مشاغل خانگی استان براي فروش محصولات خود مشکلاتی دارند و دراین طرح جهاددانشگاهی وظیفه
آموزش بازاریابی را به متقاضیان برعهده دارد و همچنین با انعقاد تفاهم نامه با تعدادي از سامانه هاي فروشگاه آنلاین، به متقاضیان در
فروش محصولات خود کمک می کند. سال گذشته 120میلیارد ریال تسهیلات حوزه مشاغل خانگی در بانک هاي رفاه کارگران و
توسعه تعاون به طور مساوي ابلاغ شد که پس از توزیع شهرستانی، تاکنون 115میلیارد و 290میلیون ریال معادل 1/96 درصد آن
پرداخت شده است. براین اساس از تیرماه امسال بیش از 900نفر از آموزش هاي رایگان عمومی و تخصصی کسب و کار طرح توسعه
مشاغل خانگی در استان بهره مند شده اند. دراین میان برخی از مشاغل خانگی به گردشگري و حضور گردشگران وابسته هستند که با

 
همه گیري ویروس کرونا و محدودیت سفرها و در پی آن کم شدن تعداد گردشگران، این مشاغل دچار رکود شدند. 

 
بوشهر 

مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوشهر از افزایش قابل توجه اختصاص تسهیلات به طرح هاي حوزه مشاغل خانگی این
استان خبر داده اند. یکی از راه هاي رونق تولید و به دنبال آن شکوفایی اقتصاد، فعال کردن ظرفیت مشاغل خانگی است که با توجه
به اقلیم این استان، توجه ویژه به این گونه مشاغل سبب برداشتن گام هاي بلند در ایجاد اشتغال پایدار و همچنین کاهش بیکاري
خواهد شد. درراستاي اجراي قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی در استان بوشهر، سال گذشته حدود 68 میلیاردریال
تسهیلات به 563 طرح مشاغل خانگی مستقل و 58 طرح مشاغل خانگی پشتیبان، با اشتغال زایی براي 361 نفر، پرداخت شد که این
اعتبار درسال جاري با افزایشی چشمگیر، به 438 میلیارد ریال رسید. گلیم بافی، حصیربافی، خیاطی، فراوري سبزي، ترشی خانگی،

 
شیرینی سنتی و بسته بندي خرما از مهم ترین و فراگیرترین مشاغل خانگی در استان بوشهر است. 

 
قزوین 

در استان قزوین توسعه مشاغل خانگی در بخش صنایع دستی و کشاورزي از اولویت بیشتري برخوردار است و تاکنون براي متقاضیان
فعالیت در حوزه صنایع دستی، 147مجوز شامل 118مجوز مستقل و 29مجوز پشتیبان با اشتغال زایی 152نفر صادر شده است. 64
واحد خانگی هم با تأیید کارگروه اشتغال استان، تسهیلات مشاغل خانگی به مبلغ 13میلیارد و 190میلیون ریال از محل اعتبارات
توسعه مشاغل خانگی از بانک هاي عامل دریافت کرده اند. سال گذشته 41میلیارد و 30میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي
اشتغال 178نفر در استان پرداخت شده است. هزارو 650نفر درطرح توسعه مشاغل خانگی استان قزوین ثبت نام کرده اند، درحالی که
این رقم هزارو 500نفر پیش بینی شده بود با این حال، علاقه مندان می توانند دراین طرح شرکت کنند. در سال جاري اعتبارات این
طرح 40میلیارد تومان و در 2مرحله ابلاغ شده و تا پایان سال پرداخت این تسهیلات ادامه دارد. این تسهیلات با بهره 4 درصد و به
صورت قرض الحسنه به متقاضیان پرداخت می شود و بازپرداخت آن نیز حداکثر 5 ساله خواهد بود. امسال 80درصد اعتبارات ابلاغی
مشاغل خانگی به مشاغل پشتیبان و حمایت کننده مشاغل خرد پرداخت می شود و تعاونی هاي زنان هم می توانند به عنوان پشتیبان
دراین طرح ثبت نام و تسهیلات تا سقف 300 تا 400میلیون تومان دریافت کنند. از مهم ترین مشکلات فعالان این عرصه، بازاریابی

 
داخلی و خارجی و صادرات کالاست. 

 
گلستان 

دراستان گلستان حدود 2 هزارو 300 شغل خانگی وجود دارد که براساس آمار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بیشتر مشاغل
خانگی استان مربوط به روستاهاي شهرستان هاي گرگان، آق قلا و گمیشان و در زمینه تولید صنایع دستی و گیاهان دارویی است.
اگرچه به گفته فعالان این حوزه، مشاغل خانگی در دوران همه گیري ویروس کرونا رونق دوبرابري داشته است، اما هزینه هاي گران



پست و ارسال، همچنین سرعت کم و قطعی اینترنت در کنار گرانی آن، از بزرگ ترین مشکلات در زمینه بازاریابی و فروش محصولات
آنهاست. براین اساس در سال جاري به منظور حمایت از مشاغل خانگی، 476میلیارد ریال تسهیلات به گلستان اختصاص یافته است
که این تسهیلات ازسوي بانک هاي توسعه تعاون و رفاه کارگران پرداخت خواهد شد. این تسهیلات به متقاضیانی که طرح هاي آنان
منطبق با ظرفیت و اولویت هاي منطقه و مورد تأیید دستگاه اجرایی ذي ربط بوده و توجیه اقتصادي و فنی لازم را داشته و آماده
ورود به بازار و داراي مجوز باشند، پرداخت می شود. افرادي مانند پیشران هاي فعال در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، براي دریافت
تسهیلات در اولویت قرار دارند. سال گذشته اعتبار استان گلستان در حوزه مشاغل خانگی 58میلیارد ریال بود که به متقاضیان

 
پرداخت شد و زمینه اشتغال زایی براي 590نفر را فراهم کرد. 

 
خوزستان 

فرش دستباف، صنایع دستی، فعالیت هاي فرهنگی- هنري، تولیدات دامی، شیلات، صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي و عشایري و
تولیدات گیاهی و تولیدي (صنعت و خدمات) از مهم ترین رشته هاي مشاغل خانگی در خوزستان است. همچنین می توان به صورت
اختصاصی به قالی بافی، سجاده بافی، کپوبافی، چوقابافی، نخ ریسی و تولیدات دامی به عنوان ظرفیت ها و زمینه هاي مشاغل خانگی
استان در شمال و شمال شرق، فعالیت هاي شیلاتی، تولیدات دامی، حصیربافی، عبابافی، توربافی، گرگوربافی درمناطق جنوبی و
فعالیت هاي فرهنگی - هنري و تولیدي (صنعت و خدمات) در مناطق مرکزي اشاره کرد که قابلیت توسعه بازار در سطح منطقه و
ملی را دارند. به گفته مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان، امسال سهم تسهیلات مشاغل خانگی استان ازسوي
بانک مرکزي 56میلیارد تومان تعیین شده است. موازي کاري دستگاه ها، یکپارچه نبودن مدیریت و تصمیم گیري، پیچیدگی و
سختی هاي زیاد در صدور مجوز ازسوي دستگاه هاي ذي ربط، مشکلات متعدد بازاریابی و فروش محصول تولیدي، متصل نبودن
مشاغل به زنجیره تولید و ارزش، استقبال کم کارآفرینان حرفه اي موفق از ورود به عرصه مشاغل خانگی به عنوان پشتیبان، مشکلات
تأمین ضمانت تسهیلات، ضعف در فرهنگ کارآفرینی و پایین بودن روحیه خودباوري از مهم ترین چالش هاي توسعه مشاغل خانگی

 
درخوزستان است. 

 
کرمانشاه 

کرمانشاه در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی جزو 9 استان پایلوت کشور قرارگرفت. براین اساس براي توانمندسازي و اتصال به بازار، 2
هزارو 700 نفر از متقاضیان ثبت نام شده در 14 رسته شغلی ساماندهی شدند؛ اقدامی که اجراي آن برعهده جهاد دانشگاهی کرمانشاه
قرارگرفت. ویرایشگري متون، مترجمی (کتاب و مقاله)، برنامه نویسی، گلیم بافی، ساخت پاپوش هاي سنتی، تولیدات چرمی دست
دوز، فرش بافی، تولید پوشاك، تولید عسل و صنایع دستی بومی و تولید محصولات کشاورزي و دامی از مهم ترین رسته هاي شغلی
دراین طرح بوده است. در استان کرمانشاه بیشترین مجوزها در حوزه قالی بافی، دوخت لباس و گلیم بافی بوده و اداره میراث فرهنگی
جزو اداره هاي موفق در حوزه ایجاد مشاغل خانگی در استان بوده است. نبود بازارهاي مناسب از مهم ترین مشکلات استان در حوزه

 
رونق هرچه بیشتر مشاغل خانگی است. 

 
کردستان 

کردستان یکی از 9 استان کشور است که به عنوان پایلوت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی معرفی شد. در فاز اول سهمیه
کردستان 2هزارو 600نفر بود که حدود 5هزارنفر دراین طرح ثبت نام کردند. سهمیه فاز دوم طرح نیز 400 نفر مشخص شد که
نزدیک به 2 برابر ثبت نام کردند. کلاش بافی، گلیم بافی، قالی بافی، فرش بافی، تولید عسل و پوشاك، انیمیشن سازي، پرورش گل و
گیاه، مترجمی، ویراستاري، ساخت صنایع چوبی و زیورآلات و مصنوعات چرمی از رشته هاي اولویت دار دراستان براي توسعه مشاغل
خانگی به شمار می روند. سهم امسال کردستان از اعتبارات طرح ملی مشاغل خانگی، 336میلیارد ریال است. مسئولیت اختصاص این

 
اعتبارات با فرمانداران است و نبود بازار، از مهم ترین مشکلات این طرح عنوان می شود. 

 
مازندران 

بیشترین سهم مشاغل خانگی در مازندران فعالیت در زمینه هنرهاي سنتی و صنایع دستی و پس از آن، تولید موادغذایی است. بیش
از 75 رشته مرتبط با صنایع سنتی در مازندران به عنوان مشاغل خانگی مورد حمایت قرار دارند. بخش دیگري از مشاغل خانگی نیز
به تولید موادغذایی اختصاص دارد. پرورش گل و گیاه در مازندران نیز با توجه به فراهم شدن امکان صدور مجوز براي تأسیس گلخانه



هاي کوچک مقیاس در شهرها و روستاها نیز مورد توجه قرارگرفته است. حمایت از این گونه مشاغل براي توسعه اشتغال به ویژه در 2
سال گذشته، با همکاري دستگاه هاي مرتبط افزایش یافته است. در سال هاي 1398 و 1399 با ارائه بیش از 12 میلیاردتومان
تسهیلات به مشاغل خانگی، دراستان مازندران براي حدود هزارو 400 نفرشغل ایجاد شد. با توجه به چالش هاي صدور مجوز، آسان
سازي فرایند صدور مجوز براي کسب وکارهاي خانگی از اقدام هاي ضروري براي رونق کسب وکارهاي خانگی است. طی بازه زمانی یاد
شده، 2 هزارو 365 مجوز براي فعالیت مشاغل خانگی در مازندران صادر شده است. همچنین دراین طرح ملی 2 هزارو 300 سهمیه
براي مازندران درنظر گرفته شد. تشکیل سومین دپارتمان تخصصی مشاغل خانگی کشور در مازندران توسط سازمان فنی وحرفه اي

 
کشور به عنوان یکی از مراکز پایلوت نیز از دیگر اقدام هاي انجام شده براي توسعه مشاغل خانگی در مازندران است. 

 
کهگیلویه وبویراحمد 

خیاطی، منجوق دوزي، نازك دوزي، دوخت لباس محلی، پرده دوزي، خدمات رایانه اي، زنبورداري، آشپزي، نمددوزي، آرایشگري،
قالی بافی و پرورش گیاهان دارویی از مهم ترین رشته هاي مشاغل خانگی در استان کهگیلویه وبویراحمد به شمار می رود. این
درحالی است که بیشترین سهم پرداختی تسهیلات مشاغل خانگی دراین استان در حوزه کشاورزي و زیرمجموعه هاي آن و صنایع
دستی بوده است. همچنین طرح مشاغل خانگی در 5رسته شغلی با همکاري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ازسوي جهاد انشگاهی
در 31استان و به منظور کمک و رونق اقتصاد خانوار در راستاي تحقق شعارسال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور
درحال اجراست. استان کهگیلویه و بویراحمد هم هم زمان با بقیه استان ها، این طرح را اجرا کرده و قرار است امسال به پایان برسد.
براساس طرح ملی توانمندسازي مشاغل خانگی، باید هزارو 500 نفر در کهگیلویه وبویراحمد در زمینه مشاغل خانگی توانمند و
مشغول به کار شوند. آشنا نبودن با مشاغل خانگی و درآمد نداشتن از این راه از نقاط ضعف متقاضیان راه اندازي کسب وکارهاي
خانگی است و حمایت نشدن ازسوي مسئولان، فراهم نبودن محیط و فضاي کار و آشنا نبودن به مشاغل مربوط، از مهم ترین

 
مشکلات توسعه مشاغل خانگی در استان کهگیلویه وبویراحمد محسوب می شود. 

 
مرکزي 

سهمیه استان مرکزي در طرح توسعه مشاغل خانگی 2هزارنفر است، اما حدود 10هزارنفر به صورت خانوادگی در چرخه تولید فعالیت
می کنند. فعالیت استان مرکزي در 10رشته ازجمله فرش بافی، خیاطی و لباس دوزي، صنایع دستی، گیاهان دارویی، معرق کاري
چوب، زیورآلات سنتی و... مشخص شده است. ایجاد شبکه پوشاك در خمین، ایجاد شبکه دارویی از کشت تا فراوري در خمین،
محلات، خنداب و کمیجان، ایجاد برندهاي شاخص، ایجاد شبکه تسهیل گران استان مرکزي، راه اندازي شبکه صنایع دستی استان به
تفکیک شهرستان، ایجاد شبکه عسل در خمین و شازند، راه اندازي بانک اطلاعاتی مشاغل خانگی ویژه زنان و مردان در سطح
شهرستان ها و ایجاد بانک اطلاعاتی سوغات از دستاوردهاي پیش بینی شده دراین طرح است. بیشترین مشکلات فعالان حوزه مشاغل
خانگی، اتصال به بازار است. فروش محصول و رقابت با دیگر کالاهاي بازار ازجمله مشکلات این افراد است که با طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی و تنظیم تفاهم نامه میان اداره هاي کل تعاون و جهاد دانشگاهی استان ها این حلقه مفقوده به نوعی تکمیل شده
است، اما با همه گیري ویروس کرونا، بازارهاي محلی و بازارهاي روز از دسترس خارج شده و کسب وکارهاي خرد و کوچک با چالش

 
هاي جدي مواجه شده اند، بنابراین تلاش می شود محصولات تولیدي به صورت مجازي عرضه شود. 

 
کرمان 

از سال 1390 تا پایان سال گذشته، براي بیش از 36 هزارنفر در استان کرمان مجوز کسب وکار خانگی صادر شده است. همچنین از
ابتداي اجراي قانون مشاغل خانگی تاکنون، 120 میلیارد تومان تسهیلات به صاحبان این مشاغل در استان کرمان پرداخت شده است.
این درحالی است که سال گذشته 8 میلیارد و 376 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه به فعالان مشاغل خانگی استان پرداخت
شده و پرداخت 850 میلیون تومان تسهیلات دیگر نیز در دست اقدام است. مهم ترین ویژگی این طرح ملی، توجه به بازار یا همان
تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش وابستگی به وام است. سقف تسهیلات مشاغل خانگی دراستان کرمان
20میلیون تومان با کارمزد 4درصد و بازپرداخت 5ساله است. بیشترین استقبال براي دریافت مجوز در رفسنجان با 137 مجوز، کرمان
با 122 مجوز و نرماشیر با 120 مجوز بوده است، اما بیشترین میزان پرداخت تسهیلات مربوط به شهرستان هاي کرمان با 2 میلیارد و
200 میلیون تومان، سیرجان با 805 میلیون تومان، عنبرآباد با 780 میلیون تومان و راور با 595 میلیون تومان و شهرستان هاي



 
بافت و زرند هرکدام با 550 میلیون تومان بوده است. 

 
سمنان 

استان سمنان در اجراي طرح ملی مشاغل خانگی عملکرد خوبی داشته و در کشور پیشتاز است. براي سمنان در طرح ملی مشاغل
خانگی هزارو 300 نفر سهمیه درنظر گرفته شده بود، اما این طرح با استقبال خوب متقاضیان راه اندازي کسب وکارهاي خانگی در
سمنان مواجه شد و حالا بیش از 3 هزارنفر دراین استان براي بهره مندي از تسهیلات طرح ثبت نام کرده اند که حدود 90 درصد
آنان زنان هستند. بیشتر متقاضیان در رشته هاي کشاورزي، کشت گیاهان دارویی، گلیم بافی، خیاطی و قالی بافی فعالیت دارند.
براساس آمارهاي رسمی، تاکنون نزدیک به 240 فعال حوزه مشاغل خانگی در سمنان که از مزایاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی
بهره مند شده بودند، به صورت فعال به بازار فروش پیوند خورده اند. افزایش اعتبارات درنظرگرفته شده براي حمایت از مشاغل خانگی
در سمنان طی 3 سال اخیر مهم ترین اقدامی بود که دراین استان به افزایش تعداد فعالان در کسب وکارهاي خانگی منجر شد. با این
حال هنوز مهم ترین مشکلات متقاضیان فعالیت دراین حوزه که از زمان همه گیري ویروس کرونا نوسان هاي بیشتري را در کسب

 
وکار خود داشتند، تأمین سرمایه درگردش است. 

 
چهارمحال وبختیاري 

به گفته مسئولان، اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی چهارمحال وبختیاري، تاکنون عملکرد قابل قبولی داشته است. براین اساس
درحالی که براي اجراي این طرح، اشتغال 2 هزارنفر هدف گذاري شده بود، اما تاکنون 2 هزارو 400 نفر آموزش هاي لازم را براي
کسب وکارهاي خانگی فراگرفته اند و براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند. بیشترین رشته هاي مشاغل خانگی
پرتقاضا دراین استان قالی بافی و حوزه پوشاك(خیاطی) است. این درحالی است که کارشناسان معتقدند این رشته ها چندان متناسب
با تقاضاي بازار نیست و باید وارد حرفه هایی شد که علاوه بر ظرفیت هاي نسبی استان، تقاضاي خوبی هم در بازار داشته باشند.
تاکنون از 4 مرحله طرح ملی توسعه مشاغل خانگی شامل شناسایی ظرفیت ها، اطلاع رسانی در جذب متقاضیان و آموزش و اتصال به
بازار، 3 مرحله آن به طورکامل اجرایی شده است. از آنجاکه مشاغل خانگی به کسب وکارهایی اطلاق می شود که در داخل خانه ها
انجام می گیرد، همه گیري ویروس کرونا نتوانسته تأثیر منفی قابل توجهی براین حوزه بگذارد و تنها بخش فروش را تاحدي تحت
تأثیر قرار داده است. البته به گفته مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان، تعامل دستگاه هاي اجرایی چهارمحال

 
وبختیاري در اجراي این طرح چندان مطلوب نیست و باید نقش فعال تري دراین حوزه ایفا کنند. 

 
زنجان 

طرح ملی مشاغل خانگی در استان زنجان درحال اجراست و سهم این استان، هزارو 800نفر تعیین شده است، اما به گفته مسئولان،
استقبال زنجانی ها از این طرح ملی بیش از سهمیه تعیین شده بوده است و تاکنون تقاضاي هزارو 391 زن و 556مرد نهایی شده
است. دراین میان رشته هاي اولویت دار استان شامل قالی بافی، بافت تابلوفرش، گلیم بافی، قلم زنی، خیاطی لباس، ملیله دوزي،
تولیدات چرمی دست دوز، ویرایشگري متون، کشت گیاهان دارویی، مترجمی (کتاب و مقاله)، برنامه نویسی، ساخت انیمیشن، پرورش
گوسفند و بز، تولید عسل و ملحفه دوزي بوده است. گفته می شود که از ابتداي اجراي این طرح تاکنون، 424شغل در استان ایجاد،
احیا یا پایدارسازي شده است. درچنین شرایطی قالی بافی و بافت تابلوفرش با 337نفر، بیشترین متقاضی را داشته و خیاطی با 47نفر
در رتبه دوم قرار داشته است. رسته قلم زنی هم با 25متقاضی در جایگاه سوم قرار دارد. بزرگ ترین مشکل فعالان مشاغل خانگی،
بازاریابی است که مسئولان می گویند با برگزاري دوره هاي آموزشی در زمینه بازاریابی و مدیریت کسب وکار، این مشکل رفع می

 
شود. همچنین اتصال به بازار از برنامه هاي موردنظر مسئولان براي توسعه مشاغل خانگی است. 

 
خراسان جنوبی 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی هم اکنون در خراسان جنوبی درحال انجام است. از مزایاي مشاغل خانگی می توان به کاهش هزینه
ایاب و ذهاب، کار در خانه و انتقال دانش و مهارت به سایر اعضاي خانواده اشاره کرد. ازسوي دیگر دراین مشاغل، ساعات کار براساس
خواسته متقاضی است و در هزینه تأسیس و راه اندازي کسب وکار هم صرفه جویی می شود. در سال گذشته 103طرح مستقل
پشتیبان موفق به دریافت مجوز شدند که سهم این استان از محل منابع مشاغل خانگی 6 میلیارد و 300 میلیون تومان بوده و
100درصد آن ازسوي بانک هاي عامل به استان ابلاغ و جذب شده است. این طرح ها 702 فرصت شغلی ایجاد کردند که 108 مورد



به صورت مستقل و 594 مورد هم در قالب پشتیبان و زیرپوشش بوده است. از ابتداي اجراي این طرح دراستان تاکنون، درمجموع
براي بیش از 30 هزارنفر اشتغال ایجاد شده است. از ابتداي سال جاري تاکنون هم 48 مجوز صادرشده که 6 مورد در قالب پشتیبان و

 
42 مورد به صورت مستقل بوده است. 

 
یزد 

سهم استان یزد از طرح ملی مشاغل خانگی هزارو 800 نفر است و تاکنون بیش از 2 هزارنفر دراین طرح ثبت نام کرده اند. این طرح
در 3 فاز اجرا می شود که فاز نخست آن مطالعاتی بود. در فاز دوم، متقاضیان به صورت مصاحبه تلفنی و حضوري پالایش شدند و
پس از آن، کلاس هاي آموزشی عمومی و اختصاصی برگزار شد. در این طرح افراد فاقد مهارت، آموزش می بینند، مهارت کسب می
کنند و با کمک پیشران ها، مستقیما به بازار متصل می شوند. پایداري این مشاغل بیش از مشاغلی است که مجوز و تسهیلات می
گیرند تا خودشان در خانه کار کنند. این گروه همچنین مشکلات کم تري دارند. بعد از بازاریابی، برندسازي و بسته بندي مناسب
دومین مشکل تولیدات بخش خانگی است که باید دراین حوزه هم آموزش ها افزایش یابد؛ هرچند دراین طرح بخشی از آموزش ها
معطوف به همین موضوع است. در شرایط همه گیري ویروس کرونا، مشاغل خانگی با مشکل مواجه شدند، اما به نظر می رسد اعتماد
مردم به خرید محصولات خانگی همچنان باقی است و این پشتوانه اي براي فعالان مشاغل خانگی به حساب می آید که عمدتا زنان

 
هستند. 

 
خراسان شمالی 

در خراسان شمالی عمده مشاغل خانگی ایجاد شده در بخش صنعت در زمینه خیاطی، در بخش میراث فرهنگی و صنایع دستی در
زمینه دست بافته هاي داري و گلیم همچنین در بخش کشاورزي نیز در زمینه دامپروري بوده اند. دراین استان، زنان سرپرست خانوار
بیشترین متقاضیان فعالیت در رشته هاي مختلف مشاغل خانگی بوده اند. در راستاي عملیاتی شدن طرح حمایت از مشاغل خانگی از
آغاز این طرح در سال 1390 تا پایان سال گذشته 30هزارو 881مجوز ایجاد مشاغل خانگی صادر شده است. در سال گذشته
320طرح مشاغل خانگی براي دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی شدند و تاکنون به 168طرح از مجموع طرح هاي معرفی شده سال
گذشته، 30میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است که با عملیاتی شدن این طرح ها براي 385نفر اشتغال ایجاد می شود. میزان
تسهیلات پرداختی به هر طرح با توجه به نوع طرح از 150تا 350میلیون ریال متغیر است. همچنین سامانه مشاغل خانگی در استان
راه اندازي شده که بیش از 639 نفر در این سامانه نام نویسی کرده اند و بر اساس رشته آموزشی انتخاب شده از سوي کارشناسان
دبیرخانه مشاغل خانگی به صورت تلفنی ارزیابی، هدایت و مشاوره شده اند. کارشناسان دبیرخانه مشاغل خانگی استان با این افراد
تماس گرفته و اموري همانند هدایت، مشاوره، استعدادسنجی متقاضیان را انجام می دهند و بر اساس میزان علاقه مندي افراد در

 
رشته هاي مختلف، دوره هاي آموزشی عمومی و تخصصی و فردي و گروهی براي آنان برگزار می کنند. 

 
فارس 

در استان فارس صنایع دستی بیشترین مطلوبیت فعالیت را درمیان مشاغل خانگی دارند. طی 10 سال گذشته نیز طرحی با عنوان
طرح توسعه مشاغل خانگی دراین استان اجرایی شده که در قالب این طرح خدماتی به متقاضیان ایجاد مشاغل خانگی در حوزه هاي
مختلف، به شکل رایگان ارائه می شود. در زمینه ایجاد مشاغل خانگی مهم ترین کار تسهیل گري در صدور مجوز است که دراین
زمینه سعی شده است زمان اعتبار مجوزهاي مشاغل خانگی از 2 سال به 5 سال افزایش یابد. همچنین تنوع رشته ها بازنگري و به
روزرسانی رشته هاي سنتی با توجه به رشته هاي نوین به ویژه در زمینه فناوري اطلاعات و همچنین پیگیري تسهیل گري در پذیرش
مهارت و تجربه کاري متقاضیان فاقد مهارت پیگیري می شود. این روزها مشاغل خانگی در استان فارس طیف وسیعی از کسب وکارها
را دربر می گیرد که بیش از 250 شغل است؛ حوزه هایی که اگرچه قطعا به تخصص یا مهارت ویژه اي نیاز دارد، اما با کمی صرف
انرژي و خلاقیت قابل یادگیري و ایجاد درآمدزایی است. کار در منزل در فارس اکنون هر دو الگوي سنتی و کسب وکار خانگی آنلاین
را در خود دارد. ازجمله شغل هاي خانگی در استان فارس که به صورت سنتی کماکان رونق دارد قالی بافی، پرورش گل و گیاه گلخانه

 
اي، تولید مواد خوراکی خانگی، تولید عرقیات گیاهی و پرورش گیاهان دارویی است. 

 
گیلان 

در استان گیلان 21هزارنفر مجوز مشاغل خانگی دارند و جهاددانشگاهی توانسته است سهم توانمندسازي 2 هزارو 100 نفر را در



اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تکمیل کند. رسته هاي اولویت دار در توسعه مشاغل خانگی گیلان حصیربافی، فرش بافی،
گلیم بافی، چرم دوزي، شال بافی، رشتی دوزي، چادرشب بافی و...هستند. در سال گذشته 129طرح با تسهیلات 62میلیارد ریالی و با
ایجاد اشتغال براي 384نفر مصوب و ازطریق 2 بانک رفاه کارگران و توسعه تعاون پرداخت شد که میزان این تسهیلات در سال جاري
www.INHB.ir با رشد چشمگیري همراه و مبلغ 400میلیارد ریال به استان ابلاغ شد. علاقه مندان می توانند با ثبت نام در سامانه
زیرپوشش زنجیره حمایتی جهاد دانشگاهی قرار گیرند، اما تنها محدوده سنی 18 تا 45سال مشمول مشارکت دراین طرح ملی می
شوند و این افراد نباید زیرپوشش بیمه هیچ کارفرمایی باشند. همچنین در گیلان براي اشتغال زایی 3هزار زن سرپرست خانوار در
قالب طرح مشاغل خانگی برنامه ریزي شده است که دراین راستا 34بانوي کارآفرین معین و 270نفر از این بانوان در سال جاري در

 
بخش صنایع دستی و باغبانی مشغول به کار شدند. 

 
همدان 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی همزمان با سراسرکشور، در استان همدان نیز اجرا می شود که براساس آن، 2 هزار 400 نفر از
متقاضیان آموزش داده می شوند تا به بازارکار متصل شوند، چراکه عمده مشکل فعالان حوزه مشاغل خانگی در شناخت بازار است.
آموزش هاي ابتدایی و تخصصی به متقاضیان مشاغل خانگی که در سامانه ثبت نام کرده اند، ارائه شده است و در مرحله معرفی به
پیشرانان؛ یعنی افراد متخصص دراین حوزه قراردارند. اعتبارات مشاغل خانگی در سال جاري مشخص و تقسیمات استانی آن انجام
شده است که سهم استان همدان 53 میلیارد تومان است و در مرحله معرفی طرح هاي شهرستانی قراردارد. اگرچه مشاغل خانگی نیز
از ویروس همه گیري کرونا آسیب دیدند، اما خیلی از فعالان این حوزه در فضاي مجازي به فروش و توزیع تولیدات خود پرداختند.
مهم ترین مشکل فعالان حوزه مشاغل خانگی، ناکافی بودن تسهیلاتی است که در اختیار آنان قرار می گیرد، به گونه اي که بسیاري از
افرادي که مجوز دریافت می کنند، نمی توانند تسهیلات بگیرند. قالی بافی، خیاطی، سفال سازي، چرم و پخت نان سنتی و درست

 
کردن ترشیجات و مرباجات فراگیرترین رشته هاي مشاغل خانگی در استان همدان است. 

 
هرمزگان 

دراستان هرمزگان حدود 2 هزارو 500 شغل خانگی شناسایی شده و بزرگ ترین مشکل فعالان این حوزه به ویژه در زمینه صنایع
دستی، دسترسی نداشتن به مواد اولیه ارزان براي تولید و همچنین اینترنت پرسرعت و ارزان براي بازاریابی و فروش است. به گفته
مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان، کل اعتبار مشاغل خانگی در سال گذشته حدود 5میلیارد تومان بود، اما در
سال جاري با افزایش بیش از 7برابري، به حدود 36 میلیارد و 800میلیون تومان رسیده است که به این ترتیب متقاضیان بیشتري
براي راه اندازي مشاغل خانگی زیرپوشش قرار می گیرند. درچنین شرایطی براي حمایت از راه اندازي و توسعه مشاغل خانگی 2نوع
تسهیلات به متقاضیان اعطا می شود که نوع اول به افراد مستقل و متقاضیانی که به تنهایی می خواهند کسب وکار خانگی راه
بیندازند تعلق دارد و سقف آن 50میلیون تومان است. نوع دوم تسهیلات براي پیشران ها و پشتیبان هاست و به ازاي ایجاد هرشغل،

 
50میلیون تومان و تا سقف 200میلیون تومان می توانند تسهیلات دریافت کنند. 

 
سیستان وبلوچستان 

دبیرخانه طرح ملی مشاغل خانگی دراستان سیستان وبلوچستان شهریورماه سال گذشته راه اندازي و این طرح در 3 مرحله اجراشد و
بیش از 2 هزارو 300 نفر در سامانه مربوطه ثبت نام کرده اند. براین اساس به فروش آنلاین محصولات، بازنگري در رشته هاي قبلی
مشاغل خانگی مانند سوزن دوزي، سفالگري، فرش بافی، حصیربافی و دیگر فعالیت هاي خانگی توجه شد. ازسوي دیگر رشته هاي
نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید انیمیشن موردتوجه قرارگرفت. این طرح در 3 فاز شناسایی
مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار اجرا شد. سوزن دوزي که از مشاغل پرطرفدار استان محسوب می شود، دراین سال ها از
بازارفروش قابل توجهی برخوردار شده است. دراین سال ها تبلیغ این هنردستی زنان استان در کنار سفال کلپورگان به شدت در
فضاي مجازي مورد استقبال قرارگرفت. معمولا بانوان استان در خانه و در کنار فعالیت روزانه، به سوزن دوزي هم می پردازند و ورود
گردشگران به استان برجذابیت هاي آن افزوده است. این درحالی است که همه گیري ویروس کرونا، اقتصاد گردشگري را به شدت

 
تحت تأثیر قرار داده و فروش حضوري محصولات صنایع دستی استان هم کاهش یافته است، اما فروش آنلاین شرایط بهتري دارد. 

 
قم 



اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی دراستان قم از مهرماه سال گذشته آغاز و 15رسته شغلی که ازنظر در دسترس بودن مواد اولیه
و همچنین برخورداري از بازار مناسب فروش در فهرست مشاغل مصوب خانگی قرار داشتند، شناسایی شدند. این رسته ها شامل
خیاطی لباس، گلیم بافی، تولیدات چرمی، فراوري محصولات (پاكکردن و خشک کردن)، بسته بندي محصولات، عروسک سازي و
مدیریت محتواي نرم افزار رایانه اي بوده است. ازدیگر رسته ها می توان به تراشکاري سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی، ویرایشگري
متون، ساخت زیورآلات سنتی، رویه سازي و تزئین کفش و صندل، مترجمی (کتاب و مقاله)، قالی بافی، مجسمه سازي و حجم سازي
و برنامه نویسی اشاره کرد. براین اساس هزارو 719 نفر در سامانه inhb.ir ثبت نام کردند، درحالی که سهمیه استان هزارو 500 نفر
است. 7/19 درصد از ثبت نامی هاي سامانه طرح مشاغل خانگی را آقایان و 3/80 درصد را بانوان به خود اختصاص داده اند که این
آمار نمایانگر برنامه ریزي و توجه ویژه به توانمندسازي اقتصادي بانوان دراین حوزه است. مهم ترین مشکل فعالان این طرح، بازاریابی

 
و عرضه محصولات است که براي رفع این دغدغه، آموزش هاي مهارتی و توجه به فروش اینترنتی در دستورکار قرارگرفته است. 

 
ایلام 

ظرفیت هاي نهفته استان ایلام در بخش مشاغل خانگی یکی از مهم ترین راهکارها براي ایجاد اشتغال و کاهش نرخ بیکاري در استان
است. ظرفیت هاي بسیار خوبی در حوزه صنایع دستی، کشاورزي، دامداري، قالی و گلیم بافی وجود دارد که در بیشتر مناطق استان
زنان ایلامی در خانه هاي خود یا کارگاه ها انجام می دهند و علاوه بر توسعه صنایع دستی، زمینه ساز کسب درآمد و ایجاد اشتغال نیز
شده اند. توسعه صنایع دستی در قالب مشاغل خانگی یکی از ظرفیت هاي مهم استان ایلام براي کسب درآمد است. فعالان حوزه
صنایع دستی و جویاي کار که متقاضی دریافت تسهیلات براي ایجاد خوداشتغالی در استان هستند ازسوي اداره کار، تعاون و رفاه
اجتماعی به بانک هاي عامل معرفی می شوند و تسهیلات دریافت می کنند. تاکنون بیش از 6 هزارنفر در حوزه صنایع دستی در ایلام
آموزش دیده اند و براي آنان کارت صنعتگري صادر شده است. زنان روستایی در استان ایلام امروزه با ایجاد کارگاه هاي کوچک
خانگی نقش مهمی در تولید گلیم نقش برجسته و سایر محصولات صنایع دستی دارند که بخش زیادي از این تولیدات علاوه بر فروش

در بازار داخلی به خارج از استان و کشور نیز صادرمی شود.



چند خبر کوتاه از کردستان

منبع: ایرناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/07/19

سنندج - ایرنا - آغاز به کار هفتمین مرکز مشاوره و خدمات کار آفرینی در کردستان، توزیع 200 بسته نوشت افزاري و
بهداشتی براي دانش آموزان نیازمند روستاهاي بانه توسط هلال احمر و برگزاري چند برنامه به مناسبت هفته ملی کودك،

خبرهاي کوتاه از کردستان است.

سنندج - ایرنا - آغاز به کار هفتمین مرکز مشاوره و
خدمات کار آفرینی در کردستان، توزیع 200 بسته نوشت
افزاري و بهداشتی براي دانش آموزان نیازمند روستاهاي
بانه توسط هلال احمر و برگزاري چند برنامه به مناسبت

 
هفته ملی کودك، خبرهاي کوتاه از کردستان است. 

به گزارش ایرنا، هفتمین مرکز مشاوره، اطلاع رسانی و
خدمات کارآفرینی در کردستان، به نام جهاد دانشگاهی
واحد کردستان آغاز به کار کرد که مجوز آن به مدت 2
سال با زمینه فعالیت در حوزه هاي صنعت، کشاورزي و

 
خدمات صادر شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان در این خصوص، بر ارائه مشاوره هاي کاربردي در حوزه خدمات و کارآفرینی به دانش

 
آموختگان دانشگاهی با نگاه و رویکرد اشتغالزایی تاکید کرد. 

برهان صلواتی با اشاره به اهداف پیش بینی شده در فعالیت مراکز مشاوره خدمات و کارآفرینی گفت: ایجاد ارتباط منطقی، مستمر و
پایدار بین فعالیت هاي کارآفرینی و نوآور محور استان، کمک به شبکه سازي اکوسیستم کارآفرینی، ارائه مشاوره هاي تخصصی و
کاربردي به کارآفرینان و سرمایه گذاران در زمینه فعالیت هاي اقتصادي دانش بنیان و مبتنی بر نوآوري و فناورهاي جدید و مخاطره

 
پذیر در عرصه مزیت هاي عمده و رقابتی استان از جمله اهداف پیش رو فعالان این مراکز است. 

وي همچنین بسترسازي براي اشتغال جوانان را مهمترین اولویت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان برشمرد و افزود: از
طریق مراکز مشاوره خدمات و کارآفرینی، زمینه حضور سرمایه گذاران به خصوص فعالان کسب و کارهاي دانش بنیان را براي

 
اشتغالزایی در کردستان هموار می کنیم. 

 
برگزاري برنامه هاي هفته ملی کودك براي کودکان حاشیه شهر سنندج 

به مناسبت هفته ملی کودك مربیان کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان سنندج با حضور در میان کودکان و نوجوانان مناطق
نایسر و ننله سنندج به اجراي برنامه هاي فرهنگی هنري و ادبی پرداختند. 



مربیان مراکز سنندج در قالب یک تیم با همکاري دفاتر تسهیل گري نایسر و ننله سنندج با حضور در میان کودکان این مناطق ضمن
آشنایی دانش آموزان با فعالیت هاي کانون و جذب آنان به اجراي قصه گویی، معرفی کتاب، مسابقه و اهداي نامه هاي مکاتبه اي

 
پرداختند. 

مدیرکل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان کردستان در این برنامه گفت: کودکان ارزشمندترین سرمایه ملی هر جامعه اي

 
محسوب می شوند و ما امانت داران این هدیه هاي الهی هستیم که این هفته فرصت مناسبی براي بیشتر دیده شدن آنها است. 

سهیلا شیخی افزود: ویژه برنامه هاي هفته ملی و روزجهانی کودك از 16 تا 22 مهرماه جاري با روزشمار کودك، صلح، بازي و نشاط»،
«کودك، باورهاي دینی و معنویت»، «کودك، خانواده، آموزش و مهارت هاي زندگی»، «کودك، امنیت، بهداشت و سلامت جامعه»،

 
«کودك، کتاب، هنر و ادبیات»، «کودك، هویت، میراث طبیعی و فرهنگی» و «کودك، رسانه و فناوري هاي نوین» برگزار می شود. 

در ادامه دانش آموزان شرکت کننده در این برنامه در کارگاه هاي نقاشی لبخند روي ماسک و کارگاه کاغذ و تا شرکت کردند که در

 
پایان به آثار برتر کارگاه هاي برگزار شده جوایزي اهدا شد. 

 
توزیع 200 بسته نوشت افزاري و بهداشتی به دانش آموزان نیازمند روستاهاي بانه 

رییس جمعیت هلال احمر شهرستان بانه گفت: در اجراي کمک هاي بشردوستانه جمعیت هلال احمر بانه و گسترش آموزش هاي
امدادي در خصوص مین و مهمات منفجر نشده، 200 بسته نوشت افزار و مواد ضدعفونی بین دانش آموزان خانه هاي هلال روستایی

 
توزیع شد. 

اسماعیل رحیمی افزود: بسته هاي اهدایی به دانش آموزان خانه هاي هلال روستاهاي کوخان، سیاحومه، بوالحسن، کانی سور، زرواو

 
سفلی و شوي توزیع و بعد از اهداي این بسته ها خطرات و توصیه هاي لازمه در برخورد و مواجه با مین آموزش داده شد. 

وي اضافه کرد: هدف از اجراي این اقدام بشردوستانه حمایت و ارا�ه آموزش هاي امدادي در مواجه با مین و مهمات منفجر نشده به

 
گروه هاي آسیب پذیر جامعه و روستایی است. 

رحیمی اظهار داشت: هر کدام از اقلام اهدایی داخل بسته هاي نوشت افزاري حاوي تصاویر و شعارهاي آموزشی_توجیهی امداد و

 
نجات در خصوص مین، مهمات منفجر نشده و مناطق جنگی ویژه دانش آموزان می باشند. 

 
بازدید کودکان سقزي از بناهاي تاریخی به مناسبت هفته ملی کودك 

به مناسبت روز جهانی و هفته ملی کودك جمعی از کودکان شهر سقز به همراه مربیان و اولیایشان از بناهاي تاریخی شهر سقز بازدید
کردند که ضمن معرفی کامل بناهاي تاریخی شهر سقز، کودکان و اولیاي آنها با سابقه فرهنگی، تاریخی شهرستان سقز و استان

 
کردستان آشنا شدند. 

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سقز ضمن تاکید بر اهمیت آشنا کردن کودکان با مقوله میراث فرهنگی گفت:
شناخت کودکان از داشته هاي فرهنگی و تاریخی جامعه اي که در آن زندگی می کنند نقش بسیار بسزایی در زمینه حفاظت از



 
مواریث فرهنگی و انتقال آن به نسل هاي بعدي دارد. 

صلاح نصراللهی افزود: اداره میراث فرهنگی سقز آماده هرگونه همکاري در این راستا با آموزش و پرورش، دانشگاه ها و سایر مراکز

 
آموزشی و تربیتی شهرستان است. 

وي ابراز امیدواري کرد که سیستم آموزشی در راستاي نهادینه کردن شناخت آحاد جامعه از میراث فرهنگی و اهمیت حفاظت و
نگهداري داشته هاي فرهنگی و انتقال آن به نسل هاي آینده، بیشتر به موضوع معرفی تاریخ و فرهنگ جامعه به دانش آموزان از

 
طریق برگزاري برنامه هاي بازدید از بناهاي تاریخی اهمیت دهد. 

در پایان این بازدید به منظور ترغیب و تشویق کودکان به بازدید و حفاظت از آثار تاریخی، بسته هاي فرهنگی به کودکان، اولیاء و

 
مربیان حاضر اهداء شد. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان تامین اجتماعی 

 
- کردستان 

 
- کانون پرورش فکري کودکان ونوجوانان 

 
- کار آفرینی 

 
- روز جهانی کودك 

- جمعیت هلال احمر جمهوري اسلامی ایران



مراسم آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوري کشور

برگزار شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/07/19

مراسم آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوري کشور با حضور رییس جمهور و وزاري بهداشت و علوم
در دانشگاه تهران برگزار شد.

مراسم آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها و مراکز
پژوهشی و فناوري کشور برگزار شد مراسم آغاز سال
تحصیلی جدید دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوري
کشور با حضور رییس جمهور و وزاري بهداشت و علوم در

 
دانشگاه تهران برگزار شد. 

به گزارش برنا؛ در این مراسم که با حضور آیت االله دکتر
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، دکتر بهرام عین اللهی
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دکتر محمدعلی

زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوري، حجت الاسلام و المسلمین مصطفی رستمی رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در

 
دانشگاه ها و تنی چند از روساي دانشگاه ها در تالار علامه امینی کتابخانه مرکزي دانشگاه تهران برگزار شد. 

براساس این گزارش در ابتداي مراسم نمایندگان دانشگاه مسائل و مشکلات موجود را مطرح و درخواست هاي خود را از دولت

 
سیزدهم با رییس جمهور درمیان گذاشتند. 

 
دانشگاه تهران با رویکرد کارآفرینی مسائل کشور را حل می کند 

در ادامه، محمد مقیمی سرپرست دانشگاه تهران ضمن خیرمقدم به رئیس جمهور براي حضور در این مراسم گفت: در دوره جدید
مدیریت دانشگاه تهران با سکانداري جناب آقاي دکتر زلفی گل، چشم انداز جدیدي را براي دانشگاه ترسیم کرده ایم که مهم ترین

 
گزاره جهاد علمی براي تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی خواهد بود. 

 مقیمی با بیان اینکه دانشگاه کارآفرین یعنی اینکه همه منابع ورودي، فرآیند هاي اداري، آموزشی، پژوهشی و همچنین فعالیت هایی
که به خروجی کارآفرینان دانشگاه معطوف می شود را بازنگري کنیم، تصریح کرد: بر همین اساس تمام تلاش ما این خواهد بود که

 
فرآیند ها را از مرحله جذب هیات علمی تا جذب کارکنان بهبود ببخشیم. 

سرپرست دانشگاه تهران ادامه داد: از آنجایی که همواره بحث اشتغال فارغ التحصیلان و قبل از آن توانایی آنها از برنامه هاي رییس
جمهور و وزارت علوم بوده است، بنابراین در ابتدا تلاش خواهیم کرد تا دانشگاه تهران بر مسئولیت پذیري متمرکز شود. آنچه که مقام
معظم رهبري از آن به عنوان علم نافع یاد می کنند به همین موضوع معطوف است، دانشجویانی را پرورش دهیم که در خدمت جامعه



 
باشند و بتوانند بخشی از مسائل جامعه را رفع کنند. 

او تصریح کرد: در عین حال بدنه هیات علمی ما هم باید مسائل و مشکلات جامعه را رصد کرده و براي پاسخگویی به آنها چاره

 
اندیشی کنند. 

 مقیمی با اشاره به اینکه به هرحال کشور ما با ابرچالش هاي متعددي مواجه است اما بحث مربوط به آب و کشاورزي و زیست
محیطی، چابک سازي دولت، تامین منابع مالی براي دولت، نظام مالیاتی و دیگر چالش هایی که کشور با آنها مواجه است، به عزم ملی

 
نیاز دارد، گفت: دانشگاه تهران با رویکرد جدید آمادگی پاسخ به این ابر چالش ها را دارد. 

سرپرست دانشگاه تهران در پایان تاکید کرد: در دانشگاه تهران دغدغه حل مسائل کشور را داریم و با آمادگی کامل حتما مسائل و

 
مشکلات کشور را طبق برنامه هاي رییس جمهور پیش می بریم. 

 
دانشمندان ایرانی، پایه گذار طب بودند 

همچنین در ادامه دکتر حسین قناعتی سرپرست دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه خلا معنوي مشکل اصلی بشر است، گفت:
امروزه از نظر ارائه خدمات سلامت در عالی ترین درجه هستیم اما در زمینه توزیع عادلانه آنها، مسائل مالی و پرداخت از جیب هنوز
موفق نشده ایم و ان شاءاالله همانطور که در برنامه هاي دکتر عین اللهی به آن اشاره شده است، این مهم را حتما پیگیري خواهیم کرد

 
تا با نازل ترین قیمت با کیفیت ترین خدمات ارائه شود. 

 قناعتی در ادامه با تاکید بر اینکه پشتوانه کشور ما فرهنگ اسلامی است، توضیح داد: تلاقی اسلام با ایران شکوفایی ایجاد کرد که
نمونه آن مولانا است که در خطابه اي یونسکو ایشان را به عنوان بزرگترین تولید کننده معارف بشري در زمینه علوم اجتماعی معرفی

 
کرده است؛ در تمام شاخه هاي طب، دانشمندان ایرانی پایه گذار بوده اند  که این افتخارات براي ما احترام دارد. 

او تصریح کرد: دانشگاه تهران در سال 1230 در دارالفنون با همت امیرکبیر شروع به کار کرد و متاسفانه در ادامه ما با چالش هایی
مواجه شدیم، کسانی که گفتند ما باید سرتاپا غربی شویم تا بتوانیم موفق شویم عامل توقف سیر خوبی که با آن مواجه بودیم شدند.
ما در کشوري زندگی می کنیم که امام خمینی (ره) این باور را به ما دادند که "ما می توانیم". متاسفانه در قسمت هایی از جریان بعد

 
از انقلاب فرهنگ مادي گري غرب در برخی از مسئولان جلوه گري کرد که این موضوع مانعی براي رشد کشور می شود. 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی تهران مطرح کرد: امروزه دانشگاه علوم پزشکی تهران در زمینه تولید تجهیزات پزشکی، ربات هاي

 
جراح و آزمایشگاه پیش بالینی رشد بسیاري کرده است. 

قناعتی در پایان با تاکید بر اینکه تولید، 20 درصد اقتصاد دنیا بوده و 80 درصد آن با خدمات است، گفت: ما در زمینه آموزش،
صندلی هاي خالی فراوانی داریم؛ کشور برادر ما عراق و جبهه مقاومت حدود 100 هزار مطالعه گر آموزش داده است که می توانیم

 
آنها را در کشور خود آموزش دهیم چرا که هم ارزآوري داشته و هم پشتوانه هاي فرهنگی و حتی امنیتی ایجاد خواهد کرد. 

گفتنی است در پایان این مراسم، آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رییس جمهور پس از ایراد سخنرانی از برگزیدگان کنکور
سراسري با اهداي لوح، تجلیل کرد./208



لایحه بودجه 1401 موضوع بحث جلسه غیرعلنی مجلس بود

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/07/19

کسري 400 هزار میلیارد تومانی بودجه که منجر به افزایش تکانه هاي تورمی می شود، وکلاي مردم در خانه ملت را بر آن
داشت که با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه راهکارهاي جبران این کسري و اصلاح ساختار بودجه در راستاي تنظیم

بودجه 1401 را بررسی کنند.

 
 

به گزارش آرانیوز/ «کسري بودجه»؛ عبارتی که به تعبیر کارشناسان اقتصادي ام الخبائث است، نشست صحن امروز (یکشنبه 18 مهر
ماه) پارلمان را به غیرعلنی کشاند، جلسه اي که با حضور مسعود میرکاظمی کاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار و پس از آن
نشست علنی راس ساعت 9 و 44 دقیقه و با حضور 246 نفر آغاز شد و رئیس مجلس توضیحی مختصر درباره این جلسه غیرعلنی

 
ارائه کرد. 

پس از قرائت آیاتی از کلام االله مجید، دکتر قالیباف در نطق پیش از دستور خود با اظهار تاسف از شهادت تعداد زیادي از مردم بی
دفاع و بی گناه افغانستان در مسجد سیدآباد شهر قندوز، ادامه می دهد: فتنه انگیزي هاي مذهبی و قومی، پروژه ي امنیتی جدید
دشمنان مردم افغانستان است که به دست گروه هاي تروریستی با پشتیبانی و حمایت آمریکایی ها به انجام می رسد البته رئیس
مجلس درباره زلزله زدگان بازفت و اندیکا نیز نکاتی بیان کرد، او گفت: با توجه به در پیش بودن فصل سرما رسیدگی دولت مایحتاج

 
ضروري مردم و جبران خسارات وارده به منازل، مدارس، خانه هاي بهداشت، زمین هاي کشاورزي و دام ها را فوري پیگیري کند. 

 
همه بر ضرورت اصلاح ساختار بودجه متفق القول هستیم/به دنبال جلوگیري از ریخت وپاش ها در سیستم بودجه ریزي هستیم 

در ادامه، صحن علنی مجلس کار خود را در حالی آغاز کرد که میرکاظمی براي ارائه توضیحاتی درباره منابع و مصارف بودجه 1400 و
نحوه تنظیم بودجه 1401 پشت تریبون قرار گرفت. او گفت: طی 8 سال گذشته، مصارف بودجه اي رشد بی رویه اي داشت به گونه
اي که مصرف 89 هزار میلیارد تومانی سال 91، در بودجه 1400 به 9 هزار و 937 هزار میلیارد تومان در سقف یک و حدود یک هزار

 
و 277 میلیارد تومان در سقف 2 رسید، یعنی مصارف بودجه 10 برابر شد. 

 
زنگنه: هرگونه تغییر در احکام بودجه به ارائه متمم به مجلس نیاز دارد 

پس از سخنان رئیس سازمان برنامه و بودجه بود که محسن زنگنه رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس با بیان اینکه هرگونه



تغییر در احکام بودجه باید به صورت متمم به مجلس ارائه شود بر ضرورت عملیاتی کردن احکام بر زمین مانده بودجه 1400 تأکید

 
کرد. 

 
ذاکر: سازمان برنامه براي درآمد پایدار استان ها برنامه ریزي جامع کند 

ضرورت برنامه ریزي سازمان برنامه و بودجه براي درآمدزایی پایدار براساس توانمندي ها و ظرفیت هاي هر استان ها نکته اي بود که

 
سلمان ذاکر پس از صحبت هاي رئیس سازمان برنامه و بودجه به آن اشاره کرد. 

 
توجه به رفع دو مشکل نان و جان مردم؛ اولویت دولت و مجلس در سال 1400 

اهمیت توجه به موضوع رفع کسري بودجه و تامین کالاهاي اساسی به قدري بود که رئیس مجلس به دنبال سخنان مکرر نمایندگان
در این خصوص، تاکید کرد: دولت و مجلس مصمم هستند در حوزه معیشت خصوصاً در ثبات قیمت کالاهاي اساسی تلاش کنند تا

 
شاهد وفور کالا باشیم و ثبات قیمت ها براي سفره معیشتی مردم در اولویت قرار گیرد. 

 
نوبت به بررسی طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب وکار رسید 

بنابراین گزارش، نوبت به بررسی ماده 4 «طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب وکار» رسید، طرحی که با هدف انحصارزدایی و
پایان دادن به دوران تاریک مجوزهاي رانتی تدوین شد. در جریان بررسی این طرح پیشنهادات مختلفی از جمله کاهش امتیاز
داوطلبان از 70 درصد به 60 درصد مطرح شد که نصراالله پژمانفر در این زمینه با استناد به بند 9 اصل 3 قانون اساسی، گفت:
پیشنهادات مطرح شده با اصل مذکور مغایر است، در واقع تصمیم گیري هاي ما باید به گونه اي باشد که دسترسی مردم را به صورت

 
عادلانه فراهم کند در حالیکه روش هاي انحصارگرایانه موجود موجب ظلم هاي فاحش به مردم شده است. 

وي ادامه داد: تعیین نمره مطلق در این ماده به طور مثال 60 درصد که در پیشنهادات مطرح شد، مغایر با اصول متعدد قانون اساسی
و روش هاي متداول در کشور مانند کنکور است، نباید این موارد طرح شودزیرا کشور را به هم میریزد و نه تنها مسئله را حل نکرده و
انحصار را از بین نمی برد بلکه انحصار را تشدید می کند. بنابراین پیشنهاد می کنم پیش از طرح، پیشنهادات بررسی شود تا در صورت

 
مغایرت با قانون اساسی از بیان آن ها جلوگیري شود. 

رئیس مجلس در پاسخ به تذکر این نماینده، گفت: ما باید از میان داوطلبان، تعدادي را انتخاب کنیم بنابراین به تعیین ضابطه و

 
مقرراتی و قانونگذاري نیاز است لذا مغایرتی با قانون اساسی ندارد. 

 
مطالبات و انتقادات ناطقان 

 



 
ساعت از 11 گذشته بود که دستور به نطق میان دستور نمایندگان رسید. 

 
حمزه شلمزاري: جبران خسارات سنگین ناشی از زلزله 5.7 ریشتري کوهرنگ نیازمند دستور ویژه و جهادي رئیس جمهور است 

 
بامیري: ورود دلالان و مافیا باعث سیر صعودي قیمت ها شده است 

 
تقی پور: سپرده بانک هاي خصوصی صرف دلالی و سوداگري می شود 

 
راستی: انتظار مردم از دولت سیزدهم سامان دادن به آشفته بازار قیمت ها است 

 
فیروزي پور: روند اداري طولانی موانع جدي کارآفرینی و کسب و کارها است 

 
اعلام وصول طرح اصلاح جدول حوزه هاي انتخابیه مجلس و تعداد نمایندگان 

 
عضو هیئت رئیسه مجلس اعلام وصول طرح ها را قرائت کرد. 

 
تذکرات کتبی نمایندگان به مسئولان اجرایی 

 

 
بعد از آغاز مجدد صحن علنی، دستور به تذکرات کتبی نمایندگان به دولتمردان رسید که توسط روح االله متفکرآزاد قرائت شد. 

 
پاي واردات بی رویه برنج و کمک رسانی به زلزله زدگان اندیکا به صحن علنی کشیده شد 

 



 
در ادامه نمایندگان طبق روال همیشگی در دقایق پایانی صحن هاي علنی شروع به قرائت تذکرات شفاهی خود کردند؛ 

 
روح الامینی: مجلس نباید در نوع و سطح برگزاري آزمون ها ورود کند 

 
نصیرائی: ضرورت تعیین تکلیف مدیران در استان هاي کشور 

 
میرتاج الدینی: گرفتن عکس یادگاري با پهپاد صهیونیستی شایسته رئیس جمهور یک کشور اسلامی نیست 

 
ناصري نژاد: موضوع آب و فاضلاب شادگان به تراژدي ناتمام تبدیل شده است 

 
ورناصري: وزارت کشور روند کمک رسانی به زلزله زدگان اندیکا را تسریع کند 

 
کرمی: درخواست وزیر جهاد کشاورزي براي تاسیس سازمان خرما در استان هاي جنوبی 

 
احمدي: سایت دفن زباله سراوان نابودي تالاب انزلی را به همراه دارد 

 
تشکر نماینده ایذه از رهبر معظم انقلاب براي دلجویی از خانواده شهید لندي 

 
فرزانه: واردات بی رویه برنج بدون مطالعه هزینه کشاورزان انجام شده است 

 
دلخوش: مجلس موافق رتبه بندي معلمان است 

 
زنگ پایان جلسه علنی 18 مهر نواخته شد/نشست بعدي 20 مهر 

در نهایت پس از گذشت 4 ساعت از شروع نشست امروز مجلس، نیکزاد نایب رئیس مجلس زنگ پایان نشست علنی امروز را ساعت
12 دقیقه به صدا درآورد؛ جلسه بعدي پارلمان 20 مهر ماه با ادامه دستور کار هفتگی برگزار می شود./



روند سرمایه گذاري در صنعت دارو مناسب نیست

منبع: ایرناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/07/19

تهران-ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه نزدیک به 7 دهم درصد اشتغال زایی مربوط به صنعت دارو
است، گفت: اما از لحاظ سرمایه گذاري حدود دو دهم درصد به صنعت دارو اختصاص دارد یعنی این صنعت اشتغال زا است

اما روند سرمایه گذاري در آن مناسب نیست.

تهران-ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر
اینکه نزدیک به 7 دهم درصد اشتغال زایی مربوط به
صنعت دارو است، گفت: اما از لحاظ سرمایه گذاري حدود
دو دهم درصد به صنعت دارو اختصاص دارد یعنی این
صنعت اشتغال زا است اما روند سرمایه گذاري در آن

 
مناسب نیست. 

به گزارش خبرنگار ایرنا، مهدي صادقی نیارکی روز دوشنبه
در افتتاحیه ششمین دوره رویداد بین المللی دارویی ایران
فارما، با تشریح گزارشی درباره اقتصاد صنعت دارو اظهار

داشت: امسال در صنعت کشور در صدور پروانه بهره برداري رشد 4 درصدي داشتیم و حدود 2600 واحد صنعتی به بهره برداري
رسید که رشد اشتغال 26 درصدي را نشان می دهد، یعنی 64 هزار نفر به صورت مستقیم در این 2600 واحد صنعتی مشغول به کار

 
شدند. همچنین رشد 173 درصدي در سرمایه گذاري داشتیم. 

وي افزود: به استناد گزارش بانک مرکزي، بخش صنعت کشور در سال 1399، نزدیک به 8 درصد رشد تولید داشته و در سه ماهه

 
ابتدایی امسال 6.1 درصد رشد که مرکز آمار این رشد را 5.5 درصد اعلام کرده است. 

معاون وزیر صمت با تاکید بر اینکه حدود دو دهم درصد تعداد واحدهاي صنعتی مربوط به صنعت دارو است، گفت: به این معنا که از
73 هزار واحد صنعتی که در کشور وجود دارد نزدیک به دو دهم درصد مرتبط به صنعت دارو است؛ از نظر اشتغال زایی نزدیک به 7
دهم درصد و از لحاظ سرمایه گذاري حدود دو دهم درصد به صنعت دارو اختصاص دارد یعنی این صنعت اشتغال زا است اما روند

 
سرمایه گذاري در آن مناسب نیست. 

صادقی نیارکی درباره اقتصاد صنعت دارو متذکر شد: روند جهانی اقتصاد صنعت دارو اینگونه است که در سال 2016 در صنایع زیست

 
فناورانه حدود 11 میلیارد سرمایه گذاري صورت گرفت و در سال 2020 به 22 میلیارد دلار رسید. 

وي با تاکید بر اینکه پیش بینی شده بیشترین حجم تولید دارو در سال 2026 به داروهاي ضد سرطان، واکسن ها و سپس دیابت
مربوط است، خاطرنشان کرد: این نشان می دهد که اگر می خواهیم از دنیا عقب نمانیم باید در حوزه دارو و دانش بنیانی دارو سرمایه

گذاري کنیم. 



معاون وزیر صمت افزود: وضعیت هزینه کرد در تحقیق و توسعه هم نشان می دهد در سال2012، نزدیک 137 میلیارد دلار در حوزه
تحقیق و توسعه در صنعت دارو هزینه شده است که این عدد در سال 2020 و 2021، حدود 200 میلیارد دلار است که پیش بینی

 
می شود در سال 2026 این عدد به 250 میلیارد دلار برسد. 

وي با بیان اینکه با توجه به افزایش سرمایه گذاري در تحقیق و توسعه که در این سال ها اتفاق افتاده است سهم داروهایی که دانش
فنی دارند بیشتر است، درباره وضعیت فروش دارو هم یادآور شد: از 2021 تا افق 2026 پیش بینی شده در دنیا، رشد 6.4 درصدي

 
در فروش دارو خواهند داشت. 

صادقی نیارکی متذکر شد: با این اعداد و ارقام جهانی، اگر دنبال حفظ و ماندگاري، رشد و ارتقاء در حوزه صنعت دارو که سابقه 70

 
ساله در کشور دارد هستیم نباید فراموش کنیم که با نظام قیمت گذاري و با نظام مبتنی بر ارز 4200 به جایی نخواهیم رسید. 

وي افزود: اگر می خواهیم نیاز خود را تامین و بتوانیم در کشورهاي اطراف صادر کنیم باید نخست به اصلاح ساختار اقتصاد صنعت

 
دارو بپردازیم و یک وفاق و مفاهمه اي در سطح دولت و نمایندگان مجلس ایجاد کنیم. 

معاون وزیر صمت ادامه داد: همچنین باید تحقیقاتی نوآورانه و درون زا ایجاد کنیم که در درون کمپانی انفاق بیافتد و صاحب کمپانی
سفارش دهنده آن باشد. بازسازي بازار صنعت دارو و یکسان سازي ارز و ارایه تسهیلات و رفع موانع تولید هم بسیار مهم و کاربردي

 
است. 

در این مراسم که با حضور مهدي صادقی نیارکی معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، حسینعلی شهریاري رئیس کمیسیون بهداشت و

 
درمان مجلس و محمدرضا شانه ساز رئیس سازمان غذا و دارو در مصلی تهران برگزار شد، از پیشکسوتان عرصه دارو تقدیر شد. 

همچنین ششمین نمایشگاه بین المللی ایران فارما 19 تا 21 مهرماه با حضور 509 شرکت داخلی و خارجی از 23 کشور، در مصلاي

 
امام خمینی برگزار خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- حسینعلی شهریاري 

 
- سازمان غذا و دارو 

 
- صمت 

- محمدرضا شانه ساز



انزوا، ترس، عدم اطمینان و آشفتگی اقتصادي تاثیر بعد کرونا در خانواده ها

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش خبرگزاري فارس از تبریز، فرگل صحاف،
مدیرکل بهزیستی استان امروز در نشست خبري به
مناسبت هفته سلامت و روان اظهار داشت: سلامت بیشتر
در حیطه وظیفه بخش بهداشت و درمان است به طوریکه
یک طیف فقدان بیماري معرفی میشد که در حال حاضر
تعریف آن تغییر یافته است و به یک تعریف گسترده

 
رسیده است.  

وي با بیان اینکه  اختلال روانی شامل تغییر در تفکر و خلق و هیجان و اختلال کارکرد زندگی فرد است، گفت: بهداشت روان نیز

 
شامل شناخت توانایی و مدارا با استرس هاي اجتماعی است.  

مدیرکل بهزیستی استان با تاکید بر اینکه بهداشت روان بر همگان نیاز است و اگر نباشد عملکرد جامعه با اختلال روبه رو خواهد شد،
گفت: بیماري هاي افسردگی، اسکیزوفرنی، دو قطبی و مصرف الکل از جمله شایع ترین بیماري هاي بهداشت روان است که در ایران

 
افسردگی و اضطراب شیوع بیشتري دارد.  

وي افزود: براي بررسی پرونده از کارافتادگی یک کمیسیون از کارافتادگی وجود دارد که 32 درصد از کارافتادگی و اعصاب و روان

 
بود.  

صحاف بیان داشت: بهزیستی یک معاونت پیشگیري دارد که 357 روانشناس و 609 مرکز فعال دولتی و غیردولتی 170 مرکز مثبت

 
زندگی است. 

وي ابراز داشت: در حال حاضر 171 مرکز مشاوره وجود دارد که در طول یکسال گذشته 98 هزار و 802 مورد مشاوره انجام گرفته

 
است که 35 هزار و 824  مورد حضوري و 61 هزار و 970 مورد از طریق تلفن بود.  

 
طلاق در 5 سال آول زندگی اتفاق می افتد 

مدیرکل بهزیستی استان یادآور شد: در طول سال گذشته 33 هزار نفر آموزش مهارت زندگی از طریق مجازي آموزش دیده اند چراکه

 
طبق بررسی بیشترین میزان طلاق در پنج سال اولیه زندگی است.  

 
وي با اشاره بر اینکه 4 هزار و 200 مورد مشاوره طلاق انجام گرفته است که میانگین سازش 15/5 درصد بود.  



 
صحاف گفت: مشاوره در چند سطح عمومی تخصصی و سلامت روان و مراکز غیردولتی انجام می گیرد.  

وي با بیان اینکه در 6 ماه گذشته 15 هزار تماس به خط 129 داشتیم، گفت: مداخلات در انواع مشکلات از جمله خودکشی، همسر

 
آزاري، کودك آزاري و بیماري هاي روانی انجام گرفته است.  

 
 انزوا، ترس، عدم اطمینان و آشفتگی اقتصادي در خانواده ها 

مدیرکل بهزیستی استان با تاکید بر اینکه بعد از کرونا شاهد انزوا، ترس، عدم اطمینان و آشفتگی اقتصادي در خانواده ها بودیم،

 
گفت: افزایش ساعت مشاوره به صورت حضوري و آنلاین از خدمات این روزهاست.  

وي خاطرنشان کرد: یک قسمت دیگر شامل افراد بیماران روانی است که آنها هم حق زندگی دارند که خدمات گشتزدت نگهداري

 
موقت، شبانه روزي، ارائه خدمات در منزل براي آنهاست. 

صحاف گفت: 7 مرکز نگهداري بیماران روانی، سه مرکز توانبخشی ارائه خدمات در منزل و پنج مرکز ارائه خدمات در منزل وجود

 
دارد.  

مدیرکل بهزیستی استان بیان کرد: یک مرکز موقت نگهداري افراد طیف اوتیسم داریم مه البته  هدف این است که این بیماران در

 
خانه نگه داشته باشند ولی خانواده ها نیاز به تجدید قوا دارند از این رو چند ساعتی فرزند خود را در این مرکز می گذارند.  

 
وي افزود: یک مرکز نگهداري شبانه داریم که یک فرد بیمار حداکثر 4 ماه می تواند در این مراکز بماند.  

 
5178 بیمار روانی در آذربایجان شرقی 

صحاف با اشاره بر اینکه در کنار مراکز نگهداري بیماران روانی مزمن خانه هاي یک چهارم راه و یک دوم راه نیز وجود دارد، گفت:
بیماران روانی بعد از بهبود نسبی که بتوانند یک چهارم کارهاي خود را انجام دهند به مرکز یک چهارم راه منتقل می شوند و اگر

 
بتوانند 50درصد کارهاي شخصی را انجام دهند به مراکز یک دوم راه منتقل می شوند. 

 
وي گفت: پنج هزار و 178 پرونده افراد بیماري روانی وجود دارد. 

مدیرکل بهزیستی استان با تاکید بر اینکه بیماري اوتیسم یک شاخص اساسی در ایجاد بیماري روانی مزمن است که اگر پنج سال
طلایی کودك رد شود، احتمال بهبودي سخت تر می شود، گفت: پنج نگهداري طیف اوتیسم وجود دارد که کارهاي شناخت رفتاري،

 
گفتار درمانی  و انواع بازي در این مجموعه ها انجام می کیرد.  

 
فعالیت 3 مرکز اشتغال براي افراد صعب الاشتغال 

وي یادآور شد: سه مرکز اشتغال براي افراد صعب الاشتغال وجود دارد تا براي بیماران روانی مزمن که توانایی انجام هر کاري را ندارند

 
در این مراکز آموزش دیده و حتی حق الزحمه هم دریافت می کنند.  



 
صحاف متذکر شد: خدماتی براي خانواده محوري بیماران روانی بستري در خانه نیز تعیین شده است.  

 
 تمام بیماران روانی در روستا شناسایی شده است 

 
وي به نوع دیگر خدمات در روستاها اشاره کرد و گفت: تمام بیماران روانی در روستا شناسایی شده است.  

مدیرکل بهزیستی استان خاطرنشان کرد: تشخیص افراد داراي معلولیت و بیماران روانی جزو وظایف  كICF است که در این راستا 

 
334 نفر بیمار روانی در 6 ماه سال جاري تایید شده است.  

 
وي گفت: در مراکز شبانه روزي 545 نفر پذیرش وجود دارد.  

 
صحاف گفت: خانواده ها این بیماران روانی را فراموش نکنند و اگر در خانه شرایط نگهداري دارند بیمار خود را به خانه ببرند.   

انتهاي پیام/60027/ر



مقیمی: تحقق دانشگاه کارآفرین با جهاد علمی و رویکرد مسئولیت پذیري

اجتماعی

منبع: دانشجوشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، محمد مقیمی، سرپرست دانشگاه تهران در آیین آغاز سال تحصیلی جدید که
صبح امروز با حضور رییس جمهور و جمعی از مسئولان و مدیران وزارتخانه هاي علوم و بهداشت برگزار شد، گفت: در دوره

جدید مدیریت مبتنی بر مفروضات گام دوم انقلاب اسلامی چشم اندازي را ترسیم کردیم، ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، محمد
مقیمی، سرپرست دانشگاه تهران در آیین آغاز سال
تحصیلی جدید که صبح امروز با حضور رییس جمهور و
جمعی از مسئولان و مدیران وزارتخانه هاي علوم و
بهداشت برگزار شد، گفت: در دوره جدید مدیریت مبتنی
بر مفروضات گام دوم انقلاب اسلامی چشم اندازي را
ترسیم کردیم، جهاد علمی براي تحقق دانشگاه کارآفرین با

 
رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی. 

مقیمی اظهار داشت: براي اینکه خروجی هاي کارآفرین داشته باشیم در ابتدا باید کلیه فرآیند هاي آموزشی، اداري، پژوهشی و
فعالیت هاي معطوف به کارآفرینی را بازنگري کنیم و مرحله جذب اعضاي هیئت علمی و حتی کارکنان را به خوبی پشت سر گذاریم

 
لذا در حال تشکیل براي ایجاد کارگروهی بدین منظور هستیم. 

سرپرست دانشگاه تهران با بیان اینکه دانشگاه باید درخدمت جامعه باشد، عنوان کرد: بایددانشگاه براي پاسخگویی به نیاز ها مسئولیت

 
پذیري اجتماعی داشته باشد و هیئت هاي علمی مسائل و مشکلات را رصد کرده و براي آن ها چاره اندیشی کنند. 

وي ادامه داد: مسائل آب، کشاورزي، مشکلات زیست محیطی، چابک سازي دولت، تامین منابع مالی دولت، نظام مالیاتی و ... به عزم
ملی نیاز دارد و دانشگاه تهران براي پاسخگویی به این ابرچالش ها آمادگی کامل دارد. درحقیق دانشگاهیان آمادگی دارند که با سبک

مدیریت جهادي اکنون براي تحقق اهداف گام بردارند.



بازرس کل گیلان تاکید کرد؛ از ارجاع به تخلفات اداري تا انفصال از خدمت

مدیران گیلان | جلوگیري از واگذاري معادن و پیست سوارکاري

منبع: گیل و دیلمشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/07/19

بازرس کل گیلان تصریح کرد: در بازرسی هاي انجام شده 34 هزار 887 متر مربع اراضی در شهرك هاي صنعتی استان به
ارزش 52 میلیارد تومان از دست افراد آزاد شد و به شرکت هاي صنعتی برگردانده شد. به گزارش گیل و دیلم به نقل از

دیارمیرزا، مدیرکل سازمان بازرسی استان گیلان در جمع خبرنگاران با اشاره به 19 (...)

بازرس کل گیلان تاکید کرد؛ از ارجاع به تخلفات اداري تا
انفصال از خدمت مدیران گیلان | جلوگیري از واگذاري
معادن و پیست سوارکاري توسط : Omidدر: 1400 مهر

 
19 در: اقتصادي چاپ ایمیل 

بازرس کل گیلان تصریح کرد: در بازرسی هاي انجام شده
34 هزار 887 متر مربع اراضی در شهرك هاي صنعتی
استان به ارزش 52 میلیارد تومان از دست افراد آزاد شد و

 
به شرکت هاي صنعتی برگردانده شد. 

به گزارش گیل و دیلم به نقل از دیارمیرزا، مدیرکل سازمان بازرسی استان گیلان در جمع خبرنگاران با اشاره به 19 مهر سالروز
تشکیل سازمان بازرسی کشور، گفت: از تشکیل این سازمان نظارتی 40 سال می گذرد و هرگونه اطلاع رسانی در حوزه وظایف این

 
سازمان معایب و محاسنی دارد و علت کم بودن حضور ما در رسانه ها همین است. 

سیف االله مسرور با اشاره به اینکه انتقادپذیر هستیم، تاکید کرد: همیشه سعی کردیم نقدها را پذیرا باشیم و در بسیاري موارد سبب

 
پیشرفت در کار شده است. 

وي ادامه داد: در سنوات گذشته سعی کردیم نظارت ها را بیشتر کنیم زیرا پیشگیري  بهتر است و عواقب تخلف بسیار کم خواهد شد.

مسرور افزود: در بیش از 10 کارگروه موثر حضور داریم و اگر تصمیمات نادرستی قرار است گرفته شود در همین کارگروه ها جلوگیري
می شود. به طور مستمر از واحدهاي تولیدي مشکل دار بازدید کردیم و مشکلاتی که واحدها مورد بررسی قرار گرفت و برخی از این

 
واحدها مشکلاتشان حل شد. 

وي با اشاره به اینکه انجام بازرسی هاي سر زده از دیگر اقدامات سازمان بازرسی استان بود، گفت: این بازدیدها در دوره پیک پنجم
کرونا از 165 دستگاه دولتی و عمومی در 11 شهرستان در قالب تیم 30 بازرسی صورت گرفت و همچنان ادامه دارد که خیلی از

 
مشکلات در حین بازرسی حل شد و تا به امروز 5 پرونده براي دستگاه ها در این بازرسی هاي سرزده تشکیل شد. 



مسرور یادآور شد: عدم حضور کارکنان در محل خدمت، کمبود نیروها، بد رفتاري با مراجعین، تاخیر در پاسخ استعلامات، عدم
استفاده از دستگاه هاي الکترونیک، عدم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و…از مواردي بود که در بازرسی هاي سرزده مورد توجه قرار

 
می گرفت. 

وي با بیان این مطلب که گزارش هاي هشداري از دیگر اقدامات سازمان بازرسی در راستاي پیشگیري از جرایم است، افزود: در سال

 
99 بالغ بر 100 گزارش هشداري به دستگاه ها ارسال شده است که نسبت به سال قبل 45 درصد افزایش داشته است. 

بازرس کل گیلان با بیان اینکه در سال جدید 53 گزارش هاي هشداري داده شد که  یکی از این گزارش ها بحران مرغ بوده است،
افزود: اداره بازرسی از این امر اطلاع داشت و گزارش ها را به دستگاه ها ارسال کرد و خوشبختانه توانستیم تا حدودي این بحران را

 
حل کنیم البته می دانیم که ثبات قیمت مرغ شکننده است زیرا نرخ مرغ به عوامل متعددي بستگی دارد. 

مسرور با اشاره به گزارش ارسال شده درباره واگذاري پیست سوارکاري پیربازار اظهار کرد: این پیست به بخش خصوصی واگذار شده
بود و با گزاش هاي ارسالی تا الان ممانعت شده است و همچنان در حال بررسی است زیرا اراضی جز منابع طبیعی است و قابل

 
واگذاري نیست. 

بازرس کل گیلان تاکید کرد: برخورد با متخلف براي ما اولویت نیست بلکه هنر ما این است که سوء جریان و تخلفی صورت نگیرد و

 
پیشگیري کنیم. 

وي افزود: در بازرسی هاي انجام شده در سال 99 اتفاقاتی رقم خورده به این ترتیب که در 22 گزارش کیفري به مراجع قضایی، 41

 
نفر معرفی شدند که یک نفر مدیر کل، 2 نفر شهردار و 2 عضو شوراي شهر و بقیه کارکنان بودند. 

مسرور ادامه داد: در 48 گزارش تخلف اداري، 108 نفر معرفی شدند که یک نفر مدیر، 7 شهردار 4 عضو شوراي شهر و 96 نفر سایر

 
کارکنان بودند و در همین سال 99 بالغ بر 33 نفر محکومیت قضایی دریافت کردند که شامل انفصال از خدمت، حبس تعزیزي…بود. 

وي افزود: امسال نیز علی رغم اینکه کارکنان ما درگیر کرونا بودند اما 6 گزارش کیفري به مراجع قضایی ارسال شد که از مجموع 14
نفر، 2 مدیر ارشد و 12 نفر سایر کارکنان و همچنین 17 گزارش تخلفات اداري ارجاع شد که به موجب آن 32 نفر معرفی شدند که 2

 
مدیر و 30 نفر سایر سطوح بود. 

مسرور ادامه داد: سال 99 بالغ بر 438 مورد اصلاح امور داشتیم که 60 درصد اجرا شد. اجرا شدن بسیار مهم است زیرا یکی از مدیران

 
ارشد به علت عدم اجراي پیشنهادهاي بازرسی استان انفصال از خدمت محکوم شد. 

وي افزود: یکی از اثر بخشی ها لغو واگذاري 75 مورد معادن بود که این معادن به اشخاص واگذار شده بود و استفاده نمی کردند که از

 
این تعداد 40 پروانه معادن ابطال شد. 

بازرس کل گیلان تصریح کرد: در بازرسی هاي انجام شده 34 هزار 887 متر مربع اراضی در شهرك هاي صنعتی استان به ارزش 52

 
میلیارد تومان از دست افراد آزاد شد و به شرکت هاي صنعتی برگردانده شد تا در اختیار افراد واجد شرایط قرار گیرد. 

مسرور افزود: در شهر آستارا بالغ بر 10 هکتار زمین را می خواستتد براي شخصی سند بزنند که با بررسی انجام شده متوجه شدیم که



 
این زمین براي راه و شهرسازي بود و بخشی هم براي شهرداري بود که 295 میلیارد تومان ارزش داشت. 

وي در مورد بحران آب در فصل کشاورزي گفت: دستگاه هاي مربوطه اعتبارات لازم را براي فصل خشکسالی در زمان کشت و کار
نگذاشته بودند که با گزارش هایی که شد توانستیم 120 میلیارد تومان از برنامه بودجه گرفته شد و به استان تزریق و در حل بحران

 
آب کمک شد. 

مسرور با اشاره به ثبت 2500 گزارش تخلف در سامانه بازرسی در شش ماه اولیه سال گفت: از دستگاهاي نظارتی داخل دستگاه ها و

 
ادارات که همکاري لازم را انجام نمیدهند و بعضی اوقات چوب لاي چرخ ما می گذارند، گله داریم. 

وي در مورد آرد نیز گفت: گزارش هایی از مدیران شهرستانی داشتیم که برخورد هایی هم شد و نامه اي هشداري به سازمان صمت

 
زده شده است. 

بازرس کل گیلان در مورد حقوق کارکنان گفت: با توجه به ممنوعیت استخدام در ادارات و شرکت هاي دولتی، آنها براي تامین نیرو
مجبور هستند از واحد هاي خصوصی موارد مورد نیاز خود را تأمین کنند که این مسئله باید در مجلس و دولت حل شود براي هر

 
کارگر و کارمند 7 میلیون به شرکت خصوصی پرداخت می شود که فقط 2 میلیون تومان به کارگر پرداخت می شود. 

وي درباره رشت الکتریک نیز اظهار کرد: در قبال املاکی که از رشت الکتریک گرفته شده است باید اشتغال زایی شود و در مورد ایران

 
برك با اطلاعاتی که از رسانه ها می گیریم ان شاالله ورود خواهیم کرد. 

مسرور در مورد رودخانه هاي زرجوب و گوهررود نیز گفت: داغی است که بر دل استان است تا زمانی که پسماند و سر منشا آن حل
نشود این مشکل باقی است. تا زمانی که در استان اجماعی صورت نگیرد این کلاف سردرگم حل نخواهد شد بحث پسماند در استان
مشکل دارد و امیدواریم که دولت جدید راهکار بهتري براي رفع این موارد انجام شود. متاسفانه تغییر مدیریت شهري در رشت کمر

این شهر را شکسته است.



واردات خودرو در ازاي مطالبات ارزي

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/07/19

سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: براساس طرح مجلس، افزادي که داراي مطالبات ارزي هستند می توانند با
شرایط خاص اقدام به واردات خودرو به کشور کنند.

سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: براساس
طرح مجلس، افزادي که داراي مطالبات ارزي هستند می
توانند با شرایط خاص اقدام به واردات خودرو به کشور

 
کنند. 

روح اله عباسپور در گفت وگو با خبرنگار سرویس اقتصادي
شبکه خبري تهران نیوز با اشاره به مواضع فعلی در ارتباط
با واردات خودرو اظهار داشت: آنچه در توان تولید داخلی
است قابل توجه است و این که واردات خودرو بر روي تولید
خودرو چه تأثیرات مثبت و یا منفی دارد خیلی ممکن

 
است تاثیرگذار نباشد. 

وي با بیان این که واردات خودرو دو تأثیر اساسی می تواند در زمینه تولید داخلی داشته باشد، گفت: نخست این که بر روي قیمت
خودرو می تواند تأثیرگذار باشد و قیمت خودرو را کاهش دهد و براي این که خودروهاي داخلی در رقابت با خودروهاي خارجی قرار
می گیرد باید نسبت به استانداردسازي و ارتقاء کیفیت خودروهاي تولیدي خود دقت بیشتري داشته باشند چراکه وقتی هر واحد

 
صنعتی در رقابت با یکدیگر قرار می گیرند قطعاً در این رقابت ارتقاء کیفیت می تواند تأثیر بسیار زیادي داشته باشد. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
آخرین قیمت خودرو + جدول 

 
شوراي رقابت باید هر 6 ماه گزارش بدهد / واردات خودرو ضرورت دارد 

سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به دیدگاه هاي مخالف در این زمینه افزود: برخی ها معتقدند که ممکن است
خودروساز داخلی قدرت رقابت با خودروهاي خارجی را نداشته باشد و مثل یک مقطعی که نساجی چین محصولات خود را وارد کشور
ما کرد و صنعت نساجی و اشتغال در این زمینه آسیب دید نگران این هستند که قدرت رقابت نداشته باشند و اشتغال حوزه خودرو و

 
زیر گروه هاي خودروسازي و قطعه سازي آسیب ببینند. 

وي با اشاره به موافقت خودروسازهاي داخلی با واردات خودرو عنوان کرد: خودروسازان داخلی می گویند در صورت تحقق واردات
خودرو نباید قیمت دستوري براي خودروسازان داخلی باید حذف شود چراکه آن ها مواد اولیه را آزاد می خرند که برخی از آن ها تا



 
70 درصد افزایش قیمت داشته اما از سویی قیمت گذاري دستوري سبب آسیب به آن ها می شود. 

عباسپور بیان داشت: قیمت گذاري دستوري به دلیل آزاد بودن نرخ واردات مواد اولیه باید حذف شود و سود حاصل، سود حاشیه بازار

 
باشد که اینگونه این تشنگی و التهاب در بازار براي خرید خودرو به عنوان یک کالاي سرمایه اي کاهش می یابد. 

وي افزود: به دلیل شرایط تحریم آمریکا برخی از کشورها از ترس این کشور منابع ارزي کشور ما را بلوکه کرده و نمی دهند و برخی از
این ها صادرات دارند و محصولاتی که در برابر ارز دارند نمی توانند وارد کنند که براساس مصوبه کمیسیون صنایع خودروهاي

 
هیبریدي، برقی و گازسوز و بنزین سوز می توانند به شرط این که براي کشور تعهد ارزي ایجاد نکند، وارد کنند. 

 
بیشتر بدانید: 

 
وعده هاي اقتصادي 7 نامزد انتخابات 1400 

 
اسامی 11 ابر بدهکار بانکی و محکومیت هایشان 

این نماینده مجلس با اشاره به تهاتر منابع ارزي با خودرو تصریح کرد: با این شرایط شوراي رقابت هم هر شش ماه نظارتی داشته باشد
و ظرفیت بازار را بسنجد تا خودرو کنترل شده وارد کشور شود با این شرایط تعهد ارزي براي کشور ایجاد نمی شود و فقط به جاي

 
مطالبات ارزي، خودرو وارد می شود. 

به گفته وي در صورت تائید این مصوبه مجلس توسط شوراي نگهبان بر وزیر صمت تکلیف است که مصوبه مجلس را اجرا کند و در

 
آن صورت وزیر نمی تواند نظر شخصی خود را در این مورد اعمال کند و مکلف به اجراي آن است. 

انتهاي پیام/



تحویل واحدهاي در حال ساخت مددجویان زلزله زده تا نیمه آبان ماه امسال

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی به تسریع ساخت و تحویل منازل مددجویان زلزله استان تا نیمه آبان ماه سال جاري
تأکید کرد.

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی تأکید کرد: تحویل
واحدهاي در حال ساخت مددجویان زلزله زده تا نیمه آبان
ماه امسال مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی به تسریع
ساخت و تحویل منازل مددجویان زلزله استان تا نیمه آبان

 
ماه سال جاري تأکید کرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري برنا، مجید الهی راد در
شوراي اداري این نهاد که با حضور معاونین وادارات سطح
استان با محوریت بررسی برنامه هاي حوزه اشتغال، مسکن،

فرهنگی و فناوري و اطلاعات برگزار شد نسبت به تسریع ساخت و تحویل واحدهاي مددجویان زلزله زده استان در شهرهاي گرمه و

 
جاجرم و مانه و سملقان تا نیمه آبان ماه امسال تأکید کرد. 

وي تعداد واحدهاي در حال احداث براي مددجویان زلزله زده را 105 مورد اعلام کرد و گفت:  59 واحد مسکونی مددجویانی که در

 
چادر ساکن بودند تا نیمه آبان ماه به آنان تحویل داده می شود. 

الهی راد در ادامه به تحویل 12 واحد در حال احداث ویژه ایتام با همکاري خیران اشاره کرد و گفت: این واحدها نیز تا پایان مهرماه به

 
بهره برداري می رسند. 

وي در ادامه به برگزاري اختتامیه پویش ایران مهربان در آبان ماه اشاره کرد و گفت: این پویش از سال گذشته به منظور کمک به

 
ایتام آغاز شد و طی روزهاي آتی نیز اختتامیه آن برگزار می شود. 

وي استفاده از ظرفیت دانش آموزان در جهت کمک به ایتام را امري مهم دانست و افزود: درس نامه آموزشی با همین محور طراحی

 
شده که به زودي از طریق بستر شبکه شاد با همکاري معلمان خیر به دانش آموزان ارائه می شود. 

الهی راد در ادامه به تدوین و اجراي برنامه نیازسنجی خانوارهاي تحت حمایت در استان اشاره کرد و خواستار توجه بیشتر حوزه هاي

 
زیرمجموعه در اجراي این طرح مهم و حساس در ثبت اطلاعات و داده ها شد. 

وي در حوزه اشتغال نیز اهمیت تعامل با بانک ها را امري مهم در جذب تسهیلات بانکی و کمک به اشتغال محرومان عنوان کرد و
خواستار توجه ویژه روساي کمیته امداد سطح استان در دیدارها و تعاملات با مدیران بانک هاي استان شد. 



وي به تنوع برنامه هاي مسکن در سرفصل هاي مختلف اشاره کرد و گفت: بحث تزریق اعتبارات، یکی از مسائل است که تاکنون باعث

 
کندي روند اجراي پروژه هاي ساخت مسکن شده است؛ در این زمینه باید رایزنی با مرکز و استفاده از ظرفیت خیران موردتوجه باشد. 

وي همچنین توجه به امداد هوشمند و کارآمد را از وظایف مهم حوزه فناوري و اطلاعات برشمرد و خواستار تسریع در اجراي این

 
طرح در اجراي برنامه هاي زیر بنایی امداد شد. 

الهی راد به اجراي ستادهاي چهارگانه در شهرستان هاي استان تأکید و خاطرنشان کرد: توجه به اجراي ستادهاي چهارگانه قطعاً
خروجی مثبتی در کنترل فرآیند آسیب ها در حوزه اداري خواهد داشت.



براي جلوگیري از فرار سرمایه و بهبود محیط کسب وکار به برنامه منسجم نیاز

است

منبع: روزنامه فناوران اطلاعاتشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/07/19

در نشست شوراي راهبري محیط کسب وکار لزوم طراحی برنامه منسجم براي جلوگیري از فرار سرمایه و مهیا شدن محیط
کسب وکار داخلی به منظور سرمایه گذاري، مورد تاکید قرار گرفت.

براي جلوگیري از فرار سرمایه و بهبود محیط کسب وکار به

 
برنامه منسجم نیاز است 

آي تی من- اعضاي شوراي راهبري بهبود محیط کسب
وکار که نمایندگانی از سه اتاق بازرگانی، اصناف و تعاون
هستند، در نشست اخیر با موضوع واکاوي حضور بخش
خصوصی در تصمیم گیري حاکمیتی اقتصاد ایران؛ با انتقاد

از فرار سرمایه هاي کشور به خارج از کشور به ویژه دو کشوري که در همسایگی ایران قرار دارند، خواستار توجه دولت سیزدهم به
لازمه هاي احیاي محیط اقتصادي براي ترغیب بخش خصوصی به سرمایه گذاري جدید شدند. در این رابطه حمیدرضا فولادگر، رئیس
شوراي راهبري محیط کسب وکار به تسهیل قوانین جذب سرمایه در کشورهاي ترکیه و امارات اشاره کرد که موجب شده حجم بالایی
از سرمایه هاي کشور به این دو بازار سوق پیدا کند. بر اساس اظهارات او لازم است در برابر این روند اقداماتی صورت گیرد و مانع از

 
ادامه این حرکت شد. 

او تصریح کرد: در شرایط سخت اقتصادي راهی جز برداشتن موانع از سر راه حضور سرمایه هاي بخش خصوصی نداریم. باید اجازه داد

 
این سرمایه ها وارد اقتصاد کشور شود و چرخ اقتصاد را به حرکت درآورد. 

به اعتقاد فولادگر آنچه امروز شاهدش هستیم، سخت تر شدن محیط اقتصادي ایران براي فعالیت و سرمایه گذاري و از سویی تسهیل

 
روند سرمایه گذاري در کشورهاي همسایه است. در صورتی که این شرایط تغییر نکند، وضعیت اقتصادي ایران بهبود پیدا نمی کند. 

در ادامه محمدرضا رمضانی، دبیرکل اتاق ایران به موضوع احیاي جهاد سازندگی در کشور اشاره و تاکید کرد: این نهاد در ابتداي
انقلاب فعال بود و امروز بخشی از اقدامات و ماموریت هاي آن از سوي بخش خصوصی، تعاونی ها و اصناف انجام می شود. امروز به
اندازه کافی مجموعه اداري در کشور داریم و دیگر نیازي به نهاد یا مجموعه جدید نیست بلکه به مجموعه هایی نیاز داریم که اجرایی
باشند. باید فعالیت هاي خود را معطوف به جذب سرمایه هاي خصوصی کرده و شرایطی را براي ایفاي نقش واقعی سه اتاق بازرگانی،

 
اصناف و تعاون مهیا کنیم. 

به اعتقاد او با کنار گذاشتن بخش خصوصی، اقتصاد ایران به حرکت درنمی آید. این که مدام ممنوعیت ها را بیشتر کنیم و زمینه

 
رقابت را از بین ببریم، وضعیت را نامساعدتر می کند. 



رمضانی خاطرنشان کرد: با رویکرد دستوري به هیچ کجا نمی رسیم. اگر زمینه اي مهیا شود تا فعالان اقتصادي بتوانند برنامه هاي

 
خود را اجرا و دنبال کنند حجم قابل توجهی از مشکلات برطرف خواهد شد. 

دبیرکل اتاق ایران یادآور شد: روساي سه اتاق باید در این باره جلسه اي تشکیل دهند و ضمن بررسی موضوعات به جمع بندي برسند

 
و در جریان اجراي نظرات پیشنهادي، پیگیري هاي لازم را انجام دهند. 

در این بین محمد قاسمی، رئیس مرکز پژوهش هاي اتاق ایران اصلاح مسیر اقتصادي کشور و نگاه واقع بینانه به شرایط، استفاده از
ظرفیت هاي قانونی براي استفاده از نظرات بخش خصوصی، اصلاح سیاست هاي ارزي و تمرکز بر روان شدن جریان تامین و تخصیص
ارز در اقتصاد و تسهیل صادرات غیرنفتی به جاي توجه به قیمت ارز، اصلاح سیاست هاي قیمت گذاري و اجراي دقیق سیاست هاي

 
اصل 44 را مورد توجه قرار داد. 

رضا وفایی، مدیر اقتصادي و سرمایه گذاري اتاق تعاون نیز با انتقاد از روند سرمایه گذاري در ایران، تصریح کرد: سرمایه گذار براي
حضور در اقتصاد به محیط کسب وکار مناسب نیاز دارد. در این مرحله باید سئوالی را پاسخ داد مبنی بر این که آیا چنین محیطی در
اختیار داریم تا براي جذب سرمایه گذار تلاش کنیم؟ باید توجه داشته باشیم تا زمانی که شرط لازم براي سرمایه گذاري فراهم نشود،

 
نباید منتظر سرمایه گذاري باشیم. 

او برقراري روابط مستمر بین سه اتاق و معاون اقتصادي رئیس جمهور را ضروري و موثر توصیف کرد و ادامه داد: اگر سطح تعاملات
گسترش پیدا کند، پیش از رسیدن به بحران ها می توان به بهبود شرایط کشور کمک کرد. اتاق ها براي موضوعات اقتصادي برنامه و
پیشنهاد دارند. اگر پیش از بحرانی شدن وضعیت صداي بخش خصوصی شنیده می شد، وضعیت وخیم نمی شد. دولت باید به اینجا

 
برسد که ابتدا و قبل از هر تصمیمی با بخش خصوصی مشورت کند. 

محمدباقر مجتبایی، دبیرکل اتاق اصناف تنظیم لوایح با مشارکت سه اتاق، رسیدگی به وضعیت بروکراسی هاي دولت براي شفاف
سازي و پاسخ گویی مناسب، تنظیم و ثبات ارز در تامین مواد اولیه تولید، نگاه به وضعیت ارزي کشور، تصمیم گیري درباره مدیریت

 
تورم را مورد توجه قرار داد و در عین حال خواستار اجراي دقیق قانون مالیات و اشتغال در کشور شد. 

او تصریح کرد: موانع ساختاري سرمایه گذاري جدید باید برداشته شود. تولید در کشور نیازمند سرمایه گذاري است؛ اما وضعیت براي
جذب سرمایه مناسب نیست. از سویی نظام قیمت گذاري در کنار نظام نظارت در کشور باید اصلاح شود. جعفر مرعشی، عضو شوراي

راهبري بهبود محیط کسب وکار نیز بر اهمیت موضوع حفظ سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی مردم به حاکمیت تاکید کرد.



یادواره پرویز منتظر ، اسطوره پهلوانی شیراز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/07/19

6 سال پیش در چنین روزي پهلوان پرویز منتظر چشم از جهان فرو بست تا جامعه ورزش پهلوانی و زورخانه اي استان فارس
در فراق پهلوان به سوگ نشیند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، پهلوان پرویز در سال 1318 در محله گود عربان
شیراز دیده به جهان گشود اما هیچ کس باور نمی کرد
روزگاري برایش زنگ زور خانه ها در کشور به صدا درآید و

 
نامش طنین انداز شود. 

رسم براین است که زورخانه محل پهلوانان و کسانی است که دست فتاده اي می گیرند و مرام مشتی گري دارند و بر همین اساس
است، زمانی که می خواهی وارد گود شوي حتما باید وضو داشته باشی تا مرشد با ضرب زورخانه و نواي گرمش بخواند، بنام خداوند

 
جان و خرد، کزین برتر اندیشه برنگذرد، خداوند نام و خداوند جاي ، خداوند روزي ده رهنماي. 

زنده یاد پرویز منتظر به لحاظ علاقه زیادي که به ورزش پهلوانی از همان اوان کودکی وارد زورخانه اي که نزدیک منزلشان بود شد ، و

 
بعدها به یک پهلوان تبدیل شد و به داشتن مروت و مردانگی شهرت یافت و در اکثر زورخانه هاي کشور به هنر نمایی پرداخت. 

 
 

هشتم مهر ماه 1393 زمانی که پهلوان همچنان دست بر سینه در بستر بیماري به سر می برد به اتفاق سید غلامرضا کمانه مدیر کل
وقت ورزش و جوانان فارس و تنی چند از پیشکسوتان ورزش باستانی به عیادت مردي رفتیم که بر روي تخت قرار داشت و دیگر ناي

 
چرخیدن و میل گرفتن را نداشت. 



اما پهلوان همچنان نگاهش استوار و محکم بود و به نظر می رسید همچنان در گوشش نواي مرشد ، ضرب و زنگ زورخانه شنیده می
شود و در حالی که به سختی سخن به میان آورد گفت: از زمانی که خودم را شناختم وارد زورخانه اي که نزدیک منزلمان بود، شدم و
باشناختی که ازاین ورزش داشتم آن را ادامه دادم و بعد ها نیز در دیگر زور خانه هاي شیراز و کشور از جمله ارگ کریم خانی، فولاد،

 
آستانه ، دلاوري و خرمشهر فعالیت داشتم. 

ارادت به مولا علی (ع) حال وهواي زورخانه به گونه اي است که بدون وضو به خودت اجازه نمی دهی وارد گود شوي ضمن اینکه همه
با ارادت به مولاعلی(ع) و تاسی از رفتارآن حضرت ورزش می کردیم ، این ها بخشی از گفتار مرحوم منتظر است که همچنان بر

 
حافظه ها حک شده است. 

احترام به بزرگ و کوچک، گذشت و گرفتن دست افتادگان از صفات بارز یک باستانی کار بود و هم اکنون هم این سنت هاي گران بها

 
تا حدودي وجود دارد. 

رکورد چرخ تیز همچنان دست نخورده است آن روزها که پهلوان منتظر در بستر بیماري بود همچنان به این مرام و اندیشه پایبند بود
که مردانگی اندیشه پهلوانی است ، با اینکه 120 کیلو گرم در کودکی وزن داشت و پس از اینکه با تمام اسباب ها کار کرد به رشته
چرخ تیزعلاقه پیدا کرد و توانست رکورد 49 ثانیه اي را در کشور که هنوز دست نخورده به ثبت برساند ضمن اینکه در این رشته

 
صاحب سبک بود و در تمام زورخانه هاي کشور و مناسبت هاي مختلف نیز اجرا کرد. 

او از پهلوانانی مانند خلیل عقاب، نائب کاشی ،کاظم نعمتی عبداالر حمان فضلی ، جلیل سرایی ،لمنان کریم فرجام،کرامت صاحبی،
عبداالله جعفري، شادروان حبیب طیاري، علی کلاهی، محمد آذري،جلیل پناهی به عنوان هم دوره هاي خود نام می برد که هر کدام از

 
آنها می توانند الگویی براي نسل جدید باشند که پاي به زور خانه می گذارند. 

مرحوم منتظر در شرکت کشتیرانی اشتغال داشت ، چند سالی را در خرمشهر گذارند و در آن شهر نیز زورخانه اي را افتتاح کرد که

 
اکنون هم به نام خرمشهر فعال است. 

سید غلامرضا کمانه مدیر کل وقت ورزش و جوانان فارس همواره از پهلوان منتظر به نیکی یاد می کرد ، در نگاه او پهلوان منتظر از
پیشکسوتان ورزش پهلوانی است و با اینکه در بستر بیماري به سرمی برد همچنان ویژگی پهلوانی خود را حفظ کرده بود و این امر
بهترین الگو براي ورزشکارانی است که می خواهند راهش را ادامه دهند.در ورزش مهمترین مسئله، داشتن روحیه است که باید آن را

 
تقویت کنیم و وظیفه خود می دانیم که ازپیشکسوتان عیادت کنیم تا روحیه آن ها تقویت شود. 

به اعتقاد کمانه ، مرحوم منتظر ورزش باستانی را یک عبادت می دانست که ورزشکاران آن با وضو وارد گود می شوند از این رو کسانی
که به این ورزش روي می آورند داراي مقام و ارزش بالایی هستند و همیشه سعی دارند دست افتادگان را بگیرند اگر چه در بستر

 
بیماري باشند. 

چهره در نقاب خاك سر انجام پهلوان در 29 اردیبهشت 1393دچار سکته مغزي شد و بعد ازگذشت 18 ماه دسته و پنجه نرم با بیمار

 
ي20مهرماه 1394در سن 74سالگی چشم از جهان فرو بست اما یاد و نام این پهلوان با مرام همیشه زنده خواهد ماند. 

گود زورخانه از اصلی ترین و با ارزش ترین مکان هاي ورزشی در ایران بوده است که قدمت این ورزش را به دوران قبل از اسلام و



 
حتی دوران مادها می دانند. 

ورزش زورخانه اي و پهلوانی نمادي گران بهایی از فرهنگ، هویت دینی، ملی و تاریخی ایرانیان است که در آن پهلوانان زیادي پرورش
یافته که اخلاق مدار و به اصطلاح مرام مشتی گري داشته اند و ریش خود را براي حفظ حرمت به بزرگترها، گذشت و مردانگی به گرو

 
می گذاشتند. 

در گذشته ها رسم بر این بوده که هر گاه در محله اي و یا خانواده اي اختلافی به وجود می آمد براي حل آن به سراغ پهلوانان و افراد

 
مورد امین مردم می رفتند و این سنت نیز اگرچه این روزها کمرنگ شده اما هنوز هم در محله هاي قدیمی پا برجا است. 

 
ورزش زورخانه اي و پهلوانی چگونه کلید خورد  

روایت است در جنگ دلاورانه مولاي متقیان حضرت علی (ع) با عمرو بن عبدود پهلوان معروف عرب و از برترین جنگجویان قریش که
در جنگ خندق به دست امام علی(ع) کشته شد، پس از آن که عمرو، آب دهان بر چهره اش انداخت، امام علی چند لحظه از

 
جنگیدن دست کشید تا خشم خود را فرونشاند، و سپس عمرو را کشت. 

همچنین روایت شده است که پیامبر گرامی اسلام(ص) ضربه علی بن ابی طالب (ع) بر عمرو بن عبدود را در این جنگ، برتر از عبادت

 
همه انسان ها دانسته است. 

به پاس این پیروزي 17 شوال ( بیستم خردادماه ) در تقویم جمهوري اسلامی ایران به روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه اي نام

 
گذاري شده است و فرا رسیدن این روز یادآور نگاهی خاص به ورزشی ملی، مذهبی با پیشینه اي تاریخی است. 

پوریاي ولی و تختی نماد ورزشکاران زورخانه اي بر اساس آنچه که در تاریخ به ثبت رسیده زورخانه حدود 700 سال پیش ( قرن

 
هفتم خورشیدي )از سوي فردي به نام محمود و معروف به پوریاي ولی که خود اهل خوارزم بوده درایران بنا نهاده شده است. 

بسیاري از زورخانه هاي کشورمان به نام پوریاي ولی و جهان پهلوان تختی نامگذاري شده اند، مردانی که به مرام و مسلک پهلوانی و

 
گذشت شهرت داشتند و بسیاري از ورزشکاران زورخانه اي خود را مرید این ها می دانند و به مولا علی( ع) اقتدا می کنند. 

آیین هاي پهلوانی و زورخانه اي در تاریخ 25 آبان 1389 (16 نوامبر 2010) در فهرست میراث معنوي یونسکو ثبت جهانی شد و

 
برگزاري مسابقات بین المللی این رشته ورزشی در کشورهاي مختلف انجام می شود. 



در ورزش زورخانه اي نیز ورزشکاران به رتبه هاي مختلفی تقسیم می شوند که آخرین و برترین آن رتبه نهم است که ورزشکار بعد از
45 سال ورزش کردن و داشتن حداقل 65 سال سن به هنگام آمدن و یا رفتن از در زورخانه، مرشد براي او زنگ می زند که به این

 
ورزشکاران، زنگی نیز می گویند، ورزشکارانی که تعدادشان هم در کشور کم است. 

تخت شنو ، میل گیري ، کباده ، چرخ چمنی ، چرخ تیز ، مرشد خوانی و سنگ از جمله رشته هایی است که در زورخانه ها اجرا و

 
مسابقات آن درسطح کشور و آسیا نیز برگزار می شود. 

منبع: ایرنا



مهارت آموزي به سبک مهندس محسن

منبع: همشهريشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/07/19

37 سال دارد و ساکن محله مهرآبادجنوبی است.

 همشهري آنلاین _ سحر جعفریان: «محسن طاهري زاده»
که تحصیلات دانشگاهی اش را در رشته الکترونیک تا مقطع ارشد ادامه داده و شغلش تدریس تعمیرات لوازم صوتی و تصویري خانگی
است. علاقه به تعمیرات را از کودکی دنبال کرده و حالا به کارآفرینی در کسب و کار خودش رسیده است. می گوید: «اشتغالزایی باید
تخصصی باشد تا هم خدمات مطلوب ارائه شود و هم توسعه در عرصه مرتبط با آن شغل، صورت گیرد.» با همین شعار و رویکرد،
کارگاه خود را در محله شمشیري راه اندازي کرد تا شرایط اشتغال و مهارت آموزي را براي بسیاري از هم محله هایش فراهم کند. در
این گزارش با طاهري زاده که عنوان «چهره تأثیرگذار محلی» را از سوي اهالی و مدیران شهري دریافت کرده، درباره کارآفرینی و

 
اشتغالزایی گفت وگو کرده ایم. 

از همان 3 سال پیش که کارش را در یکی از کارگاه هاي سراي محله شمشیري آغاز کرد، تصمیم گرفت کسب و کار خودش را داشته
باشد تا هم به قول معروف آقاي خودش باشد و هم تا جایی که در بضاعتش است به دیگران با کارآفرینی، آموزش و حتی تعمیر
رایگان وسایل صوتی و تصویري کمک کند. طاهري زاده می گوید: «امثال من که یکی از مهم ترین علاقه مندي هاي مان در تعمیر و
بازسازي وسایل مختلف خلاصه می شود، از همان کودکی به آچار و پیچ گوشتی واکنش هاي مثبت نشان می دادیم و معمولاً به دور
از چشم پدر و مادر به تعمیر وسایلی می پرداختیم که در واقع سالم بودند و مشکل خاصی نداشتند. فقط با دست به آچار شدن ما، از
کار افتادند. براي من بارها پیش آمده بود که وسایلی مانند تلفن و رادیو را به زور پیچ گوشتی باز کنم تا مثلاً تعمیرشان کرده باشم
ولی متأسفانه بیشتر خراب شدند. البته مواردي هم بود که به موفقیت ختم می شد. بدین ترتیب بود که به صورت خودآموز به امور

 
تعمیر وسایل برقی واقف شدم.» 



 
 

- کارشناسی ارشد تعمیر لوزام خانگی کارگاه 20 متري اش را ابزارآلات بزرگ و کوچک با میزهاي کار پر کرده است. این همان ایده
آلی بود که از دوره دانشجویی در پی اش بود. او در این باره توضیح می دهد: «نمی دانم چرا ولی کودك که بودم دوست داشتم نانوا

 
شوم! با اینکه علاقه و تخصص 

کم و بیش خود را در مسائل فنی نشان می دادم ولی نانوایی را دوست داشتم. بزرگ تر که شدم به تدریج و بدون هیچ سابقه
خانوادگی به تعمیرات لوازم خانگی به عنوان شغل فکر کردم. در رشته الکترونیک تحصیل کردم و تا مقطع ارشد پیش رفتم. علاقه و
پشتکارم در این حوزه باعث شد تا استادان دانشگاه، براي گذران دوره هاي کارآموزي ام در چند شرکت معتبر لوازم خانگی خارجی و

 
داخلی از من دعوت به همکاري کنند.» 

- تأثیر محیط خانواده بر استعداد فرزندان حاصل ازدواجش 2 فرزند پسر است. یکی 10 ساله و دیگري 7 ساله. آنها هم به تعمیرات
علاقه مند هستند. نشان به آن نشان که قطعات مختلف اسباب بازي هاي خود را جدا می کنند و از اول یک اسباب بازي جدید
طراحی می کنند. طاهري زاده می گوید: «محیط خانه و خانواده در پرورش کودکان خیلی مؤثر است و من چون همیشه در خانه در
حال تعمیر و بررسی لوازم داخلی یک دستگاه برقی بودم فرزندانم نیز یاد گرفته اند؛ حتی خیلی بهتر از دوره کودکی من عمل می
کنند. چراکه در این دوره امکانات و منابع آموزشی بهتري وجود دارد. ظرفیت هاي آموزشی در دسترس و تخصصی، خیلی مهم است.
زمان شروع به کار من این ظرفیت ها محدود و با فاصله هاي جغرافیایی زیاد بودند و من براي در اختیار داشتن آنها مجبور بودم
مسافت زیادي را طی کنم. اصلاً براي همین است که کارگاه آموزشی و کارآفرینی خودم را راه انداختم تا هم محله اي هایم راحت تر
از آموزش هاي پیشرفته بهره مند شوند. همان قدر که محیط خانواده بر استعدادیابی و تربیت فرزندان اثرگذار است، محیط محله هم

 
بر کیفیت زندگی شهروندان تأثیر می گذارد.» 

- پشتیبانی آموزشی صفحه پُر از قطعات ریز و درشت یک تلویزیون هوشمند روي میز کارش است. کمی آن را جابه جا می کند و
ادامه می دهد: «با توجه به شرایط اقتصادي پیش آمده، خیلی از افراد به تعمیر لوازم خود بیش از تعویض آنها فکر می کنند. تا قبل از
سال 1397، در شرکت ها و کارگاه هاي گوناگون آموزش می دادم و تدریس می کردم. اما از سال 1397 کارگاه خود را در سراي
محله راه اندازي کردم تا به افرادي که جویاي تخصص و اشتغال هستند، کمک کنم. هزینه دوره هاي آموزشی که برگزار می کنم
بسیار کم بها است که البته در اغلب موارد، براي بعضی از افراد شناسایی شده به صورت رایگان ارائه می شود. صفر تا صد تعمیرات را
آموزش می دهم و حتی بعد از پایان دوره ها نیز باز خدمات پشتیبانی آموزشی دارم و هریک از کارآموزها و هنرجوها سؤال و مشکلی

 
اگر داشته باشند، در خدمتشان هستم.» 

- رضایت همسایه از گرانبها بودن بیشتر ابزارآلات تعمیر نیز می گوید: «این کسب و کار در ابتدا کمی هزینه بردار است چراکه لوازم
کار، اغلب گران هستند. بنابراین براي شروع کار باید سرمایه مالی مشخصی داشت. خیلی از موارد پیش آمده لوازم کارگاه را به آنها



امانت داده ام تا کارشان بیفتد و با انگیزه بیشتر ادامه دهند. خیلی از موارد هم بوده است که تعمیرات وسایل برقی خانگی همسایه
هایی که می دانستم بضاعت مالی مساعدي ندارند، رایگان انجام دادم تا باري از دوش شان برداشته شود. این رویه هنوز هم ادامه

 
دارد.» 

- دیگران چه می گویند؟ داود رضایی»، یکی از هنرجوهاي کارگاه آموزشی تعمیرات در محله شمشیري می گوید: «آقاي طاهري زاده،
تخصص بالایی در حرفه شان دارند که می توانند و حق هم دارد که شهریه هاي قابل توجه از ما، دریافت کند اما این کار را نمی کند
چون دوست دارد چاشنی کارآفرینی و تخصص آموزي اش، مهربانی و نگه داشتن حرمت همسایه باشد. شیوه اش این است که بعد از

 
تکمیل دوره هاي آموزشی، براي هنرجوها با معرفی آنها به بازار کار، اشتغال فراهم کند.» 

 
 «مونا ملایی»/ مدیر محله شمشیري 

«مونا ملایی»، مدیر محله شمشیري نیز می گوید: «کارآفرینان زیادي هستند که فقط به درآمدزایی گسترده فکر می کنند اما آقاي
طاهري زاده کارآفرینی را با حق همسایه داري و مهربانی گره زده اند تا تعداد افراد بیشتري به منابع مالی دست پیدا کنند. بسیاري از
افرادي که معتمدان محلی به ایشان معرفی می کنند از شرایط آموزش رایگان بهره مند می شوند. براي همین ویژگی است که از او به

 
عنوان یکی از چهره هاي تأثیرگذار محلی در حوزه خودشان یاد می شود.» 

 
 «محمد رحیمی»/ دبیر شورایاري محله شمشیري 

«محمد رحیمی»، دبیر شورایاري محله شمشیري هم در تجمید از این کارآفرین مهربان می گوید: «هم متخصص است و هم
متشخص. محله ما به وجود چنین افرادي نیاز دارد تا بهتر و بیشتر به رونقی محلی برسد و سطح آموزش هاي حرفه اي، ارتقا یابد.»



جلوگیري از مهاجرت روستاییان با اجراي طرح "هر روستا یک محصول"

منبع: رکناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/07/19

رکنا: مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان با اشاره به جلوگیري از مهارجرت روستاییان با اجراي طرح هر روستا یک
محصول گفت: روستاهاي بروجرد داراي پتانسیلهاي فراوانی براي ایجاد اشتغال و تولیدات محصول است .

 
 

 
 

به گزارش رکنا از لرستان، علی آشتاب در نشست جمع بندي سفر دکتر نوراالله زاده مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید کشور
به بروجرد در فرمانداري این شهرستان اظهار داشت: شهرستان بروجرد داراي ظرفیت خاصی مانند منبت کاري است که پتانسیل

 
خوبی براي طرح هر روستا یک محصول است. 

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان لرستان بیان کرد: می توان روستایی را به عنوان پایلوت انتخاب کرد که انجام این کار باعث

 
ایجاد اشتغال و جلوگیري از مهاجرت می شود. 

وي افزود: مصوباتی که اینجا صورت می گیرد از محل اعتباراتی باشد که مازاد اعتبارات استانی است و در رسیدگی به مصوبات

 
کارگروه اشتغال تسریع شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان با بیان این که نیازمند تسهیلات ارزان قیمت هستیم اظهار کرد : لزوم اجراي این برنامه
تسهیلات قرض الحسنه و اولویت با طرح هایی که کامل باشند و و اینکه دستگاه هاي اجرایی به دبیرخانه اشتغال کمک کنند که

 
طرحها توجیه داشته و به دبیرخانه معرفی کنند تا با یک شناخت کامل این طرحها اجرایی و به بهره برداري برسند . 

مهدي زکی پور/ لرستان



هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/07/19

یک کارشناس حوزه اشتغال معتقد است از یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی راه اندازي کرد. وي
هزینه ایجاد شغل در بخش تعاونی را یک سوم دیگر بخش ها عنوان کرده و می گوید: در دو سال تعداد شغلی که در بخش

تعاون حفظ شده بالاتر از دیگر بخشها بوده است.

اقتصادگردان- رضا محمودي درخش با تاکید بر ضرورت بهره مندي از ظرفیتهاي بخش مردمی تعاون در ایجاد اشتغال اظهار
کرد: بخش تعاون از ظرفیتهاي خوبی برخوردار است و در قالب تعاونی ها می توان بسیاري از ایده هاي کسب و کار و اهداف پیش

 
بینی شده در حوزه اشتغال را محقق کرد. 

وي درباره استفاده از ظرفیت بخش تعاون براي ایجاد سالانه یک میلیون شغل در کشور، گفت: معتقدم حتما نباید یک میلیون شغل
را در بخش تعاون ایجاد کرد ولی می توانیم با توجه به حضور تعاونی ها در گرایشهاي مختلف و بخشهاي تولیدي، توزیعی، خدماتی،

 
صنعتی و معدنی از ظرفیت بالاي این تشکل ها بهره برداري کنیم. 

این کارشناس حوزه اشتغال، هزینه ایجاد شغل در بخشهایی مثل تعاون را بسیار پایین و یک سوم کمتر از سایر بخشها عنوان کرد و
گفت: اگر بخواهیم یک شغل ایجاد کنیم دستکم 200 میلیون تومان هزینه لازم دارد در حالی که در بخش تعاون این هزینه زیر 120

 
میلیون تومان است چون یک تعاونی با هم افزایی حداقل هفت نفر تشکیل می شود و سرمایه هایشان در کنار هم قرار می گیرد. 

محمودي درخش با بیان اینکه از یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی راه اندازي کرد، گفت: در دو سال گذشته
تعداد شغلی که بخش تعاون تثبیت کرده و نگه داشته به شدت بالاتر از بخشهاي خصوصی و دولتی بوده است چون افراد خودشان

 
عضوي از تعاونی بودند و در این فضا نیروهایشان را کاهش ندادند بلکه سودشان را کم کردند و در مقابل اشتغال خود را حفظ کردند. 

به گفته وي، تعاونی ها نه در ایران بلکه در سطوح جهانی از انعطاف پذیري بالایی نسبت به مشاغل بخش خصوصی و دولتی برخوردار

 
هستند و مدل انعطاف پذیري آنها باعث می شود که در تولید و اشتغال و رشد و توسعه اقتصاد مشارکت و نقش موثري داشته باشند. 

این کارشناس حوزه اشتغال در پایان گفت:دولت می تواند در تسهیلات پرداختی یا معافیت مالیاتی و بیمه اي براي تعاونی هاي بالاي
500 نفر عضو که در حوزه تولید و خدمات تعدادشان بیشتر است به کمک بیاید و یا بخشی از هزینه هاي بیمه نیروهاي شاغل در

بخش تعاون را کاهش دهد و از این طریق آنها را مورد حمایت قرار بدهد.



بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه صنایع غذایی ارائه می شود

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی گفت: همزمان با 16 اکتبر (24 مهر ماه) «روز جهانی غذا» و «هفته غذا در
کشور»، بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی ارائه می شود.

اقتصادگردان- دکتر قدیر رجب زاده گفت: خدمات ارائه شده در این بسته تخصصی شامل آزمایشگاهی، فنی و تخصصی،
واگذاري دانش فنی، مشاوره، تحقیق و توسعه، ثبت اختراع و حفاظت از مالکیت معنوي و آموزش هاي تخصصی پرسنل و نیروي

 
انسانی شاغل در صنایع غذایی است. 

وي شعار سازمان جهانی فائو در روز جهانی غذا در سال 2021 را " اقدامات ما آینده ما را می سازد: تولید بهتر، تغذیه بهتر، محیط
زیست و زندگی بهتر" عنوان کرد و یادآور شد: این مؤسسه با توجه به رسالت هاي ملی و فرا ملی خود در این عرصه ضمن حمایت
هاي همه جانبه از صنایع غذایی فعال در کشور، تمام تلاش خود را براي انجام پژوهش هاي کاربردي و فناورانه با تاکید بر ارتقاي
ارزش افزوده، امنیت و ایمنی محصولات غذایی، ارائه خدمات علمی - تخصصی به مراکز صنعتی و ایفاي نقش مؤثر در سیاست هاي

 
ملی انجام داده است. 

به نقل از روابط عمومی مؤسسه علوم و صنایع غذایی، رجب زاده از ارائه بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در هفته غذا به عنوان
یکی از اقدامات این مؤسسه براي ترویج پژوهش و نوآوري در صنعت غذاي کشور نام برد و گفت: صاحبان صنایع، دانشجویان و
متخصصان صنایع غذایی می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر در بازه زمانی 24 تا 30 مهر ماه 1400 با دفتر کارآفرینی و ارتباط با

جامعه مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی و شماره هاي 35425409-051 و 35425364-051 تماس بگیرند.



6 روستاي بدون بیکار بروجرد معرفی می شود

منبع: داناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/07/19

گیوه کی گفت: 6 روستاي بروجرد به عنوان روستاهاي بدون بیکار معرفی می شود.

گیوه کی گفت: 6 روستاي بروجرد به عنوان روستاهاي

 
بدون بیکار معرفی می شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ عبدالعلی گیوه کی
در گفتگو با خبرنگار سفیرافلاك، اظهار داشت: یکی از
اقدامات وزارت کار با توجه به شناسایی و استفاده از
ظرفیت ها، معرفی روستاهاي بدون بیکار است که در این
راستا تفاهم نامه اي بین وزارت کار و صندوق کارآفرینی

 
امید منعقد شده است. 

وي افزود: در برخی از روستاهاي شهرستان بروجرد ظرفیت
بسیار فوق العاده اي وجود دارد که می توان با استفاده از

 
آن براي حل مشکل بیکاري اقدام کرد و با حمایت هاي لازم و پرداخت تسهیلات به متقاضیان از این ظرفیت ها استفاده نمود. 

رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی بروجرد تصریح کرد: در بروجرد، روستاهاي سنگ سفید، چنارستان، درودگران و دهنومقدسی
در حوزه منبت کاري بسیار ممتاز بوده و همچنین روستاي قائد طاهر در طرح هاي صنعتی و منطقه ونایی هم در ترشیجات و

 
شوریجات داراي ظرفیت هایی هستند که این روستا قابلیت تبدیل شدن به روستاهاي بدون بیکار را دارند. 

گیوه کی عنوان کرد: پتانسیل اولیه در این روستاها وجود دارد و در واقع این برنامه، زنجیره تکمیل طرح اشتغال پایدار روستایی است

 
که تسهیلاتی ارائه می شود و این روستاها به روستاهاي بدون بیکار تبدیل می شوند. 

انتهاي پیام/



توسعه روستاها و جلوگیري از مهاجرت با حمایت از محصول محوري

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: یکی از راه هاي حمایت از توسعه اقتصادي روستاها، حمایت از محصول محوري در
روستا و جلب مشارکت اهالی براي گرایش به شغل مشترك به منظور کسب درآمد و ثروت بیشتر و گسترش مزیت هاي

روستا است.

به گزارش جام جم آنلاین لرستان: اصغر نوراله زاده تصریح کرد: پنج روستا به عنوان پایلوت به عنوان هر روستا یک محصول
انتخاب و کار ثبت آن ها انجام شود امید می رود با اجراي این طرح از مهاجرت روستاییان به شهرها جلوگیري کرده و کسب وکارهاي

 
در مناطق روستایی ایجاد شود. 

وي ادامه داد: صندوق کارآفرینی امید با حمایت از طرح هر روستا ـ یک محصول در تلاش است اشتغال زایی را به روستاها برده و بر

 
بیکاري در روستاها غلبه و خانوارها را از خدمات صندوق بهره مند کند. 

نوراله زاده بیان کرد: پرداخت تسهیلات و اجراي طرح هاي اشتغال علاوه بر آنکه تحولی در بخش توسعه اشتغال به وجود آورد، به
جلوگیري از رشد مهاجرت ها و ترغیب و ماندگاري بیشتر روستاییان منجر شد و افراد بسیاري به واسطه اجراي طرح هاي اشتغال از

 
شهرها به روستاها بازگشتند. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در بخش دیگري از صحبت هایش به صنایع دستی و گردشگري بروجرد اشاره و بیان کرد: براي
گردشگري اعتبار مورد نیاز وجود دارد و می توان کار انجام داد و دستگاه هاي مربوطه طرح ها را جمع آوري تا حمایت هاي لازم براي

 
راه اندازي کسب وکارها در این حوزه انجام شود. 

نوراله زاده ادامه داد: اعتبار لازم براي ایجاد طرح هاي گردشگري در روستا وجود دارد و انتظار می رود این پروژه ها علاوه بر رونق

 
کسب وکار در مناطق روستایی مانع مهاجرت روستاییان به شهرها شود. 

وي عنوان کرد: کارگاه هاي میوه خشک کنی و سبزي پاك کنی که در روستاها ایجاد شده اعتبارات و تسهیلات لازم را دریافت
خواهند کرد و اگر در قالب روستایی امکان پذیر نبود از طریق وزارت کار از اعتبارات ملی تخصیص داده می شود.



علمیات ساخت دانشگاه خاتم در فاز 4 پارك فناوري پردیس آغاز شد

منبع: دانا خبرشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/07/19

مراسم آغاز عملیات ساخت دانشگاه خاتم با حضور مهدي صفاري نیا رییس پارك فناوري پردیس، علی اکبر صالحی قائم مقام
فرهنگستان علوم و مجید قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد در فاز 4 این پارك برگزارشد.

به گزارش خبرگزاري دانا، این دانشگاه با رویکرد ایجاد پردیس کارآفرینی در ناحیه نوآوري پردیس، مجموعه آموزشی،
تحقیقاتی، پژوهشی خود را تحت عنوان «مجموعه آموزشی فناوري خاتم» در زمینی به مساحت 17 هکتار و در فاز 4 پارك فناوري

 
پردیس احداث می کند. 

با ایجاد این مجتمع آموزشی و فناور، امکان حضور 10 هزار دانشجو و 1000 پژوهشگر استارتاپی که در توسعه مرزهاي دانش و ایده
هاي نوآورانه توانمند هستند، در 10دانشکده فراهم خواهد شد. همچنین امکانات پشتیبانی، آزمایشگاهی و آموزش و درمانی براي

 
خلق ایده هاي نواورانه در این مجموعه پیش بینی شده است. 

احداث این دانشگاه در راستاي ایجاد ارتباط پایدار صنعت و دانشگاه و همکاري دانشگاه ها و مراکز علمی، آموزشی و پژوهشی به

 
منظور تجاري سازي دستاوردهاي فناورانه و توسعه بازار شرکت هاي دانش بنیان است. 

با بهره برداري از این دانشگاه بستر توسعه فناوري هاي همگرا و تامین زیرساخت هاي سخت افزاري و نرم افزاري، جهت تحقق اهداف

 
تحقیقاتی، فناوري و نوآوري و تسهیل تجاري سازي محصولات فناور و دانش بنیان فراهم خواهد شد. 

 
دانشگاه خاتم زمینه ساز توسعه آموزشی پارك فناوري پردیس 

رییس پارك فناوري پردیس در مراسم آغاز عملیات احداث دانشگاه خاتم گفت: استقرار دانشگاه خاتم در پارك فناوري پردیس می

 
تواند به ما براي تامین نیروي انسانی مناسب کمک کند که این موضوع فرصت مناسبی براي شرکت هاي دانش بنیان در پارك است. 

صفاري نیا گفت: دانشگاه خاتم در هم افزایی با شرکت هاي پارك می تواند به رشد و توسعه فناوري کشور کمک کند و امیدواریم با
بهره برداري از فازهاي مختلف این دانشگاه در سریعترین زمان ممکن، شاهد ایجاد یک قطب علمی، آموزشی و فناوري در کشور

 
باشیم که در نهایت می تواند به توسعه اقتصاد دانش بنیان کشور کمک کند. 

او ادامه داد: اگرچه مجموعه پارك فناوري پردیس هم اکنون بزرگترین قطب فناوري کشور است اما ایجاد دانشگاه خاتم می تواند به ما
در حوزه آموزشی هم کمک هاي فراوانی کند، موضوعی که زمینه ساز جذب دانشمندان علمی از همه نقاط دنیا به پارك فناوري

 
پردیس خواهد شد. 

رییس پارس فناوري پردیس گفت: در سال هاي اخیر برخی از نخبگانی که براي ادامه تحصیل به خارج از کشو مهاجرت کرده بودند
به کشور بازگشته و در پارك فناوري پردیس مستقر شده اند. این افراد هم اکنون بیش از 30 استارتاپ را در مجموعه پارك مدیریت

 
می کنند و وجود دانشگاه خاتم می تواند این افراد و استارتاپ ها را افزایش دهد. 



 
شایسته سالاري موتور محرك پیشرفت کشور 

قائم مقام فرهنگستان علوم نیز در این مراسم گفت: علم یکی از ابزار قدرت است و این روزها این ابزار قدرت هر روز کارکرد بیشتري
پیدا می کند. ما هم باید به دنبال توسعه علم در کشور باشیم، همانطور که در آموزه هاي دینی ما هم به کسب علم سفارش شده

 
است. 

علی اکبر صالحی ادامه داد: اصل شایسته سالاري یکی از مبانی اصلی پیشرفت کشورها است و توسعه فضاي دانشگاهی و آموزشی
یکی از راهکارهاي مهم براي رسیدن به شایسته سالاري است. باید توجه داشت آینده روشن کشور در گرو کسب علم و حمایت از آن

 
است. 

افزود: فضاي بوجود آمده و پیشرفت هاي حاصل شده نشان می دهد که شایسته سالاري و الگو سازي به خوبی در پارك فناوري

 
پردیس و دانشگاه خاتم رعایت می شود. 

 
دانشگاه خاتم، نسل جدیدي از دانشگاه هاي کشور 

مدیرعامل بانک پاسارگاد در این مراسم گفت: برنامه تاسیس این دانشگاه با عنوان "عبور از استنفورد" از هفت سال پیش تعریف شده
است. ما از نخبگانی که براي تحصیل به دانشگاه هاي برتر 27 کشور دنیا رفته بودند دعوت کردیم تا براي ایجاد این دانشگاه مشاوره

 
هاي تخصصی به ما ارائه دهند. 

مجید قاسمی ادامه داد: دانشگاه خاتم نسل جدیدي از دانشگاه هاي کشور خواهد بود. در دانشگاه هاي نسل جدید، توجه و تمرکز بر
خلاقیت هاي نیروي انسانی دانش آموخته و خلق ارزش افزوده از محل قراردادهاي ارتباط با صنعت، توسعه فناوري و شرکت هاي

 
دانش بنیان است. 

او افزود: در این دانشگاه ما به دنبال ایجاد مدلی تازه در آموزش و توسعه مرزهاي علم و فناوري هستیم و ورود به ناحیه نوآوري

 
پردیس کمک زیادي به ما در تحقق این امر می کند. 

 
رییس دانشگاه خاتم گفت: هدف ما از ایجاد این دانشگاه نمایش سرآمد بودن ایران در عرصه هاي علمی و آموزشی به جهان است. 

مجید قاسمی گفت: هدف ما ایجاد یک قطب آموزشی بزرگ در این دانشگاه است و در بعضی از رشته ها مانند اقتصاد نظري، رتبه
هاي برتر کشور در کارشناسی ارشد را جذب می کنیم. همچنین در رشته مهندسی داده و تالیف داده، اولین دانشگاه کشور هستیم که

موفق به کسب مجوز از وزارت علوم شدیم.



جزئیات افزاش وام مسکن روستایی به 200 میلیون تومان+ شرایط

منبع: تیتر برترشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش تیتربرتر؛ رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از ارائه پیشنهاد افزایش ...

به گزارش تیتربرتر؛ رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از ارائه پیشنهاد افزایش وام مسکن روستاي به 200 میلیون تومان خبر
داد و گفت: سال 1410 جشن اتمام مقاوم سازي واحدهاي مسکن روستایی را برگزار می کنیم. شرایط دریافت وام 200 میلیونی

مسکن روستایی  شرایط دریافت وام 200 میلیونی مسکن

 
روستایی 

  اکبر نیکزاد در مراسم امضاي تفاهمنامه با صندوق کارآفرینی امید اظهار کرد: از سال 84 تا امروز بنیاد مسکن سالانه 200 هزار واحد
مسکن روستایی را نوسازي کرده است. وي با بیان اینکه سال 84 فقط 7 درصد واحدهاي مسکن روستایی در برابر زلزله مقاوم بود،
افزود: امروز بیش از 50 درصد واحدهاي مسکونی در روستاهاي کشور مقاوم سازي شده است. رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با
بیان اینکه بر اساس برنامه ریزي انجام شده سال 1410 جشن مقاوم سازي واحدهاي مسکونی روستایی را برگزار خواهیم کرد یادآور
شد: بر اساس برنامه ساخت سالانه یک میلیون مسکن در کشور بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 200 هزار واحد مسکن روستایی و 200
هزار واحد مسکن شهري را خواهد ساخت. نیکزاد با تاکید بر اینکه ساخت و سازهاي مسکن با محوریت مردم انجام خواهد شد، در
پاسخ به پرسش تسنیم مبنی بر اینکه قرار است وام مسکن روستایی چه میزان باشد، تصریح کرد: به دولت پیشنهاد داده ایم که وام

 
مسکن روستایی به 200 میلیون تومان افزایش یابد.  

وي افزود: این پیشنهاد در جلسه آتی شوراي عالی مسکن مطرح می شود که با توجه به علاقه رئیس جمهور به روستائیان با آن
موافقت خواهد شد. رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی بیان کرد: سود وام 200 میلیون تومانی 5 درصد و دوره بازپرداخت آن 20 ساله
است. نیکزاد تاکید کرد: با افزایش سقف وام مسکن به 200 میلیون تومان شاهد تسریع در روند نوسازي و مقاوم سازي واحدهاي

 
مسکونی در روستاها خواهیم بود. مطالب مرتبط: 

سرنوشت قیمت سکه و طلا تا اربعین 1400 قیمت طلا و سکه بعد از سقوط افغانستان آخرین وضعیت مسکن خبرنگاران و اصحاب



هنر در دولت سیزدهم  آخرین وضعیت مسکن خبرنگاران و

 
اصحاب هنر در دولت سیزدهم 

  محمودزاده درباره چگونگی انتخاب، معرفی و تایید نهایی اسامی، گفت: بررسی اطلاعات افرادي که به وزارت راه و شهرسازي معرفی
شده اند آغاز شده است؛ به آنهایی که واجد شرایط هستند از طریق شماره همراه ثبت شده که توسط طرف تفاهم (وزارت ارشاد) براي
ما ارسال شده است پیامک می دهیم که ظرف مدت تعیین شده مجاز به مراجعه به سامانه هستید تا با استفاده از کد ملی و شماره
همراه ثبت شده نسبت به درج اطلاعات خود در سامانه اقدام کنید. معاون وزیر راه و شهرسازي در مورد بررسی شرایط متقاضیان
مسکن توضیح داد: اولین پیامکی که دریافت می کنید به معناي این است که از سوي طرف تفاهمنامه به وزارت راه معرفی شده اید تا
اطلاعات خود را وارد سامانه کنید. یعنی در اولویت دستگاه هستید چون اولویت بندي را بر عهده دستگاه هاي طرف تفاهم می گذاریم
اما به معناي واجد شرایط نهایی براي مشارکت در طرح دولتی نیست. وي ادامه داد: بعد از ثبت اطلاعات، استعلام هاي مکمل مثل
سابقه مالکیت براي خود شخص و اعضاي خانواده و سابقه سکونت 5 ساله و… انجام می شود و به واجدین شرایط نهایی اعلام خواهد
شد تا با تکمیل پرونده خود نزد بانک ها به پروژها معرفی شوند. طبق تفاهمنامه اي که بین وزارت راه و شهرسازي با وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی منعقد شد، ساخت 10 هزار واحدمسکونی براي اصحاب رسانه و هنر در دستور کار است. تاکنون حدود 9 هزار نفر از
سوي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به وزارت راه معرفی شده و حدود هزار نفر دیگر باقی مانده است. این افراد به پروژه هاي درحال
احداث در سراسر کشور متصل می شوند و واحدهاي در حال ساخت به عنوان مسکن ملی، شامل این افراد می شود. براي رفع معضل
مسکن در کشور طرح هایی از جمله طرح مسکن ملی و طرح ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی ارایه شده است. طرح اقدام
ملی مسکن براي ساخت 400 هزار واحد تعریف شد. جزییات طرح ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی نیز قرار است به زودي
اعلام شود. در 9 مرداد ماه امسال با امضاي تفاهمنامه وزارت راه و شهرسازي با وزارت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مقدمات اجراي
طرح ساخت 10 هزار واحد مسکونی براي خبرنگاران و هنرمندان واجد شرایط، فراهم شد. آنچه دیگران می خوانند: سرنوشت اقتصاد

ایران بعد از شکست مذاکرات وین پیش بینی دلار 9 هزار تومانی در پایان سال 1400 گزارش از علی اکبر رضایی



22 ایده تجاري (تقریبا) بدون هزینه راه اندازي

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/07/19

دوست دارید که کار خود را شروع کنید اما سرمایه کمی دارید؟ در اینجا 25 گزینه کم هزینه براي بررسی وجود دارد.

دوست دارید که کار خود را شروع کنید اما سرمایه کمی
دارید؟ در اینجا 25 گزینه کم هزینه براي بررسی وجود

 
دارد. 

به گزارش اقتصادآنلاین ، براي شروع یک کار کوچک به

 
سرمایه زیادي احتیاج ندارید. 

 
به دنبال ایده هاي تجاري مبتنی بر خدمات باشید ، زیرا این ایده ها اغلب شکست کمتري نسبت به مشاغل مبتنی بر محصول دارند. 

 
به این فکر کنید که آیا می توانید سرگرمی یا مهارت هاي حرفه اي خود را به تجارت خود تبدیل کنید. 

این مقاله براي افرادي است که می خواهند کار خود را شروع کنند اما توانایی پرداخت هزینه هاي زیادي براي هزینه هاي راه اندازي

 
ندارند. 

براي بسیاري از افراد با روحیه کارآفرینی ، دلیل شماره یک براي این که چرا آنها رویاهاي تجاري خود را دنبال نمی کنند ، هزینه
هاي قابل توجه مربوط به راه اندازي یک تجارت است. با این حال ، مشاغل زیادي وجود دارد که می توانید امروز آنها را با بودجه کم

 
یا بدون بودجه راه اندازي کنید ، به شرطی که مصمم باشید و کارهاي سخت قدیمی را انجام دهید. 

 
اگر می خواهید مشاغلی با هزینه کم راه اندازي کنید ، این 25 ایده به شما در ایجاد اشتیاق کارآفرینی کمک می کند. 

1. ایجاد محتوا: شبکه هاي اجتماعی و چرخه خبري 24 ساعته فرصت کاملی را براي حرفه اي هاي خلاق مانند نویسندگان و طراحان
گرافیک ایجاد کرده است که می توانند با استفاده از استعدادهاي خود محتواي قابل اشتراك و با کیفیت بالا را براي مشاغل و رسانه
ها ایجاد کنند. به دلیل اقتصاد در حال رشد کارگران مستقل و پیمانکاري ، بازاریابی خود به عنوان یک ارائه دهنده خدمات حرفه اي

 
از همیشه آسان تر است. 

2. دستیار شخصی یا مجازي: در همین راستا ، کسانی که مهارت هاي سازمانی خوبی دارند ، براي سایر کارآفرینانی که در حال رشد

 
کسب و کار خود هستند و می خواهند روي کارهاي با بازده بالا تمرکز کنند ، تقاضاي زیادي دارند. 

یک دستیار شخصی یا مجازي بسیاري از آن کارهاي اداري و دفتري را بدون حضور در محل انجام می دهد. این افراد معمولاً از خانه



براي بسیاري از مشتریان مختلف کار می کنند ، تقویم ها را ثبت می کنند ، ترتیب پروازها را می دهند و کارهاي دفتري را انجام می

 
دهند. 

3. خدمات برنامه ریزي رویدادها: اگر فردي کاملاً منظم و با جزئیات گرا باشید و عاشق گردهمایی ومهمانی باشید ، ممکن است

 
شخصیت مناسبی براي راه اندازي کسب و کار برنامه ریزي رویدادها داشته باشید. 

برنامه ریزان برگزاري مراسم براي عروسی ها ، مهمانی هاي جشن تولد و گردهمایی کلاس ها ، برگزاري یک مهمانی هیجان انگیز را

 
براي دیگران آسان می کند. برنامه ریزي چند رویداد حرفه اي به شما کمک می کند تا تجربه مناسب را تجربه کنید. 

4. خدمات سفارش: بین مراقبت از فرزندان و مسئولیت هاي شغلی ، بیشتر والدین شاغل وقت کمی براي رسیدگی به کارهاي شخصی
مانند خرید مواد غذایی ، رفتن به مرکز خرید یا گرفتن بسته هاي پستی دارند. یک فرد دیگر می تواند این کارهاي وقت گیر رابراي
مشتري انجام دهد و وقت آنها را براي کارهاي مهم زندگی آزاد کند. هزینه هاي رفت و امد را هنگام تعیین حقوق خود ، که می تواند

 
ساعتی یا براساس قانون کار باشد ، در نظر بگیرید. 

5. بازرس حرفه اي: اهمیت بررسی هاي خوب در شرکت هاي بزرگ و کوچک از بین نرفته است. بسیاري از شرکت ها محصولات و

 
خدمات را به افراد ارائه می دهند تا بتوانند درباره شرکت نظرات خود را بنویسند. 

آنها می خواهند یک بررسی خوب ، اما مهمتر از همه ، یک بررسی صادقانه داشته باشند. آنها هزینه زمان شما را می پردازند و شما
می توانید چیزهاي جدیدي را امتحان کنید ، کتاب هاي جدید بخوانید ، آخرین فن آوري را تجربه کنید و موارد دیگر ، همه در حالی

 
است که حقوق می گیرید. 

6. مشاور شبکه هاي اجتماعی: شرکتهاي بزرگتر می توانند یک آژانس یا کارمند تمام وقت را براي مدیریت حساب هاي فیس بوك و

 
توییتر و وبلاگ خود استخدام کنند ، اما مشاغل کوچک اغلب مجبورند از بازاریابی شبکه هاي اجتماعی خود مراقبت کنند. 

صاحبان مشاغل با داشتن بسیاري از مسئولیت هاي دیگر ، ممکن است بیش از حد مشغول باشند که بتوانند یک استراتژي عالی در

 
شبکه هاي اجتماعی ارائه دهند. 

به عنوان یک مشاور، می توانید به آنها کمک کنید تا بهترین تاکتیک ها ، ارسال برنامه ها و مطالب را براي مخاطبان هدف خود

 
تعیین کنند. با افزایش تعداد مشتري هاي آنها ، تجارت شما نیز رشد خواهد کرد. 

7. دوره ها و تدریس خصوصی آنلاین: علاقه شما چیست؟ یوگا؟ پختن؟ طراحی وب سایت؟ شما می توانید با ارائه کلاس هاي مجازي
به دیگران در غنی سازي زندگی خود کمک کنید. بسته ها و فیلم هاي آموزشی ایجاد کنید ، گزینه دیگر براي اساتید مشتاق ، راه

 
اندازي سرویس تدریس خصوصی مجازي یا خانگی است. 

8. آشپز شخصی: این شغل مستلزم برنامه ریزي و تهیه وعده هاي غذایی هفتگی یا روزانه براي مشتریان خود است ، بنابراین مهارت

 
هاي پخت و پز قوي و دانش لازم در زمینه تغذیه و رژیم هاي غذایی ویژه یک امر ضروري است. 

لزوماً نیازي به فارغ التحصیلی از مدرسه آشپزي ندارید ، اما داشتن برخی کلاس هاي آشپزي اعتبار شما را افزایش می دهد. در حالی



که ممکن است مجبور باشید براي برخی از مشتري ها به سوپرمارکت هاي خاص و یا خانه هاي مشتري ها بروید ، مشتریان شما باید

 
هزینه مواد اولیه را علاوه بر هزینه خدمات شما تأمین کنند. 

9. خدمات ترجمه: اگر به زبان دوم تسلط دارید ، می توانید کار تبدیل کلمات نوشتاري و گفتاري را از یک زبان به زبان دیگر پیدا

 
کنید. گسترش روابط بین الملل و افزایش تعداد غیر انگلیسی زبانان ، این زمینه را با سرعت سریع رشد می دهد. 

10. آموزش نرم افزار: آیا در یک برنامه نرم افزاري کاملاً تخصصی مهارت دارید؟ تقاضاي رو به رشد آماتورها و متخصصانی که قصد

 
دارند مجموعه مهارت هاي خود را گسترش دهند ، وجود دارد. 

کتابچه هاي راهنماي فنی براي برنامه هایی مانند QuickBooks و Final Cut Pro در دسترس است ، اما درك آنها معمولاً
دشوار است. زمان برگزاري کارگاه هاي آموزشی گروه هاي کوچک یا جلسات خصوصی را تعیین کنید و هنگام ارائه یک آموزش کامل

 
از برنامه ، ساعت به ساعت شارژ کنید. صبر و حوصله و شخصیت والا حیاتی است. 

11. دروس موسیقی: براي افراد مستعد موسیقی ، ارائه درس به دیگران که می خواهند یک ساز را یاد بگیرند می تواند منبع درآمد

 
خوبی باشد. دانش آموزان می توانند سازهاي خود را براي درسهاي یک ساعته به خانه شما بیاورند. 

از موسیقی یا کتابهاي آواز در ژانرهاي مختلف و با هدف مهارت هاي مختلف استفاده کنید ، بنابراین می توانید انتخاب گسترده اي

 
براي مشتریان بالقوه خود ارائه دهید. 

12. مشاور: طی چند سال گذشته ، مشاغل سراسر کشور از نزدیک اثرات زیست محیطی خود را بررسی کرده اند. با این حال ، راه حل
هاي تجاري سازگار با محیط زیست اغلب حتی براي بزرگترین شرکتها بسیار گران است و مشاغل در هر اندازه اي به دنبال

 
متخصصانی هستند که به آنها مشاوره دهند. 

مشاوران از طیف گسترده اي از زمینه ها ، از مدیریت گرفته تا مهندسی ، به این معنی هستند که مهارت هاي عملی و تجربیات

 
خاص خود را ارائه می دهند. 

13. خدمات دفترداري: بر خلاف تصور عمومی ، شما براي کار به عنوان یک دفتردار مستقل نیازي به یک حسابدار رسمی ندارید. تمام
آنچه شما نیاز دارید مهارت کافی در اعداد و دانش عملی از کارهاي پایه حسابداري است (اگرچه مدرك کاردانی حسابداري یا تجربه

 
شغلی معادل آن ارجح است). اینها برخی از خدماتی است که می توانید به عنوان یک دفتردار خارجی ارائه دهید: 

 
نگهداري نرم افزار حسابداري و سیستم هاي بایگانی 

 
صدور صورتهاي مالی 

 
ایجاد ترازنامه 

 
پردازش حقوق و دستمزد 



14. خدمات بازاریابی دیجیتال: اگر در زمینه بازاریابی تجربه دارید ، یک آژانس بازاریابی دیجیتال انفرادي یک ایده تجاري کم هزینه
است که می توانید در کمترین زمان به آن برسید. اگر سابقه بازاریابی ندارید اما به این رشته علاقه مند هستید ، می توانید دوره هاي

 
آنلاین ارزان قیمت را براي توسعه مهارت هاي خود بگذرانید. 

 
یکی از بهترین و در عین حال چالش برانگیزترین موارد در مورد بازاریابی این است که همیشه در حال پیشرفت است. 

بنابراین ، اگر مهارت در داستان سرایی و یادگیري دارید ، یک شرکت بازاریابی دیجیتال شغلی است که می توانید سریع و ارزان آن را

 
شروع کنید. 

15. بازاریابی وابسته: بازاریابی شرکت هاي وابسته آسان و ارزان شروع می شود ، اما براي موفقیت نیاز به فداکاري و چشم انداز
طولانی مدت دارد. اساساً ، بازاریابی شرکت هاي وابسته شامل تبلیغ محصولات و خدمات شرکت هاي دیگر، بدست آوردن کمیسیون

 
بازده تولید شده است. 

تنها چیزي که براي شروع به کار نیاز دارید یک وبلاگ یا وب سایت و یک محصول یا خدمات خاص است که دوست دارید آن را
تبلیغ کنید. با این حال ، براي موفقیت در بازاریابی شرکت هاي وابسته ، باید بازدید کنندگان زیادي را به وب سایت خود جذب کنید

 
و آنها را مجبور به خرید محصولات یا خدمات از شرکاي وابسته خود کنید. 

16. مشاور دوست یابی آنلاین: اگر عاشق برقراري ارتباط بین مردم و دوستی هستید ، باید به یک مشاور آنلاین دوست یابی تبدیل

 
شوید. یافتن افراد جالب براي ملاقات می تواند یک کار تمام وقت باشد. 

یک مشاور دوستیابی آنلاین می تواند پروفایل هاي جالبی بنویسد ، حساب هاي متعدد مشتري ها را مدیریت کند ، پیام هاي

 
ناخواسته را فیلتر کند و متن یا تلفن را در مورد موارد منطبق احتمالی ارائه دهد. 

17. مشاور امنیت اینترنت: اگر علاقه زیادي به فناوري اطلاعات ، سیستم هاي ارتباطی و رایانه دارید ، براي تجارت هاي کوچک که

 
نیاز به ارتقا امنیت آنلاین خود دارند ، بسیار قابل استفاده هستید. 

کمک به صاحبان مشاغل در جلوگیري از ویروس ، هکرها و کلاهبرداران می تواند یک تجارت بسیار پردرآمد باشد ، خصوصاً اگر

 
مهارت لازم براي اطمینان از اطلاعات حساس مشتري را داشته باشید. 

18. طراحی گرافیکی: هر شرکتی براي مارك تجاري و جذب مشتري به نوعی دارایی بصري نیاز دارد. تبدیل شدن به یک طراح
گرافیک مستقل به یک کامپیوتر ، یک برنامه طراحی مانند Adobe Illustrator یا Canva و نمونه کارهاي گسترده اي از کار

 
شما نیاز دارد. می توانید طیف گسترده اي از خدمات طراحی گرافیک را ارائه دهید ، یا می توانید خدماتی مانند اینها را ارائه دهید: 

 
آرم ها 

 
نمایش تبلیغات 

 
بروشورها 



 
گرافیک تی شرت 

 
آگهی 

 
تصاویر 

 
اینفوگرافیک ها 

 
گرافیک اینستاگرام 

19. وبلاگ نویس: اگر علاقه مند به یک موضوع یا زمینه خاص هستید و عاشق نوشتن هستید، ایجاد یک وبلاگ حرفه اي را در نظر

 
بگیرید. براي یک وبلاگ ، تمام آنچه شما نیاز دارید یک کامپیوتر و وب سایت براي شروع کار است. 

از طرف دیگر ، وبلاگ نویسان باید در یک دوربین با کیفیت بالا ، نرم افزار ویرایش ویدئو و تجهیزات مختلف AV سرمایه گذاري

 
کنند. براي کسب درآمد می توانید فضاي تبلیغاتی را در وب سایت خود قرار دهید وحامیان ویدیو پیدا کنید . 

20. نویسنده رزومه: افراد زیادي در نوشتن رزومه مهارت ندارند و حتی افراد کمی از نوشتن رزومه خود لذت می برند. تنها چیزي که

 
براي تبدیل شدن به یک رزومه نویس حرفه اي نیاز دارید یک کامپیوتر است. 

21. برنامه ریزغذا: اکثر مردم عاشق غذا خوردن هستند ، اما همه نمی دانند که چگونه با بودجه مقرون به صرفه غذاهاي سالم درست
کنند. وظایف شما به عنوان یک برنامه ریز وعده هاي غذایی شامل تهیه لیستی از مواد تشکیل دهنده ، نوشتن دستورالعمل هاي

 
آسان براي تهیه غذا ، ارائه اطلاعات تغذیه اي ، تهیه برنامه بودجه و آموزش مشتریان می باشد. 

22. تهیه کننده فیلم: بسیاري از شرکت ها ، اینفلوئنسرها و مشاهیر بالقوه YouTube وجود دارند که می خواهند ویدیوهاي خود را

 
به سطح بالاتري برسانند اما مهارت و تجهیزات لازم براي تولید فیلم هاي با کیفیت بالا را ندارند. 

اگر شما به عنوان تهیه کننده ویدیو ، نمونه کارهاي خوب و تمایل به کمک به افراد و مشاغل در ایجاد فیلم هاي خیره کننده تجربه

 
دارید، تبدیل شدن به یک تولید کننده مستقل یک حرکت شغلی عالی است. 

پربیننده ترین پدرهاي خانه نشین؛ چالش ها و مزایا 10 مزیت براي خرید محلی 20 نکته براي کارکردن در خانه 7 راهکاري که اگر
سعی دارید کار از خانه یا دورکاري کنید بهتر است انجام دهید مهارت هاي خلاقیت؛ تعریف، نکات و مثال ها



رشد 246 درصدي سود فولاد سنگان

منبع: ایران نیوز 24شماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، سود ازجمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیت هاي واحدهاي صنعتی و معدنی
است، به نحوي که بخش اعظمی از رشد اقتصادي دنیا و اشتغال تعریف شده در کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است.

مواردي چون «سود» و «فروش» از آیتم هاي بسیار مهم در صورت هاي مالی هستند و به نوعی از ...

 
 

 
 

 
ایران نیوز 24: مدیرعامل فولاد سنگان از رشد 246 درصدي سود فولاد سنگان در شش ماه نخست امسال خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، سود ازجمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیت هاي واحدهاي صنعتی و معدنی است، به
نحوي که بخش اعظمی از رشد اقتصادي دنیا و اشتغال تعریف شده در کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است. مواردي چون
«سود» و «فروش» از آیتم هاي بسیار مهم در صورت هاي مالی هستند و به نوعی از مزیت هاي یک کسب وکار موفق، بهره بردن از

 
سودي آن است. 

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان به عنوان عضوي از گروه فولاد مبارکه، تولیدکننده گندله و کنسانتره با ظرفیت سالیانه 10 میلیون
تن در شرقی ترین نقطه ایران و در اصطلاح " عسلویه شرق کشور" است. تولید مستمر و پایدار مواد اولیه بزرگ ترین فولادساز

 
خاورمیانه و نگاه راهبردي تعریف شده در افق 1404 کشور، بیش از همه، معطوف به تأمین پایدار مواد اولیه است. 



بی شک بی ثباتی و عدم اطمینان بر بازار نفت، تحریم هاي ظالمانه، پیش بینی کاهش 50 درصدي تقاضاي نفت تا سال 2050 و
ارزش افزوده ناشی از تولیدات معدنی، لزوم نگاهی ویژه بخش صنعت و معدن، به عنوان صنعتی پیشران را دوچندان نموده است.
ایران، کشوري با بیش از 70 نوع ماده معدنی با ذخایر قابل توجه، جزو کشورهاي برتر دنیا به لحاظ ذخایر معدنی است که حدود

 
7درصد از ذخایر معدنی دنیا را در خود جاي داده است. 

اتمام برخی از ذخایر در حال استفاده معدنی، افزایش ظرفیت هاي فولادي در دست اجرا، لزوم تأمین پایدار زنجیره تولید و ... ازجمله
دلایلی است که اهمیت شرکت فولاد سنگان، به عنوان قلب تپنده تولید در زنجیره تأمین فولاد مبارکه را روشن تر می کند. شرکتی
که با آینده نگري صحیح و باهدف تولید گندله سنگ آهن در جوار معادنی با ذخیره قطعی 2/1 میلیارد تن سنگ آهن تأسیس و حال
با تولید بیش از 2 میلیون تن در شش ماهه نخست جاري، از شریان هاي حیاتی فولاد مبارکه در پشتیبانی از تولید در این شرکت

 
است. 

علی امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان اظهار کرد: فولاد سنگان در شش ماه سال گذشته بیش از 1 میلیون و سیصد و هشتاد هزار تن
تولید نموده و حال با افزایش بهره وري در خطوط تولید کنسانتره و گندله، کاهش توقفات علی رغم قطعی هاي حاصل از برق،
توانسته در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل، با عبور از مرز بیش از دو میلیون تن گندله، رشد 38 درصد

 
رشد تولید را ثبت کند. 

وي با اشاره به افرایـش سود 246 درصدي شش ماهه نخست سال جاري، گفت: کسب رکوردهاي مؤثر تولید گندله، برنامه ریزي
هوشمندانه در تولید کنسانتره، پتانسیل بالاي کارکنان جوان و متخصص و استفاده از ظرفیت هاي چندگانه شرکت فولاد مبارکه از
عناصر مهم در تولید پایدار و البته کسب سود متناسب بوده است.مدیرعامل فولاد سنگان خاطرنشان کرد: ثبت بالاترین رکورد تولید
اسمی گندله با عبور از مرز 18 هزار تن در روز، نشان از ظرفیت سازي و پتانسیل فوق العاده این شرکت در تولید و پشتیبانی پایدار از

 
صنعت دارد. 

گفتنی است، در پایان شهریورماه با تولید بیش از 465 هزارتن گندله، بالاترین میزان رکورد ماهیانه تولید گندله از ابتداي بهره برداري
تاکنون باهمت و تلاش کارکنان این شرکت به دست آمده و آمارهاي اولین گندله ساز شرق کشور، نشان از رشد 33 درصدي مقدار
فروش گندله (تن) در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل با عملکرد فروش بیش از 1 میلیون و 950 هزار

 
تن دارد. 

 
 -
-



صنعت گردشگري استان کرمان نیازمند برنامه ریزي و جدیت بیشتر دارد

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/07/19

پور ابراهیمی گفت: باید برنامه ریزي توسعه اي در اقتصاد گردشگري کرمان تعریف کرد زیرا عملکرد مثبتی در این زمینه در
استان مشاهده نمی شود و نیاز به جدیت بیشتري در حوزه درآمدزایی اقتصاد گردشگري وجود دارد .

به گزارش راه آرمان؛ استان کرمان یکی از استانهاي
تاریخی و مهم کشور است و در تمدن ایران باستان یکی از
ایالت هاي مهم به شمار میرفته است به همین دلیل آثار و
بناهاي تاریخی و طبیعی چه از دوران باستان و چه در سده
هاي اخیر در کرمان وجود دارد که هر کدام جاذبه هاي
خاص خود را دارند و نگاه تشنه پژوهشگران

 
،ادیبان،مورخان،نویسندگان ، هنرمندان و صد البته گردشگران داخلی و خارجی را به خود جلب کرده است . 

در سطح کشور حساب ویژه اي براي استان کرمان و آثار تاریخی و طبیعی و فرهنگ مهمان نوازي و مهمان دوستی آن باز کرده اند اما
متاسفانه آن طور که باید و شاید صنعت گردشگري کرمان مورد توجه ویژه قرار نگرفته است و همچنان در حوزه زیرساختها و تهیه

 
یک برنامه جامع و مدون بین المللی براي گردشگران مشکل دارد . 

استان کرمان هفت اثر ثبت جهانی شامل :ارگ بم ،باغ شاهزاده ماهان،روستاي میمند شهربابک، کویر لوت شهداد، قناتهاي بم و جوپار
و روستاي دارستان دارد که درمقایسه با سایر استانهاي کشور پیشتاز است البته صدها اثرتاریخی و طبیعی دیگر نیز در کرمان وجود
دارد که مناسب جذب گردشگر می باشند، مضاف براینکه وجود مرقد مطهر سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی یکی از اسطوره
هاي تکرار نشدنی این سرزمین در کرمان است و زائران داخلی و خارجی بسیاري را رهسپار کرمان زمین میکند که نیاز مبرم به

 
تکمیل زیرساختهاي مناسب گلزار شهداي کرمان و محل مناسب اسکان زائران احساس میشود. 

ذکر این نکته هم ضروریست که دردوران بیماري کرونا فرصت بسیار مناسبی جهت تکمیل زیر ساختها و کمبودهاي صنعت
گردشگري و بهبود وضعیت و بروزرسانی آنها وجود داشت که البته به نظر میرسد این فرصت نیز از دست رفته است و مسوولان باید با

 
جدیت بیشتري در این حوزه کار کنند . 

محمدرضا پورابراهیمی نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی در این رابطه به خبرنگار ما گفت: باید برنامه ریزي
توسعه اي در اقتصاد گردشگري کرمان تعریف کرد زیرا عملکرد مثبتی در این زمینه در استان مشاهده نمی شود و نیاز به جدیت

 
بیشتري در حوزه درآمدزایی اقتصاد گردشگري وجود دارد . 

وي افزود: باید میلیاردها تومان براي ایجاد کارخانه و صنعت در استان هزینه کنیم تا زمینه اشتغال ایجاد شود اما در بخش گردشگري

 
در استان همه چیز مهیاست ولی استفاده نمی شود و این مساله کمی تأمل برانگیز است. 



نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: شاهد هستیم بسیاري از استان هایی که داشته هاي کمتري دارند
اما از کرمان بسیار پر رو تر هستند و این نشان می دهد ما در زمینه مدیریت گردشگري باید تلاش جدي انجام دهیم و از سوي دیگر

 
مسئولان اجرایی استان نیز باید براي توسعه تغییرات بنیادي در اندیشه ها ایجاد کنند. 

وي با اشاره به اینکه ظرفیت ها در کرمان بسیار بالاست به طوري که براي همه عادي شده است گفت: اما زیر ساخت هاي این صنعت
هنوز ایجاد نشده و یا متناسب نیست، کرمان رکورد دار پرونده هاي ثبت یونسکو است و گردشگران خارجی دقیقاً همین مساله را

 
مدنظر قرار می دهند اما سوال این است در هر یک از این پرونده ها چه اقدامی براي جذب گردشگر شده است. 

نماینده مردم کرمان در مجلس افزود: سوال این است بعد از پایان کرونا چه چیزي براي ارائه داریم و مسئولان در این مدت دقیقاً چه

 
کاري انجام داده اند؟ 

وي به وجود مرقد مطهر شهید سلیمانی در کرمان اشاره کرد و گفت: بسیاري از مردم در جهان اسلام تمایل دارند به شهر کرمان سفر
کنند و باید از این امکان استفاده کنیم تا کرمان را در جبهه مقاومت مطرح کنیم این مساله به توسعه زیر ساخت ها در شهر کرمان به

 
خصوص در گلزار شهدا و مجموعه مسجد صاحب الزمان نیاز دارد. 

حال باید دید به چه میزان مسئولین کرمانی به این استعدادها و ظرفیتهاي گردشگري و تاریخی استان اهمیت میدهند و خلق ثروت

 
از گردشگري را در عمل اجرایی می کنند. 

مردم استان کرمان نیز از نمایندگان خود در مجلس شوراي اسلامی تقاضا دارند تا با وضع قوانین موثر و حذف قوانین مزاحم به این
حوزه کمک نمایند و مدیران استان را همراهی نمایند همچنین معین هاي اقتصادي را به طور ویژه در این حوزه تشویق به سرمایه

 
گذاري کنند. 

البته مردم از پورابراهیمی رییس کمیسیون اقتصادي مجلس نیز انتظار بیشتري دارند که با توجه به جایگاه خود، به حوزه اقتصاد

 
گردشگري کرمان توجه بیشتري شود و مدیران را ترغیب نمایند که در صنعت گردشگري تلاش بیشتري داشته باشند . 

انتهاي پیام/نامجو



34 پروژه محرومیت زدایی شهرستان فهرج به مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون

تومان افتتاح شد/ اولویت اول سپاه در شرق استان کرمان، برطرف کردن

مسئله ي آب است

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/07/19

حسین معروفی گفت: به فضل الهی امروز 34 پروژه محرومیت زدایی به مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون تومان توسط سپاه
استان کرمان در شهرستان فهرج افتتاح شد.

به گزارش راه آرمان؛ سردار حسین معروفی فرمانده سپاه
ثاراالله استان کرمان ظهر امروز در مراسم افتتاح 34 پروژه
محرومیت زدایی شهرستان فهرج به مناسبت اعیاد ماه ربیع
الاول گفت: درود می فرستیم به ارواح شهداي فهرج و به
غیرت مردم انقلابی، نجیب و مؤمن شهرستان فهرج و خدا

را شاکریم توفیق داد که در اوایل ماه ربیع الاول که ماه شادي آل االله است بتوانیم پروژه هاي محرومیت زدایی مردم شهرستان و به

 
ویژه نگین کویر را در اختیار مردمان خوب منطقه قرار دهیم. 

وي ادامه داد: از دیدگاه ما در استان کرمان اولویت هایی در حوزه محرومیت زدایی وجود دارد که از جمله مهم ترین آن ها آبرسانی
است و سپس مسکن براي محرومین و مددجویان و اشتغال که این موضوع یکی از مباحث جدي است و در حوزه اشتغال خانگی و

 
اصلاح حوزه هاي کشاورزي در استان کرمان و همچنین در معادن کوچک کارهایی در این زمینه می توان انجام داد. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان عنوان کرد:یکی از موضوعات جدي که در منطقه نگین کویر شهرستان فهرج دنبال می شود، حوزه

 
مسکن محرومین است و خوشبختانه طی یک سال گذشته در زمینه ساخت و ساز و ترمیم و مرمت مسکن اقداماتی انجام شده است. 

 
34 پروژه محرومیت زدایی شهرستان فهرج به مبلغ 3 میلیارد و 700 میلیون تومان افتتاح شد 

معروفی افزود: امروز شش واحد مسکن به طور کامل ساخته شده به مبلغ یک میلیارد و 182 میلیون تومان همچنین بیست واحد
مسکن محرومین به مبلغ 700 میلیون تومان تکمیل و در اختیار مردم قرار می گیرد؛ همچنین دو باب مسجد نیز به طور کامل و با

 
مشارکت مردم به مبلغ 550 میلیون تومان ساخته شده است. 

وي با اشاره به اینکه شش چشمه حمام و سرویس بهداشتی به مبلغ 65 میلیون تومان نیز ساخته شده است که در اختیار مردم قرار
خواهد گرفت، اظهار کرد: کمک هاي مؤمنانه لوازم التحریر و سبدهاي معیشتی نیز امروز توزیع خواهد شد و امروز به فضل الهی در

 
مجموع این پروژه هاي 3 میلیارد و 700 میلیون تومان در اختیار مردم در منطقه نگین کویر قرار خواهد گرفت. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان تاکید کرد: این اقدامات شروع و یا پایان کار ما نیست در واقع ما حرکت خود را به صورت قرارگاهی
با کمیته امداد امام خمینی(ره) در بخش مددجویان، ستاد اجرایی فرمان امام راحل و بنیاد علوي در بخش هاي دیگر و بخش هایی

 
هم به وسیله سپاه و بسیج و بخش هایی را نیز با واقفین و خیرین دنبال می کنیم. 



معروفی با بیان اینکه بیشتر اقدامات آبرسانی را با کمک واقفین دنبال می کنیم، اظهار کرد: واقفین با همت خود بیشتر وقف کننده

 
لوله، اتصالات براي رساندن آب به روستاهاي استان کرمان هستند. 

 
هر زمان که مردم منطقه نیاز داشته باشند، سپاه با روحیه ي انقلابی در صحنه می آید 

وي تاکید کرد: قطعا تا هر زمانی که مردم منطقه نیاز داشته باشند سپاه با همین سرعت درکنار مسئولان اجرایی و دولت با روحیه
انقلابی و جهادي در صحنه قرار می گیرد و ما اصلا به این فکر نیستیم که وظیفه دولت به تنهایی است چرا که باید به کمک دولت
برویم و سپاه، بسیج، گروه هاي جهادي، خیرین، واقفین و مردم باید حضور و مشارکت داشته باشند و همواره می گویم مشارکت مردم

 
35 درصد هزینه ها را پائین می آورد. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان با تاکید بر این که مشارکت مردم را قبول داریم، عنوان کرد: مردم از نظر بنیه مالی شاید نتوانند در
صحنه قرار گیرند ولی از نظر تأمین نیروي انسانی می توانند در صحنه حضور داشته باشند و بنابراین حتما مشارکت مردم در این

 
حوزه باید باشد تا با ترکیب قرارگاهی همه با هم مشکلات مردم را با بازه زمانی مشخص حل کنیم. 

 
پایان تنش آبی 12 روستاي شهرستان فهرج در آینده نزدیک 

معروفی توضیح داد: نگاه و توجه ما به شرق استان، نگاه ویژه است، سعی کرده ایم که نگاه ملی و استانی را تغییر دهیم و این حوزه
ویژه باشد از این رو نگاه به شهرستان فهرج هم به صورت ویژه است و در شهرستان فهرج غیر از توجه به مسئله مسکن و اشتغال،
موضوع آبرسانی را جدي مد نظر قرار داده ایم که قطعا در روزهاي آینده مشکل تنش آبی 12 روستا شهرستان فهرج را برطرف

 
خواهیم کرد. 

وي ادامه داد: امیدواریم خداوند توفیق دهد که بتوانیم رسالتمان را براي مردم انجام دهیم با این نگاه که این مردم، مردمان ما هستند
بنابراین زمانی که نگاه رسالتی داشته باشد دیگر در این نوع نگاه، قومیت، مذهب و سیاست کارایی ندارد از این رو براي خدمت به
مردم نباید نگاه سیاسی، مذهبی و قومی باشد بلکه مردم از هر گروه سیاسی و طایفه اي که باشند ما باید عزت آنها را حفظ کرده و در

 
خدمات دهی نباید هیچ منتی را بگذاریم. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان گفت: به گروه هاي جهادي گفته ام که مبادا شما کاري کنید که مردم در مقابل شما تعظیم کنند،
مردم فقط باید در مقابل خدا تعظیم کنند و اگر خداوند توفیق می دهد تا کاري را انجام دهیم توفیق الهی است و فرصتی است براي

 
فردایی که همه دست ها خالی است. 

 
نوکري مردم بالاترین خدمت و سعادت بشري است 

معروفی بیان کرد: در زمان انتخابات همه دنیاي استکبار و ائمه کفر بسیج شدند در مقابل امام جامعه که مردم ما رأي ندهند؛ اما مردم
استان، نگین فهرج و مردم طوایف ما با حضور خود انقلاب به پا کردند و با ایستادگی خود به نظام استحاکم بخشیدند و دست رد به
سینه دشمن زدند و بنابراین باید براي این مردم نوکري کرد نه آقایی، باید خود را نوکر مردم بدانیم و این نوکري بالاترین خدمت و

 
سعادت بشري است، این نوکري به معناي نوکري در مکتب اهل بیت علیه السلام است چرا که رضایت و امید مردم جنود خداست. 

وي با اشاره به اینکه سپاه استان 36روستا را سال قبل و 35 روستا امسال آبرسانی کرده است، اظهار کرد: در راستاي آبرسانی سپاه و
بسیج در قالب قرارگاه نهضت آبرسانی ""فرمانده میدان شهید قاسم سلیمانی"" بخش هایی از آبرسانی را انجام می دهد و بخش دیگر

 
با هماهنگی با امکانات داخلی و سیستم اجرایی انجام خواهد شد و بخش هاي دیگري با کمک واقفین صورت خواهد گرفت. 

معروفی افزود: با توجه به تقسیم کاري که با دولت داشته ایم پروژه هایی که پیمانکاري هستند را، پیمانکار انجام خواهد داد و ما پروژه
هاي به زمین مانده و غیر پیمانکاري را در قالب خیرین، واقفین، بسیج، سپاه و جهادي دنبال می کنیم و اگر با این سرعت پیش برویم



 
پایان سال 1401 در حوزه روستا قریب به اتفاق مشکلات آبرسانی روستاها برطرف خواهد شد. 

 
اولویت اول سپاه در شرق استان، برطرف کردن مسئله آب است 

وي با تأکید بر اینکه اولویت اول سپاه در شرق استان برطرف کردن مسئله آب است، عنوان کرد: در پروژه آبرسانی به 110 روستا،
آبرسانی به تعداد 80 روستا براي شرق استان است که بر اساس آمار ارائه شده تعداد 55 روستا آماده شده است؛ توجه به مسائل در
حوزه مسکن مددجویان و محرومین و ایجاد اشتغال و همچنین حوزه کشاورزي از دیگر اولویت هاي مد نظر ما خواهد بود که در

 
زمینه نخیلات و مرکبات چه اقداماتی باید انجام شود. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان تاکید کرد: در منطقه شرق استان موضوع ازدواج آسان در دستور کار قرار دارد البته در کنار این
مسائل حوزه فرهنگی را نیز نادیده نخواهیم گرفت ضمن این که در حوزه خدمات اجتماعی نیز فعالیت هایی را انجام می دهیم؛
بزرگترین کمک مؤمنانه جان مردم است در حوزه ویروس کرونا واکسیناسیون ورود کرده ایم و بر اساس فرمان مقام معظم رهبري

 
همانند رویکرد در فلج اطفال کار انجام داده ایم. 

معروفی در پایان گفت: وقتی در دورترین نقطه استان پایگاه بسیج که آن هم براي مردم است، وجود دارد؛ چرا مدیریت نکنیم و به
کمک سیستم بهداشت و درمان نیاییم و مشکلات مردم را حل نکنیم؛ بنابراین خدمات اجتماعی ما در حوزه هاي کمک مؤمنانه،

 
ویروس کرونا و کمک براي قطع زنجیره ویروس در دستور کار ما قرار دارد. 

انتهاي پیام/



مرجع صدور مجوز کتاب فقط وزارت ارشاد است

منبع: ایسناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در سومین جلسه از مجموعه نشست هاي معاون امور فرهنگی با تشکل ها
و انجمن هاي حوزه نشر درباره لزوم مشارکت ناشران در تصمیم سازي ها، کاغذ، کارگروه مبارزه با کتاب هاي غیرقانونی،

حمایت از ناشران آموزشی و ضرورت تقویت زیرساخت ها سخن گفت.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی معاونت امور
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سومین جلسه از
مجموعه نشست هاي معاون امور فرهنگی با تشکل ها و
انجمن هاي حوزه نشر با اعضاي هیئت مدیره انجمن
فرهنگی ناشران آموزشی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
برگزار شد. 

در این نشست یحیی دهقانی، کاظم قلم چی، وحید تمنا،
علی امین صادقیه، محمدحسین متولی، امین آصفی و ابوذر
نصري حضور داشتند و با اشاره به سابقه شکل گیري این

تشکل، درباره فعالیت هاي پیشین آن، مسائل و مشکلات پیش رو و نقش و جایگاه ناشران آموزشی سخن گفتند. همچنین خواستار
حمایت معاونت امور فرهنگی از این گروه از ناشران در موضوع توزیع کاغذ، خرید کتاب، ارائه تسهیلات و برگزاري جشنواره هاي

 
فرهنگی شدند. 

 
ناشران صاحبان این خانه هستند و ما مهمان هستیم 

یاسر احمدوند، معاون امور فرهنگی با اشاره به جایگاه ناشران در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ناشران صاحب این خانه هستند
و ما و دیگر مدیران فرهنگی مهمان هستیم. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متعلق به ناشران است و امیدوارم در این دوره ارتباطات

 
موثر فرهنگی با ناشران بیش از گذشته شود. 

او با تاکید بر لزوم مشارکت انجمن ها و تشکل ها براي تصمیم سازي در حوزه نشر گفت: مسائل حوزه نشر متعدد و پراکنده هستند و

 
از این رو حتما نیازمند حضور اهالی نشر و استفاده از نظرات و دیدگاه هاي آنان هستیم. 

 
راه اندازي کارگروه هاي معاونت امور فرهنگی 

احمدوند با اشاره به تاسیس کارگروه هایی در معاونت امور فرهنگی براي پیگیري برخی مسائل گفت: هم اکنون کمیته مساله کاغذ
داخلی تشکیل شده و در حال بررسی شرایط موجود و مشکلات کارخانه هاي داخلی براي تولید است. همچنین کارگروهی براي
مبارزه با تکثیر غیرقانونی کتاب و صیانت از حقوق ناشران و پدیدآورندگان ایجاد می شود. متاسفانه آثاري که مجوز دریافت کرده اند و



در بازار پرفروش هستند به صورت غیرقانونی تکثیر می شوند و به فروش می رسند که باید براي حل این مشکل برنامه ریزي و اقدام

 
کنیم. 

 
ضرورت تعریف مدلی براي حمایت از ناشران آموزشی 

او با اشاره به تفاوت میان نشر علمی و نشر آموزشی گفت: باوري در ذهن مخاطبان ایجاد شده که نشر آموزشی نشر کمک درسی
است. جامعه نشر آموزشی باید تلاش کند تا وجهه و رویکرد علمی را بیش از پیش نمایان کند. این ناشران می توانند نقش مهمی در

 
گسترش دانش و تقویت روحیه نوجویی در کودکان و نوجوانان داشته باشند. 

احمدوند همچنین درباره نحوه حمایت از ناشران آموزشی گفت: از آن جا که فضاي نشر ناشران آموزشی متفاوت با دیگر ناشران است،
باید حمایت هایی را که قرار است در این حوزه داشته باشیم مشخص کنیم و شیوه اي براي آن طراحی کنیم. تولید کتاب علمی و
تولید کتاب آموزشی شبیه هم هستند اما کارکردهاي متفاوتی دارند. هر دو کتاب هستند و فعالیت فرهنگی محسوب می شوند، اما

 
عرصه آن ها متفاوت است. 

 
ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر 

معاون امور فرهنگی بر ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه و ترویج کتاب تاکید کرد و گفت: اگر این دو حوزه را تقویت کنیم،
اتفاقات خوبی براي تمام ناشران رخ خواهد داد. نشر نه فقط یک فعالیت فرهنگی بلکه یک کار اقتصادي جدي است و کسی که وارد

 
این عرصه می شود علاوه بر صلاحیت هاي فرهنگی، دانش و تخصص حرفه اي باید توان و امکانات مالی لازم را دارا باشد. 

او با تاکید بر تغییر در نظام حمایتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در صورت تغییر در نظام حمایتی، مطمئنا صنعت نشر می

 
تواند علاوه بر تاثیرات فرهنگی، اشتغال زا، کارآفرین و تولیدکننده ثروت باشد. 

یاسر احمدوند با اشاره به ضرورت انجام فعالیت هاي آموزشی و ترویجی در حوزه کتاب گفت: معاونت امور فرهنگی این آمادگی را دارد

 
تا از فعالیت هاي آموزشی و ترویجی انجمن ها حمایت کند. 

 
او تأکید کرد: مرجع صدور مجوز کتاب در کشور فقط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و این صلاحیت اختصاصی است. 

انتهاي پیام



وقف باید موجب کاهش فاصله اقتصادي باشد

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرکل اجتماعی و مشارکت هاي سازمان اوقاف، سنت وقف، خمس و زکات در اسلام را پیاده سازِ حکمی مهم در رابطه با
کاهش فاصله طبقاتی تعریف کرد.

مدیرکل اجتماعی و مشارکت هاي سازمان اوقاف، سنت
وقف، خمس و زکات در اسلام را پیاده سازِ حکمی مهم در

 
رابطه با کاهش فاصله طبقاتی تعریف کرد. 

به گزارش حوزه سایر رسانه ها خبرگزاري تقریب، رضا
معممی مقدم در مصاحبه با رادیو گفت وگو با اشاره به گام
دوم انقلاب و لزوم ارتقا و افزایش عدالت اجتماعی گفت:
این مهم نیازمندِ چشم پوشی از منافع شخصی است و

انگیزه هاي دینی نیاز دارد و در این راستا سنت وقف اجرا کننده عدالت اجتماعی و کاهش فاصله اقتصادي و طبقاتی میان مردم است.

 
دین اسلام با وضع زکات و خمس، قصد کم کردن فاصله ها را دارد و سنت حسنه وقف از این امورِ در اسلام می باشد. 

معممی مقدم همچنین وقف را الگویی براي توسعه پایدار و انجام خدمت تعریف کرد و گفت: در چند سال گذشته اتفاقات خوبی در

 
حوزه اشتغال پایدار، راه اندازي بازارچه هاي خیریه، احداث گلخانه، برق خورشیدي در بقاع و مشاغل خانگی ایجاد شده است. 

وي همچنین شرایط وقف را اینگونه تعریف کرد: آن چیزي قابل وقف است که نسبت بدان مالکیت داشته باشیم و سپس نیت فرد
واقف باید بر مبناي خدمات اجتماعی، علمی، حمایت از شرکت هاي دانش بنیان یا ... باشد و مشخص کند که تولیتِ این موقوفه با

 
خود او و یا فردي دیگر و نیز با سازمان اوقاف است یا خیر؟ 

معممی مقدم آخرین حلقه وقف را ثبتِ موقوفه مورد نظر در دفاتر اسناد دانست و گفت: ملکِ وقفی نیز به نام سازمان اوقاف ثبت نمی
شود و با عنوان وقف به ثبت می رسد. سفره وقف وسیع است و وقتی مردم در مساجد حضور پیدا می کنند که مکانی وقفی است

 
(برکت آن همگانی خواهد شد). 

مدیرکل اجتماعی و مشارکت هاي سازمان اوقاف همچنین به سفره هاي وقفی و تهیه اطعام اشاره کرد و گفت: بالغ بر 6هزار مدرسه
وقفی داریم و پیش بینی می کنیم تا پایان سال به ثبت به روز شده ي 12 هزار مدرسه نائل شویم. در زمان کرونا نیز دو میلیون سبد

غذایی به مردم نیازمند و آبرومند تقدیم کردیم و در حوزه آموزش و پرورش و دارو و درمان حمایت هایی داشتیم.



فعلا هیچ برنامه اي براي افزایش قیمت آب و برق نداریم

منبع: ایسناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر نیرو گفت: در حال حاضر هیچ برنامه اي براي افزایش تعرفه قیمت آب و برق در دستور کار وزارت نیرو قرار ندارد.

به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان امروز در حاشیه
مراسم امضاي تفاهم نامه بین وزارت صمت و نیرو براي
احداث 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط
بخش صنعت و معدن در خصوص آخرین وضعیت صادرات
برق گفت: ترجیح من این است که اکنون در مورد صادرات
برق صحبتی نکنم. اولویت ما تأمین برق مردم و صنایع در
داخل کشور است. زمانی که برق مازاد داشته باشیم می
توانیم روي این مسئله فکر کنیم. البته در حال حاضر

 
مبادلات برقی داریم. 

وي افزود: در برخی نقاط واردات و در برخی نقاط صادرات برق صورت می گیرد اما تراز واردات بسیار بیشتري است. در حال حاضر از
چند نقطه مجبور به واردات برق هستیم. در تابستان نیز این کار را انجام دادیم تا بتوانیم برق را تأمین کنیم اما در زمانی که برق مازاد

 
داشته باشیم حتما براي صادرات به صورت گسترده عمل خواهیم کرد. 

وزیر نیرو در خصوص تأمین سوخت نیروگاه ها در زمستان نیز گفت: موضوع سوخت نیروگاهی یکی از موضوعات بسیار مهم براي
زمستان است. مشکلی که در سال گذشته بوجود آمد این بود که مخازن سوخت نیروگاه ها پر نشد و به همین دلیل تأمین گاز با خلل

 
مواجه شد. 

محرابیان با بیان اینکه در سال گذشته اولویت تأمین گاز به درستی به بخش خانگی داده شد، گفت: همین مسئله موجب شد تا برخی
از نیروگاه ها سوخت کافی نداشته باشند لذا امسال از یک ماه گذشته در یک اقدام مشترك با وزارت نفت تلاش کردیم تا ناوگان حمل

 
و نقل کشور را بسیج کنیم. 

به گفته وي مصوبه خوبی نیز در دولت براي تشویق مالکان ناوگان صورت گرفت و در حال حاضر با سرعت بسیار خوبی سوخت رسانی

 
در حال انجام است. 

وزیر نیرو اظهار کرد: لازم است که این خبر خوب را بدهم که موجودي مخازن در همین امروز بالاتر از ذخیره ما در سال گذشته است

 
و این شرایط را ادامه می دهیم تا به یک ذخیره مطمئن برسیم و اگر مطابق برنامه سوخت رسانی انجام شود نگرانی نداریم. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: صنایع تقاضاي بالایی براي برق دارند که پتانسیل هاي موجود امکان اجابت آن را
ندارد لذا کاري که انجام می دهیم موجب می شود که برق صنایع به طور مطمئن تأمین شود و وابستگی صنایع به حوزه برق کاهش



یابد به گونه اي که بتوانند برنامه ریزي براي طرح هاي توسعه و صادرات داشته باشند و از طرفی دیگر تولید برق نیز براي صنایع یک

 
تولید پرسود به حساب آید. 

محرابیان ادامه داد: صنایع می توانند علاوه بر اینکه از تولید محصول خود عاید سود می شوند از ناحیه تولید برق نیز سود دریافت

 
کنند. 

وي اظهار کرد: در بخش انرژي یارانه سنگینی به مصرف کننده داده می شود که بخشی از آن مربوط به صنایع است. اعتقاد ما این
است که به صنایع کوچک باید یارانه داده شود که در همه جاي دنیا نیز این اتفاق می افتد. صنایع کوچک باعث اشتغال بیشتر و رفاه

 
مردم می شوند و منفعت آن نیز به صورت عمومی است. 

وزیر نیرو با بیان اینکه در این بخش ما حمایت می کنیم که یارانه پرداخت شود، گفت: در صنایع بزرگ با اقدامی که امروز انجام می

 
شود این مسئله توسعه می یابد تا صنایع بزرگ خودشان بتوانند اقدام به تولید برق کنند. 

ادامه دارد



اعتماد بین تولیدکننده، توزیع کننده و فروشنده از بین رفته است

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/07/19

احسان فدایی درمورد ثبات قیمتی در صنعت لوازم خانگی و نقش تولیدکنندگان و توزیع کنندگان در این حوزه گفت:
متاسفانه اعتماد بین تولیدکننده، توزیع کننده و فروشنده از بین رفته و براي بازسازي این اعتماد هم نمی شود دستوري کار

کرد و فقط باید مزیت رقابتی ایجاد کرد.

به گزارش دیده بان ایران؛ احسان فدایی، کارشناس صنعت
لوازم خانگی با برنامه «گفتگوي اقتصادي» درمورد دلایل
رونق تولید لوازم خانگی در سالهاي اخیر به مثابه الگویی

 
براي دیگر صنایع کشور گفتگو کرد. 

فدایی گفت: حضور برندها و شرکت هاي کره اي در کشور
ما در ابتداي امر صرفاً بحث واردات قانونی لوازم خانگی
براي ممانعت از قاچاق و ورود کالاي فیک بودکه پس از
اعمال مشوق هاي لازم براي شرکت هاي ایرانی، این

شرکت ها با هدف اشتغال زایی،ممانعت از خروج ارز و انتقال تکنولوژي مرحله به مرحله، مبادرت به تولید مشترك با برندهاي مادر

 
کردند. 

وي افزود: برندهاي داخلی ما در آن زمان به خاطر اینکه رقباي پرقدرتی داشتند براي سهم پیدا کردن در بازار باید براي خود مزیت

 
رقابتی ایجاد می کردند و همین چالش و جنگ منجر به یک نتیجه خوب شد. 

این کارشناس صنعت لوازم خانگی ادامه داد: به دلیل اینکه برندهاي ایرانی از قبل شروع تحریم هاي دور دوم تلاش کرده و کارهاي

 
تبلیغاتی خود را انجام داده بودند لذا در مرحله دوم تحریم ها، سهم خود را از بازار افزایش دادند. 

فدایی درمورد ثبات قیمتی در صنعت لوازم خانگی و نقش تولیدکنندگان و توزیع کنندگان در این حوزه اظهارکرد: متاسفانه اعتماد
بین تولیدکننده، توزیع کننده و فروشنده از بین رفته و براي بازسازي این اعتماد هم نمی شود دستوري کار کرد و فقط باید مزیت

 
رقابتی ایجاد کرد. 

در ادامه، حسین شهرستانی، عضو هیئت مدیره و خزانه داري اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران گفت: تولیدکنندگان ایرانی از

 
تهدیدي که به وجود آمد یک فرصت ساختند و بخش خصوصی توانست صنعت لوازم خانگی را تا حد قابل قبولی ارتقا دهد. 

وي افزود: نکته کلیدي و قابل توجه این است که از این به بعد تولیدکنندگان از این فرصت تحریم ها و همچنین از فرصت محدودیت

 
در واردات استفاده کنند و از تکنولوژي هاي جدید نیز غافل نشوند. 



شهرستانی اظهارکرد: در این سه سال که واردات کالاي خارجی ممنوع شده بازار روند خودش را پیدا کرده البته درصدي از کالاها در

 
قالب قاچاق وارد می شوند اما در حدي نیست که بازار را فرابگیرد. 

عضو هیئت مدیره و خزانه داري اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران تصریح کرد: برخی تولیدکنندگان کل حلقه زنجیره لوازم
خانگی را به صورت یکجا می خواهند و در کار توزیع کننده دخالت می کنند و همین، کار را دشوارتر می کند.



رویدادآموزشی چاره جو در حوزه گیاهان دارویی در اردبیل  برگزار شد

منبع: ایسناشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/07/19

به همت مرکز نوآوري و شتاب دهی جهاددانشگاهی استان اردبیل رویداد آموزشی «چاره جو در حوزه گیاهان دارویی» به
صورت مجازي برگزار شد.

عضو هیات علمی جهاددانشگاهی استان اردبیل 19 مهر در
این رویداد فناورانه اظهار کرد: برگزاري این رویدادها، زمینه
ساز هم افزایی و ارتباط صنعت و دانشگاه در جهت معرفی
ظرفیت گیاهان دارویی براي اشتغال و کارآفرینی به ویژه

 
در استان اردبیل است. 

مهران اوچی اردبیلی اظهار کرد: رویدادهاي «چاره جو»
یک رویداد نوآوري اجتماعی است که معضلات و مسائل
اساسی ملی و یا منطقه اي در صنایع، سازمان ها و مراکز
تخصصی را کشف کرده و با حمایت کسب وکارها و سازمان
هاي پیشرو نسبت به رفع آن ها راهکار ارائه می دهد که

 
می تواند در حوزه گیاهان دارویی موثر واقع گردد. 

وي افزود: علاقه مندي زیادي به طب سنتی در جامعه
دیده می شود و با توجه به اینکه طب سنتی مبتنی بر

گیاهان دارویی است، تجاري سازي گیاهان دارویی می تواند کمک بزرگی در جهت رونق اقتصادي در مناطق مستعد و غنی از گیاهان

 
دارویی نظیر استان اردبیل باشد که نیازمند برنامه ریزي مستمر و دقیق است. 

سرپرست مرکز رشد گیاهان دارویی جهاددانشگاهی استان اردبیل یادآور شد: استفاده از ایده هاي نو در راستاي کسب و کار و
کارآفرینی در صنعت گیاهان دارویی اهمیت بالایی دارد و در دهه اخیر جهاددانشگاهی با راه اندازي مراکز رشد تخصصی، درصدد بهره

 
برداري از این ظرفیت در راه اندازي کسب و کارهاي فناورانه جوانان برآمده است. 

وي افزود: توسعه فناوري و فرآوري زعفران، فرآوري هاي آرایشی و بهداشتی و نوشیدنی ها اعم از دمنوش، عرقیات و موارد مشابه آن،
داروسازي و طب سنتی بر پایه گیاهان دارویی، بسته بندي و چاشنی ها و ادویه ها، تجاري سازي و بازرگانی گیاهان دارویی، گیاهان
دارویی و مبارزه بیولوژیک با آفات،کاربرد گیاهان دارویی در علوم مختلف، درمان بیماري هاي مزمن مانند دیابت، فشار خون و چربی
خون با استفاده از گیاهان دارویی و اشتغال زایی در این حوزه از جمله محورهاي مهمی بوده است که مورد توجه قرار گرفته و در

 
قالب این رویدادها می تواند به ارائه ایده هاي مناسب پرداخته شود. 

اوچی اردبیلی با بیان اینکه انسان ها در طول تاریخ ضمن استفاده از برخی گونه هاي گیاهان دارویی در تهیه غذا براي پیشگیري از



بیماري ها و یا درمان آن ها از داروهاي گیاهی استفاده می کردند، گفت: امروزه با وجود ورود تکنولوژي هاي نوین و ساخت داروهاي
شیمیایی، استفاده گیاهان دارویی و داروهاي گیاهی نه تنها کم نشده است بلکه به دلیل سازگاري با بدن انسان و حیوان و عوارض کم

 
ناشی از مصرف ضرورت توجه به آن افزایش نیز یافته است. 

وي تصریح کرد: این مقوله به عنوان یک فرصت گرانقدر می تواند نقش بسزایی در افزایش تولید ثروت و ایجاد اشتغال ایفا نماید
بنابراین در مراکز رشد و نوآوري ارائه مدل استفاده از کارآفرینی حوزه گیاهان دارویی حاءز اهمیت بوده و باید از ایده هاي خلاقانه

 
حمایت مناسب صورت پذیرد. 

انتهاي پیام



تولید 1.2 میلیون تن محصول شیلاتی در کشور

منبع: موجشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/07/19

رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور گفت: تحقیق
و بررسی درباره میزان ذخایر، تعیین زمان و مکان مناسب
صید و بهره برداري اصولی از منابع آبزي در خلیج فارس و

 
دریاي عمان با روش صید «ترال کف» جنبه تجاري ندارد. 

به گزارش خبرگزاري موج؛ «محمود بهمنی» درباره شروع
گشت تحقیقاتی بررسی وضعیت ذخایر کف زي در آب
هاي استان سیستان و بلوچستان منطقه چابهار که تحت
عنوان شروع مجدد صید ترال کف مطرح شد، افزود:

موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور براساس اساسنامه خود وظیفه تحقیق و بررسی درباره حیات گونه هاي مختلف (اعم از جانوري
و گیاهی)، تحقیق و بررسی درباره میزان ذخایر، تعیین زمان و مکان مناسب صید و بهره برداري اصولی و منطقی از منابع آبزي،
تحقیق و بررسی درباره ادوات و آلات صید و شناورهاي صیادي، معرفی مناسب ترین روش استفاده از آن ها، تحقیق درباره روش هاي

 
تکثیر و پرورش آبزیان واجد ارزش شیلاتی را برعهده دارد. 

رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور با بیان اینکه این موسسه با قدمت بیش از یکصد سال پژوهش در کشور، نقش مهم و
اساسی را در توسعه شیلات کشور داشته است، اظهار داشت: به طور مسلم توسعه شیلات، در طی چهار دهه گذشته منجر به افزایش

 
تولیدات شیلاتی از حدود 35 هزارتن در پیش از انقلاب به بیش از 1.2 میلیون تن فعلی شده است. 

بهمنی تصریح کرد: از مهم ترین پروژه هایی که طی سی سال گذشته به طور مداوم و سالانه انجام گرفته، پروژه بررسی وضعیت ذخایر
کف زي در آب هاي خلیج فارس و دریاي عمان می باشد که بخشی از نتایج انجام این پروژه شامل معرفی گونه هاي جدید براي صید،
معرفی گونه هاي کمتر برداشت شده، تعیین فصول صید براي گونه هاي مهم اقتصادي، تعیین میزان تغییرات در فراوانی گونه هاي

 
مختلف و تعیین ممنوعیت هاي زمانی و مکانی صید براي معرفی گونه ها است. 

این مقام مسئول، تاکید کرد: نتایج این گشت تحقیقاتی به عنوان یک فعالیت حاکمیتی، پایداري در برداشت از ذخایر آبزي و پایداري
اشتغال هاي ایجادشده در این بخش را در طی این سال ها رقم زده است. با توجه به حجم بالاي تنوع گونه اي آبزیان کف زي در
خلیج فارس و دریاي عمان، گشت تحقیقاتی مذکور با صید ترال کف انجام می گیرد و به دلیل مدت زمان کوتاه تور کشی (حداکثر

 
یک ساعت)، نه تنها خسارت زیست محیطی را در بر ندارد، بلکه به هیچ عنوان جنبه تجاري نخواهد داشت. 

ذکر این نکته لازم است که گشت تحقیقاتی مذکور با شناور تحقیقاتی فردوس یک در ایستگاه هاي ثابت از اعماق 10 تا 100 در طول

 
سواحل خلیج فارس و دریاي عمان به شرح زیر انجام می شود: 



 
1- آبهاي دریاي عمان در استان سیستان و بلوچستان حداکثر 25 روز 

 
2- آبهاي استان هرمزگان حداکثر 30 روز 

 
3- آبهاي استان بوشهر حداکثر 25 روز 

4- آبهاي استان خوزستان حداکثر 15 روز.



سعید محمد، مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري شد

منبع: شهداي ایرانشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/07/19

در این حکم، بهره گیري مطلوب از کلیه امکانات و ظرفیت هاي موجود و با انتخاب افراد صالح و کارآمد در پشتیبانی از ایجاد
اشتغال سالم و مولد و نظارت لازم به منظور پیشگیري از بروز هرگونه فساد و روابط ناسالم در مناطق آزاد، تاکید شده است.

به گزارش شهداي ایران، رئیس جمهور امروز طی حکمی،
آقاي دکتر سعید محمد را به عنوان مشاور خود در امور

 
مناطق آزاد تجاري منصوب کرد. در این حکم آمده است: 

انتظار دارد ضمن بهره گیري مطلوب از کلیه امکانات و
ظرفیت هاي موجود و با انتخاب افراد صالح و کارآمد در
پشتیبانی از ایجاد اشتغال سالم و مولد، نقش آفرینی موثر
در بازارهاي جهانی و منطقه اي، تلاش در جهت جذب
سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی و پیشبرد عمران،
آبادانی و کمک به توسعه اقتصادي کشور و نظارت لازم به
منظور پیشگیري از بروز هرگونه فساد و روابط ناسالم در

 
مناطق آزاد، مجدانه کوشا باشید. 





افتتاح پروژه مسکن ملی تا چند ماه آینده

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/07/19

 تسهیلات ساخت مسکن روستایی 200 میلیون تومان می شود رئیس بنیاد مسکن گفت: بنیاد مسکن ساخت 200 هزار
واحد شهري در شهر هاي زیر 100 هزار نفر را در دستور کار خود قرار داده است. اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن  درباره

ساخت 400 هزار واحد مسکونی در طرح جهش تولید توسط بنیاد مسکن گفت: با (...) The post افتتاح ...

 تسهیلات ساخت مسکن روستایی 200 میلیون تومان می شود رئیس بنیاد مسکن گفت: بنیاد مسکن ساخت 200 هزار واحد شهري
در شهر هاي زیر 100 هزار نفر را در دستور کار خود قرار داده است. اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن  درباره ساخت 400 هزار واحد

 
مسکونی در طرح جهش تولید توسط بنیاد مسکن گفت: با (...) 

 
 تسهیلات ساخت مسکن روستایی 200 میلیون تومان می شود 

رئیس بنیاد مسکن گفت: بنیاد مسکن ساخت 200 هزار واحد شهري در شهر هاي زیر 100 هزار نفر را در دستور کار خود قرار داده

 
است. 

اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن  درباره ساخت 400 هزار واحد مسکونی در طرح جهش تولید توسط بنیاد مسکن گفت: با توجه به
اینکه سالانه بنیاد مسکن ساخت 200 هزار واحد مسکونی روستایی را در دستور کار خود دارد و با توجه به سابقه خوب بنیاد مسکن

 
در این بخش، این بنیاد  ساخت 200 هزار واحد شهري در شهر هاي زیر 100 هزار نفر را در دستور کار خود قرار داده است. 

نیکزاد افزود: همچنین در حوزه واحد هاي مسکن ملی هم سرعت اجراي پروژه ها بسیار خوب است و هیچ پروژه مسکن ملی متوقف

 
نشده و تعدادي از پروژه ها هم ظرف چند ماه آینده به مردم واگذار خواهد شد. 

آخرین جزئیات ساخت 400 هزار واحد مسکونی توسط بنیاد مسکن این مقام مسئول تصریح کرد: پیشنهاد بنیاد مسکن براي

 
تسهیلات ساخت مسکن روستایی 200 میلیون تومان است و باز پرداخت آن 10 درصد است. 

 
به گفته نیکزاد تا دو هفته آینده جلسه اي در این رابطه تشکیل خواهد شد. 

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در این نشست با اشاره به شعار دولت سیزدهم مبنی بر تولید سالانه یک میلیون مسکن در کشور

 
گفت: برنامه ریزي ها براي اجراي این طرح انجام شده و نخستین جلسه شوراي عالی مسکن نیز با حضور رئیس جمهور برگزار شد. 

او ادامه داد: بنیاد مسکن از سال 84 تاکنون سالانه 200 هزار مسکن در روستا ها احداث و نوسازي کرده است که تاکنون 50 درصد

 
واحد هاي مسکونی روستایی نوسازي و مقاوم سازي شده است. 

10 سال بعد؛ جشن نوسازي خانه هاي روستایی نیکزاد تصریح کرد: در سال 1410 جشن پایان نوسازي و مقاوم سازي خانه هاي



 
روستایی را برگزار می کنیم. 

به گزارش اقتصاددان به نقل از خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان ،  رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره به واگذاري تکلیف
ساخت سالانه 200 هزار واحد مسکونی در شهر هاي زیر 100 هزار نفر به این بنیاد ادامه داد: بنابراین سالانه 400 هزار مسکن در

 
کشور با اقدامات بنیاد احداث خواهد شد. 

نیکزاد با تأکید بر اینکه ساخت واحد هاي مسکونی با محوریت مردم است و این بنیاد تأمین اراضی و معرفی براي دریافت تسهیلات را
در دستور کار دارد، یادآور شد: براي تخصیص تسهیلات به این واحدها، مشکل خاصی نداریم. تاکنون 150 هزار واحد مسکونی

 
روستایی به بانک معرفی شده که براي 80 هزار واحد آن قرارداد امضا شده است. 

نیکزاد درباره روند ساخت مسکن روستایی، اظهار کرد: هر پرونده اي که منجر به ساخت مسکن روستایی می شود به این صورت است
که متقاضی روستایی به بنیاد مسکن مراجعه و درخواست مجوز می کند سپس براي صدور پروانه و دریافت وام از بانک به نهاد هاي
ذیربط معرفی می شود. به ازاي هر واحد 5 مرتبه نظارت از سوي ناظر نظام فنی روستایی انجام و در صورت تأیید او تسهیلات در 5

 
مرحله واریز می شود. 

 
نیکزاد اظهار کرد: برخی از افراد اعلام می کنند بنیاد مسکن برخی سال ها مسکن نساخته که صحت ندارد. 

او با بیان اینکه طبق آماري که بنیاد مسکن درباره تعداد ساخت و ساز ها ارائه می دهد به دلیل داشتن سامانه خاص بسیار دقیق بوده
است، تاکید کرد: اینکه گفته می شود در برخی از سال ها، هیچ واحدي احداث نشده، صحت ندارد و ما هر ساله 200 هزار واحد در

 
روستا ها احداث کرده ایم. 

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی درباره نحوه بازگشت وجوه تسهیلات به بانک، گفت: دولت بازگشت این تسهیلات را براي واحد
هاي مسکونی روستایی تضمین کرده است و بانک هاي عامل از قانون ضمانت سفته زنجیره اي سه نفره براي مسکن روستایی تبعیت

 
کردند و به راحتی تسهیلات را در اختیار روستاییان می گذارند. 

نیکزاد بیان کرد: به زودي جلسه دوم شوراي عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور برگزار می شود و در آن پیشنهاد بنیاد مسکن مبنی
بر افزایش وام ساخت مسکن روستایی به 200 میلیون تومان و بازپرداخت 20 ساله و نرخ سود 5 درصد بررسی خواهد شد که با توجه

 
به علاقه وافر رئیس جمهور به روستانشینان با این پیشنهاد موافقت خواهد شد. 

او بیان کرد: ابتدا خانوار روستایی باید به بنیاد مسکن مراجعه کنند، سپس بنیاد مسکن پرونده را به بانک معرفی کرده و پس از آن
نظام فنی مهندسی روستایی نقشه ساخت را مشخص می کند. پس از این مرحله بانک 5 بار و پس از تایید مراحل ساخت نسبت به

 
پرداخت تسهیلات اقدام خواهد کرد. 

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی تصریح کرد: در جلسه شوراي عالی مسکن رئیس جمهور بر مسئله ساخت مسکن روستایی تاکید

 
کرد و ما در آن جلسه پیشنهاد تصویب تسهیلات ساخت 200 میلیون تومانی را ارائه کردیم. 

 
او ادامه داد: امیدواریم در راستاي تاکید رئیس جمهور بر نوسازي بافت فرسوده روستا ها این سقف تسهیلات مورد موافقت قرار بگیرد. 



نیکزاد در تشریح مبناي در نظر گرفته شده براي ارائه پیشنهاد تسهیلات 200 میلیون تومانی ساخت مسکن روستایی تاکید کرد:
خانوار هاي روستایی با توجه به دسترسی زمین می توانند در هر متراژي که خواستند واحد مسکونی خود را بسازند، اما مبناي ارائه

 
تسهیلات ما ساخت یک واحد مسکونی 60 مترمربعی است و تسهیلات 200 میلیون تومانی براي پوشش صد درصدي آن کافی است. 

براساس این گزارش تفاهم نامه همکاري در راستاي معنویات مقام معظم رهبري مبنی بر تحقق اقتصاد مقاومتی و با رویکرد گسترش
همکاري در اجراي طرح توسعه پایدار منظومه روستایی حمایت و پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب وکار هاي خرد و کوچک و
همچنین توانمندسازي سامان دهی زنجیره هاي تولید و خوشه هاي کسب وکار با اولویت مناطق روستایی و محروم بین صندوق

 
کارآفرینی امید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی منعقد شد. 

این تفاهم نامه از عاملیت صندوق از محل منابع واگذارنده اعتبار و همکاري صندوق در اعطاي تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به افراد
معرفی شده از سوي بنیاد با هدف رفع محرومیت و توسعه کارآفرینی و ایجاد و حفظ اشتغال موجود داشته اند در راستاي حمایت از
طرح هاي اشتغال زایی روستایی و شهري در مناطق گرم تر توسعه یافته در چارچوب طرح توسعه پایدار منظومه هاي روستایی
صورت گرفته است. سقف اعطاي تسهیلات به افراد تا مبلغ 150 میلیون تومان و مدت بازپرداخت تسهیلات پرداختی بسته به نوع
کسب وکار به صورت ماهیانه با احتساب حداکثر6 ماه دوره تنفس حداکثر 54 ماه که در مجموع 60ماه می شود و با احتساب حداکثر
6ماه دوره تنفس حداکثر 18 قسط فصلی و 5 قسط سالیانه بدون دوره تنفس است که این مبلغ از محل منابع مشترك و بازگشت

 
صندوق و بنیاد تامین خواهد شد. 

همچنین نرخ کارمزد تسهیلات قرض الحسنه اعلام شده توسط بانک مرکزي 4 درصد در سال بلامانع است. این تسهیلات به صورت
مرحله اي و در صورت تأیید بنیاد مسکن انجام خواهد شد. هر دو نهاد بر تثبیت واحد هاي کسب و کار و نحوه هزینه کرد این

 
تسهیلات نظارت خواهند داشت. تضامین پرداخت تسهیلات طبق دستورالعمل هاي صندوق امید دریافت می شود. 

 
مخاطب گرامی، ارسال نظر پیشنهاد و انتقاد نسبت به خبر فوق در بخش ثبت دیدگاه، موجب امتنان است. 

ع



وزیر کشور: توسعه باید از سواحل و بنادر به کشور تزریق شود

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر کشور، امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را دو مولفه دیگر اتکاء به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان
انقلاب اسلامی یاد کرد و گعت: در فرآیندتوسعه نیز به مشارکت گرفتن مردم و به میدان آوردن ظرفیت هاي مردمی را در

قالب حکمرانی مردم پایه بهترین شیوه براي رسیدن به پیشرفت است.

  احمد وحیدي صبح امروز در مراسم معارفه مهدي دوستی به عنوان
استاندار جدید هرمزگان اظهار کرد: هرمزگان استان بسیار مهمی است و بسیاري از ظرفیت ها و توانمندي هاي این استان جنبه ملی
دارد و وجود بیش از 2 هزار کیلومتر سواحل و جزایر، توانمندي هاي منحصربفرد صنعتی و کشاورزي که مقصد مهم گردشگري نیز

 
هست. 

وي با تجلیل از نماینده ولی فقیه در استان و نمایندگان استان که پیگیرانه مشکلات استان را مطرح می کنند، ادامه داد: همبستگی و

 
یکپارچکی موجود در استان بستر توسعه و پیشرفت است. 

وزیر کشور با یگانه خواندن هرمزگان، از تنگه هرمز به عنوان استراتژیک ترین نقاط دنیا یاد کرد و بیان داشت: شکل گیري تمدن
دریایی که بسیار آینده دار نیز هست، بر کرانه این سواحل شکل خواهد گرفت که هرمزگان موقعیتی کانونی در این عرصه دارد.
بازرگانی، صنعت دریایی، کشتی سازي با داشتن دو حوضچه خشک که از ظرفیت هاي آن هنوز استفاده نشده و بزرگ ترین کشتی

 
سازي منطقه را می تواند میزبانی کند در هرمزگان واقع شده است و این استان را به کانونی از توسعه و پیشرفت تبدیل کرده است. 

 
 



وحیدي گفت: تنها جایی که در آن زیردریایی بومی ساخته می شود، همین استان است و ظرفیت هاي دانش بنیان ما، ظرفیت هاي

 
فناورانه در حوزه دریا، که بستر آن بر دریا است در این استان شکل گرفته و در حال پویایی است. 

وي از پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس به عنوان جلوه اي از توان بومی یاد کرد و بیان داشت: کشور با وجود این پالایشگاه

 
احساس خودکفایی می کند و این از افتخارات آقاي دوستی است که از مدیران مهم این پروژه بسیار بزرگ است. 

وزیر کشور وجود فقر و بیکاري در این استان را ناشایست دانست و گفت: با وجود این همه استعداد خدادادي، دم از فقر زدن قابل

 
قبول نیست و این همه ثروت باید میان مردم تقسیم و توزیع شود. 

وحیدي، اشکال در سیستم بروکراسی ما، دولت محوري زیادي دانست و گفت: اقتصاد و اداره جامعه مردم محور است. سیستم دولتی
حاکم طوري رشد کرده که نقطه شروع همه چیز در تهران است و تهران نیز متکی به فروش نفت شد و این روش غلطی است و بارها

 
رهبر معظم انقلاب اسلامی بر این موضوع تأکید فرمودند که «اگر یک روز نفت تعطیل شود، آن وقت ظرفیت ها بروز خواهد کرد.» 

وي تأکید کرد: در این استان نباید محروم باشد بلکه باید اینجا محل توسعه و تزریق پیشرفت و توسعه به کشور باشد. در تمام دنیا

 
توسعه از محل بندر به جاهاي دیگر تزریق شده است. 

وزیر کشور با اشاره به اهمیت کارآفرینی، دانش بنیانی، تقویت الگوي بهره وري و استفاده از این شاخص ها در فرآیند توسعه،
خاطرنشان کرد: هرمزگان و مردم آن پیشران توسعه است و کارآفرینان در شکل دهی، جهت دهی و خلاقیت بخشی به این ظرفیت ها
نقش بسیار مهمی دارند تا این انرژي آزاد و این باور اصلاح شود که ملت باید کشور را بسازد و دولت نیز افتخارش آن است که بخشی

 
از ملت و جریان آن باشد. 

وحیدي، امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را نیز دو مولفه دیگر اتکاي به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان انقلاب
اسلامی یاد کرد و بیان داشت: در فرآیندتوسعه نیز به مشارکت گرفتن مردم و به میدان آوردن ظرفیت هاي مردمی را در قالب

 
حکمرانی مردم پایه بهترین شیوه براي رسیدن به پیشرفت است. 

وي رفع مشکلات و موانع را کمترین حد تلاش براي این استان دانست و گفت: حد بالاتر این تلاش، درخشاندن این استان در ابعاد

 
ملی و بین المللی است که همچون بنادر معروف جهان بدرخشد و مطرح باشد. 

وزیر کشور، زمینه سازي براي تجلی ظرفیت هاي متنوع هرمزگان را مهم ترین وظیفه مهدي دوستسی استاندار جدید هرمزگان

 
برشمرد و بیان داشت: این ظرفیت ها باید به طور جهشی بالا بیاید. 

وحیدي افزود: دولت مردمی آیت االله رییسی به دنبال آن است که با آزاد کردن ظرفیت هاي خودجوش، مبتکرانه و خلاقانه به شکل
جهشی و در سایه با هم بودن، تحقق گفتمان پیشرفت و عدالت که مبتکر آن رهبر معظم انقلاب اسلامی بودند را در قالب بیانیه گام

 
دوم انقلاب بر سر دست  گرفته و آینده روشنی را براي ملت ایران رقم بزند. 

وي از مهدي دوستی به عنوان چهره اي خلاق، خوش فکر و مدیر در اجراي پروژه هاي بزرگ یاد کرد و گفت: امروز آنچه او انجام داده
یکی از صحنه هاي تجلی فناورانه کشور است و کسی که می تواند چنین پروژه اي را مدیریت و تمام فواصل کاري را به خوبی پیش
ببرد و در موضوعات مختلف دیگر و در سنگرهاي مختلف، جگر کار بزرگ داشته است و وي یکی از کاندیداهاي وزارت نفت بودند و



این ظرفیت در او دیده شده بود که بتوانند در جایگاه وزارت نفت قرار گیرند اما ترجیح دادیم که با توجه به اهمیت هرمزگان، کسی را
بگذاریم که در سطح ملی مورد شناسایی رییس جمهور و وزرا هستند و هم در سطح فهم عمیق از چگونه به نتیجه رساندن پروژه هاي

 
بزرگ و هم در سطح اجتماعی و... کارنامه روشنی دارند. 

 
امنیت خلیج فارس مدیون عقلانیت و اقتدار ایران است 

وزیر کشور در بخش دیگري از اظهارات خود به موضوع امنیت در خلیج فارس اشاره و بیان داشت: امنیت خلیج فارس بیش از همه
مدیون عقلانیت و عملکرد مقتدرانه جمهوري اسلامی بوده و همچنان خواهد بود و جمهوري اسلامی امنیت خلیج فارس را با عزت و
قدرت حفظ خواهد کرد و اجازه نخواهد داد که کسانی از خارج از منطقه بیایند و امنیت آن را به هم بریزند و ما این را با اقتدار نشان

 
داده و بارها هشدار به قدرت هاي فرامنطقه اي داده ایم که در منطقه ماجراجویی نکنند. 

وحیدي گفت:  ملت ایران و ملت هاي جنوب خلیج فارس با هم و یکی هستند اما رژیم منفور صهیونیستی بدنبال تلاش براي تحریک
است ولی ما امیدواریم که حاکمان این کشورها، عقلانیت به خرج داده و اجازه ندهند که امنیت خودشان و امنیت خلیج فارس به

 
خاطر فعالیت هاي مخربانه صهیونیست هاي منفور، جنایتکار خبیث به خطر بیفتد. 

 
وي بیان داشت: ما همواره گفته ایم که ملت ها و دولت هاي منطقه مسأله و مشکلی نداریم و همواره نیز این را گفته ایم. 

 
وزیر کشور از نیروي انتظامی، نیروي دریایی سپاه و سپاه هرمزگان نیز بواسطه تلاش براي برقراري امنیت قدردانی کرد. 

 احمد وحیدي در پایان سخنان خود حکم مهدي دوستی استاندار جدید هرمزگان را به وي اهدا کرد.



6 روستاي بدون بیکار بروجرد معرفی می شود

منبع: سفیر افلاكشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/07/19

سفیر افلاك سفیر مردم لرستان، خبر لرستان، اخبار لرستان، لرستان عبدالعلی گیوه کی در گفتگو با خبرنگار سفیرافلاك،
اظهار داشت: یکی از اقدامات وزارت کار با توجه به شناسایی و استفاده از ظرفیت ها، معرفی روستاهاي بدون بیکار است که

در این راستا تفاهم نامه اي بین وزارت کار و صندوق کارآفرینی امید منعقد شده ...

سفیر افلاك سفیر مردم لرستان، خبر لرستان، اخبار لرستان، لرستان

عبدالعلی گیوه کی در گفتگو با خبرنگار سفیرافلاك، اظهار داشت: یکی از اقدامات وزارت کار با توجه به شناسایی و استفاده از ظرفیت
ها، معرفی روستاهاي بدون بیکار است که در این راستا تفاهم نامه اي بین وزارت کار و صندوق کارآفرینی امید منعقد شده است. وي

افزود: در برخی از روستاهاي شهرستان بروجرد ظرفیت […]

نوشته 6 روستاي بدون بیکار بروجرد معرفی می شود اولین بار در لرستان | سفیر افلاك. پدیدار شد.

<[[

https://safireaflak.ir/1400/07/19/%db%b6-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa%d8%a7%db%8c-%d8%a8%d8%af%d9%88%d9%86-%d8%a8%db%8c%da%a9%d8%a7%d8%b1-%d8%a8%d8%b1%d9%88%d8%ac%d8%b1%d8%af-%d9%85%d8%b9%d8%b1%d9%81%db%8c-%d9%85%db%8c%e2%80%8c%d8%b4/
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40 درصد از کودکان کار جهان، دختر هستند

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/07/19

گروه جامعه: روز 11 اکتبر از سال 2012 توسط سازمان
ملل متحد همه ساله به نام «روز دختر» اختصاص داده
شده است.این روز به مناسبت برجسته سازي و آگاهی
دادن به چالش هایی است که دختر ها در سراسر دنیا با آن
روبرو می شوند نامگذاري شده است و قصد آن کمک به
دختران براي پیدا کردن مسیر پیشرفت و کسب تعلیم و
تربیت براي خلق زنانی موفق است و هدف از آن توجه به

چالش هاي متعدد و بحرانی که برخی از دختران در سراسر جهان با آن روبرو هستند، از جمله تحصیل، برابري، ازدواج کودکان،

 
دسترسی به خدمات بهداشتی و خشونت هاي جنسی است. 

سازمان ملل متحد هر سال را به یک شعار اختصاص می دهد و اقدامات سالانه برپایه آن اجرایی می شود. این سازمان براي سال

 
2021 شعار «دختران توانمند رشد می کنند تا به زنان توانمند تبدیل شوند» را در نظر گرفته است. 

دو مورد از چالشی ترین مسائلی که کودکان دختر در سراسر جهان روبرو هستند مساله ازدواج و کار کودك است. همه ساله 12
میلیون دختر در سراسر وادار به ازدواج می شوند و به جمعیت 650 میلیونی دختران نوعروس اضافه می شود که از این میان 31
درصد از دختران ساکن شرق و جنوب آفریقا هستند. حدود 95 نفر از هر 1000 دختر بین سن 15 تا 19 سالگی و قبل از اینکه بدن

 
آن ها براي زایمان ایمن آماده شود زایمان می کنند که منجر به مرگ و جراحت بسیاري از مادران جوان می شود. 

براي جلوگیري از ازدواج کودکان دختر تعهداتی در جهان در نظر گرفته شده است، اما این اقدام ادامه دار محصول تولیدات سمی
نابرابري جنسیتی است.آناندیتا فیلیپوس، متخصص جوانان و جنسیت دفتر منطقه اي شرق و جنوب آفریقا می گوید: در حالی که
بیش از 25 میلیون ازدواج کودکان در دهه گذشته در سطح جهان جلوگیري شده است، پیشرفت در شرق و جنوب آفریقا، جایی که
سطح بالایی از جنسیت وجود دارد، نامساعد است و براي تغییر این مسیر باید اقدامات خود را براي پایان دادن به ازدواج کودکان

 
تسریع کنیم. 

در سال جاري یونیسف و صندوق جمعیت ملل متحد «UNFPA» یک گردهمایی مجازي را برگزار خواهند کرد و به نقد و بررسی راه
هاي پایان دادن به ازدواج کودکان به ویژه در شرق و جنوب آفریقا خواهند پرداخت.برنامه جهانی پایان به ازدواج کودکان که در این
برنامه به آن پرداخته خواهد شد از سال 2016 تا 2019 از ازدواج 7.9 میلیون دختر در 12 کشور که بالاترین نرخ ازدواج کودکان را
داشتند جلوگیري و به آن ها قدرت داد. این یادبود سالانه به دختر ها قدرت می دهد که از توانایی هاي خود استفاده کنند، درباره

 
بدن خود تصمیمات سالم بگیرند و خدمات و اطلاعات مورد نیاز را در اختیار آن ها قرار دهند. 



مونا آیکا، متخصص حفاظت از کودکان دفتر منطقه اي یونیسف در شرق و جنوب آفریقا می گوید: پیشرفت این برنامه در کشور
اتیوپی در دهه گذشته یکی از قوي ترین نتایج را در بین کشور هاي شرق و جنوب آفریقا را داشته است و در سه دهه گذشته میزان
ازدواج کودکان کاهش داشته است. او می گوید می توان با به کارگیري برخی مداخلات اثبات شده باز هم میزان ازدواج کودکان را

 
کاهش داد. 

اما چالش هاي زیستی دختران تنها به ازدواج در سنین پایین ختم نمی شود، کار کودکان نیز نابرابري دیگري است که دختران با آن
روبرو هستند. براساس اعلام سازمان بین المللی کار، حدود 40 درصد از 160 میلیون کودك کار جهان را دختران شامل می شوند در
حالی که بسیاري از کار هایی که دختران انجام می دهند ناشناخته است و به حساب نمی آید مانند ساعات بی شماري که بسیاري از

 
دختران در خانه و بدون هیچ دستمزدي کار می کنند. 

برآورد تعداد دختران در مشاغل خانگی نیز دشوار است. دفتر بین المللی امور کار ایالات متحده اخیرا اعلام کرده است با درك این
مساله که دختران دنیاي کاري متفاوتی را نسبت به پسران تجربه می کنند، به دنبال راهکاري هایی براي کاهش مخاطرات کاري
دختران از جمله خشونت هاي فیزیکی و مخاطرات جنسی براي کودکان دختر است. این سازمان گفته است برنامه هاي خود را به

 
گونه اي طراحی می کند که پاسخگوي جنسیت باشد و نیاز هاي منحصر به فرد کودکان در هر جنس را برآورده کند. 

 
در ادامه سه مورد از چیز هایی که از کار دختران نمی دانید را که توسط وبلاگ وزارت کار آمریکا گردآوري شده است می خوانید: 

1- کاکائو موجود در شکلات شما ممکن است توسط کودکان کار کودك تولید شده باشد. غنا دومین کشور بزرگ تامین کننده کاکائو
در جهان است و در تولید این محصول تقریبا نیمی از کودکان کارگر را (43 درصد) دختران تشکیل می دهند. زنان و دختران نوجوان
غنائی که در تولید و برداشت کاکائو کار می کنند، اغلب حقوق کمی دریافت می کنند (حدود 30 درصد کمتر از همتایان مرد خود

 
درآمد دارند). 

2- دختران کشاورز در معرض آسبب هاي جسمی و خشونت هاي جنسی هستند. به گفته سازمان ملل، زنان و دختران در شرایط کار
ناایمن در کشاورزي اغلب هدف خشونت یا آزار جنسی قرار می گیرند. کار هاي کشاورزي براي دخترانی که بار هاي سنگین را تحمل
می کنند و از حرکات مکرر استفاده می کنند، در همه ساعات بیرون از منزل و در ارتفاعات کار می کنند، از ابزار و تجهیزات خطرناك

 
استفاده می کنند و در معرض آفت کش ها و مواد شیمیایی قرار می گیرند می تواند به سلامت باروري آن ها آسیب برساند. 

3- برنامه هاي کارآفرینی زنان بیشتر از اینکه براي دختران مفید باشد می تواند به آن ها آسیب بزند؛ وقتی برنامه هاي کمک به زنان

 
براي افزایش درآمد، خطر افزایش کار کودکان را در نظر نگیرند، دختران ممکن است از این مساله آسیب ببینند. 

گزارشی که اخیرا توسط ILAB منتشر شد براي درك بهتر تقابل کار دختران کودك نشان می دهد که شرایط کار براي زنان و
ابتکارات زنان در زمینه توانمندسازي به گونه اي است که در بسیاري از موارد، زنان کارآفرین براي مدیریت کار هاي اضافی درگیر در
توسعه مشاغل بزرگ در عین حال نیاز به مراقبت از کار هاي خانه دارند و براي مدیریت این دو مورد، از نزدیکترین بستگانشان کمک

 
می گیرند و اولین گروهی که براي کمک گرفتن به آن مراجعه می کنند دخترانشان هستند. 

دختران اغلب اولین کسانی هستند که از مدرسه دور می مانند تا به تقاضاي روزافزون یک مشاغل خانوادگی جدید کمک کنند.
یونیسف تخمین زده است که از سال 2019 تعداد 129 میلیون دختر در سراسر جهان از تحصیل باز می مانند. این تعداد به احتمال

 
زیاد در طول همه گیري COVID-19 افزایش یافته است. 

مرجع : جامعه 24





معارفه مهدي دوستی به عنوان نوزدهمین استاندار هرمزگان

منبع: ایمناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/07/19

مراسم تودیع فریدون همتی و معارفه مهدي دوستی به عنوان استاندار جدید هرمزگان با حضور وزیر کشور در بندرعباس
برگزار شد.

 
معارفه مهدي دوستی به عنوان نوزدهمین استاندار هرمزگان 

مراسم تودیع فریدون همتی و معارفه مهدي دوستی به عنوان
استاندار جدید هرمزگان با حضور وزیر کشور در بندرعباس برگزار

 
شد. 

به گزارش ایمنا، مراسم تودیع فریدون همتی و معارفه مهدي
دوستی به عنوان استاندار جدید هرمزگان از ساخت 7:45 صبح
امروز با حضور وزیر کشور در محل تالار شهید آوینی بندرعباس

 
برگزار شد. 

وزیر کشور: توسعه باید از سواحل و بنادر به کشور تزریق شود
احمد وحیدي، وزیر کشور در این مراسم اظهار کرد: هرمزگان استان بسیار مهمی است و بسیاري از ظرفیت ها و توانمندي هاي این
استان جنبه ملی دارد و وجود بیش از 2 هزار کیلومتر سواحل و جزایر، توانمندي هاي منحصر به فرد صنعتی و کشاورزي که مقصد

 
مهم گردشگري نیز هست. 

وي با تجلیل از نماینده ولی فقیه در استان و نمایندگان استان که پیگیرانه مشکلات استان را مطرح می کنند، ادامه داد: همبستگی و

 
یکپارچگی موجود در استان بستر توسعه و پیشرفت است. 

وزیر کشور با یگانه خواندن هرمزگان، از تنگه هرمز به عنوان استراتژیک ترین نقاط دنیا یاد کرد و بیان داشت: شکل گیري تمدن
دریایی که بسیار آینده دار نیز هست، بر کرانه این سواحل شکل خواهد گرفت که هرمزگان موقعیتی کانونی در این عرصه دارد.
بازرگانی، صنعت دریایی، کشتی سازي با داشتن دو حوضچه خشک که از ظرفیت هاي آن هنوز استفاده نشده و بزرگ ترین کشتی

 
سازي منطقه را می تواند میزبانی کند در هرمزگان واقع شده است و این استان را به کانونی از توسعه و پیشرفت تبدیل کرده است. 

وحیدي ادامه داد: تنها جایی که در آن زیردریایی بومی ساخته می شود، همین استان است و ظرفیت هاي دانش بنیان ما، ظرفیت

 
هاي فناورانه در حوزه دریا، که بستر آن بر دریا است در این استان شکل گرفته و در حال پویایی است. 

وي از پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس به عنوان جلوه اي از توان بومی یاد کرد و بیان داشت: کشور با وجود این پالایشگاه احساس

 
خودکفایی می کند و این از افتخارات آقاي دوستی است که از مدیران مهم این پروژه بسیار بزرگ است. 



وزیر کشور وجود فقر و بیکاري در این استان را ناشایست دانست و گفت: با وجود این همه استعداد خدادادي، دم از فقر زدن قابل

 
قبول نیست و این همه ثروت باید میان مردم تقسیم و توزیع شود. 

وحیدي اشکال در سیستم بروکراسی ما، دولت محوري زیادي دانست و گفت: اقتصاد و اداره جامعه مردم محور است. سیستم دولتی
حاکم طوري رشد کرده که نقطه شروع همه چیز در تهران است و تهران نیز متکی به فروش نفت شد و این روش غلطی است و بارها

 
رهبر معظم انقلاب اسلامی بر این موضوع تأکید فرمودند که «اگر یک روز نفت تعطیل شود، آن وقت ظرفیت ها بروز خواهد کرد. 

وي تأکید کرد: در این استان نباید محروم باشد بلکه باید اینجا محل توسعه و تزریق پیشرفت و توسعه به کشور باشد. در تمام دنیا

 
توسعه از محل بندر به جاهاي دیگر تزریق شده است. 

وزیر کشور با اشاره به اهمیت کارآفرینی، دانش بنیانی، تقویت الگوي بهره وري و استفاده از این شاخص ها در فرآیند توسعه،
خاطرنشان کرد: هرمزگان و مردم آن پیشران توسعه است و کارآفرینان در شکل دهی، جهت دهی و خلاقیت بخشی به این ظرفیت ها
نقش بسیار مهمی دارند تا این انرژي آزاد و این باور اصلاح شود که ملت باید کشور را بسازد و دولت نیز افتخارش آن است که بخشی

 
از ملت و جریان آن باشد. 

وحیدي، امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را نیز دو مؤلفه دیگر اتکاي به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان انقلاب
اسلامی یاد کرد و بیان داشت: در فرآیند توسعه نیز به مشارکت گرفتن مردم و به میدان آوردن ظرفیت هاي مردمی را در قالب

 
حکمرانی مردم پایه بهترین شیوه براي رسیدن به پیشرفت است. 

وي رفع مشکلات و موانع را کمترین حد تلاش براي این استان دانست و گفت: حد بالاتر این تلاش، درخشاندن این استان در ابعاد

 
ملی و بین المللی است که همچون بنادر معروف جهان بدرخشد و مطرح باشد. 

وزیر کشور زمینه سازي براي تجلی ظرفیت هاي متنوع هرمزگان را مهم ترین وظیفه مهدي دوستسی استاندار جدید هرمزگان

 
برشمرد و بیان داشت: این ظرفیت ها باید به طور جهشی بالا بیاید. 

وحیدي افزود: دولت مردمی آیت االله رئیسی به دنبال آن است که با آزاد کردن ظرفیت هاي خودجوش، مبتکرانه و خلاقانه به شکل
جهشی و در سایه با هم بودن، تحقق گفتمان پیشرفت و عدالت که مبتکر آن رهبر معظم انقلاب اسلامی بودند را در قالب بیانیه گام

 
دوم انقلاب بر سر دست گرفته و آینده روشنی را براي ملت ایران رقم بزند. 

وي از مهدي دوستی به عنوان چهره اي خلاق، خوش فکر و مدیر در اجراي پروژه هاي بزرگ یاد کرد و گفت: امروز آنچه او انجام داده
یکی از صحنه هاي تجلی فناورانه کشور است و کسی که می تواند چنین پروژه اي را مدیریت و تمام فواصل کاري را به خوبی پیش
ببرد و در موضوعات مختلف دیگر و در سنگرهاي مختلف، جگر کار بزرگ داشته است و وي یکی از کاندیداهاي وزارت نفت بودند و
این ظرفیت در او دیده شده بود که بتوانند در جایگاه وزارت نفت قرار گیرند اما ترجیح دادیم که با توجه به اهمیت هرمزگان، کسی را
بگذاریم که در سطح ملی مورد شناسایی رئیس جمهور و وزرا هستند و هم در سطح فهم عمیق از چگونه به نتیجه رساندن پروژه هاي

 
بزرگ و هم در سطح اجتماعی و… کارنامه روشنی دارند. 

وزیر کشور در بخش دیگري از اظهارات خود به موضوع امنیت در خلیج فارس اشاره و بیان داشت: امنیت خلیج فارس بیش از همه
مدیون عقلانیت و عملکرد مقتدرانه جمهوري اسلامی بوده و همچنان خواهد بود و جمهوري اسلامی امنیت خلیج فارس را با عزت و



قدرت حفظ خواهد کرد و اجازه نخواهد داد که کسانی از خارج از منطقه بیایند و امنیت آن را به هم بریزند و ما این را با اقتدار نشان

 
داده و بارها هشدار به قدرت هاي فرامنطقه اي داده ایم که در منطقه ماجراجویی نکنند. 

وحیدي ادامه داد: ملت ایران و ملت هاي جنوب خلیج فارس با هم و یکی هستند اما رژیم منفور صهیونیستی به دنبال تلاش براي
تحریک است ولی ما امیدواریم که حاکمان این کشورها، عقلانیت به خرج داده و اجازه ندهند که امنیت خودشان و امنیت خلیج
فارس به خاطر فعالیت هاي مخربانه صهیونیست هاي منفور، جنایتکار خبیث به خطر بیفتد. ما همواره گفته ایم که ملت ها و دولت

 
هاي منطقه مسأله و مشکلی نداریم و همواره نیز این را گفته ایم. 

 
وي از نیروي انتظامی، نیروي دریایی سپاه و سپاه هرمزگان نیز بواسطه تلاش براي برقراري امنیت قدردانی کرد. 

عبادي زاده: فقر و بیکاري زیبنده هرمزگان نیست حجت الاسلام محمد عبادي زاده، نماینده ولی فقیه در هرمزگان به عنوان اولین
سخنران مراسم امروز اظهار کرد: ظرفیت هاي هرمزگان بر کسی پوشیده نیست، بندرعباس یک شهر استراتژیک در سطح کشور و
بندر شهید رجایی بزرگ ترین بندر ایران با 60 درصد واردات و صادرات کانتینري در کشور مطرح است و رهبري نیز دو مرتبه بر

 
اهمیت و جایگاه این شهر تاکید ویژه داشتند، از جمله ظرفیت هاي مهم استان وجود نیروي انسانی و اتحاد مثال زدنی مردم است. 

وي افزود: ظرفیت هاي دیگري از جمله بندر مهم شهید رجایی و بنگاه هاي اقتصادي مستقر در استان و وجود سواحل بکر و فوق

 
العاده در استان هرمزگان وجود دارد، بهره گیري از این ظرفیت ها نوید بخش آینده درخشان براي هرمزگان است. 

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان تصریح کرد: استان هرمزگان علیرغم ظرفیت هاي متعدد وضعیت فقر بدي دارد، تنها سه استان
مطابق آمارهاي رسمی وجود دارد که از هرمزگان بدتر هستند و در حوزه بیماري نیز این استان وضعیت بسیار بدي دارد و جوانان
شرایط خوبی ندارند، در کنار هم قرار گرفتن فقر و بیکاري حقیقتی را هویدا می سازد که اگر از ظرفیت ها استفاده کنیم فقر و بیکاري

 
در استان کاهش می یابد. 

عبادي زاده ادامه داد: در شرایطی هستیم که جوانان هرمزگانی کمترین بهره را از این ظرفیت ها می برند، بندرعباس شهر خلاق

 
کشور در حوزه صنایع دستی معرفی شده و نیاز است این حوزه تقویت شود و در کنار سایر ظرفیت ها به کمک کاهش بیکاري برود. 

وي افزود: جوانان هرمزگانی می خواهند در سطوح بالاي کشور سهم داشته باشند و خدمت رسانی کنند که متأسفانه در حال حاضر

 
این شرایط مساعد نیست و امیدواریم در دوره جدید کادر سازي شود و از جوانان هرمزگانی در سطوح کشوري استفاده شود. 

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان ضمن تقدیر از فریدون همتی استاندار سابق هرمزگان گفت: آقاي همتی توانست با روحیه خوب
خود وفاق و همدلی در استان ایجاد کند و سعی کرد بنا بر کار و تلاش و خدمت بگذارد و درگیر مسائل دست و پا گیر سیاسی نشدیم

 
و کار و تلاش دیده شد و از جانب مردم هرمزگان از ایشان تشکر می کنم. 

عبادي زاده ضمن خیرمقدم و خوشامدگویی به استاندار جدید هرمزگان نیز تاکید کرد تمام توان استان از جمله نمایندگان مجلس،

 
مدیران استان، روحانیون و نخبگان در کنار شما خواهد بود تا بتوانیم امور این استان را به خوبی به پیش ببرید. 

احمد مرادي: از مردم هرمزگان عذرخواهی می کنیم احمد مرادي، رئیس مجمع نمایندگان هرمزگان در این مراسم با بیان این که از
مردم هرمزگان عذرخواهی می کنم که انتظار مردم از استفاده نیروهاي توانمند در هرمزگانی در سطح مدیران عالی کشور تاکنون



عملیاتی نشده است، عنوان داشت: در جلسه اي که در حضور وزیر کشور بودم، اعلام کردم که رویه انتخاب استاندار هرمزگان را نمی

 
پسندیم. 

وي با بیان این که پس از چهار جلسه با وزیر کشور و جلسات شفاف امیدواریم در آینده نیروهاي توانمند هرمزگانی به جایگاهی که
لیاقتش را دارند، برسند، گفت: ظرفیت هاي موجود در استان را به وزیر کشور معرفی کردیم، تمامی انتصابات در دستگاه هاي اجرایی
حق دولت است و مجمع نمایندگان از باب مشورت لیستی را به عنوان پیشنهاد به وزیر کشور ارائه کردند البته اخلاق و ادب حکم کرد

 
در این جلسه تکریم و معارفه حضور یابیم اما گلایه هایمان همچنان پابرجاست. 

رئیس مجمع نمایندگان هرمزگان خاطرنشان کرد: باید استفاده از نیروهاي توانمند درون استان در اولویت برنامه هاي استاندار جدید

 
باشد و نادیده گرفتن نیروهاي مستعد بومی و ماندگار اجحاف در حق پتانسیل هاي هرمزگان است. 

مرادي به ارتباطات خوب دوستی با رئیس جمهور، وزرا و مدیران عالی دولت اشاره و اظهار کرد: با این سطح از ارتباطات، امیدوارم

 
دیگر شاهد انتصابات فله اي در هیأت مدیره مناطق آزاد و بنگاه هاي اقتصادي هرمزگان و اجحاف در حق نیروهاي بومی نباشیم 

وي با انتقاد از برخی تخریب ها در درون استان، گفت: آرزوي مردم طی سال هاي گذشته وفاق و همدلی در مجمع نمایندگان
هرمزگان در مجلس بود که امروز این موضوع وجود دارد و نمی دانم چرا برخی افراد از این انسجام و همدلی ناراحت اند و فرافکنی می
کنند. در این موضوع و در تلاش براي استفاده از نیروهاي بومی هر آنچه نیاز بود، انجام شد و می شود، برخی افراد خود را انقلابی جا

 
می زنند اما در گفتار و عملکردمان انقلابی نیستیم. 

رئیس مجمع نمایندگان هرمزگان اضافه کرد: اگر استانداري آمد و وفاقی ایجاد کرد و سیاسی بازي را کنار زد و در مبارزه با کرونا
سرآمد بود، باید عملکردش را نقد کنیم؟ نمایندگان مجلس عصاره ملت هستند و نباید مسائل شخصی و فردي را به تمامی موضوعات
تعمیم دهیم. تمامی نمایندگان مجلس از دولت سیزدهم حمایت کردند تا به توسعه بیشتري در استان ها را شاهد باشیم، نماینده

 
مجلس باید از حقوق مردم دفاع کند. 

مرادي با بیان این که وضعیت کشتی سازي ایزوایکو اکنون نابسامان است، خواستار چاره اندیشی به منظور رفع مشکلات این واحد

 
بزرگ صنعتی شد. 

وي عامل به فلاکت کشاندن استان هرمزگان را سیاست هاي روحانی در هشت سال اخیر دانست و از برخی توییت هاي غیرمنصفانه
در فضاي مجازي انتقاد کرد و گفت: نمایندگان عصاره فضائل ملت هستند و مجلس در رأس امور است و چرا باید مسائل گروهی و

 
شخصی خودمان را بخواهیم به کل استان نسبت دهیم. 

همتی: هرمزگان بزودي قطب فولاد می شود فریدون همتی، استاندار پیشین هرمزگان اظهار کرد: هرمزگان استانی است که در جاي
جاي آن شاهد مقاومت، ایثار و ایمان و نشانه هایی از عزت طلبی است و بی شک آیندگان نیز از مردم امروز که با وجود جنگ و

 
تحریم و محدودیت، لحظه اي از ولایت کوتاه نیامدند، به نیکی یاد خواهد کرد. 

وي با بیان این که در تفکر هیچ هرمزگانی بومی و غیربومی نیست، افزود: من بر سر مزارهایی در همین استان رفتم که محل شهادت
آنان در ایلام (زادگاه من) بود و من با خودم فکر می کردم که این شهید دلاور به استان من براي دفاع آمده و من باید به شکل خوب

 
در این استان خدمت کنم. 



استاندار پیشین هرمزگان ادامه داد: در این استان نیروهایی هستند که به راحتی می توان از میان آنها 5 استاندار منصوب کرد و لذا

 
باید به دور از نگاه هاي بومی و غیربومی گرایانه، متناسب با ظرفیت هاي این استان از سرمایه هاي آن استفاده شود. 

همتی خاطرنشان کرد: به جرأت می گویم که به لطف خداوند و همراهی نخبگان و نمایندگان و ائمه جمعه، رسانه ها و نیروهاي

 
مسلح، درخشان ترین دوران هرمزگان را طی کردیم و در این مدت بیش از دو هزار تخت جدید بیمارستانی افتتاح کردیم. 

وي افزود: در شرایط خشکسالی شدید کنونی با کمترین مشکل کم آبی رو به رو شدیم و با احداث آب شیرین کن ها از مشکلاتمان
بکاهیم و نیاز بندرعباس به آب دشت میناب را قطع کردیم و انتظار مردم میناب را محقق کردیم. همچنین در چهار سال آینده
هرمزگان به قطب فولاد کشور تبدیل می شود، تحولی شگرف در زمینه اقتصادي در شرق و غرب هرمزگان در حال شکل گیري است

 
و بزودي هرمزگان به ظرفیت عظیمی در کشور تبدیل می شود. 

استاندار پیشین هرمزگان تأکید کرد: بزودي هرمزگان قطب اصلی نفت و پالایش می شود و عسلویه را پشت سر خواهد گذاشت، هر

 
جا با ابتکار و خلاقیت مردم را مشارکت دهیم، می توانیم مشکلات را بکاهیم و مردم هم از این موضوع بهره مند شوند 

به گفته همتی، هرمزگان تا پایان سال جشن پایان محرومیت بشاگرد را خواهد گرفت، هرمزگان در این چهار سال تحریم پژمرده نشد
و توانستیم با نشاط کارها را پیش ببریم. در شیوع کرونا هرمزگان تنها در دو پیک گرفتار شد در حالی که کشور در پنج پیک به سر

 
می برد، باید امیدمان به تهران و مرکز نباشد بلکه باید خودمان مشکلات را بشکنیم و موانع را از سد راه برداریم. 

دوستی: هرمزگان حقش را بگیرد براي توسعه اش کافی است مهدي دوستی، استاندار جدید هرمزگان نیز در مراسم معارفه خود گفت:
با هرمزگان بیگانه نیستم و هم در بحث نفت و هم در بحث کشتی سازي نیز در هرمزگان فعالیت هایی ماندگار انجام دادیم و معتقدم

 
که حکمرانی صدقه اي شایسته و حق هرمزگان نیست و اگر حق هرمزگان را به او بدهند، براي توسعه اش کافی است. 

وي با اشاره به اینکه توسعه بر مبناي دریا در دستور کار و اولویت کاري بنده خواهد بود، اظهار کرد: وظیفه بنده و همکارانم برآورده

 
کردن آرزوي مردم است و باید تمامی تلاش خود را براي عملی کردن آن به کار ببندیم. 

استاندار جدید هرمزگان شکل توسعه صورت گرفته تا به امروز در هرمزگان را نامتوازن خواند و گفت: این شکل از توسعه نمی تواند

 
باعث تحول در زندگی مردم شود. 

دوستی با اشاره به اینکه باید توسعه خوشه اي در صنایع هرمزگان شکل بگیرد و زنجیره هاي ارزش آفرین و اشتغال زا و بالادستی به
صنایع افزوده شود، عنوان کرد: وظیفه دولت تسهیل گیري براي بهره گیري مردم از ظرفیت هاست و باید قوانین را براي این موضوع

 
ایجاد کنیم و قوانین تسهیلگر باید زمینه تحول را در هرمزگان شکل دهند. 

وي با بیان اینکه ورزش استان هرمزگان به طور حتم باید در مسیر توسعه قرار بگیرد و از ظرفیت جوانان نخبگان هرمزگانی بهره
گرفته شود، اضافه کرد: محیط زیست موضوعی اساسی و در اولویت قرار دارد و باید به مسائل زیست محیطی همچون ساماندهی

 
فاضلاب و دریا ورود جدي کنیم. 

استاندار جدید هرمزگان افزود: از امروز بنده فرزند هرمزگان هستم و دستم را براي هرکسی که براي کمک به توسعه هرمزگان می



خواهد گامی بردارد، دراز می کنم و امیدوارم در سایه یک همدلی و همگرایی حداکثري بتوانیم راه پیشرفت این استان را هموار و آن

 
را آن طور که شایسته مردمان آن است، پیش ببریم. 

در پایان مراسم نیز حکم انتصاب مهدي دوستی به عنوان استاندار جدید هرمزگان که از سوي آیت االله رئیسی رئیس جمهور اسلامی
ایران صادر شده به وي تقدیم شد.



لزوم استفاده از ظرفیت آستان امامزادگان براي ایجاد اشتغال

منبع: خبرگزاري اهل بیتشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه اظهار کرد: طرح «شمیم خدمت» در راستاي آموزش مشاغل خانگی یا
کمک به بحث اشتغال و مسائل مربوط به آن در حال انجام است.

به گزارش خبرگزاري اهل بیت (ع) ـ ابنا ـ حجت الاسلام و
المسلمین «غلامرضا عادل» امروز یک شنبه 18 مهر 1400
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: سازمان اوقاف و امور خیریه
در حوزه هاي فرهنگی، اوقافی و بهره وري اعم از کشاورزي،

 
دامداري و دانش بنیان اقدامات خوبی انجام داده است. 

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه
تصریح کرد: در حوزه فرهنگی ترویج فرهنگ وقف و استفاده

 
از حضور مبلغان، ارائه خدمات اجتماعی در راستاي اجراي نیت واقفان و ظرفیت هاي امامزادگان استان در حال انجام است. 

وي با اشاره به طرح «شمیم خدمت»، خاطرنشان کرد: این طرح در راستاي آموزش مشاغل خانگی یا کمک به بحث اشتغال و مسائل
مربوط به آن در حال انجام است که خوشبختانه این طرح به صورت جامع در استان گلستان اجرا شده است و تعداد زیادي از مردم

 
براي آموزش مشاغل خانگی در این طرح شرکت کردند. 

حجت الاسلام و المسلمین عادل تاکید کرد: در حوزه ترویج فرهنگ وقف و حضور مبلغان و اجراي نیات واقفان اقدامات خوبی پیش

 
بینی و اجرا شده است. 

وي اذعان کرد: در «شمیم خدمت» اقداماتی به صورت جامع در سطح امامزادگان(ع) اجرا شده و تعداد زیادي از مردم هم از این

 
خدمات برخوردار شدند. 

 
 -----------------

پایان پیام/344



حمایت ایمیدرو براي بازگشت 670 معدن به چرخه تولید

شماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/07/19
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

از ابتداي اجراي طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس تا پایان شهریورماه امسال 670 معدن کوچک احیا شد
و به چرخه تولید بازگشت.

از ابتداي اجراي طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس تا پایان شهریورماه امسال 670 معدن کوچک احیا شد و

 
به چرخه تولید بازگشت. 

 
صنعت و معدن  

سید رضا عظیمی با بیان این مطلب گفت: از ابتداي آغاز طرح تا پایان شهریورماه امسال، شناسایی، پایش و اولویت بندي 7 هزار

 
معدن، محدوده معدنی (اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف) و محدوده هاي مزایده اي بر اساس مزیت نسبی هر استان انجام شد. 

مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس اضافه کرد: از این تعداد بر روي یک هزار و 713 معدن اقدام
کلینیکی انجام و راه حل ارائه شد که در مجموع 670 معدن احیاء و توسعه یافته، همچنین حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري در

 
سطح کشور از اقدامات طرح است. 

وي خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن، اجراي پروژه هاي زیرساخت مورد نیاز معادن با حمایت
مجري طرح زیربناهاي لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به
صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات (که 23 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است) و حمایت

 
از هشت استارتاپ معدنی، قابل ذکر است. 

عظیمی تاکیدکرد: ایمیدرو این طرح را با هدف تامین خوراك براي صنایع معدنی مصرف کننده مواد معدنی، افزایش تولید و تکمیل
زنجیره محصولات و توسعه و ایجاد اشتغال پایدار از ابتداي سال 98 در راس برنامه هاي جاري لحاظ کرده و به صورت مستمر و طی

 
جلسات تخصصی اقدامات و عملکرد این طرح با حضور ریاست هیات عامل ایمیدرو پایش می شود. 



اقدامات انجام شده در نیمه نخست امسال وي گفت: گزارش 6 ماهه طرح احیاء حاکی از پایش بیش از چهار هزار محدوده معدنی در

 
21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات اخذ شده از وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 

عظیمی بیان داشت: با همکاري کارگروه استانی طرح احیاء، بر روي بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی شامل رفع موانع اداري،
سرمایه گذاري، معارضان محلی و غیره انجام شد که بر این اساس در مجموع 271 معدن (با احتساب معادن بازمانده از پارسال) احیاء

 
شده و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی سازمانهاي صنعت، معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. 

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیاي معادن کوچک مقیاس با بیان اینکه همه این اقدامات با وجود محدودیت هاي کرونا انجام شده،
خاطرنشان کرد: معادن احیاء و توسعه یافته مذکور در 6 ماهه نخست امسال پس از فعال سازي نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال

 
مستقیم بیش از 2 هزار نفر و قابلیت افزایش ظرفیت تولید تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هستند. 

گفتنی است طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس از اواخر سال 96 اجرایی و در سال 98 به عنوان یکی از طرح هاي

 
اقتصاد مقاومتی مطرح شد. 



سرمایه گذار، مجرم نیست

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/07/19

براي اعتمادسازي به سرمایه گذاري در کلان شهرها، باید هرچه سریع تر درباره تدوین مقررات جامع و مانع با در نظر گرفتن
اصول مسلم دادرسی عادلانه در رسیدگی هاي اقتصادي اقدام کرد.

جذب سرمایه داخلی و خارجی در کلان شهرها از سال
هاي دور به عنوان یکی از منابع مهم تامین کننده امنیت
اقتصادي مورد توجه قرارگرفته است. سرمایه گذاري در
کلان شهرها به طور مستقیم و غیرمستقیم می تواند در

 
اشتغال در کلان شهرها اثر بگذارد. 

یک نکته موثر در سرمایه گذاري احساس امنیت قضایی در
فضاي کسب وکار است. سرمایه گذار باید احساس کند
چنانچه در فعالیت اقتصادي مداخله کند، یا در مظان اتهام

قرار بگیرد، امکان دادرسی منصفانه براي او وجود دارد. دسترسی به وکیل، مستقل بودن دستگاه قضایی از ارگان هاي دولتی و
غیردولتی و عدم مداخله این دستگاه ها در فرایند دادرسی اقتصادي، بررسی تخصصی و فنی توسط متخصصان حوزه کسب وکار و با

 
فرض بی گناهی سرمایه گذار در دادگاه هاي ویژه اقتصادي همگی مانع تضییع حقوق ذاتی و قانونی او در دادگاه است. 

برخلاف گذشته که هیچ ضابطه اي در اعمال مجازات رفتار حاکمان وجود نداشت، امروز اما توجه به الزامات حقوق بشري و رعایت
کرامت و شان انسانی از جایگاه ویژه اي برخوردار است و قوانین به ویژه در حوزه کیفري در جرائم اقتصادي براساس این مبنا وضع می
شود. یکی از مهم ترین نکات در مورد حفظ کرامت و امنیت انسان ها، اصل برائت است. اصل برائت را می توان برجسته ترین جلوه
رسیدگی نسبت به مجرمان اقتصادي دانست. براساس این اصل، شخص بی گناه فرض می شود، مگر گناهکاري اش ثابت شود. این
اصل در قوانین ایران هم دیده شده است. براساس اصل 37 قانون اساسی ایران یعنی اصل برائت، هیچ کس از نظر قانون مجرم شناخته
نمی شود، مگر اینکه جرم او در دادگاه صالح ثابت شود. با این وصف، با سرمایه گذاري هم که در مظان اتهام قرار می گیرد، در محاکم

 
ویژه اقتصادي باید با فرض برائت رفتار شده و به اتهامش رسیدگی شود. 

یک بررسی ایرانی نشان می دهد براي اعتمادسازي به سرمایه گذاري در کلان شهرها، باید هرچه سریع تر درباره تدوین مقررات جامع
و مانع با در نظر گرفتن اصول مسلم دادرسی عادلانه در رسیدگی هاي اقتصادي اقدام کرد. این امر می تواند شائبه تعصبات جانبدارانه
و ناعادلانه بودن فرایند رسیدگی به جرایم اقتصادي که موجبات ترس از سرمایه گذاري و فرار سرمایه را فراهم می کند، از بین ببرد.
هم چنین متولیان امر در کلان شهرها باید ضعف دستگاه هاي متولی کشف جرم اقتصادي را برطرف کنند. ایجاد پلیس تخصصی
اقتصادي در ناجا که به معناي واقعی آموزش دیده و تخصص اقتصادي دارد، براي ایجاد اعتماد در فضاي کسب وکار کشور ضروري

 
است. 



براي مطالعه بیشتر مقاله «نقش عادلانه بودن دادرسی اقتصادي در جذب سرمایه در کلان شهرها» را بخوانید. این مقاله در نشریه
اقتصاد و مدیریت شهري در بهار 1400 منتشر شده است.



ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش گروه فرهنگ و هنر دفاع پرس، سومین جلسه از
مجموعه نشست هاي معاون امور فرهنگی با تشکل ها و
انجمن هاي حوزه نشر روز یکشنبه (18 مهرماه) با اعضاي
هیات مدیره انجمن فرهنگی ناشران آموزشی در وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد. 

در این نشست یحیی دهقانی، کاظم قلم چی، وحید تمنا،
علی امین صادقیه، محمدحسین متولی، امین آصفی و ابوذر نصري حضور داشتند و با اشاره به سابقه شکل گیري این تشکل، فعالیت

 
هاي پیشین آن، مسایل و مشکلات پیش رو و نقش و جایگاه ناشران آموزشی سخن گفتند. 

همچنین خواستار حمایت معاونت امور فرهنگی از این گروه از ناشران در موضوع توزیع کاغذ، خرید کتاب، ارایه تسهیلات و برگزاري

 
جشنواره هاي فرهنگی شدند. 

 
تصمیم گیري در حوزه نشر با حضور انجمن ها و تشکل ها 

یاسر احمدوند، معاون امور فرهنگی با اشاره به جایگاه ناشران در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ناشران صاحب این خانه و ما و
دیگر مدیران فرهنگی مهمان هستیم. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متعلق به ناشران است و امیدوارم در این دوره ارتباطات موثر

 
فرهنگی با ناشران بیش از گذشته شود. 

وي با تاکید بر لزوم مشارکت انجمن ها و تشکل ها براي تصمیم سازي در حوزه نشر گفت: مسائل حوزه نشر متعدد و پراکنده هستند

 
و از این رو حتما نیازمند حضور اهالی نشر و استفاده از نظرات و دیدگاه هاي آنان هستیم. 

 
راه اندازي کارگروه هاي معاونت امور فرهنگی 

احمدوند با اشاره به تاسیس کارگروه هایی در معاونت امور فرهنگی براي پیگیري برخی مسائل گفت: هم اکنون کمیته مساله کاغذ

 
داخلی تشکیل شده و در حال بررسی شرایط موجود و مشکلات کارخانه هاي داخلی براي تولید است. 

وي ادامه داد: همچنین کارگروهی براي مبارزه با تکثیر غیرقانونی کتاب و صیانت از حقوق ناشران و پدیدآورندگان ایجاد می شود.
متاسفانه آثاري که مجوز دریافت کرده اند و در بازار پرفروش هستند به صورت غیرقانونی تکثیر و به فروش می رسند که باید براي



 
حل این مشکل برنامه ریزي و اقدام کنیم. 

 
ضرورت تعریف مدلی براي حمایت از ناشران آموزشی 

وي با اشاره به تفاوت میان نشر علمی و نشر آموزشی گفت: باوري در ذهن مخاطبان ایجاد شده است که نشر آموزشی، نشر کمک
درسی است. جامعه نشر آموزشی باید تلاش کند تا وجهه و رویکرد علمی را بیش از پیش نمایان کند. این ناشران می توانند نقش

 
مهمی در گسترش دانش و تقویت روحیه نوجویی در کودکان و نوجوانان داشته باشند. 

احمدوند همچنین درباره نحوه حمایت از ناشران آموزشی نیز گفت: از آنجا که فضاي نشر ناشران آموزشی متفاوت با دیگر ناشران

 
است، باید حمایت هایی را که قرار است در این حوزه داشته باشیم مشخص کنیم و شیوه اي براي آن طراحی کنیم. 

وي ادامه داد: تولید کتاب علمی و تولید کتاب آموزشی شبیه هم هستند، اما کارکرد هاي متفاوتی دارند. هر دو کتاب هستند و

 
فعالیت فرهنگی محسوب می شوند، اما عرصه آن ها متفاوت است. 

 
ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه در حوزه نشر 

معاون امور فرهنگی بر ضرورت تقویت زیرساخت هاي عرضه و ترویج کتاب تاکید کرد و گفت: اگر این دو حوزه را تقویت کنیم اتفاقات
خوبی براي تمام ناشران رخ خواهد داد. نشر نه فقط یک فعالیت فرهنگی بلکه یک کار اقتصادي جدي است و کسی که وارد این عرصه

 
می شود علاوه بر صلاحیت هاي فرهنگی، دانش و تخصص حرفه اي باید توان و امکانات مالی لازم را دارا باشد. 

وي با تاکید بر تغییر در نظام حمایتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در صورت تغییر در نظام حمایتی، مطمئنا صنعت نشر می

 
تواند علاوه بر تاثیرات فرهنگی، اشتغال زا، کارآفرین و تولید کننده ثروت باشد. 

یاسر احمدوند با اشاره به ضرورت انجام فعالیت هاي آموزشی و ترویجی در حوزه کتاب گفت: معاونت امور فرهنگی این آمادگی را دارد

 
تا از فعالیت هاي آموزشی و ترویجی انجمن ها حمایت کند. 

 
احمدوند تاکید کرد: مرجع صدور مجوز کتاب در کشور فقط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و این صلاحیت اختصاصی است. 

انتهاي پیام/ 121



تماشاخانه ها از روي استیصال و ناچاري، وام ها را می پذیرند | جلب اعتماد

مخاطبان براي حضور دوباره در سالن ها، نیاز به اطلاع رسانی عمومی دارد

منبع: دیباچهشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/07/19

شاهین چگینی؛ رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی تماشاخانه هاي ایران معتقد است جلب اعتماد مخاطبان براي حضور دوباره

 
در سالن ها، نیاز به اطلاع رسانی عمومی دارد. 

شاهین چگینی؛ بازیگر ،کارگردان تئاتر و رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی تماشاخانه هاي ایران در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري
دیباچه از وعده هاي داده شده به مدیران تماشاخانه هاي خصوصی و حمایت هاي عملی نشده سخن گفت و تاکید کرد جلب اعتماد

 
مخاطبان براي حضور دوباره در سالن ها، نیاز به اطلاع رسانی عمومی دارد. 

شاهین چگینی؛ مدیر تماشاخانه استاد جمشید مشایخی درباره کمک هزینه هاي دریافتی تماشاخانه هاي تئاتر در دوران شیوع
ویروس کرونا گفت: دو نوع کمک هزینه براي دو گروه وجود دارد:1-هنرمندان، شامل احتساب هزینه مابه التفاوت ظرفیت پنجاه
درصدي صندلی خالی در تماشاخانه ها می شوند و اینکه هر گروه نمایشی، امکان درخواست کمک هزینه از مرکز هنرهاي نمایشی
دارد که بسته به تایید شوراي حمایت از آثار نمایشی بوده که از سوي مرکز هنرهاي نمایشی به گروه ها پرداخت می گردد و
همچنین، صندوق اعتباري هنر، بنا به صلاحدید خودش، مبلغ یک میلیون و پانصد هزار تومان براي اعضاي صندوق اعتباري هنر در
نظر گرفته که دو بار تا به حال، آنرا پرداخت کرده است. 2-تماشاخانه ها، شامل کمک هزینه بلاعوض که بسته به وضعیت تماشاخانه
ها و میزان هزینه هاي جاري هر سالن متفاوت و در بازه 20 میلیون تا 60 میلیون تومان در دو سال گذشته متغیر بوده است و وام
هاي بانکی، یکی وام 100 میلیون تومانی با بهره 4 درصد و با بازپرداخت دوساله ي صندوق کارآفرینی با عاملیت بانک امید براي
تماشاخانه هاي بدون بدهکاري بانکی و دیگري، وام تصویب شده 150 میلیون تومانی با بهره 12 درصد وزارت کار، رفاه و امور

 
اجتماعی است که در مجموع، به تماشاخانه ها از زمان شیوع ویروس کرونا پرداخت شده است. 

او درباره کفاف دهی کمک هزینه هاي اعلام شده براي جلوگیري
از به تعطیلی کشیده شدن تماشاخانه ها عنوان کرد:در صورتی
که حتی یکی از وام ها را بگیرید، از آنجا که بازپرداخت دارد،
تماشاخانه ها ماهانه حدود6میلیون تومان بازپرداخت خواهند
داشت از اینرو، به هیچ وجه کارگشا نیست و در حقیقت،
تماشاخانه ها از روي استیصال و ناچاري، وام ها را می پذیرند

 
زیرا علاوه بر اصل پول، باید بهره را نیز بپردازند. 

« چگینی » یادآور شد:با توجه به شرایط بغُرنجی که وجود دارد و سالن ها، هر از گاهی تعطیل می شوند و گروه هاي نمایشی تمایل
به اجرا ندارند، تماشاخانه ها بیشتر به دنبال کمک هزینه بلاعوض بوده و هستند. همانطور که در جریان هستید، گروه هاي نمایشی
بزرگ با بازیگران شناخته شده به ندُرت در این ایام به روي صحنه رفتند. در نتیجه، تماشاخانه ها در این مدت به حالت نیمه تعطیل



 
درآمده بودند و نیاز به کمک بلاعوض داشتند. 

او تاکید کرد:" کمک هزینه بلاعوض اعلام شده که پرداخت شد، براي برخی تماشاخانه ها حتی کفاف اجاره ماهانه آنها را نمی دهد
بنابراین، به طور عملی حمایت واقعی از بخش خصوصی صورت نگرفته است. همچنان، از حجم بدهکاري تماشاخانه ها به علت شیوع
ویروس کرونا در سطح کشور کاسته نشده و در حال دست و پنجه نرم کردن با آن هستیم، به طوري که بتوانیم رخت خویش را از این

 
ورطه برکشیم و از تعطیلی تماشاخانه ها جلوگیري کنیم. 

کارگردان نمایش "خداي کشتار" راجع به افزایش حجم بدهکاري تماشاخانه ها خاطرنشان کرد: این موضوع باعث شده تماشاخانه ها
مقروض تر بشوند. در صورتی که هر دو وام را دریافت کرده باشید، ماهانه باید مبلغی حدود 11 میلیون تومان را بپردازید و پرداخت
چنین مبالغ میلیونی، هنگامی که درآمدي وجود ندارد، غیرمنطقی و غیرعقلانی است. بنابراین، با دریافت وام، فقط نوع بدهکاري فرق
می کند و به جاي بدهی به اشخاص حقیقی، مقروض بانک خواهیم شد. چنانچه واقعا قصد حمایت از تماشاخانه ها وجود داشت، باید

 
کمک هزینه بلاعوض در دستور کار قرار می گرفت که چنین اتفاقی نیفتاد. 

او تصریح کرد:" تماشاخانه هایی که در حال حاضر مشغول به فعالیت هستند، به سختی توانستند فعال بمانند و با تزریق بودجه از

 
جاهاي مختلف، هنوز سر پا هستند. 

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی تماشاخانه هاي ایران از چرایی عدم همراهی تماشاخانه هاي خصوصی با اطلاعیه تعطیلی
رویدادهاي تئاتري مرکز هنرهاي نمایشی و ادامه اجراها در این سالن هاي تئاتر از 21 تیر ماه 1400 گفت: تماشاخانه ها تا یک جایی
با مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا و تصمیمات اداره کل هنرهاي نمایشی همراه بودند ولی هرچه زمان گذشت، مشاهده شد که
وعده ها راجع به حمایت ،عملی نمی شود و تامین هزینه ها باز به روي دوش هنرمندان و تماشاخانه ها افتاده است؛ جدا از اینکه دیگر
اصناف دسته بندي شده هم رده تئاتر در رسته دوم مثل سینماها،کافی شاپ ها، رستوران ها و غیره، همچنان قادر به فعالیت بودند و
محدودیت ها به شکل تبعیض آمیزي فقط براي تئاتر بود بدین صورت، تصمیم به عدم تبعیت گرفته شد و تماشاخانه استاد جمشید
مشایخی با مدیریت من، نخستین تماشاخانه خصوصی بود که چنین موضعی را اعلام کرد و به اجراها ادامه داد. اینگونه شد که دیگر

 
تماشاخانه ها هم به حمایت از این موضع پرداختند، تعطیل نکردند و تا به حال، اجراها را روي صحنه بردند. 

او یادآور شد: در صورتی که وعده ها راجع به حمایت عملی می شد، تماشاخانه ها هم تعطیل می کردند و مسئولان و دست اندرکاران

 
آنها، جانشان را کف دستشان نمی گرفتند که کار کنند زیرا مجبور بودند از آنجا که حمایتی وجود نداشت؛ و اگر بود، حداقلی بود. 

چگینی درباره انتقادات پیرامون تاسیس تماشاخانه هاي خصوصی از بدو تاسیس آنها اینگونه بیان کرد: بحث خصوصی سازي، صحبتی
است که به طور عملی، فقط مربوط به حوزه فرهنگ و هنر و به ویژه تئاتر و تماشاخانه ها نمی شود و بحث سر سیاست هاي کلی
است. زمانی که حکومت و دولت طبق قانون اساسی به سمت خصوصی سازي حرکت می کنند، طبیعی است که در فرهنگ و هنر هم
چنین اتفاقی بیافتد. در صورتی که فضاهاي فرهنگی قرار باشد تمام درآمدشان را از طریق گیشه فروش بلیط تامین کنند و چتر
حمایت دولتی را بر سر نداشته باشند، در همه جاي دنیا و حتی در کشورهاي صاحب نام در تئاتر، به سمت گونه اي از ابتذال پیش
خواهند رفت؛ از آنجا که گیشه فقط قرار است بار هزینه اي گروه هاي نمایشی و تماشاخانه را بر دوش بکشد و گیشه نیز قواعد و
متقضیات خاص خودش را داراست. بنابراین، انتقاد به جا و درستی است. از اینرو، وقتی قرار است فقط گیشه تامین کننده هزینه هاي
گروه هاي نمایشی و تماشاخانه باشد، بالطبع سلیقه مخاطب عام با تمایل به حضور چهره هاي سینمایی در سالن هاي تئاتر و توجه به
گونه خاصی از نمایشها ارجحیت پیدا می کند و اینگونه نمایش ها روي صحنه خواهد رفت تا رضایت آن دسته از مخاطبان تامین
شود. در نتیجه، چنین انتقادي در اصل به تماشاخانه دارها وارد نیست بلکه باید به سیاستهاي کلی ارجاع داد که چنین آسیبی را رقم



زدند. همانطور که در کشورهاي دیگر جهان و کشوري مثل انگلستان، بخشی از هزینه هاي کمپانی هاي معتبر خصوصی همانند رویال
شکسپیر لندن را دولت و نهادهاي مرتبط همچون شهرداري ها تقبل می کنند تا بتوانند سر پا بمانند و آثاري با کیفیت نازل را روي
صحنه نبرند. در صورتی که در ایران، این اتفاق نمی افتد و هم گروه هاي نمایشی و هم تماشاخانه دارها باید تمام هزینه ها را
خودشان به تنهایی تامین کنند بدین سبب، اغلب آثار در این شرایط به سمتی می روند که تماشاگران حرفه اي تئاتر از آن راضی
نخواهند بود. در این بین، همه تماشاخانه هاي خصوصی را سیبل انتقاداتشان قرار می دهند در صورتی که در اینجا، متولی فرهنگ و
هنر باید ورود و با تخصیص حمایتها از بروز آسیب از منشا جلوگیري کند. متاسفانه، مثل همه پدیده ها در ایران، ابتدا، تئاتر خصوصی
نیز ایجاد شد و پس از گذشت ده سال از فعالیت آنها، حالا به فکر آسیب شناسی و تصویب آیین نامه ها براي آن افتاده اند که با توجه
به بوروکراسی زمانبر اداري در کشور، روندي طولانی خواهد داشت و همچنان، تماشاخانه هاي خصوصی هدف انتقادات قرار خواهند

 
گرفت." 

کارگردان نمایش "لابیرنت" درباره تاثیر ادامه اجراها در تماشاخانه هاي خصوصی علی رغم اطلاعیه اداره کل هنرهاي نمایشی راجع
به تعطیلی رویدادهاي تئاتري پیرو شیوع موج پنجم کرونا در جلب اعتماد بیشتر مخاطبان براي حضور در سالن ها با توجه به
بازگشایی محافل تئاتري در روزهاي اخیر، گفت: در آن هنگام هم که تماشاخانه هاي خصوصی تعطیل نکردند، شرایط کرونایی شدید
بود و تماشاخانه ها، مخاطبان آنچنانی نداشتند از اینرو، همچنان، جذب مخاطب مسئله اصلی بود. اگر واقعا قرار است شرایط مثل
سابق شود، باز بودن هاي مقطعی مثل آن دوره، تاثیري ندارد و نمی توان گفت باعث جلب اعتماد لازم مخاطب شده است هرچند بی
تاثیر نبود. این جلب اعتماد مخاطبان براي حضور دوباره در سالن ها، نیاز به اطلاع رسانی عمومی دارد، بدین معنی که همه رسانه ها
از جمله صداوسیما، رسانه هاي مکتوب و غیرمکتوب کمک و اطلاع رسانی کنند که شرایط به نسبت متعادل شده و امنیت از نظر
بهداشتی و رعایت دستورالعملها در سالن هاي تئاتر برقرار است تا مردم متوجه واقعیت بشوند و دوباره به سالن هاي تئاتر برگردند. تا
چنین اتفاقی از سوي رسانه ها با حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیافتد، بعید است واقعا اعتماد مخاطبان جلب شود. همچنین،
باید هر چه زود این اتفاق صورت بگیرد از آنجا که بحث واکسیناسیون، سرعت بهتري گرفته است و می توان راحت روي آن مانور داد.
در نتیجه، الآن، زمانی است که باید اطلاع رسانی صورت بگیرد تا نشان داده شود سالن هاي تئاتر، از جمله فضاهاي عمومی بی خطر

 
در شرایط کرونایی براي مخاطبانشان هستند. 

او درباره انتقادات تند ماههاي اخیرش به قادر آشنا؛ مدیرکل هنرهاي نمایشی عنوان کرد: من از دو جایگاه به قادر آشنا انتقاد داشتم:
یکی به جهت سمت خودم در انجمن صنفی تماشاخانه هاي ایران به عنوان رئیس هیئت مدیره و اشرافی که به مسائل و مشکلات
تماشاخانه هاي خصوصی در سالهاي اخیر داشتم و دیگري همینطور، به عنوان تماشاخانه دار و مدیر تماشاخانه استاد جمشید
مشایخی که به طور مجزا، تماشاخانه اي را اداره و با مشکلات آن دست و پنجه نرم می کنم. همه اینها باعث شد نسبت به کم کاري
مشاهده شده، چه از سوي مرکز هنرهاي نمایشی و چه از سوي معاونت هنري و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انتقاداتی را وارد کنم.
راجع به بحث مدیرکل هنرهاي نمایشی، نمی توان از تلاشهاي ایشان چشم پوشید هرچند کافی نیست و بخش عمده اي از وعده
هایشان عملی نشد. مشکل اینجاست که ایشان، این وعده ها را راجع به حمایتها دادند و عمل نکردند که منجر شد کسانی مثل من،
زیر بار بدهی هاي عجیب و غریب بروند. برخی همکاران می گفتند در صورتی که از اول می گفتند حمایتی وجود ندارد، تماشاخانه ها
را تعطیل می کردیم و تا مساعد شدن اوضاع، در خانه می نشستیم اما ماه به ماه، به واسطه وعده هاي پوچ داده شده، بدهکار و
بدهکارتر شدیم. بنابراین، چندمرتبه به ایشان گفتم چنانکه توانایی عمل به وعده هایشان را ندارند، استعفا بدهند چون هم به خودشان
و هم به ما کمک خواهد کرد. اینگونه، مسئولین آگاه می شدند که مدیري به واسطه عدم حمایت ها، در حال استعفا از سمت خودش
است و براي آن، چاره بیاندیشند و حمایتی از تئاتر صورت بگیرد. غافل از اینکه این رسم قادر آشنا نبود و تا دقیقه آخر، مقامشان را

 
حفظ کردند و ایشان، به اکثر وعده هاي داده شده، جامه عمل نپوشاندند که باعث می شود انتقادات همچنان جایز باشد. 

شاهین چگینی حضور محمدمهدي اسماعیلی؛ وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت سیزدهم بر مسند وزارتخانه را اینچنین ارزیابی



کرد:شخص وزیر، رزومه مرتبطی با حوزه فرهنگ و هنر ندارد و بدین واسطه، امکان قضاوت روي او نیست. شغل هاي قبلی ایشان،
حول معاونت سیاسی استانی است و حالا، براي فعالیت در عرصه فرهنگ و هنر برگزیده شدند. بدین جهت، نمی توان گفت ایشان به
دلیل عدم فعالیت در این حوزه، آیا می توانند عملکرد موفقی داشته باشند یا خیر؟ ممکن است با توجه به نوع مدیریتشان و انتخاب
مشاوران آگاه، فضاي بهتر و رو به جلویی در این عرصه حاکم شود یا خیر و عدم شناخت ایشان، به بهبود شرایط نیانجامد و وخامت
اوضاع را به بار بیاورد. امیدوارم که سیاستهاي کلی، در جهت حمایت از فرهنگ و هنر باشد که به شدت در دوران شیوع ویروس کرونا،

 
دچار آسیب شده است. علاوه بر اینکه در حال حاضر، براي قضاوت زود است. 

او در پایان بیان کرد:مهمترین مسئله تئاتر در حال حاضر، سلب اعتماد عمومی مردم نسبت به برخی اماکن و فضاهاي عمومی با توجه
به شیوع پاندمی کرونا است که نیاز است در کوتاه مدت، دوباره جلب اعتماد صورت بگیرد تا تماشاگران، به سالن هاي تئاتر برگردند.
همچنین، با پایان همه گیري ویروس کرونا و با استقرار دولت جدید، لازم است تا بررسی و آسیب شناسی راجع به تاثیرات این دوره
انجام شود و من، مصرانه درخواست دارم مدیران جدید و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ، یک برنامه ریزي ویژه داشته باشند تا دریابند
نارضایتی ها در قشرهاي مختلف تئاتري به چه شکل پدید آمده است و کدام ساختارها نیاز به بازنگري اصولی دارند که همه اینها براي
حصول نتیجه در کوتاه مدت و بلندمدت، نیاز به بازوي مشورتی دارد تا همه اعضاي یک صنف زا صنوف مختلف هنري و تئاتري به
علاوه مدیران جمع و چالشها بیان شوند. در نهایت، تصمیم سازي صورت بگیرد و پیشرفت براساس یک ریل گذاري جدید باشد به
طوري که مشکلات گذشته را برطرف کند و با خلاقیت مورد انتظار در چنین فضاي مشورتی، آینده بهتري رقم زده شود و فرداي

 
بهتري در پیش باشد. 

گفت و گو از : فرزاد جمشیددانایی



طلاي جهانی بی رمق ماند

منبع: ایران اکوناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/07/19

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به آغاز تعدیل تدابیر محرك مالی بانک مرکزي
آمریکا، افت ملایمی داشت.

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به آغاز تعدیل تدابیر محرك مالی بانک مرکزي

 
آمریکا، افت ملایمی داشت. 

بهاي معاملات هر اونس طلا براي تحویل فوري با 0.1 درصد
کاهش، به 1755 دلار و 68 سنت رسید. در بازار معاملات آتی
آمریکا، هر اونس طلا با 0.1 درصد کاهش، به 1755 دلار و 30

 
سنت رسید. 

کایل رودا، تحلیلگر شرکت IG Market اظهار کرد: آمار
اشتغال ماهانه نمی تواند روند تعدیل تدابیر محرك مالی بانک

مرکزي آمریکا را متوقف کند. کمبود نیروي کار باعث بالا رفتن فشارهاي دستمزد شده و تورم را ممکن است تشدید کند که به معناي

 
آن است که مقامات بانکی نهایتا باید مداخله کنند. 

طلا پوشش ریسک در برابر تورم و کاهش ارزش پول ناشی از تدابیر محرك مالی محسوب می شود. تعدیل برنامه خرید ماهانه اوراق

 
قرضه توسط بانک مرکزي آمریکا، با شرایط مذکورمقابله کرده و از جذابیت طلا کم می کند. 

به گفته رودا، بازار طلا مشکلات زیادي براي ارزیابی وضعیت دارد. نظر شخصی من این است که طلا به سمت نزول مایل است اما در

 
حال حاضر در بازه محدودي حبس شده است. 

بانک مرکزي آمریکا با وجود گزارش اشتغال مایوس کننده سپتامبر ممکن است ماه آینده تعدیل تدابیر محرك مالی را آغاز کند.
آماري که روز جمعه منتشر شد، نشان داد اقتصاد آمریکا ماه میلادي گذشته 194 هزار شغل جدید در سپتامبر ایجاد کرده که پایین
تر از 500 هزار شغل مورد پیش بینی اقتصاددانان بود. در این بین، نرخ بیکاري به 4.8 درصد کاهش پیدا کرد که پایین ترین میزان

 
در 18 ماه گذشته بود و رشد دستمزد شتاب گرفت. 

بر اساس گزارش رویترز، دلار به بالاترین حد سه سال اخیر در برابر ین ژاپن صعود کرد. بازده اوراق خزانه 10 ساله آمریکا به بالاترین

 
حد از اوایل ژوئن به این طرف رسید و هزینه نگهداري طلا که دارایی بدون بازدهی است را افزایش داد. 

به گفته وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز، اونس طلا ممکن است به محدوده 1763 تا 1768 دلار بهبود پیدا کند و سپس روند نزولی را



 
به سوي سطح حمایتی 1724 دلار ازسربگیرد. 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره براي تحویل فوري تغییري نداشت و به 22 دلار و 66 سنت رسید. هر اونس پلاتین براي
تحویل فوري با 0.1 درصد افزایش، به 1027 دلار و 37 سنت رسید. هر اونس پالادیم براي تحویل فوري با سه درصد افزایش، به

 
2139 دلار و 85 سنت صعود کرد که بالاترین قیمت از 13 سپتامبر بود. 

انتهاي پیام



انعقاد 15 تفاهم نامه در جهت افزایش مهارت آموزي در شهرستان برخوار

منبع: مفتاح نیوزشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه ایی شهرستان برخوار گفت: تلاش کردیم با انعقاد 15 تفاهم نامه با نهادها در جهت مهارت
آموزي و آموزش منجر به اشتغال حرکت کنیم. نوشته انعقاد 15 تفاهم نامه در جهت افزایش مهارت آموزي در شهرستان

برخوار اولین بار در مفتاح نیوز پدیدار شد.

انعقاد 15 تفاهم نامه در جهت افزایش مهارت آموزي در

 
شهرستان برخوار 

به گزارش مفتاح، علیرضا ملک پور رئیس مرکز آموزش
فنی وحرفه ایی شهرستان برخوار با تاکید بر اینکه سازمان
فنی وحرفه ایی متولی برنامه هاي دولت و برنامه ریزي در
جهت اموزش مهارت است گفت: منطقه برخوار در جوار

منطقه صنعتی دولت آباد قرار گرفته است و در شهرستان هر برنامه ایی جواب نمی دهد بنابراین بر حسب نیازهاي منطقه برنامه

 
سازمان تدوین شد. نیازسنجی در شهرستان ها انجام شد و میز خدمت در روستاه  نیازهاي آموزشی منطقه را احصا کرد. 

او با تاکید بر مهارت آموزي وآموزش افراد که یکی مبانی تحول بنیادین در توسعه است گفت: توجه به مهارت آموزي واجراي سیاست

 
مقاومتی ما را به سمت مذاکره با بخش صنعت و آموزش افراد مشغول به کار در منطقه کرد. 

ملک پور با اشاره به اینکه این مرکز 10 کارگاه آموزشی دارد گفت: کارگاه برق صنعتی، الکترونیک، تاسیسات، نقشه کشی،فناوري
اطلاعات، صنایع پوشاك، خدمات آموزشی وصنایع دستی است. همچنین   18 دوره آموزشی برگزار کردیم. این دوره ها شامل معرق،
دوزندگی کیف چرم، پرورش گیاهان دارویی، چهره پردازي کودك، تعمیرکار شوفاژ، پیراهن دوز مردانه، فیروزه کوبی، مینا کاري بوده

 
است. 

ملک پور با تاکید بر توجه به نیاز سنجی در شهرستان برخوار از برگزاري میز خدمت به کمک دهیاران در روستاها گفت وافزود: تلاش

 
کردیم افراد تخصص ببینند. 

فنی وحرفه ایی شهرستان برخوار تلاش شده است تا کارگاه ها به روز رسانی شود و با برگزاري نمایشگاه نتیجه آموزش در سازمان به

 
متقاضیان نمایش داده شود. 

رئیس مرکز آموزش فنی وحرفه ایی شهرستان برخوار از توجه این سازمان به آموزش هاي متناسب با منطقه گفت وافزود: توسعه
آموزش تولید گیاهان دارویی و کم آب با توجه به قرار گرفتن در مناطق خشک مدنظر سازمان قرار گرفتو تلاش کردیم کاشت زعفران
را درروستاهاي شهرستان هاي برخوار داشته اشیم ودر کمار ان با فاصله گرفتن از خام فروشی در حیطه آموزش برند سازي و بسته

 
بندي نیز قدم برداریم. 

او با اشاره با بستن قرارداد با اصناف وصنایع براي افزایش مهارت آموزي افراد گفت: 15 تفاهم نامه با نهادها وادارت بسته شده است و



زمان صدور مجوزها را به حداقل رساندیم. همچنین قراردادي هم  با مجموعه صنایع انتخاب بسته ایم تا افراد و دانشجویان این

 
مجموعه را اموزش بدهیم. 

بنا به گفته ملک پور شهرستان برخوار در تولید صنایع دستی بعد از اصفهان رتبه دوم را دارد و سازمان فنی وحرفه ایی در جهت

 
توسعه مشاغل خانگی و صنایع دستی اقدامات موثري داشته است. 

تلاش براي دریافت وام از سازمان برکت براي توسعه مشاغل و کسب وکار در شهرستان برخوار یکی دیگر ازقدامات مرکز آموزش فنی
وحرفه ایی بوده است. 176 طرح توسط بنیاد برکت مصوب شده است و براي توسعه کار براي دریافت وام معرفی شده اند. البته رصد

 
افراد و بررسی توانایی افراد در توسعه شغل و بازپرداخت وام یکی از شروط ارائه وام خواهد بود. 

برگزاري کلاس هاي آموزشی براي مددجویان کانون اصلاح و تربیت، برگزاري دورهاي اموزشی  کشت هاي گاخانه ایی در محسن اباد
وحبینب اباد، انعقاد تفاهم نامه همکاري با اتحادیه پوشاك، اتحادیه طلا، برگزاري جلسه هم اندیشی با مسئولین پایگاه هاي بسیج
شهري وروستایی با هدف رونق تولید اشتغالزایی از جمله اقدامت مهم سازمان فنی وحرفه ایی شهرستان برخوار در جهت آموزش

 
ومهارت آموزي و کاهش بیکاري بوده است. 

ملک پور با اشاره به برگزاري دوره هاي آموزشی محیط کار واقعی گفت: با افراد داراي کارگاه قرارداد منعقد می شود تا در محیط کار
واقعی آموزش ببینند و بعد از گذراندن دوره آموزشی کارت مهارت دریافت کنند. 160 نفر در 9 ماه گذشته در محیط کار واقعی

آموزش دیده اند. با برگزاري این دوره مشکل فنی بودن افراد برظرف می شود و آموزش در محیط کار واقعی اتفاق می افتد.



نقد مجلس یازدهم از نگاه اصولگرا / هیچ اتفاق خارق العاده اي در مجلس

یازدهم مشاهده نشده

منبع: تیکشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/07/19

نامه نیوز نوشت: محمد مهاجري گفت که هیچ اتفاق خارق العاده اي در مجلس یازدهم مشاهده نشده است؛ نه مصوبه اي
مهم تصویب شده نه آنکه نطق و سخن مهمی از مجلس شنیده شده است.

نامه نیوز نوشت: محمد مهاجري گفت که هیچ اتفاق خارق العاده اي در مجلس یازدهم مشاهده نشده است؛ نه مصوبه اي مهم

 
تصویب شده نه آنکه نطق و سخن مهمی از مجلس شنیده شده است. 

قریب به یک سال ونیم از عمر مجلس یازدهم می گذرد و
برخلاف آنچه نمایندگان پیش از انتخابات مجلس شعار می
دادند، هیچ اتفاق مثبتی در جهت رفع دغدغه هاي مردم از سوي
آنها انجام نشده است. آنها تازه در زمان دولت روحانی می گفتند
اگر رأي بیاورند می توانند با ریل گذاري درست، دولت روحانی را
در مسیر درستی قرار دهند که نه تنها چنین نشد بلکه شاهد
بودیم همزمانی مجلس یازدهم و دولت دوازدهم صرفا به مناقشه
مجلس با دولت وقت گذشت. حالا هم که دولت سید ابراهیم
رئیسی روي کار آمده است بازهم اقدام ویژه اي از سوي
نمایندگان براي بهبود شرایط دیده نمی شود. همه اینها در حالی

است که به تازگی روزنامه جمهوري اسلامی نوشته است که در نظرسنجی هایی از مردم 22 استان درخصوص عملکرد نمایندگان
مجلس، نزدیک به 60 درصد مردم از عملکرد نمایندگان استان خود ناراضی بودند و عملکردشان را قابل قبول نمی دانستند و در

 
برخی استان ها نارضایتی به 80 درصد می رسد. 

محمد مهاجري، فعال و تحلیلگر سیاسی درباره این موضوع گفت: «من نمی دانم که آماري که منتشر شده است چه قدر درست است
اما برداشتم این است که این نظرسنجی دقیق نیست زیرا وقتی به علت نارضایتی مردم حوزه هاي انتخابیه مراجعه می کنیم، می
بینیم که لزوما به عملکرد نمایندگان بازنمی گردد، بلکه آنها اساسا نمایندگان کنونی مجلس را نمایندگان اکثریت مردم نمی دانند؛

 
بنابراین وقتی از مردم بپرسیم که آیا از نمایندگان کنونی راضی هستید، با پاسخ منفی مواجه می شویم». 

او ادامه داد: «فارغ از این نظرسنجی ها که معیار دقیقی ندارند اما می توان گفت که هیچ اتفاق خارق العاده اي در مجلس یازدهم
مشاهده نشده است؛ نه مصوبه اي مهم تصویب شده نه آنکه نطق و سخن مهمی از مجلس شنیده شده است.بخشی از توان مجلس
دردولت قبل براي مقابله با دولت و سنگ اندازي پیش پاي دولت آقاي روحانی مصرف شد و حالا هم در دولت جدید اتفاق ویژه اي

 
مشاهده نشده است و حتی مجلس تکلیف خود را با دولت سیزدهم روشن نکرده است که آیا مدافع دولت است یا منتقد آن». 

این تحلیلگر مسائل سیاسی بیان کرد: «در این شرایط طبیعی است که مردم احساس چندان مثبتی به مجلس نداشته باشند. تقریبا
یک سال ونیم از عمر مجلس می گذرد و برخلاف شعارهایی که داده می شد، هنوز کار ویژه اي براي مجلس رخ نداده است؛ هرچند

 
من باور دارم براي قضاوت دقیق تر باید تا دوسالگی مجلس صبر کرد». 



او درباره سیاسی کاري هاي نمایندگان هم اظهار کرد: «شالکه اصلی مجلس سیاسی است و هر کاري هم در این مجلس انجام شود،
سیاسی دیده می شود. مردم احساس می کنند این مجلس جناحی است و حتی اگر کار مثبتی هم از سوي نمایندگان انجام شود، زیر

 
سایه جناحی بودن مجلس قرار می گیرد». 

مهاجري همچنین تصریح کرد: «مجلس تا کنون کار خاصی در حوزه مهار تورم، افزایش اشتغال یا موضوعات دیگري که به طور
مستقیم به دغدغه هاي مردم مرتبط است، انجام نداده است و یکی دو طرح پر حاشیه را پی گرفته از جمله طرح صیانت از فضاي

 
مجازي و شفافیت آراء نمایندگان که هر دو هم سیاسی بوده اند». 

او در پایان درخصوص اینکه آیا در آینده شاهد همراهی کامل مجلس و دولت خواهیم بود یا خیر، گفت: «به نظرم مجلس در نهایت
چاره اي جز حمایت از دولت نخواهد داشت».



امسال 60 تن پسته از باغ هاي آذربایجان غربی برداشت می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/07/19

ارومیه - معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: پیش بینی می شود که امسال 60 تن
پسته از سطح 125 هکتار باغ بارور استان برداشت شود.

ارومیه - معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان
جهادکشاورزي آذربایجان غربی گفت: پیش بینی می شود
که امسال 60 تن پسته از سطح 125 هکتار باغ بارور

 
استان برداشت شود. 

جعفر وحدت در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه کاشت
پسته در سطح 500 هکتار از اراضی کشاورزي واقع در
حوضه آبریز دریاچه ارومیه انجام شده که 125 هکتار از
این باغ ها بارور هستند، افزود: تولید هر هکتار محصول
پسته در استان براي یک خانوار زمینه اشتغال زایی
مستقیم را فراهم و این امر کمک شایانی را به معیشت

 
خانواده ها می کند. 

وي تصریح کرد: برخی از شهرهاي آذربایجان غربی به ویژه ارومیه به دلیل شرایط زیست محیطی، ظرفیت مناسبی براي کشت و تولید
پسته دارد. عمدتاً در شهرستان هاي ارومیه و سلماس پسته کشت شده و در همه شهرستان ها به غیر از اشنویه و چالدران و تکاب،

 
جایگزینی باغات پسته انجام گرفته است. 

وحدت ادامه داد: برداشت پسته از اواخر شهریورماه شروع شده است و با توجه به بحث کمبود منابع آبی و نیاز به جایگزینی باغات

 
پرآب بر با باغات کم نیاز، احداث باغات پسته به شرط جایگزینی با باغات با نیاز آبی بالا از سال هاي اخیر در استان انجام می گیرد. 

وي با اشاره به میانگین تولید 500 کیلوگرم پسته در هر هکتار بیان کرد: با توجه به تغییرات اقلیمی و در صورت تأمین اعتبار از محل
طرح اصلاح، احیا و جایگزینی باغات و تغییر الگوي کشت به منظور احیاي دریاچه ارومیه نسبت به توسعه محصولات کم آب بر مانند

 
پسته و سنجد به جاي سایر محصولات باغی اقدام می شود. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی، عمده ارقام پیوندي در باغ هاي استان را رقم هاي احمدآقایی
عنوان کرد و ادامه داد: ارقام استفاده شده در باغات سازگاري اکبري، احمدآقایی، رضایی، عباسعلی، شاه پسند و AN1 تا AN5، نر

 
زودگل و نردیرگل است. 

پسته محصولی مقاوم به شوري آب هاي زیر زمینی است و توسعه کشت این محصول کم آب بر و جایگزینی آن به جاي محصولات
پرآب بر از برنامه هاي سازمان جهاد کشاورزي استان در راستاي کاهش مصرف آب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه است.



احداث 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/07/19

تفاهم نامه همکاري وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه
ایجاد حداقل 10 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی از طریق احداث
نیروگاه جدید و تکمیل سیکل نیروگاه هاي موجود توسط شرکت هاي

 
صنعتی و معدنی با حضور وزراي این دو وزارتخانه امضا شد. 

به گزارش ایسنا، صبح امروز دوشنبه این تفاهم نامه بین علی اکبر
محرابیان- وزیر نیرو و سیدرضا فاطمی امین- وزیر صنعت، معدن تجارت، با

توجه به نیاز، ضرورت و اهمیت تامین برق مطمئن، مستمر و پایدار بخش صنعت و معدن و تحقق اهداف توسعه اي صنعت برق به

 
امضا رسید. 

 
امکان پاسخگویی به 22 درصد تقاضاي برق را نداریم 

علی اکبر محرابیان در این جلسه با بیان اینکه یکی از برنامه هاي وزارت نیرو ایجاد ظرفیت هاي نیروگاهی در کشور متناسب با
تقاضاي سال هاي پیش رو است، گفت: برنامه ریزي شده تا 35 هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی در حوزه هاي مختلف افزایش یابد که
از این میزان 15 هزار مگاوات به صورت سیکل ترکیبی و بخار در بخش نیروگاه هاي حرارتی است که توسط وزارت نیرو، شرکت هاي

 
تابعه و بخش خصوصی انجام می شود. 

وزیر نیرو گفت: شاهد 14 هزار مگاوات تراز منفی در بخش نیروگاهی هستیم و امکان پاسخگویی به 22 درصد تقاضاي برق را در

 
بخش خانگی، تجاري، کشاورزي و صنعتی نداریم. 

او ادامه داد: علاوه بر این براي ایجاد ظرفیت 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر نیز برنامه ریزي شده است که در حال حاضر در

 
ظرف کمتر از یک ماه که اعلام فراخوان کرده ایم تقاضاي زیادي براي این بخش وجود داشته است. 

وي با اشاره به پتانسیل بالاي انرژي هاي تجدیدپذیر در ایران گفت: در زمینه تجدیدپذیرها پتانسیل بالایی در کشور وجود دارد به
گونه اي که تابش خورشید به طور متوسط 300 روز آفتابی در سال است که حتی در برخی نقاط این عدد به 330 تا 340 روز نیز می

 
رسد. 

وي افزود: در کشورهایی که تابش کمتر از 200 روز در سال است اجراي چنین طرح هایی کاملا اقتصادي است لذا در کشور ما که

 
پتانسیل بیشتري وجود دارد می توان گفت که شرایط به مراتب اقتصادي تر است. 

 
وي ادامه داد: در حوزه انرژي هاي بادي نیز پتانسیل هاي زیادي وجود دارد که براي این بخش نیز برنامه ریزي صورت گرفته است. 



وزیر نیرو با اشاره به امضاي تفاهم نامه امروز گفت: تشویق صنایع کشور براي احداث نیروگاه هاي اختصاصی براي مصارف خودشان
مورد توجه قرار گرفت و بر همین اساس امروز تفاهم نامه اي در این راستا امضا شد که براساس آن صنایع می توانند با حمایت وزارت

 
نیرو و وزارت صنعت، نیروگاه احداث کنند.   

وي با بیان اینکه امیدواریم در آینده نزدیک شاهد این باشیم که در حوزه تولید و صنعت به دلیل کمبود برق، کاهش تولید نداشته
باشیم، گفت: اکنون برنامه هاي توسعه اي متوقف مانده که همکاري صنایع فعال، وزارت صنعت ونیرو شاهد ایجاد شرایط جدید

 
خواهیم بود که به دنبال آن اشتغال، ارزش افزوده و افزایش تولید را به دنبال خواهد داشت. 

وي با بیان اینکه ما در طی دو دهه گذشته شاهد ایجاد ظرفیت هاي عظیم در حوزه صنایع و معادن کشور بودیم، گفت: با تلاش
گسترده ظرفیت هاي صنعت و معدن رشد بسیار بالایی به ویژه در بخش معادن، صنایع معدنی، صنایع انرژي بر، حوزه فولاد، مس،

 
آلومینیوم بوده ایم. 

وي ادامه داد: ایجاد محدودیت براي حوزه صنعت شرایط سختی را بوجود آورد که معناي آن کاهش تولید، کاهش اشتغال و ارزش
افزوده در این بخش بوده است. البته در صنعت برق طی دهه 70، 80 و 90 شاهد رشد بسیار بالایی بودیم به گونه اي که می توانیم

 
بگوییم در این حوزه خودکفا و شاهد تکنولوژي هستیم. 

وي با بیان اینکه بخش عمده خدمات فنی و مهندسی کشور مربوط به حوزه برق است، گفت: متأسفانه در سال هاي اخیر سرمایه

 
گذاري در این بخش کاهش یافته و نتوانسته ایم متناسب با تقاضا، سرمایه گذاري کنیم. 

در این تفاهم نامه، وزارت صنعت، معدن و تجارت از طریق سرمایه گذاران نسبت به سرمایه گذاري و ایجاد ظرفیت هاي جدید
نیروگاهی تا قبل از تابستان 1403 پس از زمان صدور تمامی مجوزها و قراردادهاي مورد نیاز اقدام خواهد کرد. اولویت وزارت صنعت،

 
معدن و تجارت ایجاد نیروگاه جدید اختصاصی است. سرمایه گذاران مجاز به انتخاب مناسب ترین گزینه سرمایه گذاري هستند. 

وزارت نیرو در این تفاهم نامه متعهد شده حداکثر ظرف مدت دو هفته طرح کلی اتصال به شبکه نیروگاه هاي جدید را به سرمایه
گذاران اعلام کند. در صورت نیاز به تکمیل مطالعه اتصال به شبکه توسط سرمایه گذاران، وزارت نیرو نسبت به بررسی و تایید

 
مطالعات ظرف مدت دو هفته از زمان دریافت مستندات اقدام می کند. 

بر اساس این گزارش، تمامی مجوزهاي مورد نیاز احداث نیروگاه اعم از محیط زیست، آب، اتصال به شبکه سوخت و غیره توسط

 
وزارت نیرو و با همکاري وزارت صمت و سرمایه گذاران در زمان حداکثر دو ماه اخذ می شود. 

وزارت نیرو نسبت به اخذ مصوبه تخصیص سوخت این نیروگاه ها مطابق با تعرفه سوخت نیروگاهی از کمیته سوخت وزارت نفت طی

 
مدت یک ماه اقدام می کند. 

انتهاي پیام



آمار بیکاري در هرمزگان غم انگیز است

منبع: شبستانشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/07/19

حجت الاسلام و المسلمین عبادي زاده، آمار بیکاري در هرمزگان را غم انگیز دانست و گفت: جوانان این استان به دنبال
اشتغال هستند و شرایط خوبی ندارند.

حجت الاسلام و المسلمین عبادي زاده، آمار بیکاري در
هرمزگان را غم انگیز دانست و گفت: جوانان این استان به

 
دنبال اشتغال هستند و شرایط خوبی ندارند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بندرعباس،
حجت الااسلام و المسلمین « محمد عبادي زاده » در
مراسم تکریم و معارفه استاندار جدید هرمزگان ضمن خیر

مقدم به وزیر کشور و هئیت همراه، ابراز امیدواري کرد که این جابجایی براي این دو عزیز و مردم استان هرمزگان با خیر و برکت

 
باشد. 

وي با اشاره به اینکه ظرفیت هاي استان هرمزگان بر کسی پوشیده نیست، تصریح کرد: شهر بندرعباس یکی از شهرهاي مهم و

 
استراتژیک کشور است و دو بار رهبر معظم انقلاب به بنده بر اهمیت این شهر و جایگاه شهر بندرعباس تاکید کردند. 

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان با بیان اینکه هرمزگان از ظرفیت هاي عظیمی برخوردار است، اظهار کرد: این استان در کنار

 
سایر ظرفیت هاي فیزیکی، ظرفیت نیروي انسانی هم باید مورد توجه قرار گیرد. 

وي ادامه داد: این مسئله که برادران شیعه و اهل سنت با اتحاد کامل در کنار هم به صورت مسالمت آمیز زندگی می کنند، ظرفیت

 
بزرگی را براي استان هرمزگان ایجاد کرده است. 

حجت الاسلام و المسلمین عبادي زاده با بیان اینکه هرمزگان به عنوان درگاه تجاري کشور در کنار صنایع و ظرفیت سواحل از اهیمت

 
و جایگاه ویژه اي برخوردار است، اظهار امیدواریکرد که این استان بتواند سهم خود را به انقلاب و کشور بیش از پیش ادا کند. 

وي با اذعان به این نکته که امروز شاهدیم که شهرهاي بندري هرمزگان در تراز یک شهر بندري نیستد، خاطرنشان کرد: اگر به سایر
نقاط دنیا توجه کنیم، متوجه خواهیم شد که شهرهاي بندري از آبادترین شهرها هستند، حال این که این مسئله در هرمزگان نمود

 
پیدا نکرده است و راهی طولانی تا شکوفایی این شهرها وجود دارد. 

امام جمعه بندرعباس گفت: علی رغم تمامی ظرفیت هایی که در هرمزگان وجود دارد متاسفانه فقر در این استان بیداد می کند و تنها
سه استان در رده بندي فقر کشور پایین تر از این استان صنعتی قرار دارند. 



وي افزود: آمار بیکاري در استان غم انگیز است و جوانان به دنبال اشتغال هستند و شرایط خوبی ندارند و کنار هم قرار گرفتن این

 
دومولفه فقر و بیکاري باعث شده ست تا مردم استان شرایط مطلوبی نداشته باشند. 

عبادي زاده با ذکر این نکته که شرایطی پیش آمده که با وجود تمام ظرفت هاي هرمزگان، جوانان استان کمترین بهره را از این
ظرفیت ها دارند که سزاوار نیست، تاکید کرد: صنعت صنایع دستی باید در استان رونق بیشتري پیدا کند که این مسئله می تواند در

 
کنار سایر ظرفیت هاي استان شرایط خوبی را فراهم کند. 

وي با بیان اینکه جوانان هرمزگان در حدود 43 سال بعد از انقلاب بسیار مشتاق هستند که در مدیریت کشور مسئولتی را بر عهده

 
بگیرند، تصریح کرد: متاسفانه در پست هاي کلیدي و حتی سطح پایین کشوري هرمزگان جایگاه خوبی ندارد. 

نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان افزود: توقع داریم در چیدمان جدید مدیریی کشور جوانان و مدیران هرمزگانی نیز بتوانند از
جایگاه مطلوب برخورد شوند و از ظرفیت آن ها استفاده شود.



تدارك برنامه هاي عملیاتی براي کاهش مشکلات معیشتی

منبع: ایرناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/07/19

تهران- ایرنا- دولت سیزدهم باید در کوتاه مدت بهبود وضعیت معیشتی و تلاش براي اجراي برنامه هایی را که به شکل
محسوس و فوري موجب بهبود شرایط اقتصادي و معیشتی مردم شود در اولویت و دستور کار خود قرار دهد، براي تحقق این

امر باید برنامه ریزي دقیق و عملیاتی داشته باشد.

تهران- ایرنا- دولت سیزدهم باید در کوتاه مدت بهبود
وضعیت معیشتی و تلاش براي اجراي برنامه هایی را که به
شکل محسوس و فوري موجب بهبود شرایط اقتصادي و
معیشتی مردم شود در اولویت و دستور کار خود قرار دهد،
براي تحقق این امر باید برنامه ریزي دقیق و عملیاتی

 
داشته باشد. 

آیت االله رئیسی براي حل مشکل هاي مردم همچون تحریم
ها یک جانبه، شیوع کرونا، تورم و... وعده هایی را داده
است در این راستا وزراي کابینه ایشان تمام تلاش خود را

در این مدت کوتاه به کار برده اند که با شکل گیري عزم سیاسی به این وعده ها جامعه عمل بپوشانند. بررسی روزنامه ها، تارنماها و
خبرگزاري هاي داخلی نشان می دهد که رسانه هاي داخلی به تحلیل هاي گوناگون در خصوص فعالیت هاي دولت سیزدهم پرداخته

 
اند. 

 
رسانه هاي اعتدالگرا 

 
خبرهاي خوش وام مسکن 

روزنامه ایران در گزارشی نوشت: روزگذشته چندین خبر خوش در رابطه با وام مسکن منتشر شد؛ از افزایش عمر واحدهاي مسکونی
مشمول وام خرید مسکن تا پرداخت وام مسکن ملی براساس شرایط متقاضیان. درهمین زمینه معاون وزیر راه و شهرسازي با تأکید بر
اینکه سقف وام مسکن ملی یا جهش تولید افزایش پیدا خواهد کرد، ادامه داد: قرار بر این است که هم سقف وام افزایش یابد و هم
اینکه سود این تسهیلات براساس شرایط متقاضی شناور باشد. براي دهک هاي یک تا سه و مسکن روستایی حداقل سود در نظر
گرفته شده که احتمالاً 4 تا 5 درصد خواهد بود. براي تسهیل شرایط ثبت نام در مسکن ملی یا جهش تولید مسکن چندین پیشنهاد
مطرح کرده ایم. وي با اشاره به شروط ثبت نام براي مسکن ملی یا سایر پروژه هاي مسکن هاي حمایتی اظهار داشت: در حال حاضر
متقاضیان براي ثبت نام مسکن باید حائز 4 شرط باشند و این چهار شرط در آیین نامه قانون ساماندهی تولید و عرضه مسکن ذکر
شده است و ملاك عمل هستند. معاون وزیر راه و شهرسازي ادامه داد: اولین شرط بحث متأهل بودن متقاضی یا سرپرست بودن
خانوار است که البته در همین بند استثنا براي بانوان مجرد بالاي 35 سال سن وجود دارد که می توانند در سامانه ثبت نام کنند.
شرط دوم سابقه حداقل 5 سال سکونت در شهر مورد تقاضا است. سومین شرط نبود مالکیت خصوصی است که از تاریخ 1384.1.1



نباید مالک واحد مسکونی باشند و شرط چهارم دارا بودن فرم «ج» سبز است به این معنا که از اول انقلاب از امکانات دولتی در حوزه

 
مسکن اعم از وام یارانه دار، زمین یا واحد مسکونی استفاده نکرده باشند. 

 
رسانه هاي اصولگرا 

 
پیشنهاد اختصاص باقیمانده سهام خودرویی و فولادي دولت به جاماندگان سهام عدالت 

خبرگزاري فارس به گفت وگو با اکبر حیدري سخنگوي کانون شرکت هاي سرمایه گذاري استانی پرداخت و آورد: اینکه چه کسانی
مشمول جاماندگان سهام عدالت هستند، شامل افرادي است که در مراحل قبلی ثبت نام و شناسایی شده اند و دعوت نامه براي آنها
صادر شد، ولی به هر دلیلی از جمله مشکلات ناشی از نرم افزارها و مشکل دبیرخانه اي، سهام عدالت به آنها اختصاص پیدا نکرد.
همچنین گروه دوم، افرادي بودند که جزو 6 دهک کم درآمد جامعه بودند، حتی مراحل شناسایی آنها هم طی شد، ولی در نهایت از
قلم افتادند و سهامی به آنها اختصاص پیدا نکرد که مجموع این دو گروه حداکثر به 20 میلیون نفر می رسد. براي ثبت نام جاماندگان
طرح سهام عدالت سازوکار خاصی لازم و پیگیري هایی در حال انجام است، به دستور رئیس جمهور، وزارت امور اقتصادي و دارایی و
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با هماهنگی یکدیگر باید نسبت به شناسایی افراد جامانده و نیز شناسایی منابع براي تخصیص سهام

 
جدید اقدام کنند. 

خوشبختانه در دولت جدید، رئیس جمهور و مسئولان جدید برخلاف دولت قبلی، نمایندگان مردمی سهام عدالت را به رسمیت
شناخته و نظرات آنها را جویا می شوند و ما هم نظرات و طرح هاي خود را به صورت مکتوب و هم به صورت حضوري به مسئولان
مربوطه در دولت و مجلس ارائه کردیم تا طرحی که براي تخصیص سهام عدالت به جاماندگان تدوین می شود، با بالاترین ضریب نفوذ
اجرا شود. حیدري این را هم گفت که در حال حاضر مسیر اصلاح و بازآرایی اختصاص سهام عدالت به جاماندگان طی می شود، باید
افراد جامانده شناسایی شوند و از طرفی منابع مازاد دولت شناسایی شوند و به این افراد که حداکثر 20 میلیون نفر می شوند، سهام

 
عدالت جدید تخصیص داده شود. 

 
نرخ مشارکت اقتصادي در تابستان هم کاهش یافت 

خبرگزاري مهر در گزارشی نوشت: بررسی تازه ترین آمار مربوط به وضعیت نیروي کار مربوط به تابستان سال 1400 که از سوي مرکز
آمار ایران ارائه شده نشان می دهد که نرخ مشارکت در تابستان امسال نسبت به تابستان سال 99 کاهش داشته است. نرخ مشارکت
در بهار امسال نیز نسبت به بهار سال گذشته با کاهش همراه بود و همین مساله یکی از دلایل مهم کاهش نرخ بیکاري طی ماههاي
گذشته تلقی می شود. نتایج طرح آمارگیري نیروي کار تابستان 1400 و بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد
که 9.6 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص،
نسبت به فصل مشابه در سال قبل (تابستان 1399)، 0.1 درصد افزایش یافته است. در تابستان 1400، به میزان 41.1 درصد جمعیت
15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت
اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (تابستان1399) 0.7 درصد کاهش یافته است. جمعیت
شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 405 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 137 هزار نفر کاهش
داشته است. بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در تابستان امسال، بخش خدمات با 48.8 درصد بیش
ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33.8 درصد و کشاورزي با 17. درصد قرار
دارند. نرخ بیکاري جوانان 15 تا 2 ساله حاکی از آن است که 25.7 درصد از فعالان این گروه سنی در تابستان 1400 بیکار بوده اند.
بررسی تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (تابستان 1399) 2.6 درصد



 
افزایش یافته است. 

 
ابَرَپروژه اقتصادي ناگزیر دولت رئیسی 

روزنامه خراسان یادداشتی به قلم مهدي حسن زاده منتشر کرد و نوشت: رئیس جدید سازمان برنامه و بودجه هم از عزم خود براي
اصلاح ساختاري بودجه خبر داد تا بار دیگر در نیمه دوم سال و در آستانه تدوین لایحه بودجه، بحث درباره این اصلاحات ساختاري
بالا بگیرد. سال هاست که عموم اقتصاددانان با هر گرایشی معتقد به ضرورت اصلاح در ساختار بودجه هستند. دور نخست تحریم هاي
سنگین در ابتداي دهه 90 نشان داد که چه مقدار اقتصاد ایران نیاز به اصلاح ساختار بودجه دارد. در همان سال ها، با ابلاغ سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی از سوي رهبر انقلاب، مشخص شد که مهم ترین اصلاحات قابل تحقق براي اقتصاد ایران به بودجه برمی گردد. از
سال 97 با بازگشت مجدد تحریم ها این بار، ادبیات اصلاحات ساختاري بودجه از سوي مقام معظم رهبري مطرح شد که نشان می
داد مهم ترین جزء پایدار شدن اقتصاد ایران و گذار از بحران ها، اصلاح در منابع و مصارف دولت است. در اقتصادي که همچنان سهم
غالب در اختیار دولت و شرکت هاي دولتی است، برنامه سالانه منابع و مصارف دولت، موتور محرك مهمی در اقتصاد محسوب می
شود. دولت در اقتصاد ایران به معناي آن که شامل دیوان سالاري حکومتی است طی شش دهه اخیر مستظهر به درآمد سرشار نفت،
هر روز بزرگ تر شده است. دولت بزرگ و فربه، ویژگی همه اقتصادهاي نفتی است. همین مسئله موجب می شود که نوسان در
درآمدهاي نفت چه از طریق کاهش قیمت جهانی نفت و چه کاهش ارزش پول ملی ایران، افت شدید این منابع و در نتیجه کسري
بودجه دولت را در پی داشته باشد. کسري بودجه اي که با استقراض از بانک مرکزي باعث تورم بالا در اقتصاد ایران شده است. چنان
که به طور خاص در پنج ماه نخست امسال براي جبران کسري بودجه حدود 55 هزار میلیارد تومان استقراض از بانک مرکزي صورت

 
گرفت. 

 
داستان دنباله دار هفت تپه 

روزنامه وطن امروز در گزارشی نوشت: بیش از 5 ماه از صدور رأي نهایی ابطال قرارداد واگذاري کشت و صنعت نیشکر هفت تپه
گذشته؛ با این حال، هنوز اقدامی جهت معرفی و استقرار تیم مدیریتی جدید در این مجموعه انجام نشده که این امر منجر به عدم
پرداخت حقوق معوقه کارگران، افت سطح زیرکشت و در معرض نابودي قرار گرفتن شرکت شده است. به گزارش «وطن امروز»،
شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه که سال 1394 به بخش خصوصی واگذار شده بود و طی سال هاي گذشته انتقادات بسیاري
به نحوه واگذاري و قیمت گذاري آن وارد شد، در نهایت با مطالبه گري هاي کارگران این مجموعه و پیگیري هاي دیوان محاسبات
کشور و ورود دستگاه قضا به این پرونده، از بند مدیران نالایق و بدون اهلیت رهایی یافت و به بیت المال بازگشت. این شرکت بعد از
ابطال واگذاري هاي فسادآمیز بنگاه ها و واحدهاي تولیدي همچون هپکو، ایران ترانسفو، ماشین سازي تبریز، شرکت تولید نیروي برق
شاهرود، شرکت آب و خاك پارس، شرکت کشت و صنعت دامپروري مغان، سیلوي سنقر، شرکت تراورس البرز و شرکت فولاد میبد از
خصوصی سازي معیوب رها و 18 اردیبهشت ماه بود که رأي ابطال واگذاري آن صادر شد و براساس رأي صادره قوه قضائیه، مالکیت
این شرکت باید به دولت واگذار شود. بیش از 5 ماه از صدور این رأي گذشته با این حال هنوز تیم مدیریتی جدید از سوي دولت

 
معرفی و در شرکت مستقر نشده است. 

 
رسانه هاي اصلاح طلب 

 
پیشنهاد به وزارت صمت 

روزنامه شرق یادداشتی به قلم مراد راهداري دکتراي اقتصاد و هیات علمی گروه اقتصاد دانشگاه پیام نور منتشر کرد و نوشت: اغلب



بخش خصوصی داراي سرمایه و علاقه مند به تولید است، اما آگاهی و اشراف لازم براي انتخاب نوع تکنولوژي را ندارد یا اگر دارد، به
طور کامل نمی داند در کدام بازار و کشور و از چه شرکتی می توان آن را بهتر خریداري و وارد کرد. بنابراین در انتخاب نوع تکنولوژي
و انتخاب محل، رایزن مورد نظر می تواند کمک مؤثري کند؛ حتی در نوع تأمین مالی نیز می تواند همکاري کند. رایزن اقتصادي-
صنعتی می تواند در تعیین اقسام تأمین مالی شامل انواع وام، تقسیط، بیع متقابل و... کمک و در چانه زنی ها مشارکت کند. رفع
موانع جابه جایی و کمک به بومی سازي و ایجاد حسن ارتباط مبدأ با مقصد می تواند از دیگر کمک هاي آن رایزن باشد. گاهی ایجاد
یک صنعت نیاز به تعامل با چند کشور دارد، رایزن ها می توانند نقش مهمی در تسهیل این نوع ارتباطات ایفا کنند. از دیگر خدمات
رایزن اقتصادي-صنعتی اعزام منابع انسانی در جست وجوي کار براي دوره اي محدود جهت تأمین اشتغال و انتقال دانش فنی، تجربه
و فرهنگ کار از کشورهاي صنعتی پیشرفته به داخل است. این مهم به حوزه کارآفرینی کمک شایان توجهی می کند. جالب است که
این رایزن ها می توانند جهت یافتن نقاط صادراتی براي محصولات ایرانی نیز کمک و از تولیدات داخلی پشتیبانی کنند. حتی براي
عبور از گلوگاه هاي تحریم نیز می توانند یاري شایان توجهی کنند. شرط انجام مناسب این شرح وظایف، انتخاب شایسته رایزن

 
هاست. 

 
دو پیشنهاد براي جناب رییسی 

روزنامه اعتماد یادداشتی به قلم علی شکوهی منتشر کرد و نوشت: شخصا مدافع حضور راحت و خودمانی روساي جمهوري در میان
مردم بوده و انصافا از تبختر و خودبزرگ بینی برخی از گذشتگان در این زمینه شاکی هستم. البته با اقدامات نمایشی با پول ملت براي
کسب محبوبیت و پایگاه اجتماعی و راه انداختن کارناوال ماشین و مردم و تعطیل کردن فعالیت هاي عادي استان ها و امتیاز دادن به
استاندارها براساس میزان جمعیتی که در مراسم استقبال جمع کرده اند و... بیشتر مخالفم و خدا را شکر که جناب رییسی تاکنون

 
سفرهاي استانی خودش را از این دو بعد خوب مدیریت کرده است. 

 
جبران کسري بودجه با اخذ مالیات از لوکس نشینان؟ 

روزنامه ابتکار در گزارشی نوشت: مالیات از خانه هاي لوکس از جنس مالیات بر درآمد است و با وجود پیامدهاي مثبت آن می تواند
مشکلاتی را ایجاد کند. از گذشته مطالعاتی انجام شده است که نشان می دهد برخی از مالیات ها می تواند مخرب انگیزه ها باشد.
سیاست گذاران با انگیزه بهبود توزیع درآمد مالیات اخذ می کنند اما ممکن است این کار به درستی انجام نشود و ما را از هدف دور

 
کند. 

به بیانی روشن تر براي رسیدن به هدف باید مالیات ها مطالعه شده و پیچیده تر تعریف شوند. اگر مطالعات کافی بر روي یک مالیات
انجام نشود ممکن است بعُد مخرب بودن انگیزه ها فعال تر شود. اما اگر مطالعات دقیقی صورت بگیرد و جامعه هدف به درستی
انتخاب شود قطعا مالیات ستانی براي اقتصاد داراي پیامدهاي مثبت خواهد بود. کشور با کسري بودجه مواجه بوده و دولت سیزدهم
هم بارها تاکید کرده است که نمی خواهد از بانک مرکزي وام بگیرد و از راه هاي دیگر کسري بودجه را جبران خواهد کرد براي همین
توجه به اخذ مالیات افزایش یافته است. البته باید دانست که مالیات جزئی از درآمد بوده و جزو منابع تامین کسري بودجه نیست اما
به هرحال از جمله اقداماتی که دولت می خواهد براي جبران کسري بودجه انجام بدهد افزایش مالیات ها بوده و اخذ مالیات از خانه
هاي لوکس یکی از مالیات هایی است که اجراي آن اخیرا روي غلتک افتاده است. اما اینکه چقدر این مالیات براي اقتصاد مفید خواهد

 
بود باید بگویم که به نظر نمی رسد چنین مالیات هایی حجم عظیم کسري بودجه را پوشش دهد. 

 
حقوق معوق کارگران هفت تپه با همکاري بانک ها پرداخت می شود 

خبرگزاري ایسنا به بازتاب سخنان سید نظام موسوي نماینده تهران پرداخت و آورد: پس از خلع ید مالک فاقد اهلیت شرکت   هفت



تپه  دومین گام بزرگ براي احیاي این شرکت و بازگشت امید به کارگران سختکوش آن برداشته شد. هفت تپه به شرکت توسعه
نیشکر و صنایع جانبی واگذار و حقوق معوق کارگران با همکاري بانکها پرداخت می شود. روزهاي خوب در پیش است. اسدبیگی رفت
و هفت تپه ماند.»شب گذشته نشستی با حضور محمد مخبر و دادستان کل کشور، وزراي امور اقتصاد و دارایی، صنعت، معدن و
تجارت، جهاد کشاورزي، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دادگستري، معاون حقوقی رئیس جمهور، استاندار خوزستان و رئیس سازمان
خصوصی سازي و مدیران عامل بانک هاي ذیربط برگزار شد، با توجه به تخصص، ارتباط و اهمیت شرکت توسعه نیشکر و صنایع
جانبی، مدیریت شرکت نیشکر هفت تپه از طرف سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران به این شرکت سپرده شد. پرداخت تسهیلات
جدید از سوي بانک هاي ملی و صادرات براي تسهیل امور شرکت هفت تپه و پرداخت معوقات به ویژه پرداخت حقوق پرسنل،

 
دستمزد کارگران و تامین هزینه هاي جاري آن و همچنین امهال بدهی هاي این شرکت از دیگر مصوبات مهم این جلسه بود. 

 
با پروژه محوري راه به جاي نمی بریم، باید به دنبال الگوي منسجم توسعه بود 

خبرگزاري ایلنا به گفت وگو با کمال اطهاري پژوهشگر اقتصاد توسعه پرداخت و آورد: فقر، بیکاري و تورم و به طور کلی مسائل
جامعه، ناشی از این است که جناح هاي مختلف سیاسی ایران به رغم ادعاهاي بسیار، فاقد برنامه ي توسعه بوده و آنچه به اسم برنامه
توسعه ارائه شده پروژه هایی است که به زورِ جناح هاي مختلف صرفا با برچسب توسعه ارائه شده است. پروژه هایی ناهمخوان که عملا
راه به جایی نمی برند. با پروژه محوري راه به جاي نمی بریم، باید به دنبال الگوي منسجم توسعه بود متاسفانه پروژه هاي اساسی هیچ

 
وقت دنبال نمی شود و در مقابل براي اینکه محبوبیتی به دست آورند باز هم بر طبل پروژه محوري می کوبند. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان برنامه و بودجه 

 
- وزارت امور اقتصادي و دارایی 

 
- شرکت نیشکر هفت تپه 

 
- برنامه توسعه 

 
- دولت سیزدهم 

- مسکن ملی



حمایت از مؤسسات قرآنی بوشهر در قالب طرح «کانون هاي همیاري»

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرعامل اتحادیه قرآنی استان بوشهر از برگزاري جلسه هیئت مدیره این اتحادیه در روز گذشته و تصویب تشکیل کانون
هاي همیاري با الهام از الگوي توسعه اجتماعی رسالت خبر داد.

مدیرعامل اتحادیه قرآنی استان بوشهر از برگزاري جلسه هیئت مدیره این اتحادیه در روز گذشته و تصویب تشکیل کانون هاي

 
همیاري با الهام از الگوي توسعه اجتماعی رسالت خبر داد. 

محمد ادیب نیا، مدیرعامل اتحادیه مؤسسات و تشکل هاي
فرهنگی ـ مردمی قرآن و عترت بوشهر در گفت وگو با ایکنا از
برگزاري جلسه هیئت مدیره این اتحادیه در روز گذشته، 18
مهرماه با حضور اعضاي هیئت مدیره و نمایندگان دفتر قرآنی
اداره تبلیغات اسلامی و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی این استان

 
خبر داد. 

وي افزود: در گذشته با همکاري بانک قرض الحسنه رسالت
برنامه هاي خیلی خوبی در خصوص طرح همیاري اجتماعی برگزار کرده بودیم، در جلسه روز گذشته هیئت مدیره نیز مصوباتی در
خصوص کانون هاي همیاري با الهام از الگوي توسعه اجتماعی رسالت تصویب شد، با توحه به جلساتی که برگزار و مصوباتی که
تصویب شد از طریق برنامه اسکاي روم در همین هفته یا هفته آینده این طرح پیگیري می شود و مؤسسات و خانه هاي قرآنی از

 
تسهیلات و امتیازات ویژه اي بهره مند خواهند شد. 

ادیب نیا اظهار کرد: یکی از اهداف مهمی که در این طرح داریم توسعه فرهنگ کارآفرینی اجتماعی است، خیلی ها احساس می کنند
باید سرمایه اي در بانک رسالت گذاشته شود تا بتوانند تسهیلاتی را دریافت کنند، اما اینطور نیست و با توجه به طرح همیاري

 
اجتماعی می توانیم بدون اینکه مؤسسات حسابی در بانک بگشایند از طریق دیگري این تسهیلات را برایشان فراهم کنیم. 

محورهاي طرح همیاري اجتماعی مدیرعامل اتحادیه مؤسسات و تشکل هاي فرهنگی ـ مردمی قرآن و عترت بوشهر با اشاره به
محورهاي این برنامه، گفت: این برنامه در سه محور ادامه پیدا می کند و موجب خیرات و برکات است، محور اصلی همیاري اجتماعی،
همدلی و کارآفرینی اجتماعی است که دستاورد خیلی خوبی هم براي مؤسسات دارد و بیشتر براي تغییر سبک زندگی است، به طور
مثال در شرایط کرونایی بسیاري از مؤسسات از لحاظ مالی و تقلیل نیروي انسانی آسیب دیدند، با توجه به طرح همیاري اجتماعی به

 
طریقی آ ن ها ساماندهی و خلأهایشان پر می شود. 

وي بیان کرد: در این طرح خیران شناسایی و به کانون ها معرفی و چارت اصلی سازمان مشخص می شود و بعد از احصا و شناسایی،
می توانند حمایت خیلی خوبی از مؤسسات قرآنی داشته باشند. بانک رسالت مصوبات و اساسنامه اي دارد که از طریق آن ها می تواند



به مؤسسات امتیازاتی بدهد، در واقع از امتیازاتی که خیران در بانک دارند استفاده می شود، به طور مثال فرد خیر امتیاز وام 60
میلیون تومانی خود در بانک رسالت را به مؤسسه اي که آسیب دیده واگذار می کند و مؤسسه باید با نرخ دو درصد، اقساط خود را

 
پرداخت کند. 

انتهاي پیام



تاثیر شرکت هاي دانش بنیان در اقتصاد کشور

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/07/19

در عصر جدید و با روي کار آمدن شرکت هاي دانش بنیان، که نقش اصلی در اشتغال، نوآوري، توسعه سیستمهاي اجتماعی و
شکل گیري و رشد اقتصاد پیشرفت هر کشوري دارند و این پیشرفت می تواند مانند نیرویی جدید و الهام بخش براي اقتصاد

هر کشوري باشد.

حمیده مولائی: در عصر جدید و با روي کار آمدن شرکت
هاي دانش بنیان، که نقش اصلی در اشتغال، نوآوري،
توسعه سیستمهاي اجتماعی و شکل گیري و رشد اقتصاد
پیشرفت هر کشوري دارند و این پیشرفت می تواند مانند
نیرویی جدید و الهام بخش براي اقتصاد هر کشوري
باشد.ایران نیز با توجه به تحریم هاي موجود و مشکلات در
اقتصاد می تواند با توجه به این نوع شرکت ها اقتصاد
وابسته به خارج را محدود کند و اقتصاد را در داخل کشور

 
به مراتب شکوفاتر از قبل کند. 

در این باب گفت و گویی داریم با دو تن از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی که خبرنگار گنجینه مولاي این گفت و گو ها را انجام

 
داده است 

جعفر قادري نماینده مردم شیراز و عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به سوال خبرنگار ما
مبنی بر اینکه شرکت هاي دانش بنیان چه تاثیراتی در رشد اقتصادثی کشور دارند؟ و چقدر مفید هستند؟ گفت: شرکت هاي دانش
بنیان کانال دانش و فناوري از داخل به خارج از کشور می باشند در باز شدن گره هاي اقتصادي و تولیدي و در بسیاري از مشکلات

 
اثرگذارهستند. 

وي افزود: در بحث افزایش و کاهش و تنوع تولیدات تاثیرگذارهستند. خیلی از سرمایه هاي ما که خارج از کشور هستند با کمک این
شرکت ها میتوانند مجددا به کشور برگردانده شوند. با توجه به اینکه در تحریم هستیم این شرکت ها می توانند ظرفیت خوبین بین

 
تکنولوژي و رشد اقتصادي که ایجاد کنند. 

قادري نماینده شیراز گفت: مزیت شرکت هاي دانش بنیان این است که نیاز به سرمایه گذاري مالی ندارند می توانند با جذب نیروي

 
کار اشتغالزایی کنند و جوابگوي ابهاماتی که در بنگاههاي اقتصادي وجود دارند باشند. 

احمد حسین فلاحی نماینده مردم همدان و فامنین عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی درپاسخ به
سوال خبرنگار ما بیان کرد: طرح جهش تولید شرکت هاي دانش بنیان از آبان سال قبل در کمیسیون مطرح شد. طرح مذکور براي



 
تسهیل در مسائل شرکت هاي دانش بنیان در قالب 20 ماده پیشنهاد شد. 

فلاحی تصریح کرد: در قالب این طرح سعی شده موانع از سر راه شرکت هاي دانش بنیان برداشته شود و بیشتر به قدرت و توانمندي
معاونت علمی ریاست جمهوري توجه شده تا وزارت علوم زیرا متولی گري وزارت علوم قدري با پیشرفت شرکت هاي دانش بنیان

 
نامتناسب بود. 

وي افزود: نیازمند توجهی ویژه به شر کت هاي دانش بنیان هستیم وازهمین رو در کشور به 400 هزار شرکت دانش بنیان نیاز داریم
در حالی که اکنون شمار این شرکت ها شش هزار است. در قالب این طرح سعی شده موانع از سر راه شرکت هاي دانش بنیان

 
برداشته شود . 

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی خاطر نشان کرد: نیازمند توجهی ویژه به شر کت هاي دانش بنیان

 
هستیم وازهمین رو در کشور به 400 هزار شرکت دانش بنیان نیاز داریم در حالی که اکنون شمار این شرکت ها شش هزار است. 

 
فلاحی در آخر خاطرنشان کرد: شرکت هاي دانش بنیان می توانند در زمینه اشتغالزایی و درامد زایی تاثیرگذار باشد. 

 
چیستی شرکت هاي دانش بنیان 

شرکت هاي دانش بنیان، موسسات خصوصی یا تعاونی هستند که به منظور افزایش علم و ثروت، توسعه اقتصادي بر پایه دانش و
تحقق اهداف علمی و اقتصادي در راستاي گسترش اختراع و نوآوري و در نهایت تجاري سازي نتایج تحقیق و توسعه( شامل طراحی و

 
تولید کالا و خدمات ) در حوزه فناوري هاي برتر و با ارزش افزوده فراوان ( به ویژه در تولید نرم افزارهاي مربوط ) تشکیل می شود 

 
این شرکت ها در دو گروه طبقه بندي می شوند: 

شرکت هایی که فقط اعضاي هیئت علمی مالک آن هستند و چنانچه سهم دانشگاه در آن کمتر از 50 درصد باشد، به عنوان شرکت

 
خصوصی شناخته شده و باید تابع قانون تجارت و در اداره ثبت شرکت ها ثبت شوند؛ 

شرکت هایی که دانشگاه ها هم در آن مالکیت دارند و اگر سهم دانشگاه در آن بیش از 50 درصد باشد، در این صورت به عنوان یک

 
شرکت دولتی شناخته می شود. مهمترین اصل شرکت دانش بنیان دولتی ، اصل خدمات علمی ،فنی و تحقیقات است. 

شرکت هاي دانش بنیان اساساً کالا تولید نمی کنند، عموماً زمین و ماشین آلات خاصی هم ندارند، بلکه عده اي از افراد تحصیل کرده
و با تجربه ، اطلاعاتی را تولید می کنند که محصول یا محصولات اصلی شرکت محسوب شده و برایشان درآمدزایی دارد. بحث طرح
هاي صنعتی و مالکیت معنوي محصولات، همیشه از دغدغه هاي اصلی شرکت محسوب می شود که حفظ حقوق معنوي این

 
اطلاعات، یکی از مهم ترین مسائل حقوقی در شرکت هاي دانش بنیان می باشد، زیرا اصولاَ این دارایی ها قابل لمس نیستند. 

 
زمینه هاي فعالیت شرکت هاي دانش بنیان 

انجام تحقیقات کاربردي، ارایه خدمات تخصصی و مشاوره اي (خدمات علمی و تحقیقاتی و فنی)،تولید محصولات یا فناوري
نوین(توسعه فناوري)، انجام خدمات نظارتی بر تحقیقات پژوهشی، اجرایی و مشاوره اي، ارایه خدمات توسعه کار آفرینی، ایجاد مراکز



رشد و خدمات ایجاد و توسعه کسب و کار، ارایه خدمات توسعه محصول جدید، ارایه خدمات ورود کسب و کار به بازار بین المللی و

 
جهانی کردن آن ها، برنامه ریزي و اجراي طرح هاي توسعه کارآفرینی در سطوح ملی، منطقه اي و محلی، فعالیت دارند. 

موارد مذکور شامل معافیت هاي مالیاتی شرکت هاي دانش بنیان و شرکت هاي مستقر در پارك هاي علم و فناوري، خدمات مالی و
حسابداري، مشاوره مالی و معافیت بر مالیات بر حقوق کارکنان فعال است. خوشبختانه دولت در 7 سال اخیر موفق شد تا در زمینه
خدمات گمرکی مواردي نظیر معافیت از حقوق گمرکی، عوارض و سود بازرگانی، معافیت مالیات 4 درصد علی الحساب بر واردات و

 
تسهیلات گمرکی را هم براي شرکت هاي دانش بنیان فراهم نماید. 

براساس گزارش منتشره در تارنماي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، شرکت هاي دانش بنیان در این دوره امکان حضور در
بازار سرمایه و فرابورس را هم یافتند. در این دوره35 شرکت دانش بنیان، با راهیابی به بازار بورس و فرابورس ایران از وضعیت مناسب
تري نسبت به قبل برخوردار شدند. این شرکت ها به ارزش 180هزار میلیارد تومان در بورس حضور دارند و اکنون در کشور 5 هزار و
300 شرکت دانش بنیان به ارزش 120 میلیارد دلار فعالیت دارند که بزرگ ترین این شرکت ها که در بورس هم حضور فعال دارند،

 
شرکت «انفورماتیک و آسان پرداخت» است. 

از دیگر دغدغه هاي نخبگان دانشگاهی مرد فعال در شرکت هاي دانش بنیان، مسئله نظام وظیفه است که دولت با در نظر داشتن آن
موفق به اقدامات مناسبی در این زمینه شد. ارائه تسهیلات در حوزه «امریه نظام وظیفه در این شرکت ها»، پروژه جایگزین خدمت در
شرکت هاي دانش بنیان و دستگاه هاي دفاعی و دولتی و پروژه جایگزین خدمت در شرکت هاي همکار دفاعی، از جمله این تسهیلات

 
ارائه شده است. 

همچنین دولت توانست تا با ارائه امتیاز ارتقاي مرتبه اعضاي هیئت علمی، استفاده از بودجه پژوهشی دستگاه هاي اجرایی، مشارکت
دانشگاه ها در تاسیس و اداره شرکت هاي دانش بنیان و اعطاي مجوز فعالیت اعضاي هیئت علمی در این شرکت ها، از ظرفیت مراجع

 
علمی دانشگاهی در این حوزه نیز استفاده لازم را ببرد. 

علاوه بر این، شرکت هاي دانش بنیان از اعطاي تسهیلات کم بهره(بلند مدت یا کوتاه مدت) و یا بی بهره هم برخوردار هستند. باید در
نظر داشت اقتصاد کشور در سال هاي اخیر در حال تغییر از اقتصاد مبتنی بر منابع زیرزمینی، نفت، فولاد، سیمان و دارایی فیزیکی، به
اقتصاد دانش بنیان بر پایه دارایی هاي مبتنی بر دانش و تکنولوژي است. ایران نیز با ورود به این عرصه و حمایت از شرکت هاي دانش
بنیان گامی مهم در راستاي تحقق اهداف علمی برداشته که با روي کار آمدن دولت «تدبیر و امید» بخش قابل ملاحظه اي از این

مسیر را عملیاتی کرده است.



دانشگاه تهران با رویکرد کارآفرینی مسائل کشور را حل می کند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/07/19

مقیمی گفت: دانشگاه تهران در تلاش است دانشجویانی را پرورش دهد که در اختیار جامعه باشند و به رفع مسائل کشور
کمک کنند.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، محمد مقیمی سرپرست دانشگاه
تهران در مراسم نمادین آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی اظهار کرد: در دوره جدید مدیریت
دانشگاه تهران، چشم انداز جدیدي براي این دانشگاه
ترسیم کردیم که شامل جهاد علمی براي تحقق دانشگاه

 
کارآفرین با رویکرد مسئولیت پذیري اجتماعی خواهد بود. 

مقیمی تصریح کرد: دانشگاه کارآفرین یعنی اینکه تمام منابع ورودي و فرآیند هاي اداري و آموزشی و پژوهشی و فعالیت هاي خروجی
کارآفرینان دانشگاه را بازنگري کنیم، بر همین اساس از مرحله جذب هیئت علمی تا کارکنان تلاش هایی را براي بهبود این فرآیند

 
انجام خواهیم داد. 

سرپرست دانشگاه تهران ادامه داد: بحث اشتغال فارغ التحصیلان و قبل از آن توانایی دانشجویان کارآفرین از برنامه هاي رئیس جمهور

 
و وزارت علوم بوده است، بنابراین در ابتدا تلاش خواهیم کرد تا دانشگاه تهران، روي مسئولیت پذیري متمرکز شود. 

مقیمی اضافه کرد: باید دانشجویانی را پرورش دهیم که در اختیار جامعه باشند و بدنه هیئت علمی ما هم باید این موضوع را بررسی

 
کند تا بتواند مشکلات را رفع کند. 

او گفت: کشور با ابرچالش هاي متعددي مواجه است اما بحث مربوط به آب و کشاورزي و بحث هاي زیست محیطی، تامین منابع

 
مالی براي دولت، نظام مالیاتی و ... نیاز به عزم ملی دارد که دانشگاه تهران با رویکرد جدید آمادگی پاسخ به این چالش ها را دارد. 

سرپرست دانشگاه تهران تاکید کرد: در دانشگاه تهران دغدغه حل مسائل کشور را داریم و با آمادگی کامل حتما مسائل و مشکلات
کشور را طبق برنامه هاي رئیس جمهور پیش می بریم، چرا که برنامه هاي رئیس جمهور همخوانی زیادي با ارتباط میان دانشگاه ها و

 
دستگاه هاي دولتی دارد و حتما در این زمینه تلاش خواهیم کرد. 

 
دانشمندان ایرانی، پایه گذار طب بودند 



در ادامه حسین قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار کرد: امروزه از نظر ارائه خدمات سلامت در عالی ترین درجه هستیم

 
اما در زمینه ارائه عدالت سلامت، هنوز موفق نشده ایم. 

قناعتی افزود: در تمام شاخه هاي طب، دانشمندان ایرانی پایه گذار بوده اند. دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز در زمینه نانو، تولیدات

 
پزشکی و فناوري، مایکروسیتی رشد بسیاري کرده است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- آغاز مراسم سال تحصیلی جدید دانشگاه ها با حضور رئیس جمهور 

- تحول در کشور باید بر پایه علم و دانشگاه باشد/ هیچ بن بستی در پیشبرد اهدافمان نداریم



حل مشکلات تعاونگران با کمک نمایندگان مجلس

منبع: شبستانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/07/19

اصغري با اعلام اینکه در بخش مسکن مهر بهترین عملکرد توسط تعاونی ها انجام شده است، گفت: با کمک نمایندگان
مجلس می توان بسیاري از مشکلات تعاونگران را حل کنیم.

اصغري با اعلام اینکه در بخش مسکن مهر بهترین عملکرد
توسط تعاونی ها انجام شده است، گفت: با کمک نمایندگان
مجلس می توان بسیاري از مشکلات تعاونگران را حل

 
کنیم. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان ساري،
«کامران اصغري» امروز(19 مهرماه) در اولین نشست از
سلسله نشستهاي تخصصی تعاون و بهبود فضاي کسب و

کار در حوزه هاي انتخاباتی دوازده گانه در شهرستان هاي نکا، بهشهر و گلوگاه با اشاره به اینکه تعاونی هاي بزرگ و کوچکی در

 
استان داریم که حرفی براي گفتن دارند، اظهار کرد: استان مازندران ظرفیت قوي در بخش تعاون دارد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران خواستار تقویت و حمایت از تعاونی ها شد و افزود: تعاونی ها نقش انکارناپذیري در تولید

 
و اشتغال جامعه دارند و با وجود بنیه ضعیف، تعاونی ها همپاي بخش هاي دیگر پاي کار هستند. 

وي تصریح کرد: موضوع مالیات بر ارزش افزوده براي بخش تعاون به ویژه تعاونی مصرف مشکلاتی ایجاد کرده است زیرا تمامی دفاتر

 
آنها قانونی است. 

اصغري با اشاره به اینکه در بخش تسهیلات روستایی تعاونی ها در اولویت قرار گرفتند، ادامه داد: در بخش پشتیبان مشاغل خانگی

 
می توانیم از ظرفیت تعاونی ها کمک بگیریم. 

وي خواستار تسریع در صدور مجوز تعاونی ها شد، خاطرنشان کرد: تعاونی هایی که تمایلی به ادامه کار ندارند باید منحل و تعاونی

 
هایی که می توانند به فعالیت ادامه دهند باید کمک شوند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اعلام اینکه در بخش مسکن مهر نیز بهترین عملکرد توسط تعاونی ها انجام شده است،

 
گفت: با کمک نمایندگان مجلس می توان بسیاري از مشکلات تعاونگران را حل کنیم. 

رئیس اتاق تعاون مازندران نیز در این جلسه بر حفظ و حمایت از تعاونیهاي فعال موجود و رفع موانع و فعال سازي تعاونی هاي نیمه
راکد و مشکل دار در استان تاکید کرد و افزود: برنامه ریزي و پیگیري و همکاري همه دستگاههاي مرتبط در تحقق ساخت مسکن در



 
تعهد اتاق تعاون است. 

«سیدعلاالدین ربیعی» اظهار کرد: تشکیل تعاونی هاي با کسب و کارهاي نوین و دانش محور مورد حمایت قرار می گیرند و در اولویت

 
قرار دارد. 

یکی از موضوعات قابل طرح و پیگري در این نشست ، عملیاتی نمودن تعهد ساخت مسکن از طریق تعاونی هاست که در جلسه
شوراي عالی مسکن با حضور ریاست محترم جمهور مورد توجه و تاکید ایشان بوده است . قابل ذکر است طی تفاهم نامه منعقد شده

 
بین اتاق تعاون ایران و وزارت مسکن ، 200 هزار مسکن در تعهد اتاق تعاون کشور است. 

در این نشست «ابوالقاسم سلیمانی» رئیس اداره تعاون کار رفاه اجتماعی نکاء به نمایندگی از ادارات تعاون گلوگاه بهشهر و نکا به بیان
ظرفیتها و راهکارهاي برون رفت برخی از مشکلات تعاونی ها پرداخت. فرمانداران نکاء و گلوگاه نیز آمادگی خود را براي همکاري در

این خصوص اعلام کردند.



جبران عقب ماندگی روستایی گیلان تکلیف مسئولان است

منبع: رشتستانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/07/19

 ارسلان زارع  در مراسم روز ملی روستا و عشایر به اهمیت و جایگاه روستاها به عنوان کانون هاي ارزشمند تولید، اشتغال و
ثروت آفرینی اشاره کرد و افزود: نقش روستا در سیاست گذاري ها و برنامه ریزي هاي توسعه ملی طی سال هاي اخیر پررنگ

تر جلوه کرده و می توان با تلاش بیشتر فاصله ها را تا نقطه شایسته ، کمتر ...

 
 

 
 

استاندار گیلان بر لزوم جبران عقب ماندگی هاي حوزه روستا توسط مسئولان به ویژه دهیاران تأکید کرد و گفت: بالغ بر 100 پروژه

 
عمرانی از منابع ارزش افزوده در روستاها اجرا می شود که افزایش این اعتبارات در توسعه مناطق روستایی اثرگذار است. 

 ارسلان زارع  در مراسم روز ملی روستا و عشایر به اهمیت و جایگاه روستاها به عنوان کانون هاي ارزشمند تولید، اشتغال و ثروت
آفرینی اشاره کرد و افزود: نقش روستا در سیاست گذاري ها و برنامه ریزي هاي توسعه ملی طی سال هاي اخیر پررنگ تر جلوه کرده

 
و می توان با تلاش بیشتر فاصله ها را تا نقطه شایسته ، کمتر کرد. 

وي با بیان اینکه توسعه و آبادانی روستاها، همواره یکی از دغدغه هاي اصلی مسئولان نظام جمهوري اسلامی بوده و برخلاف قبل از
پیروزي انقلاب، اینک شاهد گسترش رفاه، آبادانی و توسعه هستیم، گفت: رسیدن به توسعه روستایی، ضرورت توجه به روستاها و
ارتقاء بخش کشاورزي و گردشگري و فعالیت هاي وابسته به آن ها را در کنار مرتفع کردن مسائل و چالش هاي موجود در این حوزه،

 
دوچندان می کند. 

استاندار گیلان توجه ویژه به روستاییان، نقاط محروم و سخت گذر را یک اولویت براي همه مسئولان دانست و اظهار داشت: امروز
شاهد آن هستیم که بخش قابل توجهی از روستاها در شاخص بهره مندي از امکانات مهمی همچون برق، شبکه آب لوله کشی، خانه

 
بهداشت و شبکه گازرسانی برخوردار هستند. 

زارع با اشاره به بهره مندي بیش از 98 درصد روستاهاي گیلان از نعمت برق و گاز و حدود 80 درصد در حوزه تأمین آب آشامیدنی
و ضرورت استمرار فعالیت ها براي رشد این شاخص با بهره گیري از منابع ملی، افزود: شبکه هاي ارتباطی نیز در برخی از مناطق
سخت گذر و کوهستانی نیازمند تقویت ایستگاه هاي شبکه تلفن همراه است که امیدواریم تا دهه فجر و پایان سال جاري، بخش قابل

 
توجهی از 3G به 4G ارتقا یابند. 

وي اختصاص میزان ارزش افزوده واریزي به دهیاري هاي گیلان براساس شاخص تراکم جمعیت به جاي تعداد جمعیت باتوجه به

 
اینکه گیلان سومین استان متراکم کشور است را جزء انتظارات جدي از مسئولان ملی عنوان کرد. 

استاندار گیلان بر لزوم حفظ کاربري اراضی روستایی در ساخت و سازها و جلوگیري از سوء استفاده ها براي تغییر کاربري در طرح
هادي تاکید کرد و گفت: در اجراي قانون جهش تولید براي احداث یک میلیون واحد مسکونی باید از ظرفیت مناطق روستایی نیز در

 
کنار شهرها استفاده شود. 



زارع استفاده بیشتر از بستر دولت الکترونیک براي جلب اعتماد و همکاري مردم را موثر ارزیابی کرد و افزود: استفاده از سامانه
مدیریت مالی دهیاري ها علاوه بر کاهش مصرف کاغذ و صرفه جویی در هزینه و وقت، منجر به افزایش نظارت ها و شفافیت می شود.

وي به تفاهم نامه هاي مختلف با دستگاه ها و نهادها براي احداث سه هزار واحدمسکونی روستاییان، محرومان و مددجویان روستایی

 
کمیته امداد و افتتاح بخشی از آن ها در هفته دولت سال جاري اشاره و بر لزوم تکمیل آن ها تا پایان سال تأکید کرد. 

 
گیلان میزبان افتتاح 64 میلیارد تومان پروژه روسایی 

مدیرکل امور روستایی و شوراهاي استانداري گیلان نیز در این جلسه از بهره برداري 68 پروژه عمرانی با اعتبار 64 میلیارد تومان در

 
حوزه روستایی خبر داد و گفت: این پروژه ها در حوزه عمرانی، خدماتی و رفاهی است. 

یاور پیر اعلایی شاخص بهره مندي روستاهاي بالاي 20 خانوار گیلان در حوزه آب آشامیدنی را  77 درصد و در بخش انرژي برق
 99 درصد اعلام کرد و گفت: تمام تلاش ما بهبود مستمر این امارها و شرایط روستا نشینان است تا با افزایش کیفت خدمات

 
در روستاها از مهاجرت به شهرها و تخلیه روستاها جلوگیري شود. 

گیلان داراي 2 هزار و 905 روستا، هزار و 869 دهیاري، 6 هزار و 714 شورا است و حدود 36.7 دهم درصد از جمعیت استان نیز در

 
روستاها سکونت دارند. 

 
 -

- منبع خبر : ایرنا



کدام کسب وکارها شکست می خورند؟

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/07/19

ایستانیوز:باتشکر از همه امکانات دیجیتالی که فراهم شده، این روزها هرکسی می تواند کارآفرین شود.

پس از مدتی از راه اندازي کسب وکار، کارآفرین ها می فهمند، آنچه به آن کارآفرینی می گویند سطح خاصی از هیجان را در بر
می گیرد و درواقع کارآفرینی، راندن یک ترن هوایی است. براساس آمار اداره کار در آمریکا، 20 درصد از کسب وکارهاي کوچک در
نخستین سال فعالیت خود شکست می خورند و 50 درصد از آن ها کمتر از 5 سال عمر می کنند. چطور باید دانست کسی توانایی
کارآفرین شدن را دارد؟ وین گاشکریان، مدیر ارتباطات در انجمن کارآفرینی آمریکا و کارآفرین است. او در سایت کارآفرین به 3

 
ویژگی کارآفرینان موفق اشاره می کند. 

 
همیشه تلاش می کند 

وین گاشکریان، می گوید وقتی یازده ساله بوده نخستین بار پول در آوردن را تجربه کرده و از آن پس براي پول بیشتر تلاش کرده
است. به این فکر می کرده که چطور محصول بهتري بسازد ئ آن را به مشتریان تحویل بدهد. او می گوید:« وقتی به گذشته نگاه می
کنم، می بینم این کارهایی که کردم نشانه روحیه کارآفرینی در من بوده است. عطش براي رسیدن به چیزهاي بیشتر همان ویژگی

 
است که از یک نفر کارآفرین موفق می سازد». 

 
حلال مشکلات 

کارآفرینی واقعی براي شروع کسب وکارش به دردها توجه می کند. وین گاشکریان می گوید «چه چیزي در یک صنعت وجود ندارد و
شما می خواهید آن را تولید کنید؟ آیا فرایندي وجود دارد که بتوان آن را ساده کرد و یا با فروش محصول و خدماتی آن را حل و
فصل کرد؟ پس از اینکه در دهه 90 کارم را در در صنعت بیمه آغاز کردم ،به این فکر کردم که چطور می توان این صنعت را بهبود
بخشید. در آن زمان فهمیدم این صنعت تا چه اندازه کند است. آن زمان، زمانی بود که اینترنت در دسترس قرار گرفت و فکر می
کردم می توان از مسیر ادغام پیشرفت هاي فناوري، تحولی در روندهاي کند در صنعت ییمه ایجاد کرد. در سال 1993، یک سیستم
ثبت نام با لپ تاپ ایجاد کردم، یعنی 10 پیش از این فرایندهاي دیجیتال وارد صنعت بیمه شود. یافتن ها ضعف ها و دردها و
شناسایی راه حل ها یک ویژگی براي کارآفرین است و اگر چنین ویژگی در کسی وجود دارد، او به احتمال زیاد یک کارآفرین بزرگ

 
خواهد بود». 

 
شروع کننده 

وقتی زمان راه انداختن یک کسب وکار فرا می رسد، نخستین کسی که می تواند به شما کمک کند، خود شما هستید. کارآفرینی یک
کار سخت است و براي ضعیف النفس ها نیست. اگر به اندازه کافی انگیزه هدایت یک شرکت را ندارید، نمی توانید شب هاي طولانی
بیدار بمانید و تصمیم هاي سخت بگیرید، کارآفرین موفقی نخواهید بود. کارآفرینان حقیقی می دانند سرنوشت آن ها در دستان

خودشان است و از این باور براي انگیزه بخشیدن به خود براي یافتن بهترین راه استفاده می کنند.



سرمقاله فرهیختگان/ شهرداري ها و بخش مسکن

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/07/19

پیام سپاهان - فرهیختگان / « شهرداري ها و بخش مسکن » عنوان یادداشت روزنامه فرهیختگان به قلم سیدمحسن
طباطبایی مزدآبادي است که می توانید ...

پیام سپاهان - فرهیختگان / « شهرداري ها و بخش مسکن
» عنوان یادداشت روزنامه فرهیختگان به قلم سیدمحسن
طباطبایی مزدآبادي است که می توانید آن را در ادامه

 
بخوانید: 

بخش مسکن در شهرها علاوه بر دارایی خصوصی خانوارها
به عنوان دارایی ملی شهر عمل می کند. مسکن درقالب
ساخت، نگهداري و اجاره ارزش اقتصادي ایجاد می کند و
به عنوان یک پیشران که با حدود 300صنعت رابطه پسینی
و پیشینی دارد بسیار اثرگذار است. تاثیر تحولات مسکن

بیش وپیش از هرچیز تاثیر خود را در درآمدهاي شهرداري ها که بخش زیادي از بودجه خود را از قسمت ساختمان و عوارض متعدد
آن تامین می کنند، می گذارد اما با این حال شواهد نشان می دهد شهرداري ها در عرصه سیاستگذاري کلان مسکن جایگاه و قدرتی
ندارند، به عبارتی اینجا با یک پارادوکس مواجه هستیم. مسکن موضوعی است که بیش از هر نهاد دیگري شهرداري را متاثر می کند
اما این نهاد تاثیر آنچنانی بر سیاستگذاري مسکن ندارد. با این حال شهرداري ها و شوراها در کشورهاي مختلف بسته به نظام سیاسی
و اجتماعی آنها تلاش می کنند در زمینه مسکن اثرگذار باشند. مدیریت شهري بارسلونا از سال2015 مدل جدیدي را براي ارائه
مسکن ارزان قیمت ارائه کرده که عمدتا مبتنی بر واگذاري زمین به تعاونی هاست. مدیر بخش مسکن شوراي شهر بارسلونا در کنگره
جهانی شهر هوشمند از این طرح رونمایی کرد و قرار است 75هزار واحد مسکونی ارزان قیمت ساخته شود. همچنین شوراي شهر
لیورپول در سال2012 زمین را به انجمن هاي ساکنان محلات واگذار کرد که بعد از ساخت وساز و فروش ساختمان ها مبلغ ارزش
زمین ها را با تخفیف به شهرداري برگردانند. شهرداري وین با آگاهی از اینکه درصورت رقابت آزاد و بنا به علاقه سرمایه گذاران بین
المللی چنانکه شرایط به حال خود رها شود منابع کمیاب زمین و مسکن در این شهر افزایش قیمت هاي سرسام آور را تجربه خواهند
کرد، با وضع مقررات خاص خود تلاش کرده که از سوداگري زمین و مسکن جلوگیري کند. به عنوان مثال در یکی از قوانین سازنده
مسکن نمی تواند تا 40سال آپارتمان خود را بفروشد و به این طریق دست دلالان و سوداگران را بسته است. در اتحادیه اروپا بسیاري
از صاحب نظران بر این عقیده اند که مسکن یک کالا نیست که به بالاترین قیمت پیشنهادي فروخته شود بلکه مسکن از حقوق اولیه
و اساسی بشر است، بنابراین یک تغییر نگاه و تغییر پارادایم در زمینه مسکن لازم است همه سطوح دولت هاي ملی و محلی باید
بسیج شوند که مسکن را به عنوان یک حق انسانی نهادینه کنند و سیاستگذاري هاي لازم را در این زمینه انجام دهند. مسکن باید
براساس حقوق حمایتی دیده شود. در کشور ما نیز درخصوص برخورداري از مسکن مناسب در قانون مدنی ایران با توجه به اصول
قانون اساسی (اصل31 و بند1 اصل43) و مواد1002 لغایت 1011 وضعیت مسکن و اقامتگاه اتباع ایران را مورد توجه قرار داده است.
همچنین «حق مسکن» پانزدهمین بند از منشور حقوق شهروندي است که در ماده73 آمده که حق شهروندان است از مسکن ایمن و
متناسب با نیاز خود و خانواده شان بهره مند شوند. دولت براساس نیاز و با رعایت اولویت و امکانات زمینه استیفاي این حق را فراهم
می کند. همچنین در ماده74 عنوان شده است دولت با اتخاذ تدابیر و وضع مقررات لازم، زمینه تامین و بهبود وضعیت مسکن
متناسب با ویژگی هاي بومی و ارزش هاي فرهنگی، اجراي مقررات ملی ساختمان و طرح هاي بهینه سازي مصرف انرژي را فراهم می



کند. با وجود قوانین بالادستی محکم، مسکن امروزه به یک حوزه بغرنج در کشور ما تبدیل شده است، بخشی که اهمیت آن بر هیچ
کس پوشیده نیست. مسکن به طور کلی بین 35 تا 40درصد مخارج خانوار را به خود اختصاص می دهد و حدود 15درصد کل اشتغال
کشور در بخش مسکن است. سازنده مسکن نه تنها یک دارایی اقتصادي یعنی واحد مسکونی را تولید می کند، بلکه تمام انواع فعالیت
هاي ثانوي را ایجاد کرده؛ بخشی از نیروي کار در این بخش شاغل می شوند و از این فعالیت کسب درآمد می کنند. همان طور که
گفته شد بخش مسکن امروز به یک تنگنا و معضل ملی در کشور تبدیل شده و نیاز به راه چاره دارد. به لحاظ نرخ اجاره نشینی از
15درصد جمعیت اجاره نشین در سال75 به نرخ بیش از 30درصدي اجاره نشینی در سال95 در کشور رسیده ایم که به نظر می رسد
این نرخ اینک در حدود 40درصد باشد. قیمت متوسط یک مترمربع واحد مسکونی از 475هزار ریال در سال1370 به بیش از
170میلیون ریال در سال99 رسیده است، به عبارتی طی کمتر از 30سال متوسط قیمت مسکن در تهران 375برابر شده است. هم
اینک نرخ انتظار براي خانه دار شدن در شهرهاي کشور حدود 22سال و براي تهران بیش از 40سال است. درحالی که این نرخ در
سال1379، 12سال بوده است. به هر تقدیر این اتفاقات معلول عوامل کلان اقتصادي بوده اما رویکرد شهرداري ها هم در این زمینه
بی تاثیر نبوده است. واقعیت این است که اختیارات دولت هاي محلی در کشور ما در زمینه مسکن مشابه شهرهاي دیگر کشورها
نیست و با محدودیت هایی مواجه است، اما به هر حال ابزارهایی مانند صدور پروانه ساختمانی، تعیین نرخ عوارض ساخت وساز و
تامین زمین براي تولید مسکن دراختیار شهرداري است. با وجود محدودیت ها نقش شهرداري ها به ویژه شهرداري تهران در زمینه
بازار مسکن سازنده نبوده و گاهی عامل بی ثباتی و دامن زدن به بورس بازي زمین و مسکن بوده است. می توان گفت در شهرداري
تهران هیچ گونه سیاستی که به عنوان یک ابزار کاربردي تاثیر مثبتی بر بازار مسکن داشته باشد و سفته بازي را کاهش دهد دیده
نمی شود، حتی با فروش تراکم هاي بسیار بالا در مناطق مرفه تر شهر مدام بر این سفته بازي دامن زده اند. بنابراین ساماندهی بازار
مسکن حتما باید با لحاظ کردن نقش و جایگاه شهرداري ها به عنوان یکی از بازیگران این عرصه باشد حتی اگر این بازیگري به

صورت نقشی کوتاه و محدود باشد.



سرمقاله شرق/ پیشنهاد به وزارت صمت

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/07/19

پیام سپاهان - شرق / « پیشنهاد به وزارت صمت » عنوان سرمقاله روزنامه شرق به قلم مراد راهداري است که می توانید آن
را در ادامه بخوانید: ...

پیام سپاهان - شرق / « پیشنهاد به وزارت صمت » عنوان
سرمقاله روزنامه شرق به قلم مراد راهداري است که می

 
توانید آن را در ادامه بخوانید: 

عملکرد توابع وزارت صمت نشان می دهد که متأسفانه
خواسته یا ناخواسته، به هر دلیل، اعم از ارادي یا غیر
ارادي، نتوانسته است به کمک سیاست هاي پولی و مالی
یعنی بانک مرکزي و وزارت اقتصاد و دارائی، حتی سایر
بخش ها از جمله قوه قضائیه، سازوکار صنایع و معادن را با
تبیین راهبرد صنعتی برنامه ریزي کند. در این میان

سازمان برنامه نیز به جز نگاه بودجه اي، رویکرد برنامه اي نداشته و نتوانسته است در این خصوص کمک کند. از سوي دیگر
دیپلماسی اقتصادي ما در ارتباط با حوزه فعالیت آن وزارت خوب عمل نکرده است یا بالعکس، یعنی این وزارت نتوانسته است از
تِهِ. نکاتی ذیلاً بنا به قابلیت آن وزارت به خوبی بهره برداري کند. لذا از منظر تکلیف شرعی و ملی، کُلُّکُمْ رَاعٍ وَ کُلُّکُمْ مَسْئُولٌ عَنْ رَعِیَّ
وظیفه تقدیم می دارد. متأسفانه، حدود دو دهه است که بر اساس شناخت وضع موجود هر صنعت در اقتصاد ایران تصمیم گیري نمی
شود که کدام صنعت مورد توجه رشد بیشتري قرار گیرد تا سبب حرکت دیگر حوزه هاي تخصصی شود. این شناخت باید مبتنی بر
مطالعات علمی باشد. حتی هدفگذاري و رشد در یک یا چند حوزه محدود به عنوان راهبرد، باید بر اساس کار پژوهشی باشد. مثلا
براي راهبرد مهمی مانند ساخت چند میلیون مسکن در ظرف چند سال محدود، زنجیره صنعتی مرتبط چه نقشی باید ایفا کنند؟
امکانات کشور محدود است، با رعایت اصل همزمانی که به سرمایه گذار ضروري در همه امور تأکید دارد، مع الوصف رشد در همه
زمینه هاي صنعتی به صورت برابر ممکن نیست. همه صنایع با اتکاي به رفتار خود باید رشدي طبیعی را داشته باشند. بر اساس
فضاي کسب و کار سالمی که حاکمیت ملزم به ایجاد آن است که متأسفانه نتوانسته ایم آن را به طور مطلوب شکل دهیم، ولی طبق
شعار سال درصدد اصلاح و ساخت فضاي کسب و کار مطلوب هستیم. امیدواریم آن وزارت علی القاعده در این خصوص همت لازم را
مبذول دارد و نقش مهمی را ایفا کند. اما آنچه راهبرد صنعتی قرار می گیرد باید در کانون توجه براي پشتیبانی هاي بیشتر و خاصی
قرار گیرد که شرح فنی آن اینجا نمی گنجد. شایان ذکر است که انواع راهبردهاي صنعتی وجود دارد که به اقتضاي شرایط، انتخاب
می شوند. مانند: جایگزینی واردات، توسعه صادرات، توسعه صنایع خاص مثل خانگی، پایین دستی پتروشیمی و...؛ انتخاب راهبرد
برهان می خواهد. راهبردها در طول زمان ثابت نیستند و تغییر وضعیت می دهند. در مقطعی با یک فهرست از حمایت هاي مورد نیاز
خاص برخوردار خواهند بود و بعد در مقاطع بعدي کم رنگ و به جاي آن صنعتی دیگر در اولویت بهره برداري از آن فهرست قرار می
گیرد و به صورت غلطان جایگزینی صورت می گیرد تا راهبرد پیشین خود اتکا شود. یعنی صنایعی که مشمول راهبرد اول بودند، در
پنج سال بعد از مرحله حمایتی کامل خارج و به مرحله پایداري که از حمایت 50 درصدي برخوردار خواهند بود می روند و گروه
دیگري از صنایع که راهبرد برنامه پنج ساله بعدي است، شامل دوره حمایتی کامل می شود. زمانی که گروه دوم از مرحله حمایتی به
دوره پایداري می رود و گروه سوم از خصوصیات و امتیازات مرحله اول استفاده خواهد کرد، گروه اول از راهبرد اول، واردات دوره
رقابتی می شوند. یعنی وضعیت برقراري مالیات، ارائه یارانه مثلا حامل هاي انرژي، تخصیص قسطی زمین و سرمایه یا اختصاص وام



هاي مطلوب، حتی برقراري مالیات گمرکی بر محصولات وارداتی رقیب و ... به شکل عمومی و غیرتبعیضی برمی گردد تا این گروه با
افراط در حمایت تنبل نشود. متأسفانه حمایت در اقتصاد ایران جنبه دائمی یافته و سبب عدم رشد با اقتصاد جهان صنعتی شده است؛
مانند صنعت خودرو، پس گروه اول پس از پنج سال حمایت کامل و پنج سال حمایت 50 درصدي، در پنج سال سوم در شرایط آزاد و
رقابتی پیش می رود و تنها از حمایت هاي فکري، اطلاعاتی و علمی در رابطه با شهرك هاي علم و فناوري و دانشگاه ها برخوردار
خواهند بود و واحدهاي R&D آنها در این خصوص پشتیبانی می شود. مورد دوم که باید اینجا متذکر شد این است که بخش
خصوصی و به طور کلی اقتصاد ایران نیاز به پشتیبانی در خارج از کشور دارد، اگرچه اتاق بازرگانی غالبا در دیگر کشورها دفتر ارتباطی

 
دارد، اما این به معنی انصراف دولت از داشتن رایزن اقتصادي و صنعتی در سفارتخانه ها نمی شود.  

رایزن ذکرشده بخش خصوصی را کمک می کند تا در انتخاب کشور براي واردات تکنولوژي به او یاري رساند. اغلب بخش خصوصی
داراي سرمایه و علاقه مند به تولید است، اما آگاهی و اشراف لازم براي انتخاب نوع تکنولوژي را ندارد یا اگر دارد، به طور کامل نمی
داند در کدام بازار و کشور و از چه شرکتی می توان آن را بهتر خریداري و وارد کرد. بنابراین در انتخاب نوع تکنولوژي و انتخاب محل،

 
رایزن مورد نظر می تواند کمک مؤثري کند؛ حتی در نوع تأمین مالی نیز می تواند همکاري کند. رایزن  

اقتصادي-صنعتی می تواند در تعیین اقسام تأمین مالی شامل انواع وام، تقسیط، بیع متقابل و... کمک و در چانه زنی ها مشارکت کند.
رفع موانع جابه جایی و کمک به بومی سازي و ایجاد حسن ارتباط مبدأ با مقصد می تواند از دیگر کمک هاي آن رایزن باشد. گاهی
ایجاد یک صنعت نیاز به تعامل با چند کشور دارد، رایزن ها می توانند نقش مهمی در تسهیل این نوع ارتباطات ایفا کنند. از دیگر
خدمات رایزن اقتصادي-صنعتی اعزام منابع انسانی در جست وجوي کار براي دوره اي محدود جهت تأمین اشتغال و انتقال دانش
فنی، تجربه و فرهنگ کار از کشورهاي صنعتی پیشرفته به داخل است. این مهم به حوزه کارآفرینی کمک شایان توجهی می کند.
جالب است که این رایزن ها می توانند جهت یافتن نقاط صادراتی براي محصولات ایرانی نیز کمک و از تولیدات داخلی پشتیبانی
کنند. حتی براي عبور از گلوگاه هاي تحریم نیز می توانند یاري شایان توجهی کنند. شرط انجام مناسب این شرح وظایف، انتخاب
شایسته رایزن هاست. گاهی افرادي که نه تخصص، نه تجربه و نه شرایط لازم مثل تسلط به زبان را دارند، صرفا بر مبناي ارتباطات و
براي تأمین مالی خودشان و استفاده از فرصت ها به سفارتخانه ها اعزام می شوند. مورد سوم اینکه کشورهاي خارجی که نمایندگان
خود را در ایران تعیین می کنند، بر اساس مطالعه حرفه اي اجزاي اقتصاد، فرهنگ و سیاست ایران انتخاب می شوند؛ مثلا در حوزه
اقتصاد تلاش می کنند تا سازوکار بیمه، بانک و بورس، انواع فرصت هاي اقتصادي و حتی دادرسی ما در اختلاف هاي اقتصادي را
بررسی کنند. اما آیا سفارتخانه هاي ما در هند، ژاپن، کره جنوبی، چین، آلمان، کانادا، استرالیا، فرانسه، سوئد و... چنین رویکردي
دارند؟ چه اندازه مطالعات میدانی از این کشورها به کشور ارسال و در فعالیت اقتصادي و صنعتی (اینجا صنعت به مفهوم آن منظور
است و شامل کشاورزي و بخش خدماتی مدرن نیز می شود و منظور حوزه کارخانه اي نیست) مورد استفاده قرار گرفته است. منظور
انتقال و جذب نوع پراکنده از تجارب اشخاص ایرانی در خارج نیست، مراد مطالعات سازمان یافته هدایت شده و هدفمند است. اینجا
امکان تشریح ریز موضوعات نیست، غرض مطرح کردن نکاتی بود که به نظر می رسد مغفول مانده یا توجه مؤثري به آنها نشده است.
دولت زمانی می تواند اثربخش تر باشد که از خود خلاقیت بیشتري نشان دهد و دولتی کارآفرین باشد. بخش خصوصی کارآفرین را
دولت کارآفرین می تواند حمایت کند نه دولتی که تن پرور و سنتی باشد؛ بنابراین انتظار است به نکات ذکرشده توجه تخصصی شود.



رشد  246 درصدي سود فولاد سنگان

منبع: ایراسینشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرعامل فولاد سنگان از رشد 246 درصدي سود فولاد سنگان در شش ماه نخست امسال خبر داد.

مدیرعامل فولاد سنگان از رشد 246 درصدي سود فولاد

 
سنگان در شش ماه نخست امسال خبر داد. 

به گزارش ایراسین و به نقل از روابط عمومی فولاد سنگان،
سود ازجمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیت هاي
واحدهاي صنعتی و معدنی است، به نحوي که بخش
اعظمی از رشد اقتصادي دنیا و اشتغال تعریف شده در
کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است. مواردي چون

«سود» و «فروش» از آیتم هاي بسیار مهم در صورت هاي مالی هستند و به نوعی از مزیت هاي یک کسب وکار موفق، بهره بردن از

 
سودي آن است. 

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان به عنوان عضوي از گروه فولاد مبارکه، تولیدکننده گندله و کنسانتره با ظرفیت سالیانه 10 میلیون
تن در شرقی ترین نقطه ایران و در اصطلاح " عسلویه شرق کشور" است. تولید مستمر و پایدار مواد اولیه بزرگ ترین فولادساز

 
خاورمیانه و نگاه راهبردي تعریف شده در افق 1404 کشور، بیش از همه، معطوف به تأمین پایدار مواد اولیه است. 

بی شک بی ثباتی و عدم اطمینان بر بازار نفت، تحریم هاي ظالمانه، پیش بینی کاهش 50 درصدي تقاضاي نفت تا سال 2050 و
ارزش افزوده ناشی از تولیدات معدنی، لزوم نگاهی ویژه بخش صنعت و معدن، به عنوان صنعتی پیشران را دوچندان نموده است.
ایران، کشوري با بیش از 70 نوع ماده معدنی با ذخایر قابل توجه، جزو کشورهاي برتر دنیا به لحاظ ذخایر معدنی است که حدود
7درصد از ذخایر معدنی دنیا را در خود جاي داده است. اتمام برخی از ذخایر در حال استفاده معدنی، افزایش ظرفیت هاي فولادي در
دست اجرا، لزوم تأمین پایدار زنجیره تولید و ... ازجمله دلایلی است که اهمیت شرکت فولاد سنگان، به عنوان قلب تپنده تولید در
زنجیره تأمین فولاد مبارکه را روشن تر می کند. شرکتی که با آینده نگري صحیح و باهدف تولید گندله سنگ آهن در جوار معادنی با
ذخیره قطعی 2/1 میلیارد تن سنگ آهن تأسیس و حال با تولید بیش از 2 میلیون تن در شش ماهه نخست جاري، از شریان هاي

 
حیاتی فولاد مبارکه در پشتیبانی از تولید در این شرکت است. 

علی امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان اظهار کرد: فولاد سنگان در شش ماه سال گذشته بیش از 1 میلیون و سیصد و هشتاد هزار تن
تولید نموده و حال با افزایش بهره وري در خطوط تولید کنسانتره و گندله، کاهش توقفات علی رغم قطعی هاي حاصل از برق،
توانسته در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل، با عبور از مرز بیش از دو میلیون تن گندله، رشد 38 درصد

 
رشد تولید را ثبت کند. 

وي با اشاره به افرایـش سود 246 درصدي شش ماهه نخست سال جاري، گفت: کسب رکوردهاي مؤثر تولید گندله، برنامه ریزي
هوشمندانه در تولید کنسانتره، پتانسیل بالاي کارکنان جوان و متخصص و استفاده از ظرفیت هاي چندگانه شرکت فولاد مبارکه از



 
عناصر مهم در تولید پایدار و البته کسب سود متناسب بوده است. 

مدیرعامل فولاد سنگان خاطرنشان کرد: ثبت بالاترین رکورد تولید اسمی گندله با عبور از مرز 18 هزار تن در روز، نشان از ظرفیت

 
سازي و پتانسیل فوق العاده این شرکت در تولید و پشتیبانی پایدار از صنعت دارد. 

گفتنی است، در پایان شهریورماه با تولید بیش از 465 هزارتن گندله، بالاترین میزان رکورد ماهیانه تولید گندله از ابتداي بهره برداري
تاکنون باهمت و تلاش کارکنان این شرکت به دست آمده و آمارهاي اولین گندله ساز شرق کشور، نشان از رشد 33 درصدي مقدار
فروش گندله (تن) در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل با عملکرد فروش بیش از 1 میلیون و 950 هزار

تن دارد.



احتمال منتفی شدن آزادسازي واردات خودرو قوت گرفت

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/07/19

پس از خروج آمریکا از برجام بود که مسیر واردات خودرو به کشور پس از چند ماه پر فراز و ...

پس از خروج آمریکا از برجام بود که مسیر واردات خودرو به کشور پس از چند ماه پر فراز و نشیب به کلی بسته شد و مسئولان
وزارت صمت نیز علت این محدودیت را محافظت از منابع ارزي کشور در شرایط تحریم ها عنوان کردند. پس از آن همزمان با افزایش
نرخ ارز، بازار خودرو نیز افزایش قیمت هاي انفجاري را تجربه کرد و حالا با گذشت نزدیک به سه سال شاهد حباب قیمتی عظیمی در
بازار خودروهاي وارداتی هستیم که علیرغم گذشت این مدت، همچنان با بهایی گزاف بین خریداران دست به دست می شوند. امید

 
می رود پس از گذشت سه سال راهکارهاي مناسبی جهت آزادسازي واردات خودرو تدوین شود. 

احتمالا منتفی شدن آزادسازي واردات خودرو قوت گرفت  (به روز رسانی) - مهر 1400 بانک مرکزي به صورت قاطع اعلام کرد که
امکان تامین ارز مورد نیاز براي واردات خودرو را نداشته و همچنین با توجه به اولویت هاي اساسی دیگر وارداتی، مخالف استفاده از

 
ارزهاي صادراتی براي واردات خودرو است. 

حالا باید منتظر ماند و دید که چه راهکاري براي حل مشکلات ارزي و رفع ایرادات وارده به طرح آزادسازي مشروط واردات خودرو

 
مطرح خواهد شد و آیا اراده جمعی اي براي حل چالش هاي مطرح شده وجود دارد یا خیر؟ 

گفته می شود بانک مرکزي و مجمع تشخیص مصلحت نظام هر یک ایرادات اساسی را به طرح آزادسازي مشروط واردات خودرو وارد
کرده و آن را خلاف استراتژي هاي کلان اقتصادي کشور می دانند. از طرف دیگر تعدادي از نمایندگان مجلس نیز تا حدودي
نظراتشان تغییر کرده است و مخالفت خود با این طرح را بیان کرده اند. با این اوصاف احتمال منتفی شدن آزادسازي واردات قوت

 
گرفته است. 

البته این احتمال نیز مطرح است که تا پایان امسال آزادسازي واردات به تعویق افتاده و سال آینده این طرح به صورت نهایی تصویب و

 
پیاده سازي شود. 

وزیر صمت: با وجود مخالفت اگر واردات خودرو قانونی شود مکلف به اجرا هستیم (به روز رسانی) - مهر 1400 وزیر صنعت، معدن و
تجارت هفته گذشته اعلام کرد که تراز تجاري کشور فعلا متعادل نیست و به همین جهت نیز ما تا زمان مثبت شدن تراز تجاري

 
صادرات غیر نفتی با آزادسازي واردات خودرو مخالف هستیم چراکه در نهایت سبب ایجاد تورم شده و به ضرر کل جامعه است. 

رضا فاطمی امین در جدیدترین مصاحبه ترین خود در این خصوص گفت: «نظر شخصی من و وزارت صمت عدم واردات در شرایط

 
فعلی کشور است اما اگر طرح آزادسازي مشروط واردات خودرو نهایتا تبدیل به قانون شود ما مکلف به اجرا هستیم.» 

وزیر صمت: واردات خودرو تا پایان سال اشتباه است (به روز رسانی) - مهر 1400 با توجه به گفته هاي اخیر وزیر صمت تراز تجاري

 
کشور فعلا متعادل نیست و به همین جهت تا زمانی که تراز تجاري مثبت نشود واردات خودرو خارجی اشتباه است. 



 
فاطمی امین در این خصوص توضیح داد: 

تا پایان سال واردات خودرو کار اشتباهی است زیرا حجم زیادي از منابع ارزي را درگیر و قیمت ارز افزایش پیدا خواهد کرد. این کار
سبب ایجاد تورم شده و به ضرر کل جامعه خواهد بود. در شرایط عادي اگر کشور صادرات غیرنفتی مناسبی داشته باشد و تراز تجاري

 
مثبت باشد، واردات خودرو می تواند سبب ایجاد رقابت و افزایش کیفیت در بازار شود اما تا آن زمان با چالش ارزي مواجه هستیم. 

 
گفتنی است دولت قصد دارد به زودي یک برنامه ویژه براي صادرات غیرنفتی ارائه دهد تا بدین واسطه تراز تجاري کشور مثبت شود.  

 
دولت مردان معتقد هستند که تنها در این حالت واردات خودرو موثر واقع خواهد شد. 

انحصار واردات خودرو شکسته خواهد شد  (به روز رسانی) - مهر 1400 اگر مصوبه آزادسازي مشروط واردات خودرو توسط شوراي
نگهبان تایید شود شاهد شکست انحصار واردات در کشور خواهیم بود چرا که براساس این مصوبه هر شخص حقیقی یا حقوقی می

 
تواند براساس شرایط خاصی نسبت به واردات اقدام کند. 

در متن این مصوبه آمده است هر شخص حقیقی و حقوقی می تواند به ازاي صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالاها و خدمات
مرتبط با انواع صنایع نیرومحرکه و یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودروي تمام برقی یا هیبریدي و یل واردات
خودروي بنزینی یا گازسوز با برچسب انرژي B و بالاتر و یا داراي شاخص ایمنی 3 ستاره و یا بیشتر برحسب گواهی هاي استاندارد

 
معتبر معادل ارزش صادراتی خود اقدام نماید. 

تا پیش از اعلام ممنوعیت واردات خودرو انحصار واردات در دست نمایندگی ها بود اما در صورت تصویب طرح ساماندهی بازار خودرو

 
شاهد شکست انحصار موجود خواهیم بود. 

احتمال بالاي تصویب نهایی مصوبه آزادسازي مشروط واردات خودرو (به روز رسانی) - مهر 1400 10 روز پس از تصویب اولیه مصوبه
آزادسازي مشروط واردات خودرو بازار با کاهش 7 درصدي قیمت ها مواجه شد اما عودت مجدد این مصوبه از سوي شوراي نگهبان به

 
مجلس شوراي اسلامی توقف روند کاهشی جاري را به دنبال داشته است. 

حالا فعالان بازار منتظر هستند که ایرادات وارده از سوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس برطرف شده و طرح آزادسازي مشروط

 
واردات خودرو پس از تایید مجلس مجددا به دست شوراي نگهبان برسد. 

شنیده ها حاکی از آن است که رفت و برگشت مصوبه آزادسازي مشروط واردات خودرو میان شوراي نگهبان و مجلس شوري اسلامی

 
نشان دهنده اراده مسئولین براي رفع ایرادات محتمل و در نهایت تصویب نهایی آن است. 



 
 

واقعیت آن است که تداوم روند فعلی توقف واردات خودرو تنها به نفع سودجویان و محتکران بازار است و مشتریان نهایی تنها
اشخاصی هستند که در این شرایط متضرر می شوند. بنابراین  انتظار می رود که مجلس و دولت به نفع مشتریان واقعی بازار خودرو

 
مسیر آزادسازي واردات را تغییر داده و مصوبه مذکور را تصویب و پیاده سازي کنند. 

پر واضح است که تصویب نهایی این مصوبه سبب خواهد شد که بازار خودرو با واکنش قابل توجه مواجه شود و قیمت ها بیش از پیش
کاهش یابد. در حالا حاضر سودجویان و محتکران بازار خودرو تمامی تلاش خود را بکار کرده که جو بازار را مسموم کنند و از ریزش
بیشتر قیمت ها جلوگیري کنند. شرایط به نحوي است که قیمت تعداد محدودي از خودروهاي وارداتی مجددا شیب صعودي به خود

 
گرفته و در حال افزایش است. 

در همین راستا نیز تعدادي از کارشناسان معتقد هستند که تا زمان تصویب نهایی مصوبه آزادسازي واردات خودرو قیمت ها بیشتر
کاهش نخواهد یافت و فعلا ظرفیت بازار براي کاهش بیشتر قیمت ها تمام شده است. به همین جهت نیز به خریداران توصیه می شود
که در صورت تمایل، براي خرید اقدام کنند چراکه فعلا و تا زمان تصویب نهایی مصوبه مذکور خبري از کاهش بیشتر قیمت ها

 
نخواهد بود. 

رفع ایرادات شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو در دستور کار کمیسیون صنایع قرار می گیرد (به روز رسانی) - مهر 1400
سیدجواد حسینی کیا درباره ایرادات شوراي نگهبان در خصوص مصوبه واردات مشروط خودرو، گفت: «کمیسیون صنایع و معادن
مجلس رفع ایرادات شوراي نگهبان به این مصوبه را در دستور کار قرار می دهد و تلاش خواهیم کرد که موضوعاتی مانند واردات

 
خودرو به ازاي صادرات خودرو و قطعات خودرو و... با روان سازي متن مصوبه و درج جزئیات اصلاح شود.» 

نماینده مردم سنقر در مجلس شوراي اسلامی افزود: «شوراي نگهبان اشکال جدي به مصوبه مجلس درباره واردات مشروط خودرو

 
وارد نکرده و بیشتر ایرادات شکلی است نه مغایرت با قانون اساسی.» 

وي اضافه کرد: «پس از اینکه کمیسیون صنایع و معادن ایرادات شوراي نگهبان را برطرف کند، مصوبه به صحن علنی مجلس ارسال و

 
پس از رفع ایرادات توسط نمایندگان، براي بررسی مجدد به شوراي نگهبان ارسال می شود.» 

دبیر انجمن خودروسازان ایران: تصویب طرح آزادسازي مشروط واردات خودرو در شوراي نگهبان بعید است  (به روز رسانی) - مهر
1400 با توجه به گفته هاي دبیر انجمن خودروسازان ایران اشکالات و ابهامات زیادي در خصوص طرح آزادسازي مشروط واردات

 
خودرو مطرح است و به همین جهت نیز تصویب این طرح توسط شوراي نگهبان بعید به نظر می رسد. 



احمد نعمت بخش در این خصوص توضیح داد: «بعید به نظر می رسد که شوراي نگهبان با اجرایی شدن طرح آزادسازي مشروط

 
واردات خودرو موافق باشد اما اگر این طرح تصویب شود احتمال اقدام خودروسازان داخلی در راستاي واردات خودرو بسیار بالاست.» 

وي ادامه داد: «در حال حاضر خودروسازان با مشکلاتی نظیر کمبود و گرانی مواد اولیه و قطعات و زیان دهی ناشی از قیمت گذاري
دستوري شوراي رقابت مواجه بوده و در ادامه این مشکلات نیز خودروهاي ناقص از خط تولید خود خارج می کنند. در این شرایط

 
احتمال اینکه خودروسازان و قطعه سازان با صادرات محصولات شانبه سمت واردات خودرو سوق داده شوند، بسیار زیاد است.» 

به عقیده دبیر انجمن خودروسازان ایران آزادسازي واردات خودرو تاثیر چندانی بر قیمت خودروهاي پرتیراژ داخلی نخواهد گذاشت
چراکه با استانداردهاي موجود واردکنندگان نمی توانند خودروهاي ارزان قیمتی را وارد بازار کشور کرده و خودروهاي پرتیراژ داخلی را

 
به چالش بکشند. 

گفتنی است اگر طرح آزادسازي مشروط واردات خودرو با شرایط فعلی به تصویب برسد قیمت خودروهاي وارداتی از 400 تا 500

 
میلیون تومان به بالا خواهد بود و در این شرایط تنها خودروهاي چینی یا مونتاژي موجود در بازار به چالش کشیده خواهند شد. 

به عقیده تعدادي از کارشناسان براي ساماندهی بازار خودروهاي کم تیراژ باید اجازه عرضه آن ها در حاشیه بازار داده شود تا از عرضه

 
دونرخی و رانت حاصل از شیوه کنونی فروش خودرو جلوگیري شود. 

مصوبه واردات خودرو توسط شوراي نگهبان براي بررسی بیشتر به مجلس برگشت خورد (به روز رسانی) - شهریور 1400 براساس تازه
ترین اخبار رسیده به رسانه ها، مصوبه هفته گذشته مجلس در رابطه با آزادسازي واردات خودرو پس از حواشی بسیار توسط شوراي

 
نگهبان بررسی شده و بار دیگر براي شفاف سازي بیشتر به مجلس عودت داده شده است. 

در این رابطه، طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان گفته است: «طرح ساماندهی صنعت خودرو که چند باري در تردد بین مجلس و
شوراي نگهبان بود، امروز بررسی شد. اعضاي شورا نسبت به مصوبه در یکی دو مورد ابهاماتی داشتند. مثلا راجع به واردات بدون
انتقال ارز ابهاماتی مطرح شد، چون شقوق مختلفی را در بر می گرفت، از مجلس خواسته شد که موضوع مقداري دقیق تر و شفاف تر
شود. همچنین هیات عالی نظارت بر حُسن اجراي سیاست هاي کلی نظام که در مجمع مستقر است، طی نامه اي مواردي را با عنوان

 
مغایرت با سیاست ها اعلام کرده که ما بر اساس مقررات موظفیم این موارد را به مجلس اعلام کنیم.» 

 
 



با این حساب به نظر می رسد که سرنوشت موضوع واردات خودرو حداقل براي چند هفته دیگر به تعویق افتاده باشد و در مجموع

 
بعید نیست که آزاد شدن واردات با توجه به نگرانی هاي ارزي مربوطه در نهایت به سرنوشت مذاکرات وین مرتبط شود. 

نظرات ضد و نقیض اعضاي مجمع تشخیص مصلحت درباره طرح واردات خودرو (به روز رسانی) - شهریور 1400 با گذشت چند روز از
مطرح شدن طرح تازه مجلس در رابطه با آزاد سازي ورود خودروهاي خارجی به کشور همچنان حواشی بسیاري در رابطه با این طرح
وجود دارد که از مخالفت بسیار سنگین تا تلاش نمایندگان براي توجیه افکار عمومی در راستاي تصویب این طرح در شوراي نگهبان

 
را شامل می شود. 

در تازه ترین تحولات پس از مطرح شدن نظیر مهندس میرسلیم در راستاي مخالفت با این طرح و بیان شدن شایعاتی در فضاي
مجازي در رابطه با مخالفت شوراي عالی حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام با چنین طرحی، حالا حجت الاسلام غلامرضا مصباحی
مقدم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از تکذیب خبر رد مصوبه مجلس درباره واردات خودروهاي خارجی در هیات عالی نظارت بر

 
حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام، از تشکیل نشدن جلسه مربوط به بررسی این طرح سخن می گوید. 

به گفته این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: «هنوز هیات عالی نظارت جلسه اي درباره این موضوع نداشته که آن را رد یا تایید
کرده باشد. وي افزود: ممکن است با آقاي آقامحمدي که رئیس کمیسیون نظارت مجمع است گفت وگویی شده باشد که اگر چنین
است من از این مساله اطلاعی ندارم، اما اینکه جلسه اي تشکیل شده و مصوبه رد شده باشد صحت ندارد و اصلا جلسه اي نبوده است.
عضو هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام در تشریح روال جلسات این هیات، بیان کرد: ما چهارشنبه هفته
گذشته جلسه مجمع داشتیم و هفته پیش از آن جلسه هیات نظارت برگزار شد؛ به عبارت دیگر جلسات هیات عالی نظارت دو هفته

 
یکبار تشکیل می شود. در نتیجه در روزهاي اخیر جلسه هیات براي بحث واردات خودروهاي خارجی تشکیل نشده است.» 

در همین حین خبر می رسد که محسن مجتهد شبستري عضو دیگري از مجمع تشخیص مصلحت، مخالفت کاملی با واردات هرگونه
خودرو خارجی را اعلام کرده است و می گوید: ««صدور مجوز براي واردات خودروهاي خارجی» گفت: باید تولیدات داخلی را افزایش

 
داد و از واردات خودروهاي خارجی جلوگیري کرد. ایران کشوري است که نباید از ماشین هاي خارجی استفاده کند.» 

با این حساب به نظر می رسد که همچنان سرنوشت این طرح پرحاشیه در هاله اي از ابهام است اما آنچه روشن است اینکه نظر
چندان مثبتی نسبت به آزادسازي واردات خودرو در شرایط فعلی وجود ندارد و احتمالا رد شدن طرح مذکور بیش از تصویب آن

 
توسط شوراي نگهبان برآورد می شود. 

واردات خودروهاي کارکرده و خودروهاي بالاي 40 هزار دلار همچنان ممنوع خواهد بود (به روز رسانی) - شهریور 1400 مهدي دادفر
در مورد مصوبه مجلس پیرامون واردات مشروط خودرو اظهار کرد: «طبق مصوبه مجلس واردات خودرو محدود به شرکت ها نشده
است که بخواهیم شرکت هاي واجد شرایط را مشخص کنیم، بلکه همه اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند واردات خودرو داشته
باشند. این قانون یک فرصت مساوي و عادلانه را بین همه تقسیم کرده و همه می توانند در این فضا حاضر باشند و هیچ محدودیتی از

 
این نظر ایجاد نکرده است.» 

وي افزود: «واردات خودروهاي کارکرده در تبصره 5 طرح ساماندهی بازار خودرو آمده بود که حذف شد، الان فقط خودروهاي صفر
کیلومتر می توانند وارد شوند و قوانین و مقرارت سابق همچنان در مورد واردات صدق خواهد کرد. بنابراین واردات خوروهایی که
قیمت آنها بیش از 40 هزار دلار باشد و یا خودروهاي بالاي 2500 سی سی همچنان ممنوع است. یعنی مقررات سابق که در مورد

 
واردات خودرو وجود داشت همچنان ساري و جاري خواهد بود.» 



دبیر انجمن وادکنندگان خودرو تصریح کرد: «واردات دوباره خودرو کار سختی نیست و از نظر عملی امکان واردات آن را داریم، حتی
اگر شرکت هاي واردکننده خودرو در این سه سالی که واردات خودرو ممنوع بود از میان رفته باشند، از آنجا که مصوبه به شرکت ها
اتکا ندارد و اجازه واردات را به هر شخص حقیقی و حقوقی می دهد، مشکل چندانی ایجاد نخواهد کرد و اشخاص می توانند با رعایت

 
قوانین و مقررات خودرو وارد کنند.» 

وي در ادامه خاطرنشان کرد: «اگر نیاز به شرکت هاي پشتیبان خدمات پس از فروش براي خودروهاي وارد شده وجود داشته باشد،
شرکت هاي ما امکان پشتیبانی خدمات پس از فروش را دارند و می توانند براي انواع خودروها خدمات ارائه دهند، ما امروز شرکت

 
هاي خدمات دهنده مولتی برند نیز داریم.» 

مصطفی میرسلیم: مجمع تشخیص مصلحت نظام با واردات خودرو مخالف است (به روز رسانی) - 26 شهریور 1400 ساعاتی پیش
سید مصطفی میرسلیم، عضو کمیسیون اصل 90 مجلس در مصاحبه با خبرگزاري مهر با بیان اینکه هفته گذشته جلسه اي در مجمع
تشخیص مصلحت نظام برگزار و با موضوع اصلاحیه واردات خودرو مخالفت شد، اظهار داشت: «شوراي نگهبان هم با این موضوع

 
مخالفت خواهد کرد.» 

 
به گفته میرسلیم: «بر اساس این اصلاح، حتی واردات خودروهاي معمولی گازسوز نیز آزاد شده است.» 

 
 

عضو کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اقداماتی که براي تولید خودروي هیبریدي در کشور شده است، گفت: «با
این اصلاحیه که درباره آزادسازي واردات خودرو است، از تشویق تولید و اشتغال جوانان جلوگیري می شود. همچنین با تصویب این
اصلاحیه، تولید و بررسی هاي تحقیقاتی لطمه خورده و جوانان فعال در این حوزه دلسرد می شوند و در شوراي نگهبان هم با این

 
موضوع مخالفت خواهد شد.» 

جزییات فنی و اجرایی طرح واردات خودرو؛ موافقان و مخالفان و تغییرات بازار  (به روز رسانی) - 24 شهریور 1400 ساعاتی پس از
انتشار خبر تصویب طرح واردات خودرو در مجلس جزییات فنی مختلف و حواشی متعددي در رابطه با نتایج اجرایی شدن احتمالی

 
این طرح (در صورت تصویب شوراي رقابت) بیان شده است که قصد داریم در این مطلب به شکل خلاصه وار به آن بپردازیم. 

جزییات فنی طرح واردات خودرو پیش از تصویب شوراي نگهبان (24 شهریور 1400) براساس اطلاعاتی که تاکنون به شکل غیر

 
رسمی از طرح مذکور منتشر شده: 

 
1- محدودیت واردات خودروهاي با حجم موتور بیش از 2500 سی سی کما فی السابق ادامه خواهد داشت. 



 
2- محدودیت ورود خودروهایی با قیمت بیش از 40 هزار دلار به قوت خود باقی خواهد ماند. 

 
3- ظاهرا بند مربوط به واردات خودروهاي دست دوم از طرح مذکور حذف شده است. 

 
4- تبادل مالی براساس ارز دریافتی از صادرات خودرو و قطعات یدکی امکان پذیر خواهد بود. 

 
5- تبادل مالی همچنین براساس ارزهاي موجود در خارج از کشور امکان پذیر خواهد بود. 

 
6- واردات خودرو براي تمامی افراد حقیقی و حقوقی امکان پذیر خواهد بود. 

 
7- کما فی السابق رعایت قوانین و استانداردها و کسب مجوزهاي مربوطه (همولوگیشن) الزامی خواهد بود. 

 
8- لیست ثبت سفارش گمرك در دوره قبلی واردات می تواند محل استناد براي واردات باشد. 

 
9- شوراي رقابت موظف به تعیین تیراژ لازم براي واردات خودرو به کشور در موعد شش ماهه شده است. 

10- تغییري در تعرفه رسمی در دور قبلی واردات (45 درصد) و هزینه هاي جانبی رخ نخواهد داد و بنابراین حدود یکصد درصد

 
اختلاف قیمتی نسبت به قیمت حاشیه خلیج فارس قابل تصور خواهد بود. 

دفاع مدافعان طرح: این طرح موجب بهبود شرایط بازار، ترکیدن حباب قیمتی خودروهاي وارداتی قدیمی موجود در کشور می شود و
فشاري بر منابع ارزي کشور وارد نمی کند. همچنین ورود اشخاص حقیقی و حقوقی به بازار وارداتی باعث رفع انحصار و جلوگیري از

 
دلالی واسطه گران قدیمی بازار می شود. 

این طرح درواقع امکان واردات خودرو را براي تمام ایرانیان داراي سرمایه فراهم می آورد و به نوعی با حذف واسطه گري، امکان دست

 
یابی آسان تر عموم افراد به خودروهاي مدرن را فراهم می آورد. 

انتقادات وارد به طرح: مشخص نبودن شرایط خدمات رسانی به خودروهاي وارد شده به شکل شخصی از جمله مشکلات قابل تصور
است. همچنین احتمال بروز مشکلاتی در زمینه تامین ارز وجود دارد. مهمترین مشکل نیز به حضور غیر ضروري شوراي رقابت مربوط

 
می شود که ممکن است که به مختل شدن تمامی اهداف طرح مذکور منجر شود. 

همچنین آنطور که از شواهد مشخص است انجمن خودروسازان نیز چندان دلخوشی نسبت به اجراي این طرح ندارد، چرا که واردات

 
مواد اولیه ضروري براي تولید را داراي اولویت نسبت به واردات خودرو کامل می داند. 

همچنین براساس موارد مطرح شدن در طرح پیشنهادي فعلی، عملا امکان فعالیت مستمر شرکت هاي وارد کننده خودرو وجود
نخواهد داشت و واردات توسط اشخاص حقیقی و حقوقی محدود به یک سري (واردات و فروش) خودرو می شود و امکان انتقال

 
سرمایه به خارج از کشور در راستاي ورود مجدد خودروها وجود ندارد. 



تاثیرات آزادسازي واردات بر بازار خودرو تاثیر گذاري واردات ارتباط بسیار زیادي به حجم و تعداد ورود خودروهاي مجاز توسط شوراي
رقابت و تعرفه هاي نهایی دارد اما با فرض خوشبینانه می توان گفت که احتمال ترکیدن حباب در بازار خودروهاي وارداتی لوکس
وجود دارد ولی با توجه به حذف بند مهم و تاثیر گذار مربوط به واردات خودروهاي دست دوم، بعید است که میزان تاثیر گذاري (به

 
شرط ثابت بودن نرخ ارز) بیشتر از 20 یا نهایتا 30 درصد کاهش قیمت باشد. 

از این رو توصیه میکنیم که دارندگان خودرو از فروش هیجانی با قیمت هاي زیر قیمت بازار خودداري فرمایند چرا که با توجه به

 
مشخص نبودن سرنوشت این طرح، ممکن است فروش هیجانی با قیمت هاي اندك تنها به سود دلالان تمام شود. 

لازم به تاکید است که تمامی موارد مطرح شده فوق براساس طرح فعلی و قبل از تصویب شوراي رقابت است.

 
 

طرح ساماندهی واردات خودرو در مجلس تصویب شد (به روز رسانی) - شهریور 1400 طرح ساماندهی بازار خودرو در جلسه امروز

 
مجلس مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت به تصویب نمایندگان رسید. 

در جلسه امروز مجلس شوراي اسلامی طرح ساماندهی بازار خودرو مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت به تصویب نمایندگان مجلس

 
رسید. 

طرح ساماندهی بازار خودرو از مجلس دهم کلید خورده بود اما شوراي نگهبان این طرح را به دلیل عدم همسویی با سیاست هاي

 
اقتصاد مقاومتی رد کرده بود. 

نمایندگان مجلس با اصلاحات کمیسیون صنایع و معادن در ماده 4 طرح ساماندهی صنعت خودرو درباره واردات خودرو به منظور

 
تامین نظر شوراي نگهبان موافقت کردند. 

بر اساس این ماده، هر شخص حقیقی یا حقوقی می تواند به ازاي صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر کالاها و یا خدمات مرتبط
با انواع صنایع نیرو محرکه و یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودرو تمام برقی یا هیبریدي، و یا واردات خودروي
بنزینی یا گاز سوز با بر چسب انرژي B و بالاتر و یا داراي شاخص ایمنی سه ستاره و یا بالاتر بر اساس گواهی هاي استاندارد معتبر،

 
معادل ارزش صادارتی خود اقدام نماید. 

مخالفت وزیر صمت با واردات خودرو به کشور (به روز رسانی) - شهریور 1400 پس از مطرح شدن اخبار مربوط به واردات خودرو در
پی طرح ساماندهی بازار خودرو که توسط مجلس شوراي اسلامی در دستور کار قرار گرفته است، گمانه زنی و شایعات زیادي پیرامون
چگونگی و اجرایی شدن یا نشدن این طرح توسط کارشناسان و مقامات مختتلف بیان شده است که در تازه ترین مورد نیز مخالفت

وزیر جدید صمت را شامل می شود. 



فاطمی امین طی مصاحبه اي با خبرگزاري صدا و سیما و با توجه به مباحث مطرح شده طی چند روز اخیر بیان کرده که وزارت
صنعت براي امسال برنامه اي براي واردات خودرو ندارد و تا پایان 1400 و براساس برنامه شش ماهه متمرکز بر افزایش تیراژ تولید٬
کاهش قیمت خودرو و بهبود کیفیت خواهد بود همچنین برنامه دوساله این وزارت خانه نیز در راستاي دستیابی به اهداف کلان افق

 
1404 در راستاي تولید سه میلیون دستگاه خودرو ترسیم شده است. 

این موارد در شرایطی مطرح می شود که طی روزهاي گذشته ظاهرا بند مربوط به واردات خودرو دست دوم و واردات خودروهاي
بنزینی نیز از دستور کار مجلس نشینان خارج شده است و براساس شایعات تنها احتمال صدور مجوز براي واردات خودروهاي

 
هیبریدي و برقی در نظر گرفته خواهد شد. این درحالیست که میزان تعرفه واردات این خودروها نیز همچنان نامشخص است. 

احتمال واردات خودرو سه سال کارکرد زیر نظر  شوراي رقابت (به روز رسانی) - شهریور 1400 کمیسیون صنایع و معادن مجلس در
راستاي ایراد شوراي نگهبان به ماده 4 طرح ساماندهی بازار و صنعت خودرو، ماده مذکور را با اصلاحاتی در مسیر آزادسازي مشروط

 
واردات قرار داد. 

اعضاي کمیسیون صنایع نیز در اصلاحیه ماده 4، با قید شروطی بر آزادسازي واردات خودرو تاکید کرده اند. در اصلاحیه ماده 4
کمیسیون صنایع آمده است که، هر شخص حقیقی و حقوقی می تواند به ازاي صادرات خودرو یا قطعات یا سایر کالاها و خدمات
مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودروي تمام برقی یا دو نیرویی (هیبریدي) یا
واردات خودروي بنزینی یا گاز سوز با برچسب انرژي B و بالاتر یا داراي شاخص ایمنی سه ستاره یا بالاتر بر اساس گواهی هاي

 
استاندارد معتبر، معادل ارزش صادراتی اقدام کند. 

به این ترتیب نص صریح این ماده اولا بر حذف انحصار واردات خودرو از طریق نمایندگی ها است و دوم این که واردات در ازاي

 
صادرات انجام خواهد شد. 

 
 

چندي پیش مهرداد ارونقی معاون فنی گمرك عنوان کرده بود که در سال 98 حدود 1300 دستگاه خودرو به ارزش 7/ 5 میلیون
دلار که از انواع محصولات ایران خودرو و سایپا بوده اند، به سایر کشورها صادر شده است. در آخرین آمار نیز که به 5 ماه سال جاري
مربوط می شود خودروسازان تنها 500 دستگاه از تولیدات خود را به صادرات اختصاص داده اند. بنابراین واردات در ازاي صادرات

 
شاید نتواند در کوتاه مدت به تسهیل واردات خودرو کمک کند. 



حال باید منتظر ماند و دید که سرنوشت این طرح چه می شود و آیا مافیاي صنعت خودرو و سایر ذینفعان حاضر به پذیرش واردات
خودروهاي کارکرده به کشور خواهند شد و یا بار دیگر سد تعرفه اي عظیمی در این راستا شکل گرفته و موجبات تاخت و تاز قیمت

 
ها را فراهم می آورد. با اینحال آنچه واضح است اینکه بعید است چنین تغییراتی قبل از سال 1400 وارد فاز اجرایی شود. 

واردات خودرو از مسیر شوراي رقابت (به روز رسانی)- شهریور 1400 امروز نمایندگان مجلس در صحن علنی، پیشنهاد کمیسیون

 
صنایع را در ارتباط با رفع ایراد شوراي نگهبان به ماده 4 طرح ساماندهی خودرو مجلس دهم مورد بررسی قرار می دهند. 

چنانچه پیشنهادهاي کمیسیون مورد موافقت نمایندگان مجلس قرار گیرد، شوراي رقابت به عنوان مرجع تصمیم گیر درباره تعداد،

 
مدل و کلاس خودروهاي وارداتی براي ایجاد تعادل در بخش عرضه و تقاضا تعیین می شود. 

قیمت جدید خودروهاي وارداتی پس از نوسانات نرخ ارز (به روز رسانی) - مرداد 1400 افزایش قیمت خودروهاي خارجی پس از
افزایش نرخ ارز، سبب شده تا مشتریان به استفاده از خودروهاي قدیمی تر با مدل پایین تر و البته ارزان تر روي بیاورند. به طوري که

 
مشاهدات حاکی است بازه قیمتی 1.5 تا 2 میلیارد تومان جزو محبوب ترین ها محسوب می شوند. 

افزایش تدریجی نرخ دلار در هفته هاي گذشته سبب شده تا قیمت خودروهاي خارجی با وجود فرو رفتن بازار در یک رکود عمیق تر
از قبل، افزایش بیشتري را تجربه کند. با این حال خرید و فروش ها تقریبا متوقف است و فروشندگان در این شرایط میل چندانی به

 
فروش نشان نمی دهند. 

دلار از هشتم خرداد ماه وارد کانال 23 هزار تومانی شد و در این فاصله به سوي کانال 24 هزار تومان خیز برداشت، اما دوباره کاهش
یافت و در کانال 23 هزار تومانی در نوسان بود و طی هفته گذشته دوباره در کانال 24 هزار تومان نوسان داشت و به تازگی وارد کانال

 
25 هزار تومان شده است. 

کوروش طواحن یک نمایشگاه دار در شمال تهران می گوید: «همواره قیمت خودروهاي خارجی بر اساس قیمت خودروهاي داخلی

 
تعیین می شود که خود ارتباط مستقیمی با نرخ دلار دارد.» 

وي بیان داشت: «قیمت پژو 206 تیپ2 نسبت به 2 تا سه هفته گذشته رشد حدود 17 میلیون تومانی و پژو 207 اتوماتیک در همین

 
مدت رشد 20 میلیون تومانی را تجربه کرده است.» 

این فعال بازار خودرو با اشاره به اثر گذاري زنجیروار تحولات در بازارهاي موازي طلا، سکه، ارز، خودرو، مسکن و بورس به یکدیگر،

 
بیان داشت: ممنوعیت واردات سبب شده تا خودرو خارجی بیشتر تحت تاثیر تحولات بازار باشد. 



 
 

وي تصریح کرد: «با وارد شدن نرخ دلار به کانال 25 هزار تومان، شاهد افزایش بین پنج تا 10 درصدي قیمت ها نسبت به حدود سه

 
هفته قبل در بازار هستیم.» 

طواحن خاطرنشان کرد: «با توجه به شرایط اقتصادي جامعه، اکنون بیشترین تقاضا براي خرید خودروي خارجی در محدوده قیمتی

 
1.5 تا 2 میلیارد تومان است که حتی شامل خودروهاي قدیمی تر و با مدل پایین تر نیز می شود.» 

وي ادامه داد: «به عبارتی با توجه به اینکه آخرین مدل خودروهاي خارجی عمدتا مدل 2017 و در برخی موارد انگشت شمار 2018

 
است، بازار دوباره به خودروهاي قدیمی تر و دست دوم روي خوش نشان داده است و مصرف کنندگان به سراغ آنها می روند.» 

امروز در فضاي مجازي و سایت هاي خودرویی قیمت هر دستگاه سانتافه مدل 2017 صفر کیلومتر که حدود سه هفته پیش 1.9
میلیارد تومان بوده به 2 میلیارد تومان و هر دستگاه فولکس واگن تیگوان سفید رنگ در همین مدت از 2.3 میلیارد تومان به 2

 
میلیارد و 550 میلیون تومان افزایش یافته است. 

همچنین هر دستگاه بی.ام.و ایکس 4 مدل 2017 حدود سه میلیارد و 690 میلیون تومان، رنو تالیسمان صفر کیلومتر مدل 2018
نزدیک به 1.6 میلیارد تومان، رنو کولیوس سفید رنگ صفر کیلومتر مدل 2018 حدود 2.1 میلیارد تومان و هر دستگاه لکسوس آر.

 
ایکس مدل 2017 صفر کیلومتر 6.5 میلیارد تومان قیمت گذاري شد. 

صفر کیلومترهاي وارداتی در راه بازار (به روز رسانی) - تیر 1400 بسیاري از فعالان بازار معتقد هستند که در حال حاضر خودروهایی
مانند اپتیما، النترا، کلئوس و آزراي صفر کیلومتر در نمایشگاه ها به وفور یافت می شود. گفته می شود وفور این خودروهاي صفر
کیلومتر به این علت است که مالکان این خودروها سرانجام پس از سه سال تصمیم گرفته اند که سرمایه خودرو را از دپو خارج کرده و

 
بفروشند. چراکه با توجه به احتمالات مربوط به آینده برجام، انتظارات تورمی و قیمت ارز، دیگر دپوي این خودروها به صلاح نیست. 

این محصولات بیشتر متعلق به سال 2018 است و تنها آزراي 2019 در بین محصولات دیده می شود. در کنار خودروهاي صفر اما
برخی محصولات دست دوم نیز که در ظاهر فرق چندانی با مدل هاي نو ندارند در نمایشگاه هاي خودرو با رونق چشمگیري در
معاملات مواجه هستند. این خودروها صفرشویی شده یا به عبارت دیگر با انجام یک سري اقدامات درست مشابه با خودروهاي صفر

 
کیلومتر خواهند شد. 

احتمال برداشته شدن تحریم ها یا آزادسازي واردات خودرو به تنهایی می تواند سبب افت شدید قیمت خودروهاي خارجی شود. حالا
احتمال رخ دادن هر دو اتفاق به صورت همزمان وجود دارد و به همین علت نیز نه تنها خودروهاي خارجی صفر کیلومتر که مدل هاي



 
نزدیک به صفر کیلومتر نیز از بیم افت شدید قیمت در آینده اي شاید نه چندان دور، در بازار عرضه شده اند. 

در سمت تقاضا نیز این تصورات وجود دارد و بنابراین بسیاري مقطع زمانی فعلی را مناسب خرید نمی دانند. تعدادي از کارشناسان

 
پیش بینی می کنند که در صورت برداشته شدن تحریم ها و آزادسازي واردات خودرو قیمت ها تا 50 درصد افت خواهد داشت. 

البته طی گذشت سه سال از تحریم ها و ممنوعیت واردات، نمایشگاه هاي خودروهاي خارجی چندان خلوت هم نبود و این موضوع

 
ابهاماتی را ایجاد کرد. براي خیلی ها سوال بود که وقتی واردات ممنوع است، این خودروها از کجا آمده اند؟ 

پاسخ این پرسش مشخص است، چه آنکه خودروهاي موجود در نمایشگاه ها همان هایی هستند که به قصد افزایش قیمت دپو شده
وقت عرضه شان فرار رسیده بود. بیشتر این خودروها هرچند از لحاظ مدل و سال ساخت به اصطلاح قدیمی شده اند، اما صفر کیلومتر
محسوب می شوند. در کنار آنها، هستند خودروهاي کارکرده اي که با تیون شدن و یکسري کارهاي دیگر، به عنوان خودروي در حد

 
نو عرضه می شوند. 

 
 

اما افزایش عرضه در بازار خودروهاي وارداتی در حالی است که زمزمه هایی مبنی بر لغو ممنوعیت واردات خودرو به گوش می رسد.
منهاي اینکه احیاي برجام و لغو تحریم می تواند فضا را براي آزادسازي واردات خودرو باز کند، مجلس شوراي اسلامی نیز طرحی را در
نظر گرفته که براساس آن، واردات به ازاي صادرات آزاد خواهد شد. این طرح که باید در صحن علنی به راي گذاشته شود، با مخالفت

 
کارشناسان و فعالان عرصه واردات خودرو مواجه شده است. 

اما این طرح تا چه حد قدرت عملیاتی شدن را دارد؟ مگر چقدر خودرو صادر می کنیم که به ازاي آن ها بتوانیم خودرو وارد کنیم؟
دبیر انجمن وارکنندگان خودرو در این خصوص می گوید: «به جاي چنین طرح هاي ناکارآمدي بهتر است پیشنهادهایی که افراد با
تجربه و کاربلد در حوزه واردات داده اند، مورد بررسی قرار گیرد تا از بین آنها به یک راهکار منطقی براي از سرگیري واردات خودرو

 
برسیم.» 

وي می گوید: «پیشنهاد نخست، استفاده از سرمایه ایرانی ها در خارج از کشور است. برخی از ایرانی ها در خارج از کشور سرمایه
دارند و حاضرند آن را در واردات خودرو به کار گیرند، به نحوي که بدون انتقال ارز از کشور، خودروهاي خارجی وارد خواهند شد.

 
پیشنهاد دوم همکاري با خارجی هایی است که تمایلی به سرمایه گذاري در حوزه صادرات خودرو به ایران دارند.» 

احتمال ضعیف ارزان شدن خودروهاي وارداتی در بازار (به روز رسانی) - تیر 1400 مهدي دادفر به عنوان سخنگوي انجمن وارد
کنندگان اخیرا در سخنانی با اشاره به وضعیت بازار خودروهاي خارجی در خصوص پیش بینی افزایش یا کاهش قیمت خودرو، گفت:
«با وجود اینکه دلار در کانال 20 هزار تومان قرار دارد، حتی اگر واردات هم آزاد شود، قیمت خودروهاي خارجی کاهش پیدا نمی



 
کند.» 

دادفر با بیان اینکه مسئولان به دنبال احیاي مذاکرات برجامی هستند که با احیاي آن واردات خودرو آزاد و دلار ارزان خواهد شد،
گفت: «اگر مذاکرات برجامی احیا شود می توان امیدوار بود که واردات خودرو آزاد شود اما در مورد قیمت خودروها در بعد از

 
آزادسازي واردات نمی توان نظري داد و بعید است قیمت ها کاهش یابد.» 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با اشاره به اینکه ارزانی در خصوص قیمت در راه نخواهد بود، گفت: «آزادسازي واردات باعث می شود
خودروهاي خارجی در کشور تردد کنند و تاثیري در قیمت آنها نخواهد داشت. تا قبل از اینکه واردات خودرو ممنوع شود بیش از  18

 
هزار نفر در بخش تجارت و خدمات بازرگانی و فروش خودروهاي خارجی مشغول به فعالیت بودند.» 

او ادامه داد: «پس از اینکه واردات ممنوع شد اکنون این اشتغال به 2 هزار نفر رسیده است و 16 هزار نفر در این حوزه بر اساس

 
سیاست هاي دولت دوازدهم بیکار شدند.» 

 
 

دادفر با اشاره به آزادسازي خودروهاي مانده در گمرك و تعیین تکلیف آنها، بیان کرد: «سال  97 بود که واردات خودرو ممنوع اعلام
شد که در 1397/10/16، 6 هزار و 652 خودرو در گمرکات بودند که در 1397/11/29 حدود 2 هزار و 859 خودرو ترخیص شدند. تا
قبل از 1393/06/26 حدود 100 دستگاه با قدرت موتور بالاي 2500 سی سی در گمرکات موجود بود که هزار و 89 پرونده آن در

 
حال رسیدگی است.» 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو ادامه داد: «82 دستگاه مانده در گمرکات سفارش آمریکاست که 9 درصد آن ها بالاي 2500 سی

 
سی است و 51 خودرو اظهار شده در گمرکات موجود است. اکنون 928 خودرو در گمرکات داریم که ثبت سفارش نشده اند.» 

او با اشاره به بحث خودروهاي متعلق به اموال تملیکی، گفت: «سال گذشته حدود 800 دستگاه به سازمان اموال تملیکی تعلق گرفت

 
که برخی از آن ها  شامل تویوتا پریوس، رنو بود که به فروش گذاشته شد. سال گذشته این خودروها با حکم قضایی فروخته شد.» 

آیا واردات خودرو آزاد می شود؟ (به روز رسانی) - تیر 1400 علی جدي نایب رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس در مورد
آخرین وضعیت طرح ساماندهی بازار خودرو اظهار کرد: «دو طرح در مورد خودرو در مجلس وجود داشت، یکی از آنها مربوط به
مجلس دهم بود که تصویب شده بود اما شوراي نگهبان به ماده 4 آن ایراد گرفته و به مجلس اعاده شد. طرح دیگر هم طرح

 
ساماندهی بازار و صنعت خودرو بود که مربوط به مجلس یازدهم است.» 



وي افزود: «کمیسیون صنایع مجلس هم قرار بود که طرح جدید را در قالب همان ماده 4 به صحن بفرستد. نمایندگان مجلس به این

 
موضوع ایراد گرفتند و دوباره به کمیسیون بازگشت.» 

نایب رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اعلام خبر تصویب طرح واردات خودرو از محل ارز با منشا خارجی گفت: «در جلسه
اخیر که در کمیسیون صنایع پیرامون ماده 4 داشتیم، بحث واردات خودرو از محل ارز بدون منشا داخلی و از محل صادرات قطعات

 
خودرو و خودرو مطرح شد که تعهد ارزي هم براي بانک مرکزي ندارد.» 

وي در ادامه بیان کرد: «این طرح در قالب ماده 4 طرح مجلس دهم، در کمیسیون تصویب شد و باید دوباره به صحن برود تا به راي

 
نمایندگان مجلس گذاشته شود. بررسی این طرح در اولین جلسه صحن صورت خواهد گرفت.» 

احتمال آزادسازي واردات خودرو به کشور با قوانینی عجیب و غریب (به روز رسانی) - خرداد 1400 مسلما در صورت بهبود شرایط
ارزي، آزاد شدن واردات خودرو می تواند به تحولی بزرگ در بازار منجر شود و با ترکاندن حباب قیمت هاي عجیب و غریب فعلی،
قیمت بسیاري از خودروها را بشکند، جالب آنکه حتی این روزها و در شرایط که هنوز قیمت ارز، رقم هاي بیش از 22 هزار تومانی را

 
در مقابل خود می بیند نیز شاهد مطرح شدن زمزمه هایی براي بازگشایی واردات خودرو به کشور هستیم. 

در تازه ترین گمانی زنی ها، مجلس نشینان در صددند تا در قالب طرح ساماندهی بازار خودرو، امکان واردات مشروط خودرو به کشور

 
را فراهم آورند. 

براین اساس و آنچنان که در پیش نویس طرح مذکور مطرح است، خودروسازان و قطعه سازان می توانند به ازاي صادرات محصولات
خود، نسبت به واردات خودرو کامل اقدام نمایند، همچنین افرادي که داراي منابع ارزي در خارج از کشور هستند نیز می توانند در

 
صورت تمایل، پول خود را به صورت خودرو وارداتی به کشور بازگردانند. 

البته هنوز مشخص نیست که این طرح در نهایت در مجلس راي خواهد آورد یا خیر، اما آنچه واضح است اینکه برخی از نمایندگان
مجلس نسبت به چشم انداز بازگشایی واردات خوشبین نیستند و این قانون را حربه مافیاي واردات خودرو به کشور می دانند. مافیایی
که در کمال تعجب در طول دوسال گذشته علیرغم مطرح کردن ده ها راهکار براي آزادسازي واردات، کوچکترین موفقیتی در این

 
مسیر نداشته است. 

 
 

از سوي دیگر مطرح شدن شرط واردات به ازاي صادرات خودرو و قطعات در نوع خود بسیار عجیب به نظرم می رسد، چرا که



خودروسازان و قطعه سازان ایرانی به طور کلی شانس چندانی براي صادرات محصولات خود ندارند و حتی در بلند مدت نیز نمی توان

 
چشم انداز چندان مثبتی را براي صادر کننده شدن این شرکت ها متصور بود. 

همچنین براساس طرح مجلس: افراد حقیقی غیردولتی که نفت را خریداري و آن را صادر و به فروش برسانند، می توانند از محل ارز
آن، خودرو به کشور وارد کنند. این مورد نیز به نوبه خود می تواند در صورت تصویب به ورد امثال بابک زنجانی ها به بازار خودرو
منجر شود. اتفاقی که چندان بی حاشیه نخواهد بود چرا که فروش نفت و واردات خودرو هر دو در زمره سنگین ترین فعالیت هاي

 
اقتصادي در کشور تلقی می شوند و در شرایط فعلی نیز با چندین لایحه تحریم مواجه اند. 

بنابراین در مجموع اجرایی شدن واردات عمده و کلان توسط این شرکت ها کمی دور از ذهن به نظر می رسد و از طرف دیگر واردات
براساس ارزهاي بلوکه شده در خارج از کشور نیز ظاهرا با موانعی از سوي بانک مرکزي مواجه است.چرا که از دید بانک مرکزي، این

 
کار می تواند مصداق واردات با ارز با مبدا نامشخص باشد که به معناي احتمال افزایش نرخ ارز در داخل کشور خواهد بود. 

با این حساب به نظر می رسد فارغ از طرح عجیب و احتمالا غیر قابل اجراي نمایندگان مجلس، پتانسیل نهان براي آزادسازي واردات
خودرو به کشور وجود دارد و در صورت بهبود شرایط اقتصادي و سیاسی، می توان انتظار آزادسازي سریع واردات خودرو به ایران را

 
داشت. 

اما آنچه واضح است اینکه، سپردن واردات به دست ایران خودرو و سایپا یا وضع قوانین عجیبی مثل ممنوعیت واردات خودروهاي
مجهز به موتورهاي بیش از 2.5 لیتر، قطعا التیام بخش التهاب عمیق بازار خودرو کشور نخواهد بود و باید امید داشت که فارغ از

 
قدرت هاي مافیایی موجود، عقل سلیمی در راستاي آزاد شدن واردات صنعتی کشور وارد عمل شود. 

سمت و سوي واردات خودرو به کشور (به روز رسانی) - خرداد 1400 همزمان با مجوز 9درصدي افزایش قیمت خودرو از سوي
شوراي رقابت و اعتراض خودروسازان به نحوه قیمت گذاري این شورا، طی یک ماه گذشته مدیران شرکت هاي خودروساز، قطعه

 
سازان و همچنین مسؤولان صنعتی کشور جلسات متعددي با اعضاي کمیسیون صنایع داشته اند. 

هر چند پیش از این پیش بینی می شد که جلسات بیشتر حول نظرات کارشناسی دست اندرکاران صنعت خودرو در مورد عرضه
خودرو در بورس کالا باشد اما برخی نمایندگان فاش کردند که این جلسات با توجه به تداوم ضرر و زیان تولید و همچنین نحوه قیمت

 
گذاري شوراي رقابت که چندان همخوانی با هزینه نهاده هاي تولید ندارد، حول اصلاح قیمت گذاري خودرو برگزار شده است. 

با این حال نمایندگان مجلس چندان موافق خواست صددرصدي خودروسازان مبنی بر آزادسازي قیمت خودرو نیستند چرا که برخی
از اعضاي کمیسیون تاکید کردند با وجود عدم آزادسازي واردات خودرو واگذاري قیمت گذاري به تولید کنندگان شرایط انحصاري

 
تولید و عرضه خودرو در کشور را بیشتر خواهد کرد. 

در نهایت اینکه خودروسازان براي جلب نظر مجلس اعلام کردند که موافق آزادسازي واردات خودرو هستند و مخالفتی با بازگشایی

 
ورود خودروهاي خارجی به کشور ندارند. 

بر این اساس با توجه به اعلام نظر دست اندرکاران صنعت خودرو در این زمینه، مجلس که از پیش موافقت خود را براي آزادسازي
واردات خودرو به طور ضمنی اعلام کرده بود، ظاهرا این روزها به دنبال مسیري است که با در نظر گرفتن منافع تولید کنندگان خودرو
داخلی و همچنین موضوعاتی همچون ساماندهی ارزي در صورت تداوم تحریم ها، شرایطی را فراهم کند که واردات خودرو به کشور



 
بار دیگر از سر گرفته شود. 

 
 

در این زمینه شنیده می شود که ممکن است مجلس با ابزار واردات خودرو، تولید کنندگان را از واگذاري تعیین قیمت به آنها منصرف
کند. در این مسیر گفته می شود که بخشی از واردات خودرو با تعرفه اي مشخص به خودروسازان محول شود تا به ازاي آزادسازي

 
قیمت ها، تولید کنندگان بتوانند بخشی از زیان یا هزینه تولید را از این مسیر جبران کنند. 

هرچند خودروسازان طی دو دهه گذشته نیز اقدام به واردات خودرو کردند اما آنچه مشخص است این مسیر به دلیل رقابتی که در
بازار محصولات خارجی، همراه با نمایندگان رسمی و غیررسمی شکل گرفته بود نتوانست عایدي براي خودروسازان داشته باشد اما در
شرایط کنونی به واسطه توقف واردات خودرو، اگر بازار انحصاري در این زمینه شکل بگیرد به طور حتم خودروساز می تواند عایدي

 
مناسبی داشته باشد. 

هر چند این مسیر همچنان در حد یک ایده در مجلس باقی مانده، اما لغو توقف واردات خودرو از دیگر راه هاي موجود در دستور کار
مجلس قرار دارد. برخی از نمایندگان در این مورد اذعان می کنند که اگر عرضه و قیمت گذاري خودرو در بورس کالا اجرایی شود، به
نوعی انحصار موجود در بازار کمرنگ خواهد شد که همین عامل خود می تواند زمینه ساز بازگشایی واردات خودرو به کشور شود. در
این بین اما برخی کارشناسان خودرو تاکید دارند که تصمیم نهایی براي لغو توقف ورود خودروهاي خارجی به کشور به دولت سیزدهم

 
واگذار خواهد شد. 

در عین حال این کارشناسان تاکید دارند که اگر مذاکرات برجام روند مثبتی داشته باشد که منجر به لغو تحریم ها شود به طور حتم
ورود خودرو به کشور می تواند طبق رویه سابق ادامه داشته باشد حال آنکه اگر دولتمردان در دولت سیزدهم روي خوشی به مذاکرات
برجام نشان ندهند، باید تا مقطعی طولانی از ورود خودرو به کشور چشم پوشی کرد. در این صورت رفتار وارد کنندگان رسمی به
کشور نیز مورد توجه قرار می گیرد.  طبق گزارشی که در هفته جاري در همین صفحه منتشر شد، به تغییر جهت وارد کنندگان به
تولید محصولات خودرویی پرداختیم و اینکه بسیاري از وارد کنندگان با احداث خطوط تولید، ظاهرا نفعشان را در مونتاژ خودرو دیدند

 
تا انتظار براي بازگشایی واردات خودرو. 

آنچه مشخص است وارد کنندگان در شرایط کنونی و اینکه تکلیفی بر لغو تحریم ها و بازگشایی دوباره واردات خودرو در آینده نزدیک
نیست تصمیم گرفته اند که همچون خودروسازان بخش خصوصی مونتاژ محصولات خودرویی را در دستور کار قرار دهند. هر چند
تصور بر این بود که وارد کنندگان به مونتاژ محصولاتی از برندهایی بپردازند که پیش تر اقدام به واردات آنها می کردند اما حالا خبر
می رسد که نمایندگی ها به سراغ شرکت هاي چینی رفته و براي مونتاژ برخی از محصولات این شرکت ها مذاکراتی داشته اند.



مسیري که وارد کنندگان در شرایط کنونی انتخاب کرده اند در اصل راهی است که از مدت ها قبل مسوولان صنعتی کشور به آنها

 
نشان داده بودند. 

وزراي دولت هاي یازدهم و دوازدهم و حتی دولت هاي قبلی همیشه به دنبال مسیري بودند که واردات را به مونتاژ تبدیل کنند؛ این
در شرایطی است که خودروسازان معتبر بین المللی با توجه به ریسک بالاي سرمایه گذاري در کشور و همچنین تحولات سیاسی و

 
اقتصادي هیچ گاه حاضر به سرمایه گذاري در صنعت خودروي کشور نبودند. 

بسیاري از برندها و شرکت هاي معتبر خارجی خودروساز سال هاست که در کشورهایی همچون ترکیه حضور یافته اند و با سرمایه
گذاري، هم سهمی از بازار آن کشور را نصیب خود کرده اند و هم اقدام به صادرات به کشورهاي دیگر کرده اند. این در حالی است که
این برندها در ایران به دلیل شرایط سیاسی و اقتصادي حاضر به پذیرش ریسک سرمایه گذاري نیستند. به این ترتیب تغییر جهت وارد
کنندگان به تولید محصولات چینی با توجه به دلایلی که عنوان شد پیش از این نیز قابل تصور بود. از سوي دیگر مشخص است که
دولت نیز در راستاي قرارداد همکاري جامع 25 ساله ایران و چین، وارد کنندگان را برخلاف رفتارهاي گذشته همراهی خواهد کرد تا

 
بازار خودروي ایران بهشت تولید کنندگان چینی شود. 

سوالات متداول کاربران درمورد واردات خودرو آیا واردات خودرو آزاد می شود؟ مجلس به دنبال آزادسازي واردات خودرو است و در

 
حال حاضر به دنبال رفع ایرادات شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو است. 

آزاد شدن واردات خودرو چه تاثیري بر قیمت ماشین هاي وارداتی می گذارد؟ با آزاد شدن واردات خودرو باید منتظر کاهش چشمگیر

 
قیمت خودروهاي واردتی باشیم. 

شرایط ورود ماشین هاي وارداتی به ایران چیست؟ 1- محدودیت واردات خودروهاي با حجم موتور بیش از 2500 سی سی کما فی
السابق ادامه خواهد داشت. 2- محدودیت ورود خودروهایی با قیمت بیش از 40 هزار دلار به قوت خود باقی خواهد ماند. 3- ظاهرا بند
مربوط به واردات خودروهاي دست دوم از طرح مذکور حذف شده است. 4- تبادل مالی براساس ارز دریافتی از صادرات خودرو و
قطعات یدکی امکان پذیر خواهد بود. 5- تبادل مالی همچنین براساس ارزهاي موجود در خارج از کشور امکان پذیر خواهد بود. 6-
واردات خودرو براي تمامی افراد حقیقی و حقوقی امکان پذیر خواهد بود. 7- کما فی السابق رعایت قوانین و استانداردها و کسب
مجوزهاي مربوطه (همولوگیشن) الزامی خواهد بود. 8- لیست ثبت سفارش گمرك در دوره قبلی واردات می تواند محل استناد براي
واردات باشد. 9- شوراي رقابت موظف به تعیین تیراژ لازم براي واردات خودرو به کشور در موعد شش ماهه شده است. 10- تغییري
در تعرفه رسمی در دور قبلی واردات (45 درصد) و هزینه هاي جانبی رخ نخواهد داد و بنابراین حدود یکصد درصد اختلاف قیمتی

نسبت به قیمت حاشیه خلیج فارس قابل تصور خواهد بود.



تحقق 126 درصدي برنامه احیاي معادن کوچک
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بعد از گذشت این مدت به سراغ مدیر اجرایی طرح احیا، فعالسازي و توسعه معادن کوچک مقیاس رفتیم که در این سه سال
سکاندار این طرح بوده است. سیدرضا عظیمی مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس پاسخگوي

سوالات ما در مورد آخرین وضعیت طرح احیاي معادن کوچک است. طرح احیاي معادن (...) نوشته ...

تحقق 126 درصدي برنامه احیاي معادن کوچک سه سال پیش طرح
احیاي معادن کوچک و متوسط در زمان مهدي کرباسیان در ایمیدرو با

کمک خانه معدن کلید خورد دو دیدگاه و بازخورد را شاهد بودیم؛ یک دیدگاه خوشبینانه می گفت قرار است انقلابی در بخش معدن
به مدد فعالسازي بیش از 500 معدن کوچک رخ بدهد و دیدگاهی دیگر محتاطانه خواستار ارزیابی قدم به قدم این طرح بود تا در دام

 
ذوق کردنهاي عجولانه نیفتیم. 

بعد از گذشت این مدت به سراغ مدیر اجرایی طرح احیا، فعالسازي و توسعه معادن کوچک مقیاس رفتیم که در این سه سال سکاندار
این طرح بوده است. سیدرضا عظیمی مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس پاسخگوي سوالات ما در

 
مورد آخرین وضعیت طرح احیاي معادن کوچک است. 

 
طرح احیاي معادن کوچک و متوسط از چه سالی کلید خورده و در این مدت چه عملکردي داشته است؟ 

طرح احیاء، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در (مورخ 08/02/1397) پس از ابلاغ وزیر صنعت، معدن وتجارت وقت، به
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران به عنوان مجري، در شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران طرح به صورت زیر مجموعه معاونت
بهره برداري و اکتشاف در سال 1397 رسما آغاز به فعالیت کرد. مهم ترین اهداف طرح، فعال سازي معادن کشور بود که نتیجه آن
افزایش تولید و اشتغال به ویژه در مناطق محروم با محوریت توسعه و حمایت از اکتشاف و بهره برداري از ظرفیت معادن غیرفعال و
قابل توسعه در کشور با استفاده از سرمایه بخش خصوصی لحاظ شده است. نتیجه آن نیز با 126درصد پیشرفت در سال 1399 نسبت
به اهداف برنامه قابل مشاهده است. از مهم ترین دستاوردهاي کیفی طرح می توان به عناوین ذیل اشاره کرد: آمایش به روز، دقیق و
جامع از معادن کوچک مقیاس کشور به تفکیک استانی، فراهم شدن بستر هم افزایی و همسوئی مسئولان و مدیران در ارگانها و
نهادهاي دولتی در سطوح مختلف، ایجاد شفافیت و اطلاع رسانی گسترده تمامی فعالیت ها به منظور ایجاد فرصت برابر براي تمامی
بنگاه هاي تولیدي بخش معدن، ایجاد زیرساخت مناسب و اطلاع رسانی براي فرهنگ سازي و نحوه پذیرش و مراجعه ذینفعان و
رسیدگی به درخواست ها، فراهم شدن زمینه جذب سرمایه بخش خصوصی و سهیم شدن بیش از پیش این بخش در حوزه معدن و
صنایع معدنی، ایجاد فرصت مناسب براي توسعه استارت آپ ها و شرکت هاي دانش بنیان به منظور معرفی نوآوري و تکنولوژي هاي
نوین در حوزه معدن و صنایع معدنی، ایجاد فرصت تامین سرمایه مورد نیاز براي معادنی که امکان تسهیلات بانکی به دلیل بوروکراسی
اداري برایشان میسر نمی شود. امکان استفاده از فرصت توسعه مناطق روستایی براي احیاي معادن در مناطق کمتر توسعه یافته با
اجراي طرح با اولویت این مناطق، شناسایی فرصت هاي کوچک معدنی براي سرمایه گذاران به منظور توسعه و ایجاد اشتغال به ویژه

 
در مناطق کمتر توسعه یافته، ایجاد و افزایش ارزش افزوده مواد معدنی و توسعه شبکه هاي تخصصی معدن. 

 
این طرح فاز دوم اجرایی دارد؟ درصورت امکان تشریح بفرمایید. 



از آنجایی که این طرح ملی و زیر نظر شوراي اقتصاد مقاومتی برنامه ریزي و پایش می شود تصمیم براي اجراي فاز بعدي آن در
سطوح بالاي مدیریتی کشور اخذ خواهد شد ولی در خصوص فاز دوم اجرایی در زمان 5 سال کلیه اهداف طرح اجرایی خواهد شد و
بعد از اتمام اهداف طرح توسط کارگروه هاي استانی در رأس آن سازمان صنعت، معدن وتجارت و نظام مهندسی معدن باید پایش
شود. در خصوص انجام زیرساخت ها هم می توان برنامه اجرایی سازي آن را با کمک سازمان هاي صنعت، معدن وتجارت استان ها و

 
اجراي آن توسط طرح ایجاد زیربناها در معادن بزرگ و صنایع معدنی ایمیدرو پیگیري کرد. 

 
در این سال ها چه تعداد معدن فعال شده است و بیشتر در چه استان ها و شامل چه مواد معدنی است؟ 

در سال 98: احیاء، فعال سازي و توسعه 146 معدن در کشور، سال 99: احیاء، فعال سازي و توسعه 253 معدن در کشور، سال
1400: احیاء، فعال سازي و توسعه 271 معدن تا پایان شهریور، استان هایی که داراي بالاترین آمار در راستاي احیاء، فعال سازي و
توسعه معادن هستند شامل: سال 98: استان هاي خراسان جنوبی، اصفهان، سیستان و بلوچستان، سال 99: استان هاي زنجان،

 
سمنان و مازندران، سال 1400: استان هاي مرکزي، یزد، اصفهان، زنجان و هرمزگان. 

 
این معادن در رونق اقتصادي و ایجاد شغل در منطقه چه تاثیري داشته اند؟ 

احیاء و فعال سازي معادن در راستاي ایجاد اشتغال و افزایش تولید بسیار بااهمیت است به طوري که تا کنون در زمان اجراي این
طرح ملی موارد زیر تحقق یافته است: ایجاد ظرفیت جهت افزایش تولید در حدود 23 میلیون و 134هزار تن ماده معدنی در کشور،

 
ظرفیت جهت افزایش اشتغال 11.950 نفر مستقیم در کشور و 83.500 نفر به صورت غیرمستقیم. 

 
بیشترین مساعی از طرف کدام ارگان ها، سازمان ها و شرکت ها انجام شده است؟ 

معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت و به تبع آن سازمان هاي صنعت، معدن وتجارت در استانها در
قالب کارگروه استانی، خانه معدن، تشکل هاي بخش خصوصی و اتاق بازرگانی ایران بیشترین همکاري را داشتند. براي پیشبرد اهداف
طرح حمایت کامل وزارت صنعت، معدن وتجارت براي اجراي اهداف و برنامه هاي طرح الزامی است. این طرح می تواند در خصوص
فراهم ساختن اشتغال و افزایش تولید در کشور و همچنین با توجه به صادرات محور بودن محصولات تولیدي در راستاي ارزآوري

 
کمک بزرگی به اقتصاد کشور کند. لذا براي اجراي آن نیاز به حمایت به کلیه سازمان ها و ارگان ها است. 

با توجه به مشکلات بعضی از معادن در خصوص سازمان هاي دولتی مانند سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان منابع طبیعی و

 
آبخیزداري و سایر سازمان ها حمایت آنها در این طرح ملی الزامی است. 

انتهاي پیام/



طلا همچنان در حال ریزش

منبع: رویداد 24شماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/07/19

قیمت هر اونس طلا امروز با 0.03 درصد کاهش به 1756 دلار و 66 سنت رسید.

رویداد24 همزمان با کاهش ارزش دلار و نگرانی ها از آغاز
انقباضی شدن سیاست پولی فدرال رزرو به رغم آمارهاي
ضعیف بخش اشتغال آمریکا قیمت طلا امروز نوسان

 
محدودي را شاهد بود. 

بر اساس این گزارش، قیمت هر اونس طلا امروز با 0.03
درصد کاهش به 1756 دلار و 66 سنت رسید. روز جمعه و

پس از انتشار آمارهاي ضعیف از بازار کار آمریکا قیمت طلا به بالاترین رقم 2 هفته اخیر رسید اما در اواخر روز قیمت ها تضعیف شد.

 
قیمت فلز زرد در معاملات آتی امروز براي تحویل در ماه دسامبر هم با 0.09 درصد کاهش به 1755 دلار و 80 سنت رسید. 

شاخص ارزش دلار امروز با 0.1 درصد کاهش مواجه بود. سوددهی اوراق قرضه ده ساله دولت آمریکا هم روز جمعه به بالاترین رقم از

 
اوایل ماه ژوئن رسیده بود. 

روز جمعه آمارهاي منتشر شده از سوي وزارت کار آمریکا نشان داد که در ماه گذشته در این کشور تنها 194 هزار فرصت شغلی ایجاد

 
شده که تفاوت فاحشی با پیش بینی نیم میلیون شغل تحلیلگران داشته است. 

 
بیشتر بخوانید: هشدار مهم به خریداران طلاي دست دوم! 

در حالی که موج اخیر شیوع کرونا در آمریکا تا حدودي فروکش کرده است، فدرال رزرو ممکن است تصمیم به کاهش اقدامات
حمایتی خود در ماه آینده بگیرد. این در حالی است که مقام هاي بانک مرکزي آمریکا پیشتر شرط انقباضی شدن سیاست هاي پولی

 
را بهبود وضعیت بازار کار اعلام کرده بودند. 

ماري دالی رئیس فدرال رزرو سانفرانسیسکو روز یکشنبه گفت، بازار کار آمریکا همچنان تاثیرات کرونا را احساس خواهد کرد اما هنوز

 
زود است بگوییم که افزایش تاثیرات بحران متوقف شده است. 

حجم دارایی هاي اس پی دي آر گلد تراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاري در بازار طلا وز جمعه شاهد 0.2 درصد کاهش بود و به
985.05 تن رسید.



طلاي جهانی بی رمق ماند

منبع: کالا خبرشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/07/19

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به آغاز تعدیل تدابیر محرك مالی بانک مرکزي
آمریکا، افت ملایمی داشت.

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی تحت تاثیر
نگرانی ها نسبت به آغاز تعدیل تدابیر محرك مالی بانک

 
مرکزي آمریکا، افت ملایمی داشت. 

به گزارش «کالاخبر» به نقل از ایسنا، بهاي معاملات هر
اونس طلا براي تحویل فوري با 0.1 درصد کاهش، به
1755 دلار و 68 سنت رسید. در بازار معاملات آتی آمریکا،
هر اونس طلا با 0.1 درصد کاهش، به 1755 دلار و 30

 
سنت رسید. 

کایل رودا، تحلیلگر شرکت IG Market اظهار کرد: آمار اشتغال ماهانه نمی تواند روند تعدیل تدابیر محرك مالی بانک مرکزي
آمریکا را متوقف کند. کمبود نیروي کار باعث بالا رفتن فشارهاي دستمزد شده و تورم را ممکن است تشدید کند که به معناي آن

 
است که مقامات بانکی نهایتا باید مداخله کنند. 

طلا پوشش ریسک در برابر تورم و کاهش ارزش پول ناشی از تدابیر محرك مالی محسوب می شود. تعدیل برنامه خرید ماهانه اوراق

 
قرضه توسط بانک مرکزي آمریکا، با شرایط مذکورمقابله کرده و از جذابیت طلا کم می کند. 

به گفته رودا، بازار طلا مشکلات زیادي براي ارزیابی وضعیت دارد. نظر شخصی من این است که طلا به سمت نزول مایل است اما در

 
حال حاضر در بازه محدودي حبس شده است. 

بانک مرکزي آمریکا با وجود گزارش اشتغال مایوس کننده سپتامبر ممکن است ماه آینده تعدیل تدابیر محرك مالی را آغاز کند.
آماري که روز جمعه منتشر شد، نشان داد اقتصاد آمریکا ماه میلادي گذشته 194 هزار شغل جدید در سپتامبر ایجاد کرده که پایین
تر از 500 هزار شغل مورد پیش بینی اقتصاددانان بود. در این بین، نرخ بیکاري به 4.8 درصد کاهش پیدا کرد که پایین ترین میزان

 
در 18 ماه گذشته بود و رشد دستمزد شتاب گرفت. 

بر اساس گزارش رویترز، دلار به بالاترین حد سه سال اخیر در برابر ین ژاپن صعود کرد. بازده اوراق خزانه 10 ساله آمریکا به بالاترین

 
حد از اوایل ژوئن به این طرف رسید و هزینه نگهداري طلا که دارایی بدون بازدهی است را افزایش داد. 

به گفته وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز، اونس طلا ممکن است به محدوده 1763 تا 1768 دلار بهبود پیدا کند و سپس روند نزولی را



 
به سوي سطح حمایتی 1724 دلار ازسربگیرد. 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره براي تحویل فوري تغییري نداشت و به 22 دلار و 66 سنت رسید. هر اونس پلاتین براي
تحویل فوري با 0.1 درصد افزایش، به 1027 دلار و 37 سنت رسید. هر اونس پالادیم براي تحویل فوري با سه درصد افزایش، به

2139 دلار و 85 سنت صعود کرد که بالاترین قیمت از 13 سپتامبر بود.



الزامات دستور رئیس جمهور درباره تعیین تکلیف ته لنجی ها

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/07/19

دستور رئیس جمهور براي تعیین تکلیف ته لنجی ها، به نوعی تعیین مقررات دقیق با چارچوب مشخص و ایجاد شفافیت در
راستاي ساماندهی ورود کالا از مرزهاست.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از نورنیوز؛ رئیس جمهور در ششمین مقصد سفر هاي استانی خود، روز جمعه در

 
استان بوشهر، استاندار را موظف کرد تا طی 10 روز آینده وضعیت ته لنجی ها را تعیین تکلیف کند. 

آقاي رئیسی در این خصوص گفت: ملوانان باید بدانند چه کسی، چه میزانی، چه کالایی و با چه شرایطی را می توانند وارد کند و

 
گمرك ورود این کالا را مجاز می داند و مشکلی در خصوص ورود به سایر استان ها به وجود نمی آید. 

رئیس جمهور با موظف کردن استاندار بوشهر در این رابطه، تاکید کرد: استاندار باید در مدت زمان 10 روز راه حل هاي خود براي
تعیین تکلیف این موضوع را به وزارت کشور ارائه دهد و وزارت کشور نیز می بایست ظرف مدت 10 روز طرح را بررسی کرده و شرایط

 
نهایی را اعلام نماید. 

اگرچه در سال هاي گذشته برخی امتیازات ویژه به مرزنشینان عمدتا فاقد شغل به عنوان راهکاري موقت براي حمایت از معیشت
شهروندان این مناطق ارائه شده، لیکن تداوم این روند موجب بروز برخی مشکلات و ایجاد شبهه در خصوص استفاده از این مجوز ها

 
براي واردات کالاي قاچاق شده است. 

صدور مجوز کولبري کالا در شمال غرب، واردات ته لنجی در جنوب و فروش سوخت در شرق کشور از جمله مواردي است که به دلیل

 
فقدان پیش بینی سازوکار هاي قانونی و اجرایی دقیق همواره حاشیه ساز بوده است. 

قاچاق کالا به دلیل تاثیر مستقیم آن بر اقتصاد کشور از جمله مسائلی است که ارتباط مستقیمی با موضوع رونق تولید، درآمد دولت و

 
کیفیت کالاي مصرفی مردم دارد، سه نکته اي که در اردیبهشت سال 95 نیز صراحتاً مورد تاکید رهبري قرار گرفت. 

حالا با گذشت بیش از پنج سال به نظر می رسد دولت عزم خود را براي سامان دهی وضع موجود و پیگیري مطالبه به زمین مانده

 
رهبري جزم کرده است. 

مطالبه مطرح شده از سوي رهبر معظم انقلاب واجد چند نکته اساسی است که عدم توجه و دقت کافی به آن ها موجب خوهد شد که

 
اقدامات آغاز شده به هدف مطلوب خود نرسد و مانند رویه هاي پیشین تنها در حد حرف باقی بماند. 

سامان دهی آنچه اصطلاحا «ته لنجی» خوانده می شود و سایر اقسام مشابه ورود کالا از مرز ها نیازمند تعیین حدود قانونی است.
تاکید رئیس جمهور در دستور اخیر خود مبنی بر اینکه: ملوانان باید بدانند چه کسی، چه میزانی، چه کالایی و با چه شرایطی را می
توانند وارد کنند، به نوعی دستور او براي تعیین مقررات دقیق با چارچوب مشخص و ایجاد شفافیت در راستاي ساماندهی این موضوع

 
است. 

طبعا اولویت دیگري که در این باره وجود دارد لزوم پیگیري جدي دستوري است که در ضرب الاجل بیست روزه رئیس جمهور از

 
دستگاه هاي اجرایی مطالبه شده است. 

قوانین زیادي تاکنون در این زمینه تصویب و ابلاغ شده اند، اما هنوز به طور مشخص نمی توان از مسدود شدن روند قاچاق کالا و

 
ساماندهی واردات خارج از گمرك سخن گفت، چرا که اجراي قوانین موجود به گونه اي شایسته در دستور کار قرار نگرفته است. 

دست یابی به نتیجه مطلوب در این زمینه به جز قانون گذاري و اجرا نیازمند داشتن یک نگاه بلندمدت نیز هست. دستگاه هاي
اجرایی باید متوجه باشند که برنامه ریزي هاي اقتصادي این مناطق باید در بلندمدت به رونق تولید، صادرات و خدمات منجر شود تا

 
رفته رفته اشتغال در این بخش ها بر واردات و قاچاق مزیت یابد. 

به عبارت دقیق تر؛ سرمایه گذاري، اصلاح قوانین و اجراي هر طرحی در مرز هاي اقتصادي ایران از شرق و غرب تا شمال و جنوب



کشور باید منجر به بهبود و تقویت زندگی مردم آن مناطق با بهره گیري از تولید مولد شود تا شیوه جایگزین درآمدزایی آنان بر کول

 
بري و ته لنجی، صرفه اقتصادي داشته باشد. 

البته نباید اجازه داد که در سایه توجه به مسائل فوق یک حاشیه امن براي قاچاق سازمان یافته، بزرگ و کمرشکن ایجاد شود بلکه

 
اتخاذ رویکرد مورد تاکید رئیس جمهور، باید روي دیگر سکه مبارزه با قاچاق هاي ده ها و صد ها کانتینري کالا باشد. 

در این رابطه لازم است دستگاه هاي اجرایی در کنار ساماندهی موضوع مجوز هاي ویژه به مرزنشینان، روند براي برخورد هرچه قاطع

 
تر با قاچاقچیان عمده کالا را نیز با جدیت پیگیري نمایند. 

با این همه آنچه لازمه بهبود شرایط معیشتی مرزنشینان و ساحل نشینان است، اجراي سیاست هاي هماهنگ میان دستگاه هاي

 
اجرایی کشور از گمرك و وزارت هاي صمت و اقتصاد گرفته تا مرزبانی و پلیس مبارزه با قاچاق است. 

در این میان مسئولیت جدي وزارت کشور بسیار مهم و سرنوشت ساز است به این معنا که این وزرات خانه به عنوان موتور پیش ران
این تصمیم بزرگ باید ضمن هماهنگ سازي دستگاه هاي مربوطه، صفر تا صد این فرآیند را تا نتیجه مطلوب نهایی مدیریت کند که

 
طبعا آزمونی مهم براي ارزیابی توان مندي هاي آن خواهد بود. 

به طور قطع لازم است سیاست هاي اجرایی در این مناطق با تهیه ضمیمه هاي اجتماعی و فرهنگی بسترساز آگاهی بخشی به مردم
محلی براي هدایت آنان به سمت سبک زندگی جدید و تمرکز بر فعالیت هاي تولیدي مولد باشد تا امکان تحقق آینده اي بهتر و

روشن تر را براي این گروه زحمت کش و پرتلاش ایجاد نماید.



فصل توسعه مشاغل خانگی در استان ها

منبع: همشهريشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/07/19

همشهري در پرونده ویژه اي وضعیت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان هاي مختلف کشور را بررسی کرده
است.

به گزارش همشهري آنلاین، استفاده از ظرفیت هاي
اقتصادي موجود در کشور براي رونق اشتغال زایی از
راهبردهایی محسوب می شود که در دهه هاي گذشته با
شدت و ضعف متفاوت، مدنظر تصمیم سازان کشور قرار
داشته و دولت هاي مختلف کوشیده اند با اتخاذ تدابیر
مناسب دراین عرصه، براي کاهش نرخ بیکاري و تقویت
معیشت خانوارها گام هاي موثري بردارند؛ موضوعی که
یکی از ابزارهاي نیل به چنین مقصودي، توسعه مشاغل
خانگی بوده است. این گونه مشاغل به دلیل برخورداري از
مطلوبیت هاي فراوان و بازدهی بالا، از توان بسیاري براي

جامه عمل پوشاندن به برنامه هاي اشتغال زایی در کشور برخوردارند. براین اساس هم بود که طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، با
همکاري جهاد دانشگاهی، در 31 استان کشور درحال اجراست؛ طرحی که اهدافی ازجمله: فرهنگ سازي و ترویج مشاغل خانگی در
سراسر کشور، استفاده از ظرفیت مشاغل خانگی براي ایجاد اشتغال پایدار و مولد، خوداشتغالی متقاضیان ورود به بازارکار، بهبود
معیشت و افزایش رفاه خانوار، اتصال صاحبان کسب وکارهاي خانگی به بازارهاي هدف و بنگاه هاي پیشران، افزایش سهم مشاغل
خانگی در اقتصاد مناطق و بهره گیري از فناوري هاي نو و جلب مشارکت واحدهاي فناور و نوپا در ارتقاي کمی و کیفی محصولات
خانگی را دنبال می کند. با توجه به این موضوع، همشهري در پرونده ویژه اي، وضعیت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی،
فراگیرترین رشته هاي مشاغل خانگی، اقدام هاي انجام شده براي حمایت از توسعه این گونه مشاغل و مهم ترین مشکلات فعالان این

 
حوزه را در استان هاي مختلف کشور بررسی کرده است که در ادامه می خوانید. 

 
اردبیل 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان اردبیل درحال اجراست و باوجود سهمیه 2 هزارنفري، بیش از 3هزارو 200نفر دراین طرح
ثبت نام کرده اند که بعد از غربالگري، 2هزارو 900متقاضی، ثبت نهایی شدند. کمبود نقدینگی و بازاریابی از مشکلات فعالان مشاغل
خانگی دراین استان است و تعدادي از متقاضیان طرح به دلیل نداشتن سرمایه، نتوانسته اند کسب وکار خود را رونق دهند، هرچند که
مسئولان می گویند تسهیلات کم بهره براي رونق بازار کار به تعدادي از متقاضیان طرح مشاغل خانگی پرداخت می شود. به عنوان
مثال دوخت لباس عروسک از هنرهاي سنتی و بومی اردبیل و نیازمند تخصص و مهارت بالاست که درصورت حمایت مناسب از این
حرفه، می تواند با ایجاد فرصت کسب وکار، به درآمدزایی مناسب فعالان این حوزه کمک کند. این درحالی است که واردات عروسک
هاي خارجی به کشور، مانع بزرگی در شکوفایی هنر خیاطی لباس عروسک در اردبیل به شمار می رود. همه گیري ویروس کرونا و به
دنبال آن، تعطیلی برخی اصناف و همچنین مشکلات اقتصادي ناشی از این وضعیت، سبب گرانی مواد اولیه و کسادي بازار برخی

 
مشاغل خانگی شده است. 



 
البرز 

البرز در توسعه مشاغل خانگی یکی از استان هاي پیشگام بوده است. سهمیه استان البرز در اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 2
هزارو500شغل بود که تاکنون اجرایی شده است. با توجه به اینکه تسهیلات بانکی نقش موثري در ایجاد و راه اندازي مشاغل خانگی
دارد، تاکنون 37 میلیارد تومان تسهیلات به این حوزه اختصاص یافته است. حوزه فرش دستباف، صنایع دستی و فعالیت هاي
فرهنگی - هنري بیشترین استقبال را در بخش مشاغل خانگی در البرز دارد؛ هرچند همه گیري ویروس کرونا علاوه بر کاهش تعداد
شاغلان، از افراد فعال اقتصادي هم کاسته است. بخشی از افرادي که مشاغل خانگی راه اندازي کردند و زنان سرپرست خانوار هم جزو
آنان بودند، دراین مدت از فعالیت اقتصادي باز مانده اند. از مهم ترین معضلات مشاغل خانگی، به بازار رساندن محصول است که در
همین راستا یکی از اقدام هایی که براي تثبیت مشاغل خانگی در البرز انجام خواهد شد، راه اندازي بازارچه و نمایشگاه ارائه محصولات

 
است که در قالب آن، زنجیره تأمین تا فروش محصولات تولیدي مشاغل خانگی فراهم می شود. 

 
اصفهان 

قالی بافی، پرورش قارچ، خیاطی و عروسک سازي از فراگیرترین مشاغل خانگی در استان اصفهان هستند. علاوه بر اداره تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، 3 دستگاه دولتی دیگر هم در طرح ملی مشاغل خانگی درگیر هستند که شامل اداره صنعت، معدن و تجارت، میراث
فرهنگی و جهاد کشاورزي می شوند و تعامل مناسبی دراین زمینه وجود دارد. دراین طرح ملی، اداره کار با مشارکت جهاددانشگاهی
اقدام به برگزاري کارگاه هایی براي آموزش بازاریابی به جامعه هدف کرده است. همچنین مبلغ وام مشاغل خانگی افزایش چشمگیري
داشت و 2 میلیارد تومان به طرح هاي پشتیبان و 100میلیون تومان به طرح هاي مستقل اختصاص یافت. صاحبان مشاغل خانگی
استان با مشکلاتی چون نبود بازارهدف مشخص، فقدان بازارچه هاي دائمی و همچنین نبود اطلاعات اولیه درخصوص آموزش بازاریابی
دست و پنجه نرم می کنند. هرچند اداره کار قدم هاي خوبی در زمینه آموزش بازاریابی به مشاغل خانگی برداشته است، اما هنوز
نداشتن مهارت بازاریابی یکی از مهم ترین مشکلات مشاعل خانگی به شمار می رود. دراین میان باید به این موضوع هم اشاره کرد که

 
همه گیري ویروس کرونا مشکلات عدیده اي براي فعالان عرصه مشاغل خانگی در زمینه فروش محصولات به وجود آورد. 

 
لرستان 

تاکنون 10 شبکه مشاغل خانگی در رشته هاي پوشاك، تولید و بسته بندي عسل، چرم دوزي، تابلوفرش، قالی بافی، فراوري و بسته
بندي زعفران، لباس محلی، تابلوفرش و گلیم بافی در قالب طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان لرستان تشکیل شده است. این
درحالی است که پیشرانان این شبکه هاي مشاغل از شهرستان هایی مانند خرم آباد، کوهدشت، پلدختر، سلسله و دلفان انتخاب شده
اند. شبکه سازي کسب وکارهاي خانگی، ضمن ایجاد نظم تیمی، توانمندسازي شاغلان در ارائه خدمت، برجسته کردن محصولات و
خدمات متقاضیان و پیشرانان را نیز به همراه خواهد داشت. درحال حاضر فاز دوم این طرح آغاز شده که درآن متقاضیان تحت
خدمات توانمندسازي جهاد دانشگاهی قرار گرفته و از بسته و کلاس هاي آموزشی رایگان مشاوره شغلی و استعدادسنجی بهره مند
می شوند تا بتوانند در حرفه خود موفق تر عمل کنند و با شناسایی بازارها بر میزان اشتغال زایی خود نیز بیفزایند. سهمیه استان

 
لرستان از این طرح هزارنفر است که بیشتر آنان را زنان تشکیل می دهند. 

 
آذربایجان شرقی 

درسال هاي اخیر بافت فرش هاي بزرگ در آذربایجان شرقی، به عنوان یک صنعت خانگی، جاي خود را به صنایع دستی کوچک تري
داده که سرمایه کم تري براي تولید نیاز دارند و شهروندان عادي نیز می توانند دراین حوزه مشغول شوند. با همه گیري ویروس کرونا
و تعطیلی برخی صنوف و فروشگاه ها، تولید برخی محصولات صنایع دستی رونق گرفته و متقاضیان در رشته هاي بافندگی تابلوفرش،
قالی بافی، خیاطی، ورنی بافی، حکاکی روي فلز، عروسک سازي، سفالگري، رودوزي، بسته بندي و تولیدات چرم دست دوز در سامانه
طرح ملی توسعه مشاغل خانگی ثبت نام کرده اند. سهمیه آذربایجان شرقی دراین طرح 3 هزارنفر بود که علاوه بر تکمیل ظرفیت
تعهدشده، بیش از هزارو 700 نفر نیز مازاد بر سهمیه ثبت نام کرده اند. در یک سال اخیر هم براي حدود هزارو 500 نفر دراین عرصه



زمینه ورود به بازارکار فراهم شده و مشغول فعالیت هستند. همچنین به 2 هزارنفر نیز آموزش ها و مشاوره هاي لازم ارائه شده است.
درحال حاضر مهم ترین مشکل فعالان این حوزه، نبود دسترسی مطلوب به بازارهاي فروش است که براي رفع این مشکل، مسئولان

 
تلاش دارند نسبت به راه اندازي بازارچه هاي ویژه صنایع دستی اقدام کنند. 

 
آذربایجان غربی 

توسعه مشاغل خانگی دراستان آذربایجان غربی طی 2 سال اخیر روند متفاوتی با سال هاي قبل داشته است. با همه گیري ویروس
کرونا بخش قابل توجهی از مشاغل خانگی استان به تولید ماسک و لباس هاي بیمارستانی معطوف شد که 70 درصد فعالان این حوزه
را بانوان تشکیل می دهند. اکنون با افزایش تولید کارخانه هاي ماسک و لباس هاي بیمارستانی، این تولیدات از چرخه مشاغل خانگی
حذف شده و درحال حاضر قالی بافی همراه با تولید موادغذایی خانگی، بیشترین مشاغل خانگی را دراستان به خود اختصاص داده
است. طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در آذربایجان غربی با استقبال چندانی همراه نبود و کم تر از هزارو 200 نفر دراین طرح ثبت
نام کرده اند که به بیشتر این ثبت نام کنندگان، آموزش ها و مشاوره هاي لازم ارائه و طرح هاي غربالگري هم انجام شده است. با
توجه به حضور زنان و جوانان تحصیلکرده استان در طرح توسعه مشاغل خانگی، تولیدات رایانه اي در استان رواج پیدا کرده و چند
طرح مناسب هم دراین زمینه در سامانه ثبت شده است. یکی از مشکلات جدي فعالان مشاغل خانگی در استان، پرداخت نشدن
تسهیلات بانکی یا تأخیر در پرداخت آن است و با توجه به افزایش قیمت ها، تسهیلات فعلی درصورت پرداخت هم جوابگوي نیاز آنان

 
براي راه اندازي یک کسب وکار خانگی عادي نیست. 

 
خراسان رضوي 

اجراي فاز جدید طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در خراسان رضوي با سهمیه هزار نفر از مهرماه سال گذشته آغاز شد. این طرح
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان کارفرما و جهاددانشگاهی خراسان رضوي به عنوان نهاد واسطه توسعه اي(مجري)
اجرا شد. بسیاري از فعالان مشاغل خانگی استان براي فروش محصولات خود مشکلاتی دارند و دراین طرح جهاددانشگاهی وظیفه
آموزش بازاریابی را به متقاضیان برعهده دارد و همچنین با انعقاد تفاهم نامه با تعدادي از سامانه هاي فروشگاه آنلاین، به متقاضیان در
فروش محصولات خود کمک می کند. سال گذشته 120میلیارد ریال تسهیلات حوزه مشاغل خانگی در بانک هاي رفاه کارگران و
توسعه تعاون به طور مساوي ابلاغ شد که پس از توزیع شهرستانی، تاکنون 115میلیارد و 290میلیون ریال معادل 1/96 درصد آن
پرداخت شده است. براین اساس از تیرماه امسال بیش از 900نفر از آموزش هاي رایگان عمومی و تخصصی کسب و کار طرح توسعه
مشاغل خانگی در استان بهره مند شده اند. دراین میان برخی از مشاغل خانگی به گردشگري و حضور گردشگران وابسته هستند که با

 
همه گیري ویروس کرونا و محدودیت سفرها و در پی آن کم شدن تعداد گردشگران، این مشاغل دچار رکود شدند. 

 
بوشهر 

مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوشهر از افزایش قابل توجه اختصاص تسهیلات به طرح هاي حوزه مشاغل خانگی این
استان خبر داده اند. یکی از راه هاي رونق تولید و به دنبال آن شکوفایی اقتصاد، فعال کردن ظرفیت مشاغل خانگی است که با توجه
به اقلیم این استان، توجه ویژه به این گونه مشاغل سبب برداشتن گام هاي بلند در ایجاد اشتغال پایدار و همچنین کاهش بیکاري
خواهد شد. درراستاي اجراي قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی در استان بوشهر، سال گذشته حدود 68 میلیاردریال
تسهیلات به 563 طرح مشاغل خانگی مستقل و 58 طرح مشاغل خانگی پشتیبان، با اشتغال زایی براي 361 نفر، پرداخت شد که این
اعتبار درسال جاري با افزایشی چشمگیر، به 438 میلیارد ریال رسید. گلیم بافی، حصیربافی، خیاطی، فراوري سبزي، ترشی خانگی،

 
شیرینی سنتی و بسته بندي خرما از مهم ترین و فراگیرترین مشاغل خانگی در استان بوشهر است. 

 
قزوین 

در استان قزوین توسعه مشاغل خانگی در بخش صنایع دستی و کشاورزي از اولویت بیشتري برخوردار است و تاکنون براي متقاضیان



فعالیت در حوزه صنایع دستی، 147مجوز شامل 118مجوز مستقل و 29مجوز پشتیبان با اشتغال زایی 152نفر صادر شده است. 64
واحد خانگی هم با تأیید کارگروه اشتغال استان، تسهیلات مشاغل خانگی به مبلغ 13میلیارد و 190میلیون ریال از محل اعتبارات
توسعه مشاغل خانگی از بانک هاي عامل دریافت کرده اند. سال گذشته 41میلیارد و 30میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي
اشتغال 178نفر در استان پرداخت شده است. هزارو 650نفر درطرح توسعه مشاغل خانگی استان قزوین ثبت نام کرده اند، درحالی که
این رقم هزارو 500نفر پیش بینی شده بود با این حال، علاقه مندان می توانند دراین طرح شرکت کنند. در سال جاري اعتبارات این
طرح 40میلیارد تومان و در 2مرحله ابلاغ شده و تا پایان سال پرداخت این تسهیلات ادامه دارد. این تسهیلات با بهره 4 درصد و به
صورت قرض الحسنه به متقاضیان پرداخت می شود و بازپرداخت آن نیز حداکثر 5 ساله خواهد بود. امسال 80درصد اعتبارات ابلاغی
مشاغل خانگی به مشاغل پشتیبان و حمایت کننده مشاغل خرد پرداخت می شود و تعاونی هاي زنان هم می توانند به عنوان پشتیبان
دراین طرح ثبت نام و تسهیلات تا سقف 300 تا 400میلیون تومان دریافت کنند. از مهم ترین مشکلات فعالان این عرصه، بازاریابی

 
داخلی و خارجی و صادرات کالاست. 

 
گلستان 

دراستان گلستان حدود 2 هزارو 300 شغل خانگی وجود دارد که براساس آمار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بیشتر مشاغل
خانگی استان مربوط به روستاهاي شهرستان هاي گرگان، آق قلا و گمیشان و در زمینه تولید صنایع دستی و گیاهان دارویی است.
اگرچه به گفته فعالان این حوزه، مشاغل خانگی در دوران همه گیري ویروس کرونا رونق دوبرابري داشته است، اما هزینه هاي گران
پست و ارسال، همچنین سرعت کم و قطعی اینترنت در کنار گرانی آن، از بزرگ ترین مشکلات در زمینه بازاریابی و فروش محصولات
آنهاست. براین اساس در سال جاري به منظور حمایت از مشاغل خانگی، 476میلیارد ریال تسهیلات به گلستان اختصاص یافته است
که این تسهیلات ازسوي بانک هاي توسعه تعاون و رفاه کارگران پرداخت خواهد شد. این تسهیلات به متقاضیانی که طرح هاي آنان
منطبق با ظرفیت و اولویت هاي منطقه و مورد تأیید دستگاه اجرایی ذي ربط بوده و توجیه اقتصادي و فنی لازم را داشته و آماده
ورود به بازار و داراي مجوز باشند، پرداخت می شود. افرادي مانند پیشران هاي فعال در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، براي دریافت
تسهیلات در اولویت قرار دارند. سال گذشته اعتبار استان گلستان در حوزه مشاغل خانگی 58میلیارد ریال بود که به متقاضیان

 
پرداخت شد و زمینه اشتغال زایی براي 590نفر را فراهم کرد. 

 
خوزستان 

فرش دستباف، صنایع دستی، فعالیت هاي فرهنگی- هنري، تولیدات دامی، شیلات، صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي و عشایري و
تولیدات گیاهی و تولیدي (صنعت و خدمات) از مهم ترین رشته هاي مشاغل خانگی در خوزستان است. همچنین می توان به صورت
اختصاصی به قالی بافی، سجاده بافی، کپوبافی، چوقابافی، نخ ریسی و تولیدات دامی به عنوان ظرفیت ها و زمینه هاي مشاغل خانگی
استان در شمال و شمال شرق، فعالیت هاي شیلاتی، تولیدات دامی، حصیربافی، عبابافی، توربافی، گرگوربافی درمناطق جنوبی و
فعالیت هاي فرهنگی - هنري و تولیدي (صنعت و خدمات) در مناطق مرکزي اشاره کرد که قابلیت توسعه بازار در سطح منطقه و
ملی را دارند. به گفته مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان، امسال سهم تسهیلات مشاغل خانگی استان ازسوي
بانک مرکزي 56میلیارد تومان تعیین شده است. موازي کاري دستگاه ها، یکپارچه نبودن مدیریت و تصمیم گیري، پیچیدگی و
سختی هاي زیاد در صدور مجوز ازسوي دستگاه هاي ذي ربط، مشکلات متعدد بازاریابی و فروش محصول تولیدي، متصل نبودن
مشاغل به زنجیره تولید و ارزش، استقبال کم کارآفرینان حرفه اي موفق از ورود به عرصه مشاغل خانگی به عنوان پشتیبان، مشکلات
تأمین ضمانت تسهیلات، ضعف در فرهنگ کارآفرینی و پایین بودن روحیه خودباوري از مهم ترین چالش هاي توسعه مشاغل خانگی

 
درخوزستان است. 

 
کرمانشاه 

کرمانشاه در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی جزو 9 استان پایلوت کشور قرارگرفت. براین اساس براي توانمندسازي و اتصال به بازار، 2



هزارو 700 نفر از متقاضیان ثبت نام شده در 14 رسته شغلی ساماندهی شدند؛ اقدامی که اجراي آن برعهده جهاد دانشگاهی کرمانشاه
قرارگرفت. ویرایشگري متون، مترجمی (کتاب و مقاله)، برنامه نویسی، گلیم بافی، ساخت پاپوش هاي سنتی، تولیدات چرمی دست
دوز، فرش بافی، تولید پوشاك، تولید عسل و صنایع دستی بومی و تولید محصولات کشاورزي و دامی از مهم ترین رسته هاي شغلی
دراین طرح بوده است. در استان کرمانشاه بیشترین مجوزها در حوزه قالی بافی، دوخت لباس و گلیم بافی بوده و اداره میراث فرهنگی
جزو اداره هاي موفق در حوزه ایجاد مشاغل خانگی در استان بوده است. نبود بازارهاي مناسب از مهم ترین مشکلات استان در حوزه

 
رونق هرچه بیشتر مشاغل خانگی است. 

 
کردستان 

کردستان یکی از 9 استان کشور است که به عنوان پایلوت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی معرفی شد. در فاز اول سهمیه
کردستان 2هزارو 600نفر بود که حدود 5هزارنفر دراین طرح ثبت نام کردند. سهمیه فاز دوم طرح نیز 400 نفر مشخص شد که
نزدیک به 2 برابر ثبت نام کردند. کلاش بافی، گلیم بافی، قالی بافی، فرش بافی، تولید عسل و پوشاك، انیمیشن سازي، پرورش گل و
گیاه، مترجمی، ویراستاري، ساخت صنایع چوبی و زیورآلات و مصنوعات چرمی از رشته هاي اولویت دار دراستان براي توسعه مشاغل
خانگی به شمار می روند. سهم امسال کردستان از اعتبارات طرح ملی مشاغل خانگی، 336میلیارد ریال است. مسئولیت اختصاص این

 
اعتبارات با فرمانداران است و نبود بازار، از مهم ترین مشکلات این طرح عنوان می شود. 

 
مازندران 

بیشترین سهم مشاغل خانگی در مازندران فعالیت در زمینه هنرهاي سنتی و صنایع دستی و پس از آن، تولید موادغذایی است. بیش
از 75 رشته مرتبط با صنایع سنتی در مازندران به عنوان مشاغل خانگی مورد حمایت قرار دارند. بخش دیگري از مشاغل خانگی نیز
به تولید موادغذایی اختصاص دارد. پرورش گل و گیاه در مازندران نیز با توجه به فراهم شدن امکان صدور مجوز براي تأسیس گلخانه
هاي کوچک مقیاس در شهرها و روستاها نیز مورد توجه قرارگرفته است. حمایت از این گونه مشاغل براي توسعه اشتغال به ویژه در 2
سال گذشته، با همکاري دستگاه هاي مرتبط افزایش یافته است. در سال هاي 1398 و 1399 با ارائه بیش از 12 میلیاردتومان
تسهیلات به مشاغل خانگی، دراستان مازندران براي حدود هزارو 400 نفرشغل ایجاد شد. با توجه به چالش هاي صدور مجوز، آسان
سازي فرایند صدور مجوز براي کسب وکارهاي خانگی از اقدام هاي ضروري براي رونق کسب وکارهاي خانگی است. طی بازه زمانی یاد
شده، 2 هزارو 365 مجوز براي فعالیت مشاغل خانگی در مازندران صادر شده است. همچنین دراین طرح ملی 2 هزارو 300 سهمیه
براي مازندران درنظر گرفته شد. تشکیل سومین دپارتمان تخصصی مشاغل خانگی کشور در مازندران توسط سازمان فنی وحرفه اي

 
کشور به عنوان یکی از مراکز پایلوت نیز از دیگر اقدام هاي انجام شده براي توسعه مشاغل خانگی در مازندران است. 

 
کهگیلویه وبویراحمد 

خیاطی، منجوق دوزي، نازك دوزي، دوخت لباس محلی، پرده دوزي، خدمات رایانه اي، زنبورداري، آشپزي، نمددوزي، آرایشگري،
قالی بافی و پرورش گیاهان دارویی از مهم ترین رشته هاي مشاغل خانگی در استان کهگیلویه وبویراحمد به شمار می رود. این
درحالی است که بیشترین سهم پرداختی تسهیلات مشاغل خانگی دراین استان در حوزه کشاورزي و زیرمجموعه هاي آن و صنایع
دستی بوده است. همچنین طرح مشاغل خانگی در 5رسته شغلی با همکاري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ازسوي جهاد انشگاهی
در 31استان و به منظور کمک و رونق اقتصاد خانوار در راستاي تحقق شعارسال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور
درحال اجراست. استان کهگیلویه و بویراحمد هم هم زمان با بقیه استان ها، این طرح را اجرا کرده و قرار است امسال به پایان برسد.
براساس طرح ملی توانمندسازي مشاغل خانگی، باید هزارو 500 نفر در کهگیلویه وبویراحمد در زمینه مشاغل خانگی توانمند و
مشغول به کار شوند. آشنا نبودن با مشاغل خانگی و درآمد نداشتن از این راه از نقاط ضعف متقاضیان راه اندازي کسب وکارهاي
خانگی است و حمایت نشدن ازسوي مسئولان، فراهم نبودن محیط و فضاي کار و آشنا نبودن به مشاغل مربوط، از مهم ترین

 
مشکلات توسعه مشاغل خانگی در استان کهگیلویه وبویراحمد محسوب می شود. 



 
مرکزي 

سهمیه استان مرکزي در طرح توسعه مشاغل خانگی 2هزارنفر است، اما حدود 10هزارنفر به صورت خانوادگی در چرخه تولید فعالیت
می کنند. فعالیت استان مرکزي در 10رشته ازجمله فرش بافی، خیاطی و لباس دوزي، صنایع دستی، گیاهان دارویی، معرق کاري
چوب، زیورآلات سنتی و... مشخص شده است. ایجاد شبکه پوشاك در خمین، ایجاد شبکه دارویی از کشت تا فراوري در خمین،
محلات، خنداب و کمیجان، ایجاد برندهاي شاخص، ایجاد شبکه تسهیل گران استان مرکزي، راه اندازي شبکه صنایع دستی استان به
تفکیک شهرستان، ایجاد شبکه عسل در خمین و شازند، راه اندازي بانک اطلاعاتی مشاغل خانگی ویژه زنان و مردان در سطح
شهرستان ها و ایجاد بانک اطلاعاتی سوغات از دستاوردهاي پیش بینی شده دراین طرح است. بیشترین مشکلات فعالان حوزه مشاغل
خانگی، اتصال به بازار است. فروش محصول و رقابت با دیگر کالاهاي بازار ازجمله مشکلات این افراد است که با طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی و تنظیم تفاهم نامه میان اداره هاي کل تعاون و جهاد دانشگاهی استان ها این حلقه مفقوده به نوعی تکمیل شده
است، اما با همه گیري ویروس کرونا، بازارهاي محلی و بازارهاي روز از دسترس خارج شده و کسب وکارهاي خرد و کوچک با چالش

 
هاي جدي مواجه شده اند، بنابراین تلاش می شود محصولات تولیدي به صورت مجازي عرضه شود. 

 
کرمان 

از سال 1390 تا پایان سال گذشته، براي بیش از 36 هزارنفر در استان کرمان مجوز کسب وکار خانگی صادر شده است. همچنین از
ابتداي اجراي قانون مشاغل خانگی تاکنون، 120 میلیارد تومان تسهیلات به صاحبان این مشاغل در استان کرمان پرداخت شده است.
این درحالی است که سال گذشته 8 میلیارد و 376 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه به فعالان مشاغل خانگی استان پرداخت
شده و پرداخت 850 میلیون تومان تسهیلات دیگر نیز در دست اقدام است. مهم ترین ویژگی این طرح ملی، توجه به بازار یا همان
تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش وابستگی به وام است. سقف تسهیلات مشاغل خانگی دراستان کرمان
20میلیون تومان با کارمزد 4درصد و بازپرداخت 5ساله است. بیشترین استقبال براي دریافت مجوز در رفسنجان با 137 مجوز، کرمان
با 122 مجوز و نرماشیر با 120 مجوز بوده است، اما بیشترین میزان پرداخت تسهیلات مربوط به شهرستان هاي کرمان با 2 میلیارد و
200 میلیون تومان، سیرجان با 805 میلیون تومان، عنبرآباد با 780 میلیون تومان و راور با 595 میلیون تومان و شهرستان هاي

 
بافت و زرند هرکدام با 550 میلیون تومان بوده است. 

 
سمنان 

استان سمنان در اجراي طرح ملی مشاغل خانگی عملکرد خوبی داشته و در کشور پیشتاز است. براي سمنان در طرح ملی مشاغل
خانگی هزارو 300 نفر سهمیه درنظر گرفته شده بود، اما این طرح با استقبال خوب متقاضیان راه اندازي کسب وکارهاي خانگی در
سمنان مواجه شد و حالا بیش از 3 هزارنفر دراین استان براي بهره مندي از تسهیلات طرح ثبت نام کرده اند که حدود 90 درصد
آنان زنان هستند. بیشتر متقاضیان در رشته هاي کشاورزي، کشت گیاهان دارویی، گلیم بافی، خیاطی و قالی بافی فعالیت دارند.
براساس آمارهاي رسمی، تاکنون نزدیک به 240 فعال حوزه مشاغل خانگی در سمنان که از مزایاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی
بهره مند شده بودند، به صورت فعال به بازار فروش پیوند خورده اند. افزایش اعتبارات درنظرگرفته شده براي حمایت از مشاغل خانگی
در سمنان طی 3 سال اخیر مهم ترین اقدامی بود که دراین استان به افزایش تعداد فعالان در کسب وکارهاي خانگی منجر شد. با این
حال هنوز مهم ترین مشکلات متقاضیان فعالیت دراین حوزه که از زمان همه گیري ویروس کرونا نوسان هاي بیشتري را در کسب

 
وکار خود داشتند، تأمین سرمایه درگردش است. 

 
چهارمحال وبختیاري 

به گفته مسئولان، اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی چهارمحال وبختیاري، تاکنون عملکرد قابل قبولی داشته است. براین اساس
درحالی که براي اجراي این طرح، اشتغال 2 هزارنفر هدف گذاري شده بود، اما تاکنون 2 هزارو 400 نفر آموزش هاي لازم را براي



کسب وکارهاي خانگی فراگرفته اند و براي دریافت تسهیلات به بانک هاي عامل معرفی شده اند. بیشترین رشته هاي مشاغل خانگی
پرتقاضا دراین استان قالی بافی و حوزه پوشاك(خیاطی) است. این درحالی است که کارشناسان معتقدند این رشته ها چندان متناسب
با تقاضاي بازار نیست و باید وارد حرفه هایی شد که علاوه بر ظرفیت هاي نسبی استان، تقاضاي خوبی هم در بازار داشته باشند.
تاکنون از 4 مرحله طرح ملی توسعه مشاغل خانگی شامل شناسایی ظرفیت ها، اطلاع رسانی در جذب متقاضیان و آموزش و اتصال به
بازار، 3 مرحله آن به طورکامل اجرایی شده است. از آنجاکه مشاغل خانگی به کسب وکارهایی اطلاق می شود که در داخل خانه ها
انجام می گیرد، همه گیري ویروس کرونا نتوانسته تأثیر منفی قابل توجهی براین حوزه بگذارد و تنها بخش فروش را تاحدي تحت
تأثیر قرار داده است. البته به گفته مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان، تعامل دستگاه هاي اجرایی چهارمحال

 
وبختیاري در اجراي این طرح چندان مطلوب نیست و باید نقش فعال تري دراین حوزه ایفا کنند. 

 
زنجان 

طرح ملی مشاغل خانگی در استان زنجان درحال اجراست و سهم این استان، هزارو 800نفر تعیین شده است، اما به گفته مسئولان،
استقبال زنجانی ها از این طرح ملی بیش از سهمیه تعیین شده بوده است و تاکنون تقاضاي هزارو 391 زن و 556مرد نهایی شده
است. دراین میان رشته هاي اولویت دار استان شامل قالی بافی، بافت تابلوفرش، گلیم بافی، قلم زنی، خیاطی لباس، ملیله دوزي،
تولیدات چرمی دست دوز، ویرایشگري متون، کشت گیاهان دارویی، مترجمی (کتاب و مقاله)، برنامه نویسی، ساخت انیمیشن، پرورش
گوسفند و بز، تولید عسل و ملحفه دوزي بوده است. گفته می شود که از ابتداي اجراي این طرح تاکنون، 424شغل در استان ایجاد،
احیا یا پایدارسازي شده است. درچنین شرایطی قالی بافی و بافت تابلوفرش با 337نفر، بیشترین متقاضی را داشته و خیاطی با 47نفر
در رتبه دوم قرار داشته است. رسته قلم زنی هم با 25متقاضی در جایگاه سوم قرار دارد. بزرگ ترین مشکل فعالان مشاغل خانگی،
بازاریابی است که مسئولان می گویند با برگزاري دوره هاي آموزشی در زمینه بازاریابی و مدیریت کسب وکار، این مشکل رفع می

 
شود. همچنین اتصال به بازار از برنامه هاي موردنظر مسئولان براي توسعه مشاغل خانگی است. 

 
خراسان جنوبی 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی هم اکنون در خراسان جنوبی درحال انجام است. از مزایاي مشاغل خانگی می توان به کاهش هزینه
ایاب و ذهاب، کار در خانه و انتقال دانش و مهارت به سایر اعضاي خانواده اشاره کرد. ازسوي دیگر دراین مشاغل، ساعات کار براساس
خواسته متقاضی است و در هزینه تأسیس و راه اندازي کسب وکار هم صرفه جویی می شود. در سال گذشته 103طرح مستقل
پشتیبان موفق به دریافت مجوز شدند که سهم این استان از محل منابع مشاغل خانگی 6 میلیارد و 300 میلیون تومان بوده و
100درصد آن ازسوي بانک هاي عامل به استان ابلاغ و جذب شده است. این طرح ها 702 فرصت شغلی ایجاد کردند که 108 مورد
به صورت مستقل و 594 مورد هم در قالب پشتیبان و زیرپوشش بوده است. از ابتداي اجراي این طرح دراستان تاکنون، درمجموع
براي بیش از 30 هزارنفر اشتغال ایجاد شده است. از ابتداي سال جاري تاکنون هم 48 مجوز صادرشده که 6 مورد در قالب پشتیبان و

 
42 مورد به صورت مستقل بوده است. 

 
یزد 

سهم استان یزد از طرح ملی مشاغل خانگی هزارو 800 نفر است و تاکنون بیش از 2 هزارنفر دراین طرح ثبت نام کرده اند. این طرح
در 3 فاز اجرا می شود که فاز نخست آن مطالعاتی بود. در فاز دوم، متقاضیان به صورت مصاحبه تلفنی و حضوري پالایش شدند و
پس از آن، کلاس هاي آموزشی عمومی و اختصاصی برگزار شد. در این طرح افراد فاقد مهارت، آموزش می بینند، مهارت کسب می
کنند و با کمک پیشران ها، مستقیما به بازار متصل می شوند. پایداري این مشاغل بیش از مشاغلی است که مجوز و تسهیلات می
گیرند تا خودشان در خانه کار کنند. این گروه همچنین مشکلات کم تري دارند. بعد از بازاریابی، برندسازي و بسته بندي مناسب
دومین مشکل تولیدات بخش خانگی است که باید دراین حوزه هم آموزش ها افزایش یابد؛ هرچند دراین طرح بخشی از آموزش ها
معطوف به همین موضوع است. در شرایط همه گیري ویروس کرونا، مشاغل خانگی با مشکل مواجه شدند، اما به نظر می رسد اعتماد



مردم به خرید محصولات خانگی همچنان باقی است و این پشتوانه اي براي فعالان مشاغل خانگی به حساب می آید که عمدتا زنان

 
هستند. 

 
خراسان شمالی 

در خراسان شمالی عمده مشاغل خانگی ایجاد شده در بخش صنعت در زمینه خیاطی، در بخش میراث فرهنگی و صنایع دستی در
زمینه دست بافته هاي داري و گلیم همچنین در بخش کشاورزي نیز در زمینه دامپروري بوده اند. دراین استان، زنان سرپرست خانوار
بیشترین متقاضیان فعالیت در رشته هاي مختلف مشاغل خانگی بوده اند. در راستاي عملیاتی شدن طرح حمایت از مشاغل خانگی از
آغاز این طرح در سال 1390 تا پایان سال گذشته 30هزارو 881مجوز ایجاد مشاغل خانگی صادر شده است. در سال گذشته
320طرح مشاغل خانگی براي دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی شدند و تاکنون به 168طرح از مجموع طرح هاي معرفی شده سال
گذشته، 30میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است که با عملیاتی شدن این طرح ها براي 385نفر اشتغال ایجاد می شود. میزان
تسهیلات پرداختی به هر طرح با توجه به نوع طرح از 150تا 350میلیون ریال متغیر است. همچنین سامانه مشاغل خانگی در استان
راه اندازي شده که بیش از 639 نفر در این سامانه نام نویسی کرده اند و بر اساس رشته آموزشی انتخاب شده از سوي کارشناسان
دبیرخانه مشاغل خانگی به صورت تلفنی ارزیابی، هدایت و مشاوره شده اند. کارشناسان دبیرخانه مشاغل خانگی استان با این افراد
تماس گرفته و اموري همانند هدایت، مشاوره، استعدادسنجی متقاضیان را انجام می دهند و بر اساس میزان علاقه مندي افراد در

 
رشته هاي مختلف، دوره هاي آموزشی عمومی و تخصصی و فردي و گروهی براي آنان برگزار می کنند. 

 
فارس 

در استان فارس صنایع دستی بیشترین مطلوبیت فعالیت را درمیان مشاغل خانگی دارند. طی 10 سال گذشته نیز طرحی با عنوان
طرح توسعه مشاغل خانگی دراین استان اجرایی شده که در قالب این طرح خدماتی به متقاضیان ایجاد مشاغل خانگی در حوزه هاي
مختلف، به شکل رایگان ارائه می شود. در زمینه ایجاد مشاغل خانگی مهم ترین کار تسهیل گري در صدور مجوز است که دراین
زمینه سعی شده است زمان اعتبار مجوزهاي مشاغل خانگی از 2 سال به 5 سال افزایش یابد. همچنین تنوع رشته ها بازنگري و به
روزرسانی رشته هاي سنتی با توجه به رشته هاي نوین به ویژه در زمینه فناوري اطلاعات و همچنین پیگیري تسهیل گري در پذیرش
مهارت و تجربه کاري متقاضیان فاقد مهارت پیگیري می شود. این روزها مشاغل خانگی در استان فارس طیف وسیعی از کسب وکارها
را دربر می گیرد که بیش از 250 شغل است؛ حوزه هایی که اگرچه قطعا به تخصص یا مهارت ویژه اي نیاز دارد، اما با کمی صرف
انرژي و خلاقیت قابل یادگیري و ایجاد درآمدزایی است. کار در منزل در فارس اکنون هر دو الگوي سنتی و کسب وکار خانگی آنلاین
را در خود دارد. ازجمله شغل هاي خانگی در استان فارس که به صورت سنتی کماکان رونق دارد قالی بافی، پرورش گل و گیاه گلخانه

 
اي، تولید مواد خوراکی خانگی، تولید عرقیات گیاهی و پرورش گیاهان دارویی است. 

 
گیلان 

در استان گیلان 21هزارنفر مجوز مشاغل خانگی دارند و جهاددانشگاهی توانسته است سهم توانمندسازي 2 هزارو 100 نفر را در
اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تکمیل کند. رسته هاي اولویت دار در توسعه مشاغل خانگی گیلان حصیربافی، فرش بافی،
گلیم بافی، چرم دوزي، شال بافی، رشتی دوزي، چادرشب بافی و...هستند. در سال گذشته 129طرح با تسهیلات 62میلیارد ریالی و با
ایجاد اشتغال براي 384نفر مصوب و ازطریق 2 بانک رفاه کارگران و توسعه تعاون پرداخت شد که میزان این تسهیلات در سال جاري
www.INHB.ir با رشد چشمگیري همراه و مبلغ 400میلیارد ریال به استان ابلاغ شد. علاقه مندان می توانند با ثبت نام در سامانه
زیرپوشش زنجیره حمایتی جهاد دانشگاهی قرار گیرند، اما تنها محدوده سنی 18 تا 45سال مشمول مشارکت دراین طرح ملی می
شوند و این افراد نباید زیرپوشش بیمه هیچ کارفرمایی باشند. همچنین در گیلان براي اشتغال زایی 3هزار زن سرپرست خانوار در
قالب طرح مشاغل خانگی برنامه ریزي شده است که دراین راستا 34بانوي کارآفرین معین و 270نفر از این بانوان در سال جاري در

 
بخش صنایع دستی و باغبانی مشغول به کار شدند. 



 
همدان 

طرح ملی توسعه مشاغل خانگی همزمان با سراسرکشور، در استان همدان نیز اجرا می شود که براساس آن، 2 هزار 400 نفر از
متقاضیان آموزش داده می شوند تا به بازارکار متصل شوند، چراکه عمده مشکل فعالان حوزه مشاغل خانگی در شناخت بازار است.
آموزش هاي ابتدایی و تخصصی به متقاضیان مشاغل خانگی که در سامانه ثبت نام کرده اند، ارائه شده است و در مرحله معرفی به
پیشرانان؛ یعنی افراد متخصص دراین حوزه قراردارند. اعتبارات مشاغل خانگی در سال جاري مشخص و تقسیمات استانی آن انجام
شده است که سهم استان همدان 53 میلیارد تومان است و در مرحله معرفی طرح هاي شهرستانی قراردارد. اگرچه مشاغل خانگی نیز
از ویروس همه گیري کرونا آسیب دیدند، اما خیلی از فعالان این حوزه در فضاي مجازي به فروش و توزیع تولیدات خود پرداختند.
مهم ترین مشکل فعالان حوزه مشاغل خانگی، ناکافی بودن تسهیلاتی است که در اختیار آنان قرار می گیرد، به گونه اي که بسیاري از
افرادي که مجوز دریافت می کنند، نمی توانند تسهیلات بگیرند. قالی بافی، خیاطی، سفال سازي، چرم و پخت نان سنتی و درست

 
کردن ترشیجات و مرباجات فراگیرترین رشته هاي مشاغل خانگی در استان همدان است. 

 
هرمزگان 

دراستان هرمزگان حدود 2 هزارو 500 شغل خانگی شناسایی شده و بزرگ ترین مشکل فعالان این حوزه به ویژه در زمینه صنایع
دستی، دسترسی نداشتن به مواد اولیه ارزان براي تولید و همچنین اینترنت پرسرعت و ارزان براي بازاریابی و فروش است. به گفته
مسئولان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان، کل اعتبار مشاغل خانگی در سال گذشته حدود 5میلیارد تومان بود، اما در
سال جاري با افزایش بیش از 7برابري، به حدود 36 میلیارد و 800میلیون تومان رسیده است که به این ترتیب متقاضیان بیشتري
براي راه اندازي مشاغل خانگی زیرپوشش قرار می گیرند. درچنین شرایطی براي حمایت از راه اندازي و توسعه مشاغل خانگی 2نوع
تسهیلات به متقاضیان اعطا می شود که نوع اول به افراد مستقل و متقاضیانی که به تنهایی می خواهند کسب وکار خانگی راه
بیندازند تعلق دارد و سقف آن 50میلیون تومان است. نوع دوم تسهیلات براي پیشران ها و پشتیبان هاست و به ازاي ایجاد هرشغل،

 
50میلیون تومان و تا سقف 200میلیون تومان می توانند تسهیلات دریافت کنند. 

 
سیستان وبلوچستان 

دبیرخانه طرح ملی مشاغل خانگی دراستان سیستان وبلوچستان شهریورماه سال گذشته راه اندازي و این طرح در 3 مرحله اجراشد و
بیش از 2 هزارو 300 نفر در سامانه مربوطه ثبت نام کرده اند. براین اساس به فروش آنلاین محصولات، بازنگري در رشته هاي قبلی
مشاغل خانگی مانند سوزن دوزي، سفالگري، فرش بافی، حصیربافی و دیگر فعالیت هاي خانگی توجه شد. ازسوي دیگر رشته هاي
نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید انیمیشن موردتوجه قرارگرفت. این طرح در 3 فاز شناسایی
مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار اجرا شد. سوزن دوزي که از مشاغل پرطرفدار استان محسوب می شود، دراین سال ها از
بازارفروش قابل توجهی برخوردار شده است. دراین سال ها تبلیغ این هنردستی زنان استان در کنار سفال کلپورگان به شدت در
فضاي مجازي مورد استقبال قرارگرفت. معمولا بانوان استان در خانه و در کنار فعالیت روزانه، به سوزن دوزي هم می پردازند و ورود
گردشگران به استان برجذابیت هاي آن افزوده است. این درحالی است که همه گیري ویروس کرونا، اقتصاد گردشگري را به شدت

 
تحت تأثیر قرار داده و فروش حضوري محصولات صنایع دستی استان هم کاهش یافته است، اما فروش آنلاین شرایط بهتري دارد. 

 
قم 

اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی دراستان قم از مهرماه سال گذشته آغاز و 15رسته شغلی که ازنظر در دسترس بودن مواد اولیه
و همچنین برخورداري از بازار مناسب فروش در فهرست مشاغل مصوب خانگی قرار داشتند، شناسایی شدند. این رسته ها شامل
خیاطی لباس، گلیم بافی، تولیدات چرمی، فراوري محصولات (پاكکردن و خشک کردن)، بسته بندي محصولات، عروسک سازي و
مدیریت محتواي نرم افزار رایانه اي بوده است. ازدیگر رسته ها می توان به تراشکاري سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی، ویرایشگري



متون، ساخت زیورآلات سنتی، رویه سازي و تزئین کفش و صندل، مترجمی (کتاب و مقاله)، قالی بافی، مجسمه سازي و حجم سازي
و برنامه نویسی اشاره کرد. براین اساس هزارو 719 نفر در سامانه inhb.ir ثبت نام کردند، درحالی که سهمیه استان هزارو 500 نفر
است. 7/19 درصد از ثبت نامی هاي سامانه طرح مشاغل خانگی را آقایان و 3/80 درصد را بانوان به خود اختصاص داده اند که این
آمار نمایانگر برنامه ریزي و توجه ویژه به توانمندسازي اقتصادي بانوان دراین حوزه است. مهم ترین مشکل فعالان این طرح، بازاریابی

 
و عرضه محصولات است که براي رفع این دغدغه، آموزش هاي مهارتی و توجه به فروش اینترنتی در دستورکار قرارگرفته است. 

 
ایلام 

ظرفیت هاي نهفته استان ایلام در بخش مشاغل خانگی یکی از مهم ترین راهکارها براي ایجاد اشتغال و کاهش نرخ بیکاري در استان
است. ظرفیت هاي بسیار خوبی در حوزه صنایع دستی، کشاورزي، دامداري، قالی و گلیم بافی وجود دارد که در بیشتر مناطق استان
زنان ایلامی در خانه هاي خود یا کارگاه ها انجام می دهند و علاوه بر توسعه صنایع دستی، زمینه ساز کسب درآمد و ایجاد اشتغال نیز
شده اند. توسعه صنایع دستی در قالب مشاغل خانگی یکی از ظرفیت هاي مهم استان ایلام براي کسب درآمد است. فعالان حوزه
صنایع دستی و جویاي کار که متقاضی دریافت تسهیلات براي ایجاد خوداشتغالی در استان هستند ازسوي اداره کار، تعاون و رفاه
اجتماعی به بانک هاي عامل معرفی می شوند و تسهیلات دریافت می کنند. تاکنون بیش از 6 هزارنفر در حوزه صنایع دستی در ایلام
آموزش دیده اند و براي آنان کارت صنعتگري صادر شده است. زنان روستایی در استان ایلام امروزه با ایجاد کارگاه هاي کوچک
خانگی نقش مهمی در تولید گلیم نقش برجسته و سایر محصولات صنایع دستی دارند که بخش زیادي از این تولیدات علاوه بر فروش

در بازار داخلی به خارج از استان و کشور نیز صادرمی شود.
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مردم همواره در انتخاب شهري جدید براي سکونت، کار یا سفر جنبه هاي متفاوتی را مورد توجه قرار می دهند با این حال،
اغلب آن ها خواهان امنیت، پایداري و رونق اقتصادي در مقصد هستند.

 
باکیفیت ترین شهرهاي جهان در سال 2021 

 مردم همواره در انتخاب شهري جدید براي سکونت، کار یا سفر

 
جنبه هاي متفاوتی را مورد توجه قرار می دهند با این حال، اغلب آن ها خواهان امنیت، پایداري و رونق اقتصادي در مقصد هستند. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، شهرهاي زیست پذیر به مناطقی از دنیا اشاره دارد که در آن مردم اغلب شرایط زندگی رضایت
بخشی را تجربه می کنند و رفاه تمام ساکنان در سطح قابل قبولی قرار دارد. از مهم ترین مولفه هایی که نقش مهمی در افزایش
زیست پذیري شهرها ایفا می کند می توان به امنیت، پایداري و وضعیت مطلوب اقتصادي شهروندان اشاره کرد که البته باید براي
تمام اعضا جامعه برابر باشد. مدیران در شهرهاي زیست پذیر، مسائل مربوط به رفاه و کیفیت زندگی بشر نظیر حمل و نقل، زیرساخت
هاي شهري، بعد زیبایی شناسی و امکانات مختلف را با دقت مورد توجه قرار می دهند و تلاش می کنند مناطقی به وجود آورند که
در آن، ساکنان، شور زندگی شهري را به خوبی تمام تجربه می کنند. در ادامه به معرفی شهرهایی پرداخته می شود که رضایتمندي

 
ساکنان آن ها در سطح بالایی قرار دارد. 

لندن، انگلستان پایتخت انگلستان که مرکز قدرت فرهنگی و اقتصادي جهان به شمار می رود، طی چند سال متوالی عنوان زیست
پذیرترین شهر جهان را از آن خود کرده و توانسته است این جایگاه را در سال 2021 نیز حفظ کند. حمل و نقل ایمن و باکیفیت و
همچنین زندگی پرشور و ایمن شبانه از مهم ترین ویژگی هاي شهر محسوب می شود که آن را از سایر نقاط دنیا متمایز کرده است.
پایتخت بریتانیا به عنوان میزبان اولین خط راه آهن زیرزمینی دنیا شناخته شده و این در حالی است که سفرهاي هوایی نیز کیفیت و
قابلیت دسترسی بسیار بالایی دارد. قدرت نوآوري متخصصان شهر از دیگر ویژگی هاي متمایز آن به حساب می آید که در جذب

 
سرمایه گذارانی از سراسر جهان نقش مهمی ایفا کرده و در رونق اقتصادي آن بسیار اثربخش واقع شده است. 



 
 

پاریس، فرانسه چشم اندازهاي زیباي رود سن و برج ایفل و همچنین بوي مطبوع شیرینی کروسان در کوچه پس کوچه هاي پاریس،
تجربه زندگی در پایتخت فرانسه یا سفر به آن را بسیار رویایی می کند. وفور مراکز خرید و جاذبه هاي دیدنی از دیگر ویژگی هاي
شهر به حساب می آید که تجربه هایی شیرین را براي ساکنان و گردشگران به ارمغان آورده است. شیوع پاندمی کرونا با وجود اثرات
جبران ناپذیر خود در افزایش زیست پذیري پایتخت فرانسه نقش مهمی ایفا کرد چرا که به گسترش پیاده راه ها و مسیرهاي دوچرخه
سواري منجر شد و در نهایت بهبود کیفیت هوا و افزایش نشاط شهروندي و در نهایت، زیست پذیري بیشتر شهر را در پی داشت. آنه
ایلداگو، شهردار پاریس در تلاش است از طریق گسترش فضاهاي سبز و ایجاد بزرگ ترین بام باغ جهان به مساحت سه جریب، بر

 
پایداري و کیفیت زندگی هر چه بیشتر شهر بیافزاید. 

 
 

نیویورك، ایالات متحده آمریکا کلانشهر نیویورك آمریکا از دیرباز تا به امروز محبوبیت خاصی میان ساکنان و گردشگران داشته است
و در سال 2021 نیز توانست جایگاه سوم شهرهاي زیست پذیر جهان را از آن خود کند. البته این شهر در جست جوهاي گوگل در
زمینه رسوم و فرهنگ به ترتیب جایگاه اول و دوم را براي خود به ثبت رساند چرا که بهترین موزه ها، سالن هاي تئاتر و تنوع
جمعیتی را در خود جاي داده است. نیویورك طی دوران کرونا و به واسطه جمعیت زیاد خود، لطمه هاي زیادي را متحمل شد اما به
سرعت نیز در مسیر بهبودي گام نهاد. نیویورك مهد فرهنگ و پایتخت مالی و رسانه اي جهان محسوب می شود که تجارت، فناوري،

 
سرگرمی، تحقیقات، آموزش، سیاست، گردشگري و هنر سراسر دنیا را تحت تأثیر قرار داده است. 



 
 

مسکو، روسیه مسکو، پایتخت روسیه میزبان 17 میلیون و 600 هزار نفر بوده و رده چهارم بهترین شهرهاي جهان براي زندگی را از
آن خود کرده است. موفقیت شهر در رسیدن به این جایگاه، مدیون موزه ها، چشم اندازها و جاذبه هایی است که فرهنگ و خلاقیت را
در حد کمال به تصویر می کشد. جالب است بدانید که ساکنان شهر از نظر سواد و فرهیختگی نیز پس از لندن و سن پترزبورگ
روسیه در رده سوم جهان قرار گرفته اند که همین امر، مدیران شهر را به اعمال تغییرات بیشتر در راستاي افزایش کیفیت زندگی و
جذب استعدادهاي جهان سوق داده است. دسترسی کامل به انواع امکانات رفاهی و خدماتی از مهم ترین ویژگی هاي مسکو به شمار
می رود که هر ساله بسیاري از مهاجران را براي سکونت دائمی به سمت خود فرا می خواند. علاوه بر این، استانداردها و امنیت شغلی
پایتخت روسیه نیز در سطح بالایی قرار دارد ضمن اینکه فرصت هاي شغلی بسیاري براي تمام مردم با هر توانایی و استعدادي فراهم

 
است. 

 
 

دبی، امارات متحده عربی دبی، شهري به معناي واقعی کلمه که طی چند دهه اخیر با رشد باورنکردنی خود باعث شگفتی مدیران
سراسر دنیا شده، در حال حاضر در جایگاه پنجم شهرهاي باکیفیت جهان قرار گرفته است با این حال، مدیران از تبدیل آن به زیست
پذیرترین نقطه دنیا تا سال 2050 خبر داده اند. اهمیت بین المللی دبی باعث شده است که هر ساله سیلی از مهاجران و سرمایه
گذران از نقاط مختلف دنیا به سمت آن روانه شوند و به کارآفرینی و پیاده سازي نوآوري هاي خود در این شهر بپردازند. طراحی
آینده نگر شهر و رویکرد پایدار دبی از دیگر ویژگی هاي آن به حساب می آید که در میان دنیاي عرب، دبی را به دستاوردهاي بزرگی
نائل کرده و این در حالی است که میزبانی بزرگترین ساختمان جهان یعنی برج خلیفه بر محبوبیت و شهرت آن در نقاط مختلف دنیا

 
افزوده است. 



 
 

توکیو، ژاپن توکیو، پایتخت ژاپن، اگرچه در رده ششم شهرهاي زیست پذیر دنیا قرار گرفته با این حال، رستوران ها و غذاهاي لذیذ
شهر جایگاه اول شهرهاي جهان را به خود اختصاص داده و این در حالی است از نظر مراکز اداري نیز در رتبه دوم 500 مرکز برتر دنیا
قرار گرفته است. مقامات شهر تا کنون میلیاردها دلار هزینه مصرف کرده اند تا زیرساخت هاي شهري را بهبود ببخشند و جاذبه هاي
بیشتري را براي گردشگري یا مسابقات المپیک به وجود آورند. از حیث قابلیت دسترسی نیز توکیو بسیار موفق عمل کرده به طوري
که بسیاري از فضاهاي عمومی شهر سازگار با نیازهاي افراد داراي معلولیت جسمی و مبتنی بر ایده "طراحی جهانی" ساخته شده

است.



وام قرض الحسنه 150 میلیونی با اقساط 60 ماهه به چه کسانی تعلق می گیرد ؟

منبع: بانک مردمشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/07/19

پایگاه خبري تحلیلی بانک مردم: اگر طرحی براي راه اندازي کسب وکار در مناطق روستایی دارید صندوق کار آفرینی امید با
پرداخت وام 150 میلیونی با کارمزد 4 درصد و دوره بازپرداخت 60 ماهه – که 6 ماه ابتدایی آن دوره تنفس تسهیلات است

از شما حمایت می کند. به گزارش بانک مردم و به نقل از بانک اول تفاهم نامه ...

پایگاه خبري تحلیلی بانک مردم: اگر طرحی براي راه اندازي کسب وکار در مناطق روستایی دارید صندوق کار آفرینی امید با
پرداخت وام 150 میلیونی با کارمزد 4 درصد و دوره بازپرداخت 60 ماهه – که 6 ماه ابتدایی آن دوره تنفس تسهیلات است از شما

 
حمایت می کند. 

به گزارش بانک مردم و به نقل از بانک اول تفاهم نامه همکاري بین صندوق کارآفرینی امید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با رویکرد
گسترش همکاري در اجراي طرح توسعه پایدار منظومه روستایی، حمایت و پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب و کارهاي خرد و کوچک

 
و توانمندسازي و ساماندهی زنجیره هاي تولید منعقد شد 

اصغر نوراله زاده، مدیرعامل این صندوق، با اشاره به جزئیات این تسهیلات گفت: سقف تسهیلات تا مبلغ 150 میلیون تومان در نظر
گرفته شده که مدت بازپرداخت آن بسته به نوع کسب و کار با احتساب حداکثر 6 ماه دوره تنفس و جمعاً 60 ماهه خواهد بود که نرخ

 
کارمزد آن 4 درصد در نظر گرفته شده است. 

وي درادامه افزود: معرفی طرح ها، پروژه ها و کسب و کارهاي خرد در چارچوب طرح هاي توسعه پایدار منظومه روستایی با هدف
تقویت اقتصاد محلی و توسعه ظرفیت هاي آن در پیوند با توسعه منطقه اي و ملی بر عهده بنیاد مسکن است و بنیاد مسکن صاحبان

 
این کسب و کار را به صندوق کارآفرینی امید براي دریافت وام معرفی می کند. 

وي با اشاره به بحث ضامن براي دریافت این تسهیلات بیان داشت: تضامین مورد قبول براي پرداخت تسهیلات طبق دستورالعمل هاي

 
جاري صندوق است و تفاوتی با روال سابق ندارد. 

او تاکید کرد: اولویت با طرح هایی است که منظومه هاي روستایی آن را تعریف و معرفی کرده اند و تسهیلگران بنیاد مسکن واسط

 
بین صاحبان کسب و کار و صندوق کارآفرینی امید محسوب می شوند. 

طبق این تفاهم نامه تسهیلاتی تا سقف 150 میلیون تومان به روستاییان براي راه اندازي انواع کسب و کار ارائه می شود.



سرمایه گذاري 45 میلیارد تومانی براي اشتغالزایی روستایی

منبع: فراسوشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/07/19

معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از پرداخت 45 میلیارد تومان توسط بنیاد مسکن و صندوق کارآفرینی امید براي حمایت از
طرح هاي اشتغال زایی در مناطق محروم و در چارچوب طرح توسعه پایدار منظومه هاي روستایی خبر داد.

سرمایه گذاري 45 میلیارد تومانی براي اشتغالزایی
روستاییمعاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از پرداخت 45
میلیارد تومان توسط بنیاد مسکن و صندوق کارآفرینی
امید براي حمایت از طرح هاي اشتغال زایی در مناطق
محروم و در چارچوب طرح توسعه پایدار منظومه هاي

 
روستایی خبر داد. 

به گزارش فراسو به نقل از وزارت راه و شهرسازي، محمدرضا شاملو معاون عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در حاشیه
امضاي تفاهم نامه بنیاد مسکن با صندوق کارآفرین امید، گفت: مطالعات منظومه روستایی به شناسایی و بسترسازي رفع محرومیت از

 
روستاها و مناطق کمتر توسعه یافته می انجامد. این طرح به آمایش سرزمین و ارزیابی زیرساخت ها براي توسعه کمک می کند. 

شاملو گفت: بر اساس این تفاهم نامه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 15 میلیارد تومان از منابع مالی خود را در صندوق توسعه کارآفرینی

 
امید سرمایه گذاري می کند و صندوق نیز معادل دو برابر این مبلغ را به عنوان آورده در اختیار طرح هاي اشتغالزایی می گذارد. 

وي ادامه داد: مجموعا 45 میلیارد تومان تسهیلات به طرح هاي اشتغالزایی معرفی شده از سوي بنیاد مسکن انقلاب اسلامی پرداخت

 
خواهد شد. 

شاملو ادامه داد: سقف این تسهیلات براي هر متقاضی 150 میلیون تومان و دوره بازپرداخت آن 5 سال (با احتساب 6 ماه دوره
تنفس) و میزان کارمزد آن 4 درصد تعیین شده است.



قیمت طلاي جهانی بی رمق ماند

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/07/19

گروه اقتصادي: قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار
جهانی تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به آغاز تعدیل تدابیر
محرك مالی بانک مرکزي آمریکا، افت ملایمی داشت.به
گزارش ایسنا، بهاي معاملات هر اونس طلا براي تحویل
فوري با 0.1 درصد کاهش، به 1755 دلار و 68 سنت
رسید. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا با 0.1

 
درصد کاهش، به 1755 دلار و 30 سنت رسید. 

کایل رودا، تحلیلگر شرکت IG Market اظهار کرد: آمار اشتغال ماهانه نمی تواند روند تعدیل تدابیر محرك مالی بانک مرکزي
آمریکا را متوقف کند. کمبود نیروي کار باعث بالا رفتن فشارهاي دستمزد شده و تورم را ممکن است تشدید کند که به معناي آن
است که مقامات بانکی نهایتا باید مداخله کنند.طلا پوشش ریسک در برابر تورم و کاهش ارزش پول ناشی از تدابیر محرك مالی
محسوب می شود. تعدیل برنامه خرید ماهانه اوراق قرضه توسط بانک مرکزي آمریکا، با شرایط مذکورمقابله کرده و از جذابیت طلا کم

 
می کند. 

به گفته رودا، بازار طلا مشکلات زیادي براي ارزیابی وضعیت دارد. نظر شخصی من این است که طلا به سمت نزول مایل است اما در
حال حاضر در بازه محدودي حبس شده است.بانک مرکزي آمریکا با وجود گزارش اشتغال مایوس کننده سپتامبر ممکن است ماه
آینده تعدیل تدابیر محرك مالی را آغاز کند. آماري که روز جمعه منتشر شد، نشان داد اقتصاد آمریکا ماه میلادي گذشته 194 هزار
شغل جدید در سپتامبر ایجاد کرده که پایین تر از 500 هزار شغل مورد پیش بینی اقتصاددانان بود. در این بین، نرخ بیکاري به 4.8

 
درصد کاهش پیدا کرد که پایین ترین میزان در 18 ماه گذشته بود و رشد دستمزد شتاب گرفت. 

بر اساس گزارش رویترز، دلار به بالاترین حد سه سال اخیر در برابر ین ژاپن صعود کرد. بازده اوراق خزانه 10 ساله آمریکا به بالاترین
حد از اوایل ژوئن به این طرف رسید و هزینه نگهداري طلا که دارایی بدون بازدهی است را افزایش داد.به گفته وانگ تائو، تحلیلگر
فنی رویترز، اونس طلا ممکن است به محدوده 1763 تا 1768 دلار بهبود پیدا کند و سپس روند نزولی را به سوي سطح حمایتی

 
1724 دلار ازسربگیرد. 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره براي تحویل فوري تغییري نداشت و به 22 دلار و 66 سنت رسید. هر اونس پلاتین براي
تحویل فوري با 0.1 درصد افزایش، به 1027 دلار و 37 سنت رسید. هر اونس پالادیم براي تحویل فوري با سه درصد افزایش، به

2139 دلار و 85 سنت صعود کرد که بالاترین قیمت از 13 سپتامبر بود.



امکان پاسخگویی به 22 درصد تقاضاي برق را نداریم/ برنامه ریزي براي

احداث 35 هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی

منبع: ایلناشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر نیرو اظهار داشت: امروز سازنده نیروگاه هاي حرارتی و برق آبی در کشور هستیم. بخش عمده صدور خدمات فنی
مهندسی مربوط به صنعت برق است اما در سال هاي اخیر کاهش سرمایه گذاري نیروگاهی باعث شده نتوانیم متناسب با

تقاضا، ظرفیت سازي کنیم.

وزیر نیرو اظهار داشت: امروز سازنده نیروگاه هاي حرارتی و برق آبی در
کشور هستیم. بخش عمده صدور خدمات فنی مهندسی مربوط به صنعت
برق است اما در سال هاي اخیر کاهش سرمایه گذاري نیروگاهی باعث

 
شده نتوانیم متناسب با تقاضا، ظرفیت سازي کنیم. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، علی اکبر محرابیان در مراسم امضاي تفاهم نامه
بین وزارت صمت و نیرو براي احداث 10هزار مگاوات ظرفیت جدید

نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن اظهار داشت: طی دو دهه گذشته شاهد ایجاد ظرفیت هاي عظیم در حوزه صنایع و معادن
انرژي بر بوده ایم و با توجه به محوري بودن بخش صنعت و معدن در حوزه فولاد، مس و آلومینیوم رشد تقاضاي انرژي در این بخش

 
ها را شاهد بوده ایم. 

 
وي ادامه داد: بنابراین در این شرایط محدودیت مصرف برق در حوزه صنایع به معناي کاهش تولید، اشتغال و افت ارزش افزوده است. 

وزیر نیرو با بیان اینکه صنعت برق به عنوان یک صنعت پرافتخار در دهه هاي 70، 80 و 90 رشد قابل توجهی داشته و امروز خودکفا
و صاحب تکنولوژي است، افزود: ما امروز سازنده نیروگاه هاي حرارتی و برق آبی در کشور هستیم. بخش عمده صدور خدمات فنی
مهندسی مربوط به صنعت برق است اما در سال هاي اخیر کاهش سرمایه گذاري نیروگاهی باعث شده نتوانیم متناسب با تقاضا،

 
ظرفیت سازي کنیم. 

وي با بیان اینکه 14 هزار مگاوات طراز منفی در بخش نیروگاهی کشور هستیم، خاطرنشان کرد: در حال حاضر امکان پاسخگویی به

 
22 درصد تقاضاي برق را نداریم. 

محرابیان با بیان اینکه یکی از برنامه هاي مهم وزارت نیرو، ایجاد ظرفیت نیروگاهی متناسب با تقاضا است، گفت: برنامه ریزي کردیم
که 35 هزار مگاوات ظرفیت جدید در بخش نیروگاهی ایجاد کنیم که از این میزان 15 هزار مگاوات به صورت سیکل ترکیبی و بخار
در بخش نیروگاه هاي حرارتی است که توسط وزارت نیرو، شرکت هاي تابعه و بخش خصوصی انجام می شود. در کنار آن ایجاد

 
10هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را نیز برنامه ریزي کرده ایم. 

وي با اشاره به تقاضاي بالا جهت احداث نیروگاه ظرف کمتر از یک ماه از اعلام فراخوان اظهار داشت: کشور ما پتانسیل بالایی در



بخش نیروگاه هاي تجدیدپذیر دارد. ما 300 روز آفتابی در سال داریم و در بخش هایی نیز تعداد روزهاي آفتابی به 340 روز هم می
رسد و این در حالی است که در کشورهایی که کمتر از 200 روز در سال از انرژي خورشید برخوردارند، احداث نیروگاه خورشیدي

 
کاملا اقتصادي است اما در کشور ما به مراتب اقتصادي تر است. 

 
ادامه دارد... 

انتهاي پیام/



چه کنم که بسته پایم...

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/07/19

بسیاري از اشعار محمدرضا شفیعی کدکنی در حافظه عموم جامعه و در قالب موسیقایی ثبت و ضبط شده است.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) در خراسان رضوي، «محمدرضا شفیعی کدکنی» 82 سال پیش در چنین روزي در یکی
از روستاهاي قدیمی بین نیشابور و تربت حیدریه در خراسان، با نام «کدکن» در میان خانواده اي اهل فضل و علم به دنیا آمد. «میرزا
محمد شفیع کدکنی» معروف به میرزاي عالمیان، وزیر شاه عباس اول صفوي از افراد مهم خانوده «محمدرضا» بود. پدر بزرگ مادري
وي «شیخ عبدالرزاق توسلی» نیز روحانی سرشناسی بود که از همان کودکی، تاثیر بسیاري بر وي داشت. شفیعی در معرفی این مرد
عالم که تا 80 سالگی به کشاورزي اشتغال داشت، چنین می گوید: «مردي پرانرژي و کاري و باذوق و خوش سلیقه بود. تعداد زیادي

 
کتاب هاي تاریخی و مذهبی داشت که من از بس آن ها را خوانده بودم، حفظ شده بودم.» 

در کودکی نزد پدر خود «آمیرزامحمد» و «محمدتقی ادیب نیشابوري» به فراگیري زبان و ادبیات عرب مشغول شد و هرگز به دبستان
و دبیرستان نرفت. در ادامه فقه، کلام و اصول را نزد «شیخ هاشم قزوینی» فرا گرفت و پس از آن، تا آخرین مراحل درس خارج فقه را
نزد «سید محمد هادي میلانی» خواند. «محمدرضا شفیعی کدکنی» که نیمی از کودکی اش را در زادگاهش «کدکن» و نیمی دیگر را
در مشهد، غرق در آموزش گذراند، در خصوص این ایام نوشته است: «بازیگوش ترین بچه محل بودم چه در کدکن و چه در مشهد.
اولین بچه اي که صبح زود وارد کوچه می شد، علی التحقیق من بودم و آخرین کسی که کوچه را ترك می کرد نیز من بودم. علتش

 
شاید این بود که نه خواهري داشتم و نه برادري...» 

اشعار «محمدرضا شفیعی کدکنی» از آغاز نوجوانی با نام مستعار «م. سرشک» در مطبوعات خراسان به چاپ می رسید. هم زمان با
اشتغال به تحصیل در مدارس علوم دینی مشهد نیز، از اعضاي موثر و فعال انجمن هاي ادبی این شهر به حساب می آمد. در سال هاي
ابتدایی دهه 30 خورشیدي به همراه تعدادي از جوانان اهل شعر و ادبیات، انجمن ادبی را تشکیل دادند که «دکتر علی شریعتی»
نویسنده مشهور معاصر نیز از اعضاي آن به شمار می رفت. «مهدي اخوان ثالث» شاعر نامدار خراسانی نیز از جمله دوستان نزدیک

 
شفیعی بود که اشعارش همواره مورد پسند و علاقه او قرار داشته و هرگز این دلبستگی را پنهان نمی کند. 

 
 



نقل است که 15 سال از عمر «محمدرضا شفیعی کدکنی» در حوزه هاي علمیه خراسان گذشت، در سال 1338 به پیشنهاد «علی
اکبر فیاض» در دانشگاه فردوسی مشهد نام نویسی کرد و در کنکور آن سال نفر اول شد و به دانشکدهٔ ادبیات رفت و مدرك
کارشناسی خود را در رشتهٔ زبان و ادبیات فارسی از دانشگاه فردوسی اخذ کرد. تحصیلات تکمیلی را در تهران ادامه داد و با دفاع از
پایان نامه اي با عنوان «صور خیال در شعر فارسی» در سال 1348 ، مدرك دکتري خود را در رشته زبان و ادبیات فارسی از دانشگاه

 
تهران دریافت کرد. 

دکتر شفیعی کدکنی مدتی را در بنیاد فرهنگ ایران و کتابخانه مجلس سنا مشغول به کار بود، تنها با گذشت 10 روز از فارغ
التحصیلی، به سفارش و پیشنهاد «دکتر پرویز ناتل خانلري» ادیب، زبان شناس و استاد برتر زبان و ادبیات فارسی و تایید «استاد بدیع
الزمان فروزانفر» از برجسته ترین اساتید ادبیات و از جمله مولفان و محققان نامدار زبان و ادب فارسی، به تدریس در دانشگاه تهران در
رشته سبک شناسی و نقد ادبی اشتغال پیدا کرد. «بدیع الزمان فروزانفر» زیر برگهٔ پیشنهاد استخدام وي نوشته بود «احترامی است به
فضیلت او». «شفیعی کدکنی» سال 1348 به عنوان استاد، تدریس در دانشگاه تهران را آغاز کرد. او یک سال بعد یعنی در سال

 
1349 و در 31 سالگی ازدواج کرد که حاصل این زندگی مشترك سه فرزند بوده است. 

 
 

در سال 1352 «محمدرضا شفیعی کدکنی» به مدت چهار سال به آمریکا و انگلستان سفر کرد و به تدریس و تحقیق در دانشگاه هاي
آکسفورد، پنسیلوانیا و پرینستون پرداخت. در سال 1377 نیز از طرف دانشگاه توکیو دعوت و سپس راهی ژاپن شد. در شهریورماه
سال 1388 مسافرت مجدد وي به کشور آمریکا بازتاب بسیاري در رسانه ها و محافل فرهنگی داشت و جمع کثیري از علاقه مندان به
ایشان را نگرانِ از دست دادن چهره اي ممتاز در آموزش این کشور کرد، اما پس از 9 ماه دوري، به وطن بازگشت و بار دیگر در کلاس
هاي درس دانشگاه حاضر شد. هدف دکتر شفیعی از این سفر، استفاده از یک فرصت مطالعاتی در موسسه مطالعات پیشرفته

 
پرینستون ذکر شد که به تحقیق درباره تاریخ و تطور فرقه کرامیه ارتباط داشت. 

سال هاست که کلاس هاي درس دکتر شفیعی کدکنی در میان اهالی ادبیات و دانشجویان با عنوان «سه شنبه هاي دوست داشتنی»
معروف شده است؛ کلاس 442 طبقه چهارم دانشکده ادبیات دانشگاه تهران هر سه شنبه بدون قاعده و قانون خاصی، بدون حضور و
غیاب و حتی بدون سرفصل هاي مشخصی براي آموزش با حضور خیل عظیم شاگردانی مشتاق از سراسر ایران برگزار می شود. وي در
کتاب «موسیقی شعر» درباره این کلاس هاي درس چنین می نویسد: «من چون از مزایاي فول تایم جدید (فول تایم اسلامی)
برخوردار نشده ام، فقط یک روز در هفته به دانشگاه می روم و در همین یک روز، از سراسر ایران، به قول ایرج، زائر و شاعر مهمان
دارم. همه به هواي اینکه علی آباد شهري است، می آیند و براي من شعر می خوانند و از من در باب شعر معاصر و شعر خودشان نظر

 
می خواهند.» 



 
 

جشنواره بین المللی هنر که یک جشنواره غیردولتی و هرساله با موضوع اصلی صلح و در جهت معرفی و ترویج آثار هنرمندان در این
زمینه برگزار می شود و نشان عالی آن به فعالان، چهره هاي تاثیرگذار و پیشکسوتان فرهنگی و هنري تعلق می گیرد که به فعالیت
هاي بشردوستانه و ترویج صلح جهانی در رشته هاي مختلف می پردازند، در سال 1398 به پاس بیش از نیم قرن تلاش در اعتلاي

 
فرهنگ و ادب پارسی، نشان عالی هنر براي صلح را به «محمدرضا شفیعی کدکنی» اهدا و ارسال کرد. 

بسیاري از اشعار «محمدرضا شفیعی کدکنی» در حافظه عموم جامعه و در قالب موسیقایی ثبت و ضبط شده است؛ یکی از معروف
ترین این سروده ها که بسیاري آن را نقل قول می کنند و سال ها در کتاب فارسی دانش آموزان این سرزمین خوش نشسته بود،
«سفر به خیر»، متعلق به یکی از مشهورترین مجموعه هاي شعري وي به نام «در کوچه باغ هاي نیشابور» است که حالا چند سالی
است که به عنوان اولین شعر فارسی در فهرست آثار فرهنگی و هنري شهر «لیدن» هلند قرار گرفته و بر دیواري در این شهر حک

 
شده است. 

 
 

 
شعر «سفر به خیر» بر یکی از دیوارهاي شهر لیدن هلند 

«لیدن» از شهرهاي علمی و دانشگاهی در هلند است که پیش از این شعر، 110 شعر و جمله از شاعران و نویسندگان سراسر دنیا روي
دیوارهاي آن نوشته شده بود و شعر «سفر به خیر»، «محمدرضا شفیعی کدکنی» یکصد و یازدهمین اثري است که در این حرکت



فرهنگی به ثبت رسید. این طرح به پیشنهاد «اصغر سید قراب» استاد دانشگاه علوم انسانی و رئیس بخش فارسی دانشگاه لیدن

 
اجرایی شد و با حضور استاد شفیعی و امضاي ایشان ذیل این اثر، در 14 خردادماه 1394 به یادگار ماند، به شرح زیر است: 

 
به کجا چنین شتابان؟ 

 
گون از نسیم پرسید 

 
دل من گرفته زین جا 

 
هوس سفر نداري 

 
ز غبار این بیابان؟ 

 
همه آرزویم اما 

 
چه کنم که بسته پایم 

 
به کجا چنین شتابان؟ 

 
به هر آن کجا که باشد 

 
به جز این سرا، سرایم 

 
سفرت به خیر اما تو و دوستی، خدا را 

 
چو از این کویر وحشت به سلامتی گذشتی 

 
به شکوفه ها، به باران 

 
برسان سلام ما را 

دکتر شفیعی کدکنی از آغاز دهه 60 به پژوهش در تاریخ با رویکرد تصحیح متون ادبیات عرفانی روي آورد؛ تاریخ گرایی که شاید
پشتوانه تئوریک مشخصی نداشته باشد؛ اما به مستندسازي با متون تاریخی سخت پاي بند است و به خلق آثار در خور توجه و

 
ماندگاري انجامید. 

 
 

آثار فراوان «محمدرضا شفیعی کدکنی» را می توان در سه گروه مجموعه اشعار، آثار انتقادي و آثار نظري ارزیابی کرد. ترتیب کتاب

 
هاي شعر منتشر شده استاد کدکنی به شرح زیر است: 

 
زمزمه ها (1344) 

 
شبخوانی (1344) 

 
از زبان برگ (1347) 

 
در کوچه باغ هاي نیشابور (1350) 

 
مثل درخت در شب باران (1356) 

از بودن و سرودن (1356) 



 
بوي جوي مولیان (1357) 

 
هزاره دوم آهوي کوهی (1376) 

 
آیینه اي براي صداها (1376) 

 
طفلی به نام شادي (1399) 

 
 

«محمدرضا شفیعی کدکنی» در تازه ترین مجموعه شعري خود «طفلی به نام شادي» که پس از 23 سال در سال 1399 منتشر شد،

 
شعري با این مضمون براي مرحوم «محمدرضا شجریان» خسرو فقید آواز ایران سرود: 

 
 

 
بخوان که از صداي تو سپیده سر برآورد 

 
وطن، ز نو، جوان شود دمی دگر برآورد 

 
به روي نقشه وطن، صدات چون کند سفر 

 
کویر سبز گردد و سر از خزر برآورد 

 
برون ز ترس و لرزها گذر کند ز مرزها 

 
بهار بی کرانه اي به زیب و فر برآورد 

 
چو موج آن ترانه ها برآید از کرانه ها 

 
جوانه هاي ارغوان ز بیشه سر برآورد 

 
بهار جاودانه اي که شیوه و شمیم آن 

 
ز صبر سبز باغ ما گل ظفر برآورد 

 
سیاهی از وطن رود، سپیده اي جوان دمد 



 
چو آذرخش نغمه ات ز شب شرر برآورد 

 
شب ارچه هاي و هو کند، ز خویش شست وشو کند 

 
در این زلال بی کران دمی اگر برآورد 

 
صداي توست جاده اي که می رود که می رود 

 
به باغ اشتیاق جان وزان سحر برآورد 
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بخوان که از صداي تو سپیده سر برآورد



چه عواملی ماهیت بیمه اي صندوق بازنشستگی را به حاشیه بردند؟

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/07/19

در کتاب «ماهیت صندوق بازنشستگی در گذر زمان» برخی عواملی مورد تحلیل قرار گرفته  است که از زمان تأسیس صندوق
بازنشستگی تا به امروز، رفته رفته، ماهیت بیمه  اي آن را با حاشیه برده  اند. در این راستا، سعی شده است که اسناد و قوانین

بالادستی و برخی منابع مرتبط در خصوص صندوق بازنشستگی کشوري مورد مطالعه ...

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا) کتاب «ماهیت صندوق بازنشستگی در گذر زمان» از سوي موسسه راهبردهاي
بازنشستگی صبا منتشر شده است. در بخشی از مقدمه کتاب می خوانیم: «صندوق بازنشستگی کشوري قدیمی ترین و دومین صندوق
از لحاظ تعداد افراد تحت پوشش در کشور است. مهمترین مشخصه یک صندوق، بیمه اي بودن آن است، اما از زمان تأسیس تا به
امروز، این اصل در خصوص صندوق بازنشستگی کشوري همراه با چالش هایی بوده است؛ تا جایی که امروزه، به عقیده بسیاري از
تحلیلگران، ماهیت بیمه اي آن به طور کامل کنار گذاشته شده است. نظام قانون گذاري و سیاست گذاري اجتماعی، مانند بسیاري از
حوزه ها، در عمل بسیاري از عوامل را همزمان با هم آرزو می کند که اغلب این آمال و آرزوها با هم همسازي و همخوانی ندارند. این
موضوع نیز در خصوص صندوق بازنشستگی کشوري صادق است. به این معنا که، از یک سو، قوانین و مقرراتی وجود دارد که بر بیمه
اي بودن این نهاد در قالب مشارکت کارفرما و مستخدم تأکید دارند و، از سوي دیگر، به طور همزمان این تمایل وجود داشته که در
صورت اقتضاء همین قوانین و مقررات نادیده گرفته شوند تا حمایت و دستگیري «کافی» از این مستخدمان به عمل آید. اما، به دلیلی
که دولت در آن نقش کارفرمایی دارد، گویا رویکرد آن به دوران اشتغال و بازنشستگی یکسان است. معناي دیگر این نکته این است که
مزایاي بازنشستگی که باید براساس نسبت مشارکت شاغلین تعیین شود در مواقع لزوم نادیده گرفته می شود و در نتیجه اساساً

 
ماهیت بیمه اي آن زیر سؤال رفته است. 

در این گزارش، برخی عواملی مورد تحلیل قرار گرفته است که از زمان تأسیس صندوق بازنشستگی تا به امروز، رفته رفته، ماهیت
بیمه اي آن را با حاشیه برده اند. در این راستا، سعی شده است که اسناد و قوانین بالادستی و برخی منابع مرتبط در خصوص صندوق
بازنشستگی کشوري مورد مطالعه و بررسی قرار گیرند. همچنین، براي تحلیل بیشتر قوانین و رویه هایی که در دهه هاي گذشته
نسبت به صندوق اتخاذ شده از نظرات و دیدگاه هاي سه تن از مدیران صندوق و کارشناسان آشنا بهره برده شد: اکبر شیرمحمدي،
مدیر کل محترم فنی صندوق بازنشستگی کشوري؛ مهدي عباسی، مدیر کل محترم درآمد و هزینه صندوق بازنشستگی کشوري؛ رضا

 
امیدي، عضو هیئت علمی دانشگاه تهران و متخصص حوزه رفاه و تأمین اجتماعی.» 

در بخش دیگري از این کتاب می خوانیم: «اگرچه این صندوق به طور رسمی در سال 1354 تأسیس شد، با این حال، در قدیمیترین
قانون بازنشستگی ایران، مصوب سال 1301، این صندوق پیش بینی شده بود. اغلب این مناقشه در خصوص صندوق بازنشستگی
کشوري وجود دارد که آیا آن چنان که امروزه این نهاد عنوان «صندوق» را یدك می کشد، داراي خصوصیات و ملزومات یک صندوق
بیمه اي است یا صرفاً نهادي براي حمایت از کارکنان دولت در قالب پاره اي از مقررات بوده است. در این زمینه، قوانین و اسناد
بالادستی و نیز شواهد، از آغاز شکل گیري تا به امروز، نشان می دهد که رویکرد قانونگذار و سیاستگذار به این صندوق منسجم نبوده
و بیشتر متناقض به نظر می رسد. به این تعبیر که، از یک سو، قوانین و مقرراتی وجود دارد که بر بیمه اي بودن این نهاد در قالب
مشارکت کارفرما و مستخدم تأکید دارند و، از سوي دیگر، به طور همزمان این تمایل وجود داشته که در صورت اقتضاء همین قوانین و
مقررات نادیده گرفته شوند تا حمایت و دستگیري «کافی» از این مستخدمان شود. با این حال، به دلایل زیر، تاریخ حدوداً صد ساله
این نهاد نشان می دهد که از آغاز رویکرد به آن بیمه اي به معناي مرسوم (مبتنی بر مشارکت کارفرما و مستخدم براساس قاعده

عدالت) آن نبوده و سیاست گذار بیشتر در پی حمایت از این دست مستخدمان بوده است: 



از زمان قانون استخدام کشوري در سال 1301 تا به امروز، بازنشستگی کارکنان دولت در ادامه استخدام آنها دیده شده است. این در
حالی است که این زنجیره در بخش دیگري از شاغلان کشور و در گروه کارگران و شاغلان بخش خصوصی در قالب دو قانون جدا از
یکدیگر تعیین شده است: قانون کار و قانون تأمین اجتماعی. در نتیجه، مسئولیت دولت در قبال دو گروه شاغلین متفاوت است. دولت
به عنوان کارفرما همان گونه که نگاه حمایت گرایانه به شاغلین خود دارد، همین نگاه را به زمان بازنشستگی آنها دارد. براساس این
رویکرد، در زمان «مقتضی»، دولت به عنوان کارفرما از شاغلین دیروز خود (بازنشستگان امروز) حمایتی به عمل می آورد که تقریباً

 
تناسبی با هیچ کدام از مقررات و قوانین بیمه اي ندارد. 

آن چه از اسناد و قوانین مصوب در خصوص نظام بازنشستگی کارکنان دولت استنباط می شود این است که هدف اصلی تدوین
کنندگان از ابتدا ایجاد صندوقي بوده است که به صورت مستقل و خودکفا اداره شود و نیز باري بر دوش دولت نباشد. تجربه تاریخی

 
نشان می دهد مسیري که تا به امروز طی شده برخلاف روح و متن قانون بوده است. 

هر اندازه به عقب برمیگردیم با قوانین و مقرراتی مواجه میشویم که پایبندي بیشتري به نظاممند کردن نظام بازنشستگی داشتند، و
هر اندازه جلوتر میآییم رویکرد حمایتیتري نسبت به سازوکار بازنشستگی کارکنان دولت مشاهده میکنیم. این رویه از تصویب «قانون
وظایف» (به عنوان قانونی که الهامبخش قانون استخدام کشوري بود) تا به امروز سیري به سوي کنار گذاشتن رویکرد بیمهاي داشته
است. این رویه در خصوص دو پارامتر اصلی نظام بازنشستگی، یعنی سن بازنشستگی و میزان حقوق بازنشستگی نسبت به دوران

 
اشتغال، صادق است. 

چانه زنی گروه هاي ذینفوذ در قواعد و مقررات بازنشستگی در خصوص کارکنان دولت یکی از رویه هایی بوده است که صندوق
بازنشستگی کشوري را از رسالت تعریفشده خود دور کرده است. عمده این مسئله مربوط به قوانین بالادستی است که ضمن این که به
هیئت امناي برخی دستگاهها و نهادها اختیاراتی ویژه در مقررات استخدام می دهند، در عین حال دست همین نهادها و دستگاهها را
براي تعیین مقررات بازنشستگی باز میگذارد. براي مثال، گروه هاي متعددي براساس قانون مدیریت خدمات کشوري، برنامه پنجم
توسعه و برخی از مصوبات شوراي عالی انقلاب فرهنگی از مقید بودن به قوانین بیمه اي مرسوم در صندوق بازنشستگی کشوري

 
مستثنی شده اند. 

خدمات رفاهی و اجتماعی از ابتدا براي بازنشستگان کشوري تعریف نشده بود. در قانون استخدام کشوري مصوب 1301 اشارهاي به
این موضوع نشده بود. اولین بار در در اساسنامه صندوق (در آن زمان، سازمان) بازنشستگی در سال 1354 است که در آن تصریح
شده بود که تا 50 درصد موجودي به صورت وام به بازنشستگان و نیز شاغلان اختصاص یابد. پس از آن، در «قانون اصلاح مقررات
بازنشستگی و وظیفه قانون استخدام کشوري» مصوب 13/12/1368 است که در آن تصریح شده بود که صندوق بازنشستگی کشوري
به «صندوق بازنشستگی کارکنان دولت و رفاه بازنشستگان» تغییر یابد. در دهه 70 رفته رفته که مشکلات معیشتی بازنشستگان متأثر
از شرایط اقتصادي جامعه رو به فزونی میگیرد، خدمات رفاهی براي بازنشستگان در دستور کار صندوق قرار میگیرد. متأثر از این
شرایط، اداره کل امور اجتماعی و فرهنگی در صندوق تأسیس میشود. با این حال، بسیاري از خدمات غیرمستمري مانند تورهاي
سیاحتی-زیارتی، خانههاي مهر/ امید، اقلام طبی، بیمه عمر و حوادث و ... از اواسط دهه 80 آغاز و گسترش یافت؛ خدماتی که هر چه

 
جلوتر آمدیم به دلایل مشکلات معیشتی و عدم کفایت مزایاي بازنشستگان گسترش بیشتري یافتند. 

سرمایه گذاري یکی از شیوه هایی است که نهادهاي بیمه اي براي تأمین مالی بخشی از تعهدات آینده خود به کار می گیرند. این
موضوع براي اولین بار در اساسنامه صندوق بازنشستگی کشوري در سال 1354 آورده شده بود که صندوق می تواند بر روي بخشی از
دارایی خود سرمایه گذاري کند. با این حال، علیرغم تصریح اساسنامه در آن زمان، تا سال 1378 منابع صندوق در خزانه باقی ماند و



سازمان تنها به صورت دفتري و براساس اسناد در گردش مالی تسلط داشت. گذشته از این، سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی عمدتاً
به صورت تحمیلی بوده است، به این معنا که دولت بابت بدهی هاي خود اموالی به صندوق واگذار کرده بود که بسیاري از این اموال
لزوماً سودده هم نبوده است. در نتیجه، بسیاري از فرصت هاي صندوق براي سرمایه گذاري از بین رفته است؛ سرمایه گذاري که اگر
در زمان مناسب صورت می گرفت می توانست بخشی از مشکلات کنونی صندوق را رفع و رجوع کند. البته، در سال هاي اخیر،

 
صندوق بازنشستگی کشوري راهبرد مناسب تري براي سرمایه گذاري اتخاذ کرده است 

نقش تضامنی دولت در صندوق بازنشستگی کشوري و بسیاري دیگر از صندوق ها وضعیت ابهام آمیزي ایجاد کرده است که مرز بین
تمهیدات حقوقی و تمهیدات مالی نامعین است. دولت ها در اکثر کشورها نقش تضامنی براي صندوق هاي بیمه اي دارند ولی این
تضمین سقفی دارد. در این زمینه، در ایران تضمین دولت کف یا سقفی ندارد. عدم تعیین تضمین دولت از سوي سیاستگذار در
صندوق بازنشستگی کشوري (و همینطور برخی دیگر از صندوقها) باعث شده است که انواع و اقسام سیاست هایی به کار گرفته شوند
تا کفایت مزایاي بازنشستگان تضمین شود. اگرچه در بسیاري از سالها کفایت مزایا در صندوق از رشد تورم هم پایینتر بوده، اما قائل
شدن چنین تضمینی از سوي دولت به صورت نامعین باعث شده است که بسیاري از مشکلات معیشتی بازنشستگان از طریق صندوق

پیگیري شود. در نتیجه، این وضعیت به طور اساسی رویکرد بیمه اي به صندوق را تحت تأثیر قرار داده است.»



راهنماي تدوین دوره هاي آموزشی برونداد محور

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/07/19

نویسندگان کتاب حاضر علاقه وافري به چگونگی تدوین دوره هاي آموزشی مهندسی بر اساس شایستگی هاي مورد تقاضاي
بازار کار داشته و در همین رابطه بررسی هاي زیادي را انجام داده و تجربیات متعددي را کسب کرده اند.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا) کتاب «راهنماي تدوین دوره هاي آموزشی برونداد محور در حوزه مهندسی» با تمرکز بر
دوره کارشناسی فناوري اطلاعات نوشته سیده مریم حسینی لرگانی، فرهاد ابراهیم آبادي و جعفر توفیقی از سوي انتشارات مؤسسه

 
پژوهش و برنامه ریزي آموزش عالی منتشر شده است. 

نویسندگان کتاب حاضر علاقه وافري به چگونگی تدوین دوره هاي آموزشی مهندسی بر اساس شایستگی هاي مورد تقاضاي بازار کار

 
داشته و در همین رابطه بررسی هاي زیادي را انجام داده و تجربیات متعددي را کسب کرده اند. 

این علاقه و تجربه، نویسندگان حاضر را بر آن داشت که به جمع بندي بررسی ها و تجربیات خود در قالب یک اثر بپردازند؛ تا بتوانند

 
به سهم خود در بهبود کیفیت دوره هاي آموزشی مهندسی ارائه شده در داخل کشور مشارکت کنند. 

در بخشی از مقدمه کتاب می خوانیم: «نویسندگان زمانی به ضرورت و اهمیت کار خود پی بردند که دریافتند درصد بالایی از فارغ
التحصیلان مهندسی بخصوص فارغ التحصیلان رشته فناوري اطلاعات از بیکاري رنج می برند و این در حالی است که در کشورهاي

 
توسعه یافته بیشترین درصد اشتغال مربوط به این فارغ پالتحصیلان است. 

تخصص و تجربه نویسندگان کتاب حاضر آنها را یاري کرد که موضوعات، چالش ها و دیدگاه ها را از منظرهاي مهندسی و آموزش
عالی به دقت مورد بررسی قرار دهند. البته در این راه اساتید و صاحبنظرانی بیشماري بودند که با اظهارات ارزنده خود، نویسندگان را

 
در تدوین کتاب حاضر راهنمایی کرده اند که از همین جا از مشارکت این بزرگواران تشکر و قدردانی می شود. 

شاید مهمترین مسأله اي که نویسندگان در طول انجام کار با آن مواجه بودند، برگردان صحیح واژه هاي تخصصی همچون
«program» و «curriculum» بود زیرا این واژه ها در زمینه هاي مختلف داراي برداشت هاي متفاوتی هستند. نویسندگان
حاضر در رابطه با این مساله و سایر مسائل مربوطه سعی نموده اند زمینه بین المللی، ملی و تخصصی رشته تحصیلی را مورد توجه

قرار دهند.»



اصلاح ساختار و اخذ تصمیمات سخت لازمه تحول اقتصاد کشور

منبع: رکناشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/07/19

رکنا:در پانزدهمین جلسه کمیسیون توسعه و بهبود محیط کسب وکار که با حضور رئیس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي
استان برگزارشد، شرایط فعلی اقتصاد کشور و الزامات و راهبردهاي توسعه اي مورد نیاز اقتصاد ایران بررسی شد.

 
 

 
 

به گزارش رکنا از اصفهان، در ابتداي این جلسه غلامرضا اخوان فرید، رئیس کمیسیون توسعه و بهبود محیط کسب و کار با بیان اینکه
حجم بالاي نقدینگی درکشور و بالتبع تورم ناشی از آن به یک بیماري مزمن تبدیل شده است، گفت: در سال گذشته حجم این

 
نقدینگی درحالی 49درصد افزایش یافته که حدود 85 درصد این رقم مربوط به سپرده هاي بانکی بوده است. 

وي با اشاره به تاثیرعدم ثبات قیمت ها درکسري سرمایه درگردش واحدهاي تولیدي و صنعتی گفت: متاسفانه این امر مانع نوسازي

 
ماشین آلات صنایع و توسعه این واحدها شده است. 

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان این موانع را ناشی ازعواملی چون افزایش نرخ ارز، تحریم هاي ظالمانه و بیماري کرونا

 
دانست. 

اخوان فرید ابراز امیدواري کرد با برداشته شدن تحریم ها، ثبات قیمت نفت و واکسینه شدن مردم درمقابل ویروس کرونا تجارت بین
الملل به حالت طبیعی خود بازگشته و دولت جدید بتواند گام هاي مثبتی در راستاي بهبود وضعیت اقتصاد کشور و تسهیل کسب و

 
کارها بردارد. 

در ادامه نعمت االله اکبري، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان اصفهان از دست رفتن جایگاه ایران در صحنه بین الملل و



نداشتن جایگاه مناسب در ارزش افزوده جهان را سبب سهولت تحریم ایران براي کشورهاي غربی دانست و گفت: داشتن رتبه برتر در
شاخص اقتصادي تاثیر قابل ملاحظه اي در تعامل ما با دیگر کشورها و افزایش سهم ما در تصمیم گیري هاي جهانی داشته و هزینه

 
تحریم ایران را براي کشورهاي غربی به شدت افزایش خواهد داد. 

 وي اقتصاد داخلی، روابط بین الملل و دیپلماسی خارجی ، افکارعمومی و سرمایه اجتماعی را از ارکان اصلی توسعه اقتصادي کشور

 
برشمرد و تاکید کرد: این سه رکن لازم و ملزوم یکدیگر بوده و باید متناظر باهم متحول و تقویت شوند. 

اکبري افزود: درحالی در زمینه اقتصاد داخلی و افکارعمومی اقدامات قابل توجهی نشده که از سوي دیگر در حوزه روابط بین الملل و

 
دیپلماسی خارجی نیز، توفیق چندانی حاصل نشده است. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تصریح کرد: هم اکنون نیازمند اصلاح ساختاري در حوزه هاي مختلف اقتصادي و

 
اجتماعی هستیم. 

وي تصریح کرد: در شرایطی که درآمدهاي ارزي کشور با محدودیت هاي زیادي مواجه است باید بتوانیم با توسعه صادرات غیر نفتی

 
درآمدهاي ارزي مورد نیاز خود را تامین نماییم زیرا در غیر اینصورت کم کم بازار کشورهاي همسایه را نیز از دست خواهیم داد. 

اکبري اصلاح ساختاري و اتخاذ تصمیمات سخت در راستاي حل مسائل سیاسی و دیپلماتیک را لازمه تحول اقتصاد کشور دانست و

 
گفت: هرچه این تصمیمات دیرتر اتخاذ و اجرایی شود، اقتصاد داخلی بیشتر آسیب خواهد دید. 

 
وي عدم رفع مشکلات مربوط به واردات و صادرات در حوزه دیپلماسی خارجی را سبب افزایش حجم نقدینگی درکشور دانست. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان گفت: اکنون فرصت مناسبی براي اتخاذ تصمیمات سخت در حوزه هاي سیاسی، فرهنگی،

 
اجتماعی و اقتصادي بوده و تنها از این طریق می توان از بن بست موجود خارج شد. 

اکبري همچنین حجم نقدینگی، اشتغال، رشد اقتصادي، بهره وري، تورم و سرمایه گذاري را از شاخص هاي مهم در اقتصاد بیان کرد

 
و خواستار رصد مداوم این شاخص ها شد. 

وي در پایان سخنان خود به  سند مطالعات الگوي توسعه مناطق هفتگانه استان اصفهان اشاره و تاکید کرد لازم است مدیران دولتی
تمامی هم و غم خود را صرف عملیاتی شدن پروژه هاي پیشران استان نمایند که لازمه این امر، مشارکت  موثر و هدفمند دولت و

 
بخش خصوصی و تفویض اختیار به استان ها از سوي دولت است. 

اصفهان -بهمن راعی



اثر متغیرهاي اقتصاد کلان بر صندوق بازنشستگی کشوري

شماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/07/19
منبع: صندوق بازنشستگی

کشوري

موسسه راهبردهاي بازنشستگی صبا کتاب «اثر متغیرهاي اقتصاد کلان بر صندوق بازنشستگی کشوري» را که نتیجه طرح
پژوهشی اسماعیل صفرزاده است، در 163 صفحه منتشر کرده است. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل

صندوق بازنشستگی کشوري، در مقدمه این کتاب  آمده است: در سال هاي اخیر وضعیت مالی و اقتصادي ...

موسسه راهبردهاي بازنشستگی صبا منتشر کرد؛اثر متغیرهاي اقتصاد کلان بر صندوق بازنشستگی کشوریموسسه راهبردهاي
بازنشستگی صبا کتاب «اثر متغیرهاي اقتصاد کلان بر صندوق بازنشستگی کشوري» را که نتیجه طرح پژوهشی اسماعیل صفرزاده

 
است، در 163 صفحه منتشر کرده است. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل صندوق بازنشستگی کشوري، در مقدمه این کتاب  آمده است: در سال هاي اخیر
وضعیت مالی و اقتصادي صندوق هاي بازنشستگی در کشور به طور اعم و صندوق بازنشستگی کشوري به طور اخص به شرایط نگران
کننده اي رسیده است. بحران اساسی پیش روي صندوق این است که در جهت ایفاي تعهدات خود با کسري روبه رو شده است. در
حال حاضر براي تأمین این کسري نیز سه راه بیشتر ندارد؛ یا باید از نظام بانکی استقراض کند، یا به فروش دارایی هاي خود اقدام
کند یا اینکه کسري خود را از طریق بودجه دولتی تأمین نماید. این شرایط نگران کننده در صورت عدم علاج به موقع ممکن است به

 
یک بحران بزرگ مالی با هزینه هاي گزاف سیاسی، اجتماعی و اقتصادي منجر شود. 

به طور کلی، عوامل ایجاد این شرایط نگران کننده را می توان در دو گروه خلاصه کرد: گروه اول به سیاستگذاري ها و مقررات گذاري
هاي درون بخشی؛ به ویژه نظام مدیریت و تدبیر صندوق مربوط می شود که ریشه آنها را باید در قوانین و مقررات بخشی و بالادستی
مرتبط با این حوزه جست وجو کرد. گروه دوم عوامل به شرایط کلان اقتصادي و جمعیت شناختی برمی گردد. به نظر می رسد که در
دهه هاي اخیر شوك هاي فراگیر و مداوم اقتصاد کلان و ساختار جمعیتی و بازار کار در تشدید وضعیت نگران کننده صندوق نقش

 
بسیار مؤثري داشته است. 

عملکرد این صندوق از روندهاي کلان اقتصادي و اجتماعی مانند نرخ رشد اقتصاد، فضاي عمومی کسب و کار، وضعیت رونق و رکود
در کشور، روند جمعیت و ساختار آن، اشتغال، نرخ مشارکت در بازار کار، امید به زندگی، وضعیت سرمایه گذاري و بازار سرمایه، نرخ
هاي بازدهی سرمایه، نرخ سود بانکی، روند تغییرات سطح عمومی قیمت ها و... به شدت متأثر می شود. هدف این پژوهش هم آزمون

 
همین ادعا است. 

پرسش اصلی کتاب حاضر این است که آثار شرایط کلان اقتصادي، جمعیتی و بازار کار و همچنین شاخص هاي عملکردي خود
صندوق بر عملکرد مالی صندوق بازنشستگی کشوري چگونه است؟ براي این منظور در فصل اول مؤلفه هاي کلان اقتصادي و

 
اجتماعی مؤثر بر پایداري مالی نظام بازنشستگی معرفی شده و نحوه اثرگذاري آنها بر عملکرد صندوق تشریح شده است. 



فصل دوم به بررسی تحولات شرایط کلان اقتصادي، جمعیت شناختی و بازار کار کشور اختصاص دارد. این فصل با شناخت بهتري که
از وضعیت متغیرهاي اقتصادي و اجتماعی کلان کشور به دست می دهد، کمک می کند سپهر عمومی که صندوق بازنشستگی

 
کشوري در آن فعالیت می کند بهتر درك شود. 

 
در فصل سوم، وضعیت موجود صندوق بازنشستگی کشوري از نگاه آمار بررسی شده است. 

فصل چهارم به برآورد مدل اختصاص دارد. در این فصل ابتدا شاخص هاي مالی و عملکردي صندوق در قالب درآمدهاي حاصل از
فعالیت هاي اقتصادي، منابع کل، مصارف کل، نسبت پشتیبانی و نسبت کفایت تعریف شده و سپس اثر متغیرهاي کلان بر این

 
شاخص ها مورد بررسی قرار گرفته است. 

 
درنهایت، در فصل پنجم نتایج نهایی این پژوهش خلاصه شده است. 

علاقه مندان می توانند نسخه الکترونیکی این کتاب را از اینجا دریافت کنند.



STARTUP POST» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی
پست

منبع: صداي پولشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/07/19

استارتاپ پست؛ نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست به منظور جذب تیم ها و ایده هاي خلاق و نوآورانه در
حوزه پست برگزار می شود. به گزارش  صداي پول از روابط عمومی شرکت ملی پست، «استارتاپ پست»؛ نخستین رویداد

کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست به منظور دعوت از علاقمندان به همکاري با شرکت ملی ...

 
STARTUP POST» نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست  

استارتاپ پست؛ نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست به
منظور جذب تیم ها و ایده هاي خلاق و نوآورانه در حوزه پست برگزار می

 
شود. 

به گزارش  صداي پول از روابط عمومی شرکت ملی پست، «استارتاپ
پست»؛ نخستین رویداد کارآفرینی و نوآوري شرکت ملی پست به منظور
دعوت از علاقمندان به همکاري با شرکت ملی پست و صاحبان ایده از تاریخ

بیستم لغایت بیست و یکم مهرماه همزمان با هفته پست، با همکاري مرکز نوآوري پست، لجستیک پیشرفته و تجارت الکترونیک
شرکت ملی پست جمهوري اسلامی ایران و ستاد توسعه فناوري هاي حوزه فضایی، حمل و نقل پیشرفته در موزه ملی ارتباطات برگزار

 
می شود. 

حمایت از توسعه استارتاپ ها و اقتصاد دیجیتال در کشور،  شبکه سازي و ایجاد ارتباطات در اکوسیستم نوآوري در حوزه پست، اعلام
پیام تحول در شرکت ملی پست به مشتریان و  معرفی مراکز نوآوري شرکت ملی پست و تبیین محورهاي همکاري با این مراکز از

 
جمله دیگر اهداف برگزاري این رویداد است. 

گفتنی است پست هوشمند، لجستیک یکپارچه، سیستم هاي پرداخت، حمل و نقل پاك و برقی، سکوي تجارت الکترونیک، استفاده از

 
فناوري هاي حمل و نقل پیشرفته و هوشمند از جمله محورهاي مورد بحث دراین رویداد می باشند. 

علاقمندان به همکاري با شرکت ملی پست و صاحبان ایده جهت کسب اطلاعات بیشتر و حضور در این رویداد می توانند به آدرس
https://startup.post.ir/ مراجعه نمایند.



بخش ایلخچی قطب تولید پسته در آذربایجان شرقی است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/07/19

اسکو- فرماندار شهرستان اسکو با بیان اینکه بخش ایلخچی قطب تولید پسته در استان آذربایجان شرقی است، گفت: پسته
ایلخچی قابلیت تبدیل شدن به برند ملی را دارد.

اسکو- فرماندار شهرستان اسکو با بیان اینکه بخش ایلخچی
قطب تولید پسته در استان آذربایجان شرقی است، گفت:

 
پسته ایلخچی قابلیت تبدیل شدن به برند ملی را دارد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، بابک رضی منش در بازدید از
باغات پسته ایلخچی اظهار داشت: بزرگترین ثروت
شهرستان اسکو غناي فرهنگی مردمان این شهرستان با
بالاترین نرخ باسوادي در سطح کشور است و در جهان
پیشرفته امروز دیگر منابع طبیعی به عنوان ثروت اصلی
کشورها محسوب نمی شود بلکه نیروي انسانی فعال، خلاق

 
و کارآمد به عنوان بزرگترین ثروت هر جامعه و متضمن رشد، توسعه و بالندگی هر کشور محسوب می شود. 

فرماندار شهرستان اسکو با اشاره به اینکه باید تمام همت و تلاش خود را براي بارور سازي ظرفیت هاي شهرستان در بخش صنعت،
کشاورزي و گردشگري بکار بگیریم، گفت: رونق اقتصادي منطقه، حل معضل بیکاري و اشتغال جوانان با استفاده از ظرفیت ها و

 
استعدادهاي عظیم شهرستان در بخش هاي مختلف دور از دسترس نیست. 

رضی منش با بیان اینکه شهرستان اسکو قطب تولید گردو، پسته، بادام، کلزا و گل محمدي در استان است افزود: پسته به عنوان
باارزش ترین و گران ترین محصول کشاورزي و دارویی یک محصول استراتژیک و صادراتی است و بعد از فرش جایگاه دوم را در

 
صادرات غیر نفتی با 1.5 میلیارد دلار ارز آوري براي کشور به خود اختصاص داده است. 

فرماندار شهرستان اسکو با بیان اینکه امروز دیگر توفیق اقتصادي یک جامعه با حجم و وزن محصولات سنجیده نمی شود افزود: جنگ

 
و رقابت اصلی در عرصه ارزش افزوده محصولات کشاورزي می باشد. 

وي با اشاره به اینکه با تغییر سیاست ها از جمله اصلاح الگوي کشت و استفاده از شیوه هاي نوین آبیاري نتایج ارزشمندي در ذخیره
و حفظ منابع آبی به دست آمده است افزود: با توجه به قرارگیري در حوزه آب ریز دریاچه ارومیه با اجراي این سیاست هاي بخش
کشاورزي سالانه 15 میلیون مترمکعب صرفه جویی در مصرف آب انجام شده است با اجراي طرح هاي زهکشی در حوزه دریاچه
ارومیه توسط سازمان آب منطقه اي سالانه 15 میلیون متر مکعب نیز از محل اجراي این پروژه ها شاهد صرفه جویی در مصرف آب

 
هستیم. 

فرماندار شهرستان اسکو با بیان اینکه اصلاح الگوي کشت باید محصولاتی باشد که ضمن تحمل شرایط سخت محیطی، خشکی و



شوري توجیه اقتصادي براي کشاورزان داشته باشد گفت: با تغییر الگوي کشت از محصولات آب بر همچون پباز به محصولاتر چون
پسته، کلزا، زعفران و … موجبات تحول اقتصادي در کشاورزان و مهاجرت معکوس در روستاهاي بخش ایلخچی شده و زمینه کاشت

 
محصولاتی با مصرف آبی کم با توجیه افتصادي بالا شده است. 

رضی منش با بیان اینکه بخش ایلخچی قطب تولید پسته استان می باشد گفت: اکنون 500 هکتار از اراضی بخش ایلخچی پسته

 
کاري شده است که از این مقدار 117 هکتار بارور می باشد که پیش بینی می شود میزان تولید پسته امسال بالغ بر 164 تن باشد. 

وي با اشاره به چشم انداز محصول پسته در بخش ایلخچی در سال هاي آتی ادامه داد: با بارور شدن 383 هکتار از نهالستان هاي

 
پسته این بخش پیش بینی می شود میزان تولید پسته در طول 3 تا 4 سال آینده به 700 تن در سال افزایش یابد. 

فرماندار شهرستان اسکو با بیان اهمیت بهره بهره وري محصولات کشاورزي در اقتصادي کردن محصولات گفت: با همت کشاورزان و
پیگیري هاي جهاد کشاورزي شهرستان میزان پسته تولیدي در بخش ایلخچی با 1.4 تن در هکتار 2 برابر متوسط میانگین کشوري

است.



مدیر اجرایی طرح احیا معادن کوچک مقیاس خبر داد: بازگشت 670 معدن به

چرخه تولید

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس گفت: از ابتداي اجراي طرح احیا، فعال سازي و

مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن
کوچک مقیاس گفت: از ابتداي اجراي طرح احیا، فعال
سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس تا پایان شهریورماه
امسال 670 معدن کوچک احیا شد و به چرخه تولید

 
بازگشت. 

به گزارش” آواي صنعت ”، «سید رضا عظیمی» امروز
(دوشنبه) در گفت وگویی افزود: از ابتداي آغاز طرح تا

پایان شهریورماه امسال، شناسایی، پایش و اولویت بندي هفت هزار معدن، محدوده معدنی (اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف) و

 
محدوده هاي مزایده اي بر اساس مزیت نسبی هر استان انجام شد. 

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس اضافه کرد: از این تعداد بر روي یک هزار و 713 معدن
اقدام کلینیکی انجام و راه حل ارائه شد که در مجموع 670 معدن احیاء و توسعه یافته، همچنین حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري

 
در سطح کشور از اقدامات طرح است. 

وي خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن، اجراي پروژه هاي زیرساخت مورد نیاز معادن با حمایت
مجري طرح زیربناهاي لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به
صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات (که 23 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است) و حمایت

 
از هشت استارتاپ معدنی، قابل ذکر است. 

عظیمی تاکیدکرد: ایمیدرو این طرح را با هدف تامین خوراك براي صنایع معدنی مصرف کننده مواد معدنی، افزایش تولید و تکمیل
زنجیره محصولات و توسعه و ایجاد اشتغال پایدار از ابتداي سال 98 در راس برنامه هاي جاري لحاظ کرده و به صورت مستمر و طی

 
جلسات تخصصی اقدامات و عملکرد این طرح با حضور ریاست هیات عامل ایمیدرو پایش می شود. 

 
اقدامات انجام شده در نیمه نخست امسال 

وي گفت: گزارش 6 ماهه طرح احیاء حاکی از پایش بیش از چهار هزار محدوده معدنی در 21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات

 
اخذ شده از وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 



عظیمی بیان داشت: با همکاري کارگروه استانی طرح احیاء، بر روي بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی شامل رفع موانع اداري،
سرمایه گذاري، معارضان محلی و غیره انجام شد که بر این اساس در مجموع 271 معدن (با احتساب معادن بازمانده از پارسال) احیاء

 
شده و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. 

این مسوول با بیان اینکه همه این اقدامات با وجود محدودیت هاي کرونا انجام شده، خاطرنشان کرد: معادن احیاء و توسعه یافته
مذکور در 6 ماهه نخست امسال پس از فعال سازي نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش از 2 هزار نفر و قابلیت افزایش

 
ظرفیت تولید تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هستند. 

به گزارش ایرنا، طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس از اواخر سال 96 اجرایی و در سال 98 به عنوان یکی از طرح

 
هاي اقتصاد مقاومتی مطرح شد. 

در سال 98 براي احیا و فعال سازي 150 معدن کوچک مقیاس برنامه ریزي و در نهایت 146 معدن فعال شد؛ سال گذشته نیز با
اینکه احیا 200 معدن مبناي کار قرار گرفت، اما در نهایت 253 معدن فعال سازي و علاوه بر آن حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري

 
نیز انجام شد. 

ایران داراي 68 نوع از انواع مختلف مواد معدنی است. ذخایر اثبات شده سنگ آهن ایران به مقدار 2.7 میلیارد تن (هشت دهم درصد
کل ذخایر جهان) و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار 2.6 میلیارد تن (چهار دهم درصد از ذخایر جهانی) است. ایران همچنین داراي

 
11 میلیون تن روي (چهار درصد از ذخایر جهانی) است. 

کل ذخایر اثبات شده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد شده که با اجراي اولویت نخست اکتشافی کشور در گستره  اي به
مساحت 500 هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به بیش از 100 میلیارد تن برسد. از این رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از

 
حوزه  هاي مهم و اثرگذار در تولید و تجارت کشور به شمار می آید. 

منبع:ایرنا



تحقق شعار ''ما میتوانیم'' اسکله اختصاصی صنایع آلومینیوم جنوب در منطقه

ویژه اقتصادي پارسیان

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/07/19

اسکله اختصاصی و نیز تاسیسات ذخیره سازي مواد اولیه وارداتی مجتمع عظیم صنایع آلومینیوم جنوب در منطقه ویژه
اقتصادي پارسیان

اسکله اختصاصی و نیز تاسیسات ذخیره سازي مواد اولیه وارداتی مجتمع عظیم صنایع آلومینیوم جنوب در منطقه ویژه اقتصادي
پارسیان اجرا شده است. اسکله اختصاصی کارخانه آلومینیوم جنوب جهت پهلوگیري کشتی هایی با حداکثر ظرفیت 70 هزار تن

 
جهت حمل آلومیناي فله، کک نفتی و غیر با ظرفیت تخلیه هزار تن بر ساعت احداث گردیده است . 

به گزارش” آواي صنعت ”، در ترمینال و اسکله بزرگ اختصاصی آلومینیوم جنوب تعداد 2 عدد سیلوي آلومینا با ظرفیت هر سیلو 35
هزار تن و یک عدد سیلوي ذخیره سی پی سی با ذخیره 20000 تن و تعداد 2 عدد سیلوي ذخیره قیر با ظرفیت هر کدام 3000 تن

 
احداث گردیده است. 

پیشرفت عملیات ساخت سایت پارسیان و ترمینال و اسکله اختصاصی شرکت سالکو در سال 99 علیرغم شروع ویروس کرونا با روند
قابل قبولی ادامه پیدا کرده به گونه اي که پیشرفت فیزیکی این سایت از 56 درصد در اردیبهشت ماه 1399 به بالاي 93 درصد در

 
تیرماه 1400 رسیده است . 

هم اکنون این ترمینال و اسکله بزرگ آن به بهره برداري رسیده و آماده پهلوگیري کشتی هاي بزرگ و غول پیکر حامل مواد اولیه

 
مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب می باشد. 

تلاش و فعالیت متخصصین و جوانان عزیز ایران اسلامی در این اسکله را می توان تحقق شعار "ما می توانیم" جهت افزایش ، جهش

 
تولید و ایجاد اشتغال در راستاي اعتلاي ایران اسلامی دانست . 

0:00 / 1:31



وزیر کشور: امنیت خلیج فارس مدیون عقلانیت و اقتدار ایران است

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/07/19

حوزه/ وزیر کشور از امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را دو مولفه اتکاء به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان
انقلاب اسلامی یاد کرد و گفت: امنیت خلیج فارس بیش از همه مدیون عقلانیت و عملکرد مقتدرانه جمهوري اسلامی بوده و

همچنان خواهد بود.

 
وزیر کشور: امنیت خلیج فارس مدیون عقلانیت و اقتدار ایران است 

حوزه/ وزیر کشور از امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را دو
مولفه اتکاء به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان
انقلاب اسلامی یاد کرد و گفت: امنیت خلیج فارس بیش از همه
مدیون عقلانیت و عملکرد مقتدرانه جمهوري اسلامی بوده و

 
همچنان خواهد بود. 

به گزارش خبرگزاري حوزه از هرمزگان، احمد وحیدي، صبح
امروز در مراسم معارفه مهدي دوستی به عنوان استاندار جدید
هرمزگان اظهار کرد: هرمزگان استان بسیار مهمی است و
بسیاري از ظرفیت ها و توانمندي هاي این استان جنبه ملی دارد

 
و وجود بیش از 2 هزار کیلومتر سواحل و جزایر، توانمندي هاي منحصربفرد صنعتی و کشاورزي که مقصد مهم گردشگري نیز هست. 

وي با تجلیل از نماینده ولی فقیه در استان و نمایندگان استان که پیگیرانه مشکلات استان را مطرح می کنند، ادامه داد: همبستگی و

 
یکپارچکی موجود در استان بستر توسعه و پیشرفت است. 

وزیر کشور با یگانه خواندن هرمزگان، از تنگه هرمز به عنوان استراتژیک ترین نقاط دنیا یاد کرد و بیان داشت: شکل گیري تمدن
دریایی که بسیار آینده دار نیز هست، بر کرانه این سواحل شکل خواهد گرفت که هرمزگان موقعیتی کانونی در این عرصه دارد.
بازرگانی، صنعت دریایی، کشتی سازي با داشتن دو حوضچه خشک که از ظرفیت هاي آن هنوز استفاده نشده و بزرگ ترین کشتی

 
سازي منطقه را می تواند میزبانی کند در هرمزگان واقع شده است و این استان را به کانونی از توسعه و پیشرفت تبدیل کرده است. 

وحیدي گفت: تنها جایی که در آن زیردریایی بومی ساخته می شود، همین استان است و ظرفیت هاي دانش بنیان ما، ظرفیت هاي

 
فناورانه در حوزه دریا، که بستر آن بر دریا است در این استان شکل گرفته و در حال پویایی است. 

وي از پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس به عنوان جلوه اي از توان بومی یاد کرد و بیان داشت: کشور با وجود این پالایشگاه احساس

 
خودکفایی می کند و این از افتخارات آقاي دوستی است که از مدیران مهم این پروژه بسیار بزرگ است. 

وزیر کشور وجود فقر و بیکاري در این استان را ناشایست دانست و گفت: با وجود این همه استعداد خدادادي، دم از فقر زدن قابل



 
قبول نیست و این همه ثروت باید میان مردم تقسیم و توزیع شود. 

وحیدي، اشکال در سیستم بروکراسی را دولت محوري زیادي دانست و گفت: اقتصاد و اداره جامعه مردم محور است. سیستم دولتی
حاکم طوري رشد کرده که نقطه شروع همه چیز در تهران است و تهران نیز متکی به فروش نفت شد و این روش غلطی است و بارها

 
رهبر معظم انقلاب اسلامی بر این موضوع تأکید فرمودند که «اگر یک روز نفت تعطیل شود، آن وقت ظرفیت ها بروز خواهد کرد.» 

وي تأکید کرد: در این استان نباید محروم باشد بلکه باید اینجا محل توسعه و تزریق پیشرفت و توسعه به کشور باشد. در تمام دنیا

 
توسعه از محل بندر به جاهاي دیگر تزریق شده است. 

وزیر کشور با اشاره به اهمیت کارآفرینی، دانش بنیانی، تقویت الگوي بهره وري و استفاده از این شاخص ها در فرآیند توسعه،
خاطرنشان کرد: هرمزگان و مردم آن پیشران توسعه است و کارآفرینان در شکل دهی، جهت دهی و خلاقیت بخشی به این ظرفیت ها
نقش بسیار مهمی دارند تا این انرژي آزاد و این باور اصلاح شود که ملت باید کشور را بسازد و دولت نیز افتخارش آن است که بخشی

 
از ملت و جریان آن باشد. 

وحیدي، امنیت مردم محور و دفاع مردم پایه را نیز دو مولفه دیگر اتکاي به ظرفیت عمومی جامعه و وجود آن در گفتمان انقلاب
اسلامی یاد کرد و بیان داشت: در فرآیندتوسعه نیز به مشارکت گرفتن مردم و به میدان آوردن ظرفیت هاي مردمی را در قالب

 
حکمرانی مردم پایه بهترین شیوه براي رسیدن به پیشرفت است. 

وي رفع مشکلات و موانع را کمترین حد تلاش براي این استان دانست و گفت: حد بالاتر این تلاش، درخشاندن این استان در ابعاد

 
ملی و بین المللی است که همچون بنادر معروف جهان بدرخشد و مطرح باشد. 

وزیر کشور، زمینه سازي براي تجلی ظرفیت هاي متنوع هرمزگان را مهم ترین وظیفه مهدي دوستسی استاندار جدید هرمزگان

 
برشمرد و بیان داشت: این ظرفیت ها باید به طور جهشی بالا بیاید. 

وحیدي افزود: دولت مردمی آیت االله رییسی به دنبال آن است که با آزاد کردن ظرفیت هاي خودجوش، مبتکرانه و خلاقانه به شکل
جهشی و در سایه با هم بودن، تحقق گفتمان پیشرفت و عدالت که مبتکر آن رهبر معظم انقلاب اسلامی بودند را در قالب بیانیه گام

 
دوم انقلاب بر سر دست گرفته و آینده روشنی را براي ملت ایران رقم بزند. 

وي از مهدي دوستی به عنوان چهره اي خلاق، خوش فکر و مدیر در اجراي پروژه هاي بزرگ یاد کرد و گفت: امروز آنچه او انجام داده
یکی از صحنه هاي تجلی فناورانه کشور است و کسی که می تواند چنین پروژه اي را مدیریت و تمام فواصل کاري را به خوبی پیش
ببرد و در موضوعات مختلف دیگر و در سنگرهاي مختلف، جگر کار بزرگ داشته است و وي یکی از کاندیداهاي وزارت نفت بودند و
این ظرفیت در او دیده شده بود که بتوانند در جایگاه وزارت نفت قرار گیرند اما ترجیح دادیم که با توجه به اهمیت هرمزگان، کسی را
بگذاریم که در سطح ملی مورد شناسایی رییس جمهور و وزرا هستند و هم در سطح فهم عمیق از چگونه به نتیجه رساندن پروژه هاي

 
بزرگ و هم در سطح اجتماعی و... کارنامه روشنی دارند. 

 
امنیت خلیج فارس مدیون عقلانیت و اقتدار ایران است 

وزیر کشور در بخش دیگري از اظهارات خود به موضوع امنیت در خلیج فارس اشاره و بیان داشت: امنیت خلیج فارس بیش از همه



مدیون عقلانیت و عملکرد مقتدرانه جمهوري اسلامی بوده و همچنان خواهد بود و جمهوري اسلامی امنیت خلیج فارس را با عزت و
قدرت حفظ خواهد کرد و اجازه نخواهد داد که کسانی از خارج از منطقه بیایند و امنیت آن را به هم بریزند و ما این را با اقتدار نشان

 
داده و بارها هشدار به قدرت هاي فرامنطقه اي داده ایم که در منطقه ماجراجویی نکنند. 

وحیدي گفت: ملت ایران و ملت هاي جنوب خلیج فارس با هم و یکی هستند اما رژیم منفور صهیونیستی بدنبال تلاش براي تحریک
است ولی ما امیدواریم که حاکمان این کشورها، عقلانیت به خرج داده و اجازه ندهند که امنیت خودشان و امنیت خلیج فارس به

 
خاطر فعالیت هاي مخربانه صهیونیست هاي منفور، جنایتکار خبیث به خطر بیفتد. 

 
وي بیان داشت: ما همواره گفته ایم که ملت ها و دولت هاي منطقه مسأله و مشکلی نداریم و همواره نیز این را گفته ایم. 

 
وزیر کشور از نیروي انتظامی، نیروي دریایی سپاه و سپاه هرمزگان نیز بواسطه تلاش براي برقراري امنیت قدردانی کرد. 

انتهاي پیام/



3 نشانه کارآفرین حقیقی

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/07/19

چه کسی توانایی کارآفرینی را دارد؟

باتشکر از همه امکانات دیجیتالی که فراهم شده، این روزها
هرکسی می تواند کارآفرین شود. پس از مدتی از راه اندازي
کسب وکار، کارآفرین ها می فهمند، آنچه به آن کارآفرینی
می گویند سطح خاصی از هیجان را در بر می گیرد و
درواقع کارآفرینی، راندن یک ترن هوایی است. براساس
آمار اداره کار در آمریکا، 20 درصد از کسب وکارهاي
کوچک در نخستین سال فعالیت خود شکست می خورند و
50 درصد از آن ها کمتر از 5 سال عمر می کنند. چطور
باید دانست کسی توانایی کارآفرین شدن را دارد؟ وین

گاشکریان، مدیر ارتباطات در انجمن کارآفرینی آمریکا و کارآفرین است. او در سایت کارآفرین به 3 ویژگی کارآفرینان موفق اشاره می

 
کند. 

 
همیشه تلاش می کند 

وین گاشکریان، می گوید وقتی یازده ساله بوده نخستین بار پول در آوردن را تجربه کرده و از آن پس براي پول بیشتر تلاش کرده
است. به این فکر می کرده که چطور محصول بهتري بسازد ئ آن را به مشتریان تحویل بدهد. او می گوید:« وقتی به گذشته نگاه می
کنم، می بینم این کارهایی که کردم نشانه روحیه کارآفرینی در من بوده است. عطش براي رسیدن به چیزهاي بیشتر همان ویژگی

 
است که از یک نفر کارآفرین موفق می سازد». 

 
حلال مشکلات 

کارآفرینی واقعی براي شروع کسب وکارش به دردها توجه می کند. وین گاشکریان می گوید «چه چیزي در یک صنعت وجود ندارد و
شما می خواهید آن را تولید کنید؟ آیا فرایندي وجود دارد که بتوان آن را ساده کرد و یا با فروش محصول و خدماتی آن را حل و
فصل کرد؟ پس از اینکه در دهه 90 کارم را در در صنعت بیمه آغاز کردم ،به این فکر کردم که چطور می توان این صنعت را بهبود
بخشید. در آن زمان فهمیدم این صنعت تا چه اندازه کند است. آن زمان، زمانی بود که اینترنت در دسترس قرار گرفت و فکر می
کردم می توان از مسیر ادغام پیشرفت هاي فناوري، تحولی در روندهاي کند در صنعت ییمه ایجاد کرد. در سال 1993، یک سیستم
ثبت نام با لپ تاپ ایجاد کردم، یعنی 10 پیش از این فرایندهاي دیجیتال وارد صنعت بیمه شود. یافتن ها ضعف ها و دردها و
شناسایی راه حل ها یک ویژگی براي کارآفرین است و اگر چنین ویژگی در کسی وجود دارد، او به احتمال زیاد یک کارآفرین بزرگ

 
خواهد بود». 



 
شروع کننده 

وقتی زمان راه انداختن یک کسب وکار فرا می رسد، نخستین کسی که می تواند به شما کمک کند، خود شما هستید. کارآفرینی یک
کار سخت است و براي ضعیف النفس ها نیست. اگر به اندازه کافی انگیزه هدایت یک شرکت را ندارید، نمی توانید شب هاي طولانی
بیدار بمانید و تصمیم هاي سخت بگیرید، کارآفرین موفقی نخواهید بود. کارآفرینان حقیقی می دانند سرنوشت آن ها در دستان

خودشان است و از این باور براي انگیزه بخشیدن به خود براي یافتن بهترین راه استفاده می کنند.



چهارمین نشست شوراي هم اندیشی و تعامل رؤساي مراکز آموزش علمی

کاربردي استان بوشهر در سال 1400 برگزار شد

شماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/07/19
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان بوشهر - به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر؛ چهارمین جلسه شوراي هم
اندیشی و تعامل مراکز آموزش علمی کاربردي استان بوشهر با محوریت آغاز سال تحصیلی 1401-1400 و گرامیداشت 29

امین سالروز تأسیس دانشگاه جامع علمی کاربردي با حضور رئیس واحد استانی، پرسنل و رؤساي 14 مرکز ...

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر؛ چهارمین جلسه شوراي هم اندیشی و تعامل مراکز آموزش
علمی کاربردي استان بوشهر با محوریت آغاز سال تحصیلی 1401-1400 و گرامیداشت 29 امین سالروز تأسیس دانشگاه جامع علمی
کاربردي با حضور رئیس واحد استانی، پرسنل و رؤساي 14 مرکز آموزش علمی کاربردي استان به صورت مجازي در روز یکشنبه

 
مورخ 18 مهرماه سال جاري برگزار گردید. 

این نشست با قرائت کلام االله مجید آغاز و در ادامه مهدي فرازجا
معاون علمی واحد استانی ضمن قرائت دستور کار جلسه،
گزارشی از روند برگزاري کلاس ها و فعالیت تابستانی مراکز
آموزش علمی کاربردي استان ارائه و با توجه به اعلام نتایج
پذیرش دوره هاي کاردانی و کارشناسی ناپیوسته دانشگاه و آمار
پذیرفته شدگان نهایی، تأکیدات لازم را مبنی بر رعایت تقویم و
مقررات آموزشی ثبت نام و دقت در فرآیند انتخاب واحد
دانشجویان نو ورود به عمل آورد. استفاده از مدرسان داراي کد و
تقسیم بندي صحیح دروس رشته در بین مدرسان، نظارت دقیق

بر رصد کلاس هاي مجازي دانشجویان در سامانه ریلاین از سوي رئیس مرکز و کارشناس آموزش، ارائه بسته و سرفصل آموزشی

 
دروس به دانشجویان و مدرسان از دیگران نکات مورد تأکید وي به مراکز آموزش علمی کاربردي سطح استان بود. 

 در ادامه این جلسه دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس واحد استانی بوشهر ضمن تبریک حلول ماه ربیع الاول، گرامیداشت سالروز
تأسیس دانشگاه و تبریک هفته نیروي انتظامی، مرکز آموزش علمی کاربردي فرهنگ و هنر را از لحاظ سابقه آموزشی پیش کسوت و
جوانترین مراکز را مراکز آموزش علمی کاربردي جهاد دانشگاهی و اتاق اصناف عنوان نمود . دکتر اشکپور مطلق با قدردانی از زحمات
و تلاش هاي رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي استان و کارشناسان آنان در فرایند کیفی سازي فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی،

 
اجراي دقیق تقویم آموزشی، انتخاب واحد به موقع دانشجویان و تکریم دانشجویان نو ورود را خواستار شد. 

رئیس واحد استانی، تشکیل بانک اطلاعاتی دانشجویان جدید، هدایت آنان به سمت کارآفرینی و تولید کسب و کار و ایجاد انگیزه در
کسب مهارت هاي اساسی زندگی را از اهم فعالیت هاي مراکز آموزش در آغاز سال تحصیلی جدید براي دانشجویان نو ورود عنوان

 
کرد. 



دکتر اشکپور مطلق افزود : توجه در حفظ و نگهداري و انتقال دانش و مهارت هاي به روز در جامعه، ایده پردازي و خلق ایده از سوي
دانشجویان و مدرسان، برگزاري رویدادهاي شتاب و وبینارهاي هدفمند توسط مدرسین، شرکت و حضور مؤثر مراکز آموزش در
جشنواره ها و نمایشگاه ها و دقت در اجراي تقویم آموزشی و کسب رضایت دانشجویان، برگزاري تورهاي فناوري و مسابقات طرح
کسب و کار، تهیه بانک اطلاعاتی کارآفرینان و ارتقاء سطح بندي از موارد مهم مورد انتظار این واحد استانی براي اجرا از سوي مراکز
آموزش در سال تحصیلی جدید است. رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر خواستار استفاده از ظرفیت علمی مدرسان و
کارآفرینان مراکز آموزش در بسط ظرفیت هاي انتشاراتی و چاپ کتب و مقالات با بهره گیري از فضاي مجازي و توسعه مراکز نوآوري

 
و رشد در سطح استان از سوي مراکز آموزش گردید . 

رئیس واحد استانی با توجه به صدور حکم جدید براي مهندس عیسی حکیمی نیا با عنوان نماینده مراکز آموزش علمی کاربردي
استان بوشهر در شوراي تعامل و هم اندیشی دانشگاه، وي را معرفی و خواستار تعاملات مؤثر رؤساي مراکز بامهندس حکیمی نیا
گردید. در ادامه این نشست مصطفی احمدي معاون اجرایی واحد استانی گزارشاتی از روند فعالیت ها و اقدامات لازم در جشنواره
حرکت با توجه به میزبانی واحد استانی در سطح کشور و همچنین میزان واریزي سهم مراکز در سامانه مجازي واحد استانی را ارائه

 
کرد. 

 دکتر محمد شیخیانی مدیر حراست واحد استانی و اکبر احمدي رئیس اداره نظارت و ارزیابی  واحد استانی نیز گزارشاتی در خصوص
رابطین حراست و لزوم اخذ به موقع تأییدیه هاي تحصیلی دانشجویان و مدرسان، سطح بندي مراکز، انجام بازدیدهاي دوره اي نظارت
و ارزیابی  و اهمیت به روز رسانی سامانه rmis  و گسترش عنوان داشتند . در پایان جلسه نیز رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي
حاضر در جلسه ،گزارشی از  فعالیت ها و اقدامات اجرایی مراکز در طول 6 ماهه اول سال 1400 و نحوه ثبت نام و انتخاب واحد

دانشجویان نو ورود ارائه نمودند.



انتظار وزیر کشور از دوستی

منبع: موجشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر کشور گفت: انتظار حرکت جهشی و جهادي از جناب
مهدي دوستی استاندار جدید هرمزگان داریم تا زمینه

 
شکوفایی بنادر هرمزگان فراهم شود. 

به گزارش خبرگزاري موج هرمزگان، احمد وحیدي وزیر
کشور، در آیین تکریم و معارفه مهدي دوستی استاندار
جدید هرمزگان که با حضور نمایندگان مردم هرمزگان در
مجلس شوراي اسلامی، مسئولان استانی و اصحاب رسانه
در تالار شهید آوینی بندرعباس بیان کرد: استان هرمزگان
با دارا بودن پتانسیل هاي مهم در ابعاد مختلف، در زمره

 
نقاط مطلوب و ویژه محسوب می شود. 

وحیدي بیان کرد: در این استان، تنگه هرمز آبراهی بسیار راهبردي قرار دارد و این تنگه مهمترین شریان نفتی جهان محسوب می

 
شود. 

وي افزود: استان هرمزگان با ظرفیت هاي عظیمی ترانزیت، صنعتی، تولیدي، با مردمی خونگرم و مهربان که مقصد بسیاري از

 
گردشگران از سایر نقاط کشور است و مردم خون گرم هرمزگان از آنها استقبال می کنند. 

وزیر کشور بیان داشت: زمانی که از اقتصاد دریا محور سخن به میان می آید قطعا نام هرمزگان در استراتژي توسعه صنایع، تمدن
دریایی و صنایع دریایی مانند کشتی سازي می درخشد و نقش کلیدي و استراتژیک دارد و در رابطه با توسعه بازرگانی و تجارت نقش

 
هرمزگان، پررنگ و کلیدي تر است. 

 
وحیدي افزود: شرکت ها و بنگاه هاي دانش بنیان در این استان از ظرفیت هاي ویژه اي برخوردار هستند. 

وي ابراز داشت: با توجه به ظرفیت هاي فوق العاده استان آیا روا است که دم از بیکاري و فقر در استان بزنیم، با این حجم از ثروت

 
هرمزگان این آمار از بیکاري و فقر دور از انتظار است. 

وزیر کشور خاطرنشان کرد: اشکالی که در سیستم بوروکراسی اداري ما وجود دارد بسیار دولت محور شده است، بنابراین توسعه
اقتصاد و اداره دولت، مردم محور است، اگر همه فعالیت ها را به تهران و مرکز محدود کنیم و محوریت بر این شهر باشد نمی توان راه

 
به جایی برد. 

وحیدي عنوان کرد: با توجه به ثروت هرمزگان نه تنها نباید این استان جز استان هاي محروم و کم تر توسعه یافته قرار گیرد بلکه این

 
استان محل تزریق توسعه به سایر نقاط کشور است. 

وي گفت: لازمه پیشرفت کشور و استان کارآفرینی در زمینه هاي مختلف است و در این راستا دولت، مردم و دانشگاهیان، نخبگان

 
براي تحقق این امر مهم باید پاي کار قرار گیرند. 

وزیر کشور ابراز داشت: چرا نباید زمانی که از بنادر مهم دنیا سخن به میان می آید، نام بندرعباس بدرخشد قطعا همه ظرفیت و زمینه

 
ها براي شکوفایی این بندر و هرمزگان وجود دارد. 



 
وي اذعان داشت: از جناب دوستی می خواهیم به صورت جهشی و جهادي این ظرفیت هاي را به زمینه ظهور برساند. 

وزیر کشور بااشاره به اینکه پیشنهاد پست هاي زیادي براي جناب دوستی بود، در ادامه گفت: ایشان حتی یکی از کاندیداهاي وزارت
نفت بودند اما صلاح دانستیم با توجه به توانمندي و ظرفیت هاي ایشان، سکان استان مهمی مانند هرمزگان را بر عهده این نیروي

 
انقلابی و جهادي بگذاریم. 

وي در پایان افزود: دشمنان نظام و رژیم صهیونیستی به دنبال تفرقه افکنی و خرابکاري هایی در منطقه و کشورهاي همسایه هستند
اما نظام جمهوري اسلامی اجازه شیطنت به هیچ احدي نخواهد داد.



انتشارات پر سرخ منتشر کرد/دایه به بازار کتاب آمد

منبع: موجشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/07/19

کتاب دایه به قلم انیسه شریفی پور قشمی از سوي

 
انتشارات پر سرخ منتشر شد. 

به گزارش خبرگزاري موج هرمزگان، دایه عنوان کتابی
است به قلم نویسنده قشمی که از سوي انتشارات پر سرخ
منتشر شده است. این کتاب در تیراژ هزار نسخه و به

 
قیمت 68هزار تومان وارد بازار کتاب شد. 

انیسه شریفی پور قشمی نویسنده این کتاب در رابطه با
انتخاب اسم کتاب به خبرنگاران گفت: دایه ها زنانی پرتلاش و مومن با داشتن دانش بومی طب، از قدیم الایام در جامعه حضور

 
پررنگی داشتند، دایه ها پیشگامان توانمندي زنان در جامعه محلی محسوب می شدند. 

شریفی پور در مورد شکل گیري ایده اولیه این کتاب تصریح کرد: همسرم را براي پژوهش هاي میدانی همراهی می کردم و روش
کارش برایم جالب بود؛ یک روز که در جزیره هنگام قرار ملاقات با بابازار و مصاحبه مردم شناسی داشت از من هم خواست تا در مورد
کارآفرینی زنان که دغدغه ام هست بنویسم و من همان روز اولین مصاحبه ام را با یکی از زنان توانمند جزیره هنگام شروع کردم. بعد

 
از یک هفته مصاحبه را پیاده کردم و براي ادامه کار تشویق شدم. 

وي ادامه داد: در واقع سال 95 پروژه استارت خورد و دیگر هر روستایی می رفتم جویاي زنان توانمند و کارآفرین آن روستا می شدم،

 
عکس می گرفتم و مصاحبه تهیه می کردم و کم کم ساختار کتاب را در ذهنم تنظیم می کردم. 

این نویسنده اذعان داشت: تصمیم گرفتم کارآفرینان را در چند بخش دسته بندي کنم. تعدادي زنان را خودم لیست کردم و تعدادي
زن نیز معرفی شدند و هر چه جلوتر می رفتم زنان بیشتري را کشف می کردم که گنجاندن همه بانوان عزیز در کتاب حاضر مقدور

 
نبود. 

وي گفت: ساختار نوشتاري ام از زبان شخص سوم است. در ابتدا از محیط کار و فعالیت هر زن توصیف کرده ام و سپس بیوگرافی و

 
روش کارش را شرح داده ام و در نهایت چالش ها و برنامه هایی که پیش رو دارد بیان شده است. 

شریفی پور قشمی اذعان داشت: انگیزه من معرفی بانوان توانمند گمنام جزیره است که این حرکت کوچک باعث خودباوري بیش از

 
پیش زنان و دختران شود و هنر و میراث ارزشمند ما رونق بگیرد و پایدار بماند. 



وي در پایان خاطرنشان کرد: از تمام کسانی که در این مسیر همراهم بودند به خصوص زنان جامعه محلی سپاسگزارم و از آقاي ایرج
اعتمادي مدیریت انتشارات پرسرخ که زحمت چاپ کتاب را بعهده داشتند کمال تشکر را دارم.



دکتر امید در پیامی به مناسبت سالروز تاسیس دانشگاه از تصویب دومین برنامه

راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404 خبر داد

شماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/07/19
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان قزوین - دکتر محمدحسین امید ریاست عالی دانشگاه جامع علمی کاربردي با تبریک بیست و نهمین سالروز
تاسیس دانشگاه، از تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه در افق 1404 خبر داد.

دکتر محمدحسین امید ریاست عالی دانشگاه جامع علمی کاربردي با تبریک بیست و نهمین سالروز تاسیس دانشگاه، از تصویب

 
دومین برنامه راهبردي دانشگاه در افق 1404 خبر داد. 

دکتر محمدحسین امید ریاست عالی دانشگاه جامع علمی کاربردي در پیامی به مناسبت بیست و نهمین سالروز تاسیس دانشگاه، از

 
تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه در افق 1404 خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان قزوین، ریاست عالی دانشگاه جامع علمی کاربردي در این پیام بر رویکرد

 
کیفیت  افزایی و مأموریت  گرایی آموزش هاي مهارتی دانشگاه تاکید نموده است. متن این پیام به شرح زیر است: 

 
«بسمه تعالی» 

هیجدهم مهرماه، سرآغاز شکوفایی و بالندگی دانشگاه جامع علمی کاربردي بعنوان مولود مبارك و پرخیر انقلاب اسلامی است که آثار
و دستاوردهاي عظیم آن در پهنه گسترده کشور نمایان گردیده و آحاد جامعه را بهره مند ساخته است. این دانشگاه در دوره جدید
فعالیت با رویکرد کیفیت افزایی و مأموریت گرایی به ساماندهی و ارتقاي ارکان آموزشی اهتمام جدي ورزیده و گرایش نسل جوان

 
جامعه و خانواده  ها را به سمت آموزش هاي مهارتی نوید بخشیده است. 

امروز با تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404 منطبق با شرایط و الزامات روز کشور و اجراي آن
در تمامی سطوح این دانشگاه، گامی عملی در راستاي عینیت  بخشی و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی و تقویت دولت محترم برداشته شده است و در سالی که از سوي مقام معظم رهبري(مدظله العالی) به نام سال تولید،
پشتیبانی  ها و مانع  زدایی ها نامگذاري شده است، با تقویت رویکرد مهارت آموزي و کارآفرینی، تربیت نیروي انسانی ماهر، کاردان و

 
متعهد، بعنوان پیشران و پشتیبان اصلی تولید در کشور، سرلوحه فعالیت  ها و برنامه هاي دانشگاه قرار گرفته است. 

اینجانب بیست و نهمین سالروز تأسیس دانشگاه جامع علمی کاربردي را به تمامی دست  اندرکاران نظام آموزش عالی علمی-کاربردي
اعم از دانشجویان عزیز، هیات علمی و مدرسان ارجمند و کارکنان خدوم و دلسوز دانشگاه و رؤساي محترم مراکز آموزش علمی
کاربردي در سراسر کشور تبریک و تهنیت عرض می  کنم. امید است در طلیعه سی  امین سال فعالیت دانشگاه، با یاري خداوند متعال،
تلاش و مجاهدت کلیه عزیزان و بهره مندي از تجارب سه دهه گذشته، با همت و عزم جدي تر و قدم هاي استوارتر در تحقق اهداف
عالی دانشگاه گام برداشته و جایگاه خود را بعنوان بزرگترین دانشگاه مهارتی کشور تثبیت و حرکت به سمت دانشگاه نسل سوم و

کارآفرین را محقق سازیم و سرافرازي میهن اسلامی مان را شاهد باشیم.



بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه صنایع غذایی ارائه می شود

منبع: فودناشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی گفت: همزمان با 16 اکتبر (24 مهر ماه) «روز جهانی غذا» و «هفته غذا در
کشور»، بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی ارائه می شود.

دکتر قدیر رجب زاده گفت: خدمات ارائه شده در این بسته
تخصصی شامل آزمایشگاهی، فنی و تخصصی، واگذاري
دانش فنی، مشاوره، تحقیق و توسعه، ثبت اختراع و
حفاظت از مالکیت معنوي و آموزش هاي تخصصی پرسنل

 
و نیروي انسانی شاغل در صنایع غذایی است. 

وي شعار سازمان جهانی فائو در روز جهانی غذا در سال
2021 را " اقدامات ما آینده ما را می سازد: تولید بهتر،
تغذیه بهتر، محیط زیست و زندگی بهتر" عنوان کرد و

یادآور شد: این مؤسسه با توجه به رسالت هاي ملی و فرا ملی خود در این عرصه ضمن حمایت هاي همه جانبه از صنایع غذایی فعال
در کشور، تمام تلاش خود را براي انجام پژوهش هاي کاربردي و فناورانه با تاکید بر ارتقاي ارزش افزوده، امنیت و ایمنی محصولات

 
غذایی، ارائه خدمات علمی - تخصصی به مراکز صنعتی و ایفاي نقش مؤثر در سیاست هاي ملی انجام داده است. 

به نقل از روابط عمومی مؤسسه علوم و صنایع غذایی، رجب زاده از ارائه بسته تخصصی بهره وري صنایع غذایی در هفته غذا به عنوان
یکی از اقدامات این مؤسسه براي ترویج پژوهش و نوآوري در صنعت غذاي کشور نام برد و گفت: صاحبان صنایع، دانشجویان و
متخصصان صنایع غذایی می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر در بازه زمانی 24 تا 30 مهر ماه 1400 با دفتر کارآفرینی و ارتباط با

جامعه مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی و شماره هاي 35425409-051 و 35425364-051 تماس بگیرند.



رییس اداره توسعه کارآفرینی مازندران تاکید کرد: مراکز مشاوره، مکانی

براي تقویت اکوسیستم کارآفرینی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/07/19

خبرگزاري آریا - رییس اداره توسعه کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت:مراکز مشاوره، مکانی براي تقویت
اکوسیستم کارآفرینی ، ارائه مشاوره هاي تخصصی مبتنی بر دانش کاربردي و نوآوري در جهت افزایش ضریب موفقیت کسب و کارها

 
و کمک به بهبود فضاي کسب و کار است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان مازندران، علی اسلامی رییس اداره توسعه کارآفرینی اداره کل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران در گفت وگو با نداي تجن مراکز مشاوره این اداره را مکانی براي تقویت اکوسیستم کارآفرینی،
ارائه مشاوره هاي تخصصی مبتنی بر دانش کاربردي و نوآوري در جهت افزایش ضریب موفقیت کسب و کارها و کمک به بهبود فضاي

 
کسب و کار مطرح کرد. 

به گفته علی اسلامی برخی افراد، کارآفرینان را با کارفرمایان اشتباه می گیرند، در حالی که کارآفرینان افرادي هستند که به ایجاد

 
شغل پرداخته، جرأت ریسک، آینده نگري (دانش آینده)، خلق ثروت و پیشروبودن از ویژگی هاي آنان است. 

وي ادامه داد: در حال حاضر نام 116کارآفرین برتر در بانک اطلاعاتی اداره توسعه کارآفرینی ثبت شده است که در تلاش هستیم تا در

 
کنار کارآفرینان به رشد و موفقیت و همین طور پیشرفت آنان یاري رسانیم. 

رییس اداره توسعه کارآفرینی اداره کل تعاون، کارو رفاه اجتماعی مازندران به اکوسیستم کارآفرینی در استان اشاره کرد که دانشگاه
ها، مراکز رشد، پارك علم و فناوري، شتاب دهنده ها، سازمان هاي مختلف، صندوق هاي سرمایه گذاري و همین طور رسانه ها از

 
بازیگران اصلی آن هستند که اداره کل تعاون سعی در برقراري اتصال زنجیروار میان آنان دارد. 

 
مراکز مشاوره، مکانی براي تقویت اکوسیستم کارآفرینی 

وي اعطاي مجوز فعالیت مراکز مشاوره از سوي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان را از فعالیت هاي این اداره عنوان کرد که
این مراکز به تقویت اکوسیستم کارآفرینی، ارائه مشاوره هاي تخصصی مبتنی بر دانش کاربردي و نوآوري در جهت افزایش ضریب

 
موفقیت کسب و کارها و کمک به بهبود فضاي کسب و کار می پردازند. 

اسلامی مرکز شتاب دهی یا شتاب دهنده ها را محلی براي پیاده سازي ایده ها و فراهم آوردن امکانات و مکان مناسب براي گروه هاي

 
استارت آپی توصیف کرد که به افراد کمک می کند تا ایده را به مرحله تجاري سازي برسانند. 

این کارشناس با بیان اینکه دانشگاه هاي نسل اول آموزش محورمبتنی برفعالیت تعلیمی و نسل دوم مبتنی بر آموزش و تحقیق بودند
که مهارت و تجربه کار را براي فارغ التحصیلان فراهم نمی کردند، گفت: دانشگاه هاي جدید یا نسل سوم نیاز محور یا مبتنی بر نیاز

 
جامعه راه اندازي شدند تا نیروي کار آموزش دهند. 

وي ادامه داد:اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مجوزبرگزاري رویداد کافه کارآفرینی را به دانشگاه ها می دهد تا گفتگوي مبتنی

 
برعلم و اشتراك گذاري تجربیات کارآفرینی صورت گیرد که براي نخستین بار در سال 97 دانشگاه مازندران این رویداد را اجرا کرد. 

 
تاسیس باشگاه کارآفرینان نوجوان با هدف پرورش خلاقیت دانش آموزان 

اسلامی افزود:اداره کل تعاون، کارو رفاه اجتماعی استان با همکاري اداره کل آموزش و پرورش مازندران به منظور پرورش نوجوان،
نوآور، افزایش خلاقیت و تقویت پرسشگري و احساس خودکارآمدي نوجوانان اقدام به تاسیس باشگاه کارآفرینی نوجوانان کرد که یک

 
دوره آن درشهرستان تنکابن با حضور 50دانش آموز12الی 15سال دختر و پسر در مدت یک ساله و نیم برگزار شد. 

وي بیان کرد: دوره دوم باشگاه کارآفرینان نوجوان با حضور دانش آموزان در شهرستان قائمشهر در حال اجراست که باتوجه به شیوع



 
بیماري کووید-19هم اکنون به صورت مجازي انجام می شود. 

 
19 مهر 1400 12:02 

 
کد خبر : 246,576 

 
کلیدواژه ها: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران,کارآفرینی,مراکز مشاوره,باشگاه کارآفرینان نوجوان 

نظرات بینندگان



پرداخت 892 فقره تسهیلات با اعتبار 489 میلیارد ریال در زنجان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/07/19

خبرگزاري آریا - مدیر صندوق کارآفرینی امید زنجان از پرداخت 892 فقره تسهیلات با اعتباري بالغ بر 489 میلیارد ریال در استان

 
زنجان خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان، علی عبداللهی از پرداخت 892 فقره تسهیلات با اعتباري
بالغ بر 489 میلیارد ریال در استان زنجان خبر داد و گفت: از این تعداد 354 فقره تسهیلات اشتغال با اعتبار 441 میلیارد ریال است

 
و تعداد 538 فقره تسهیلات در سایر سرفصل ها با اعتباري بالغ بر 48 میلیارد ریال است. 

وي همچنین پرداختی استان در حوزه اشتغال روستایی از زمان اجراي طرح را یک هزار و 177 فقره با اعتباري بالغ بر 966 میلیارد

 
ریال اعلام کرد. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید زنجان گفت: در این راستا تعداد 888 فقره طرح بالغ بر 862 میلیارد ریال به صورت عادي و تعداد 282

 
فقره طرح به مبلغ 104 میلیارد ریال به معرفی شدگان نهاد هاي حمایتی پرداخت شده است. 

 
19 مهر 1400 12:04 

 
کد خبر : 246,614 

 
کلیدواژه ها: عبدالهیصندوق کارآفرینی و امید,زنجان,اشتغال,کارآفرینی 

نظرات بینندگان



670 معدن به چرخه تولید مجدد بازگشت

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/07/19

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس گفت:

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه

 
معادن کوچک مقیاس گفت: 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از ایرنا، سید رضا عظیمی
فزود: از ابتداي آغاز طرح تا پایان شهریورماه امسال،
شناسایی، پایش و اولویت بندي هفت هزار معدن، محدوده
معدنی (اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف) و محدوده

 
هاي مزایده اي بر اساس مزیت نسبی هر استان انجام شد. 

دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه
معادن کوچک مقیاس اضافه کرد: از این تعداد بر روي یک

هزار و 713 معدن اقدام کلینیکی انجام و راه حل ارائه شد که در مجموع 670 معدن احیاء و توسعه یافته، همچنین حمایت و توسعه

 
15 واحد فرآوري در سطح کشور از اقدامات طرح است. 

وي خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن، اجراي پروژه هاي زیرساخت مورد نیاز معادن با حمایت
مجري طرح زیربناهاي لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به
صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات (که 23 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است) و حمایت

 
از هشت استارتاپ معدنی، قابل ذکر است. 

عظیمی تاکیدکرد: ایمیدرو این طرح را با هدف تامین خوراك براي صنایع معدنی مصرف کننده مواد معدنی، افزایش تولید و تکمیل
زنجیره محصولات و توسعه و ایجاد اشتغال پایدار از ابتداي سال 98 در راس برنامه هاي جاري لحاظ کرده و به صورت مستمر و طی

 
جلسات تخصصی اقدامات و عملکرد این طرح با حضور ریاست هیات عامل ایمیدرو پایش می شود. 

 
اقدامات انجام شده در نیمه نخست امسال 

وي گفت: گزارش 6 ماهه طرح احیاء حاکی از پایش بیش از چهار هزار محدوده معدنی در 21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات

 
اخذ شده از وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 

عظیمی بیان داشت: با همکاري کارگروه استانی طرح احیاء، بر روي بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی شامل رفع موانع اداري،
سرمایه گذاري، معارضان محلی و غیره انجام شد که بر این اساس در مجموع 271 معدن (با احتساب معادن بازمانده از پارسال) احیاء



 
شده و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. 

این مسوول با بیان اینکه همه این اقدامات با وجود محدودیت هاي کرونا انجام شده، خاطرنشان کرد: معادن احیاء و توسعه یافته
مذکور در 6 ماهه نخست امسال پس از فعال سازي نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش از 2 هزار نفر و قابلیت افزایش

 
ظرفیت تولید تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هستند. 

طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس از اواخر سال 96 اجرایی و در سال 98 به عنوان یکی از طرح هاي اقتصاد

 
مقاومتی مطرح شد. 

در سال 98 براي احیا و فعال سازي 150 معدن کوچک مقیاس برنامه ریزي و در نهایت 146 معدن فعال شد؛ سال گذشته نیز با
اینکه احیا 200 معدن مبناي کار قرار گرفت، اما در نهایت 253 معدن فعال سازي و علاوه بر آن حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري

 
نیز انجام شد. 

ایران داراي 68 نوع از انواع مختلف مواد معدنی است. ذخایر اثبات شده سنگ آهن ایران به مقدار 2.7 میلیارد تن (هشت دهم درصد
کل ذخایر جهان) و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار 2.6 میلیارد تن (چهار دهم درصد از ذخایر جهانی) است. ایران همچنین داراي

 
11 میلیون تن روي (چهار درصد از ذخایر جهانی) است. 

کل ذخایر اثبات شده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد شده که با اجراي اولویت نخست اکتشافی کشور در گستره  اي به
مساحت 500 هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به بیش از 100 میلیارد تن برسد. از این رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از

حوزه  هاي مهم و اثرگذار در تولید و تجارت کشور به شمار می آید.



هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/07/19

عصر اعتبار- یک کارشناس حوزه اشتغال معتقد است از یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی راه اندازي
کرد. وي هزینه ایجاد شغل در بخش تعاونی را یک سوم دیگر بخش ها عنوان کرده و می گوید: در دو سال تعداد شغلی که

در بخش تعاون حفظ شده بالاتر از دیگر بخشها بوده است.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از ایسنا، رضا محمودي درخش با تاکید بر ضرورت بهره مندي از ظرفیتهاي بخش
مردمی تعاون در ایجاد اشتغال اظهار کرد: بخش تعاون از ظرفیتهاي خوبی برخوردار است و در قالب تعاونی ها می توان بسیاري از

 
ایده هاي کسب و کار و اهداف پیش بینی شده در حوزه اشتغال را محقق کرد. 

وي درباره استفاده از ظرفیت بخش تعاون براي ایجاد سالانه یک میلیون شغل در کشور، گفت: معتقدم حتما نباید یک میلیون شغل
را در بخش تعاون ایجاد کرد ولی می توانیم با توجه به حضور تعاونی ها در گرایشهاي مختلف و بخشهاي تولیدي، توزیعی، خدماتی،

 
صنعتی و معدنی از ظرفیت بالاي این تشکل ها بهره برداري کنیم. 

این کارشناس حوزه اشتغال، هزینه ایجاد شغل در بخشهایی مثل تعاون را بسیار پایین و یک سوم کمتر از سایر بخشها عنوان کرد و
گفت: اگر بخواهیم یک شغل ایجاد کنیم دستکم 200 میلیون تومان هزینه لازم دارد در حالی که در بخش تعاون این هزینه زیر 120

 
میلیون تومان است چون یک تعاونی با هم افزایی حداقل هفت نفر تشکیل می شود و سرمایه هایشان در کنار هم قرار می گیرد. 

محمودي درخش با بیان اینکه از یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی راه اندازي کرد، گفت: در دو سال گذشته
تعداد شغلی که بخش تعاون تثبیت کرده و نگه داشته به شدت بالاتر از بخشهاي خصوصی و دولتی بوده است چون افراد خودشان

 
عضوي از تعاونی بودند و در این فضا نیروهایشان را کاهش ندادند بلکه سودشان را کم کردند و در مقابل اشتغال خود را حفظ کردند. 

به گفته وي، تعاونی ها نه در ایران بلکه در سطوح جهانی از انعطاف پذیري بالایی نسبت به مشاغل بخش خصوصی و دولتی برخوردار

 
هستند و مدل انعطاف پذیري آنها باعث می شود که در تولید و اشتغال و رشد و توسعه اقتصاد مشارکت و نقش موثري داشته باشند. 

این کارشناس حوزه اشتغال در پایان گفت:دولت می تواند در تسهیلات پرداختی یا معافیت مالیاتی و بیمه اي براي تعاونی هاي بالاي
500 نفر عضو که در حوزه تولید و خدمات تعدادشان بیشتر است به کمک بیاید و یا بخشی از هزینه هاي بیمه نیروهاي شاغل در

بخش تعاون را کاهش دهد و از این طریق آنها را مورد حمایت قرار بدهد.



صنعت پتروشیمی جهان در سال 2021 و چشم انداز آن

منبع: نیپناشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/07/19

صنعت پتروشیمی ایالات متحده آمریکا پس از افول بسیار قابل توجه در سال 2020، از سال 2021 روند بهبود آغاز می شود
و این روند در سال 2022 تقویت می شود

 
 

صنعت پتروشیمی ایالات متحده آمریکا پس از افول بسیار قابل توجه در سال 2020، از سال 2021 روند بهبود آغاز می شود و این

 
روند در سال 2022 تقویت می شود 

پاندمی کووید-19 جدیدترین و طولانی ترین رکود اقتصادي را از دهه 1930 تا کنون به همراه داشته است، رکودي که بر همه ابعاد
زندگی بشر تاثیر گذاشته است. چین در میان همه کشورهاي جهان اولین کشوري بود که تحت تاثیرات عمیق شیوع ویروس
کووید-19 قرار گرفت و البته اولین کشوري بود که از این رکود خارج شد. پایان رکود در چین به دلیل محرك هاي مالی و پولی در
این کشور، افزایش سرعت واکسیناسیون، و تغییر سریع منابع در اقتصاد این کشور بود. ایالات متحده آمریکا به عنوان قدرت اول

 
اقتصادي جهان نیز احتمالاً تا پایان سال 2021 از رکود اقتصادي خارج خواهد شد. 

در سایر کشورهاي دنیا و در اکثر آنها کلید اصلی خروج از رکود اقتصادي سرعت واکسیناسیون است، این در حالی است که تعداد
مبتلایان ویروس کووید-19 در حال کاهش است و به همین ترتیب اقتصاد این کشورها هم به تدریج در حال خروج از رکود است، به
شرطی که اقتصاد کشورها بتوانند در برابر رکود فراگیر ناشی از شروع این ویروس پایدار باشند. اما نکته قابل توجه در این باره این

 
است که احتمالاً بهبود شرایط اقتصادي به رغم همه ریسک هاي ناشی از شیوع ویروس کووید-19 ادامه خواهد داشت. 

 
مهمترین ریسک که در این زمینه کشورهاي مختلف را تهدید می کند ریسک افزایش تورم به خصوص در ایالات متحده آمریکاست. 

چشم انداز متغیرهاي اقتصاد کلان در سراسر جهان اقتصاد جهان در حال خروج از بدترین رکود اقتصادي از زمان بحران بزرگ دهه
1930 است، چرا که برنامه واکسیناسیون به طور موفقیت آمیزي در کشورهاي مختلف در حال اجراست و به همین دلیل برخی از
محدودیت ها در این کشورها برداشته شده و کسب و کارها به حالت عادي بازگشته اند. محرك هاي مالی و همچنین افزایش پس
انداز در دوره بحران اقتصادي ناشی از شیوع ویروس کووید-19 باعث شده است که تقاضا در اقصی نقاط جهان در حال افزایش باشد.

 
ضمن اینکه میزان تولید و تجارت در سراسر کشورهاي جهان نیز در حال رسیدن به رقم هاي قبل از شروع بحران اقتصادي است. 



اما نباید از نظر دور داشته باشیم که هنوز هم موارد ابتلا به ویروس کووید-19در سطوح بالاي تاریخی قرار دارد و بحران همچنان در
کشورهایی مانند هند، برزیل و بسیاري از سایر کشورها ادامه دارد. این در حالی است که رشد اقتصادي در میان بخش هاي اقتصادي
و بخش هاي تولیدي همچنان نامتوازن است. در بسیاري از کشورهاي جهان نیز تورم در حال افزایش بوده است. ریسک هاي متعدد و

 
انواع نااطمینانی در بازارهاي جهانی نیز بیداد می کند. 

 
نمودار 1- شاخص هاي اقتصاد جهانی 
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انتظار می رود، تولید ناخالص داخلی جهان در سال 2021 به میزان 1/6 درصد و در سال 2022 به اندازه 4/4 درصد رشد کند.
همچنین پیش بینی می شود که میزان تجارت جهانی در سال 2021 به اندازه 4/8 درصد و در سال 2022 به اندازه 8/4 درصد رشد

 
کند. 

به رغم اختلالات بسیار زیادي که در زنجیره عرضه به وجود آمده است انتظار می رود که تقاضا براي انواع کالاها افزایش یابد.
همچنین تخمین زده می شود که تولید صنعتی جهان در سال 2021 به اندازه 2/7 درصد و در سال 2022 به میزان 6/4 درصد

 
افزایش یابد. 

چشم انداز اقتصاد کلان ایالات متحده آمریکا روند بهبود اقتصادي ایالات متحده آمریکا در طول فصل اول سال 2021 شدت گرفت.
محرك هاي مالی فدرال، واکسیناسیون و افزایش تقاضا باعث شده است که روند بهبودي در سرتاسر بخش ها سرعت بگیرد. ضمن این

 
که انتظارات مثبت نیز در حال بهبودي است. 

 
نمودار 2- شاخص هاي اقتصادي ایالات متحده آمریکا 
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همانطور که در نمودار 2 مشاهده می شود، انتظار می رود تولید ناخالص داخلی ایالات متحده آمریکا، پس از یک کاهش سه و نیم
درصدي در سال 2020، در سال 2021 به سطوح قبلی خود بازگردد و به اندازه 4/6 درصد رشد کند و این رشد در سال 2022 نیز به

 
اندازه 4.3 درصد ادامه یابد. 

مخارج مصرفی که تقریباً 70 درصد از اقتصاد ایالات متحده آمریکا را به خود اختصاص می دهد نیز احتمالاً به اندازه 7/6 درصد در

 
سال 2021 و 3/4 درصد در سال 2022 رشد خواهد داشت. 

سرمایه گذاري تجاري نیز که در سال 2022 به اندازه 2/5 درصد کاهش یافته بود، بر اساس پیش بینی ها در سال 2021 و اندازه 2/8

 
درصد و در سال 2022 به میزان 2/6 درصد رشد خواهد کرد. 



بازار اشتغال نیز بهبود خواهد یافت اما هنوز هم در برخی از بخش هاي صنعتی روند قبلی ادامه خواهد داشت. انتظار می رود که نرخ

 
بیکاري در حال کاهش باشد و در سال 2021 به طور متوسط به عدد 4/5 درصد و در سال 2022 به 2/4 درصد برسد. 

چشم انداز بخش هاي تولید کننده کالاهاي مصرفی نهایی در سال 2020 میزان فروش خودرو به 14/4 میلیون کاهش پیدا کرد، اما
انتظار می رود که به رغم کمبود مواد اولیه کلیدي و محدودیتهاي تولیدي، تولید متوسط خودرو در سال هاي 2021 و 2022 به 17

 
میلیون خودرو برسد. 

کاهش تاریخی نرخ سود تسهیلات مسکن و همچنین دورکاري هایی که به دلیل شیوع ویروس کووید-19 رایج شده بود، باعث شد که

 
تقاضا براي مسکن در سال 2020 به شدت افزایش پیدا کند و این روند به سال 2021 نیز تسري یابد. 

 
نمودار 3- مقایسه بازارهاي خودرو و مسکن در ایالات متحده آمریکا 
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تعداد مجوزهاي صادر شده براي ساخت مسکن در سال 2020 به عدد 1.4 میلیون رسید و انتظار می رود که این عدد در سال 2021
به رقم 1.59 میلیون برسد ( این رقم بالاترین رقم از زمان شروع بحران مسکن است)، اما انتظار می رود که در سال 2022 با کاهش

 
اندکی به رقم 1.56 میلیون برسد. 

چشم انداز صنایع تولید کننده کالاهاي مصرفی نهایی از آنجایی که مخارج مصرفی از خدمات به کالاها منتقل شده است بلافاصله پس
از پایان قرنطینه ها تولید به طور چشم گیري افزایش پیدا کرده است. فعالیت هاي صنعتی نیز از فصل سوم سال 2020 کم کم بهبود
پیدا کرد و این بهبود در حال شتاب گیري است. اگرچه اختلالات مربوط به زنجیر هاي عرضه از آب و هوا گرفته تا مسائل پشتیبانی

 
موانع و مشکلات بسیاري را در صنایع مختلف ایجاد کرده است. 

 
نمودار 4- مقایسه میزان تولید در صنایع مختلف ایالات متحده آمریکا 
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همانطور که در نمودار 4 مشاهده می کنید، در سال 2021 تولید صنعتی به رقم 5/5 رسید، و انتظار می رود که در سال 2022 به

 
رقم 3/4 کاهش یابد. 

انتظار می رود که تا پایان سال 2021 همه صنایع رشد چشمگیري داشته باشند، این رشد به خصوص در صنعت تولید کالاهاي

 
مصرفی بادوام بسیار قابل توجه خواهد بود. 



چشم انداز صنعت پتروشیمی و گاز طبیعی تا پایان سال 2021 نفتا یکی از فرآورده هاي نفتی است که قیمت آن به شدت به قیمت
نفت وابسته است. اتان یک گاز طبیعی مایع است که به همراه گاز طبیعی تولید می شود و به همین دلیل قیمت آن وابسته به قیمت

 
گاز طبیعی است. 

به دلیل اینکه تولیدکنندگان رقیب در اروپا و آسیا معمولاً از نفت به عنوان خوراك اصلی استفاده می کنند و در مقابل تولیدکنندگان
آمریکاي شمالی معمولاً از اتان و سایر خوراکهاي NGL استفاده می کنند، به منظور سنجش میزان رقابت پذیري فرآورده هاي
پتروشیمی که در ایالات متحده آمریکا تولید می شوند، ما نسبت قیمت نفت و گاز طبیعی را به عنوان معیار سنجش خود در نظر می

 
گیریم. 

 
نمودار 5- نسبت قیمت نفت و گاز طبیعی 

 
 

 
 EIA, NYMEX, ICE, Oxford Economics :منبع

اگر بر اساس اطلاعات درج شده در نمودار 5 بخواهیم با یک قانون سرانگشتی میزان رقابت پذیري فرآورده هاي پتروشیمی تولید شده
در ایالات متحده آمریکا را تعیین کنیم، زمانی که نسبت قیمت نفت و گاز طبیعی بالاتر از 7 است، فرآورده هاي پتروشیمی نسبتاً

 
داراي مزیت هستند، و زمانی که این نسبت کمتر از 7 است، این فرآورده ها مزیت نسبی خود را از دست می دهند. 

همانطور که در نمودار 6 مشاهده می کنید، صنعت پتروشیمی ایالات متحده آمریکا پس از افول بسیار قابل توجه در سال 2020، از
سال 2021 روند بهبود آغاز می شود و این روند در سال 2022 تقویت می شود. بر اساس پیش بینی هاي صورت گرفته روند رشد
صنعت پتروشیمی ایالات متحده آمریکا تا سال 2025 ادامه خواهد داشت. اگرچه از سال 2023 تا سال 2025 اندازه رشد صنعت

 
پتروشیمی اندکی کاهش خواهد یافت. 

 
نمودار 6- صنعت پتروشیمی ایالات متحده آمریکا به سطوح قبل از بحران پاندمی کرونا می رسد 

 
 

Chemical Processing Webinar, American Chemistry Council, June 2021 :منبع



یکصد و چهل و هشتمین نشریه الکترونیکی پیام پتروشیمی منتشر شد

منبع: نیپناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/07/19

یکصد و چهل و هشتیمن شماره نشریه الکترونیکی پیام پتروشیمی با موضوع ها، تحلیل ها و گزارش هاي کارشناسی و
آکادمیک در زمینه توسعه متوازن و آینده پایدار صنعت پتروشیمی منتشر شد.

یکصد و چهل و هشتیمن شماره نشریه الکترونیکی پیام
پتروشیمی با موضوع ها، تحلیل ها و گزارش هاي
کارشناسی و آکادمیک در زمینه توسعه متوازن و آینده

 
پایدار صنعت پتروشیمی منتشر شد. 

به گزارش نیپنا؛ در این شماره گفتگو، مصاحبه با احمد
صادقی، عضو کمیسیون انرژي اتاق بازرگانی تهران ،
گزارش با موضوع خط لوله اتیلن غرب؛ خط آبادانی،

اشتغال و توسعه متوازن، جهان پتروشیمی با موضوع صنعت پتروشیمی جهان در سال 2021، مقالات با موضوع به سوي یک آینده

 
پایدار در صنعت پتروشیمی: استراتژي هاي افزایش سودآوري منتشر شده است. 

همچنین خوانندگان می توانند مطالب دیگري درباره منابع انسانی با موضوع تاثیر گردش شغلی، آموزش و محیط روانی و فیزیکی بر
بهره وري نیروي انسانی در صنعت پتروشیمی ، سرمایه گذاري با موضوع نقش سیستم هاي مواد پیشرفته، هوش مصنوعی و یادگیري
ماشین در صنعت پتروشیمی ، محیط زیست با موضوع تقویت چارچوب هاي قانونی اتحادیه اروپا براي مقابله با فشارهاي محیط
زیستی و سلامت بخش خصوصی با موضوع معرفی هلدینگ هاي پتروشیمی مطرح جهان: صنایع اوِونیک ،صنایع تکمیلی با موضوع آیا
تولید مواد شیمیایی صنایع پایین دستی را نجات می دهد؟ و بخش ترجمه آیا تولید مواد شیمیایی صنایع پایین دستی را نجات می

دهد؟ را در این نسخه الکترونیکی مشاهده کنند.



پیشنهاد به وزارت صمت

منبع: ایرناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/07/19

تهران- ایرنا- روزنامه شرق در یادداشتی نوشت: عملکرد توابع وزارت صمت نشان می دهد که متأسفانه خواسته یا ناخواسته،
نتوانسته است به کمک سیاست هاي پولی و مالی یعنی بانک مرکزي و وزارت اقتصاد و دارائی، حتی سایر بخش ها از جمله

قوه قضائیه، سازوکار صنایع و معادن را با تبیین راهبرد صنعتی برنامه ریزي کند.

تهران- ایرنا- روزنامه شرق در یادداشتی نوشت: عملکرد
توابع وزارت صمت نشان می دهد که متأسفانه خواسته یا
ناخواسته، نتوانسته است به کمک سیاست هاي پولی و
مالی یعنی بانک مرکزي و وزارت اقتصاد و دارائی، حتی
سایر بخش ها از جمله قوه قضائیه، سازوکار صنایع و معادن

 
را با تبیین راهبرد صنعتی برنامه ریزي کند. 

در ادامه یادداشت 19 مهر 1400 روزنامه شرق به قلم مراد
راهداري هیات علمی گروه اقتصاد دانشگاه پیام نور می
خوانیم: از سوي دیگر دیپلماسی اقتصادي ما در ارتباط با

حوزه فعالیت آن وزارت خوب عمل نکرده است یا بالعکس، یعنی این وزارت نتوانسته است از قابلیت آن وزارت به خوبی بهره برداري
تِهِ. نکاتی ذیلاً بنا به وظیفه تقدیم می دارد. متأسفانه، حدود کند. لذا از منظر تکلیف شرعی و ملی، کُلُّکُمْ رَاعٍ وَ کُلُّکُمْ مَسْئُولٌ عَنْ رَعِیَّ
دو دهه است که بر اساس شناخت وضع موجود هر صنعت در اقتصاد ایران تصمیم گیري نمی شود که کدام صنعت مورد توجه رشد

 
بیشتري قرار گیرد تا سبب حرکت دیگر حوزه هاي تخصصی شود. این شناخت باید مبتنی بر مطالعات علمی باشد. 

حتی هدفگذاري و رشد در یک یا چند حوزه محدود به عنوان راهبرد، باید بر اساس کار پژوهشی باشد. مثلا براي راهبرد مهمی مانند
ساخت چند میلیون مسکن در ظرف چند سال محدود، زنجیره صنعتی مرتبط چه نقشی باید ایفا کنند؟ امکانات کشور محدود است،
با رعایت اصل همزمانی که به سرمایه گذار ضروري در همه امور تأکید دارد، مع الوصف رشد در همه زمینه هاي صنعتی به صورت

 
برابر ممکن نیست. همه صنایع با اتکاي به رفتار خود باید رشدي طبیعی را داشته باشند. 

بر اساس فضاي کسب و کار سالمی که حاکمیت ملزم به ایجاد آن است که متأسفانه نتوانسته ایم آن را به طور مطلوب شکل دهیم،
ولی طبق شعار سال درصدد اصلاح و ساخت فضاي کسب و کار مطلوب هستیم. امیدواریم آن وزارت علی القاعده در این خصوص
همت لازم را مبذول دارد و نقش مهمی را ایفا کند. اما آنچه راهبرد صنعتی قرار می گیرد باید در کانون توجه براي پشتیبانی هاي
بیشتر و خاصی قرار گیرد که شرح فنی آن اینجا نمی گنجد. شایان ذکر است که انواع راهبردهاي صنعتی وجود دارد که به اقتضاي

 
شرایط، انتخاب می شوند. 

مانند: جایگزینی واردات، توسعه صادرات، توسعه صنایع خاص مثل خانگی، پایین دستی پتروشیمی و...؛ انتخاب راهبرد برهان می
خواهد. راهبردها در طول زمان ثابت نیستند و تغییر وضعیت می دهند. در مقطعی با یک فهرست از حمایت هاي مورد نیاز خاص



برخوردار خواهند بود و بعد در مقاطع بعدي کم رنگ و به جاي آن صنعتی دیگر در اولویت بهره برداري از آن فهرست قرار می گیرد و
به صورت غلطان جایگزینی صورت می گیرد تا راهبرد پیشین خود اتکا شود. یعنی صنایعی که مشمول راهبرد اول بودند، در پنج سال
بعد از مرحله حمایتی کامل خارج و به مرحله پایداري که از حمایت 50 درصدي برخوردار خواهند بود می روند و گروه دیگري از

 
صنایع که راهبرد برنامه پنج ساله بعدي است، شامل دوره حمایتی کامل می شود. 

زمانی که گروه دوم از مرحله حمایتی به دوره پایداري می رود و گروه سوم از خصوصیات و امتیازات مرحله اول استفاده خواهد کرد،
گروه اول از راهبرد اول، واردات دوره رقابتی می شوند. یعنی وضعیت برقراري مالیات، ارائه یارانه مثلا حامل هاي انرژي، تخصیص
قسطی زمین و سرمایه یا اختصاص وام هاي مطلوب، حتی برقراري مالیات گمرکی بر محصولات وارداتی رقیب و ... به شکل عمومی و

 
غیرتبعیضی برمی گردد تا این گروه با افراط در حمایت تنبل نشود. 

متأسفانه حمایت در اقتصاد ایران جنبه دائمی یافته و سبب عدم رشد با اقتصاد جهان صنعتی شده است؛ مانند صنعت خودرو، پس
گروه اول پس از پنج سال حمایت کامل و پنج سال حمایت 50 درصدي، در پنج سال سوم در شرایط آزاد و رقابتی پیش می رود و
تنها از حمایت هاي فکري، اطلاعاتی و علمی در رابطه با شهرك هاي علم و فناوري و دانشگاه ها برخوردار خواهند بود و واحدهاي
R&D آنها در این خصوص پشتیبانی می شود. مورد دوم که باید اینجا متذکر شد این است که بخش خصوصی و به طور کلی اقتصاد
ایران نیاز به پشتیبانی در خارج از کشور دارد، اگرچه اتاق بازرگانی غالبا در دیگر کشورها دفتر ارتباطی دارد، اما این به معنی انصراف

 
دولت از داشتن رایزن اقتصادي و صنعتی در سفارتخانه ها نمی شود. 

رایزن ذکرشده بخش خصوصی را کمک می کند تا در انتخاب کشور براي واردات تکنولوژي به او یاري رساند. اغلب بخش خصوصی
داراي سرمایه و علاقه مند به تولید است، اما آگاهی و اشراف لازم براي انتخاب نوع تکنولوژي را ندارد یا اگر دارد، به طور کامل نمی
داند در کدام بازار و کشور و از چه شرکتی می توان آن را بهتر خریداري و وارد کرد. بنابراین در انتخاب نوع تکنولوژي و انتخاب محل،
رایزن مورد نظر می تواند کمک مؤثري کند؛ حتی در نوع تأمین مالی نیز می تواند همکاري کند. رایزن اقتصادي-صنعتی می تواند در
تعیین اقسام تأمین مالی شامل انواع وام، تقسیط، بیع متقابل و... کمک و در چانه زنی ها مشارکت کند. رفع موانع جابه جایی و کمک
به بومی سازي و ایجاد حسن ارتباط مبدأ با مقصد می تواند از دیگر کمک هاي آن رایزن باشد. گاهی ایجاد یک صنعت نیاز به تعامل
با چند کشور دارد، رایزن ها می توانند نقش مهمی در تسهیل این نوع ارتباطات ایفا کنند. از دیگر خدمات رایزن اقتصادي-صنعتی
اعزام منابع انسانی در جست وجوي کار براي دوره اي محدود جهت تأمین اشتغال و انتقال دانش فنی، تجربه و فرهنگ کار از

 
کشورهاي صنعتی پیشرفته به داخل است. این مهم به حوزه کارآفرینی کمک شایان توجهی می کند. 

جالب است که این رایزن ها می توانند جهت یافتن نقاط صادراتی براي محصولات ایرانی نیز کمک و از تولیدات داخلی پشتیبانی
کنند. حتی براي عبور از گلوگاه هاي تحریم نیز می توانند یاري شایان توجهی کنند. شرط انجام مناسب این شرح وظایف، انتخاب
شایسته رایزن هاست. گاهی افرادي که نه تخصص، نه تجربه و نه شرایط لازم مثل تسلط به زبان را دارند، صرفا بر مبناي ارتباطات و
براي تأمین مالی خودشان و استفاده از فرصت ها به سفارتخانه ها اعزام می شوند. مورد سوم اینکه کشورهاي خارجی که نمایندگان
خود را در ایران تعیین می کنند، بر اساس مطالعه حرفه اي اجزاي اقتصاد، فرهنگ و سیاست ایران انتخاب می شوند؛ مثلا در حوزه
اقتصاد تلاش می کنند تا سازوکار بیمه، بانک و بورس، انواع فرصت هاي اقتصادي و حتی دادرسی ما در اختلاف هاي اقتصادي را
بررسی کنند. اما آیا سفارتخانه هاي ما در هند، ژاپن، کره جنوبی، چین، آلمان، کانادا، استرالیا، فرانسه، سوئد و... چنین رویکردي

 
دارند؟ 

چه اندازه مطالعات میدانی از این کشورها به کشور ارسال و در فعالیت اقتصادي و صنعتی (اینجا صنعت به مفهوم آن منظور است و
شامل کشاورزي و بخش خدماتی مدرن نیز می شود و منظور حوزه کارخانه اي نیست) مورد استفاده قرار گرفته است. منظور انتقال و



جذب نوع پراکنده از تجارب اشخاص ایرانی در خارج نیست، مراد مطالعات سازمان یافته هدایت شده و هدفمند است. اینجا امکان
تشریح ریز موضوعات نیست، غرض مطرح کردن نکاتی بود که به نظر می رسد مغفول مانده یا توجه مؤثري به آنها نشده است. دولت
زمانی می تواند اثربخش تر باشد که از خود خلاقیت بیشتري نشان دهد و دولتی کارآفرین باشد. بخش خصوصی کارآفرین را دولت

 
کارآفرین می تواند حمایت کند نه دولتی که تن پرور و سنتی باشد؛ بنابراین انتظار است به نکات ذکرشده توجه تخصصی شود. 

 
منبع: روزنامه شرق 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- تورم 

- صادرات غیر نفتی



هزینه ایجاد شغل در بخش تعاون چند؟

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/07/19

گروه اقتصادي: یک کارشناس حوزه اشتغال معتقد است از
یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی
راه اندازي کرد. وي هزینه ایجاد شغل در بخش تعاونی را
یک سوم دیگر بخش ها عنوان کرده و می گوید: در دو
سال تعداد شغلی که در بخش تعاون حفظ شده بالاتر از

 
دیگر بخشها بوده است. 

رضا محمودي درخش با تاکید بر ضرورت بهره مندي از
ظرفیتهاي بخش مردمی تعاون در ایجاد اشتغال اظهار کرد: بخش تعاون از ظرفیتهاي خوبی برخوردار است و در قالب تعاونی ها می

 
توان بسیاري از ایده هاي کسب و کار و اهداف پیش بینی شده در حوزه اشتغال را محقق کرد. 

وي درباره استفاده از ظرفیت بخش تعاون براي ایجاد سالانه یک میلیون شغل در کشور، گفت: معتقدم حتما نباید یک میلیون شغل
را در بخش تعاون ایجاد کرد ولی می توانیم با توجه به حضور تعاونی ها در گرایشهاي مختلف و بخشهاي تولیدي، توزیعی، خدماتی،

 
صنعتی و معدنی از ظرفیت بالاي این تشکل ها بهره برداري کنیم. 

این کارشناس حوزه اشتغال، هزینه ایجاد شغل در بخشهایی مثل تعاون را بسیار پایین و یک سوم کمتر از سایر بخشها عنوان کرد و
گفت: اگر بخواهیم یک شغل ایجاد کنیم دستکم 200 میلیون تومان هزینه لازم دارد در حالی که در بخش تعاون این هزینه زیر 120

 
میلیون تومان است چون یک تعاونی با هم افزایی حداقل هفت نفر تشکیل می شود و سرمایه هایشان در کنار هم قرار می گیرد. 

محمودي درخش با بیان اینکه از یک سوپرمارکت تا یک نیروگاه را می توان با فرمت تعاونی راه اندازي کرد، گفت: در دو سال گذشته
تعداد شغلی که بخش تعاون تثبیت کرده و نگه داشته به شدت بالاتر از بخشهاي خصوصی و دولتی بوده است چون افراد خودشان

 
عضوي از تعاونی بودند و در این فضا نیروهایشان را کاهش ندادند بلکه سودشان را کم کردند و در مقابل اشتغال خود را حفظ کردند. 

به گفته وي، تعاونی ها نه در ایران بلکه در سطوح جهانی از انعطاف پذیري بالایی نسبت به مشاغل بخش خصوصی و دولتی برخوردار

 
هستند و مدل انعطاف پذیري آنها باعث می شود که در تولید و اشتغال و رشد و توسعه اقتصاد مشارکت و نقش موثري داشته باشند. 

این کارشناس حوزه اشتغال در پایان گفت:دولت می تواند در تسهیلات پرداختی یا معافیت مالیاتی و بیمه اي براي تعاونی هاي بالاي
500 نفر عضو که در حوزه تولید و خدمات تعدادشان بیشتر است به کمک بیاید و یا بخشی از هزینه هاي بیمه نیروهاي شاغل در

بخش تعاون را کاهش دهد و از این طریق آنها را مورد حمایت قرار بدهد.



«سعید محمد» مشاور رئیس جمهور شد +حکم

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/07/19

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوري اسلامی ایران با صدور حکمی دکتر سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس
جمهور در امور مناطق ...

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوري اسلامی ایران با صدور حکمی دکتر سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس جمهور

 
در امور مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرد. 

 سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوري اسلامی ایران با صدور

 
حکمی دکتر سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرد. 

 
متن حکم رئیس جمهور به این شرح است: 

 
جناب آقاي دکتر سعید محمد 

 
دبیر محترم شوراي عالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي 

پیرو ابلاغ حکم شماره 96390 مورخ 1400/6/29 وزیر محترم امور اقتصادي و دارایی، نظر به مراتب تخصص و سوابق علمی و اجرایی
جنابعالی، به موجب این حکم به سمت «مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي» نیز منصوب می
شوید تا با استناد به ماده (6) قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاري - صنعتی جمهوري اسلامی ایران مصوب 1372/06/07 مجلس
شوراي اسلامی و ماده (18) اساسنامه سازمان هاي مذکور نسبت به «صدور احکام رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان هاي

 
مناطق آزاد» پس از مشورت با وزیر محترم امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایید. 

انتظار دارد ضمن بهره گیري مطلوب از کلیه امکانات و ظرفیت هاي موجود و با انتخاب افراد صالح و کارآمد در پشتیبانی از ایجاد
اشتغال سالم و مولد، نقش آفرینی مؤثر در بازارهاي جهانی و منطقه اي، تلاش در جهت جذب سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی و
پیشبرد عمران، آبادانی و کمک به توسعه اقتصادي کشور و نظارت لازم به منظور پیشگیري از بروز هرگونه فساد و روابط ناسالم در



 
مناطق آزاد مجدانه کوشا باشید. 

توفیقات روزافزون شما را در انجام وظایف محوله، خدمت رسانی به مردم، تحقق آرمان هاي نظام اسلامی و به ویژه بیانیه گام دوم

 
انقلاب اسلامی از درگاه خداوند متعال مسألت می نمایم. 

پیش از این وزیر امور اقتصادي و دارایی در حکمی، سعید محمد را به سمت دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه

 
اقتصادي منصوب کرده بود. 



گـل نـرگس در روستاها شکوفه داد

منبع: همشهريشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/07/19

کار، سختی و تلاش براي بانوانی که در روستاها زندگی می کنند مفهوم دیگري دارد؛ به ویژه وقتی که توانمند باشند و
بخواهند کارآفرینی کنند.

 همشهري آنلاین _ ثریا روزبهانی: شاید براي همین است
که دست به دست هم داده اند تا با راه اندازي یک شرکت تعاونی از توانمندیشان بیشتر استفاده کنند. خبرها حاکی از آن است که
شرکت تعاونی «گل نرگس بخش کن و سولقان» زنان کارآفرین روستاهاي غرب پایتخت راه اندازي شده است. در این تعاونی فعالیت
هاي متنوعی مانند معرفی محصولات تولیدي سالم و صنایع دستی روستایی (گلیم بافی، قالیبافی و سفالگري)، پرورش زنبور عسل و
قارچ، کمک به توسعه و گسترش مشاغل نوپا همچون پرورش «کرم ابریشم» از سوي بانوان روستایی انجام می شود. براي آشنایی
بیشتر با فعالیت هاي گسترده این تعاونی در 13 روستاي غرب تهران به سراغ «مریم شیخانی»، مدیرعامل شرکت تعاونی گل نرگس

 
بخش کن و سولقان رفتیم و با او گفت وگو کردیم. 



 
 مریم شیخانی/ مدیرعامل شرکت تعاونی گل نرگس 

نزدیک به یک سال از راه اندازي شرکت تعاونی گل نرگس می گذرد و در این مدت توانسته اند براي 100 نفر از بانوان روستا و اعضاي
اشتغالزایی کنند. اما این همه ماجرا نیست. زنان روستا با مهارت هایی که دارند از محصولات باغی این بخش ترشی، مربا و میوه هاي
خشک تولید و از طریق فروش آن به اقتصاد خانواده کمک می کنند. مریم شیخانی، مدیرعامل شرکت تعاونی گل نرگس بخش کن و
سولقان، درباره دلیل راه اندازي این شرکت تعاونی می گوید: «براي بازدید از نمایشگاهی به روستاي سولقان رفته بودم. تابلو فرش
هاي زیبا و نفیسی به همت بانوان روستا بافته شده بود. وقتی از مهارت بانوان صحبت کردم، آنها کارشان را بیهوده دانستند. چون
کارشان دیده نمی شد و فروش نداشتند. زنان روستاي ما توانمندي هاي بسیاري دارند اما نمی توانند در جایی مشغول به کار شوند.
در همین راستا تصمیم گرفتم تا «تعاونی زنان روستایی» را تشکیل بدهم و این تعاونی یکی از بزرگ ترین تعاونی هاي روستایی شهر

 
تهران است. 

این تعاونی را در سال 1397 به ثبت رساندم، اما فعالیت رسمی آن از زمستان سال گذشته آغاز شده است. بیشتر زنانی که در تعاونی
گل نرگس مشغول به فعالیت اند با کار در منزل توانستند از مهارت خود، کسب درآمد کنند. بانوان به دلیل مسائل مختلف امکان
حضور در محل کار را نداشتند ضمن اینکه وضعیت اشتغال در شهرستان ها و روستاها با وضعیت اشتغال در شهر متفاوت است. اما از
ظرفیت روستاها در این مواقع باید بهره برد. تعاونی براي اعضاي خود و توسعه فعالیت بانوان، تسهیلات قرض الحسنه نیز در نظر
گرفته است. این تعاونی در 2 بخش «نیازهاي ضروري» و «ایجاد اشتغال»، تسهیلاتی را اعطا می کند تا از زنان روستایی غرب تهران
حمایت کنند. برخی فعالان براي گسترش فعالیت خود و هم چنین آغاز به کار نیاز به تسهیلاتی داشتند که بانک براي پرداخت آن
سختگیري هاي بسیاري داشت. در همین راستا از طریق معرفی آنها به «استانداري» و «جهاد سازندگی»، اعضاي تعاونی در بخش
مالی نیز استقلال خواهند داشت. اگر تعداد بیشتري از سهام تعاونی از سوي اهالی خریداري شود، می توان خدمات بهتر و تسهیلات

بیشتري را براي اعضا فراهم کرد.» 



 
 

- فروش قطعی محصولات تولیدي تعاونی زنان روستایی در زمینه شیرینی پزي، عرقیجات، پخت مواد غذایی خانگی، پرورش زنبور
عسل، قارچ، ترشی و مربا نیز فعالیت دارند و همه محصولات تولیدشده از سوي تعاونی را تضمین خرید می دهند تا اعضا با پشتکار
بیشتري در زمینه تولید فعالیت کنند. شیخانی به «ارگانیک» و سالم بودن محصولات تولیدي بانوان روستا اشاره می کند و در این
باره می گوید: «این تعاونی، 13 روستا از جمله «سولقان»، «سنگان»، «گیگا»، «امامزاده داود» (ع)، «رندان»، «واریش» و... را تحت

 
پوشش خود قرار داده است. 

در همین زمینه اغلب محصولات بانوان عضو تعاونی به صورت تضمینی از فعالان خریداري یا در نمایشگاه هاي مختلف عرضه می
شود. پروژه هاي اشتغالزا در تعاونی هاي روستایی زنان به عنوان یکی از برنامه هاي مؤثر در تقویت و توسعه فعالیت هاي اقتصادي
محسوب می شود. تقویت و توسعه مشاغل خانگی و تنوع بخشی به فعالیت هاي اقتصادي در تعاونی هاي روستایی زنان سبب توسعه
فرصت هاي شغلی و ارتقاي ظرفیت این بخش در تولید می شود.» این مسئول که خود کارآفرین است توانمندسازي و کارآمدسازي
تعاونی ها را در اقتصاد مقاومتی مؤثري می داند و می گوید: «این اقدامات منجر به رونق کسب وکار و افزایش درآمد براي اعضاي
تعاونی و در نهایت ارتقاي معیشت خانوار روستایی و کشاورزان شده است. در واقع ایجاد اشتغال مولد، کاهش نرخ بیکاري در جامعه
روستایی، ارتقاي تولید ملی و بهره وري منابع در بخش کشاورزي را در پی دارد. با گسترش این امر، افزایش درآمد ملی و رونق
اقتصادي کشور را شاهد خواهیم بود. در همین راستا با برخی از فروشگاه هاي اینترنتی بزرگ نیز در حال مذاکره هستیم تا محصولات

 
بانوان روستاها را در همه کشور عرضه کنیم.» 

 
 



- اینجا ماهیگیري می آموزیم مریم شیخانی، مدیرعامل تعاونی درباره دوره هاي آموزشی این پایگاه توضیحات بیشتري می دهد: «با
توجه به توانمندي ها و ظرفیت هاي بانوان تصمیم گرفتیم دوره هاي آموزشی رایگان یا با حداقل هزینه در زمینه هاي مختلف برگزار
کنیم. این دوره هاي آموزشی شامل «عروسک سازي»، «نقاشی»، «گلیم بافی» و «خیاطی» است. در واقع هدف ما از برپایی دوره
هاي مختلف هنري و فراگیري آنها مهارت آموزي و کسب درآمد است. اکنون تعداد بسیاري از بانوان روستاهاي بخشداري کن به
فردي خودکفا تبدیل شده اند و حتی مغازه اي اجاره کردند و محصولات خود را در آن عرضه می کنند. این مهارت ها می تواند در
روزهاي سخت به دادشان برسد و آنها مشکلات پیش رویشان را به آسانی پشت سر بگذارند. البته این مهارت آموزي و موفقیت
مخاطبان دوسویه است. مربی با حضور در این کلاس ها براي تولیداتش مشتري جذب می کند و هنرآموز هم با صرف هزینه اندکی
می تواند در آینده در آمدزایی داشته باشد. این مسیر ساده اما پر از سختی است. به همین دلیل بانوان انتظار موفقیت یک شبه ندارند

 
و کسب و کارشان را قدم به قدم جلو می برند.» 

 
 

- زندگی با مهارت آموزي می چرخد صداي چرخ خیاطی در فضاي خانه پیچیده است. این چرخ، اقتصاد یک خانواده را می چرخاند و
به گذران امورات زندگی آنها کمک می کند. «اکرم بانو» سال ها است که با این چرخ خیاطی «سرویس آشپزخانه نوعروسان» را می
دوزد و از این طریق امرار معاش می کند. او درباره فعالیتش می گوید: «با مبلغ اندکی که پس انداز کرده بودم در کلاس هاي آموزشی
پایگاه شرکت کردم. اکنون هم بابت هر سرویس جهیزیه، حدود 300 تا 500 هزار تومان درآمد کسب می کنم. هم چنین براي اینکه
کمکی به خانواده ها کرده باشم، این سرویس ها را با کمترین قیمت تولید و عرضه می کنم و وجه اندکی از نو عروسان می گیرم.
قیمت اصلی این سرویس ها در بازار به یک میلیون تومان نیز می رسد.» به گفته اکرم بانو در شرکت تعاونی گل نرگس علاوه بر
خیاطی، کلاس هاي آموزشی دیگري نیز که درآمدزایی بیشتري دارند، مانند «چرم دوزي»، آموزش داده می شود. او می گوید: «این

دوره هاي آموزشی هم براي خودمان هم براي کسانی که می توانیم به آنها خدمات ارائه دهیم، یک فرصت است.»



تصویب برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/07/19

 
 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي از تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404 منطبق با شرایط

 
کشور خبر داد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرگزاري مهر به نقل از دانشگاه جامع علمی کاربردي، محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع

 
علمی کاربردي طی پیامی، بیست و نهمین سالروز تأسیس این دانشگاه را تبریک گفت. 

در این پیام آمده است: «هیجدهم مهرماه، سرآغاز شکوفایی و بالندگی دانشگاه جامع علمی کاربردي بعنوان مولود مبارك و پرخیر

 
انقلاب اسلامی است که آثار و دستاوردهاي عظیم آن در پهنه گسترده کشور نمایان شده و آحاد جامعه را بهره مند ساخته است. 

این دانشگاه در دوره جدید فعالیت با رویکرد کیفیت افزایی و مأموریت گرایی به ساماندهی و ارتقاي ارکان آموزشی اهتمام جدي

 
ورزیده و گرایش نسل جوان جامعه و خانواده ها را به سمت آموزش هاي مهارتی نوید بخشیده است. 

امروز با تصویب دومین برنامه راهبردي دانشگاه جامع علمی کاربردي در افق 1404 منطبق با شرایط و الزامات روز کشور و اجراي آن
در تمامی سطوح این دانشگاه، گامی عملی در راستاي عینیت بخشی و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب

 
اسلامی و تقویت دولت محترم برداشته شده است. 

در سالی که از سوي مقام معظم رهبري (مدظله العالی) به نام سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نامگذاري شده است، با تقویت
رویکرد مهارت آموزي و کارآفرینی، تربیت نیروي انسانی ماهر، کاردان و متعهد، بعنوان پیشران و پشتیبان اصلی تولید در کشور،

 
سرلوحه فعالیت ها و برنامه هاي دانشگاه قرار گرفته است. 

اینجانب بیست و نهمین سالروز تأسیس دانشگاه جامع علمی کاربردي را به تمامی دست اندرکاران نظام آموزش عالی علمی کاربردي
اعم از دانشجویان، هیأت علمی و مدرسان و کارکنان خدوم و دلسوز دانشگاه و رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي در سراسر کشور

 
تبریک و تهنیت عرض می کنم. 



امید است در طلیعه سی امین سال فعالیت دانشگاه، با یاري خداوند متعال، تلاش و مجاهدت کلیه عزیزان و بهره مندي از تجارب سه
دهه گذشته، با همت و عزم جدي تر و قدم هاي استوارتر در تحقق اهداف عالی دانشگاه گام برداشته و جایگاه خود را بعنوان
بزرگترین دانشگاه مهارتی کشور تثبیت و حرکت به سمت دانشگاه نسل سوم و کارآفرین را محقق سازیم و سرافرازي میهن اسلامی

 
مان را شاهد باشیم.» 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

 
کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید. 



اعلام جزئیات جشنواره «رشد» ویژه کانون هاي دانشگاه آزاد

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/07/19

 
 

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی، دستورالعمل دومین جشنواره سراسري «رشد» ویژه کانون هاي فرهنگی دانشجویی

 
دانشگاه آزاد اسلامی را ابلاغ کرد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرگزاري مهر به نقل از دانشگاه آزاد، فرزاد جهان بین دستورالعمل دومین جشنواره سراسري

 
«رشد» ویژه کانون هاي فرهنگی دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی را به رؤساي واحدهاي استانی ابلاغ کرد. 

براساس این دستورالعمل، ساختار جشنواره رشد شامل شوراي سیاستگذاري، دبیرخانه دائمی جشنواره، دبیرخانه مرکزي، دبیرخانه

 
اجرایی، دبیرخانه هاي استانی و دبیرخانه هاي واحدي جشنواره رشد است. 

تبیین و تحقق اندیشه هاي حضرت امام خمینی (ره) و حرکت در مسیر منویات مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در لزوم توجه به
فعالیت هاي خودجوش فرهنگی دانشجویی، شناسایی ظرفیت و توانمندي کانون هاي فرهنگی دانشجویی، شناسایی و ارج نهادن به
تولید آثار برتر، هویت بخشی به نهادهاي دانشجویی، گسترش کمی و کیفی فعالیت هاي فرهنگی گروهی و تشویق فعالان فرهنگی،
اجتماعی، هنري و ... در بستر کانون هاي فرهنگی دانشجویی از مهمترین اهداف جشنواره سراسري کانون هاي فرهنگی دانشجویی

 
است. 

شوراي سیاستگذاري جشنواره متشکل از معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی (رئیس شورا)، مدیرکل فرهنگی و اجتماعی
(دبیرشورا)، رئیس اداره کانون هاي فرهنگی و اجتماعی، سه نفر از صاحب نظران فرهنگی به انتخاب معاون فرهنگی و دانشجویی و دو

 
نفر از معاونان فرهنگی دانشجویی به انتخاب معاون فرهنگی و دانشجویی است. 

این شورا وظیفه بررسی و تصویب سیاست ها، راهبردها و شاخص هاي ارزیابی جشنواره و نظارت بر حسن اجراي جشنواره را برعهده

 
دارد. جشنواره در واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی اجرا و نتایج آن به دبیرخانه استان ارسال می شود. 

سپس جشنواره در دبیرخانه استانی دانشگاه آزاد اسلامی برگزار می شود و نتایج آن به دبیرخانه مرکزي جشنواره ارسال می شود.



نمایشگاه ها، کارگاه ها و نشست ها نیز در استان برگزار می شود. بررسی نهایی و اعلام نتایج و برگزاري نمایشگاه ها، کارگاه ها و

 
نشست ها در سطح کشور توسط دبیرخانه مرکزي جشنواره انجام می شود. 

در جشنواره، آثار و تولیدات دانشجویان عضو کانون هاي فرهنگی دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی مورد داوري قرار می گیرد و اثر ارائه

 
شده باید حتماً در خصوص زمینه فعالیت تخصصی کانون باشد. 

 
 

زمینه هاي جشنواره سراسري «رشد» دانشگاه آزاد اسلامی شامل «فرهنگ و تمدن» (معرفتی، مطالعات فرهنگی، فرهنگ ایثار و
شهادت، تمدن نوین اسلامی، صنایع خلاق فرهنگی، کتاب خوانی)، «انقلاب اسلامی» (اندیشه هاي امامین انقلاب اسلامی، شهید
مطهري، شهید آوینی و ...)، «دینی ـ مذهبی» (اسلام شناسی، نماز و نیایش، مهارت هاي زندگی، امر به معروف و نهی از منکر، عفاف

 
و حجاب و تقریب مذاهب و ...) است. 

همچنین زمینه هاي «اجتماعی» (هلال احمر، ایران شناسی، گردشگري، مقابله با آسیب هاي اجتماعی، محیط زیست، کارآفرینی،
خیریه، حقوق شهروندي و ...)، «هنر و ادبیات» (هنر انقلابی شهید آوینی، شعر و ادبیات، نمایشنامه نویسی، نویسندگی، فیلم و عکس،
تئاتر، مستندسازي، دوبلاژ، هنرهاي نمایشی، هنرهاي تجسمی، صنایع دستی و ...) و «رسانه و فضاي مجازي» (تولیدات مجازي،

 
رسانه، رادیو، سواد رسانه اي و ...) از دیگر زمینه هاي این جشنواره است. 

در این آیین نامه به مواردي از جمله وظایف دبیرخانه هاي دائمی جشنواره، اجرایی، مرکزي، استانی، واحدهاي دانشگاهی، بخش هاي
جشنواره، شیوه سنجش بخش ها، شرایط و ضوابط، شاخص هاي انتخاب کانون برگزیده، آثار و دستاوردهاي برگزیده فردي، آثار و
دستاوردهاي برگزیده گروهی، ایده و طرح هاي برگزیده کانون ها، شناسایی و معرفی ظرفیت ها، توانمند سازي و آموزش، برگزاري

 
نمایشگاه دستاوردها و ... اشاره شده است. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید. 





قبادیان: طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار، موجب رشد کشور

خواهد شد/ طهماسبی: ارتباط توأمان آموزش دانشگاهی و فعالیت عملی

ضروري است

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی برنامه«به
وقت ایران»، برنامه زنده و تلویزیونی «به وقت ایران» شب
گذشته 18 مهرماه با موضوع اهمیت پژوهش در کنار
آموزش و تاثیر آن در رشد کشور، روي آنتن شبکه آموزش
رفت و میزبان برات قبادیان، معاون آموزش، پژوهش و
فناوري وزارت صمت و فرهاد طهماسبی، عضو هیئت رئیسه

 
کمیسیون مجلس، بود. 

 
لزوم آموزش، توسعه منابع انسانی و بهره وري 

برات قبادیان، معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت بیان کرد: بحث آموزش در اقتصاد یک بحث کلیدي است. ما در برنامه
ششم توسعه کشور ما یک رشد 8 درصدي را پیش بینی کرده بودیم که حدود یک سوم آن مربوط به رهبري بود. یکی از منابع در

 
بهره وري، منابع انسانی است. بهره وري بدون توسعه منابع انسانی و منابع انسانی بدون آموزش بی معنی است. 

قبادیان درباره جایگاه علمی ایران اظهار کرد: کشور ما در سال 2021، جایگاه پانزدهم از نظر علمی را در دنیا کسب کرده است. می

 
توان گفت اگر منابع انسانی آموزش دیده ي ما نبود، ما نمی توانستیم انقدر دوام آورده و سرپا باشیم. 

 
اهمیت پژوهش توامان با آموزش 

قبادیان تصریح کرد: به دنبال آموزش، پژوهش و به دنبال پژوهش اهمیت دادن به فناوري مهم است. یکی از مشکلات ما عدم برنامه
محوري است. برنامه محوري، علم باوري، اعتقاد به فناوري و سرمایه گذاري در فناوري بسیار اهمیت دارد. متاسفانه ما در پژوهش و

 
سرمایه گذاري به بسیار عقب افتادیم. 

قبادیان درباره اهمیت پژوهش افزود: ما در تربیت مدرس رتبه سه در دنیا را داریم. اما چرا نتوانستیم از این مورد به خوبی استفاده
کرده و مانند ژاپن شویم؟ این موضوع به این دلیل است که مرحله بعد از آموزش،یعنی پژوهش به درستی انجام نشده بود. پایان نامه
ها باید مسئله محور و تقاضا محور شود. البته بودجه سالانه در کمیسیون مجلس تعیین می شود و می توان این موضوع را بررسی

 
کرد. 

رشد کشور در گرو تولید و اقتصاد پایدار 



قبادیان بیان کرد: طرح جذب 500 نخبه دانشگاهی در وزارت صمت در دست بررسی است. طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال

 
پایدار، قطعا باعث رشد کشور خواهد بود. همچنین، بهره وري، باعث رشد اقتصادي و اجتماعی خواهد بود. 

 
ارتباط توأمان آموزش دانشگاهی و فعالیت عملی 

طهماسبی بیان کرد: با تغییر دولت، بهتر است که کارهاي زیربنایی در آموزش، پژوهش و صنعت دچار تزلزل اساسی نشود. در صورت

 
عدم اجراي این موضوع، صنعتگر ما دچار آسیب شده و ناچارا باید از خط مشی آن سیاست پیروي کند. 

وي ادامه داد: در حوزه پزشکی از ابتدا تحصیلات دانشگاهی با فعالیت تجربی و عملیاتی عجین شده است. لذا این موفقیت در حوزه

 
پزشکی،مدیون ارتباط توأمان آموزش دانشگاهی و فعالیت عملی است. 

برنامه «به وقت ایران» در فصل دوم با رویکرد مهارتی و با ساختار گفتگومحور به تهیه کنندگی سید احسان میرمحمدعلی با اجراي

 
ناصر خیرخواه روزهاي یکشنبه و سه شنبه ساعت 21:45 تا 23 به صورت زنده روي آنتن شبکه آموزش می رود. 

انتهاي پیام/



با حکم سیدابراهیم رئیسی؛ سعید محمد، مشاور رئیس جمهور در امور مناطق

آزاد تجاري شد

منبع: رشتکدهشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/07/19

رشتکده،  سعید محمد با حکم رئیسی به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد منصوب شد. سید ابراهیم رئیسی
رئیس جمهور کشورمان با صدور حکمی سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري &–

صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرد. متن حکم رئیس جمهور به این شرح است: جناب آقاي سعید محمد دبیر ...

 
 

 سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان با صدور حکمی سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد

 
تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرد. 

 
رشتکده،  سعید محمد با حکم رئیسی به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد منصوب شد. 

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان با صدور حکمی سعید محمد را به عنوان مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري

 
&– صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرد. 

 
متن حکم رئیس جمهور به این شرح است: 

 
جناب آقاي سعید محمد 

 
دبیر محترم شوراي عالی مناطق آزاد تجاري &– صنعتی و ویژه اقتصادي 

پیرو ابلاغ حکم شماره 96390 مورخ 1400/6/29 وزیر محترم امور اقتصادي و دارایی، نظر به مراتب تخصص و سوابق علمی و اجرایی
جنابعالی، به موجب این حکم به سمت «مشاور رئیس جمهور در امور مناطق آزاد تجاري &– صنعتی و ویژه اقتصادي» نیز منصوب
می شوید تا با استناد به ماده (6) قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاري &– صنعتی جمهوري اسلامی ایران مصوب 1372/06/07
مجلس شوراي اسلامی و ماده (18) اساسنامه سازمان هاي مذکور نسبت به «صدور احکام رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان

 
هاي مناطق آزاد» پس از مشورت با وزیر محترم امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایید. 

انتظار دارد ضمن بهره گیري مطلوب از کلیه امکانات و ظرفیت هاي موجود و با انتخاب افراد صالح و کارآمد در پشتیبانی از ایجاد
اشتغال سالم و مولد، نقش آفرینی مؤثر در بازارهاي جهانی و منطقه اي، تلاش در جهت جذب سرمایه گذاري هاي داخلی و خارجی و
پیشبرد عمران، آبادانی و کمک به توسعه اقتصادي کشور و نظارت لازم به منظور پیشگیري از بروز هرگونه فساد و روابط ناسالم در

 
مناطق آزاد مجدانه کوشا باشید. 

توفیقات روزافزون شما را در انجام وظایف محوله، خدمت رسانی به مردم، تحقق آرمان هاي نظام اسلامی و به ویژه بیانیه گام دوم
انقلاب اسلامی از درگاه خداوند متعال مسألت می نمایم. 



 
 

گفتنی است که پیش از این وزیر امور اقتصادي و دارایی در حکمی، سعید محمد را به سمت دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاري &–
صنعتی و ویژه اقتصادي منصوب کرده بود.



این افراد براي دریافت وام 150 میلیون تومانی فوري ثبت نام کنند

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/07/19

این افراد براي دریافت وام 150 میلیون تومانی فوري ثبت

 
نام کنند 

اقتصادي/تفاهم نامه همکاري بین صندوق کارآفرینی امید و
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با رویکرد گسترش همکاري در
اجراي طرح توسعه پایدار منظومه روستایی، حمایت و
پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب و کارهاي خرد و کوچک و

 
توانمندسازي و ساماندهی زنجیره هاي تولید منعقد شد 

تفاهم نامه همکاري بین صندوق کارآفرینی امید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با رویکرد گسترش همکاري در اجراي طرح توسعه
پایدار منظومه روستایی، حمایت و پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب و کارهاي خرد و کوچک و توانمندسازي و ساماندهی زنجیره هاي

 
تولید منعقد شد. 

اصغر نوراله زاده، مدیرعامل این صندوق، با اشاره به جزئیات این تسهیلات گفت: سقف تسهیلات تا مبلغ 150 میلیون تومان در نظر
گرفته شده که مدت بازپرداخت آن بسته به نوع کسب و کار با احتساب حداکثر 6 ماه دوره تنفس و جمعاً 60 ماهه خواهد بود که نرخ
کارمزد آن 4 درصد در نظر گرفته شده است. وي درادامه افزود: معرفی طرح ها، پروژه ها و کسب و کارهاي خرد در چارچوب طرح
هاي توسعه پایدار منظومه روستایی با هدف تقویت اقتصاد محلی و توسعه ظرفیت هاي آن در پیوند با توسعه منطقه اي و ملی بر
عهده بنیاد مسکن است و بنیاد مسکن صاحبان این کسب و کار را به صندوق کارآفرینی امید براي دریافت وام معرفی می کند. نوراله
زاده با اشاره به بحث ضامن براي دریافت این تسهیلات بیان داشت: تضامین مورد قبول براي پرداخت تسهیلات طبق دستورالعمل
هاي جاري صندوق است و تفاوتی با روال سابق ندارد. وي تاکید کرد: اولویت با طرح هایی است که منظومه هاي روستایی آن را
تعریف و معرفی کرده اند و تسهیلگران بنیاد مسکن واسط بین صاحبان کسب و کار و صندوق کارآفرینی امید محسوب می شوند.

طبق این تفاهم نامه تسهیلاتی تا سقف 150 میلیون تومان به روستاییان براي راه اندازي انواع کسب و کار ارائه می شود.



کسب رتبه عالی واحد اشتغال و کارآفرینی بهزیستی گیلان

منبع: مرجع آنلاینشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/07/19

مدیرکل بهزیستی گیلان بطور خلاصه عملکرد بهزیستی استان در راه اشتغالزایی پایدار جامعه هدف بهزیستی شامل موارد
زیر عنوان نمود : مجموع تسهیلات مصوب قرض الحسنه بند( ب ) تبصره 16 قانون بودجه سال 99  به بهزیستی استان

گیلان به میزان 610میلیارد ریال بوده که کل این رقم تا پایان سال به بهزیستی استان تخصیص ...

دکتر حسین نحوي نژاد بیان داشت : بر طبق نظام نامه
نظارتی ستاد اشتغال و کارآفرینی بهزیستی کشور بر
عملکرد استانها، بهزیستی گیلان ، رتبه عالی را در بین
استانهاتی کشور کسب نمود که این مهم مرهون تلاش و
همت همکاران بهزیستی استان بویژه واحد اشتغال و

 
کارآفرینی استان و شهرستانها بوده است. 

مدیرکل بهزیستی گیلان بطور خلاصه عملکرد بهزیستی استان در راه اشتغالزایی پایدار جامعه هدف بهزیستی شامل موارد زیر عنوان

 
نمود : 

مجموع تسهیلات مصوب قرض الحسنه بند( ب ) تبصره 16 قانون بودجه سال 99  به بهزیستی استان گیلان به میزان 610میلیارد
ریال بوده که کل این رقم تا پایان سال به بهزیستی استان تخصیص داده شد. لازم به ذکر است که از این میزان،مبلغ590 میلیارد

 
ریال ( 97 درصد) از تسهیلات در راه ایجاد اشتغال پایدار مددجویان محترم سازمان جذب شده است. 

در ضمن تعداد برش اشتغال در سال 99 تعداد 1646 نفر بوده که با رشد 6 درصدي نسبت به برش اولیه ، تعداد اشتغال پایدار ایجاد

 
شده در سال 99 ،  تعداد 1745 نفر بود است که در سامانه پورتال سازمان نیز ثبت شده است. 

تعداد نفرات معرفی شده به آموزشگاههاي فنی و حرفه اي آزاد در سال99 به تعداد357 نفر و مبلغ اعتبار هزینه شده در این راستا با
احتساب 40 درصد سهم بهزیستی 552/3 میلیارد ریال بوده است.  تعداد افراد برخوردار از سهم بیمه کارفرمایی در سال 99،  55 نفر
و تعداد افراد برخوردار از سهم بیمه خویش فرمایی در سال  99نیز 248 نفر و نهایتا تعداد افراد بهره مند از حق ارتقاء کارایی معلولین

 
نیز 8 نفر بوده است. 

از چالشهاي جذب تسهیلات تبصره 16 میتوان به نداشتن ضامنین مورد تایید از سوي برخی بانکها توسط جامعه هدف ، کم بودن
تقریبی مقدار تسهیلات با توجه به تورم اقتصادي موجود در جامعه در سال 99 (در سال 99 سقف تسهیلات 500 میلیون ریالی بوده
که در سال 1400 به 1000 میلیون ریال ارتقا یافت) و نداشتن  زمان تنفس در بازپرداخت اقساط بانکی براي جامعه هدف سازمان

 
اشاره نمود. 

از نقاط قوت تسهیلات تبصره 16 نیز می توان به نرخ سود مناسب تسهیلات اعطایی ،  تعداد مناسب بانکهاي عامل جهت پرداخت

 
تسهیلات بانکی وامکان تغییر بانک عامل درصورت مغایر بودن شرایط بانکی اشاره نمود. 



 
 -

- منبع خبر : بهزیستی گیلان



دست دوستی به سمت کشورهاي همسایه دراز می کنیم/ هرمزگان باید محل

تزریق توسعه به سایر مناطق باشد

منبع: تقریب نیوزشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش حوزه استانهاي خبرگزاري تقریب، احمد وحیدي
صبح دوشنبه در آئین تودیع و معارفه استانداران قدیم و
جدید استان هرمزگان، هرمزگان را یک استان استراتژیک
دانست و اظهار کرد: هرمزگانی با داشتن 14 جزیره که هر
کدام داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي است در کشور بی

 
نظیر است. 

وي با اشاره به خون گرمی مردم استان هرمزگان، عنوان

 
کرد: هرمزگان بیش از 2 هزار کیلومتر ساحل دارد که به خودي خود یک ظرفیت بسیار عظیم محسوب می شود. 

وزیرکشور ابراز داشت: وقتی از اقتصاد دریا محور صحبت می شود هرمزگان به عنوان محور آن شناخته می شود و نقش مهمی را در

 
تحقق آن ایفا می کند. 

وحیدي تصریح کرد: در تلاش هستیم که 20 درصد از تولید ناخالص داخلی ما از طریق دریا تامین شود و استان هرمزگان در این

 
استراتژي بسیار حساس نقش مهمی را بر عهده دارد. 

وي با اشاره به نقش کلیدي استان هرمزگان در اقتصاد دریامحور، اظهار کرد: تمدن دریایی که بسیار آینده دار و پایدار است که در

 
کنار سواحل کشور شکل خواهد گرفت و هرمزگان در آن نقش مهمی را ایفا می کند. 

وزیر کشور با بیان اینکه 90 درصد بازرگانی دنیا از طریق دریا است، تشریح کرد: هرمزگان محور تعاملات دریایی محسوب می شود.
ایزوایکو بزرگ ترین گارد کشتی سازي کشور است که بسیار ارزشمند است ولی اذعان دارم که از ظرفیت هاي آن به خوبی استفاده

 
نشده است. 

وحیدي با بیان اینکه با افتخار اولین زیردریایی بومی کشور در هرمزگان تولید شد، گفت: ظرفیت هاي دانش بنیان هرمزگان فرصت

 
هاي زیادي براي گسترش دارد از جمله بخش هاي مرتبط با دریا و کشتی سازي که مهم ترین آن ها نیز محسوب می شود. 

 
احداث پالایشگاه نفت ستاره یکی از افتخارات استاندار جدید هرمزگان است 

وي پالایشگاه خلیج فارس را نماد قدرت نمایی ایران دانست و مطرح کرد: این پالایشگاه با توان بومی ساخته شد و پس از احداث آن



 
کشور از این نظر احساس خودکفایی کرد. این امر از مهم ترین افتخارات مهندس دوستی استاندار جدید هرمزگان محسوب می شود. 

وزیرکشور اذعان کرد: حوضچه هاي پرورش میگو استان هرمزگان ظرفیت هاي بی نظیري است که می توان براي ایجاد بیش از 200

 
هزار شغل از آن ها استفاده کرد. 

وحیدي بیان داشت: استان هرمزگان با وجود ظرفیت هاي گسترده، نباید نرخ بیکاري بالایی داشته باشد و این موضوع به هیچ عنوان
قابل پذیرش نیست. اشکالی که در سیستم بروکراسی ما ایجاد شده است، دولت محوري شدید است در حالیکه اقتصاد و اداره جامعه

 
باید مردم محور باشد. 

وي با ذکر این نکته رهبر معظم انقلاب بارها بر عبور از این بروکراسی تاکید فرمودند، عنوان کرد: وقتی صادرات نفت متوقف شود

 
موانع کشور بیشتر مشخص خواهد شد. 

وزیرکشور با ذکر این نکته که نباید منتظر تحقق توسعه از خارج استان هرمزگان باشیم، ابراز داشت: استان هرمزگان با دارا بودن
چنین ظرفیت هایی نباید داراي فقیر باشد و خود هرمزگان باید محل تزریق پیشرفت و توسعه به سایر نقاط کشور باشد نه اینکه

 
منتظر توسعه خارج از استان باشیم. 

وحیدي با ذکر این نکته که کارآفرینی رمز توسعه و پیشرفت هر منطقه اي است، تصریح کرد: در کنار کارآفرینی اگر الگوي بهره وري

 
را ترویج کنیم و آن را افزایش دهیم، اتفاقات خوبی در استان هرمزگان رقم خواهد خورد. 

وي با ذکر این نکته که تمام اصول ما با نگاه مردم محور است، اظهار کرد: باید این دیدگاه اصلاح شود و مردم بدانند که خودشان باید

 
براي پیشرفت کشور تلاش کنند و دولت نیز می تواند در کنار آن ها باشد و براي تامین امنیت تلاش کند. 

 
دانشگاه هاي مستقر در هرمزگان مشکلات و چالش هاي استان را بررسی کنند 

وزیرکشور تشریح کرد: دانشگاه هاي مستقر در سطح استان هرمزگان باید تلاش و بررسی لازم براي چگونگی حل مشکلات استان

 
هرمزگان را انجام دهند تا در گام دوم براي ارتقاء جایگاه بندرعباس به عنوان یکی از بنادر مهم جهان اقدامات لازم صورت گیرد. 

وحیدي گفت: از مهم ترین وظایف استاندار جدید هرمزگان زمینه سازي براي تجلی ظرفیت هاي هرمزگان به صورت جهشی و انقلابی

 
است. 

وي مطرح کرد: استاندار جدید هرمزگان یکی از کاندیداهاي تصدي وزارت نفت بود و بنا داشتیم که در جایگاه هاي بالایی از مهندس
دوستی استفاده کنیم اما تصمیم گرفته شد که از ظرفیت هاي ایشان براي استانی مهم و استراتژیک مانند هرمزگان استفاده شود؛

 
چراکه تجربه اجراي پروژه هاي چند میلیون دلاري و فهم درستی از مسائل اجتماعی دارند. 

 
دست دوستی به سمت کشورهاي همسایه دراز می کنیم 

وزیرکشور اذعان کرد: رژیم صهیونیستی در تلاش است که در کشورهاي همسایه نفوذ کند تا بتواند اقدامات پست و رذالت بار خود را
اجرایی کند. امیدوارم کشورهاي همسایه به این باور برسند که خودشان بدون حضور نیروي خارجی توانایی تامین امنیت منطقه را



 
دارند. 

وحیدي بیان داشت: این اتفاقاتی که در افغانستان در حال رخ دادن نتیجه فعالیت هاي خراب کارانه آمریکا و اسرائیل است. همان

 
افرادي که داعش را ایجاد کردند با حمایت تجهیزاتی و لجستیکی خود براي تقویت این گروه تروریستی تلاش کردند. 

وي عنوان کرد: دست دوستی ایران براي تمام کشورهاي جهان به خصوص کشورهاي اسلامی که در یک منطقه قرار داریم و داراي

 
اشتراکات تاریخی هستیم دراز می کنیم. 

انتهاي پیام/



انعقاد تفاهم نامه همکاري بین شرکت ساماندهی مشاغل با پارك علم و فناوري

دانشگاه بهشتی

منبع: ایران نیوز 24شماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/07/19

این تفاهم نامه با توجه به ضرورت تحقق شهر هوشمند در شهر تهران در اسناد بالادستی ازجمله قانون برنامه 5 ساله ششم
توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري اسلامی ایران، تکالیف مقرر در برنامه 5 ساله سوم شهرداري تهران (بند 4

ماده 16 و ماده 17 ) سند طرح جامع شهر تهران(بند1-2 ) همچنین اساسنامه شرکت (...)

 
 

 
 

ایران نیوز 24: تفاهم نامه همکاري میان پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران،

 
باهدف ارتقاي سطح همکاري، به امضا رسید. 

این تفاهم نامه با توجه به ضرورت تحقق شهر هوشمند در شهر تهران در اسناد بالادستی ازجمله قانون برنامه 5 ساله ششم توسعه
اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري اسلامی ایران، تکالیف مقرر در برنامه 5 ساله سوم شهرداري تهران (بند 4 ماده 16 و ماده 17
) سند طرح جامع شهر تهران(بند1-2 ) همچنین اساسنامه شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران (بند10 ماده 2 ) مبنی بر
بهره گیري از ظرفیت هاي شرکت هاي دانش بنیان، نوپا و نوآور جهت بهبود کیفیت ماموریت هاي شرکت به شهروندان به امضا
مسعودي، مسئول سرپرستی پارك علم و فناوري دانشگاه و سیدعلی مفاخریان، مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر

 
تهران رسیده است. 

ارتقاي همکاري مشترك و استفاده از ظرفیت هاي شرکت هاي استارتاپی، دانش بنیان، خالق و نوآور جهت بهبود کیفیت مأموریت
هاي شرکت و ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران، بهبود فضاي کسب وکار و افزایش کیفیت زندگی شهروندان جهت تحقق زندگی
هوشمند از جمله اهداف این تعامل محسوب می شوند. در این راستا همکاري در زمینه هاي نوآوري و ایجاد مرکز نوآوري مشترك بین



پارك و شرکت، استفاده از امکانات و خدمات موجود و داده هاي اطلاعاتی 2 مرکز در جهت اجراي طرح هاي مشترك در زمینه
نوآوري، فراهم سازي بستر مناسب براي ایجاد مرکز نوآوري مشترك و جذب تیم هاي نوآور و فناور با هدف خلق شرکت هاي دانش
بنیان و خالق، برگزاري نمایشگاه هاي مشترك جهت ارائه دستاوردهاي علمی، پژوهشی و فناوري طرفین و همچنین برگزاري همایش
هاي علمی، کارگاه هاي آموزشی و کارآفرینی و دوره هاي تخصصی و فراهم سازي زمینه حضور اعضاي هیئت علمی و پژوهشگران در
آن و همکاري در انجام داوري و پایش تیم هاي مستقر در مرکز نوآوري ایجاد شده به صورت مشارکتی، نظارت و بررسی پروژه هاي
ارائه شده به مرکز و هدایت و حمایت از پایان نامه هاي تحصیلی به ویژه در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري در راستاي مأموریت

 
هاي نوآوري از جمله موضوعات این تفاهم نامه هستند. 

 
 -
-



مهاجرت به کشور هاي عضو پیمان شینگن

منبع: انتخابشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/07/19

مهاجرت به کشور هاي عضو اتحادیه اروپا و عضو پیمان شینگن براي متقاضیان کمی چالش برانگیز است. معمولا متقاضیانی که
قصد مهاجرت به کشور هاي ایتالیا، فرانسه، آلمان و کشور هاي دیگري که عضو پیمان نامه شینگن هستند را دارند باید براي ورود به
این کشور ها ویزا شینگن اخذ نمایند. متقاضیان باید توجه داشته باشند که با توجه به هدف مهاجرتی که دارند، ویزا مورد نظرشان را
اخذ نمایند. مهاجرت به کشور هاي عضو پیمان شینگن روش هاي قانونی گوناگونی دارد که ما در این مقاله به بررسی این روش ها

 
می پردازیم. 

امروزه مبحث مهاجرت به کشور هاي پیشرفته و مدرن بسیار داغ شده است و بسیاري از افراد به دنبال کسب اطلاعات بیشتر درباره
روش هاي مهاجرتی و شرایط اقامت و مهاجرت به ایتالیا، فرانسه، آلمان، استرالیا و... هستند؛ تا بتوانند کشور مناسبی را براي زندگی و
کار انتخاب نمایند و با توجه به شرایطی که دارا هستند، به این کشور مهاجرت کنند. ما در این مقاله به بررسی روش هاي مهاجرتی
به کشور هاي فرانسه و آلمان می پردازیم تا شما عزیزان با روش هاي مهاجرت به این کشور ها آشنا شوید. شما با مطالعه این مقاله

 
اطلاعات جامعی را از نحوه مهاجرت، چگونگی اخذ اقامت و... به دست خواهید آورد. 

 
 

 
فرانسه 

فرانسه یکی از کشور هاي عضو پیمان شینگن است که روش هاي گوناگونی را براي مهاجرت و اخذ اقامت دائم براي متقاضیان
خارجی داراست. فرانسه یکی از کشور هایی است که از وضعیت اقتصادي قوي و مناسبی برخوردار می باشد. کشور فرانسه نرخ بیکاري
بسیار پایینی را داراست و همین امر نیز موجب شده است که فرصت هاي شغلی زیادي در این کشور وجود داشته باشد. علاوه بر این،
فرانسه دانشگاه هاي معتبر و با کیفیتی را هم در خود جاي داده است که هر ساله دانشجویان بین المللی زیادي از طریق مهاجرت

 
تحصیلی در این دانشگاه ها مشغول به تحصیل می باشند. 

 
روش هاي مهاجرت به فرانسه عبارت است از: 



- مهاجرت کاري به فرانسه مهاجرت به کشور فرانسه از طریق کار، لازمه داشتن دعوت نامه کاري یا پیشنهاد شغلی از کارفرماي
فرانسوي می باشد. متقاضیان می توانند از طریق سایت هاي کاریابی در فرانسه یا موسسات کاریابی، کارفرما را متقاعد کنند که براي
آنها دعوت نامه کاري ارسال نماید. ارسال دعوت نامه براي متقاضیان خارج از کشور شرایط و قوانین منحصر به خود را داراست. به
عنوان مثال یکی از قوانینی که کارفرمایان باید آن را رعایت نمایند، این است که پیشنهاد شغلی را به مدت 3 ماه در فرانسه و 3 ماه
در اتحادیه اروپا آگهی نمایند و در صورت پیدا نشدن فرد مناسبی براي آن کار، می توانند به متقاضیان خارج از اروپا دعوت نامه

 
ارسال نمایند. 

- مهاجرت تحصیلی به فرانسه یکی دیگر از روش هایی که متقاضیان می توانند به راحتی به فرانسه مهاجرت نمایند، از طریق تحصیل
است. تحصیل در فرانسه، نیازمند داشتن پذیرش تحصیلی از دانشگاه هاي این کشور می باشد. متقاضیان می توانند با ارسال رزومه
تحصیلی خود به دانشگاه هاي این کشور، نامه پذیرش تحصیلی دریافت نمایند. البته لازم به ذکر است که بگوییم، روش هاي
مهاجرتی به فرانسه هریک به صورت جداگانه شرایط منحصر به خود را دارا هستند. به همین خاطر متقاضیان باید قبل از هر اقدامی،

 
اطلاعات لازم را براي مهاجرت تحصیلی به فرانسه کسب نمایند. 

تحصیل در کشور فرانسه هم به زبان انگلیسی و هم به زبان فرانسوي امکان پذیر می باشد. متقاضیان می توانند در دانشگاه هاي
خصوصی این کشور در رشته مورد نظرشان به زبان انگلیسی تحصیل نمایند. البته هزینه هاي تحصیل در دانشگاه خصوصی در کشور

 
فرانسه کمی بالاست؛ اما متقاضیان می توانند با دریافت بورسیه هاي تحصیلی این هزینه ها را به طور چشمگیري کاهش دهند. 

- مهاجرت از طریق سرمایه گذاري در فرانسه یکی دیگر از روش هایی که متقاضیان می توانند از طریق آن به فرانسه مهاجرت کرده و
اقامت آن را دریافت نمایند از طریق سرمایه گذاري است. سرمایه گذاري در کشور فرانسه روش هاي گوناگونی دارد مانند ثبت شرکت،
خرید ملک، کارآفرینی، خرید اوراق قرضه دولتی و ... . متقاضیان توجه داشته باشند که تمامی روش هاي سرمایه گذاري، منجر به

 
اخذ اقامت این کشور نمی شود به همین خاطر باید قبل از انجام هر اقدامی اطلاعات لازم را به صورت کامل به دست آورند. 

خرید ملک در برخی از کشور ها مثل ترکیه منجر به اخذ اقامت دائم این کشور می شود؛ اما در فرانسه متقاضیان با خرید ملک نمی
توانند اقامت دائم این کشور را اخذ نمایند. معمولا اقامت فرانسه با خرید ملک در این کشور امکان پذیر نمی باشد؛ در نتیجه متقاضیان

 
باید روش هاي دیگري را براي اخذ اقامت این کشور انتخاب نمایند. 

- مهاجرت از طریق ازدواج در فرانسه یکی دیگر از روش هایی که منجر به اخذ اقامت و در پی آن تابعیت فرانسه می شود، ازدواج با
شهروندان این کشور است. متقاضیان می توانند با یکی از شهروندان فرانسه ازدواج کنند و با ارائه اسناد و مدارك ازدواج، به سفارت
اثبات کنند که این ازدواج صوري نبوده و کاملا واقعی است. در ابتدا به متقاضیان اقامت موقت اعطا می شود و پس از چند سال

 
زندگی با همسر خود می توانند درخواست اقامت دائم این کشور را به سفارت بدهند. 



 
 

 
آلمان 

یکی از کشور هاي پیشرفته از لحاظ اقتصادي و صنعتی، کشور آلمان می باشد. این کشور قدرتمند ترین اقتصاد را در اتحادیه اروپا
داراست. کشور آلمان یکی از کشور هاي مناسب براي مهاجرت و اقامت می باشد که شرایط منحصر به فردي را نیز براي اقامت دائم
داراست. این کشور نرخ بیکاري بسیار پایینی دارد و فرصت هاي شغلی بسیاري را در خود جاي داده است. علاوه بر این، کشور آلمان
دانشگاه هاي معتبري را در خود جاي داده که داراي رتبه جهانی مناسبی هستند. به همین منظور، متقاضیان زیادي قصد مهاجرت به

 
این کشور را دارند. 

 
روش هاي مهاجرت به آلمان عبارت است از: 

- مهاجرت تحصیلی به آلمان یکی از روش هاي مهاجرت به کشور آلمان از طریق تحصیل می باشد. آلمان کشوري است که نظام
آموزشی با کیفیت و فعالی دارد و مدارك اخذ شده از دانشگاه هاي آن در سراسر جهان از اعتبار بالایی برخوردار است. متقاضیان
مهاجرت به آلمان از طریق تحصیل، باید در ابتدا نامه پذیرش تحصیلی از دانشگاه هاي این کشور را دریافت نمایند. یکی از ویژگی
هاي منحصر به فردي که کشور آلمان را از لحاظ آموزشی بسیار محبوب کرده است، تحصیلات رایگان در دانشگاه هاي دولتی آن می

 
باشد. 

متقاضیانی که داراي مدرك زبان آلمانی باشند، می توانند در دانشگاه هاي دولتی این کشور به صورت رایگان تحصیل نمایند؛ اما
متقاضیانی که داراي مدرك زبان آلمانی نیستند، باید در دانشگاه هاي خصوصی این کشور به زبان انگلیسی تحصیل کنند. هزینه هاي
تحصیل در دانشگاه هاي خصوصی آلمان براي دانشجویان کمی بالا می باشد؛ اما دانشجویان می توانند با دریافت بورسیه تحصیلی،

 
این هزینه را به حداقل برسانند. 

- مهاجرت کاري به آلمان از دیگر روش هاي مهاجرت به آلمان از طریق کار در این کشور است. کار در کشور آلمان براي متقاضیان
خارجی به دو صورت می باشد. روش اول متقاضیان با دریافت دعوت نامه از کارفرماي آلمانی به این کشور مهاجرت می کنند. در
روش دوم متقاضیان می توانند با اخذ ویزاي جستجو کار به آلمان مهاجرت کرده و در مدت 6 ماه کار مناسبی را پیدا کنند. در
صورتی که متقاضی بتواند از این طریق کار مناسبی را پیدا نمایند، می تواند اقامت موقت آلمان را دریافت کند؛ در غیر این صورت

 
متقاضی باید به کشور خود باز گردد. 

- مهاجرت به آلمان از طریق سرمایه گذاري یکی دیگر از روش هاي مهاجرت به آلمان از طریق سرمایه گذاري در این کشور می باشد.
سرمایه گذاري در آلمان روش هاي گوناگونی دارد مانند کارآفرینی، ثبت شرکت مسئولیت محدود، خرید اوراق، خرید سهام، خرید



ملک و... که تمامی این روش ها منجر به اخذ اقامت دائم این کشور نمی شود. متقاضیان باید با کسب اطلاعات بیشتر در رابطه با نرخ

 
مصادره اموال و نرخ فساد در آلمان و مشورت با مشاورین مهاجرتی اقدام به سرمایه گذاري در آلمان نمایند. 

- مهاجرت به آلمان از طریق ازدواج یکی از روش هایی که می توان با استفاده از آن اقامت دائم و تابعیت آلمان را کسب نمود، ازدواج
با یکی از شهروندان این کشور است. متقاضیان می توانند از این طریق اقامت دائم و سپس تابعیت آلمان را اخذ نمایند. البته لازم به
ذکر است که بگوییم، اخذ اقامت از این طریق کمی زمان بر و مشکل می باشد؛ چرا که متقاضیان باید مدارك ازدواج خود را به سفارت
ارائه کرده و سفارت آلمان پس از بررسی هاي فراوان، پاسخ درخواست متقاضی را می دهد. در صورتی که ازدواج متقاضی سوري باشد

 
و این موضوع به سفارت کشور آلمان اثبات شود، مشکلات فراوانی براي وي به وجود می آید. 

توجه داشته باشید که براي ازدواج با شهروندان آلمانی، شما و یا همسرتان باید اثبات نمایید که می توانید از پس هزینه هاي زندگی

 
بر بیایید. 

معمولا مهاجرت به کشور هاي عضو شینگن از روش هاي قانونی، مشکلی را براي متقاضیان به وجود نمی آورد؛ اما در صورتی که
متقاضیان از روش هاي غیر قانونی مانند پناهندگی و... به این کشور ها وارد شوند، شرایط سختی را پیش روي خواهند داشت و با

مشکلات زیادي روبرو خواهند شد.



توسعه مشاغل خانگی با جایگزینی فروش تضمینی به جاي خرید تضمینی

منبع: ایسناشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/07/19

کارشناس اقتصاد گفت: با جایگزینی فروش تضمینی به خرید تضمینی، مشاغل خانگی توسعه می یابد.

سمیرا احمدي در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر لزوم
توسعه مشاغل خانگی، اظهار کرد: یکی از کارکردهاي
خانواده هاي ایرانی در گذشته این است که شغل را به
فرزندان خود آموزش می دادند، یعنی هر خانواده اي حرفه

 
اي داشت و آن را به فرزند خود انتقال می داد. 

وي با بیان اینکه هیچ خانواده اي نبوده که حرفه مختص
به خود نداشته باشد، افزود: ضرورت دارد بودجه هایی به
خانوادهایی داده شود که در حِرف و رشته مهارتی تبحر
دارند تا آن ها این حرفه را توسعه داده و حتی آموزش

 
دهند. 

این کارشناس با تاکید بر اینکه جهاددانشگاهی در طرح توسعه ملی مشاغل خانگی باید علاوه بر آموزش هاي مهارتی، آموزش شبکه
سازي فروش را نیز مورد توجه قرار دهد، ادامه داد: آموزش در زمینه قوانین صنفی، کارآفرینی و روان شناسی سازمانی نیز از عوامل

 
موفقیت در بازار کار است. همچنین آگاهی از نیاز بازار، فاکتور بسیار مهمی است. 

احمدي تصریح کرد: نباید افراد محصولی تولید کنند که نتوانند آن را بفروشند، بلکه باید محصول باکیفیتی که به بازار عرضه می
شود، تماما به فروش برسد. متاسفانه همه تولیدکنندگان به خصوص در مشاغل خانگی دنبال خرید تضمینی هستند ولی باید فروش
تضمینی باشد، یعنی اگر محصولی با کیفیت و قیمت مناسب به راحتی در اختیار مشتري قرار گیرد، طبعاً فروش خواهد رفت. بنابراین

 
باید بدانیم بازار به چه چیزي نیاز دارد. 

وي درباره نقش جهاددانشگاهی به عنوان مجري و تسهیل گر طرح، خاطرنشان کرد: هم بستر ایده و طرحی که پیاده شده و هم ایجاد
زمینه ارتباطی میان افراد، مناسب و موثر بوده است. بسیاري از افراد از این طرح ها و ایده ها اطلاع ندارند ولی از ظرفیت لازم براي
اجراي آن ها برخوردار هستند. جهاددانشگاهی با توجه به نفوذي که در جامعه و در میان فارغ التحصیلان دانشگاهی دارد، می تواند

 
در این خصوص اطلاع رسانی انجام دهد. 

انتهاي پیام



منتقدان رئیس دستگاه قضا به عملکرد صدروزه ایشان نگاه مثبت دارند

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/07/19

مهدي رحمانیان گفت: بنده طی این مدت صد روز که از ریاست آقاي محسنی اژه اي در قوه قضائیه می گذرد شاهدم که
منتقدان ایشان نگاه مثبت به عملکرد رئیس دستگاه قضا دارند و آن را تایید می کنند.

 
مدیر مسئول روزنامه شرق در گفت وگو با "اعتمادآنلاین": 
منتقدان رئیس دستگاه قضا به عملکرد صدروزه ایشان نگاه
مثبت دارند مهدي رحمانیان گفت: بنده طی این مدت صد
روز که از ریاست آقاي محسنی اژه اي در قوه قضائیه می
گذرد شاهدم که منتقدان ایشان نگاه مثبت به عملکرد

 
رئیس دستگاه قضا دارند و آن را تایید می کنند. 

اعتمادآنلاین| مهدي رحمانیان در گفت وگو با اعتمادآنلاین با اشاره به عملکرد دستگاه قضا در صد روزه اول دوره «تحول و تعالی» به
ریاست غلامحسین محسنی اژه اي گفت: عملکرد آقاي محسنی اژه اي را باید از زبان منتقدان ایشان شنید، زیرا اظهارنظر آنها در این

 
باره مهم است. 

او ادامه داد: بنده طی این مدت صد روز که از ریاست آقاي محسنی اژه اي در قوه قضائیه می گذرد شاهدم که منتقدان ایشان نگاه

 
مثبت به عملکرد رئیس دستگاه قضا دارند و آن را تایید می کنند. 

رحمانیان تصریح کرد: ارزیابی مثبت منتقدان از عملکرد آقاي محسنی اژه اي نشان می دهد که ایشان تاکنون اقدامات خوبی با

 
ساختار اصلاحی انجام داده است. 

مدیر مسئول روزنامه شرق تاکید کرد: قطعاً عملکرد صدروزه ایشان مثبت بوده است، آغاز خوبی داشتند و ان شاءاالله این آغاز موفق

 
تداوم یابد و مستمر باشد. 

رحمانیان با اشاره به اینکه اقدامات رئیس دستگاه قضا در حوزه تولید با احیاي کارخانجات تعطیل قابل قبول و مورد تایید است اضافه

 
کرد: اشتغال زایی و تلاش در این رابطه وظیفه همه ماست و باید در این راستا تلاش کنیم. 

مدیر مسئول روزنامه شرق در آخر گفت: قوه قضائیه باید متناسب با وظایف ذاتی خود در رفع موانع تولید و اشتغال زایی گام بردارد.
بی شک استقلال قوا در راستاي پیشرفت و تعالی کشور باید حفظ شود.



 شناسایی مسائل اولویت دار طبس توسط نخبگان بسیجی این شهرستان / شبکه

علمی توسط بسیجیان جدي گرفته شود

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/07/19

مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه انصارالرضا(ع)با بیان اینکه شبکه علمی باید دربسیج جدي گرفته شود،گفت:
راهبردهاي علمی بسیج در طی ده سال آینده براساس بیانیه گام دوم انقلاب طراحی شده است.

مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه انصارالرضا(ع)
در جمع نخبگان طبسی  شناسایی مسائل اولویت دار طبس
توسط نخبگان بسیجی این شهرستان / شبکه علمی توسط
بسیجیان جدي گرفته شود مسئول بسیج علمی،پژوهشی و
فناوري سپاه انصارالرضا(ع)با بیان اینکه شبکه علمی باید
دربسیج جدي گرفته شود،گفت: راهبردهاي علمی بسیج
در طی ده سال آینده براساس بیانیه گام دوم انقلاب
طراحی شده است. به گزارش خبرگزاري علم و فناوري از
خراسان جنوبی، ""علی فرخنده"" مسئول بسیج
علمی،پژوهشی و فناوري سپاه انصارالرضا(ع) در جمع
مخترعین،مبتکرین،فرماندهان حوزه هاي بسیج و مسئولین

علمی پایگاه هاي مقاومت شهرستان طبس اظهارداشت: رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب 7راهبرد اساسی ،علم و پژوهش،

 
اخلاق، سبک زندگی اسلامی،استقلال و... را بیان می کنند. 

وي با بیان اینکه رهبر انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب علم موجب پیشرفت، آبرو و اقتدار یک ملت می دانند، گفت: اقتصاد دانش

 
بنیان،فرهنگ دانش بنیان، تربیت دانش بنیان از مهمترین مولفه هاي مورد تاکید رهبر معظم انقلاب می باشد. 

 
علم نقش زیر بنایی دارد وباید براساس مبنا باشد 

 
فرخنده با تاکید براینکه باید در همه مسائل علم آن را داشته باشیم، افزود:علم نقش زیر بنایی دارد و باید براساس مبناباشد. 

وي با بیان اینکه شهداي هسته اي مصداق جهاد علمی در برابر دشمن هستند،بیان داشت:علمی می تواند براي ملت نافع وهمراه با
تفکر انقلابی و روحیه جهادي همراه باشد آن وقت علم بن بست شکن بوده و پزشک و مهندس جهادي به دنبال زیر میزي نخواهد

 
بود. 

فرخنده بیان داشت: چرا با توجه به رشد علم در کشور نتوانستیم در صنعت و اقتصاد رشد لازم را کسب کنیم ما علم را تولید کردیم

 
اما براي قفسه کتابخانه هاي دانشگاه. 

 
علم باید در اختیارکشاورزي، اقتصاد و صنعت قرار گیرد 



مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه انصارالرضا(ع) گفت: رتبه علمی ما در سطح دنیا 16 است اما دراقتصاد و صنعت بالاي 80
می باشد؟چرا زیرا از چرخ علم در صنعت و اقتصاد استفاده نشده است بنابراین در کشورعلم باید در اختیاراقتصاد، صنعت، کشاورزي و

 
معدن قرار گیرد. 

وي تاکید کرد: مهمترین مانع پیش روي کشور این است که باید تلاش کنیم ظرفیت نخبگانی محلات وشهرستان را در جهت برطرف

 
کردن موانع و مشکلات و تولید علوم کاربردي بکار ببندیم . 

فرخنده با بیان اینکه علم باید مبتنی بر نیاز انسان باشد، افزود:علم،پژوهش و فناوري براي انقلاب یک ضرورت است لذا باید براساس

 
این سه مولفه باید حرکت کنیم. 

 
شرکت هاي دانش بنیان محلی براي جذب نخبگان علمی 

وي با اشاره به اینکه پردیس شرکت هاي دانش بنیان محلی براي جذب نخبگان،مخترعین،مبتکرین است، گفت: این پردیس

 
زیرمجموعه بسیج علمی می باشد ومخترعین حمایت هاي مادي و معنوي می کند که مبتنی بر نیاز استان خراسان جنوبی باشد. 

فرخنده با بیان اینکه نیازهاي اولویت داراستان آب،کشاورزي با تمرکز بر محصولات استراتژیک و گیاهان دارویی، معدن ودام است،

 
گفت: نیاز است مخترعین و مبتکرین براساس این موضوع حرکت کنند. 

 
کمک نخبگان استان به بهینه سازي آب 

مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه خراسان جنوبی بهینه سازي مصرف آب یکی از اولویت هاي استان دانست و افزود: خانه

 
نخبگان علوم انسانی اسلامی و علوم فنی مهندسی نیز از ساختارهاي بسیج علمی است. 

 
وي ادامه داد:نقش نخبگان منجر به رفع موانع در همه عرصه ها می شود. 

 
ایجاد یک نیروگاه بادي در خراسان جنوبی ضروري است 

فرخنده با اشاره به بادهاي 120 روزه درشرق وجنوب شرق کشور، ادامه داد: خراسان جنوبی ظرفیت بسیار بالایی را براي ایجاد یک

 
نیروگاه بادي را دارد. 

وي مهمترین راه برون رفت از مشکلات عارضه یابی آنها دانست و بیان داشت:شهرستان طبس جزء اولویت هاي شهرستانهاي استان
براي ایجاد مرکز رشد و خلاقیت توسط بسیج علمی است که می تواند محلی براي اجتماع نخبگان ،نوجوانان و جوانان شهرستان باشد.

مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه انصارالرضا(ع) تصریح کرد: دانشجویان مقطع کارشناسی ارشد به بالا نیزاگر ایده و طرحی
داشته باشند ومورد قرارگاه جهاد علمی استان قرار بگیرد میتوانند با دادن گواهی از خدمات 6 ماه کسر خدمت در دوران سربازي

 
استفاده کند. 



 
همکاري با مراکز علمی و دانشگاهی 

فرخنده حمایت هاي مادي و معنوي، پشتیبانی از طرح هاي فناورانه، کمک به اشتغال وتوانمند سازي بسیجیان درعرصه هاي فناور،
کرسی آزاد اندیشی و نشست هاي علمی با همکاري مراکز علمی و دانشگاهی، شناسایی عارضه هاي شهرستانها، برگزاري کارگاه هاي

 
توانمند سازي با استفاده از حوزه هاي مقاومت بسیج را از برنامه ها و اهداف بسیج علمی دانست. 

 
فعالیت 25 هسته علمی در طبس 

وي تاکیدکرد: 25 هسته علمی در سطح شهرستان طبس می توانند با استفاده از ظرفیت نخبگان مشکلات شهرستان را بررسی وبراي

 
حل مشکل آن راه کاربرون رفت از این مشکل را ارائه دهند. 

فرخنده با بیان اینکه در بخش معادن فراوري می توان از خام فروشی آن دربا ارائه راه کار مناسب از خام فروشی جلوگیري کرد،

 
گفت:عارضه یابی ها را در اتاق نمی شود انجام داد لذا باید به صورت میدانی وارد شد. 

 
شبکه علمی باید دربسیج جدي گرفته شود 

وي با بیان اینکه شبکه علمی بسیج باید دررده هاي مقاومت جدي گرفته شود، گفت: راهبردهاي علمی بسیج در طی ده سال آینده

 
براساس بیانیه گام دوم انقلاب طراحی شده است. 

 
فرخنده عنوان کرد: سندعلمی بسیج 7 راهبرد اساسی دارد و باید گفتمان ما در سطح جامعه یک گفتمان علمی باشد. 

وي ادامه داد: علم وپژوهش راهبر اول چهل ساله دوم انقلاب است وباید از ظرفیت هاي مردمی براي پیشرفت هاي علمی استفاده

 
شود. 

 
توانمند سازي نیروهاي طراز انقلاب براساس منویات رهبر انقلاب 

مسئول بسیج علمی،پژوهشی و فناوري سپاه خراسان جنوبی بیان کرد: وقف کردن در عرصه هاي علمی براي کمک به علم است لذا

 
توانمند سازي نیروهاي طراز انقلاب ، استعداد یابی یک امر ضروري است ونباید جریان انقلاب و علمی را رها کنیم. 

وي با بیان اینکه گاهی اهدافمان هدایت شده نیست، افزود: باید از ظرفیت هاي خیرین ومسئولین براي کمک به اهداف علمی و

 
تربیت نیروي طراز انقلاب وکادر سازي استفاده شود. 

انتهاي پیام/



نیازمند گردشگري در دوران پسا کرونا هستیم/راه اندازي مرکز مشاوره

سفروگردشگري

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/07/19

همزمان با هفته گردشگري نخستین مرکز تخصصی مشاوره و شتاب دهنده کسب و کارهاي گردشگري پایدار در هرمزگان با
هدف کمک به عملی شدن ایده ها در صنعت سفر و گردشگري استان آغاز به کار کرد.

مدیرعامل موسسه مردم نهاد مشق آفرینش خبرداد نیازمند
گردشگري در دوران پسا کرونا هستیم/راه اندازي مرکز
مشاوره سفروگردشگري همزمان با هفته گردشگري
نخستین مرکز تخصصی مشاوره و شتاب دهنده کسب و
کارهاي گردشگري پایدار در هرمزگان با هدف کمک به
عملی شدن ایده ها در صنعت سفر و گردشگري استان آغاز
به کار کرد. به گزارش خبرگزاري علم وفناوري هرمزگان؛
مرکزمشاوره گردشگري توسط مدیریت موسسه مشق
آفرینش که از نهادهاي خصوصی پرتجربه حوزه گردشگري
استان است با همکاري راه اندازي شده است، مهدي

 
شیرخانی مدیرعامل اولین مرکز شتاب دهنده کسب و کارهاي گردشگري است که مصاحبه ترتیب دادیم وبا هم می خوانیم. 

مهدي شیرخانی گردشگر مدیرعامل موسسه مردم نهاد مشق آفرینش در گفت وگو با خبرنگار علم وفناوري گفت: بسیاري از افراد
تحصیل کرده در حوزه گردشگري و یا علاقه مندان به راه اندازي کسب و کار در صنعت سفر و گردشگري براي آغاز فعالیت، نیاز به

 
شناخت ظرفیت ها دارند. 

وي افزود: مرکز تخصصی مشاوره و شتاب دهنده، علاوه بر به اشتراك گذاشتن این داده ها به افراد داراي ایده و علاقه مند به فعالیت
در صنعت سفر و گردشگري در ابتداي کار، فضاي مورد نیاز فعالیت، امکانات و تجهیزات می دهد و به آنان در تامین و جذب سرمایه
کمک می کند،اولین دستاوردهاي این مجموعه که با همکاري اداره کل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی و میراث فرهنگی،راه اندازي

 
شده،پس از 6 ماه قابل ارائه خواهد بود. 

این گردشگر تاکید کرد: شتاب دهنده مجموعه اي است که با برگزاري دوره هاي فشـرده حمـایتی قصـد تسـریع موفقیـت و پیشرفت
شرکت هاي نوپا را دارد، بسیاري از شرکت هاي تازه تاسیس، در مراحل اولیه رشد، به مشاوره مدیریتی، بازاریابی، مالی و فناورانه

 
نیازمند هستند و هدف از برگزاري این دوره ها کمک همه جانبه به آنها است. 

 
جاي شتاب دهنده خالی بود 

شیرخانی گفت: مرکز مشاوره تخصصی و شتاب دهنده کسب و کارهاي گردشگري می تواند با تامین، تسهیل و راهبري این مشاغل
نوپا که داراي ایده و محصول نوآور، خلاق و داراي ارزش افزوده در زنجیره تامین و ارزش گردشگري هستند را تا تثبیت وضعیت و



پایداري کمک کنند، از صنعت گردشگري به عنوان بهترین و بهینه ترین جایگزین براي نفت در اقتصاد تک محصولی ایران سخن به
میان می آید این در حالی است که این صنعت در امر پذیرایی و ارائه خدمات به گردشگران ورودي به شهرها با چالش هایی اساسی
روبه رو است. کاستی هاي زیرساخت ي جاده اي، آموزش نامناسب نیروي انسانی فعال در این حوزه و وضعیت نامطلوب کیفیت
سرویس هاي بهداشتی و عدم توجه به المان هاي فرهنگی در بدو ورود به شهرها بیشترین اهمیت را از نظر فعالان گردشگري داشته

 
اند. 

وي افزود: ناگفته پیداست که شوك هاي اقتصادي همه گیري ویروس کرونا در همه صنایع و بخش هاي مختلف جهان مشاهده می
شود. در این میان چند صنعت به دلیل محدودیت هاي اعمال شده بر سفرها و ترددهاي بین شهري، کشوري و فاصله گذاري
اجتماعی با زیان بی سابقه اي روبرو شده اند، گردشگري یکی از این صنایع است که بدون تحرك گردشگران نمی تواند بقاي خود را
حفظ کند. کاهش 22 درصدي تعداد گردشگران در سه ماهه اول سال 2020 (در مقایسه با سه ماهه مشابه 2019) یکی از اثرات همه
گیري ویروس کووید 19 بر روي صنعت گردشگري بود. گردشگري یکی از پرکارترین بخش هاي اقتصادي جهان است و چنین

 
رکودي براي این صنعت ممکن است میلیون ها شغل را در معرض خطر قرار دهد. 

 
مسیر وام گردشگري از مرکز شتاب دهنده می گذرد 

وي گفت: مرکز شتاب دهنده گردشگري می تواند رابط بین مردم و دولت براي ایجاد اشتغال باشد و کارآفرینانی که توسط شتاب
دهنده بخش گردشگري معرفی شوند در اولویت پرداخت تسهیلات قرار می گیرند، کارآفرینی با کارفرمایی یکسان نیست و کسی که با
مدیریت ایده ها و نوآوري ها و منابع در جهت ایجاد ارزش حرکت می کند کارآفرین است و این ایجاد ارزش داراي اهمیت است، اگر
کارفرما از وضع موجود استفاده می کند کارآفرین با نگاه نو و تازه و با برهم زدن وضع موجود فرصت هاي جدیدي ایجاد می کند که

 
تا پیش از این نبوده است. 

مدلی از ایجاد اشتغال مورد توجه است که به جوامع محلی و محیط زیست آسیبی وارد نکند و فعالیت در بخش گردشگري یکی از
مهمترین روش هاي اشتغال است و تا زمانی که این جوامع در توسعه و کسب و کار مشارکت نکنند مشکل اشتغال هرمزگان حل نمی

 
شود. 

وي با اشاره به بحران کرونا طی دوسال اخیر گفت: ویروس کرونا اگر چه مانعی براي توسعه گردشگري در چند ماه گذشته شد اما با
پایان یافتن این دوران به یکباره سیل عظیم گردشگري در کشور و دنیا به حرکت درخواهد آمد و باید براي دوران پساکرونا زمینه
رونق صنعت گردشگري و میزبانی از مسافران و گردشگران را فراهم کرد تا چرخ این صنعت با قدرت به حرکت در آید و شهرها و

 
روستاهاي ایران بزرگ غرق در شادي و نشاط شود. 

این همیار طبیعت افزود: یکی دیگر از عوامل مهم براي احیاي صنعت گردشگري در مقابله با شیوع ویروس کووید 19 نقش حمایتی
دولت ها است. دولت ها به منظور دستیابی به اهداف توسعه صنعت گردشگري نیازمند فراهم آوردن تسهیلات لازم براي بخش
خصوصی، تضمین سرمایه و سرمایه گذاري، ارائه تخفیفات گمرکی و مالیاتی، واگذاري زمین با بهاي دولتی و ارزان، پرداخت وام هاي
بلند مدت با بهره کم، حذف بروکراسی اداري و آسان سازي قوانین به منظور ساخت هتل ها، رستوران ها و تفرجگاه ها هستند.
مداخله گسترده دولت در فعالیت صنعت گردشگري در طول بحران کووید 19 به سمت مشارکت و همکاري بخش هاي دولتی و

 
خصوصی پیش خواهد رفت و در آینده، تأثیر واکنش دولت بر صنعت گردشگري، چشم اندازي نو ایجاد خواهد کرد. 

گفتنی است؛ اولین مرکز شتاب دهنده کسب و کارهاي گردشگري در گلشهر بندرعباس ، بعد از چهارراه رسالت، ساختمان بنیاد



 
15خرداد، طبقه دوم ، موسسه مشق آفرینش راه اندازي شده است. 

انتهاي پیام/



آگهی استخدام شرکت رتبه یک نفت و گاز و پتروشیمی

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/07/19

یک شرکت رتبه یک نفت و گاز و پتروشیمی واقع در
بندرعباس جهت تکمیل پرسنل کارگاه خط لوله پالایشگاه

 
بندر عباس از علاقه مندان دعوت به همکاري می نماید: 

ردیف
عنوان
شغلی

شرایط احراز

1
کارشناس
سیویل و

سازه

 
جنسیت: آقا 

 
حداقل تحصیلات: مهندسی عمران 

 
محل اشتغال: بندر عباس 

مهارتها: مسلط به فهرست بهاء ابنیه و
ساختمان، شرایط عمومی پیمان،
تاخیرات اسورتجلسات، بخشنامه هاي
سازمان برنامه و بودجه، ساختمان هاي

صنعتی و غیر صنعتی

2
نقشه
بردار

 
جنسیت: آقا 

حداقل تحصیلات: فوق دیپلم مهندسی

 
عمران 

 
محل اشتغال: بندر عباس 

مهارتها: مسلط به نقشه برداري خطوط
لوله تفت و ایستگاه هاي تملیه خاته و
ابنیه و سیویل سازه صنعتی و امور

دفتري

3
کارشناس

کنترل
پروژه

 
جنسیت: آقا 

حداقل تحصیلات: مهندسی صنایع

 
عمران 

 
محل اشتغال: بندر عباس 

مهارتها: مسلط بر برنامه زمانبندي

مسئول4
HSE 

جنسیت: آقا 
حداقل تحصیلات: مهندسی ایمنی/



 
مرتبط 

 
سابقه کار: 5 سال 

 
محل اشتغال: بندر عباس 

مهارتها: تسلط بر تهیه HSE PALN و
دستورالعمل هاي ایمنی شرکت ملی

نفت و تهیه گزارشات و

 
متقاضیان واجد شرایط می توانند رزومه خود را به ایمیل و یا شماه واتساپ هاي اعلام شده ارسال نمایند. 

 
درج سمت در خواستی در موضوع ایمیل، الزامی است. 

 
 ali.yashm@yahoo.com :اطلاعات تماس -

 
- تلفن: 09177210206(واتساپ), 09171483914 

 
 -

 
- مهلت: 1400/09/17 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



طلاي جهانی بی رمق ماند

منبع: سروش خبرشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش سروش خبر، بهاي معاملات هر اونس طلا براي
تحویل فوري با 0.1درصد کاهش، به 1755دلار و 68سنت
رسید. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا

 
با 0.1درصد کاهش، به 1755دلار و 30سنت رسید. 

کایل رودا، تحلیلگر شرکت IG Market اظهار کرد: آمار
اشتغال ماهانه نمی تواند روند تعدیل تدابیر محرك مالی
بانک مرکزي آمریکا را متوقف کند. کمبود نیروي کار باعث
بالا رفتن فشارهاي دستمزد شده و تورم را ممکن است
تشدید کند که به معناي آن است که مقامات بانکی نهایتا

 
باید مداخله کنند. 

طلا پوشش ریسک در برابر تورم و کاهش ارزش پول ناشی از تدابیر محرك مالی محسوب می شود. تعدیل برنامه خرید ماهانه اوراق

 
قرضه توسط بانک مرکزي آمریکا، با شرایط مذکور مقابله کرده و از جذابیت طلا کم می کند. 

به گفته رودا، بازار طلا مشکلات زیادي براي ارزیابی وضعیت دارد. نظر شخصی من این است که طلا به سمت نزول مایل است اما در

 
حال حاضر در بازه محدودي حبس شده است. 

بانک مرکزي آمریکا با وجود گزارش اشتغال مایوس کننده سپتامبر ممکن است ماه آینده تعدیل تدابیر محرك مالی را آغاز کند.
آماري که روز جمعه منتشر شد، نشان داد اقتصاد آمریکا ماه میلادي گذشته 194هزار شغل جدید در سپتامبر ایجاد کرده که پایین
تر از 500هزار شغل مورد پیش بینی اقتصاددانان بود. در این بین، نرخ بیکاري به 4.8درصد کاهش پیدا کرد که پایین ترین میزان

 
در 18ماه گذشته بود و رشد دستمزد شتاب گرفت. 

براساس گزارش رویترز، دلار به بالاترین حد سه سال اخیر در برابر ین ژاپن صعود کرد. بازده اوراق خزانه 10ساله آمریکا به بالاترین

 
حد از اوایل ژوئن به این طرف رسید و هزینه نگهداري طلا که دارایی بدون بازدهی است را افزایش داد. 

به گفته وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز، اونس طلا ممکن است به محدوده 1763تا 1768دلار بهبود پیدا کند و سپس روند نزولی را

 
به سوي سطح حمایتی 1724دلار ازسربگیرد. 

در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره براي تحویل فوري تغییري نداشت و به 22دلار و 66سنت رسید. هر اونس پلاتین براي
تحویل فوري با 0.1درصد افزایش، به 1027دلار و 37سنت رسید. هر اونس پالادیم براي تحویل فوري با سه درصد افزایش،

 
به 2139دلار و 85سنت صعود کرد که بالاترین قیمت از 13سپتامبر بود. 



 
انتهاي پیام // 

منبع : ایسنا



افزایش 37 درصدي اشتغال صنعتی در مازندران

منبع: شاتاشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران، بیان کرد: در 6 ماهه نخست امسال اشتغال صنعتی در مازندران 37 درصد
رشد داشته است.

افزایش 37 درصدي اشتغال صنعتی در مازندران رئیس
سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران، بیان کرد: در 6
ماهه نخست امسال اشتغال صنعتی در مازندران 37 درصد

 
رشد داشته است. 

به گزارش شاتا، حسینقلی قوانلو با اعلام این خبر، افزود: در
شش ماهه نخست سالجاري 103 فقره پروانه بهره برداري
با سرمایه گذاري 10 هزار و 294 میلیارد ریال در مازندران

 
صادر شده است. 

وي در خصوص اشتغال این پروانه هاي بهره برداري ادامه داد: اشتغال انجام شده در این واحد هاي صنعتی بر اساس پروانه هاي بهره

 
برداري صادر شده بالغ بر 2 هزار و 714 نفر بوده است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران، تصریح کرد: این تعداد اشتغال صنعتی در حالی در مازندران در شش ماهه سالجاري
صورت گرفته که نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 37 درصدي داشته است.



تولید انرژي برقابی در مازندران توسعه می یابد

منبع: پایگاه خبري وارششماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس گروه طرح هاي نیروگاهی شرکت آب منطقه اي مازندران گفت: تولید انرژي برقابی در مازندران توسعه می یابد.

تولید انرژي برقابی در مازندران توسعه می یابد رئیس گروه طرح هاي نیروگاهی شرکت آب منطقه اي مازندران گفت: تولید

 
انرژي برقابی در مازندران توسعه می یابد. 

رحیم عیسی زاده در همین رابطه با اشاره به مطالعات جامعی که
از رامسر تا گلوگاه صورت گرفته، گفت: در فاز یک 80 نقطه
داراي شرایط ایجاد نیروگاه با ظرفیت کل معادل 700 مگاوات
شناسایی شده است که این نقاط نوع جریانی بوده که در مسیر

 
رودخانه ها نصب می شوند. 

وي افزود: قصد داریم با استفاده از سرمایه گذاري بخش
خصوصی نسبت به احداث این نیروگاه ها اقدام نماییم و در حال
حاضر چند قرارداد با ظرفیت 40 مگاوات منعقد شده و مابقی را

 
به فراخوان گذاشته ایم. 

رئیس گروه طرح هاي نیروگاهی شرکت آب منطقه اي مازندران اضافه کرد: علاوه بر ظرفیت هاي فوق، در پاي سدها و تاسیسات نیز
ظرفیت احداث نیروگاه وجود دارد که به اجرا خواهند رفت. در گذشته برروي سد شهید رجایی نیروگاه اجرا شده است و بر روي

 
سدهاي گلورد، هراز و البرز نیز طرح هاي لازم تهیه شده و قرار است اجرایی شود. 

عیسی زاده خاطر نشان کرد: به دلیل شرایط ارتفاع و فشار آب در لوله ها، پتانسیل برقابی در طرح هاي آبرسانی نیز وجود دارد. در

 
این تاسیسات با استفاده از تبدیل انرژي فشار آب به انرژي الکتریسیته براي احداث نیروگاه استفاده خواهد شد 

وي تصریح کرد: درحال حاضر در مسیر خط آبرسانی، شهید رجایی براي شهر ساري دو واحد نیروگاه نصب شده و در آینده نیز در

 
تمامی طرح هاي آبرسانی این ظرفیت پیش بینی شده است. 

عیسی زاده اظهار کرد: حاصل این اقدامات، افزایش بهره وري از آب و استفاده از ظرفیت هاي طبیعی در جهت افزایش تولید انرژي

 
پاك، ایجاد اشتغال و مشارکت مردم در سرمایه گذاري، صرفه جویی در سوخت و حفظ محیط زیست خواهد بود. 

شایان ذکر است که در حال حاضر تولید انرژي پاك و برقابی نسبت به انرژي بر پایه سوخت در استان حدود سه دهم درصد است که

 
در آینده باید به حدود 15 درصد برسد. 



پ/



شناسایی بسترهاي فسادزا در کردستان/ اختلاس و تضییع بیت المال بیشترین

حجم تخلفات بود

منبع: تسنیمشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/07/19

گروه استان ها - بازرس کل استان کردستان گفت: شناسایی و مبارزه قاطعانه با بسترهاي فسادزا جزو برنامه ها اولویت دار در
استان است.

گروه استان ها - بازرس کل استان کردستان گفت:
شناسایی و مبارزه قاطعانه با بسترهاي فسادزا جزو برنامه

 
ها اولویت دار در استان است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سنندج، عیسی هواسی
پیش ازظهر امروز در نخستین نشست خبري خود با
اصحاب رسانه که به مناسبت سالروز تاسیس سازمان
بازرسی کردستان برگزار شد، اظهار داشت: سازمان بازرسی
یک دستگاه نظارتی عام بوده که دو وظیفه نظارت بر

 
اجراي قوانین و حسن جریان امور را برعهده دارد. 

وي با بیان اینکه حوزه بسیار گسترده اي براي سازمان بازرسی پیش بینی شده است، گفت: نظارت پیشگیرانه، هدایتگر و حمایت

 
محور قبل و حین دستگاه هاي اجرایی به عنوان مهم ترین ابزار از حیف بیت المال به جد دنبال می شود. 

بازرس کل استان کردستان از حضور فعال در جلسات و شوراهاي تصمیگیر به منظور رفع محرومیت و حل مشکلات معیشتی مردم
استان خبر داد و تصریح کرد: پیگیري رفع موانع تولید، فعال کردن ظرفیت سرمایه گذاري و تحقق رنجیره تولید باهدف جلوگیري از

 
خام فروشی به جد در دستور کار سازمان بازرسی کردستان است. 

وي از پیگیري مشکلات پروژه هاي نیمه تمام، رفع موانع تولید و نظارت مستمر بر شبکه پولی به منظور تولید، اشتغال و مسکن در
استان خبر داد و افزود: نظارت مستمر بر فرایند واردات و صادرات، جلوگیري از قاچاق و تقویت شبکه بازرسان افتخاري در کردستان

 
به جد دنبال خواهد شد. 

وي نظارت را بر پیشگیري ارجعیت دانست و اظهار کرد: تهیه، تنظیم و اولویت بندي مسائل استان، شناسایی و مبارزه با بسترهاي
فسادزا به منظور برخورد جودي با متصرفان اراضی، نظارت بر پروژه ها و شیوه پرداخت تسهیلات بانکی و عملکرد دستگاه هاي اجرایی

 
از دیگر برنامه هاي اولویت دار سازمان بازرسی کردستان است. 

 
«رعایت تقوا و دیانت» مورد توجه سازمان بازرسی کردستان قرار گیرد 

 
امام جمعه ایلام: سازمان بازرسی در برخورد با مفسدان اغماض نکند 

بازرس کل استان کردستان از بازرسی و 56 مورد نظارت بر عملکرد دستگاه ها، 137پیشنهاد اصلاحی و تذکرات لازم به ادارات،



انعکاس تخلفات به دستگاه هاي مربوطه، نظارت بر یک هزار و 746 مورد معامله، راه اندازي سامانه گزارشگران فساد و دریافت
340مورد گزارش فساد از این طریق و رعایت تکریم ارباب رجوع خبر داد و اعلام کرد: تاکنون 79مورد گزارش فساد و تخلفات حوزه
اقتصادي دریافت شده که بیشترین آن مربوط به جرائم اختلاس، تضییع بیت المال و حقوق دولتی و عدم رعایت تشریفات قانونی بوده

 
است. 

وي پیگیري حقوق عامه مردم را جزو برنامه هاي اولویت دار خود خواند و افزود: بازدید میدانی از سد قشلاق و پیگیري حل مشکل آب

 
سنندج نیز در همین راستا بوده که به جد در حال پیگیري بوده و دستورات فوري در این راستا صادر شده است. 

هواسی یادآور شد: امیدوارم با همکاري بیشتر مردم و اصحاب رسانه بتوانیم بازرسی ها را بیشتر کرده و وظایفمان را به نحو احسن
انجام دهیم.



صنایع بزرگ مستقر در استان از تیم هاي ورزشی هرمزگان حمایت کنند

منبع: ایلناشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/07/19

وزیر کشور وزیر کشور که به منظور تکریم همتی استاندار سابق و معرفی مهدي دوستی استاندار جدید به استان هرمزگان
سفر کرده است در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان با بیان اینکه، هرمزگان استانی با ظرفیت هاي بالاست؛ گفت: توسعه

استان با فعال شدن ظرفیت هاي بومی استان به خصوص در حوزه شیلات شتاب بیشتري ...

وزیر کشور وزیر کشور که به منظور تکریم همتی استاندار
سابق و معرفی مهدي دوستی استاندار جدید به استان
هرمزگان سفر کرده است در دیدار با نماینده ولی فقیه در
استان با بیان اینکه، هرمزگان استانی با ظرفیت هاي
بالاست؛ گفت: توسعه استان با فعال شدن ظرفیت هاي
بومی استان به خصوص در حوزه شیلات شتاب بیشتري به

 
خود می گیرد. 

به گزارش ایلنا، احمد وحیدي که به منظور تکریم همتی و
معرفی مهدي دوستی به عنوان استاندار جدید به استان هرمزگان سفر کرده است در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین محمد عبادي
زاده نماینده ولی فقیه در استان پس از استماع آخرین وضعیت طرح هاي توسعه اي و عمرانی در استان هرمزگان که از سوي همتی
استاندار سابق گزارش شد، گفت: هرمزگان استانی با ظرفیت هاي عظیم انسانی و اقتصادي است و در این استان باید کار توسعه با

 
شتاب بیشتري صورت گیرد. 

وزیر کشور درخصوص ضرورت تامین آب شرب مورد نیاز استان، گفت: با بررسی هاي دقیق تر تجهیزات آب شیرین لازم در استان

 
تامین می شود. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به اهمیت پرورش ماهی و میگو در استان هرمزگان گفت: در این خصوص طرح و
چارچوب قراردادي خوبی توسط استاندار سابق هرمزگان براي توسعه 14 هزار هکتاري کوثر در بندرلنگه منعقد شده که اگر یک

 
هکتار به هر خانواده داده شود مساله اشتغال 14 هزار خانواده حل می شود. 

حمایت از تیم هاي ورزشی از جمله قایق رانی و شنا با توجه به ظرفیت دریایی استان هرمزگان از دیگر محورهاي مورد اشاره دکتر
وحیدي در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان بود و در این خصوص گفت: استان هرمزگان با توجه به موقعیت دریایی اش باید در
ورزش هاي دریایی همچون قایقرانی و شنا حرف اول را در کشور بزند و در این زمینه باید صنایع بزرگ مستقر در استان از تیم هاي

 
ورزشی حمایت هاي لازم را به عمل آورند. 

وحیدي در پایان گفت: آقاي همتی فردي با روحیه، خلاق پر تلاش و پرکار است و از ظرفیت هایش در بخش هاي دیگر حتما استفاده

 
خواهد شد. 

گفتنی است در این نشست فریدون همتی آخرین وضعیت طرح هاي توسعه استان از جمله ایجاد آب شیرین کن در سیریک براي
استان هرمزگان و همچنین احداث بیمارستان 521 تخت خوابی در استان و سایر اقدامات زیربنایی و عمرانی استان را در حضور دکتر

وحیدي وزیر کشور گزارش کرد. 



انتهاي پیام/



بازارچه صنایع دستی و تولیدات صاحبان مشاغل خانگی در بازار بزرگ

لارستان افتتاح شد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/07/19

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس،
جلیل حسنی، فرماندار ویژه لارستان شامگاه 18 مهرماه
1400 بابیان اینکه مشاغل خانگی یکی از ضرورت هاي
موردنیاز براي کارآفرینی و اشتغال زایی است و بخش عمده
اي از حوزه کسب وکارها را در کشورهاي توسعه یافته
تشکیل می دهند، اظهار کرد: «ازآنجاکه فرهنگ سازي
کارآفرینانه می تواند این کسب وکارها را به سوي پایداري
سوق دهد، بنابراین باید با فرهنگ سازي مطلوب و بهینه،

 
وضعیت پایداري براي این نوع مشاغل در منطقه ایجاد کرد.» 

معاون استاندار و فرماندار ویژه لارستان با اشاره به راه اندازي بازارچه صنایع دستی و نمایشگاه صاحبان مشاغل خانگی در لارستان و
ورود جمعی از ادارات شهرستان به این طرح گفت: «امیدواریم سهم این دسته شغل ها در توسعه اقتصادي شهرستان بیشتر شود و

 
شاهد حضور کسب وکارهاي خانگی در بازارهاي محلی باشیم.» 

محمدابراهیم کیان، مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی لارستان در رابطه با برپایی این نمایشگاه گفت: «این
نمایشگاه به همت دفتر امور بانوان فرمانداري و همکاري هیئت امنا بازار بزرگ لارستان باهدف حمایت از هنرمندان صنایع دستی و

 
تلاشگران حوزه مشاغل خانگی و غذایی خسارت دیده از بیماري کرونا شهرستان برپاشده است.» 

او اضافه کرد: «در این نمایشگاه 75 نفر از صاحبان مشاغل خانگی و هنرمندان صنایع دستی از شهرستان هاي لارستان و اوز حضور

 
دارند و دست ساخته هاي خود را در معرض دید علاقه مندان و بازدیدکنندگان قراردادند.» 

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی لارستان ادامه داد: «در بخش صنایع دستی این نمایشگاه غرفه هاي گلیم
بافی، خوس بافی، حصیربافی، کار با چرم، نمدبافی، تابلوهاي نقاشی، کار روي سفال، کار با چوب، دوخت لباس، گل هاي چینی، گل
هاي تزیینی، صنایع چوبی، ست آشپزخانه و بدلیجات فعالیت می کنند و در بخش مواد غذایی نیز خرما و انواع فراورده هاي آن، انواع
نان و ترشیجات و شیرینی هاي محلی، انواع دسر و کیک هاي خانگی، فرآورده هاي لبنی، سبزي خشک و تازه انواع جوانه ها و انواع

محصولات فرهنگی و نمایشگاه کتاب و غیره به فروش می رسد.»



فعالیت هاي نخبگان متناسب با مسائل روز انجام شود

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/07/19

حوزه/ عضو جامعه روحانیت شیراز به ضرورت راه اندازي مرکز رشد حوزه علمیه فارس اشاره کرد و گفت: ضرورت راه اندازي
مراکز رشد در عصر امروز قابل انکار نیست و فعالیت هاي نخبگان متناسب با مسائل روز ضرورت دارد.

 
مدیر حوزه علمیه فارس: فعالیت هاي نخبگان متناسب با مسائل روز انجام شود 

حوزه/ عضو جامعه روحانیت شیراز به ضرورت راه اندازي مرکز
رشد حوزه علمیه فارس اشاره کرد و گفت: ضرورت راه اندازي
مراکز رشد در عصر امروز قابل انکار نیست و فعالیت هاي نخبگان

 
متناسب با مسائل روز ضرورت دارد. 

به گزارش خبرگزاري «حوزه» از شیراز، حجت الاسلام
والمسلمین محمد استوار میمندي، پیش از ظهر امروز در آیین
افتتاحیه مرکز رشد و نوآوري حوزه علمیه فارس که در مجمع
عالی حکمت شیراز برگزار شد، با اشاره به اینکه بیش از یک سال
است که پی گیر تاسیس و راه اندازي مرکز رشد حوزه علمیه

استان فارس هستیم، اظهار کرد: با نگاه رو به جلو و عمیقی که رئیس شوراي حوزه علمیه استان دارد و تجربه اي که پیش از ان در
جهرم کسب کرده بود و همچنین با توجه به این که از سال گذشته مرکز رشد حوزه هاي علمیه هم با حسب امر آیت االله اعرافی

 
تشکیل شده زمینه راه اندازي این مرکز در استان فارس نیز راه اندازي شد 

وي به ضرورت راه اندازي مرکز رشد حوزه علمیه فارس اشاره و اظهار کرد: ضرورت راه اندازي چنین مراکزي در عصر امروز قابل انکار

 
نیست، فعالیت هاي نخبگان متناسب با مسائل روز ضرورت دارد. 

مدیر حوزه علمیه فارس تصریح کرد: مراکزي که در دانشگاه ها ایجاد شده، محلی براي حمایت از ایده هاي دانشجویی و به مرحله
رساندن آن و در نهایت به نتیجه رساندن آن است؛ مراکز رشد آمده اند تا علم را به عرصه تولید وصل کنند، به نوعی کارآفرینی

 
ظرفیت هاي دانشی دانشگاه ها را بر عهده گرفته اند. 

به گفته استاد سطح عالی حوزه علمیه فارس در حوزه علمیه با ابهام آینده شغلی طلاب مواجه شده ایم، اگرچه رسالت تبلیغ و هدایت
رسالت اصلی طلاب به شمار می رود، متنهی به سبب اقتضائات امروز و مطالبه شفافیت بیشتر در مسیر حرکت طلبگی این توقع و
جود دارد که اگر می خواهیم به مردم کمک کنیم در چه قالبی کمک کنیم، مراکز رشد آمدند به ترسیم خطوط رسالت هاي حوزوي

 
کمک کنند، لذا با توجه به نو پدید بودن مراکز رشد به باز تعریف رسالت هاي مرکز رشد در حوزه هاي علمیه نیاز داریم. 

وي، مرکز رشد را مرکز حمایت از ایده هاي طلاب دانست و گفت: مرکز رشد مرکز کارافرینی طلاب است، مرکز رشد باید کاویژه هاي
جدید متناسب با اهداف تعریف کند، همچنین باید تجاري سازي کند، امروز یکی از مشکلات طلاب این است که مراحل و مدارج



 
علمی خود را سپري کردند اما نمی دانند باید چه کار کنند، البته مشکلات معیشتی هم وجود دارد. 

حجت الاسلام والمسلمین استوارمیمندي افزود: مرکز رشد باید بدون اینکه طلبه از رسالت خود جدا شود به آنان کمک کند، و طلاب
را به استقلال نسبی نیز برساند، یکی از ماموریت هاي مهم مراکز رشد باید همین باشد، یکی از عموامل مبتلا شدن طلبه به بحران
هویت این است که احساس ناکاآمدي کند، مرکز رشد هنگامی کارآمدي طلبه را براي آن تعریف کند هویت را براي طلبه بازسازي می

 
کند. 

وي بیان کرد: ساماندهی و تشکیلاتی کردند کارویژه هاي حوزه هاي علمیه نیز از دیگر رسالت هاي مرکز رشد و نوآوري است، امروز
در کرونا ضرورت تعریف کارویژه هاي تشکیلاتی بیش از پیش خود را نشان داد، مرکز رشد می تواند بستري براي ساماندهی و ایجاد

 
تشکلات منسجم منطبق بر اهداف در حوزه علمیه باشد. 

انتهاي پیام



پخش تئاتر و فیلم سینمایی در مناطق روستایی و عشایر لرستان

منبع: شبستانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/07/19

ابدالی پور گفت: در راستاي بزرگداشت روز عشایر و روستا، تئاتر خیابانی در مناطق روستایی و عشایري لرستان برگزار شده
است.

ابدالی پور گفت: در راستاي بزرگداشت روز عشایر و روستا،
تئاتر خیابانی در مناطق روستایی و عشایري لرستان برگزار

 
شده است. 

«محمد ابدالی پور» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري
شبستان در خرم آباد، اظهار داشت: بخش تئاتر خیابانی و
فیلم سینمایی در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد با
همکاري معاونت فرهنگی هنري ارشاد استان اجراء شده

 
است. 

مدیرستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد لرستان افزود: موضوع آثار نمایشی شامل:اعتیاد و امید به پاکیزگی آن، امید به ازدواج و
تشکیل خانواده، عدم مهاجرت از روستا به شهر و معرفی معضلات شهري، امید به فعالیت و رفع بیکاري، امید به کارآفرینی و اشتغال
زایی، معرفی فضاي مجازي و معرفی محاسن و معایب آن و ایجاد انگیزه به ادامه تحصیل جهت کسب جایگاه اجتماعی در جامعه

 
خواهد بود. 

وي بیان کرد: اکران فیلم هاي روز سینماي ایران در روستاهاي استان با موضوعاتی همچون اجتماعی، طنز، نوجوانان و جوانان و روستا

 
و عشایر است. 

 
ابدالی پور افزود: برجسته کردن توانمندي ها و ظرفیت هاي فرهنگی هنري در روستا از اولویت هاي فرهنگی است. 

مدیرستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد لرستان بیان کرد: نیست که توسعه و پیشرفت فرهنگ عمومی و به ویژه فرهنگ دینی و
مسجدي در تمام سطوح کشور و از جمله در روستاها؛ عزم ملی، مدیریت جهادي، همدلی و همزبانی را می طلبد و امروز بخشی از این

 
رسالت عظیم بر دوش وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی است. 

وي خاطرنشان کرد: جریان سازي و توجه به ارزش هاي انقلابی، لزوم راه اندازي سامانه آموزش مستمر و حمایت از برنامه هاي حوزه

 
هنر کانون هاي فرهنگی هنري مساجد است. 

ابدالی پور بیان کرد: کانون هاي فرهنگی هنري مسجد با محوریت امام جماعت و همراهی هیئت امنا و سایر تشکل هاي مسجد و



محله می توانند با رویکردهاي شبکه سازي و جریان سازي با استفاده از ظرفیت هاي مردمی وفعالان فرهنگی، اجتماعی محله گامی

 
موثر براي ارتقاي فرهنگی جامعه، تقویت فرهنگ دینی و مقابله با توطئه هاي فرهنگی دشمنان بردارند. 

ابدالی پور گفت: همکاري و تعامل با دیگر ادارات و نهادها با هدف تقویت برنامه هاي فرهنگی و هنري کانون هاي فرهنگی هنري

 
مساجد و شناسایی استعدادهاي اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد بویژه در مناطق روستایی و عشایر پی گیري می شود. 

مدیرستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد لرستان اظهار کرد: در این راستا تفاهم نامه همکاري ستاد کانون مساجد با معاونت
هنري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان به منظور کمک به تحقق اهداف کانون هاي فرهنگی هنري مساجد و لزوم توجه به

فعالیت هاي هنري کانون هاي مساجد منعقد شده است.



کسب و کارهاي روستایی تسهیلات 150 میلیون تومانی دریافت می کنند

منبع: ایلناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/07/19

تفاهم نامه همکاري بین صندوق کارآفرینی امید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با رویکرد گسترش همکاري در اجراي طرح
توسعه پایدار منظومه روستایی، حمایت و پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب و کارهاي خرد و کوچک و توانمندسازي و

ساماندهی زنجیره هاي تولید منعقد شد

تفاهم نامه همکاري بین صندوق کارآفرینی امید و بنیاد
مسکن انقلاب اسلامی با رویکرد گسترش همکاري در
اجراي طرح توسعه پایدار منظومه روستایی، حمایت و
پشتیبانی از ایجاد و توسعه کسب و کارهاي خرد و کوچک

 
و توانمندسازي و ساماندهی زنجیره هاي تولید منعقد شد 

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی صندوق کارآفرینی
امید، اصغر نوراله زاده، مدیرعامل این صندوق، با اشاره به
جزئیات این تسهیلات گفت: سقف تسهیلات تا مبلغ 150

میلیون تومان در نظر گرفته شده که مدت بازپرداخت آن بسته به نوع کسب و کار با احتساب حداکثر 6 ماه دوره تنفس و جمعاً 60

 
ماهه خواهد بود که نرخ کارمزد آن 4 درصد در نظر گرفته شده است. 

وي درادامه افزود: معرفی طرح ها، پروژه ها و کسب و کارهاي خرد در چارچوب طرح هاي توسعه پایدار منظومه روستایی با هدف
تقویت اقتصاد محلی و توسعه ظرفیت هاي آن در پیوند با توسعه منطقه اي و ملی بر عهده بنیاد مسکن است و بنیاد مسکن صاحبان

 
این کسب و کار را به صندوق کارآفرینی امید براي دریافت وام معرفی می کند. 

نوراله زاده با اشاره به بحث ضامن براي دریافت این تسهیلات بیان داشت: تضامین مورد قبول براي پرداخت تسهیلات طبق

 
دستورالعمل هاي جاري صندوق است و تفاوتی با روال سابق ندارد. 

وي تاکید کرد: اولویت با طرح هایی است که منظومه هاي روستایی آن را تعریف و معرفی کرده اند و تسهیلگران بنیاد مسکن واسط

 
بین صاحبان کسب و کار و صندوق کارآفرینی امید محسوب می شوند. 

 
طبق این تفاهم نامه تسهیلاتی تا سقف 150 میلیون تومان به روستاییان براي راه اندازي انواع کسب و کار ارائه می شود. 

انتهاي پیام/



مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی اصفهان: اصلاح فرایندهاي ارائه خدمات

بهترین راه مبارزه با فساد است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/07/19

خبرگزاري آریا - مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان در جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاههاي تابعه گفت: با
اصلاح فرایندهاي ارایه خدمات، به صورت خودکار با فساد مبارزه خواهد شداصلاح فرایندهاي ارائه خدمات بهترین راه مبارزه با فساد

 
است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان، کامران کلانی در ابتداي جلسه به مدیران سه دستگاه

 
بهزیستی، آموزش فنی و حرفه اي و مدیریت درمان در کسب رتبه هاي برتر در جشنواره شهید رجایی تبریک گفت. 

وي با بیان اینکه مبارزه با فساد یکی از رویکردهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است، افزود: با اصلاح فرایندهاي ارائه خدمات و

 
الکترونیک کردن آنها به صورت خودکار با فساد به صورت ریشه اي مبارزه خواهد شد. 

کلانی ضمن قدردانی از تلاش هاي دکتر اخوان اظهار داشت: از زمان مدیریت آقاي اخوان در حوزه آموزش فنی و حرفه اي اقدامات نو
آورانه اي را شاهد بوده ایم و به رغم مشکلاتی که استان با آن مواجه است عملکرد درست و اصولی اداره کل آموزش فنی و حرفه اي

 
استان منجر شده که اصفهان در حوزه فنی و حرفه اي از استان هاي برتر در سطح کشور باشد. 

وي با بیان اینکه اصفهان داراي ابزار مناسبی در زمینه اکوسیستم کارآفرینی است، افزود: رویکرد شهرداري، اتاق بازرگانی، اداره کل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به سمت گسترش کار آفرینی در استان است و مکمل آن، اقدامات اداره کل فنی و حرفه اي است که منجر

 
به رشد قابل توجه کار آفرینی در استان شده است. 

وي همچنین گفت: به رغم تمایل متخصصین آي تی براي شاغل شدن در استان تهران طبق گزارش هاي اخیر فضاي انجام کار در

 
زمینه آي تی براي صاحبان این حرفه فراهم شده و تمایل شاغل شدن در استان نیز افزایش یافته است. 

وي در خصوص توسعه فضاي کار اشتراکی در سطح استان گفت: تا پایان 98 اصفهان داراي 4 فضاي کار اشتراکی بوده که از سال 99
تا کنون 5 فضاي کار اشتراکی دیگر نیز ایجاد شده و بزرگترین فضاي کار اشتراکی کشور در سیتی سنتر اصفهان درحال راه اندازي

 
است. 

کلانی با اشاره به پیشتازي استان اصفهان در ارائه ایده هاي جدید گفت: کلیه پیشنهادات مدیران براي بهبود ارائه خدمات به ارباب
رجوع در سطح کشور را جمع بندي و در قالب بسته پیشنهادي شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی در استان اصفهان را به مقام عالی وزارت ارائه کنیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان اصفهان نیز ضمن خیر مقدم به اعضاي حاضر در این جلسه به ارایه گزارش مختصري از

 
اقدامات این اداره کل در سطح استان پرداخت. 

آرش اخوان با بیان اینکه اداره آموزش فنی و حرفه اي داراي 54مرکز دولتی و 1370مرکز خصوصی است افزود: استان اصفهان از

 
لحاظ تعداد مراکز و کیفیت عملکرد رتبه اول در سطح کشور را دارد. 

وي اظهار داشت: اصفهان در سطح کشور همواره از استان هاي برتر در حوزه فنی و حرفه اي بوده و اکثر طرحهاي نوین به صورت

 
پایلوت در اصفهان اجرا شده است. 

وي آغاز برگزاري آموزش در صنایع در 26 مرکز جوار و بین کارگاهی، برگزاري فراخوان هاي ملی ، اجراي 8طرح مهارت کار آفرینی،
برگزاري مسابقات آزاد مهارت، هدفمند نمودن آموزش ها، استفاده از ظرفیت شرکاي مهارتی و بهره برداري از مراکز آموزشی ،
الکترونیکی نمودن خدمات، تجهیز و راه اندازي 31 سالن سنجش الکترونیک در شهرستان ها، راه اندازي دو دپارتمان نساجی و



 
گردشگري و ایجاد مرکز تخصصی کسب و کار با هدف توسعه کار آفرینی را از اقدامات این اداره کل عنوان کرد. 

در ادامه سایر اعضاي جلسه ضمن تبیین گزارش اقدامات به بیان نظرات و پیشنهادات خود براي جمع بندي بسته پیشنهادي استان

 
اصفهان به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداختند. 

 
این جلسه در اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اصفهان برگزار شد. 

 
19 مهر 1400 10:58 

 
روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان | 

 
کد خبر : 246,753 

 
کلیدواژه ها: اصلاح فرایند, ارائه خدمات, مبارزه با فساد,مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان,کامران کلانی 

نظرات بینندگان



فقر و محرومیت زیبنده هرمزگان نیست/ براي پیشرفت این استان ظرفیت ها را

بسیج می کنیم

منبع: داناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/07/19

احمد وحیدي با بیان اینکه استان هرمزگان از ظرفیت هاي خوبی در حوزه اقتصاد دریامحور برخوردار می باشد و نباید فقر و
ومحرومیت داشته باشد، گفت: براي پیشرفت این استان تمام ظرفیت ها را بسیج می کنیم.

احمد وحیدي با بیان اینکه استان هرمزگان از ظرفیت هاي
خوبی در حوزه اقتصاد دریامحور برخوردار می باشد و نباید
فقر و ومحرومیت داشته باشد، گفت: براي پیشرفت این

 
استان تمام ظرفیت ها را بسیج می کنیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از هرمز؛
احمد وحیدي، وزیر کشور صبح امروز دوشنبه در آیین
تودیع و معارفه استاندار جدید هرمزگان ، این استان را
بسیار مهم خواند و اظهار کرد: اگر از ابعاد مختلف نگاه
کنیم استان یگانه اي است. استانی که تنگه استراتژیک
هرمز به عنوان یکی از حساس ترین نقاط دنیا در کرانه این

 
استان قرار دارد. 

وي با اشاره به اینکه هرمزگان با داشتن 14 جزیره استثنایی است و ظرفیت هاي بسیار بسیار فراوانی دارد، افزود: استانی با دو هزار
کیلومتر ساحل و ظرفیت ها در حوزه صنعت، گردشگري، کشاورزي با مردمی خونگرم و بسیار مهربان، مقصد بسیاري از مردم از سایر

 
نقاط کشور است. 

 
وزیر کشور اضافه کرد: وقتی ما از اقتصاد دریا محور استفاده می کنیم، هرمزگان اول است. 

وحیدي گفت: وقتی تمدن دریایی بناست شکل بگیرد این تمدن که بسیار آینده دار است. این تمدن در کنار این سواحل شکل خواهد
گرفت و هرمزگان نقش کلیدي در این امر دارد. 90 درصد بازرگانی دنیا از طریق دریا است این استان نقطه کلیدي در تعاملات دریا
است. در بخش صنعت هم همینطور. اعتراف می کنیم از ظرفیت کشتی سازي به خوبی استفاده نشده است. تنها جایی که زیر دریایی

 
تولید می شود در همین استان است. طرفیت صنایع دریایی ماست این استان. 

وي با بیان اینکه پالایشگاه خلیج فارس در اوج تحریم و با نیروي بومی ساخته شده است، عنوان کرد:این از افتخارات آقاي دوستی از
مدیران این ابرپروژه است، این ظرفیت ها، ظرفیت هاي کم نظیري است، این همه ظرفیت و دم از محرومیت زدن، فقر و بیکاري،

 
ثروت این موقعیت ژئو پلتیک است. 

 
مهم ترین ثروت؛ مردم خون گرم هرمزگان هستند 



وزیر کشور با بیان اینکه مهم ترین ثروت این مردم خون گرم هستند تصریح کرد: اشکالی که پیدا شده در سیستم بروکراسی ما خیلی
دولت محور شده است، اقتصاد مردم محور است و اداره ي جامعه مردم محور است، ما سیستم دولتی را حاکم کردیم و دیدیم که همه

 
چیز نقطه شروع در تهران است و این غلط است و همه چیز از بین می رود. 

وحیدي گفت: با این همه ظرفیت و امکانات این استان نباید محرومیت و فقر داشته باشد.، اینجا باید از برترین و پیشرفته ترین نقاط

 
کشور باشد و محل تزریق پیشرفت و توسعه در کشور قلمداد شود. 

وي با بیان اینکه ملت بزرگ ما، کارآفرینان و سرمایه گذاران باید این کار را کنند، خاطرنشان کرد: ما مفهوم کارآفرینی را نباید تنها در
لغت استفاده کنیم، در کنار کارآفرینی الگوي بهره وري و دانش بنیادي را هم استفاده کنیم، از این آب و خاك به بهترین نحوه

 
استفاده نماییم و دولت هم باید حمایت و کمک کند، اما آنچه محور توسعه است خود استان است. 

وزیر کشور با تاکید بر اینکه پیشران توسعه کارآفرینان هستند، اظهار کرد: کسانی که علم دارند، ظرفیت ها را باید بسیج کنند، باید

 
این باور اصلاح شود، ملت باید کشور بسازن و دولت نمی تواند جاي ملت بنشیند. 

وحیدي ادامه داد: چگونه مردم در صحنه باشند باید این الگو را بررسی کنیم. نخبگان باید طرح هاي حکم رانی مردم پایه را روي کار
بیاورند. دانشگاه هایی که در این استان هستند وظیفه شان این است که این موارد را بررسی کنند. این استان باید بدرخشد. چرا وقتی

 
اسامی بنادر مهم دنیا می آیند نباید اسم بندرعباس باشد. ظرفیت ها را باید فعال کنیم. 

 
دوستی خوش فکر و خلاق است 

وي درباره استاندار جدید هرمزگان افزود: دوستی، بسیار خوش فکر، خلاق هستند و بزرگترین پروژه ها را مدیریت کردند.کسی که
میتواند ابرپروژه ها را مدیریت و کنترل کند، در این مسیر هم ان شاالله موفق خواهند بود. دل و جگر کارهاي بزرگ را دارد، این مهم

 
است. کسی که با وزرا و مدیران ملی ارتباط دارد. 

وزیر کشور با بیان اینکه این استان نقطه مهمی در تامین امنیت کشور است، عنوان کرد: امنیت خلیج فارس بیش از همه مدیون
عقلانیت جمهوري اسلامی بوده و هست، جمهوري اسلامی امنیت خلیج فارس را همچنان نگه خواهد داشت و اجازه نخواهد داد کسی

 
در این مورد مداخله کند، بارها به قدرت هاي فرامنطقه اي هشدار داده ایم در منطقه ماجراجویی نکنند. 

وي گفت: رژیم صهیونیستی تلاش دارد در منطقه تفرقه ایجاد کند امیدواریم حاکمان منطقه عقلانیت به خرج دهند و اجازه ندهند

 
این اتفاق بیفتد. ما با ملت ها و دولت ها مسئله اي نداریم، امنیت منطقه مال مردم منطقه است. 

انتهاي پیام/



بازدید سه ساعته رئیس کل دادگستري گلستان از زندان گنبدکاووس/71

مددجو آزاد شدند

منبع: میزانشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/07/19

رئیس کل دادگستري استان گلستان ضمن بازدید از زندان گنبدکاووس گفت: در پایان این دیدار هاي چهره به چهره که سه
ساعت طول کشید، 71 مددجوي واجد شرایط آزاد شدند.

خبرگزاري میزان - حیدر آسیابی، رئیس کل دادگستري استان گلستان همراه با 75 نفر از قضات شرق استان گلستان امروز به

 
زندان گنبدکاووس رفت و به مشکلات و درخواست هاي مددجویان این زندان رسیدگی کرد. 

رئیس کل دادگستري گلستان گفت: در این بازدید، قضات و مسئولان قضایی استان گلستان با تک تک مددجویان زندان گنبد دیدار

 
کردند، مشکلات و درخواست هاي آنان را شنیدند و در چارچوب قوانین به آنان کمک کردند. 

 
وي افزود: در پایان این دیدار هاي چهره به چهره که سه ساعت طول کشید، 71 مددجوي واجد شرایط آزاد شدند. 

آسیابی افزود: با درخواست مرخصی 141 مددجوي واجد شرایط موافقت شد و پرونده 96 زندانی هم براي استفاده از تسهیلات قانونی

 
مانند اشتغال به کار، اعسار و حبس با پابند الکترونیکی به محاکم ارسال شد. 

 
بیشتر بخوانید: 

آزادي 2 مددجو با حضور دادستان مرکز استان کردستان در کانون اصلاح و تربیت سنندج رئیس کل دادگستري استان گلستان تاکید
کرد: افرادي که مرخصی رفتند، مددجویانی هستند که آزادي آنان اخلالی در نظم و امنیت استان گلستان ایجاد نمی کند و زندانیان

 
سابقه دار و محکومان جرایم خاص و مهم از اعطاء مرخصی مستثنی هستند. 

وي اظهار کرد: سرکشی قضات و مسئولان قضایی استان گلستان از زندان ها و بازداشتگاه ها به صورت مستمر در طول سال ادامه

 
دارد. 

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان گلستان نیز در این بازدید گفت: کمک هاي قانونی امروز به مددجویان براي بازگشت زودتر آنان
به جامعه و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی به خانواده هاي آنان است و امیدواریم مددجویان کاري نکنند که دوباره به زندان

 
بازگردند. 

حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا سیدحسینی اظهار کرد: دستگاه قضایی با استفاده از ظرفیت هاي قانونی از خانواده هاي زندانیان

 
حمایت می کند. 

انتهاي پیام/



نرخ مشارکت اقتصادي در تابستان هم کاهش یافت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/07/19

نرخ بیکاري زیر 10 درصد بهار امسال در تابستان هم حفظ شد چرا که روند کاهش نرخ مشارکت اقتصادي در تابستان ادامه
پیدا کرده است.

نرخ بیکاري زیر 10 درصد بهار امسال در تابستان هم حفظ
شد چرا که روند کاهش نرخ مشارکت اقتصادي در تابستان

 
ادامه پیدا کرده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، بررسی تازه ترین آمار مربوط به
وضعیت نیروي کار مربوط به تابستان سال 1400 که از
سوي مرکز آمار ایران ارائه شده نشان می دهد که نرخ
مشارکت در تابستان امسال نسبت به تابستان سال 99
کاهش داشته است. نرخ مشارکت در بهار امسال نیز نسبت
به بهار سال گذشته با کاهش همراه بود و همین مساله

 
یکی از دلایل مهم کاهش نرخ بیکاري طی ماههاي گذشته تلقی می شود. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار تابستان 1400 و بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 9.6 درصد از
جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل

 
مشابه در سال قبل (تابستان 1399)، 0.1 درصد افزایش یافته است. 

در تابستان 1400، به میزان 41.1 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران
قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل

 
(تابستان1399) 0.7 درصد کاهش یافته است. 

جمعیت شاغلین 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و 405 هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 137 هزار نفر

 
کاهش داشته است. 

بررسی اشتغال در بخش هاي عمده اقتصادي نشان می دهد که در تابستان امسال، بخش خدمات با 48.8 درصد بیش ترین سهم

 
اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با 33.8 درصد و کشاورزي با 17. درصد قرار دارند. 

نرخ بیکاري جوانان 15 تا 2 ساله حاکی از آن است که 25.7 درصد از فعالان این گروه سنی در تابستان 1400 بیکار بوده اند. بررسی
تغییرات فصلی نرخ بیکاري این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل (تابستان 1399) 2.6 درصد افزایش

 
یافته است. 



 
وضعیت اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی 

نگاهی به امار بازار کار مربوط به تابستان امسال نشان می دهد که یک میلیون و 12 هزار و 227 نفر از جمعیت فارغ التحصیلان

 
کشور، بیکار هستند؛ یعنی در تابستان امسال 14.4 درصد از کل جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی، بیکار بوده اند. 

این نرخ همچنین در بین زنان بیش از مردان است به طوري که 474 هزار و 130 نفر از این جمعیت را مردان و 538 هزار و 97 نفر
را زنان به خود اختصاص می دهند؛ از نظر درصدي نیز نرخ بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی مرد 14.6 درصد و زن 31 درصد است.

نرخ بیکاري فارغ التحصیلان در گروه مردان در تابستان سال جاري نسبت به تابستان سال 99، 0.9 درصد کاهش و در گروه زنان 2.2

 
درصد افزایش داشته است. 

 
40.6 درصد از بیکاران کشور، فارغ التحصیل دانشگاهی هستند 

همچنین در حال حاضر 2 میلیون و 496 هزار و 86 نفر بیکار در کشور داریم که بررسی سهم «جمعیت بیکار تحصیلکرده از مجموع
جمعیت بیکار کشور» حاکی از آن است که 40.6 درصد بیکاران کشور، در گروه فارغ التحصیلان آموزش عالی قرار دارند که این سهم

 
در تابستان سال 99، 40.7 درصد بود. 

 
البته سهم «جمعیت شاغل فارغ التحصیل از کل شاغلان» با رشد مواجه بوده به طوري که این سهم 1.2 درصد افزایش داشته است. 

2 میلیون و 496 هزار و 86 نفرتعداد کل بیکاران کشور (15 ساله و بیشتر)

یک میلیون. 12 هزار و 227 نفرتعداد فارغ التحصیلان بیکار

538 هزار و 97 نفرتعداد فارغ التحصیلان بیکار زن

474 هزار و 130 نفرتعداد فارغ التحصیلان بیکار مرد



یک میلیارد تومام وام به زندانیان آزاد شده از بند پرداخت شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/07/19

زنجان-سرپرست زندان هاي استان زنجان گفت: طی 6 ماه امسال براي 33 نفر که از زندانهاي زنجان آزاد شدند یک میلیارد
و 650 میلیون تومان بدون بهره پرداخت شده است.

زنجان-سرپرست زندان هاي استان زنجان گفت: طی 6 ماه
امسال براي 33 نفر که از زندانهاي زنجان آزاد شدند یک
میلیارد و 650 میلیون تومان بدون بهره پرداخت شده

 
است. 

حجت الاسلام حسین بنیادي در گفتگو با خبرنگار مهر بر
لزوم آموزش مهارت هاي زندگی براي زندانیان در استان
زنجان اشاره کرد و گفت: آموزش هاي روانشناختی و روان

 
درمانی، در زندان هاي استان با جدیت دنبال می شود. 

وي با بیان اینکه مهارت آموزش و توانمند سازي زندانیان در استان با مدیریت درست انجام می شود، اظهار کرد: این استان در توانمند

 
سازي و اشتغال زندانیان در سطح کشور پیشرو است. 

سرپرست زندان هاي استان زنجان با بیان اینکه براي زندانیان مرکز خدمات اجتماعی و مراقبت پس از خروج در استان وجود دارد،
گفت: در این مراکز کارآموزي و اشتغال زندانیان در دستور کار است و زندانیان که از زندان آزاد می شوند با داشتن گواهی مهارت می

 
توانند وام دریافت کرده و کسب و کار براي خود فراهم کنند. 

بنیادي تاکید کرد: طی 6 ماه امسال براي 33 نفر که از زندان آزاد شدند یک میلیارد و 650 میلیون تومان بدون بهره پرداخت شده

 
است. 

وي افزود: در سال گذشته هم براي 43 نفر بیش از یک میلیارد و 860 میلیون تومان وام پرداخت شده است.



670 معدن به چرخه تولید بازگشت

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/07/19

صراط: «سید رضا عظیمی» افزود: از ابتداي آغاز طرح تا پایان شهریورماه امسال، شناسایی، پایش و اولویت بندي هفت هزار

 
معدن، محدوده معدنی (اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف) و محدوده هاي مزایده اي بر اساس مزیت نسبی هر استان انجام شد. 

 
 

به گزارش ایرنا، دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس اضافه کرد: از این تعداد بر روي یک هزار
و 713 معدن اقدام کلینیکی انجام و راه حل ارائه شد که در مجموع 670 معدن احیاء و توسعه یافته، همچنین حمایت و توسعه 15

 
واحد فرآوري در سطح کشور از اقدامات طرح است. 

وي خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن، اجراي پروژه هاي زیرساخت مورد نیاز معادن با حمایت
مجري طرح زیربنا هاي لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به
صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات (که 23 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است) و حمایت

 
از هشت استارتاپ معدنی، قابل ذکر است. 

عظیمی تاکیدکرد: ایمیدرو این طرح را با هدف تامین خوراك براي صنایع معدنی مصرف کننده مواد معدنی، افزایش تولید و تکمیل
زنجیره محصولات و توسعه و ایجاد اشتغال پایدار از ابتداي سال 98 در راس برنامه هاي جاري لحاظ کرده و به صورت مستمر و طی

 
جلسات تخصصی اقدامات و عملکرد این طرح با حضور ریاست هیات عامل ایمیدرو پایش می شود. 

 
اقدامات انجام شده در نیمه نخست امسال 



وي گفت: گزارش 6 ماهه طرح احیاء حاکی از پایش بیش از چهار هزار محدوده معدنی در 21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات

 
اخذ شده از وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 

عظیمی بیان داشت: با همکاري کارگروه استانی طرح احیاء، بر روي بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی شامل رفع موانع اداري،
سرمایه گذاري، معارضان محلی و ... انجام شد که بر این اساس در مجموع 271 معدن (با احتساب معادن بازمانده از پارسال) احیاء

 
شده و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی سازمانهاي صنعت، معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. 

این مسوول با بیان اینکه همه این اقدامات با وجود محدودیت هاي کرونا انجام شده، خاطرنشان کرد: معادن احیاء و توسعه یافته
مذکور در 6 ماهه نخست امسال پس از فعال سازي نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش از 2 هزار نفر و قابلیت افزایش

 
ظرفیت تولید تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هستند. 

طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس از اواخر سال 96 اجرایی و در سال 98 به عنوان یکی از طرح هاي اقتصاد

 
مقاومتی مطرح شد. 

در سال 98 براي احیا و فعال سازي 150 معدن کوچک مقیاس برنامه ریزي و در نهایت 146 معدن فعال شد؛ سال گذشته نیز با
اینکه احیا 200 معدن مبناي کار قرار گرفت، اما در نهایت 253 معدن فعال سازي و علاوه بر آن حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري

 
نیز انجام شد. 

ایران داراي 68 نوع از انواع مختلف مواد معدنی است. ذخایر اثبات شده سنگ آهن ایران به مقدار 2.7 میلیارد تن (هشت دهم درصد
کل ذخایر جهان) و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار 2.6 میلیارد تن (چهار دهم درصد از ذخایر جهانی) است. ایران همچنین داراي

 
11 میلیون تن روي (چهار درصد از ذخایر جهانی) است. 

کل ذخایر اثبات شده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد شده که با اجراي اولویت نخست اکتشافی کشور در گستره اي به
مساحت 500 هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به بیش از 100 میلیارد تن برسد. از این رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از

 
حوزه هاي مهم و اثرگذار در تولید و تجارت کشور به شمار می آید. 



ارسال یک نظر در: ''گزارش خلاصه اقدامات طرح احیاء، فعال سازي و توسعه

معادن کوچک مقیاس در 6 ماهه نخست سال 1400''

منبع: معدن 24شماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/07/19

سید رضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس ستاد
فرماندهی اقتصاد مقاومتی به استناد مفاد مصوبه شماره 85001/ت 52442 ه مورخ 1394/6/31 هیئت وزیران، در راستاي

اجراي منویات مقام معظم رهبري (مد ظله...

 
سید رضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر شوراي هماهنگی طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس 

ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به استناد مفاد مصوبه شماره 85001/ت 52442 ه مورخ 1394/6/31 هیئت وزیران، در راستاي
اجراي منویات مقام معظم رهبري (مد ظله العالی) در بیانیه گام دوم انقلاب و بیانات نوروزي سال 1398 که توسط معظم له به عنوان
سال «رونق تولید» نامگذاري شده است، با هدف مقاوم سازي اقتصاد کشور همراه با کاهش و خنثی سازي اثرات منفی تحریم ها، 76
پروژه اولویت دار اقتصاد مقاومتی را در سال 1398 مورد تصویب قرار داد که 6 مورد آن در حوزه وظایف وزارت صنعت، معدن و

 
تجارت بود که یکی از آنها پروژه «طرح احیاء معادن کوچک مقیاس» در کشور است. 

 
از سوي وزیر وقت سازمان مجري این طرح سازمان ایمیدرو و مجري منصوب، بالاترین مقام اجرایی این سازمان است. 

 
اجراي این طرح در همان سال از سوي ریییس هیات عامل ایمیدرو به شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران ابلاغ شد. 

همه گزارشات پیشرفت طرح مطابق با منشور مصوب شوراي اقتصاد مقاومتی به صورت ماهانه در سامانه «نیپا» ثبت و مورد ارزیابی و

 
پایش سازمان برنامه و بودجه قرار می گیرد. 

سال 1400 از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامی با عنوان سالِ «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی» نامگذاري شد. حضرت آیت االله
خامنه اي در پیام نوروزي شان با اشاره به مساله رونق تولید اقدامات انجام شده در این زمینه را کافی ندانسته و خواستار برنامه ریزي

 
و تلاش حداکثري از سوي مسوولان و مجموعه هاي جوان براي بهبود و رشد محسوس مساله تولید داخلی شدند. 

با توجه به ادامه بحران اقتصادي ناشی از فشارهاي بین المللی به ویژه تحریم هاي ظالمانه آمریکا، عدم تحقق پیش بینی فروش نفت و
اختلال در تامین بودجه مورد نیاز کشور و تاکید رهبر معظم انقلاب بر اهمیت تولید و اشتغال با شعار مانع زدایی، در سال جاري نیز

 
این پروژه در اولوي هاي طرح هاي اقتصاد مقاومتی قرار گرفت. 

 
خلاصه گزارش عملکرد در 6 ماهه نخست سال 1400 

گزارش 6 ماهه طرح احیاء حاکی از پایش بیش از چهار هزار محدوده معدنی در 21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات اخذ شده از

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 

با همکاري کارگروه استانی طرح احیاء، بر روي بیش از 250 معدن اقدام کلینیکی شامل رفع موانع اداري، سرمایه گذاري، معارضان
محلی و غیره انجام شد که امسال و سال گذشته 271 معدن احیاء شده و توسعه یافتند و با توجه به اظهارات کارگروه استانی

 
سازمان¬هاي صنعت، معدن و تجارت به چرخه تولید بازگشتند. 

معادن احیاء و توسعه یافته مذکور در 6 ماهه نخست امسال پس از فعال سازي نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش از 2
هزار نفر و قابلیت افزایش ظرفیت تولید تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هستند. همه این اقدامات با وجود محدودیت هاي کرونا

 
انجام شده است. 



 
اقدامات انجام شده از ابتداي طرح تا پایان شهریورماه 

شناسایی، پایش و اولویت بندي هفت هزار معدن، محدوده معدنی (اعم از پروانه اکتشاف و گواهی کشف) و محدوده هاي مزایده اي بر
اساس مزیت نسبی هر استان، از این تعداد برروي یک هزار و 713 معدن اقدام کلینیکی و راه حل ارائه شده که در مجموع 670

 
معدن احیاء و توسعه یافته است. همچنین حمایت و توسعه 15 واحد فرآوري در سطح کشور از اقدامات طرح است. 

دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن شامل اجراي پروژه هاي زیرساخت مورد نیاز معادن با حمایت مجري طرح
زیربناهاي لازم ایمیدرو، انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی- پژوهشی و دانش بنیان، معرفی 62 پرونده به صندوق بیمه
سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی براي اخذ تسهیلات که 23 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه است و حمایت از هشت

 
استارتاپ معدنی. 

ایمیدرو این طرح را با هدف تامین خوراك براي صنایع معدنی مصرف کننده مواد معدنی، افزایش تولید و تکمیل زنجیره محصولات و
توسعه و ایجاد اشتغال پایدار از ابتداي سال 98 در راس برنامه هاي جاري لحاظ کرده و به صورت مستمر و طی جلسات تخصصی

 
اقدامات و عملکرد این طرح با حضور ریاست هیات عامل ایمیدرو پایش می شود. 

پایان خبر////


























